
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3927
2. Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολο-

γίας καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελι-
κής Αρχής για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης
κατά Βουλευτών, σελ. 3859. 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3840, 3841, 3844, 3845,
3849, 3855, 3857, 3858, 3859, 3860, 3862, 3865, 3867, 3868,
3872, 3875, 3879, 3885, 3886, 3897, 3900, 3901, 3904, 3905,
3906

3. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 3855, 3868, 3908

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 707 έως 806, σελ.

3807 – 3833                   
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

3834 - 3839
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 11 Δεκεµβρίου 2020, σελ. 3840
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε

θέµα: «Ανάγκη να µείνουν τα βιβλιοπωλεία ανοιχτά κατά τη
διάρκεια του δεύτερου lockdown», σελ. 3840

β) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
µε θέµα: «Να αποζηµιωθούν άµεσα οι ελαιοπαραγωγοί και οι
λοιποί παραγωγοί για τις ζηµιές που υπέστησαν από τα χθε-
σινά ακραία καιρικά φαινόµενα», σελ. 3842

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη «Ρυθµίσεις σωφρονιστι-
κής νοµοθεσίας, διατάξεις για το Ταµείο Πρόνοιας Απασχο-
λουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη», σελ.
3845 - 3910

2. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή

της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού «Αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων
και Απαλλοτριώσεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό Δια-
χείρισης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της
πολιτιστικής κληρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις για το
Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και το Μουσείο «Φοίβος Ανωγει-
ανάκης» και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού», σελ.  3845

3. Κατάθεση σχεδίου νόµου:
Οι Υπουργοί Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εθνικής Άµυνας,

Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Επικρατείας, ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός Οικονοµικών, καθώς και ο Υφυπουργός
στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν σήµερα 9/12/2020 σχέδιο
νόµου: «Εθνικό Σύστηµα Επαγγελµατικής Εκπαίδευσης, Κα-
τάρτισης και διά Βίου Μάθησης, ενσωµάτωση στην ελληνική
νοµοθεσία της οδηγίας (ΕΕ) 2018/958 του Ευρωπαϊκού Κοι-

νοβουλίου και του Συµβουλίου της 28ης Ιουνίου 2018 σχετικά
µε τον έλεγχο αναλογικότητας πριν από τη θέσπιση νέας νο-
µοθετικής κατοχύρωσης των επαγγελµάτων (ΕΕ L 173), κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Οµοσπονδιακής Δη-
µοκρατίας της Γερµανίας για το Ελληνογερµανικό Ίδρυµα
Νεολαίας και άλλες διατάξεις», σελ. 3859.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α., σελ. 3882 - 3927
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ., σελ. 3866 - 3882
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν., σελ. 3807 - 3852
ΜΠΟΥΡΑΣ Α., σελ. 3852 - 3866

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3886, 3897, 3900, 3901, 

3904, 3905, 3906
ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 3872
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 3867, 3868, 3872, 3875, 

3879
ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ Μ. , σελ. 3857
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 3849, 3901
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3840, 3841, 3844, 3845, 

3849
ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 3849, 3901
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3886
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 3855
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 3886
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 3855, 3857, 3858, 3859, 

3860, 3862, 3865
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3862
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 3867, 3905
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 3858
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3865, 3885

Β. Επί προσωπικού θέµατος:
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 3855
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 3868, 3905
ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ Μ. , σελ. 3868

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 3843, 3844
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3841, 3842
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3842, 3843, 3844
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 3840, 3841, 3842

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη:

ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 3875, 3876
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 3858
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 3865
ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ Μ. , σελ. 3858, 3860
ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ Α. , σελ. 3878, 3879
ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ Σ. , σελ. 3846, 3848, 3849, 3901, 

3903, 3905
ΖΕΜΠΙΛΗΣ Α. , σελ. 3892
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 3889

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’

Τετάρτη 9 Δεκεµβρίου 2020



ΚΑΜΙΝΗΣ Γ. , σελ. 3903
ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 3894
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 3896, 3897
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 3887
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 3849, 3900
ΚΟΥΒΕΛΑΣ Δ. , σελ. 3890
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Α. , σελ. 3845, 3882, 3901, 3904
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ Ε. , σελ. 3893
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 3872
ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 3873
ΛΑΠΠΑΣ Σ. , σελ. 3883, 3884
ΜΑΚΡΗ Ζ. , σελ. 3880
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ  3884, 3886.
ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ Φ. , σελ. 3855, 3900
ΜΠΙΑΓΚΗΣ Δ. , σελ. 3891
ΜΠΟΥΓΑΣ Ι. , σελ. 3870
ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 3852, 3854, 3900
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 3877
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 3874
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 3895, 3896
ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ Ν. , σελ. 3879
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 3881, 3882
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3886, 3887
ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ Ι. , σελ. 3862, 3864, 3904
ΣΠΙΡΤΖΗΣ Χ. , σελ. 3857, 3858
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3868, 3885
ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ Μ. , σελ. 3860, 3866, 3897, 3900, 

3901, 3905



Αθήνα, σήµερα στις 9 Δεκεµβρίου 2020, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τη Γραµµατέα της Βουλής
κ, Ραλλία Χρηστίδου, Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’

Τετάρτη 9 Δεκεµβρίου 2020



(ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ)

3808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3809



3810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3811



3812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3813



3814 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3815



3816 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3817



3818 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3819



3820 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3821



3822 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3823



3824 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3825



3826 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3827



3828 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3829



3830 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3831



3832 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3833



(ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ)

3834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3835



3836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3837



3838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3839



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτή-
σεων, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 11 Δεκεµβρίου 2020.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 219/1-12-20 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτού
Κιλκίς του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ειρήνης-Ελένης
Αγαθοπούλου προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
Θέµα: «Συλλήψεις µελών γυναικείων, φεµινιστικών οργανώσεων
και πολιτικών συλλογικοτήτων στις 25 Νοεµβρίου, Παγκόσµια
Ηµέρα για την Εξάλειψη της Βίας Κατά των Γυναικών».

2. Η µε αριθµό 220/1-12-20 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα
Λοβέρδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Διαδικασία καταβολής αποζηµιώσεων λόγω της κατάστα-
σης ανάγκης συνεπεία θεοµηνίας, στον Δήµο Ηρακλείου Αττι-
κής». 

3. Η µε αριθµό 236/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης για τους εποχικά εργαζόµενους
σε επιχειρήσεις δωδεκάµηνης λειτουργίας στα αεροδρόµια Χα-
νίων και Ηρακλείου, σε tour operator, τουριστικά γραφεία, γρα-
φεία ενοικίασης αυτοκινήτων, εταιρίες handling, security, καθα-
ριότητας κ.λπ. της Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 224/3-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας και Βουλευτή Λάρισας της
Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκου Βελόπουλου προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, µε θέµα: «Πληττόµενοι επιχειρηµατίες λόγω συνε-
χών φορολογικών ελέγχων».

5. Η µε αριθµό 233/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αιολικό
στην Άνδρο: Οι επιστήµονες επισηµαίνουν τους κίνδυνος για τον
προστατευόµενο Σπιζαετό».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 223/3-12-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λαρίσης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Άννας Βα-
γενά-Κηλαηδόνη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Επιτακτική
ανάγκη λήψης επειγόντων µέτρων για τα νοσοκοµεία της Λάρι-
σας».

2. Η µε αριθµό 222/2-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Περικόπτονται παρανό-
µως οι άδειες ανατροφής τέκνου στους νεοδιόριστους εκπαιδευ-
τικούς της ειδικής αγωγής».

3. Η µε αριθµό 237/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Για κατεπείγοντα µέτρα εύρυθµης και ασφαλούς λειτουρ-
γίας των σχολείων ειδικής αγωγής στην Κρήτη».

4. Η µε αριθµό 234/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Δηµόσια
ΙΕΚ δυτικής Αθήνας: Παράνοµη παρακολούθηση τηλεκπαίδευ-
σης από διευθυντές».

5. Η µε αριθµό 239/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Χαράλαµπου
(Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό,
αρµόδιο για θέµατα Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, κ. Στυλιανό
Πέτσα, µε θέµα: «Ζήτηµα νοµιµότητας των συναφθεισών συµβά-
σεων για τις ενηµερωτικές καµπάνιες επ’ αφορµή των έκτακτων
µέτρων περιορισµού της πανδηµίας».

6. Η µε αριθµό 226/4-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Εξηγήσεις για τη διαγωνιστική διαδι-

κασία του ΙΦΕΤ ΑΕ ως προς την προµήθεια δύο εκατοµµυρίων
rapid tests».

7. Η µε αριθµό 238/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Γιάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε
θέµα: «Τις υποτροφίες του ΙΚΥ (Ίδρυµα Κρατικών Υποτροφιών)».

8. Η µε αριθµό 235/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα Αρσένη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Καθαρίστριες στα δηµόσια νοσοκοµεία: Ψ.Ν.Α. (Ψυχιατρικό Νο-
σοκοµείο Αττικής) Δαφνί και Παίδων «Αγία Σοφία» εισπράττουν
κυβερνητική αδράνεια απέναντι στις καταγγελίες για εργασιακό
µεσαίωνα». 

9. Η µε αριθµό 229/6-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηλείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχάλη Κατρίνη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Χρονοδιάγραµµα
εργασιών του «Πάτρα-Πύργος» και ένταξη του «Ολυµπία – Βυ-
τίνα – Τρίπολη» στο Ταµείο Ανάκαµψης».

10. Η µε αριθµό 230/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε
θέµα: «Η Κυβέρνηση έχει εγκαταλείψει τους εργαζόµενους στον
κλάδο επισιτισµού - τουρισµού». 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1132/234/27-10-2020 ερώτηση και αίτηση κα-
τάθεσης εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Πως εξασφαλίζεται
το δηµόσιο συµφέρον στην προµήθεια εξοπλισµού για τη δια-
λογή στην πηγή του Ειδικού Διαβαθµιδικού Συνδέσµου Νοµού
Αττικής (ΕΔΣΝΑ);». 

2. Η µε αριθµό 1385/3-11-2020 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Ολοκλήρωση της ανακαίνισης και
αξιοποίηση του «Πανάνειου» (πρώην νοσοκοµείου)». 

3. Η µε αριθµό 1080/26-10-2020 ερώτηση του Βουλευτή Β’
Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη
Φάµελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Χρηµατοδότηση της απανθρακοποίησης του ηλεκτρικού
συστήµατος της νησιωτικής χώρας µέσω του Ευρωπαϊκού Συ-
στήµατος Εµπορίας Δικαιωµάτων Εκποµπών (EU-ETS)».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν δύο ερωτήσεις. 

Κατόπιν συνεννόησης δεν θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό
240/7-12-2020 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Μανώλη
Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Την απαράδεκτη καθυστέρηση στη χορήγηση της ετήσιας
οικονοµικής ενίσχυσης των αθλητικών Σωµατείων και τις γραφει-
οκρατικές καθυστερήσεις στο Μητρώο Αθλητικών Σωµατείων».

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 225/4-12-2020 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννη Μουζάλα προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Ανάγκη να
µείνουν τα βιβλιοπωλεία ανοιχτά κατά τη διάρκεια του δεύτερου
lockdown».

Κύριε Μουζάλα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Κα-

ληµέρα σε όλους.
Κύριε Υπουργέ, η πρόθεσή µου δεν είναι να κάνω αντιπολιτευ-

τικές «κορώνες» και να λάβω αντίστοιχες απαντήσεις. 
Το ερώτηµά µου προς τον κύριο Υπουργό είναι πάρα πολύ

απλό. Νοµίζω ότι οποιοσδήποτε νους έχει την κοινή λογική θα
συµφωνήσει. Δεν θα υπήρχε µεγαλύτερη χαρά από εµένα, αν
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αυτή η ερώτηση συνέβαλε στο να λυθεί κάτι το οποίο συνέβη
µέσα στην ταχύτητα της πανδηµίας, µέσα στην ανάγκη για µέτ-
ρα, αλλά είναι λάθος, και µε βάση τις εκθέσεις διεθνών οργανι-
σµών, όπως ο ΟΟΣΑ που δείχνει ότι µέσα στην πανδηµία πόσο
στενά συνδέονται η εκπαίδευση, η υγεία και ο πολιτισµός, αλλά
και µε βάση τις πραγµατικές συνθήκες. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι θα πρέπει σε συνθήκες lockdown,
όπως λειτουργούν καταστήµατα, που έχουν χαρακτηριστεί
«πρώτης ανάγκης» να ενταχθούν σε αυτά τα βιβλιοπωλεία. Νο-
µίζω ότι είναι ανάγκη να επανορθώσετε αυτήν την αβλεψία. 

Τα µικρά βιβλιοπωλεία, και γενικότερα τα βιβλιοπωλεία, είναι
χώροι ελεγχόµενοι. Οι άνθρωποι που προσέρχονται σε αυτά είναι
άνθρωποι πειθαρχηµένοι. Δεν έχει νόηµα σε εσάς να αναλύσω
τη σηµασία ενός βιβλιοπωλείου. Είναι εργαλείο για την επιστη-
µονική κοινότητα και για την έρευνα. Είναι φαρµακείο ψυχής. Το
µικρό συνοικιακό βιβλιοπωλείο είναι, επίσης, το ψιλικατζίδικο της
εκπαίδευσης. Εκεί, δηλαδή, που το παιδί θα πάρει το τετράδιό
του, το µολύβι του, αυτά τα οποία χρειάζεται για να µπορέσει να
συνεχίσει την εκπαίδευσή του, έστω έτσι όπως αυτή γίνεται. 

Το ηλεκτρονικό εµπόριο, όχι µόνο δεν µπορεί να αντικαταστή-
σει τη χρησιµότητα του βιβλιοπωλείου -του βιβλιοπωλείου της
γειτονιάς, του βιβλιοπωλείου της συνοικίας- αλλά αυτή τη στιγµή
δεν µπορεί και να λειτουργήσει. Σας είναι γνωστό ότι µπλοκά-
ρονται πια οι ταχυµεταφορές. Υπάρχει τεράστια καθυστέρηση.
Επίσης, κατά τη δική µας την άποψη, ενισχύεται ένα κοµµάτι των
βιβλιοπωλείων, αυτό το κοµµάτι των µεγάλων βιβλιοπωλείων που
µπορούν να οργανωθούν σε αυτή τη βάση, εις βάρος όλων των
άλλων. 

Κύριε Υπουργέ, τελειώνοντας, πολύ σεµνά σας ζητώ να ανα-
θεωρηθεί αυτή η λάθος κίνηση της Κυβέρνησης. 

Θα ήθελα εδώ επίσης, να αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι µε µία
πρωτοβουλία που είχα µε τον Πρόεδρο της Βουλής, αυτή τη
στιγµή η Βιβλιοθήκη της Βουλής και το Υπουργείο Πολιτισµού
ετοιµάζουν ένα µεγάλο πακέτο βιβλίων, για να στηθούν  βιβλιο-
θήκες στις µονάδες COVID µέσα στα νοσοκοµεία. Βρισκόµαστε
στη φάση πρακτικής υλοποίησης αυτού του πράγµατος σε συ-
νεννόηση µε την οµοσπονδία. 

Αυτό, κύριε Υπουργέ, δείχνει τη µεγάλη ανάγκη που έχει ο κό-
σµος από το βιβλίο. Δεν είναι µια πολυτέλεια, είναι µια ανάγκη
την οποία οφείλουµε να ικανοποιήσουµε και οφείλουµε να καλ-
λιεργήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,

έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, οφείλω να σας πω ότι εκπλήσσοµαι από το

εξής καταρχάς. Ξεκινάτε πολύ κόσµια και πολύ ωραία ότι δεν θέ-
λετε να κάνετε αντιπολίτευση µε «κορώνες» και τα λοιπά. Δια-
βάζω την πρώτη παράγραφο της ερωτήσεώς σας: «Η εγκληµα-
τική στρατηγική που ακολουθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού, έχει
σαν αποτέλεσµα η ελληνική κοινωνία να είναι ουσιαστικά ανοχύ-
ρωτη, ενώ οικονοµικές συνέπειες εµφανίζονται µε τον σκληρό-
τερο τρόπο όσον αφορά πλήθος βασικών οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων και επαγγελµατικών τοµέων στη χώρα µας. Παρά το
γεγονός ότι η έλευση του δεύτερου κύµατος της πανδηµίας ήταν
δεδοµένη».

Με συγχωρείτε, αν θέλατε να κάνετε αντιπολιτευτικές «κορώ-
νες», τι θα γράφατε στην ερώτησή σας; Η ερώτησή σας είναι το
υπόδειγµα της αντιπολιτευτικής «κορώνας». Οφείλω εδώ να σας
πω ότι µου κάνει εντύπωση. Μάλλον δεν την γράψατε εσείς, γιατί
το ύφος της συζήτηση που κάνουµε εδώ είναι εντελώς διαφορε-
τικό από το ύφος της ερωτήσεώς σας. Άρα, κάνετε αντιπολιτευ-
τικές «κορώνες» και πολύ λυπάµαι γι’ αυτό. 

Επικουρικά θα σας πω ότι γνωρίζετε ότι µέτρα καραντίνας
έχουν ληφθεί σχεδόν -όχι σχεδόν, καθ’ ολοκληρίαν- σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης. Για ποια εγκληµατική στρατηγική µιλάτε;
Δεν υπάρχει καµµία χώρα της Ευρώπης σήµερα που δεν έχει
lockdown. 

Πάµε τώρα να κάνουµε µια πολιτισµένη συζήτηση λογικών αν-

θρώπων.  Πετάω την ερώτηση όπως είναι γραµµένη στα σκουπί-
δια και πάµε να κάνουµε κανονική συζήτηση στην ερώτησή ας,
όπως την κάνατε πριν, που την κάνατε στον σωστό τόνο. 

Δεύτερον, χαίροµαι πάρα πολύ που αναγνωρίζετε την αξία του
βιβλίου. Χαίροµαι πολύ. Το να κάνετε σε εµένα αυτήν την ερώ-
τηση σήµερα είναι µια µέρα µεγάλης δικαίωσης. Ξέρετε γιατί;
Γιατί έχω περάσει τη µισή µου πολιτική διαδροµή, κύριε Πρό-
εδρε, ακούγοντας τον κ. Τσίπρα να µε λέει «τηλεβιβλιοπώλη», θε-
ωρώντας ότι το να πουλάει κάποιος βιβλία από την τηλεόραση
είναι κάποιου είδους έγκληµα και κάποιου είδους σκουπίδι.
Αυτόν τον σεβασµό που δείξατε για τα βιβλία δεν τον µαθαίνετε
και στον κ. Τσίπρα, µήπως διαβάσει και κανένα; Χαίροµαι, λοιπόν,
πάρα πολύ για όσα είπατε. Προφανώς το βιβλίο είναι πολύ σπου-
δαίο και προφανώς το σεβόµαστε. 

Εγώ ο ίδιος, κύριε Πρόεδρε, έχω µεγαλώσει µέσα στα βιβλία.
Όλη µου η δουλειά είναι τα βιβλία. Λέτε να µην το ξέρω; Ή λέτε
να είχαµε καµιά ιδιαίτερη ευχαρίστηση να κλείσουµε όλες τις επι-
χειρήσεις και τις µικρές -εγώ θα πω και τις µεγάλες- και να προ-
καλέσουµε τόσο µεγάλη ζηµία στους ανθρώπους; 

Εσείς πρώτα απ’ όλα ως γιατρός καλώς γνωρίζετε ότι τα µέτρα
της καραντίνας ελήφθησαν κατόπιν υποδείξεων των συναδέλφων
σας γιατρών. Δεν ελήφθησαν κατόπιν αποφάσεως της Κυβέρνη-
σης. Δεν είναι η πολιτική µας να κλείνουµε τα καταστήµατα.
Λόγω του ιού, ακούσαµε τις συµβουλές των ειδικών. 

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο. Προφανώς -το έχω ανακοινώσει
και δηµόσια- για αρκετές ηµέρες στην έναρξη της καραντίνας
εξετάσαµε τη δυνατότητα να ανοίγαµε τα βιβλιοπωλεία. Διότι
πράγµατι εγώ θα συµφωνήσω, και η άποψη του Πρωθυπουργού
ήταν από την αρχή, ότι το βιβλίο είναι ένα ξεχωριστό πράγµα και
ενδεχοµένως και µέσα στην καραντίνα να µπορούσε περισσό-
τερο να είναι χρήσιµο και να στρέψει και τον κόσµο περισσότερο
στην ανάγνωση. Γιατί η Ελλάδα, µην ξεχνάµε, υπολείπεται άλλων
ευρωπαϊκών κρατών στη χρήση του βιβλίου ως µέσου. 

Κάναµε διεξοδική συζήτηση µε τους ειδικούς. Δεν µας επε-
τράπη. Δεν πήραµε τη σύµφωνη γνώµη τους. Για ποιον λόγο;
Διότι τα βιβλιοπωλεία είναι αρκετά, σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη
τα περισσότερα, και είναι άνω των χιλίων τετρακοσίων στο σύ-
νολο. Άρα, υπό την έννοια αυτή, στην ιδέα ότι έπρεπε να µειωθεί
η κοινωνική κινητικότητα φοβήθηκαν πάρα πολύ οι γιατροί ότι η
πίεση του να ανοίξουµε και τα βιβλιοπωλεία και µετά κάποιον
άλλο κλάδο και µετά κάποιον άλλο κλάδο θα οδηγούσε τελικώς
στο σπάσιµο της καραντίνας και άρα, στην πιο αργή πτώση του
ιού και άρα, στη µεγαλύτερη πίεση στο σύστηµα υγείας, καθώς
και σε όλα τα άλλα που ξέρετε. 

Μετά από αυτό, θα κλείσω την πρωτολογία, για να µην κατα-
ναλώνω τον χρόνο. Τι κάναµε; Για να βοηθήσουµε τα µικρά βι-
βλιοπωλεία, απαγορεύσαµε την πώληση των βιβλίων στα σούπερ
µάρκετ. Αυτό ήταν αίτηµα των µικρών βιβλιοπωλείων, τα οποία
µας είπαν «αφού δεν µπορούµε να πουλήσουµε, τουλάχιστον να
µην πωλούνται βιβλία στα σούπερ µάρκετ και άρα, οι ενδεχόµε-
νοι πελάτες µας να µην αγοράσουν αυτό τον µήνα της καραντί-
νας τα βιβλία που θα αγόραζαν από εµάς από τα σούπερ µάρκετ. 

Πράγµατι, αυτό τους το αίτηµα έγινε δεκτό, κύριε Πρόεδρε.
Απαγορεύσαµε την πώληση βιβλίων από τα σούπερ µάρκετ, προ-
καλώντας δυσαρέσκεια σε πολύ κόσµο και εισπράττοντας πολι-
τικό κόστος γι’ αυτό……

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αυτά είναι γνωστά.
Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας, κύριε Γεωργιάδη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουζάλα,
έχετε τον λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, διότι το ερώ-
τηµά µου ήταν σαφές και η απάντησή σας ήταν η εγκληµατικό-
τητα του ΣΥΡΙΖΑ και ο τρόπος που ο ΣΥΡΙΖΑ βάζει τα ζητήµατα
και ο τρόπος που γράφεται η επιστολή. Καµµία απάντηση δεν
πήραµε σε αυτό που σας ρωτήσαµε.  

Είναι σαφής η διαφωνία µας µε την πολιτική της Κυβέρνησης
όχι όσον αφορά το lockdown, αλλά όσον αφορά τα µέτρα που
πήρατε. Δεν ήταν, όµως, αυτό το θέµα της σηµερινής συζήτη-
σης. Θα σας το θέσω ξανά γιατί αποφεύγετε να απαντήσετε. Η
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απάντηση αυτή θα είναι καθοριστική. Και θα µπορούσε ειλικρινά
να ήταν και συναινετικό. Δεν µπορώ να καταλάβω πού ακριβώς
βρίσκεται αυτό το πρόβληµα. 

Ακούστε. Τριάντα επτά χώρες έχουν lockdown και τα βιβλιο-
πωλεία είναι ανοιχτά. Έχουµε δει στην τηλεόραση την υποδειγ-
µατικότητα, µε την οποία περιµένουν έξω από τα βιβλιοπωλεία
στο Παρίσι, στην Ιταλία, στο Βέλγιο και σε άλλες χώρες. Θα µπο-
ρούσε να συµβεί και αυτό. Τα χίλια τετρακόσια µαγαζιά σε Αθήνα
και Θεσσαλονίκη δεν είναι πολλά. Ο τρόπος, µε τον οποίο ο κό-
σµος πηγαίνει σε αυτά τα µαγαζιά, είναι συνήθως θρησκευτικός. 

Εποµένως, κατά τη δική µου την άποψη, σήµερα θα µπορού-
σαµε να φύγουµε από εδώ πέρα µε µια απάντηση, η οποία -κα-
ταλαβαίνω- δεν θα µπορούσε να είναι «ναι, θα τα ανοίξουµε»,
αλλά θα µπορούσε να είναι «βρε αδελφέ, ότι ξέρεις, θα το δούµε
αυτό το πράγµα». 

Επικαλείστε την Επιτροπή Λοιµωξιολόγων και τους γιατρούς.
Τα πρακτικά τα έχουµε ζητήσει. Δεν τα έχουν δώσει ποτέ. Επο-
µένως, δεν ξέρω να σας πω αν ισχύει ή δεν ισχύει. Είναι θέµα του
προσωπικού σας λόγου. Δεν θέλω να το αµφισβητήσω. Αλλά τα
πρακτικά τα έχουµε ζητήσει. 

Επίσης, η απάντηση που δίνετε είναι «λογική», είστε Υπουργός
σε τέτοιου είδους Υπουργείο, ενώ το βιβλίο είναι λίγο διαφορε-
τικό πράγµα. Εγώ δεν σας είπα γιατί απαγορεύσατε τα βιβλία
στα σούπερ µάρκετ ή πού αλλού πρέπει να απαγορεύσετε τα βι-
βλία. Εγώ σας λέω ότι πρέπει να επιτρέψουµε τα βιβλία, που είναι
µια διαφορετική προσέγγιση του ίδιου πράγµατος, αλλά από τον
τρόπο που προσεγγίζει κανείς το θέµα αυτό θα δοθεί και η λύση.
Απαγορέψτε λοιπόν τα βιβλία και σε άλλα πέντε πράγµατα. Δεν
είναι αυτό το αίτηµα σήµερα. Το αίτηµα είναι «Επιτρέψτε τα βι-
βλία, επιτρέψτε τα βιβλιοπωλεία, επιτρέψτε τα µικρά βιβλιοπω-
λεία της γειτονιάς, επιτρέψτε τα συνοικιακά βιβλιοπωλεία, επι-
τρέψτε όλους αυτούς που δεν µπορούν να ανταποκριθούν στο
ηλεκτρονικό εµπόριο», κάτι το οποίο, όπως είπατε κι εσείς σαν
άνθρωπος που πουλάει βιβλία, το ξέρετε. Σήµερα είναι µία ευ-
καιρία, σας λέω και πάλι, όχι να πείτε «Ναι, Μουζάλα, θα ανοίξουν
τα βιβλιοπωλεία.» -το καταλαβαίνω, δεν λύνεται έτσι αυτό το
θέµα- να πείτε, όµως, σήµερα στον ελληνικό λαό ότι -η σκέψη
αυτή έχει µια κοινή λογική, που ο κόσµος την καταλαβαίνει- θα
προσπαθήσουµε να δούµε τι θα γίνει. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Επαναλαµβάνω, κύριε συνάδελφε, ότι επί της
αρχής συµφωνούµε στην ανάγκη να επιβιώσουν τα βιβλιοπωλεία
και µε την πρώτη ευκαιρία να ανοίξουν βιβλιοπωλεία. Έχω δηλώ-
σει ως αρµόδιος Υπουργός ήδη δηµόσια, πολλές φορές, ότι µε-
ταξύ των πρώτων καταστηµάτων λιανικής πωλήσεως που θα
ανοίξουµε κατά την επαναφορά µας στη λειτουργία της αγοράς
θα είναι και τα βιβλία. Έχουµε πει ότι η πρώτη ταχύτητα του
ανοίγµατος θα περιλαµβάνει τα παιχνίδια, τα βιβλία, τα λουλού-
δια, τα κοµµωτήρια, γενικώς χώρους που έχουν και µία εποχικό-
τητα. Άρα τα βιβλία τα έχω ήδη βάλει στην πρώτη ταχύτητα σας
λέω.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Τα κοµµωτήρια…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Για άλλον κόσµο είναι τα κοµµωτήρια, για
άλλον κόσµο είναι τα βιβλία. Μην υποτιµάτε την ανάγκη κάποιας
κυρίας να πάει στο κοµµωτήριο, κύριε Μουζάλα, µη γίνεστε τόσο
κυνικός επιτέλους στη ζωή. Είναι κι αυτή ανάγκη κάποιων ανθρώ-
πων. Μη γίνεστε ρατσιστής µε τους ανθρώπους. Δηλαδή τόση
απαξίωση για τα κοµµωτήρια; Δηλαδή σας κάνει εντύπωση αν
κάποιος δεν θα πάει στο κοµµωτήριο και το λέτε µε τέτοια απα-
ξίωση; Γιατί το κάνετε αυτό; Απαράδεκτος είστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Η απαξίωση είναι δική σας προς τα βι-
βλιοπωλεία… 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης
και Επενδύσεων): Λοιπόν, επανέρχοµαι και λέω ότι θεωρώ ρα-
τσισµό αυτό που κάνατε σε όλες τις κυρίες και τους κυρίους που
κάθε µέρα µας παίρνουν τηλέφωνο και µας λένε «Πότε θα ανοί-
ξουν τα κοµµωτήρια;». Το είπατε µε έναν τρόπο, λες κι όποιος

θέλει να πάει στο κοµµωτήριο είναι άνθρωπος δευτέρας διαλο-
γής. Λοιπόν, κλείνω την παρένθεση, ντροπή σας. 

Πάµε τώρα στα βιβλιοπωλεία. Είπα ότι στην πρώτη ταχύτητα
θα είναι τα βιβλιοπωλεία. Σας είπα για ποιον λόγο δεν άνοιξαν.
Δεν άνοιξαν στα πλαίσια της προσπάθειας να αντιµετωπίσουµε
τον κορωνοϊό και όχι γιατί ήταν αυτό που ήθελε η Κυβέρνηση.
Αντιθέτως, σας είπα ότι εξετάσαµε τις πρώτες µέρες του lock-
down πολύ ενδελεχώς αν θα µπορούσαµε να τα ανοίξουµε, αλλά
τελικώς τα κρούσµατα, αν θυµάστε, πήγαιναν προς τα πάνω µε
αρκετά µεγάλη ταχύτητα και όχι προς τα κάτω, αυτό φόβισε τους
ειδικούς και ανάγκασε την Κυβέρνηση να σταµατήσει την προ-
σπάθεια να τα ανοίξει στην αρχή. Τώρα θα ανοίξουν από τα
πρώτα σας είπα. 

Αλλά να πω και κάτι γενικό, κύριε Πρόεδρε. Αντιλαµβανόµαστε
πλήρως ότι η αγορά τώρα είναι σε πολύ κρίσιµο σηµείο και ανα-
φέροµαι και στην αγορά που γίνεται διά του ηλεκτρονικού εµπο-
ρίου και των εξ αποστάσεως παραγγελιών. Κάνω µια παρένθεση.
Είπε ο κύριος συνάδελφος ότι τα µικρά βιβλιοπωλεία δεν έχουν
τη δυνατότητα να πουλάνε µέσω διαδικτύου. Πάνω από όλα αυτό
δεν είναι απολύτως αλήθεια. Πάρα πολλά βιβλιοπωλεία πλέον
έχουν φτιάξει ιστοσελίδες και πουλάνε βιβλία µέσω διαδικτύου.
Εµείς φτιάχνουµε και πρόγραµµα ΕΣΠΑ, που θα έχει ανακοινωθεί
µέχρι τέλος του χρόνου, το οποίο θα επιδοτήσει µε σοβαρό χρη-
µατικό ποσό την κάθε επιχείρηση, τη µικρή επιχείρηση, που θα
επιθυµήσει να φτιάξει σοβαρή και δυνατή ηλεκτρονική σελίδα για
να µπορεί να κάνει ηλεκτρονικές πωλήσεις µε επαγγελµατικό και
σωστό τρόπο. Διότι είτε σας αρέσει είτε όχι, κύριε Μουζάλα, είτε
µου αρέσει είτε όχι, το ηλεκτρονικό εµπόριο µπήκε στη ζωή µας
και θα υπάρχει µετά την καραντίνα. Άρα πρέπει να µάθουν και
τα µικρά βιβλιοπωλεία να πουλάνε και µε αυτό τον τρόπο, αν θέ-
λουν να επιβιώσουν, αλλιώς δεν θα επιβιώσουν και πρέπει να τα
βοηθήσουµε να επιβιώσουν. Άρα θα τους δώσουµε και χρήµατα
για να το κάνουν. 

Σήµερα είµαστε σε ένα κρίσιµο σηµείο, διότι οι ταχυµεταφο-
ρές έχουν µπλοκάρει, δεν µπορούν πια να παραλαµβάνουν πολ-
λές παραγγελίες, δεν παραδίδονται οι παραγγελίες, η καθυστέ-
ρηση είναι πάρα πολύ µεγάλη. Αυτός είναι ένας επιπλέον επιτα-
κτικός σκοπός και στόχος για να ανοίξουµε γρηγορότερα το λια-
νικό εµπόριο, για να µην καταστρέψουµε τον κόσµο. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να συγκεράσει, κύριε Πρόεδρε –
κλείνω µε αυτό- δύο αντίπαλα προβλήµατα, που δυστυχώς δηµι-
ουργούν έναν πολύ δύσκολο γρίφο, από τη µία την ανάγκη να
πέσουν τα κρούσµατα και αντιµετωπιστεί η πανδηµία και να µει-
ωθεί η πίεση στο σύστηµα υγείας, που όλοι το αντιλαµβανόµαστε
ότι είναι το πρώτο, και από την άλλη να λειτουργήσει, έστω στοι-
χειωδώς, και το εµπόριο για να µην καταστραφούν επιχειρήσεις
και χάσει ο κόσµος της δουλειά του. Εδώ είµαστε τώρα και µέσα
σε αυτήν την εβδοµάδα θα υπάρχουν και σχετικές ανακοινώσεις. 

Παρακαλώ πολύ να του δώσετε τον χρόνο, αν γίνεται, κύριε
Πρόεδρε, και αν προβλέπεται, για να ανασκευάσει αυτό που είπε
για τα κοµµωτήρια. Ήταν απαράδεκτα ρατσιστικός ο τρόπος,
που το είπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε επ’ αυτού να
πείτε κάτι, κύριε Μουζάλα;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Απλά αυτό που θέλω να πω είναι ότι
εγώ δεν απαξίωσα τα κοµµωτήρια. Ο κύριος Υπουργός απαξιώ-
νει τα βιβλιοπωλεία. Δεν έχουν να συζητήσω κάτι άλλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 802/20-10-2020 ερώτηση

εκ των αναφορών-ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Να αποζηµιωθούν
άµεσα οι ελαιοπαραγωγοί και οι λοιποί παραγωγοί για τις ζηµιές
που υπέστησαν από τα χθεσινά ακραία καιρικά φαινόµενα». Το
«χθεσινά» υποθέτω ότι αναφέρεται στις 19 Οκτωβρίου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Ακριβώς, στις 20 µε 22 Οκτωβρίου είχαµε εκδήλωση ακραίων

καιρικών φαινοµένων. Όµως δεν έφτασαν µόνο αυτά, αλλά
ήρθαν και στις 6 µε 10 Νοεµβρίου πρόσθετα καιρικά φαινόµενα
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στις περιοχές που επλήγησαν οι παραγωγοί και κατά τον Οκτώ-
βριο και έχουν προκαλέσει ευρύτατες ζηµιές στην αγροτική πα-
ραγωγή. Έχουµε λοιπόν συσσωρευµένες πολλές ζηµιές το
προηγούµενο διάστηµα.

Τα ζητήµατα είναι συγκεκριµένα: Πρώτα απ’ όλα να δούµε πώς
έχει πάει η διαδικασία για την καταγραφή των πρώτων ζηµιών και
το δεύτερο και σηµαντικότατο, το οποίο προκύπτει στη συνέχεια,
είναι αν στις περιοχές αυτές, που έχουν ανάλογα χαρακτηριστικά
µε τις καταστροφές που έγιναν από τον «Ιανό», προχωρούν οι
εκτιµήσεις και οι εξατοµικεύσεις των ζηµιών, όπως όφειλε να
κάνει και προχωράει ο ΕΛΓΑ, αλλά µε µια διαδικασία, που είναι
πρόσθετα γραφειοκρατική και επιβαρυντική για τους ασφαλισµέ-
νους. 

Το ερώτηµά µας είναι λοιπόν εάν προτίθεται η Κυβέρνηση να
επανεξετάσει τη θέση της, σε σχέση µε τις ζηµιές στην Κρήτη,
ούτως ώστε εκείνες του δεύτερου διαστήµατος να ενταχθούν σε
διαδικασία ανάλογη µε αυτήν του κορωνοϊού, µάλλον συγγνώµη
του «Ιανού» -µπλέκουµε και τα αίτια των ζηµιών, πολλές φορές.
Οι ζηµιές λοιπόν του «Ιανού», που έγιναν στη Θεσσαλία, προχώ-
ρησαν γρηγορότερα και χωρίς πρόσθετα κόστη, λόγω µιας νο-
µοθετικής ρύθµισης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης.
Αυτήν ζητάµε και για την Κρήτη, την ξαναζητάµε, και θέλουµε να
δείτε και το θέµα που έχει προκύψει µε την αποζηµίωση, που
ορθά έχετε αποφασίσει, για τα θερµοκήπια, αλλά που φαίνεται
να υπάρχει ένα πρόβληµα σε σχέση µε τον προσδιορισµό της δή-
λωσης ΟΣΔΕ, που αφορά την παραγωγή που επλήγη. Όπως λένε
οι ιδιοκτήτες θερµοκηπίων αφορά και δηλώσεις του 2019, τη λε-
γόµενη «επισπορά», που έρχονται στο τελευταίο διάστηµα να δη-
λωθούν για το επόµενο έτος αλλά και δηλώσεις της ίδιας της
χρονιάς, του 2020 δηλαδή, που αφορούσαν το επόµενο διά-
στηµα. Ήταν στο µεταίχµιο η ζηµιά και αφορούσε παραγωγούς
και του ΟΣΔΕ 2019 και του ΟΣΔΕ του 2020. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι υπήρξαν ζηµιές οι οποίες προκλήθηκαν από χαλα-

ζοπτώσεις, κυρίως στις 19 και 20 Οκτωβρίου του 2020, στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Νήσου Κρήτης, στην Περιφερειακή Ενότητα
Ηρακλείου στους Δήµους Χερσονήσου και Μαλεβιζίου, στην Πε-
ριφερειακή Ενότητα Χανίων στους Δήµους Χανίων και Πλατανιά,
στην Περιφερειακή Ενότητα Λασιθίου στους Δήµους Αγίου Νι-
κολάου και Λασιθίου, και στην Περιφερειακή Ενότητα Ρεθύµνου
στους Δήµους Μυλοποτάµου και Ρεθύµνου, σε διάφορες καλ-
λιέργειες, κυρίως ελαιοκαλλιέργειες αλλά και σε εσπεριδοκαλ-
λιέργειες, καλλιέργειες αβοκάντο, κηπευτικά υπαίθρια και κηπο-
κάλυψη. 

Έγιναν πενήντα δύο αναγγελίες. Υποβλήθηκαν συνολικά τρεις
χιλιάδες τριακόσιες δηλώσεις ζηµίας. Για την Περιφερειακή Ενό-
τητα Ηρακλείου υποβλήθηκαν εννιακόσιες είκοσι δύο δηλώσεις,
για την Περιφερειακή Ενότητα Λασιθίου επτακόσιες ογδόντα
εννέα, για την Περιφερειακή Ενότητα Χανίων διακόσιες εβδο-
µήντα πέντε και για την Περιφερειακή Ενότητα Ρεθύµνου χίλιες
τριακόσιες δεκατέσσερις δηλώσεις.  

Το έργο των εξατοµικευµένων εκτιµήσεων έχει ξεκινήσει. Ανα-
µένεται να ολοκληρωθεί εντός του Ιανουαρίου 2021. Για την έγ-
καιρη ολοκλήρωση των αποζηµιώσεων το υποκατάστηµα Ηρακ-
λείου στελεχώθηκε, πέραν του µονίµου γεωτεχνικού προσωπι-
κού, µε άλλους δεκατέσσερις γεωτεχνικούς µέσω του άρθρου
20 του ν.2190/94. Τις προσεχείς ηµέρες θα υπάρχει πρόσληψη
ακόµα έξι εποχικών γεωτεχνικών. Συνολικά, το έργο των εκτιµή-
σεων διενεργείται από είκοσι επτά γεωτεχνικούς. 

Την περιοχή επεσκέφθη κυβερνητικό κλιµάκιο του ΕΛΓΑ, µε
τον Πρόεδρο του ΕΛΓΑ, για την επιτόπια αυτοψία των καταστρο-
φών. Εδόθησαν οδηγίες για επιτάχυνση των διαδικασιών και την
ταχεία καταβολή των αποζηµιώσεων. 

Σε συνέχεια, υπήρξαν έντονες βροχοπτώσεις, πράγµατι, στις
6 µε 10 Νοεµβρίου 2020 και προκλήθηκαν ζηµιές σε φυτική πα-
ραγωγή, κυρίως σε καλλιέργειες υπαίθριων κηπευτικών αλλά και
ελαιοκαλλιεργειών και λοιπών δενδρωδών, και σε ζωικό κεφά-

λαιο. Έχουµε απώλειες αιγοπροβάτων και µελισσοσµηνών. Υπο-
βλήθηκαν για µεν τις ζηµιές στη φυτική παραγωγή εκατόν τριά-
ντα τρεις δηλώσεις, για το ζωικό κεφάλαιο 221 αναγγελίες και
εκατόν ενενήντα δύο ζηµίες για τα προγράµµατα ΚΟΕ αρµοδιό-
τητας ΠΣΕΑ.

Εποµένως, η διαδικασία κινείται. Κινείται µε ταχύ τρόπο. Κινεί-
ται µε πρόσθετο προσωπικό. Στο ερώτηµά σας αν πρόκειται να
εφαρµόσουµε τις νοµοθετικές προβλέψεις του «Ιανού» και στη
συγκεκριµένη περίπτωση, έχω ήδη απαντήσει. Έχω απαντήσει
αρνητικά. Απαντώ, για µία ακόµη φορά, αρνητικά. Γιατί; Διότι ο
«Ιανός» ήταν ένα εξαιρετικά εκτεταµένο φαινόµενο. Δεν ήταν µια
διαδικασία ζηµίας, από αυτές που εν πάση περιπτώσει υπάρχουν
πολύ συχνά στη γεωργική παραγωγή. 

Στις διαδικασίες αυτές δεν αλλάζει συνολικά το καθεστώς του
ΕΛΓΑ. Υπήρξε αυτή η αλλαγή µόνο για τον «Ιανό», κυρίως λόγω
της µοναδικής εντάσεως και εκτάσεως που πήραν τα συγκεκρι-
µένα ακραία καιρικά φαινόµενα εκεί. Κατά τα λοιπά, ακολουθεί-
ται αυτή η διαδικασία και δεν υπάρχει ουδείς λόγος ανησυχίας
από τους παραγωγούς µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ που επισκέφθηκε, πράγµατι, µε κλιµά-

κιο την Κρήτη, δήλωσε στην περιφέρεια δηµόσια ότι θα ζητήσει
από την Κυβέρνηση λόγω της έκτασης των ζηµιών, της οξύτητας
µε την οποία εκδηλώθηκαν τα φαινόµενα, του εύρους που έχει
πάρει και σε άλλους τοµείς, να υπάρξει διαδικασία ανάλογη του
«Ιανού». Είναι λοιπόν ένα ζήτηµα το οποίο έχει θέσει ο ίδιος ο
ΕΛΓΑ, όχι εκ του µη όντος. Εντονότατα φαινόµενα, σε πολλές πε-
ριπτώσεις οξύτερα και από την περίπτωση της Θεσσαλίας. 

Όµως, δεν είναι το ζήτηµα µόνο ότι ήταν και οξύτερα από ορι-
σµένες περιοχές που εντάχθηκαν µε τον σχετικό νόµο, που
σωστά ψήφισε η Βουλή, τον ν.4737. Είναι και η γενικότερη κατά-
σταση, η οποία επικρατεί. Θα έλεγα ότι θα έπρεπε να σκεφτείτε
ότι η επιβάρυνση, παραδείγµατος χάρη, για να εξεταστεί ένα αί-
τηµα αποζηµίωσης από καιρικά φαινόµενα αυτήν την περίοδο
δεν έπρεπε να υπάρχει καν. Εκτός από τις τεράστιες ζηµιές,
έχουµε την απώλεια εισοδήµατος, έχουµε µια έκτακτη κατά-
σταση που βιώνει η χώρα. 

Και τι λέµε, παραδείγµατος χάρη, στον µελισσοτρόφο; Πλή-
ρωσε 2 ευρώ ανά κυψέλη, για να εξεταστεί η αίτησή σου! Τι λέµε
στον άλλο παραγωγό; Πλήρωσε τόσο τέλος, προκειµένου να εξε-
ταστεί. Είναι ένα θέµα, λοιπόν, το οποίο έπρεπε ήδη από µόνοι
σας να το έχετε εξετάσει. 

Όµως, όταν ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ θέτει δηµοσίως το ζήτηµα
της ανάγκης –γιατί βρέθηκε ο άνθρωπος µπροστά σε µια κατα-
στροφή τεράστια- να ενταχθούν και αυτές τις καταστροφές σε
ανάλογη διαδικασία, δεν µπορεί η απάντηση του Υπουργείου –
και µάλιστα µε επιµονή- να είναι αυτή. 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς είµαστε υποχρεωµένοι να το θέ-
τουµε µέσα από τις προβλεπόµενες κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες, να αναδεικνύουµε αυτή την ανάγκη, για να σας βοηθήσουµε
στο να την επανεξετάσετε. Δεν γίνεται! Είναι στο όνοµα; Θέλετε
στην άλλη ερώτηση να γράψω το όνοµα που έχει δώσει η Μετε-
ωρολογική Υπηρεσία; Όταν είναι εντονότερο το φαινόµενο, δεν
είναι θέµα ονόµατος, εάν ονοµάστηκε «Ιανός», «Ευριπίδης» ή δεν
ξέρω πώς αλλιώς. 

Δυστυχώς, έχουµε µία απάντηση, η οποία δεν ικανοποιεί –όχι
εµένα- τις ανάγκες, δεν συνάδει µε την κατάσταση η οποία επι-
κρατεί. Θα, έλεγα λοιπόν, να σταθώ στην επιµονή µου να εξετα-
στεί, που είναι επιµονή λόγω αναγκών, να δείξετε ένα διαφο-
ρετικό πρόσωπο, µε την έννοια ότι –το είπατε τότε- αν ο Πρό-
εδρος του ΕΛΓΑ έκανε λάθος, βεβαίως, έχετε δίκαιο εσείς, αλλά
αν δεν έκανε λάθος ο Πρόεδρος του ΕΛΓΑ -αυτό φαίνεται από
τις καταγραφές που µέχρι τώρα έχουν γίνει- τότε έχει σφάλει το
Υπουργείο και πρέπει να το επανεξετάσετε. 

Το πρόβληµα των θερµοκηπίων προέκυψε τις προηγούµενες
µέρες. Είχα την ευκαιρία να σας ενηµερώσω και απευθείας. Δεν
ξέρω αν το εξετάσατε, αν είδατε αν ισχύει. Είναι ένα θέµα πάν-
τως που φαίνεται ότι αποκλείει πάρα πολύ κόσµο. 

Επίσης, θα ήθελα να σας ρωτήσω και αν έχετε αξιολόγηση για
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τους µικρούς ελαιοπαραγωγούς, που είναι στο ειδικό καθεστώς
–αν έχετε, γιατί δεν είναι µέσα στο πλαίσιο της ερώτησης- που
έχουν εισόδηµα ενίσχυσης κάτω από 5.000 ευρώ και κάτω από
15.000 εισόδηµα -αναφέροµαι στους µικρούς παραγωγούς του
ειδικού καθεστώτος- σε τι ποσοστό εντάχθηκαν αυτοί σε διαδι-
κασία αποζηµίωσης µε βάση τα 126 εκατοµµύρια. Σας ρωτώ αν
υπάρχει αξιολόγηση. Αλλιώς, θα επανέλθω µε άλλη ερώτηση.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,  επί

της ερώτησης. Στα υπόλοιπα, αν θέλετε, απαντάτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σεβόµενος την οδηγία σας, κύριε Πρόεδρε, την
οποία όµως όπως ξέρετε ούτως ή άλλως ακολουθώ –εγώ µένω
στα θέµατα των ερωτήσεων, παρά το ότι συχνά από τους συνα-
δέλφους ανοίγει η συζήτηση ευρύτερα ή πηγαίνει και σε άλλα
θέµατα-, απλώς να πω ότι κρατούνται και τα δύο ζητήµατα, τα
οποία έχει θέσει ο κύριος συνάδελφος, προκειµένου να τα εξε-
τάσουµε. Το ένα νοµίζω ήδη βαίνει προς επίλυση. Το άλλο θα το
εξετάσουµε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ποιο µπαίνει σε εκτίµηση;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Αυτό το θέµα των θερµοκηπίων. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας ρώτησα αν έχετε και νέα για

τις επιδοτήσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κεγκέρογλου,

τι κάνουµε τώρα; 
Μην απαντάτε, κύριε Υπουργέ. Συνεχίστε παρακαλώ. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Μουζάλας…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, σύµφωνοι.

Αφού εσείς τα λέτε και κατ’ ιδίαν. 
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ως προς το άλλο θέµα, έχετε άδικο. Θα µου επι-
τρέψετε -δεν είµαι πρόχειρος τώρα- να σας προσκοµίσω στοι-
χεία. Γιατί λέω ότι έχετε και να µου επιτρέψετε να σας προσκο-
µίσω στοιχεία; Γιατί συγκρίνατε την καταστροφή του «Ιανού» µε
τη συγκεκριµένη εκδήλωση των συγκεκριµένων καιρικών φαινο-
µένων στην Κρήτη. Η σύγκριση είναι ατυχής. Είναι ατυχής στο
επίπεδο των στρεµµατικών συνεπειών, είναι ατυχής στο επίπεδο
του ύψους των ζηµιών και είναι ατυχής και στο επίπεδο του πο-
σοστού καταστροφής. Και στα τρία επίπεδα δεν υπάρχει αναλο-
γία. 

Εποµένως, ακούστε. Είναι µία συζήτηση το να γυρίσουµε να
πούµε ότι θέλουµε έναν αποτελεσµατικότερο ΕΛΓΑ -εγώ είµαι
διατεθειµένος να συζητήσω γι’ αυτό-, ο όποιος θα προσεγγίζει
µε διαφορετικές ταχύτητες τα ζητήµατα. Ήδη δουλεύουµε πολύ
γι’ αυτό. Ήδη έχουµε βελτιώσει πάρα πολύ τις ταχύτητες. Ήδη
έχουµε κάνει πάρα πολλές προσλήψεις. Ήδη κάνουµε µετακινή-
σεις προσωπικού σε διάφορα σηµεία, προκειµένου να µπορούµε

να αντιµετωπίσουµε την επιτάχυνση των αποζηµιώσεων. Ήδη
έχουµε φέρει πιο κοντά τις αποζηµιώσεις, γιατί έχουµε ενισχύει
τον ΕΛΓΑ µε ποσά, κάτι το οποίο δεν έχει γίνει την προηγούµενη
δεκαπενταετία. 

Άρα, ήδη έχουµε κάνει πολλά πράγµατα για τον ΕΛΓΑ και αυτά
τα βλέπουν οι παραγωγοί µας και βλέπουν τη σηµασία που δί-
νουµε στο θέµα της ταχύτερης και ακριβέστερη καταβολής και
θα συνεχίσουµε να κάνουµε ακόµα περισσότερα. Ο ψηφιακός
ΕΛΓΑ προχωράει. Θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε πάνω στις
εκτιµήσεις. Θα είναι πιο αντικειµενικές και ταχύτερες και δικαιό-
τερες οι εκτιµήσεις.

Δουλεύουµε, λοιπόν, στο να φτιάξουµε έναν καλύτερο ΕΛΓΑ
και αυτό έχει ήδη αποτελέσµατα. Δεν είναι κάτι µελλοντικό, δεν
είναι κάτι το οποίο το συζητάµε για κάποια στιγµή. Όµως, αν
πούµε ότι θα αλλάζουµε σε κάθε καιρικό φαινόµενο -το οποίο
εγώ να δεχθώ ότι έχει και µία ένταση µεγαλύτερη από τη συνήθη,
αλλά όµως δεν παίρνει τον χαρακτήρα αυτής της µεγάλης κατα-
στροφής που είδαµε όλο το προηγούµενο διάστηµα- τότε στην
πραγµατικότητα αυτό θα πρέπει να το εφαρµόζουµε σε κάθε
ζηµία. Άρα, αυτό είναι, λοιπόν, κάτι το οποίο δεν θα γίνει. Το έχω
διευκρινίσει.

Την ηµέρα δε που ψηφίσαµε στη Βουλή, κύριε συνάδελφε, δι-
ευκρίνισα ότι οι διατάξεις του «Ιανού» χρησιµοποιούνται για τον
«Ιανό», δεν θα µετατραπούν σε γενικές διατάξεις. Χρησιµοποι-
ούνται για αυτό το εξαιρετικό φαινόµενο µε αυτή την πολύ µε-
γάλη έκταση και τις δυσµενείς συνέπειες.

Θα µείνω σε αυτό το οποίο έχω πει από τότε στη Βουλή, ίσως
γιατί είχα προβλέψει ότι πρόκειται να αρχίσει να υπάρχει ένα επι-
χείρηµα διευρύνσεως της χρήσεως αυτών των ειδικών διατά-
ξεων, το οποίο όµως δεν υπήρξε κυβερνητική µας πρόθεση και
δεν υπήρξε και κυβερνητική µας δέσµευση και εν πάση περιπτώ-
σει, δεν µπορούµε και να το κάνουµε, γιατί αυτό σηµαίνει διαφο-
ρετικές προϋποθέσεις λειτουργίας του ΕΛΓΑ, πράγµα το οποίο
είναι µία άλλη µεγαλύτερη συζήτηση.

Άρα, λοιπόν, η θέση µας είναι σαφής. Αν, όµως, έχετε ισχυρι-
σµό ότι ήταν µεγαλύτερες οι καταστροφές στην Κρήτη από τις
καταστροφές του «Ιανού» -γιατί αυτό άκουσα- τότε επιτρέψτε
µου να σας φέρω συγκριτικά στοιχεία, για να δούµε τα µεγέθη,
ώστε να µην το ξανακούµε αυτό το επιχείρηµα, γιατί είναι έωλο
και δεν ισχύει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων.
Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη της νοµοθετικής ερ-

γασίας θα κάνουµε ένα υγειονοµικό διάλειµµα δέκα λεπτών. Στις
10.00’ περίπου θα ξεκινήσει το νοµοσχέδιο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη: «Ρυθµίσεις σωφρονιστικής νοµο-
θεσίας, διατάξεις για το Ταµείο Πρόνοιας Απασχολουµένων στα
Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη».

Ο κ. Χρυσοχοΐδης είναι καθ’ οδόν.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Επιτροπή Μορ-

φωτικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Αναδιοργάνωση
του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και Απαλλοτριώσεων και µε-
τονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανάπτυξης Πολιτι-
στικών Πόρων, προβολή της πολιτιστικής κληρονοµιάς στο
εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό Μουσείο Κρήτης και το
Μουσείο «Φοίβος Ανωγειανάκης» και άλλες διατάξεις του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 3ης Δεκεµβρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, ενιαία επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών.

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνε-
ται εκτός από τους εισηγητές, ειδικούς αγορητές και τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, καθώς και τους Υπουργούς που
θα συµµετέχουν µε φυσική παρουσία να προστεθούν δύο κύκλοι
οµιλητών που θα συµµετάσχουν στη συζήτηση αυτή µε τηλεδιά-
σκεψη, µέσω της πλατφόρµας «Webex». Κάθε κύκλος θα περι-
λαµβάνει δώδεκα οµιλητές µε την εξής αναλογία, πέντε από τη
Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ και ένας από τα υπό-
λοιπα τέσσερα κόµµατα. Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη
οριστεί από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστο-
λές.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Ξεκινάµε µε τον γενικό εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, τον

κ. Ανδρέα Κουτσούµπα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται για συζήτηση στην

Ολοµέλεια της Βουλής -µετά την τήρηση της προβλεπόµενης
διαδικασίας µέσα από τις αρµόδιες επιτροπές και την ακρόαση
των φορέων- το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, το οποίο συνοπτικά περιέχει σαράντα τρία
άρθρα και αναφέρεται σε θέµατα σωφρονιστικής νοµοθεσίας
του Ταµείου των Αστυνοµικών και λοιπές διατάξεις.

Η Κυβέρνηση φέρνει προς συζήτηση και ψήφιση το παρόν νο-
µοσχέδιο, επιχειρώντας και ευελπιστώντας, µε την παρέµβασή
της, στην επίλυση θεµάτων που έχουν δηµιουργηθεί και χρήζουν
νοµοθετικής παρέµβασης. Παρεµβαίνει, γιατί το υφιστάµενο νο-
µικό πλαίσιο αδυνατεί λόγω µεταβολής των συνθηκών να δώσει
λύσεις στις νέες ανάγκες που προέκυψαν ή έχουν προκύψει νέες
υπηρεσιακές ανάγκες που επιβάλλουν την επικαιροποίηση αυτών
και την συµπλήρωσή τους.

Μέσα από τις νέες κοινωνικές συνθήκες, τις πραγµατικές συν-
θήκες που έχουν δηµιουργηθεί, τις αυξηµένες υπηρεσιακές
ανάγκες για µια αποτελεσµατικότερη διοίκηση και απόδοση των
υπηρεσιών νοµίζω ότι ουδείς αµφιβάλλει ότι είναι αναγκαία και
απαιτείται αυτή η πρωτοβουλία από την Κυβέρνηση.

Ένα σύγχρονο κράτος για την εύρυθµη λειτουργία του πρέπει
να προσαρµόζεται στα νέα δεδοµένα. Αυτό αποτελεί τον δικαιο-
λογητικό λόγο αυτής της της νοµοθετικής παρέµβασης. Η προ-
σπάθεια για τη θέσπιση ενός ενιαίου νοµοθετήµατος, η ανάγκη
τροποποίησης και µεταρρύθµισης πολλών εξ αυτών και η επικαι-
ροποίηση διατάξεων είναι επιβεβληµένη για να µπορεί η πολιτεία
να ανταποκρίνεται στις διαρκώς µεταβαλλόµενες ανάγκες. Το
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο αναµφίβολα έχρηζε µεταβολών και

επιδιορθώσεων για να καλύψει αδυναµίες και ατέλειες, λόγω µε-
ταβολής των συνθηκών.

Όπως προείπα, το Μέρος Α’ αναφέρεται σε θέµατα σωφρονι-
στικής νοµοθεσίας. Πριν µπω στην ουσία του νοµοσχεδίου, θα
καταθέσω µερικές σκέψεις στην Ολοµέλεια της Βουλής και
στους συναδέλφους, σχετικά µε την κατάσταση του σωφρονιστι-
κού συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί κοινή διαπίστωση ότι
τα τελευταία χρόνια αντιµετωπίζουµε µια σωφρονιστική έκρηξη.
Η αύξηση της βίας, της εγκληµατικότητας, η νέα εισαγόµενη βία,
οι νέοι τρόποι και οι µέθοδοι τέλεσης των αδικηµάτων-εγκληµά-
των, των εγκληµατικών πράξεων, η αύξηση της παραβατικότη-
τας, αλλά συγχρόνως και η αποτελεσµατικότητα των αστυνοµι-
κών αρχών οδήγησαν στον υπερπληθυσµό των κρατουµένων και
στον συνωστισµό των καταστηµάτων κράτησης. 

Όλα αυτά, σε συνδυασµό µε το γεγονός ότι υφίσταται έλλειψη
υποδοµών και έλλειψη οικονοµικών πόρων οδήγησαν όλα αυτά
τα χρόνια -και κάνω µια παρένθεση, γιατί όλοι έχουµε παρελθόν
και υπάρχει για όλους υπάρχει, αν θέλετε, η πολιτική ευθύνη για
ελλείψεις ή παραλείψεις- στη µεγέθυνση του προβλήµατος,
παρά τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες διαχρονικά και τις προσπά-
θειες της πολιτείας και όλων των κυβερνήσεων για την αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προβλήµατα στο σωφρονιστικό
σύστηµα υπήρχαν, υπάρχουν και θα υπάρχουν. Όµως, έχουµε
υποχρέωση βάσει των δικαστικών αποφάσεων, των διεθνών συµ-
βάσεων και του ευρωπαϊκού δικαίου να εντείνουµε τις προσπά-
θειες για την αναµόρφωση του συστήµατος µέσα από τις µετα-
βαλλόµενες συνθήκες της κοινωνίας. Όλες οι ενέργειές µας πρέ-
πει να τηρούν βασικές αρχές, όπως την αρχή της νοµιµότητας,
τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης των κρατουµένων και την
προστασία των δικαιωµάτων αυτών και κύρια την ασφάλεια της
κοινωνίας µε έναν και µοναδικό στόχο, την κοινωνική επανένταξη
των φυλακισµένων. 

Βασική προϋπόθεση για τη βελτίωση της λειτουργίας του σω-
φρονιστικού συστήµατος είναι η αναβάθµιση της υλικοτεχνικής
υποδοµής και η ποιοτική και ποσοτική κάλυψη των αναγκών σε
προσωπικό. Απαιτείται διαχωρισµός των κρατουµένων ανάλογα
µε τη φύση της πράξης και την επιβαλλόµενη ποινή και αποσυµ-
φόρηση των φυλακών µέσα από τη δηµιουργία νέων καταστηµά-
των κράτησης. Ο συνωστισµός είναι φαινόµενο σύνηθες και
βραχυκυκλώνει κάθε προσπάθεια για την αναβάθµιση των συν-
θηκών διαβίωσης και την υλοποίηση προγραµµάτων κοινωνικής
επανένταξης. Πρόκειται για µια αλήθεια την οποία όλοι πρέπει
να δεχτούµε. 

Εν όψει της θεσπίσεως µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο µιας ορ-
γανωµένης Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής,
πρέπει να θεσπιστούν µέτρα βελτίωσης της υφιστάµενης κατά-
στασης, µε βάση τη θεώρηση του όλου προβλήµατος σε τρία επί-
πεδα: Σε νοµοθετικό επίπεδο µε την απεγκληµατικοποίηση -
αποποινικοποίηση πράξεων εγκληµατικών συµπεριφορών ήσσο-
νος αξίας, στο δικαστικό επίπεδο σε ό,τι αφορά το είδος και το
ύψος των ποινών και σε σωφρονιστικό επίπεδο µε την έκτιση των
ποινών µε αντικειµενικό τρόπο. 

Έρχοµαι τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην ουσία του
νοµοσχεδίου. Στο Μέρος Α’, λοιπόν, του νοµοσχεδίου επιχειρεί-
ται η αναµόρφωση του σωφρονιστικού συστήµατος και η θεσµο-
θέτηση ενός πιο σύγχρονου θεσµικού πλαισίου, αναπροσαρµοσ-
µένου και βασιζόµενου στις εµπειρίες των τελευταίων ετών, ώστε
να ανταποκρίνεται στις σηµερινές αυξηµένες ανάγκες, ήτοι στη
διαµόρφωση ενός πλαισίου λειτουργίας του σωφρονιστικού συ-
στήµατος θεµελιωµένου, όπως είπα, στη νοµιµότητα και στα δι-
καιώµατα των κρατουµένων. 

Συνοπτικά, επιχειρείται µια προσπάθεια αποσυµφόρησης των
θεραπευτικών καταστηµάτων κράτησης, µια προσπάθεια ανα-
διοργάνωσής τους για κάλυψη των αναγκών λειτουργίας των
δοµών και ενίσχυσής τους µε εξειδικευµένο προσωπικό, ώστε να
µπορεί να ανταποκριθεί στις σηµερινές ανάγκες του συστήµατος
και του σύγχρονου κράτους δικαίου. Τέλος, τροποποιείται η δια-
δικασία παροχής των αδειών κρατουµένων και το δικαίωµα έκτι-
σης της ποινής στις αγροτικές φυλακές. Μέσα από όλα αυτά
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επιλύονται, βεβαίως, ζητήµατα που αφορούν θέµατα υγείας και
ασφάλειας των κρατουµένων.

Θα σταθώ σε µερικές βασικές διατάξεις. Στο άρθρο 1 προβλέ-
πεται η σύσταση Κεντρικής Επιτροπής Μεταγωγών και ο τρόπος
συγκρότησης. Είναι µια προσπάθεια αποφυγής του συνωστισµού
ασθενών κρατουµένων στα θεραπευτικά καταστήµατα για εξέ-
ταση και νοσηλεία. Καθορίζεται, δηλαδή, η διαδικασία εισαγωγής
των κρατουµένων στα θεραπευτικά καταστήµατα-ιδρύµατα και
προβλέπεται η παροχή περίθαλψης και από τα νοσηλευτικά ιδρύ-
µατα του τόπου κράτησης ή της περιφερειακής ενότητας που
ανήκει το κατάστηµα κράτησης. Εξειδικεύεται το καθεστώς χο-
ρηγήσεως αδειών και ρυθµίζονται τα της ιατρικής φροντίδας
κρατουµένων, των αδειών. Τροποποιείται, δηλαδή, το άρθρο 55
του ν.2776/1999. 

Με το άρθρο 2 ρυθµίζεται -έχει µεγάλη σηµασία- η εύρυθµη
λειτουργία και ο επαρκής έλεγχος των φυλακών, καθ’ όσον κα-
θορίζεται επαρκώς η αποστολή του Σώµατος Επιθεωρητών Ελέγ-
χου, ήτοι µε τη λειτουργία τακτικών και έκτακτων ελέγχων για τη
διερεύνηση εγκληµατικών πράξεων εντός των καταστηµάτων
κράτησης ή υγειονοµικών επιθεωρήσεων και το κυριότερο, αντι-
µετώπισης της διαφθοράς.

Καθορίζονται οι προϋποθέσεις για τα δικαιώµατα των κρατου-
µένων έκτισης της ποινής στις αγροτικές φυλακές και βεβαίως
επιλύονται άλλα οργανωτικά ζητήµατα. 

Στο Μέρος Β’ του νοµοσχεδίου επέρχονται οι αναγκαίες τρο-
ποποιήσεις στο Ταµείο Πρόνοιας Απασχολουµένων στα Σώµατα
Ασφαλείας, στο ΤΑΠΑΣΑ, όπως ονοµάζεται, για να µπορεί να αν-
ταποκριθεί αποτελεσµατικότερα στις ανάγκες αυτού και των
µελών του. Διαπιστώθηκε ότι υπάρχει καθυστέρηση και δυσλει-
τουργία στην αντιµετώπιση των υπηρεσιακών αναγκών και προ-
βληµάτων και οι υπηρεσίες αντικειµενικά λόγω ελλείψεων, κακής
οργάνωσης, νέων δεδοµένων και αυξηµένων αναγκών δεν µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στην αποστολή τους. Δεν εκπληρώνουν
το έργο τους και γενικά δυσχεραίνουν το έργο της διοίκησης και
όχι µόνο του παρόντος Υπουργείου. 

Οι σχετικές διατάξεις αποσκοπούν στην εύρυθµη και αποτε-
λεσµατικότερη λειτουργία των υπηρεσιών του Υπουργείου. Οι
σηµερινές συνθήκες, η πρόοδος σε όλους τους τοµείς και οι αλ-
λαγές που έχουν επέλθει σε όλα τα επίπεδα επιβάλλουν τη δια-
µόρφωση µιας νέας αντίληψης στον τρόπο αντιµετώπισης των
προβληµάτων µέσα από µια νέα οπτική γωνία, ρεαλιστική, σύγ-
χρονη και αποτελεσµατική για την εξέταση των υπηρεσιακών θε-
µάτων. 

Κρίνεται αναγκαία η ενίσχυση και ο εξορθολογισµός του προ-
σωπικού τόσο του Υπουργείου όσο και των Γενικών Γραµµατειών
Αντεγκληµατικής Πολιτικής και Προστασίας του Πολίτη. Απαιτεί-
ται η ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού µε επιστηµονικό προ-
σωπικό και η στελέχωση νευραλγικών θέσεων και υπηρεσιών µε
άτοµα που θα µπορούν να ανταποκρίνονται στις αυξηµένες απαι-
τήσεις του κράτους, της κοινωνίας των πολιτών. Αυτό επιχειρεί-
ται µε αυτές τις διατάξεις και αυτό αντιµετωπίζει το υπό συζή-
τηση νοµοσχέδιο. 

Υπάρχουν και λοιπές διατάξεις. Ωστόσο, θα σταθώ σε µία, που
νοµίζω ότι είναι σηµαντική και αναφέρεται στην ηλεκτρονική επι-
τήρηση. Θα επαναλάβω πως θεωρώ ότι σε κάποιο επόµενο νο-
µοσχέδιο πρέπει να επεκταθεί, κύριε Υπουργέ, αυτό το µέτρο
του θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρησης. Είναι ένα µέτρο ανα-
γκαίο, που και στην αποσυµφόρηση θα οδηγήσει, αλλά θα λύσει
και πολλά κοινωνικά προβλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσω θα ήθελα να µετα-
φέρω κάποιες σκέψεις και προβληµατισµούς που γεννηθήκαν
αυτές τις µέρες µε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου, οι οποίοι είναι
εκτός περιεχοµένου του νοµοσχεδίου. 

Διαβλέπω και διέβλεψα αυτές τις µέρες ότι από την πλευρά
της Μείζονος Αντιπολίτευσης υπάρχει µια πολιτική νευρικότητα
που οδηγεί σε αψυχολόγητες ενέργειες, στην υποβάθµιση του
πολιτικού λόγου και στην υποβάθµιση, αν θέλετε, γενικότερα του
Κοινοβουλίου µε µια αντικοινοβουλευτική συµπεριφορά την
οποία πρέπει να λάβει σοβαρά υπόψη ο Πρόεδρος της Βουλής.
Γιατί αυτό; Εξηγείται; Βεβαίως και εξηγείται. Η έλλειψη και η αδυ-
ναµία αντιπαράθεσης πολιτικών επιχειρηµάτων στο κυβερνητικό

έργο από τη Μείζονα Αντιπολίτευση, την οδηγεί σ’ αυτήν την έκ-
φραση του πολιτικού λόγου. Ουδείς ισχυρίζεται και σήµερα µέσα
απ’ αυτήν την κρίση που βιώνουµε ότι όλα βαίνουν καλά. Όµως,
σε µια δύσκολη περίοδο γίνεται µια προσπάθεια και θεωρώ ότι
σ’ αυτή πρέπει να συνεισφέρουµε όλοι. Το γεγονός ότι η κοινω-
νία δεν σας ακολουθεί, σας οδηγεί σε αυτά τα πολιτικά λάθη, σε
αυτά τα πολιτικά ολισθήµατα, που ουδόλως συµβάλλουν στην
ορθή λειτουργία του Κοινοβουλευτισµού, στην ορθή λειτουργία,
αν θέλετε, και στην αντιµετώπιση των προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να
επανέλθω στο νοµοσχέδιο. Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο κάνει
τις αναγκαίες και απαιτούµενες αυτήν τη στιγµή παρεµβάσεις
για την επίλυση των προβληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί.
Σαφώς ένα νοµοσχέδιο θα κριθεί στην πορεία του και µία διάταξη
από την ανάγκη που θα ανταποκριθεί στη λειτουργικότητά της.
Εδώ είναι -και πάντα θα είναι- η Κυβέρνηση πρόθυµη και έτοιµη
να δεχθεί παρατηρήσεις και κάθε φορά να τροποποιεί προς το
καλύτερο και να διορθώνει αυτές τις ατέλειες. Όµως, είναι βέ-
βαιο ότι υπάρχει καλή πρόθεση από την πλευρά της Κυβέρνησης
να δηµιουργήσουµε ένα νοµοσχέδιο, έναν νόµο κι ένα σωφρονι-
στικό σύστηµα που θα ανταποκρίνεται στις σηµερινές ανάγκες,
το οποίο θα είναι σύµφωνο και θα βαδίζει παράλληλα µε το ευ-
ρωπαϊκό δίκαιο και θα ανταποκρίνεται στις σύγχρονες κοινωνικές
συνθήκες.

Μ’ αυτές τις σκέψεις, θεωρώ ότι δεν υπάρχει λόγος, δεν υπάρ-
χει θέµα ιδεολογικής αντιπαράθεσης κι εφ’ όσον το νοµοσχέδιο
επιχειρεί να επιλύσει προβλήµατα, πρέπει να συµβάλετε όλοι µε
τη θετική σας ψήφο στην ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
η γενική εισηγήτρια από τον ΣΥΡΙΖΑ, η συνάδελφος κ. Σουλτάνα
Ελευθεριάδου.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε τίτλο: «Ρυθµίσεις
σωφρονιστικής νοµοθεσίας, διατάξεις για το Ταµείο Πρόνοιας,
Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις
αρµοδιότητας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη».

Εν µέσω πανδηµίας και ενώ οι χώροι µαζικού εγκλεισµού έ-
χουν µετατραπεί σε υγειονοµικές βόµβες και εστίες υπερµετά-
δοσης του κορωνοϊού, ενώ ακόµα επικρατεί, όπως αποδέχθηκε
και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας στην πρώτη συζήτηση της αρ-
µόδιας επιτροπής διοικητική δυσλειτουργία στις φυλακές, αντί
να τηρηθούν αυστηρά µέτρα προστασίας, να διεξαχθούν µαζικά
διαγνωστικά τεστ και πρώτη προτεραιότητα του Υπουργείου να
είναι η έστω και ήπιου χαρακτήρα αποσυµφόρηση των φυλακών
µε αύξηση των αδειών, σύµφωνα και µε ό,τι έχει συστήσει ο
ΕΟΔΥ, αλλά και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το Υπουργείο επιλέγει
να φέρει το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, για να αλλάξει προφανώς
την ατζέντα και να χαϊδέψει τα αυτιά του ακροδεξιού κοινού του. 

Αντί να πράξει τα αυτονόητα στην πανδηµία, που µαστίζει την
κοινωνία, τις φυλακές, τους κρατούµενους και τους εργαζόµε-
νους σ’ αυτές, όπως κάνουν σχεδόν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες,
ενεργεί στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση και φαίνεται ότι µο-
ναδική αγωνία του Υπουργού είναι πώς θα περιορίσει µε το νέο
νοµοσχέδιο για τον σωφρονισµό το δικαίωµα στις άδειες, πώς
θα αυξήσει τις ποινές, πώς θα στερήσει τη δυνατότητα µεταγω-
γής σε αγροτικές φυλακές, πώς θα ξεχάσει για πάντα τον διεθνή
θεσµό της κοινωφελούς εργασίας, αντί της φυλάκισης. Βαριά
άρρωστοι, ανάπηροι, κρατούµενοι µε µικρές ποινές που σύντοµα
θα αποφυλακίζονταν, υπεράριθµοι που αποτελούν εστίες µόλυν-
σης και όλοι οι πληθυσµοί των φυλακών στο σύνολό τους, αφή-
νονται στην τύχη που επιφυλάσσει γι’ αυτούς το Υπουργείο και
η πανδηµία.

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο απειλεί την κοινωνία και δεν την
προφυλάσσει, καθώς η υπέρµετρη αυστηρότητα των ποινών και
η αθλιότητα των συνθηκών στις φυλακές θα οδηγήσουν σε νέα
εγκλήµατα. Στο νοµοσχέδιο απεικονίζεται η αντινοµία που έχει
δηµιουργηθεί από τη διάσπαση αρµοδιοτήτων µεταξύ του Υ-
πουργείου Δικαιοσύνης και του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης, µε

3846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



το Υπουργείο Δικαιοσύνης από τη µία να ρυθµίζει το σύστηµα
των ποινών µας και µε το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης από την
άλλη να ρυθµίζει την εκτέλεση των ποινών µέσα στα σωφρονι-
στικά συστήµατα.

Αυτή είναι µία απίστευτη αντινοµία, που θα µας οδηγήσει σε
προβλήµατα, τα οποία δεν ξέρω πώς µπορούµε να τα λύσουµε
στο µέλλον. Δεν είναι στη φύση των διοικητικών και επιχειρησια-
κών µηχανισµών του Υπουργείου Δηµόσιας Τάξης, επειδή είναι
πολύ κοντά στην καταστολή, να αντιλαµβάνονται τα θέµατα σω-
φρονισµού.

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου «Ρυθµίσεις σωφρονιστικής
νοµοθεσίας» και συγκεκριµένα στα άρθρα 1 και 3 αποτυπώνετε
το δόγµα «Νόµος και Τάξη» και καταστέλλετε τα δύο κορυφαία
δικαιώµατα των κρατουµένων, επιτείνοντας το µεγαλύτερο πρό-
βληµα των ελληνικών φυλακών που είναι ο πληθωρισµός και θέ-
τοντας σε κίνδυνο τη σωµατική και ψυχική, κυρίως ακεραιότητα
χιλιάδων κρατουµένων και εργαζοµένων στα σωφρονιστικά ιδρύ-
µατα.

Όταν οι υπόλοιπες ανεπτυγµένες χώρες κάνουν βήµατα µπρο-
στά, επενδύοντας στο τρίπτυχο «ασφάλεια-ανθρωπισµός-επα-
νένταξη», εµείς κάνουµε άλµατα πίσω, γιατί οι άδειες των
κρατουµένων και η δυνατότητα έκτισης της ποινής στις αγροτι-
κές φυλακές είναι προστάδια και βασικοί θεσµοί της επανέντα-
ξης.

Επιστροφή στον Μεσαίωνα, λοιπόν, για τα σωφρονιστικά κα-
ταστήµατά µας! Καταπατώνται κεκτηµένα δικαιώµατα χρόνων
και καταργείται κάθε έννοια σωφρονισµού, µε τους κρατούµε-
νους να βρίσκονται στο έλεος του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη.

Αυστηροποιείτε το πλαίσιο για τη χορήγηση τακτικών αδειών,
µετατρέποντάς τες πρακτικά σε άπιαστο όνειρο και χρησιµοποι-
ώντας τη δηµιουργική αριθµητική της Νέας Δηµοκρατίας για
ακόµα µία φορά. Το 95% των κρατουµένων εκτίουν ποινή από έξι
έως είκοσι έτη και το 90% εξ αυτών, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιό
σας, δεν θα παίρνει άδειες, καθώς για να αιτηθεί ένας κρατού-
µενος άδεια µε τις νέες αλλαγές, θα πρέπει να έχει συµπληρώσει
τα 2/5 της ποινής του, χρονικό όριο που του επιτρέπει παράλ-
ληλα να κάνει και αίτηση αποφυλάκισης, αφού τα κριτήρια στις
περισσότερες των περιπτώσεων συµπίπτουν. Υπάρχει κάτι πιο
ακραίο και παράλογο απ’ αυτό;

Επίσης, εάν ισχύσουν αυτές οι διατάξεις, ουσιαστικά ευνοούν
κρατούµενους, οι οποίοι δεν εργάζονται στις ελληνικές φυλακές.
Είναι κρατούµενοι οι οποίοι δεν προσφέρουν κάτι παραπάνω
όσον αφορά την εργασία µέσα στις φυλακές. Δεν θα έπρεπε να
λειτουργεί αντίστροφα, δηλαδή να πριµοδοτούνται, µέσω της
άδειας οι κρατούµενοι που εργάζονται, που δείχνουν µία έντιµη
και κοινωφελή συµπεριφορά µέσα στις φυλακές; Δεν είναι στό-
χος αυτός που βοηθάει και στην επανένταξή τους αργότερα;

Λέτε ότι η ρύθµισή σας αφορά σε µία µικρή οµάδα κρατουµέ-
νων, αλλά στην πραγµατικότητα αφορά σε όλους. Σε καµία πε-
ρίπτωση δεν εξυπηρετεί την επανένταξη του κρατούµενου. Τι
είναι πιθανό να κάνει ένας κρατούµενος µε ισόβια που δεν έχει
πάρει ποτέ άδεια και αφέθηκε ελεύθερος; Το πιθανότερο είναι
να διαπράξει πάλι ένα έγκληµα και να γυρίσει στη φυλακή. Είναι
φανερό ότι ο σκοπός σας δεν είναι η οµαλή επανένταξη του κρα-
τούµενου στην κοινωνία, αλλά η σταδιακή εξόντωσή του. 

Πραγµατικά, αδυνατώ να αντιληφθώ τους συσχετισµούς που
έχετε κάνει και έχετε οδηγηθεί σε αυτήν την ακραία διάταξη. Το
µεγαλύτερο εκτιθέν τµήµα της ποινής διασφαλίζει, κατά τη δική
σας άποψη, καλή χρήση της άδειας; Ποια είναι η σχέση αύξησης
εκτιθείσας ποινής και µείωσης διάρκειας της άδειας; Σας το ρώ-
τησε και ο Συνήγορος του Πολίτη, ο οποίος επικαλέστηκε δική
τους έρευνα των ετών 2015-2020 που διεξήχθη κατόπιν συλλο-
γής ερωτηµατολογίων από όλα τα καταστήµατα κράτησης στην
Ελλάδα. Προέκυψε ότι σε ένα συντριπτικό ποσοστό που αγγίζει
το 98%, οι όροι των αδειών που έχουν χορηγηθεί τηρούνται. Γιατί
αφού µόλις το 2% των κρατουµένων που παίρνουν άδεια, είτε
δεν γυρίζουν, είτε καθυστερούν να γυρίσουν, τιµωρείτε το υπό-
λοιπο 98% των κρατουµένων που κάνουν καλή χρήση αυτής;

Στοιχεία, φυσικά, δεν µας προσκόµισε ο Υπουργός στην επι-
τροπή. Φυσικά, δεν υπάρχουν ούτε µελέτες ούτε και γνωµοδο-

τήσεις ειδικών επιστηµόνων που να είναι υπέρ της δικής σας
άποψης και του νοµοσχεδίου. Η ρύθµιση αυτή είναι αποτέλεσµα
καθαρά της ιδεολογικής εµµονής της Νέας Δηµοκρατίας. 

Επίσης, τίθενται αυστηρότερες προϋποθέσεις µεταγωγής σε
αγροτικές φυλακές και στην κεντρική αποθήκη υλικού φυλακών,
όχι µόνο για όσους έχουν καταδικαστεί για εγκλήµατα τροµο-
κρατίας, αλλά και σε κρατουµένους που δεν πληρούν τις προ-
ϋποθέσεις χορήγησης άδειας ή έχει εκλείψει ο λόγος της χορή-
γησής της ή έχουν υποπέσει σε πειθαρχικό παράπτωµα ή αν εκ-
κρεµεί σε βάρος τους ποινική διαδικασία για αξιόποινη πράξη σε
βαθµό πληµµελήµατος που ενέχει πράξεις βίας ή απειλής βίας.

Η ρύθµιση ουσιαστικά, οδηγεί στην κατάργηση των αγροτικών
φυλακών. Και πάλι, η διάταξη αφορά όλους τους κρατούµενους
και όχι ένα µικρό κοµµάτι, όπως προσπαθεί να µεταφέρει επικοι-
νωνιακά η Κυβέρνηση, προκειµένου να αποφύγει κοινωνικές αν-
τιδράσεις. Για να µεταφερθεί, λοιπόν, κάποιος στις αγροτικές
φυλακές, πρέπει να έχει εκτίσει τα 2/5 της ποινής του, άρα και
πάλι ο κρατούµενος θα έχει αποφυλακιστεί. Τα 2/5 πραγµατικής
έκτισης µε άνω των δέκα ετών ποινή είναι άτοπο, αφού µε το 1/5
σε µεροκάµατα ο κρατούµενος αποφυλακίζεται. 

Ουσιαστικά, οι αγροτικές φυλακές θα έχουν πληρότητα 10%-
12%, όπου θα εκτίονται ελάχιστες ποινές για έναν µήνα έως σα-
ράντα ηµέρες.  Μ’ αυτόν τον τρόπο θα φθάσουµε –ήδη έχουµε
φθάσει- σε υπερπληρότητα 200% και 300% σε όλα τα υπόλοιπα
σωφρονιστικά καταστήµατα και η Κυβέρνησή σας θα ισχυρίζεται
ότι οι ελληνικές φυλακές δεν είναι υπερπλήρεις, αφού υπάρχουν
κενές θέσεις στις αγροτικές, στις οποίες βέβαια, δεν θα µπορεί
να πάει ουσιαστικά κανείς.

Στις λοιπές φυλακές σήµερα υπάρχουν άνθρωποι που κοι-
µούνται κυριολεκτικά στο πάτωµα. Καταθέτω στα Πρακτικά
άρθρο στο οποίο καταγγέλλει αυτό ακριβώς ο Διευθυντής του
Σχολείου των Φυλακών Αυλώνα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν άρθρο, το οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εσείς, µε αυτά τα δεδοµένα, ενώ κοιµούνται άνθρωποι στα πα-
τώµατα στις κλειστές φυλακές, θέλετε να καταργήσετε ουσια-
στικά τις αγροτικές.

Τέλος, να παραδεχτούµε ότι είναι, όντως, ευνοϊκότερες οι συν-
θήκες κράτησης στις αγροτικές, αν και οι κρατούµενοι στερούν-
ται και πάλι την ελευθερία τους και ταυτόχρονα, εργάζονται
σκληρά, προκειµένου να επωφεληθούν από την ευεργετική προ-
σµέτρηση της ποινής.

Ρωτάµε τον Υπουργό αν θέλει να υπάρχουν αγροτικές φυλα-
κές. Η νοµοθεσία για τους ισοβίτες είναι από το 2004 επί εποχής
Παπαληγούρα -Βουλευτή και Υπουργού της Νέας Δηµοκρατίας-
και σήµερα, το 90% των κρατουµένων σε αυτές είναι βαρυποινί-
τες και αν αυτοί αποκλειστούν, τα τέσσερα αγροτικά καταστή-
µατα στη χώρα µας δεν θα µπορούν να δουλέψουν για τις ανά-
γκες της παραγωγής τους.

Για να κλείσουµε το θέµα των αδειών και της µεταγωγής σε
αγροτικές φυλακές, σας υπενθυµίζω για ακόµη µια φορά ότι οι
δυο αυτές ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου έρχονται σε πλήρη αντί-
θεση µε το άρθρο 3 του Σωφρονιστικού Κώδικα: «Απαγορεύεται
κάθε δυσµενής διακριτική µεταχείριση των κρατουµένων. Οποι-
αδήποτε διάκρισή τους µπορεί να γίνει µόνο υπέρ τους και προς
εξυπηρέτηση των ειδικών αναγκών που απορρέουν από την κα-
τάσταση στην οποία βρίσκονται. Οι κρατούµενοι είναι ίσοι. Η
εκτέλεση της ποινής είναι ένα κοµµάτι το οποίο έχει να κάνει µε
το πρόσωπο και όχι µε την πράξη. Το πρόσωπο είναι αυτό το
οποίο παραµένει έγκλειστο, παραµένει στη φυλακή, µε µια προ-
οπτική κοινωνικής επανένταξης. Η ποινή τού επιβλήθηκε και κα-
ταγνώστηκε από το δικαστήριο µε βάση την απαξία της πράξης
του, αλλά σε καµιά περίπτωση δεν δικαιολογεί δυσµενή µεταχεί-
ρισή του κατά τη διάρκεια της έκτισης της ποινής».

Κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, όλοι οι φορείς σάς κατέθε-
σαν υποµνήµατα που κατακεραύνωναν τεκµηριωµένα τις δύο
αυτές διατάξεις του νοµοσχεδίου και σας ζήτησαν να τις αποσύ-
ρετε.

Εµείς σας καταθέσαµε επιστηµονικές µελέτες, που δείχνουν
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ότι η Κυβέρνησή σας υποστηρίζει πράγµατα τα οποία δεν υπο-
στηρίζονταν καν ούτε το 1936. Επίσης, καταθέσαµε Πρακτικά,
σύµφωνα µε τα οποία η Νέα Δηµοκρατία είχε ψηφίσει το άρθρο
41 του ν.4356/2015, το οποίο τώρα πάει να καταργήσει, γιατί
προφανώς έχει κυριαρχήσει πλέον η ακροδεξιά ατζέντα.

Έχετε παραλείψει, επίσης, να φέρετε µεταβατική διάταξη,
όπως σας ζήτησε και η Οµοσπονδία Σωφρονιστικών Υπαλλήλων,
για όσους έχουν ήδη µεταχθεί σε αγροτικές φυλακές, δηλαδή
οκτακόσια περίπου άτοµα σε τέσσερις αγροτικές φυλακές.

Στο άρθρο 1 παράγραφος 2 δίνετε τη δυνατότητα σύναψης
συµβάσεων µε εξωτερικούς ιατρούς και νοσηλευτές για τα κα-
ταστήµατα κράτησης στα οποία δεν υπηρετεί µόνιµο υγειονοµικό
προσωπικό. Αυτό που δεν κάνετε είναι οι προσλήψεις µόνιµου
ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού.

Στις ελληνικές φυλακές υπηρετούν αυτή τη στιγµή εξήντα
επτά νοσηλευτές και στα τριάντα τέσσερα καταστήµατα κράτη-
σης και µονοψήφιος αριθµός γιατρών. Επίσης, δεν λαµβάνετε
υπ’ όψιν σας ότι στις περισσότερες φυλακές δεν υπάρχουν αναρ-
ρωτήρια και φυσικά, δεν υπάρχει ο αριθµός νοσηλευτών και για-
τρών για να υποστηρίξουν τους ασθενείς κρατουµένους που θα
πάνε, όπως προβλέπει η διάταξη νόµου που φέρνετε σε αυτό το
νοµοσχέδιο. Θεωρούµε, λοιπόν, ότι είναι ανέφικτη η εφαρµογή
αυτής της διάταξης.

Στο άρθρο 2, το Σώµα Επιθεώρησης και Ελέγχου Καταστηµά-
των Κράτησης από τον Ιούλιο του 2019 έχει σταµατήσει ουσια-
στικά να λειτουργεί. Θέλουµε να ρωτήσουµε και ρωτήσαµε και
στις επιτροπές, χωρίς να πάρουµε καµµία απάντηση, αν προστέ-
θηκαν επιθεωρητές, πόσοι µπήκαν και γιατί έχει νεκρώσει το
Σώµα. Φέρατε µια διάταξη µε την οποία αυξήσατε τις οργανικές
θέσεις και µετά τίποτα. Εποµένως, νοµίζω ότι αυτό το άρθρο που
φέρνετε τώρα είναι καθαρή υποκρισία.

Ως προς τα άρθρα 4 και 5, είµαστε γενικά αντίθετοι στη µετα-
φορά από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη θεσµών και αρµοδιοτήτων.

Ως προς τα άρθρα 6, 7 και 8, απεικονίζεται και δίδεται υπερε-
ξουσία πλέον στην κ. Νικολάου, την «κυρία των σκανδάλων»,
σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα. Σας τα είπε αναλυτικά ο κ. Πολά-
κης στις συνεδριάσεις των Επιτροπών και σας κατέθεσε και όλα
τα έγγραφα που αποδεικνύουν ότι η συγκεκριµένη κυρία δεν θα
έπρεπε να έχει τόσο υψηλόβαθµη θέση, πόσω µάλλον να προ-
άγεται σε Υπουργό σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Να σας πω την αλήθεια, αναρωτιόµουν και στις επιτροπές,
αλλά και εδώ, αν στη θέση του Υπουργού θα έπρεπε να έρθει
αυτή σήµερα. Επαναλαµβάνω ότι έχετε δηµιουργήσει ένα
Υπουργείο µέσα στο Υπουργείο. Συστήνετε τέσσερις καινούρ-
γιες οργανικές µονάδες και προσλαµβάνετε εκατόν τριάντα
άτοµα µε τη δηµιουργία νέων οργανικών θέσεων στη Γενική
Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Μάλιστα, οι τριάντα θέ-
σεις είναι ΔΕ Γραµµατέων και όχι επιστηµονικό προσωπικό, κοι-
νωνιολόγοι, ψυχολόγοι, εγκληµατολόγοι. Ελπίζουµε αυτό να µη
σχετίζεται µε την ελεύθερη µετάταξη ειδικών εξωτερικών φρου-
ρών, που νοµοθετείτε επίσης στο άρθρο 14, γιατί τότε καταλα-
βαίνετε ότι υποστελεχώνετε τα ήδη υποστελεχωµένα σωφρονι-
στικά καταστήµατα.

Επίσης, το ότι µετά από ενάµιση χρόνο από τη δηµιουργία της
Γενικής Γραµµατείας συνεχίζετε να δηµιουργείτε οργανικές µο-
νάδες και διευθύνσεις, συνεχίζετε να παίζετε µε µετακλητούς και
προσλαµβάνετε εκατοντάδες εργαζόµενους αποδεικνύει ότι νο-
µοθετείτε χωρίς κανένα σχέδιο και έχοντας στο µυαλό σας την
εξυπηρέτηση αλλότριων από τα δηµόσια συµφέροντα.

Βλέποντας και κάνοντας, λοιπόν και εδώ, όπως και στην υγεία,
όπως και στην οικονοµία, όπου το «βλέποντας και κάνοντας»
ήταν καταστροφικό για την κοινωνία.

Στο άρθρο 9 ενισχύετε την «ΕΠΑΝΟΔΟ», το νοµικό πρόσωπο
ιδιωτικού δικαίου. Περιέρχεται στην εποπτεία του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, ιδρύονται παραρτήµατα και αυξάνονται
οι οργανικές θέσεις. Τελικά, ο κάθε Υπουργός δηµιουργεί στο
Υπουργείο του το δικό του βιλαέτι, διορίζει διευθυντές, τοποθετεί
προϊσταµένους, αποσπά υπαλλήλους, αποφασίζει µόνος του και
εφαρµόζει. Ενισχύετε ένα νοµικό πρόσωπο χωρίς ουσιαστική
δράση και δεν ενισχύετε τις Υπηρεσίες Επιµελητών Κοινωνικής

Αρωγής και της Υπηρεσίες Επιµελητών Ανηλίκων.
Το Διοικητικό Συµβούλιο της «ΕΠΑΝΟΔΟΥ» σε σχόλιο στη δια-

βούλευση αντέδρασε για τη διοικητική εποπτεία του νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου από τον Υπουργό και συµφωνούµε
και εµείς, καθώς είµαστε αντίθετοι γενικά στην εποπτεία από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, κάτι το οποίο είναι σε πλήρη
αντίθεση µε την επανένταξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ λίγα ακόµα λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λίγα λεπτά δεν θα

έχετε. Ένα-δύο λεπτά θα έχετε.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ναι, θα τελειώσω, κύριε Πρό-

εδρε.
Στο άρθρο 10, η εποπτεία και παρακολούθηση παραµένει στις

Επιτροπές που έχουν διοριστεί από τον Υπουργό Δικαιοσύνης,
ενώ η δαπάνη βαρύνει τον προϋπολογισµό της Γενικής Γραµµα-
τείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Είµαστε αντίθετοι γενικά στη
µεταφορά του στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Ως προς τα άρθρα 11 και 12, για την ανανέωση συµβάσεων,
συµφωνούµε, αλλά θέλουµε να επισηµάνουµε την αδιαφορία της
Κυβέρνησης για την ολοκλήρωση της προκήρυξης 6Κ και την
προκήρυξη των εξακοσίων τριάντα εννιά επιπλέον θέσεων προ-
σωπικού των φυλακών που είχαν εγκριθεί επί ΣΥΡΙΖΑ.

Ως προς το άρθρο 13, είµαστε σύµφωνοι. Το ιδανικό, βέβαια,
θα ήταν να συνοδεύονται από γιατρούς και νοσηλευτές ή εναλ-
λακτικά, ανάλογα µε το τι θα αποφασίσει η θεραπευτική οµάδα.

Ως προς το άρθρο 14, για τις µετατάξεις υπαλλήλων κλάδου,
παρά το γεγονός ότι έχει εισαχθεί απαγόρευση µετατάξεων του
προσωπικού εξωτερικής φρούρησης -µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ τούς έδωσε
το δικαίωµα να µετατάσσονται µεταξύ των φυλακών- εσείς τώρα
τους δίνετε τη δυνατότητα να πηγαίνουν παντού και αυτό σε συ-
σχέτιση µε το άρθρο 8, όπως είπαµε πριν, µπορεί να οδηγήσει
σε υποστελέχωση των φυλακών.

Ως προς τα άρθρα 15, 25 δεν έχουµε κάποια ιδιαίτερη παρα-
τήρηση. Οι ειδικοί φρουροί και οι αστυνοµικοί που προέρχονται
από ειδικούς φρουρούς δεν εκπροσωπούνται στο διοικητικό συµ-
βούλιο. Αυτό σας επισήµαναν στη διάρκεια της συζήτησης στις
επιτροπές.

Ως προς το άρθρο 26, ιδιαίτερο ενδιαφέρον αποκτά η διάταξη
ενόψει των µαζικών προσλήψεων ειδικών φρουρών, οι οποίοι εν-
δεχοµένως να µην αντιστοιχίζονται προς κενές οργανικές θέσεις.
Στην τελευταία προκήρυξη ειδικών φρουρών είχε, βέβαια, εµφι-
λοχωρήσει η µετατροπή οργανικών θέσεων αστυφυλάκων.

Ως προς το άρθρο 27, για τις λέσχες, έχουµε αντίρρηση ως
προς την πληρωµή από το ταµείο της Λέσχης των εκπαιδευτικών
και πολιτιστικών δραστηριοτήτων των µελών.

Ως προς το άρθρο 28, για τα θέµατα αρµοδιότητας του Συνη-
γόρου του Πολίτη, νοµίζω ότι µας το εξήγησε στις επιτροπές ο
Συνήγορος του Πολίτη και είµαστε σύµφωνοι για ποιον λόγο πρέ-
πει να µεταφερθούν οριστικά οι επιστηµονικοί υπάλληλοι σε αυτή
την υπηρεσία.

Ως προς το άρθρο 29, ζητάµε να επεκταθεί το µέτρο και στους
εργαζοµένους των ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, καθώς και στα νοσο-
κοµεία.

Ως προς το άρθρο 30, για την εισαγωγή στη Σχολή Αστυφυ-
λάκων όσων είχαν πληγεί στις καταστροφικές τραγωδίες των
ετών 2017 και 2018, νοµίζουµε ότι η διάταξη εµφορείται από πο-
λιτικές σκοπιµότητες, επαναφορά στην επικαιρότητα των µεγά-
λων τραγωδιών.

Σε κάθε περίπτωση, επί ΣΥΡΙΖΑ είχε υπάρξει πρόνοια για την
εισαγωγή των συγκεκριµένων ατόµων στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση, όπως και άλλα µέτρα για την ανακούφισή τους.

Στο άρθρο 31 συµφωνούµε.
Από το άρθρο 32 και µετά δεν υπάρχει το νοµοσχέδιο στη δια-

βούλευση. Αυτό πρέπει να το επισηµάνουµε. Δεν µπήκαν αυτά
τα άρθρα στη διαβούλευση.

Ως προς το άρθρο 32, για τα θέµατα αρµοδιότητας Γενικής
Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών και Επιτελικού Σχεδιασµού
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, είναι άλλη µία κατά πα-
ρέκκλιση προκλητική διάταξη. Για άλλη µια φορά καταστρατη-
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γούνται οι γενικές διατάξεις, ελαχιστοποιούνται τυπικά προσόντα
και δεν τηρείται καµιά αξιοκρατική διαδικασία.

Το άρθρο 33, µιλάει για αναδροµικότητα σε πληρωµές. Προ-
φανώς, θέλετε να ενταλµατοποιήσετε δαπάνες που έχουν γίνει
στο παρελθόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ελευθεριάδου,
κλείστε, παρακαλώ. Στη δευτερολογία τα υπόλοιπα.

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω.
Το θέµα του άρθρου 34 το έχουµε αναφέρει αναλυτικά στις

επιτροπές. 
Ως προς το άρθρο 35 και τη διάθεση κατασχεµένων καλό είναι

να µπορούν και τα νοσοκοµεία και οι δοµές πρόνοιας να παίρ-
νουν απ’ αυτά τα κατασχεµένα. 

Στο άρθρο 36 για τη Σχολή Αστυφυλάκων αναφερθήκαµε ανα-
λυτικά στις Επιτροπές. Κατέθεσα και το προεδρικό διάταγµα που
είχε συνταχθεί επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, αλλά δεν φαίνεται να
λάβατε τίποτα υπόψη σας απ’ αυτά που είπαµε αλλά και απ’ αυτά
που είπαν οι φορείς. Δεν υπάρχει πραγµατική ανωτατικοποίηση
της Σχολής Αστυνοµικών. Πρέπει να το δείτε σε µελλοντικό νο-
µοσχέδιο.

Στο άρθρο 37,  πάλι φωτογραφικές…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Ελευθεριάδου,

θα κλείσω το µικρόφωνο. Παρακαλώ, κλείστε τώρα. Δεν θα µε
κοροϊδεύετε επί πέντε λεπτά. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου
µισό λεπτό και κλείνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Θα έρθω στο άρθρο 41. Είµα-

στε κατ’ αρχήν υπέρ, αλλά πιστεύουµε ότι το άρθρο αυτό θα µεί-
νει κενό γράµµα γιατί δεν έχετε δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις
ώστε τα ανήλικα αυτά παιδιά να µεταβούν σε δοµές προστασίας
και όχι στα αστυνοµικά τµήµατα. 

Έστω και την ύστατη στιγµή αλλάξτε την υπερσυντηρητική και
αντικοινωνική αντίληψή σας για τον σωφρονισµό. Ο λαός σάς
έδωσε εντολή να σωφρονίσετε τους κρατούµενους, όχι να τους
εξοντώσετε. Είµαστε κατά του νοµοσχεδίου αυτού γιατί είναι εµ-
µονικό, αναχρονιστικό και απαράδεκτο και φυσικά δεν θα το ψη-
φίσουµε. 

Συγγνώµη για την κατάχρηση του χρόνου. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη ζητήστε,
όχι από µένα, αλλά από τους συναδέλφους σας. 

Ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιος Κα-
µίνης έχει τον λόγο. 

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η επιλογή του Έλληνα νοµοθέτη εδώ και πάρα πολλές δεκαε-

τίες είναι να µην έχει το σωφρονιστικό σύστηµα τιµωρητικό χα-
ρακτήρα, αλλά τον σωφρονισµό, µε τελικό στόχο την κοινωνική
επανένταξη των φυλακισµένων. Ο θεσµός των αδειών υπάρχει
από το 1989 και τοµή ήταν ο Σωφρονιστικός Κώδικας του 1999,
τον οποίο εισηγήθηκε ο τότε Υπουργός Δικαιοσύνης Ευάγγελος
Γιαννόπουλος µε Υπουργό Δηµόσιας Τάξης τότε τον κ. Μιχάλη
Χρυσοχοΐδη. 

Τον ίδιο σκοπό του σωφρονισµού και της κοινωνικής επανέν-
ταξης επιδιώκει κι ο θεσµός των αγροτικών φυλακών, αφού απο-
τελεί προθάλαµο για την επάνοδο του κρατούµενου στην κοινω-
νία. Για τους λόγους αυτούς, όταν ο νοµοθέτης επιλέγει να τρο-
ποποιήσει επί το αυστηρότερον τις προϋποθέσεις για τις οποίες
οι φυλακισµένοι µπορούν να αποκτούν πρόσβαση σε αυτά τα
ευεργετήµατα οφείλει τουλάχιστον να αιτιολογήσει αυτή τη µε-
ταστροφή του. Εδώ όµως βλέπουµε να µην υπάρχει καµία τεκ-
µηρίωση ότι επιβάλλεται η αυστηροποίηση, καµµία µελέτη,
καµµία εισήγηση, από κανένα συµβούλιο φυλακών, καµµία επι-
στηµονική έρευνα. Η µόνη αιτιολογία που ακούµε είναι ότι οι κρα-
τούµενοι παραβιάζουν τους όρους των αδειών και ότι στις αγ-
ροτικές φυλακές σηµειώνονται αποδράσεις. 

Τι κάνει γι’ αυτό το Υπουργείο; Αντί να εξετάσει µε ποια κριτή-
ρια το συµβούλιο φυλακών έχει χορηγήσει άδειες σε κρατούµε-
νους που παραβίασαν τους όρους τους ή έχει δεχθεί τη
µεταγωγή σε αγροτικές φυλακές χωρίς εµπεριστατωµένη κρίση,

πάει και αυξάνει in abstracto, δηλαδή γενικά και αφηρηµένα τα
όρια των ποινών που επιτρέπουν σε έναν κρατούµενο να ζητήσει
άδεια ή µεταγωγή σε αγροτική φυλακή. Αυτό είναι ένα οριζόντιο
µέτρο που εξ ορισµού προκαλεί αδικίες αφού εφαρµόζεται εξί-
σου οµοιόµορφα επί δικαίων και αδίκων. Το ίδιο και στο θέµα των
αγροτικών φυλακών, όπου εκεί αποφασίζει η Κεντρική Επιτροπή
Μεταγωγών µετά από εισήγηση του Συµβουλίου των Φυλακών. 

Η Κυβέρνηση, µε λίγα λόγια, καταφεύγει στην πιο άδικη λύση,
γιατί αφ’ ενός είναι η πιο εύκολη και αφ’ ετέρου χαϊδεύει τα αυτιά
του συντηρητικού ψηφοφόρου. Η εµµονή αυτή εκδηλώνεται σε
πείσµα των δεδοµένων, γιατί υπάρχει έρευνα µε ερωτηµατολόγια
του Συνηγόρου του Πολίτη για τα έτη 2015 - 2020 που λέει ότι
το 98% των κρατουµένων που παίρνουν άδεια τηρούν τους
όρους της. 

Αλλά µε την κατάσταση που επικρατεί σήµερα στις ελληνικές
φυλακές δεν επιτρέπεται το θέµα της άδειας να το εξετάζουµε
µόνο από τη σκοπιά του φυλακισµένου. Επιβάλλεται να το δούµε
και από τη σκοπιά της ίδιας της φυλακής. Εδώ έχουµε την πάγια
θέση των σωφρονιστικών υπαλλήλων που είναι θερµοί υπερασπι-
στές του θεσµού. Γιατί αυτοί γνωρίζουν ότι ο θεσµός της άδειας
λειτουργεί ευεργετικά µέσα στη φυλακή γιατί εκτονώνει τις εν-
τάσεις, κυρίως και πρωτίστως όταν έχουµε φυλακές οι οποίες
πάσχουν από υπερπληθυσµό. Θα αναφερθώ σ’ αυτό. 

Τα ίδια κατ’ αναλογίαν ισχύουν και για τις αγροτικές φυλακές.
Εδώ η προοπτική του κρατούµενου να πάει σε αγροτική φυλακή
αποτελεί ισχυρό κίνητρο να επιδείξει καλή διαγωγή µέσα στη φυ-
λακή. Δεν πρέπει να λησµονούµε ότι ειδικά ο θεσµός της άδειας
αποτελεί δικαίωµα του φυλακισµένου. Κι αφού είναι δικαίωµα
επιβάλλεται η αρχή της ισότητας. Φυσικά µιλάω για δικαίωµα
από τη στιγµή που πληροί τις τυπικές και ουσιαστικές προϋπο-
θέσεις για να πάρει άδεια. Η διάταξη έτσι όπως ισχύει σήµερα
εφαρµόζει ακριβώς την αρχή της ισότητας. Λέει ότι δικαιούται
να ζητήσει άδεια κρατούµενος, όταν έχει εκπληρώσει το ένα πέµ-
πτο της ποινής του. Κάθε κρατούµενος ανεξαρτήτως ποινής. Βε-
βαίως, άλλο είναι το ένα πέµπτο για τον κρατούµενο που έχει
καταδικαστεί σε ποινή φυλάκισης πέντε χρόνια και άλλο είναι γι’
αυτόν µε δέκα χρόνια. Η αρχή όµως της αναλογικής ισότητας
εφαρµόζεται. 

Η νέα ρύθµιση το παραβιάζει αυτό γιατί βάζει ένα αυθαίρετο
όριο δέκα ετών. Υπάρχει, λοιπόν, θεωρητικά κρατούµενος που
έχει καταδικαστεί σε ποινή εννέα ετών και έντεκα µηνών και δι-
καιούται σύµφωνα µε την ρύθµιση που µας εισηγείστε να ζητήσει
άδεια αφού έχει εκτίσει το ένα πέµπτο της ποινής, δηλαδή δύο
χρόνια. Υπάρχει κρατούµενος που έχει καταδικαστεί µόλις σε
λίγο περισσότερους µήνες, ας πούµε σε δέκα χρόνια και έναν
µήνα και δικαιούται να ζητήσει άδεια αφού θα έχει εκτίσει το δι-
πλάσιο της ποινής από τον προηγούµενο, δηλαδή, τέσσερα χρό-
νια. Αν αυτό δεν παραβιάζει την αρχή της ισότητας τότε τι την
παραβιάζει; 

Και όλα αυτά, ενώ υπάρχουν εναλλακτικοί τρόποι έκτισης της
ποινής, τους οποίους έχετε διατηρήσει εν υπνώσει εδώ και ενά-
µιση χρόνο σχεδόν που βρίσκεστε στην εξουσία. Πρώτα απ’ όλα,
τον θεσµό της κοινωφελούς εργασίας ο οποίος λειτουργούσε.
Δεν λειτουργούσε τέλεια, το ξέρω. Αλλά ως δήµαρχος πάντοτε
χαιρόµουν όταν υπέγραφα ότι µπορεί ο δήµος να δεχθεί ένας
κρατούµενος να προσφέρει κοινωνική υπηρεσία, κοινωφελή ερ-
γασία στην πόλη. Υπάρχει πρόβληµα µε τους δηµάρχους; Να βά-
λετε τον κ. Θεοδωρικάκο να τους επιβάλλει ότι θα πρέπει να
εφαρµόσουν τον θεσµό της κοινωφελούς εργασίας. 

Ο άλλος θεσµός είναι η ηλεκτρονική επιτήρηση. Τώρα µόλις
πάτε να απορροφήσετε πόρους για να επεκτείνετε αυτό που άρ-
χισε ως πιλοτικό πρόγραµµα και αφορά µόνο, αν δεν κάνω
λάθος, πέντε φυλακισµένους µε ένα κόστος ετήσιο των τριακο-
σίων χιλιάδων ευρώ. 

Υπάρχουν θεσµοί οι οποίοι έµµεσα ευνοούν την επανένταξη
των κρατουµένων. Ένας πολύ σηµαντικός θεσµός είναι τα σχο-
λεία δεύτερης ευκαιρίας µέσα στις φυλακές, τα οποία έχετε πα-
ραµελήσει τελείως. Να σας αναφέρω το παράδειγµα της φυλα-
κής της Κέρκυρας, όπου πληρώνουν οι δικηγόροι, για να έχουν
γραφική ύλη οι φυλακισµένοι. Αλλά όπως είπαµε επιλέγουµε την
εύκολη λύση, για να χαϊδεύουµε κιόλας τα αυτιά ορισµένων ψη-
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φοφόρων, ενώ όλα συνηγορούν υπέρ του αντιθέτου. 
Πάµε τώρα στο θέµα του κορωνοϊού, της πανδηµίας, µέσα

στις φυλακές. Το Κίνηµα Αλλαγής σας έχει απευθύνει επανειληµ-
µένα και ερωτήσεις και επίκαιρη ερώτηση για το ζήτηµα ήδη από
τον Μάρτιο. Από την έναρξη  της δεύτερης φάσης της πανδη-
µίας, η κατάσταση -τουλάχιστον- σε δύο φυλακές, είναι θλιβερή.
Από τις αρχές Νοεµβρίου στα Διαβατά έχουµε εκατόν εξήντα
κρούσµατα. Χτες είχαµε τον τρίτο νεκρό, εβδοµήντα ενός ετών
µε υποκείµενα καρδιακά νοσήµατα, που µετρούσε στη φυλακή
µόλις τρεις µήνες. Στη Λάρισα ογδόντα έξι κρούσµατα, ένας εξω-
τερικός φρουρός νεκρός. Μαθαίνουµε ότι συστηµατικά τεστ
στην πρώτη φυλακή της  χώρας, στον Κορυδαλλό, µόλις θα αρ-
χίσουν την Πέµπτη. Ουσιαστικά, δέκα µήνες µετά την έναρξη της
πανδηµίας. 

Οι κρατούµενοι στις ελληνικές φυλακές είναι σήµερα έντεκα
χιλιάδες πεντακόσιοι, ξεπερνούν κατά χίλια τριακόσια άτοµα το
ανώτατο όριο χωρητικότητας των φυλακών. Σε είκοσι τρεις από
τις φυλακές αυτές υπάρχει υπέρβαση του ανώτατου ορίου. Με-
γάλος αριθµός από αυτές εµφανίζει ιδιαίτερα υψηλό ποσοστό
υπερπληρότητας. Έντεκα φυλακές έχουν σχεδόν αριθµό διπλά-
σιο από το δυναµικό τους. Σε κάποιες φυλακές σήµερα υπάρ-
χουν κρεβάτια σε τριώροφη διάταξη και τρεις κρατούµενοι
διαβιούν σε κελιά κάτω των οκτώ τετραγωνικών µέτρων. Δείτε τη
φυλακή Αλικαρνασσού.

Το 2014, ακριβώς γι’ αυτά τα φαινόµενα καταδικάστηκε η
χώρα µας και επιδικάστηκε η µεγαλύτερη αποζηµίωση σε φυλα-
κισµένο που έχει επιδικάσει ποτέ σε παρόµοια περίπτωση το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο. 

Μεταξύ άλλων, όταν καταθέταµε ερωτήσεις και επίκαιρη ερώ-
τηση, θέταµε το ζήτηµα της αποσυµφόρησης των φυλακών. Δεν
το λέµε µόνο εµείς, µε στοιχεία του Ιουνίου  το είχαν -τουλάχι-
στον- πει και το είχαν εφαρµόσει όλες οι χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, εκτός από εµάς και άλλες οκτώ. Αυτά  µε στοιχεία του
Ιουνίου. Φαντάζοµαι θα έχουν προστεθεί και άλλες χώρες που
εφαρµόζουν τον θεσµό της αποσυµφόρησης. Αλλά υπάρχει και
ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας ο οποίος το λέει ρητά πως θα
πρέπει να υπάρξει αποσυµφόρηση, δίνοντας προτεραιότητα σε
µη στερητικά της ελευθερίας µέτρα, για κρατούµενους µε προ-
φίλ χαµηλού κινδύνου και µε ευθύνες φροντίδας. 

Την ίδια στιγµή, εύλογα, αµφισβητούνται τα µέτρα πρόληψης
και προστασίας της υγείας των κρατουµένων στις φυλακές. Υπη-
ρετεί µονοψήφιος αριθµός γιατρών στις φυλακές αυτές. Τον
Μάρτιο ήταν επτά γιατροί. Επίσης, δεν λειτουργεί οµαλά ούτε η
ένταξη του νοσοκοµείου κρατουµένων στο ΕΣΥ, ενώ δεν φαίνεται
να έχει ενεργοποιηθεί και η διαδικασία ένταξης του ψυχιατρείου
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Γι’ αυτούς τους λόγους καταθέσαµε
τροπολογία. Τροπολογία µε την οποία προβλέπουµε, σύµφωνα
µε τους ορισµούς του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας, την από-
λυση κρατουµένων µε διάταξη εισαγγελέα πληµµελειοδικών,
πάντοτε υπό τον όρο της ανάκλησης, χωρίς τη συνδροµή των
προϋποθέσεων του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα, εφόσον
εκτίουν ποινές φυλάκισης ή  κάθειρξης, που δεν είναι εβδοµήντα
πέντε έτη και έχουν εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο το ένα δέ-
κατο πέµπτο. Εξαιρούνται, βεβαίως, σοβαρά αδικήµατα που ανα-
φέρονται στην παράγραφο 2 της τροπολογίας, λόγω της
ιδιαίτερης ηθικής απαξίας τους για εγκληµατική οργάνωση, τρο-
µοκρατικές πράξεις, αρπαγή, εµπορία ανθρώπων, αρπαγή ανη-
λίκων, βιασµός, αποπλάνηση, πορνογραφία ανηλίκων κ.λπ.. Τα
έχουµε αποκλείσει και στην περίπτωση της παραγράφου 4 για
τις ευάλωτες οµάδες που µιλάµε, εξαιρούνται ρητά όσοι έχουν
καταδικαστεί  για κακουργηµατικές πράξεις βίας. Πρέπει, επιτέ-
λους, να λυθεί το θέµα των λοιµώξεων στις ελληνικές φυλακές,
όχι µόνο τώρα εξαιτίας του κορωνοϊού. Το ξέρουµε το πρόβληµα
που υπάρχει µε το AIDS στις ελληνικές φυλακές και γι’ αυτό προ-
τείνουµε την πρόληψη λοιµοξιολόγου.

Υπάρχει φυλακή στη Δράµα εξακοσίων θέσεων έτοιµη να λει-
τουργήσει. Εσείς τι προτιµάτε να στελεχώσετε; Προτιµάτε να
στελεχώσετε µε άλλα εκατόν τριάντα άτοµα, ενώ ήδη διαθέτει
πενήντα υπαλλήλους η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πο-
λιτικής, προκειµένου, όπως µας είπατε, να έχει σχέδιο και στρα-
τηγική το ελληνικό σωφρονιστικό σύστηµα; Τώρα θα τα απο-

κτήσει; Τόσα χρόνια δεν είχε; Ή προτιµάτε αντίθετα, όπως επι-
βάλλουν οι περιστάσεις, να στελεχώσετε µε προσωπικό στη φυ-
λακή της Δράµας, ούτως ώστε να υπάρξει αποσυµφόρηση και
µάλιστα σε συνθήκες κορωνοϊού; Ξέρετε ότι η Γενική Γραµµατεία
Αντεγκληµατικής Πολιτικής θα φτάσει σύνολο µε αυτούς που
προτείνετε, εκατόν ογδόντα υπαλλήλους, όσους δηλαδή διαθέτει
αυτή τη στιγµή το Υπουργείο Δικαιοσύνης, αν προσθέσουµε και
τριάντα, σαράντα αποσπασµένους;

Υπάρχουν και κάποια θετικά µέτρα στο νοµοσχέδιο. Υπάρχει
το άρθρο 41 για την προστατευτική φύλαξη των ασυνόδευτων,
εφόσον βέβαια µπορέσετε να το εφαρµόσετε στην πραγµατικό-
τητα, υπάρχει το θέµα της επανόδου την οποία ενισχύετε, αλλά
τίποτε ευκολότερο από το να προβλέπεται αύξηση της στελέχω-
σης, το ζήτηµα είναι αν θα την κάνετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχει, όµως, το θέµα των εξωτερικών φρουρών, που εκκρε-
µεί. Ενώ προβλέπεται ότι µπορούν να αποσπώνται σε αυτή την
υπερτροφική, στην υδροκέφαλη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµα-
τικής Πολιτικής, αυτούς τους ανθρώπους τους έχετε αφήσει,
χωρίς να υπάρχει νοµοθετική ρύθµιση για την εξέλιξή τους στην
ιεραρχία, χωρίς να έχετε προσδιορίσει ειδικά προσόντα και δια-
δικασία πρόσληψης, χωρίς να έχετε προσδιορίσει συγκεκριµένα
την υγειονοµική τους περίθαλψη, στο πεδίο του προσωπικού, επί-
σης, ενώ εκκρεµεί εν γένει για τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους
οι προσλήψεις µε βάση την προκήρυξη 6Κ/2018 του ΑΣΕΠ. Για
τους λόγους αυτούς, για τη φιλοσοφία που αποπνέει το νοµοθέ-
τηµα, για την εσφαλµένη προσέγγισή του στην αντιµετώπιση του
σωφρονιστικού συστήµατος, που είναι  βεβιασµένη, ατεκµηρίωτη
κι άκρως συντηρητική, θα το καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
η συνάδελφος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κ. Μαρία
Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι η Κυβέρνηση δείχνει συνέ-

πεια σε σχέση µε τα όσα διαµήνυσε µετά το όργιο καταστολής
και αυταρχισµού κατά τις κινητοποιήσεις στην επέτειο εορτα-
σµού του Πολυτεχνείου. Δείχνει συνέπεια στο ότι λίγο, πολύ αυτή
θα είναι η αναµενόµενη αντιµετώπιση προς οποιονδήποτε τολµά
να διαδηλώνει, να διεκδικεί, να ορθώνει ανάστηµα απέναντι στην
κυβερνητική πολιτική. Ότι ενώ επιτρέπεται σε συνθήκες πανδη-
µίας η Κυβέρνηση να αφήνει αθωράκιστο το δηµόσιο σύστηµα
υγείας και να µην παίρνει τα απαραίτητα µέτρα σε µία σειρά ευαί-
σθητους χώρους, µεταξύ αυτών και στις φυλακές, στις οποίες
ήδη µετράνε απώλειες ζωών, να νοµοθετεί δεκάωρη εργασία, µι-
σθούς 200 ευρώ, να γίνεται λάστιχο η ζωή των εργαζοµένων, την
ίδια στιγµή θεωρείται απαγορευµένο και επικίνδυνο να διεκδι-
κούν οι εργαζόµενοι την προστασία της υγείας τους, την προ-
στασία της  ζωής τους, να διεκδικούν την εξασφάλιση των
εργασιακών τους δικαιωµάτων και τη διασφάλιση της επιβίωσής
τους. 

Ακόµα κι αν το κάνουν, παίρνοντας όλα τα απαραίτητα µέτρα
προστασίας της υγείας τους, αυτά δηλαδή που δεν παίρνει η Κυ-
βέρνηση, που δεν παίρνει η µεγαλοεργοδοσία -εκεί, βέβαια, δεν
εφαρµόζεται όχι η καταστολή, αλλά ούτε καν ο δειγµατοληπτικός
έλεγχος κι όχι µόνο επιλέγει η Κυβέρνηση ξανά τον δρόµο του
αυταρχισµού, εκδίδοντας φιρµάνια απαγορεύσεων των συνα-
θροίσεων άνω των τριών ανά την επικράτεια µε κάθε ευκαιρία,
αλλά αγγίζει τελικά και τα όρια της αυτογελοιοποίησης- πως
µπορεί αλλιώς να δικαιολογηθεί ότι απαγορεύεται πλέον ως επι-
κίνδυνο για τη δηµόσια υγεία ακόµα και το κατά µόνας περπά-
τηµα; Σε ποια λογική απαντάει η απαγόρευση σε διµελείς αντι-
προσωπείες πολιτικών νεολαίων, φορέων των φοιτητών και µα-
θητών, εκλεγµένους στην τοπική διοίκηση, ακόµα και σε µεµο-
νωµένους κατοίκους της περιοχής, που θέλησαν να αφήσουν ένα
λουλούδι στη µνήµη ενός αδικοχαµένου µαθητή, να απαγορεύε-
ται για λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας; Ήταν αλήθεια,
λιγότερο επικίνδυνοι οι πέντε χιλιάδες συνωστισµένοι αστυνοµι-
κοί, που κινητοποιήσατε για να απαγορεύσουν την κίνηση σε µε-
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ρικές δεκάδες διαδηλωτές ή προστατεύατε την υγεία τους, στοι-
βάζοντας σε κλούβες και ακατάλληλους χώρους όσους συλλά-
βατε στο σωρό, από τους οποίους δεν εξαιρέσατε ούτε τους
δικηγόρους που ασκούσαν το υπερασπιστικό τους καθήκον προς
τους συλληφθέντες; 

Προσπαθήσατε µάλιστα, να παρουσιάσετε ως ένδειξη αντικοι-
νωνικής συµπεριφοράς των συλληφθέντων ότι δεν δέχτηκαν -
κάτι που µόνο ως εµπαιγµός µπορεί να αντιµετωπιστεί- να υπο-
βληθούν σε τεστ COVID, γιατί επικράτησε –λέτε- συνωστισµός
κατά την κράτησή τους. Εκτός βέβαια, αν έχει άλλη τεκµηρίωση
ο κύριος Υπουργός για τον χρόνο επώασης του ιού µετά από τις
αλλεπάλληλες καινοφανείς επιστηµονικές θέσεις που έχει εκ-
φράσει το τελευταίο διάστηµα. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να εκτίθεστε, αλλά κυρίως σταµατήστε
να υποτιµάτε τη νοηµοσύνη µας, ότι αυτού του είδους οι αυταρ-
χικές απαγορεύσεις αποσκοπούν δήθεν στην προστασία της δη-
µόσιας υγείας. Ας δείξει αυτήν την ευαισθησία της η Κυβέρνηση
σε όλους τους χώρους που µε τις εγκληµατικές παραλείψεις της
έχει µετατρέψει σε εκκολαπτήρια του κορωνοϊού. Δεν δείξατε
την ίδια σπουδή να κάνετε µαζικά τεστ στους αστυνοµικούς,
κύριε Υπουργέ, που αφήσατε εκτεθειµένους όπως οι ίδιες οι ενώ-
σεις τους καταγγέλλουν ούτε να πάρετε µέτρα στις φυλακές που
ήδη µετράµε απώλειες σε ανθρώπινες ζωές. Εκεί πάει περίπατο
η ευαισθησία σας για τη δηµόσια υγεία. 

Άλλη, λοιπόν, είναι η στόχευση αυτού του είδους των απαγο-
ρεύσεων: Να τροµοκρατήσουν και να επιβάλλουν φίµωτρο στους
εργαζόµενους, στον λαό και στη νεολαία την ώρα που οξύνονται
τα προβλήµατα και τα αδιέξοδα που βιώνουν. Να αποτρέψουν
την αγανάκτηση που ξέρετε πολύ καλά ότι αργά ή γρήγορα θα
εκδηλωθεί απέναντι στη βαρβαρότητα που διαµορφώνεται για
τους εργαζόµενους µε αφορµή την πανδηµία. Αυτός εξάλλου,
είναι διαχρονικά ο ρόλος της κρατικής καταστολής, που χωρίς
εξαιρέσεις όλες οι κυβερνήσεις, ακόµα και αυτές που σήµερα
πλέκουν ύµνους για τις λαϊκές ελευθερίες, την αξιοποίησαν όταν
χρειάστηκε να επιβάλουν αντιλαϊκές πολιτικές, για να εµποδίσουν
τις λαϊκές κινητοποιήσεις. 

Σας λέµε, λοιπόν, ξεκάθαρα ότι όσα µέτρα κι αν πάρετε, δεν
θα µπορέσετε να επιβάλετε σιγή νεκροταφείου στο εργατικό λαϊ-
κό κίνηµα, στα σωµατεία, στους µαζικούς φορείς, σε όλους αυ-
τούς, δηλαδή, που έχουν αυτόν ακριβώς τον ρόλο, να µην σιω-
πούν. 

Στην ίδια αντιδραστική κατεύθυνση κινούνται και οι αλλαγές
που επιφέρει το παρόν νοµοσχέδιο στο σωφρονιστικό δίκαιο. Όχι
µόνο δεν λύνουν τα οξυµένα προβλήµατα των κρατουµένων στα
σωφρονιστικά καταστήµατα, όπως και των εργαζοµένων σε
αυτά, αλλά τελικά τα επιδεινώνουν. Έχουµε ήδη µε κάθε ευκαι-
ρία, εκφράσει την αντίθεσή µας προς τη σωφρονιστική πολιτική
της Κυβέρνησης, η οποία δεν διαθέτει όπως θα έπρεπε ένα συ-
νολικό σχέδιο πρόληψη της εγκληµατικότητας, σωφρονισµού και
επανένταξης του κρατουµένου στην κοινωνία µετά την αποφυ-
λάκιση του. Είναι χαρακτηριστική εξάλλου η απόφαση της Κυ-
βέρνησης να µεταφέρει τις αρµοδιότητες της σωφρονιστικής
πολιτικής από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προ-
στασίας του Πολίτη, όπως µόνο κατ’ ευφηµισµόν έχει µετονοµα-
στεί το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης. Ενσαρκώνει µε συµβολικό,
αλλά κυρίως και µε πρακτικό τρόπο την κατασταλτική αντίληψη
της Κυβέρνησης, όσον αφορά τη µεταχείριση των κρατουµένων,
που τελικά οδηγεί στη στέρηση των δικαιωµάτων τους, αλλά και
της προοπτικής της ουσιαστικής επανένταξής τους στην κοινω-
νία. Μια αντίληψη αντιδραστική και αδιέξοδη, που τελικά ανακυ-
κλώνει το πρόβληµα. 

Με τις αλλαγές που σήµερα επιχειρείτε, ενισχύεται περισσό-
τερο αυτή η κατασταλτική και τιµωρητική λογική. Αποµακρύνε-
ται, δηλαδή, ακόµα περισσότερο από τον χαρακτήρα που θα
έπρεπε να έχει η σωφρονιστική πολιτική. Οι φυλακές, όχι µόνο
παραµένουν αποθήκες ψυχών, όπως έχουν εύστοχα χαρακτηρι-
στεί, αλλά πλέον στις σηµερινές συνθήκες της πανδηµίας µετα-
τρέπονται και σε υγειονοµικές βόµβες, λόγω του έντονου συγ-
χρωτισµού και της απουσίας βασικών µέτρων προστασίας της
υγείας των κρατουµένων, όπως βέβαια και των εργαζόµενων σ’
αυτές. 

Πώς βέβαια, κάτι τέτοιο θα µπορούσε να συµβεί, όταν σήµερα
στα τριάντα  τέσσερα καταστήµατα κράτησης σε όλη τη χώρα
εργάζονται µόλις εξήντα επτά νοσηλευτές και εννέα µόνιµοι για-
τροί; Είναι δυνατόν και στοιχειωδώς να ικανοποιείται η προστα-
σία της υγείας των κρατουµένων; Και επειδή πολλές φορές
µίλησε ο κύριος Υπουργός για αλλαγές στο πλαίσιο του εφικτού,
θεωρείτε αλήθεια πιο εφικτό να µετατρέπεται σε κανόνα η µετα-
φορά κρατουµένων σε εξωτερικά νοσηλευτικά ιδρύµατα, οι
οποίοι φυσικά θα συνοδεύονται και από σωρεία αστυνοµικών,
ιδίως στις σηµερινές συνθήκες της ασφυξίας στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας, µε τα νοσοκοµεία να λειτουργούν ως νοσοκοµεία
µιας νόσου; 

Απάντηση στις εκκλήσεις αγωνίας τόσο των κρατουµένων όσο
και των σωφρονιστικών υπαλλήλων µπορεί να δοθεί µε την πρόσ-
ληψη επαρκούς µόνιµου εξειδικευµένου ιατρικού προσωπικού,
το οποίο θα είναι σε θέση να επιλαµβάνεται άµεσα της ιατρικής
φροντίδας των κρατουµένων που χρήζουν βοήθεια. Όπως βέ-
βαια και σε συνθήκες υπερπληθυσµού, δραµατικής υποστελέχω-
σης στο απαραίτητο επιστηµονικό και όχι µόνο προσωπικό, όχι
µόνο δεν µπορούµε να µιλάµε για εξασφάλιση της στοιχειώδους
δηµιουργικής απασχόλησης των κρατουµένων, αλλά είναι αδύ-
νατον να διαφυλαχθεί ακόµα και η αξιοπρεπής διαβίωση τους. 

Όταν όλα αυτά διατηρούνται στο ακέραιο, τι έρχεται να λύσει
το νοµοσχέδιο µε την αυστηροποίηση των όρων για την άσκηση
του δικαιώµατος της άδειας των κρατουµένων; Ουσιαστικά, την
εκµηδένισή του, όταν µε την αύξηση των ορίων του χρόνου έκτι-
σης της ποινής ως προϋπόθεση, αυτή τελικά θα φτάνει να συµ-
πίπτει µε τον χρόνο που ο κρατούµενος θα µπορούσε να ζητήσει
την υφ’ όρον απόλυσή του. Ο περιορισµός των ηµερών της
άδειας πώς µπορεί να δικαιολογηθεί για έναν θεσµό, ο οποίος
σύµφωνα µε τα στοιχεία που εισέφερε ο Συνήγορος του Πολίτη
κατά το 98% δεν παραβιάζεται από τους κρατούµενους, ενώ
αδιαµφισβήτητα είναι και ευεργετικά τα αποτελέσµατα αυτού,
τόσο για τους ίδιους όσο και για την εν γένει οµαλή λειτουργία
του σωφρονιστικού συστήµατος. Είναι χαρακτηριστικό το πως
υπερασπίστηκαν τον θεσµό αυτόν και οι ίδιοι οι εκπρόσωποι των
σωφρονιστικών υπαλλήλων. 

Με τον ίδιο τρόπο, από κανένα στοιχείο δεν δικαιολογείται η
αυστηροποίηση των προϋποθέσεων για τη µεταγωγή των κρα-
τουµένων στις αγροτικές φυλακές, που εκτός των άλλων θα πολ-
λαπλασιάζουν τις συνθήκες ασφυξίας και υπερπληθυσµού στα
κλειστά καταστήµατα κράτησης. 

Ακόµα, δεν µπορεί να δικαιολογηθεί η γενική εξαίρεση που
προβλέψατε από τη µεταγωγή στις αγροτικές φυλακές, όσων
έχουν καταδικαστεί για αδικήµατα τροµοκρατίας. Αλλά και η συ-
ζήτηση αυτή που άνοιξε στις επιτροπές για πρόβλεψη και άλλων
αδικηµάτων που θα πρέπει γενικά να εξαιρούνται από τη δυνα-
τότητα έκτισης της ποινής στις αγροτικές φυλακές, εισάγει έναν
αυθαίρετο διαχωρισµό των κρατουµένων µε µη αποδεκτά επι-
στηµονικά και νοµικά κριτήρια. Αν ακολουθούσαµε έναν τέτοιο
διαχωρισµό, θα φτάναµε µάλλον να κάνουµε πλειοδοσία εγκλη-
µατικών πράξεων. Αλήθεια, µε αυτήν τη λογική, γιατί να µην εξαι-
ρεθούν και οι εγκληµατίες ναζιστές της χρυσής αυγής, οι οποίοι
έχουν και αποδεδειγµένα τάσεις φυγόποινου. Θεωρείτε, δηλαδή,
ότι µια τέτοια πράξη κρύβει µικρότερη επικινδυνότητα; 

Μια τέτοια κατηγοριοποίηση, εκτός ότι επέρχεται σε πλήρη αν-
τίθεση µε τη βασική αρχή του σωφρονιστικού κώδικα, δηλαδή
της απαγόρευσης της διακριτικής µεταχείρισης των κρατουµέ-
νων, µε βάση το είδος του εγκλήµατος που έχουν διαπράξει, ου-
σιαστικά αναιρεί την ίδια τη λειτουργία του σωφρονιστικού
συστήµατος. Διότι τα δικαιώµατα, τα ευεργετήµατα που χορη-
γούνται στον κρατούµενο κατά το στάδιο της έκτισης της ποινής,
δεν µπορεί να εξαρτηθούν από τίποτε άλλο, παρά µόνο από την
εξατοµικευµένη κρίση της συµπεριφοράς του µέσα στη φυλακή,
ενδεχοµένως στοιχεία επικινδυνότητας που διατηρεί σε αυτό το
διάστηµα, σε καµία περίπτωση όµως µε βάση το αδίκηµα γενικά,
το οποίο έχει κριθεί σε προηγούµενο στάδιο και αφορά την επι-
βολή της ποινής και όχι την έκτιση της. Δηλαδή το στάδιο κατά
το οποίο το κράτος υποτίθεται ότι µεριµνά ή θα έπρεπε τουλάχι-
στον να µεριµνά για τον σωφρονισµό, για την προετοιµασία της
κοινωνικής επανένταξης του κρατουµένου. Άρα, αυτή η προσπά-
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θεια θα πρέπει συνεχώς να αξιολογείται και να ενισχύεται και µε
βάση αυτή και µόνο να αποδίδονται τα όποια δικαιώµατα στον
κρατούµενο. 

Όταν τα δικαιώµατα του κρατουµένου συνδέονται τελικά µόνο
µε τη φύση του αδικήµατος που διέπραξε, αυτό αποτελεί και τη
µεγαλύτερη οµολογία αποτυχίας του σωφρονιστικού συστήµα-
τος. Όµως, παραδοχή για την αποτυχία του σωφρονιστικού συ-
στήµατος ή καλύτερα για την εντελώς εσφαλµένη αντίληψη που
έχει η Κυβέρνηση ως προς αυτό, είναι και ο τρόπος που επιλέγει
να στελεχώσει τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. 

Ποια είναι η κατεύθυνση της αντεγκληµατικής πολιτικής, όταν
στις εκατόν τριάντα θέσεις διοικητικού προσωπικού δεν υπάρχει
ούτε για δείγµα µία θέση κοινωνικού επιστήµονα, εγκληµατολό-
γου, ψυχιάτρου και όταν µάλιστα, τέτοιες ειδικότητες απουσιά-
ζουν και από όλα τα καταστήµατα κράτησης;. Βέβαια, αντίστοιχη
δραµατική υποστελέχωση και καθυστέρηση υπάρχει στη στελέ-
χωση των νέων καταστηµάτων κράτησης . 

Επιβεβαιώνεται ουσιαστικά ότι η αντεγκληµατική πολιτική για
σας εξαντλείται στον τρόπο τήρησης της τάξης, όχι βέβαια στην
πρόληψη, στην εκπαίδευση, στην οµαλή προετοιµασία της κοι-
νωνικής επανένταξης  Όµως, µε τον πιο χαρακτηριστικό τρόπο
αποτυπώνεται αυτή η αντίληψη της Κυβέρνησης, όταν ακόµα και
η λειτουργία της επανόδου -του νοµικού προσώπου, δηλαδή,
που ασχολείται µε την βοήθεια των κρατουµένων µετά την απο-
φυλάκισή τους- µεταφέρεται στην αρµοδιότητα του Υπουργού
Προστασίας του πολίτη. Είναι δυνατόν µε όρους καταστολής και
επιβολής της τάξης να αντιµετωπιστεί και αυτό το κατ’ εξοχήν
σοβαρό κοινωνικό ζήτηµα της οµαλής επιστροφής του αποφυ-
λακισµένου πια στην κοινωνία; 

Σε σχέση τώρα µε τα υπόλοιπα άρθρα του πρώτου µέρους του
νοµοσχεδίου έχουµε αναλυτικά τοποθετηθεί στις επιτροπές. Δεν
θέλω να επανέλθω για να µην καταχραστώ και τον χρόνο. 

Ως προς το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, τις διατάξεις που
τελικά όντως αφορούν την αρµοδιότητα του Υπουργείου Προ-
στασίας του πολίτη, θα σταθώ σε ορισµένα µόνο από αυτά, µιας
και για τα περισσότερα έχω ήδη αναλυτικά αναφερθεί. Απασχό-
λησε αρκετά το θέµα της διεύρυνσης του χρόνου φοίτησης στη
Σχολή Αστυφυλάκων από πέντε εξάµηνα σε τρία χρόνια, προκει-
µένου να χαρακτηριστεί αυτή Ανώτατη, µε βάση τα εκπαιδευτικά
πρότυπα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι εύλογη κατ’ αρχήν µια
συζήτηση κατά πόσο µπορεί πράγµατι να µιλάµε για ανωτατο-
ποίηση της σχολής, όταν σήµερα ανώτατο πανεπιστήµιο, ανώ-
τατη σχολή στην Ελλάδα είναι µόνο τετραετούς φοίτησης.
Βέβαια, την ίδια στιγµή της υποτιθέµενης αναβάθµισης της Σχο-
λής Αστυφυλάκων και της παρεχόµενης εκπαίδευσης που διαλα-
λεί κάθε κυβέρνηση, προσλαµβάνετε χιλιάδες ειδικούς φρου-
ρούς και συνοριοφύλακες, που τους κάνετε αστυφύλακες από
την πίσω πόρτα χωρίς καµµία αστυνοµική εκπαίδευση. 

Παραµένει, όµως, το κύριο ζήτηµα στην αστυνοµική εκπαί-
δευση. Αυτό δεν βρίσκεται µόνο στα χρόνια των σπουδών, αλλά
στην κατεύθυνση που αυτή έχει. Και η κατεύθυνση που δίνεται
διαχρονικά από όλες τις κυβερνήσεις, είναι αυτή της καταστο-
λής. Είναι πολιτική επιλογή να µετατρέπουν τους αστυνοµικούς
σε γρανάζια του κατασταλτικού µηχανισµού, µέσα από τη συνεχή
πίεση που υφίστανται για να αποβάλουν τα ιδιαίτερα χαρακτηρι-
στικά της προσωπικότητάς τους, να εθίζονται µέσα από την εκ-
παίδευση στις αστυνοµικές σχολές στον αυταρχισµό και στο
δόγµα «νόµος και τάξη», µε συνέπεια να αντιµετωπίζουν ως πα-
ρεκκλίνουσες κοινωνικές συµπεριφορές τις διαµαρτυρίες, τη
συνδικαλιστική και την πολιτική δράση που δεν ταυτίζεται µε την
αστυνοµική αντίληψη για το κράτος και την κοινωνία.

Γι’ αυτό και δεν µπορούν να αντιµετωπίζονται ως µεµονωµένα
περιστατικά οι εκδηλώσεις αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας
που βιώνουν ο λαός και ιδιαίτερα οι εργαζόµενοι, η νεολαία, οι
πρόσφυγες και µετανάστες. Γιατί αυτά προκύπτουν από µια γε-
νικευµένη τάση που κατευθύνεται από τις ίδιες τις κυβερνήσεις
και στοχεύει στην επιβολή αντιλαϊκών πολιτικών µέσα από το µα-
στίγιο της κρατικής βίας και καταστολής. Έναν τέτοιο ρόλο ούτε
πρέπει ούτε πολλές φορές θέλουν να παίξουν οι αστυνοµικοί. Γι’
αυτό και η όποια φοίτηση και αστυνοµική εκπαίδευσή τους θα
πρέπει να υπόκειται στην κατεύθυνση του σεβασµού των λαϊκών

δικαιωµάτων και ελευθεριών.
Σε κάθε περίπτωση, παρά την κριτική που κάνουµε για τον

ρόλο που η Κυβέρνηση επιδιώκει να δίνει σε αστυνοµικές δυνά-
µεις, θεωρούµε βέβαια απαραίτητη την επαρκή εκπαίδευσή τους,
ώστε να µπορούν σωστά και µε ασφάλεια για τους ίδιους να λει-
τουργούν στην αντιµετώπιση του κοινού εγκλήµατος, και βέβαια
υπερασπιζόµαστε όλοι τα δίκαια εργασιακά, µισθολογικά και
ασφαλιστικά τους δικαιώµατα, όπως κάναµε µέχρι τώρα. Και θα
συνεχίσουµε να κάνουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, σε σχέση µε την αναβίωση του Ταµείου Προνοίας των

απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας, αυτό που θα έπρεπε
περισσότερο να σηµειωθεί είναι ότι και το πρώην ΤΕΑΠΑΣΑ, που
αναβιώνει µε τις σηµερινές ρυθµίσεις, εξαιρουµένου βέβαια του
κλάδου της επικουρικής ασφάλισης, δεν εξαιρέθηκε από τις συ-
νέπειες των αντιλαϊκών, αντιασφαλιστικών πολιτικών όλων των
κυβερνήσεων. Ήταν ένα εύρωστο ταµείο, το οποίο λεηλατήθηκε
κατ’ εξακολούθηση, είτε πρόκειται για τις απώλειες των επιµέ-
ρους ταµείων, που τζογαρίστηκαν στο Χρηµατιστήριο είτε, βέ-
βαια, από το γνωστό ληστρικό κούρεµα του PSI, που έκλεψε από
τις τσέπες των ασφαλισµένων τους κόπους µιας ζωής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Γι’ αυτό το έγκληµα βέβαια, ούτε βρέθηκε κανένας να λογο-
δοτήσει, ούτε και καµµία Κυβέρνηση αποκατέστησε, όπως όφει-
λε, τη ζηµιά. Εξάλλου το προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας
δεν ξεχνά ότι και τα κεφάλαια και τα αποθεµατικά από τα εύρω-
στα επικουρικά τους ταµεία, ρίχτηκαν και αυτά στη χοάνη του
ΕΤΕΑ, από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ τότε, µε αποτέλεσµα οι
επικουρικές συντάξεις να γίνουν φιλοδωρήµατα και αυτές να
λαµβάνονται µε µεγάλες καθυστερήσεις. Πάνω σε αυτές τις αν-
τιλαϊκές ρυθµίσεις πάτησε η σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, για να προχωρήσει στην ιδιωτικοποίηση των επικουρι-
κών συντάξεων.

Έχουµε, λοιπόν, κάθε λόγο να είµαστε επιφυλακτικοί µε κάθε
διάταξη νόµου που φέρει η Κυβέρνηση προς ψήφιση στη Βουλή
κι αφορά τα ασφαλιστικά ταµεία.

Για τις τροπολογίες, θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου.
Με βάση τα παραπάνω, καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, γιατί

στο µεγαλύτερο µέρος του ενσωµατώνει µια εσφαλµένη κατα-
σταλτική αντίληψη για τη σωφρονιστική πολιτική.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Συνεχίζουµε, µετά την τακτοποίηση του Βήµατος υγειονοµικά,

µε τον Ειδικό Αγορητή της Ελληνικής Λύσης, τον συνάδελφο κ.
Αντώνη Μυλωνάκη.

Ορίστε, κύριε Μυλωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, περίµενα

ακούγοντας τους συναδέλφους, να ακούσω και προτάσεις για
ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα και
µετά από τέσσερις συνεχόµενες συνεδριάσεις της επιτροπής,
κατά την οποία ακούστηκαν απόψεις, όχι µόνο από τις κοινοβου-
λευτικές οµάδες, αλλά και από τους φορείς.

Είναι λυπηρό, αλλά δεν πίστευα ποτέ για ένα τόσο πολύ ση-
µαντικό θέµα -ξεκινώ από τον εισηγητή της Πλειοψηφίας, τον κ.
Κουτσούµπα- να ακούω µόνο πρέπει. Πρέπει, πρέπει, πρέπει! Το
θέµα δεν είναι τι πρέπει να κάνουµε, αλλά το τι κάνουµε, κύριοι
συνάδελφοι. Εάν πιστεύετε ότι αυτές οι τροποποιήσεις που ήρ-
θανε για το σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας µας επιλύουν κα-
νένα πρόβληµα, να το συζητήσουµε. Πιστεύω πάντως ότι δεν
επιλύουν κανένα απολύτως. Σε τρία µέρη χωρισµένο το νοµο-
σχέδιο. Ένα νοµοσχέδιο άτολµο, κύριε Υπουργέ, αδιέξοδο και
προπάντων επικίνδυνο.

Το πρώτο µέρος, ρυθµίσεις για τη σωφρονιστική νοµοθεσία.
Όταν λέµε ότι ρυθµίζουµε τη σωφρονιστική νοµοθεσία, πρέπει
να το εννοούµε κιόλας. Μία Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής
Πολιτικής έχετε φτιάξει. Έχετε τοποθετήσει τη Γενική Γραµµα-
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τέα, την κ. Νικολάου, και πιστέψατε ότι αυτή η Γενική Γραµµατεία
έλυσε όλο το πρόβληµα.

Κατ’ αρχάς, τι σηµαίνει αντεγκληµατική πολιτική; Κύριοι υ-
πουργοί, απλά για να το καταλάβει ο κόσµος -γιατί φεύγοντας
από εδώ πρέπει ο κόσµος να καταλάβει τι λένε οι Βουλευτές, τι
λένε οι Κοινοβουλευτικοί, γι’ αυτό το σκοπό είµαστε εδώ- αντεγ-
κληµατική πολιτική είναι όλες οι ενέργειες τις οποίες πρέπει να
υιοθετήσουµε, να νοµοθετήσουµε, ούτως ώστε το έγκληµα να
περιοριστεί. Το έγκληµα υπάρχει εκτός φυλακής. Το έγκληµα
υπάρχει µέσα στη φυλακή.

Πέστε µου λοιπόν τι απ’ όλα όσα πρέπει να κάνουµε έχει αυτό
το νοµοσχέδιο. Στο δεύτερο µέρος έχει διατάξεις για το Ταµείο
Πρόνοιας των απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας και στο
τρίτο µέρος λοιπές διατάξεις αρµοδιότητος του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. Προσέξτε, η Ελληνική Λύση από την
πρώτη στιγµή έχει πει ότι δεν µηδενίζει τίποτα. Υπάρχουν ορι-
σµένες διατάξεις, οι οποίες βεβαίως και αξίζουν τον κόπο να πε-
ράσουν και αυτές θα τις ψηφίσουµε. Όµως, γενικά το νοµο-
σχέδιο είναι άτολµο, αδιέξοδο και επικίνδυνο.

Πάµε τώρα να δούµε τα πράγµατα ένα-ένα και απλά. Γενική
Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Αυτή είναι Γενική Γραµ-
µατεία, πιστεύετε, κύριε Υπουργέ, που είστε υπεύθυνος για την
αντεγκληµατική πολιτική; Αυτό είναι ένα υπερυπουργείο, το είπε
κι ο κ. Καµίνης προηγουµένως. Είναι ίδιο περίπου µε το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης. Εδώ µιλάµε για πάνω από εκατόν ογδόντα µε
διακόσια άτοµα. Θα τα κάνει τι η Γενική Γραµµατεία µε τόσες δι-
ευθύνσεις; Να βολέψουµε µερικά «δικά µας» παιδιά ακόµα, αυτή
είναι η αποστολή µας; 

Λάθος πρώτο: Η κ. Νικολάου πρέπει να είναι πιο µετρηµένη σε
αυτά που λέει και γράφει, κύριε Υπουργέ, και αυτό είναι θέµα και
δικό σας. Δεν µπορεί να τσακώνεται στο Twitter και να βγαίνει να
λέει «µόνη µου» και «όλοι σας». Τι είναι αυτό, µαγκιά; Τι «µόνη
της» και «όλοι µας»; Η κ. Νικολάου, η οποία στις 19 Μαρτίου του
2020 –τα έχω εδώ όλα, αυτά είναι όλα απευθείας αναθέσεις, προ-
σέξτε, βρήκαµε λεφτά και ξοδεύουµε, βρήκαµε την ευκαιρία και
πετάµε, βρήκαµε την ευκαιρία και φροντίζουµε τα «δικά µας» παι-
διά, τους «δικούς µας» ανθρώπους, και θα τα καταθέσω και στα
Πρακτικά, τα είπαµε και στις Επιτροπές- γίνεται απεντόµωση φυ-
λακών, 145.000 ευρώ συν ΦΠΑ, στις 30 Μαρτίου του 2020 γίνεται
νέα σύµβαση µε το ίδιο αντικείµενο, 118.500 ευρώ συν ΦΠΑ, στις
23 Απριλίου του 2020 τρίτη φορά στην ίδια εταιρεία. Μιλάµε για
ένα σκανδαλώδες φαινόµενο, το οποίο πρέπει να το σταµατή-
σετε. Ποσόν 145.000 ευρώ συν ΦΠΑ! 

Αυτό, όµως, που είναι ιδιαίτερα πονηρό είναι πως αυτήν τη
δραστηριότητα, αυτήν την εταιρεία, η οποία πήρε την απευθείας
ανάθεση, τη συµπεριέλαβε µία µέρα πριν τη σύµβαση. Αυτά δεν
γίνονται πουθενά. 

Στις 30-10-2020 απευθείας ανάθεση µασκών, ποσόν 147.340
ευρώ, σε ένα παντοπωλείο τα δίνουµε αυτά. Συνεχίζουµε. Σω-
φρονιστικό σύστηµα πάλι, στις 3-11-2020, απευθείας ανάθεση
αντισηπτικών, 144.319 ευρώ, στην ίδια εταιρεία-παντοπωλείο.
Στις 3-12-2020 ανάθεση για γάντια, 147.287 ευρώ. 

Αυτό το οποίο όµως πρέπει να δείτε, κύριοι Υπουργοί, και το
οποίο σας είπαµε κι εµείς και άλλοι συνάδελφοι και στις Επιτρο-
πές, είναι πως µέσα στο ίδιο Υπουργείο ο ένας αγοράζει τα γάν-
τια 7 ευρώ την εκατοντάδα και ο άλλος την αγοράζει 17 ευρώ, η
κ. Νικολάου. Αυτό γιατί; Δεν υπήρχαν άλλα γάντια µε 7 ευρώ ή
πήραµε γάντια χρυσά µε 17 ευρώ και ποιοι θα τα φέρουν αυτά
τα γάντια; Ένα κουτί µε εκατό µάσκες 17,5 ευρώ, κόστος αντι-
σηπτικού 4,83 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Πού ξανακούστηκε το κό-
στος του αντισηπτικού να είναι 5 ευρώ; Εδώ τα έχω, θα τα δώσω
µετά στα Πρακτικά. 

Πάµε τώρα στα προβλήµατα για να δούµε τι επιλύει αυτό το
νοµοσχέδιο. Υπερπληθυσµός, αποσυµφόρηση και άδειες κρα-
τουµένων. Πέστε µου, σας παρακαλώ πάρα πολύ, από αυτό το
νοµοσχέδιο που έχουµε µπροστά µας ο υπερπληθυσµός µε τι
στοιχεία υπάρχει. Τα έχουµε µπροστά µας, εδώ. Δεύτερον, πέστε
µου πώς διορθώνεται. Έχουµε λοιπόν έντεκα χιλιάδες τετρακό-
σιους είκοσι επτά κρατουµένους. Συνολικά οι θέσεις -ο είπε κι ο
κ Καµίνης- είναι δέκα χιλιάδες εκατόν εβδοµήντα πέντε, άρα
έχουµε περίπου χίλιους πεντακόσιους παραπάνω. 

Πάω τώρα στο Κέντρο Κράτησης της Κοµοτηνής, κύριοι
Υπουργοί, για να τα ακούνε εδώ πέρα, γιατί νοµίζουν ότι περνάµε
την ώρα µας, λέµε «ναι, πρέπει, πρέπει, πρέπει», όλο διαπιστώ-
σεις κάνουµε, αλλά τι πρέπει να κάνουµε δεν ακούσαµε. Κέντρο
Κράτησης Κοµοτηνής: Η πληρότητα είναι 216%. Κέντρο Κράτη-
σης Τρίπολης: 186% πληρότητα. Κέντρο Κράτησης Κορυδαλλού:
124% πληρότητα. Κέντρο Κράτησης Θεσσαλονίκης: 148% πλη-
ρότητα. Πού είναι το έργο το οποίο είχατε προαναγγείλει έναν
χρόνο πριν, στον Ασπρόπυργο; Ξεκίνησαν οι εργασίες ή ακόµα
το βλέπουµε µόνο σε µακέτες;

Για να καταλάβετε, καταδίκη τον Ιούλιο του 2020 από το Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, 27.000 ευρώ
υπέρ δύο κρατουµένων. Γιατί; Ακούστε να δείτε το γιατί. Στις φυ-
λακές Μαλανδρίνου καταστρατηγείτο ακόµα κι ο κανόνας των
τριών τετραγωνικών µέτρων που πρέπει να έχει ο κάθε κρατού-
µενος, δηλαδή ούτε τρία τετραγωνικά µέτρα δεν έχει ο κάθε κρα-
τούµενος. Δεν µιλάµε για τα ειδεχθή εγκλήµατα, που έχουµε
άλλη άποψη κι άλλες προτάσεις για αυτούς, δεν µιλάµε για τα
εγκλήµατα που έχουν τιµωρηθεί µε ισόβια ή µε πολυετείς καθείρ-
ξεις για βιασµούς ανηλίκων, δολοφονίες υπερηλίκων, ληστείες
µετά φόνου, λαθροδιακινητές, έµποροι ναρκωτικών, δεν µιλάµε
για αυτούς, µιλάµε για το σύνολο των κρατουµένων. Ούτε τρία
τετραγωνικά µέτρα δεν δικαιούται ένας άνθρωπος να κάτσει
τρία-τέσσερα χρόνια στη φυλακή; Πώς θα περάσει αυτά τα τρία-
τέσσερα χρόνια; Μπαίνει άνθρωπος και βγαίνει ζώο. Τριάντα τέσ-
σερα καταστήµατα κράτησης, ένας φύλακας -προσέξτε το
πρόβληµα το µεγάλο- για πτέρυγα µε τριακόσιους έως πεντακό-
σιους κρατουµένους. Δικαιολογήστε το αυτό. 

Φυλακές Διαβατών, 148% πληρότητα, όπως είπαµε, κύριε Κου-
τσούµπα, 67 κρούσµατα κορωνοϊού και είναι λογικό. Θα ήταν πα-
ράλογο να µας πει κάποιος ότι εκεί οι άνθρωποι δεν έχουν
τίποτα, ότι χαίρουν άκρας υγείας. 

Αποσυµφόρηση των φυλακών. Κοιτάξτε να δείτε. Αν νοµίζετε
ότι η αποσυµφόρηση των φυλακών γίνεται δίδοντας άδειες γενι-
κώς κι αορίστως, κάνετε λάθος. Οι άδειες των φυλακισµένων,
των κρατουµένων, των καταδίκων –προσέξτε, δεν µιλάµε γι’ αυ-
τούς οι οποίοι περιµένουν την απόφαση, µιλάµε για καταδικα-
σµένους είτε για τροµοκρατία είτε για τα ειδεχθή εγκλήµατα που
είπαµε, σκληρά εγκλήµατα- αυτοί οι άνθρωποι πιστεύει κανένας
ότι πρέπει να παίρνουν άδεια; Διότι άκουσα και προηγουµένως
συναδέλφους οι οποίοι λένε ότι πρέπει να παίρνουν κι αυτοί
άδεια. Δεν κατάλαβα, έχει σκοτώσει ο άλλος πέντε-δέκα νοµα-
ταίους και να του δίνουµε και άδεια; 

Φυλακές υψίστης ασφαλείας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Φυλακές υψίστης ασφαλείας ήταν από την αρχή η πρόταση της
Ελληνικής Λύσης, να λειτουργήσουν γι’ αυτούς οι οποίοι έχουν
κάνει ειδεχθή εγκλήµατα, ούτε άδειες, αλλά αντιµετώπιση όπως
αυτοί αντιµετώπισαν τα θύµατά τους όταν τους σκότωναν, τα
βίαζαν τα παιδάκια, πότιζαν µε ναρκωτικά τα παιδιά µας και τα
σκότωναν, έφερναν λαθροµετανάστες στην πατρίδα µας. Όπως
και τώρα καταγγέλλει ο κ. Μηταράκης προχθές ότι Σοµαλοί, λέει,
τρεις χιλιάδες είναι απέναντι στα παράλια και ετοιµάζονται να
τους στείλουν προς τα εδώ. Αυτούς που θα τους πιάσουµε, τι θα
τους κάνουµε; Θα τους φέρουµε εδώ να τους βάλουµε έναν
χρόνο φυλακή και θα τους δίνουµε και άδεια και θα τους λέµε κι
ευχαριστώ;

Η πρόταση της Ελληνικής Λύσης –την έχει ξανακάνει, θα το
πω γι’ άλλη µια φορά- είναι φυλακή υψίστης ασφαλείας σε νησί,
τύπου Αλκατράζ. Αυτό είναι που πρέπει να γίνει, µία φυλακή υψί-
στης ασφαλείας. Τελείωσε γι’ αυτούς το παραµύθι. Όχι να τους
δίνουµε άδειες, να τους πηγαίνουµε και σε αγροτικές φυλακές!
Τους δίνουµε άδεια και φεύγουν και δεν ξαναγυρνούν και άντε
από την αρχή να τους κυνηγά η Ελληνική Αστυνοµία!

Έλλειψη µόνιµων γιατρών. Είναι δυνατόν να υπάρχουν µόνο
επτά ιατροί στα σωφρονιστικά καταστήµατα; Για ποιον λόγο; Μό-
νιµοι γιατροί, µόνιµο ιατρικό προσωπικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό. Έχουν και αυτοί τα προβλήµατά τους. Δεν γίνεται να φωνά-
ζουµε τον γιατρό απέξω, όταν αρρωσταίνει ένας κρατούµενος
και να τον πληρώνουµε µε απόδειξη παροχής υπηρεσιών, «πάρε
το κατοστάρικο». Για ποιον λόγο; Μόνιµο ιατρικό προσωπικό
µέσα. 
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Έλλειψη υποδοµών για ΑΜΕΑ. Εάν διαβάσετε την έκθεση των
ΑΜΕΑ και τις παρακλήσεις που κάνουν προς την πολιτική ηγεσία,
αλλά και προς εµάς τους Βουλευτές, θα συγκινηθείτε. Υπάρχουν
άνθρωποι οι οποίοι δεν µπορούν, δεν έχουν υποδοµές να στα-
θούν. Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι έχουν σκλήρυνση κατά πλά-
κας, είναι ΑΜΕΑ µέσα στις φυλακές. Δεν πρέπει να τους
βοηθήσουµε; Όχι, τους έχουµε παρατήσει στην µοίρα τους!

Τότε τι φέρνουµε το νοµοσχέδιο αυτό; Τι επιλύει αυτό το νο-
µοσχέδιο; Τίποτα. Όχι, επιλύει! Να βάλουµε εκατόν τριάντα νο-
µαταίους στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής για
να το κάνουµε Υπουργείο και να κάνουµε τις απευθείας αναθέ-
σεις. «Υπουργείο απευθείας αναθέσεων», να το κάνουµε έτσι να
ησυχάσουµε.

Έλλειψη φαρµακευτικής περίθαλψης. Υπάρχουν άνθρωποι µε
καρκίνο, οι οποίοι θέλουν τα ογκολογικά τους φάρµακα. Υπάρ-
χουν άνθρωποι οι οποίοι έχουν τεράστια προβλήµατα υγείας.
Πρέπει λοιπόν να έχουν τα φάρµακά τους. 

Υποστελέχωση, επιλογή προσωπικού. Δεν ακούστηκε τίποτα.
Είναι δυνατόν να µην έχουµε σωφρονιστικούς υπαλλήλους; Η
πρόταση της Ελληνικής Λύσης –το έχουµε πει πάρα πολλές
φορές και από εδώ και στις επιτροπές- είναι να πάρετε αµέσως
σωφρονιστικούς υπαλλήλους. 

Πρώτον, η εντοπιότητα είναι το άλφα και το ωµέγα. Πρέπει
αυτός που θα επιλεγεί να είναι κοντά στον τόπο όπου υπάρχει
φυλακή για να µπορεί να ζήσει, διότι µε τα χρήµατα που παίρνει,
αν τον πάµε από την Αθήνα στη Φωκίδα, δεν πρόκειται να κάνει
τη δουλειά του γιατί το µυαλό του θα είναι αλλού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε,  παρακαλώ δύο λεπτά. 
Δεύτερον, πάρτε σωφρονιστικούς υπαλλήλους για τις φυλα-

κές, οι οποίοι αφού περάτωσαν τις στρατιωτικές τους υποχρεώ-
σεις, προέρχονται από τις Ειδικές Δυνάµεις. Σας το λέµε! Υπάρ-
χουν παιδιά τα οποία µπορούν να κάνουν τη δουλειά τους πολύ
καλά. Δεν γίνεται να βάζουµε στην ίδια µοίρα και να λέµε ΑΣΕΠ
κ.λπ.. Τι ΑΣΕΠ; Δηλαδή να πάρουµε ένα παιδί είκοσι οκτώ έως
τριάντα χρονών, ενάµισι µέτρο µε γυαλάκια και να τον βάλουµε
δίπλα σε έναν γίγαντα Γεωργιανό για να τον κουµαντάρει; Δεν
γίνονται αυτά τα πράγµατα! Κοντά στον νου και η γνώση. Απλά
πράγµατα είναι. 

Πρέπει βέβαια, να δώσουµε δύναµη και στους σωφρονιστι-
κούς υπαλλήλους να κάνουν τη δουλειά τους, γιατί τώρα οι πε-
ρισσότεροι φοβούνται τους κρατούµενους, εκβιάζονται. Γι’ αυτό
βλέπουµε και τα παρατράγουδα µέσα, να περνάνε διάφορα µέσα
στις φυλακές, από ναρκωτικά µέχρι κινητά τηλέφωνα, µαχαίρια
και τα λοιπά και τα λοιπά. Αυτά είναι γιατί κάνουν τα στραβά
µάτια, γιατί φοβούνται! 

Πρέπει να αλλάξει ριζικά το σύστηµα στελέχωσης των σωφρο-
νιστικών υπαλλήλων. Δεν πρόκειται να φτιάξουµε τίποτα, κυρίες
και κύριοι, όσο και να θέλουµε και να προσπαθούµε. Πρέπει να
κάνουµε ριζικές αλλαγές, δοµικό το σύστηµα! 

Επίσης, ως προς τα δικαιώµατα των σωφρονιστικών υπαλλή-
λων, να έχουν δικαίωµα και να µπορούν να λένε ότι αυτός πρέπει
να πάρει άδεια, γιατί η άδεια του κρατουµένου δεν πρέπει να
είναι δικαίωµα. Πρέπει να είναι η επιβράβευση των προσπαθειών
που κάνει, κύριε Κουτσούµπα, όσο είναι στη φυλακή. Είσαι καλός
κρατούµενος; Σωφρονίζεσαι; Να πάρεις και την άδειά σου. Όχι
σώνει και καλά θα πάρουµε την άδεια, είµαστε - δεν είµαστε
καλοί. Και να οι συµµορίες µέσα, να το έγκληµα µέσα.

Υγιεινή των φυλακών. Πρόσφατα στις Φυλακές του Ναυπλίου
–σας το είπα, κύριε Υπουργέ- άνοιξαν µια πόρτα η οποία είχε να
ανοιχθεί χρόνια. Χιλιάδες ποντίκια από µέσα! Αυτή είναι η υγιεινή
των φυλακών; Μπορεί να ζήσει ένας άνθρωπος µε αυτήν την κα-
τάντια; Αυτή είναι η καθαριότητα; Δεν έχουµε, λέει, φυλακές. Να
φτιάξουµε σε κάθε φυλακή ένα ακόµα κτήριο, να την µεγαλώ-
σουµε, άµα δεν µπορούµε να φτιάξουµε καινούργια φυλακή διότι
δεν υπάρχει το απαραίτητο κονδύλι. Δεν γίνεται! Αυτός είναι ο
πολιτικός πολιτισµός µας; Αυτός είναι πολιτισµός; Να βάζουµε
τον άλλο µέσα για δυο, τρία, τέσσερα χρόνια; Δεν είχε ο άλλος
να πληρώσει τον ΦΠΑ, δεν είχε και να πάει στα δικαστήρια, πάει,
µπήκε φυλακή. 

Μιλήσαµε για την κοινωνική εργασία. Οι δήµοι, λέει, δεν δίνουν
θέσεις. Γιατί δεν δίνουν θέσεις, κύριε Θεοδωρικάκο, οι δήµοι; Τι
είναι; Στο χέρι των δήµων να µη δίνουν θέσεις; Είναι µία εναλλα-
κτική µορφή κράτησης. Οι χαµηλού κινδύνου κρατούµενοι να
βγαίνουν έξω να κάνουν δουλειές των δήµων, καθαριότητες,
έχουµε τόσα πράγµατα να κάνουν. Ούτε αυτό δεν το θέλουµε; 

Αυτό µε το ηλεκτρονικό βραχιολάκι τι είναι; Μόνο εκείνοι που
έχουν λεφτά µπορούν να βάλουν βραχιολάκι. Οι υπόλοιποι οι
φουκαράδες πώς θα βάλουν βραχιολάκι; Άρα, αυτοί οι οποίοι
έχουν χρήµα, πληρώνουν και βάζουν. Γι’ αυτό είναι τόσο λίγοι. 

Τέλος, πάµε στις αγροτικές φυλακές. Φτιάξατε έναν νόµο,
κύριε Υπουργέ, για να διώξετε τον Κουφοντίνα από τις αγροτικές
φυλακές και καλά κάνατε. Οι καταδικασµένοι για τροµοκρατία,
άνθρωποι που έχουν δολοφονήσει συνανθρώπους τους, δεν πρέ-
πει να έχουν τέτοια µεταχείριση. Σκληρή µεταχείριση! Σκληρές
φυλακές! Η φυλακή είναι σκληρή, δεν είναι κοινωνία αγγέλων.
Σκότωσες, κύριε; Θα πληρώσεις.

Όµως, γιατί δεν βάζετε µέσα σε αυτήν την παράγραφο και αυ-
τούς οι οποίοι είναι καταδικασµένοι µε πολυετείς καθείρξεις ή
ισόβια για άλλα εγκλήµατα ειδεχθή; Δηλαδή αυτοί µπορούν να
πηγαίνουν στις αγροτικές φυλακές, κύριε Κουτσούµπα; Δεν το
είδα να το προτείνετε εδώ πέρα. «Πρέπει, πρέπει, πρέπει». Τι
πρέπει να κάνουµε, όµως; 

Άρα, λοιπόν µαζί µε αυτό, κύριε Υπουργέ, σας έχουµε προτεί-
νει έξι-επτά πράγµατα και δεν µας έχετε ακούσει σε κανένα.
Απορώ! Τα λέει όλος ο κόσµος, αυτή είναι η λογική! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Μυλωνάκη. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, να σας πω κάτι; Είναι ένα νοµοσχέδιο στο

οποίο εδώ πέρα έπρεπε να είναι όλη η Βουλή. Δεν πάει να είναι
τα µέτρα και τα ξε-µέτρα! Είναι το πιο σοβαρό νοµοσχέδιο, το
σωφρονιστικό µας σύστηµα. Δεν ξέρετε ότι πάσχει; Το λένε όλοι.
Δοµική αλλαγή. Γκρέµισµα από την αρχή και ξήλωµα και ξανά
από την αρχή! Να καθίσουµε κάτω να τα βάλουµε, απλά πράγ-
µατα είναι. Δεν γίνεται αυτό το πράγµα συνέχεια, να κοροϊ-
δεύουµε τον κόσµο.

Πάω γρήγορα-γρήγορα στο δεύτερο µέρος. Αλλάξατε το ΤΕ-
ΑΠΑΣΑ και το κάνατε ΑΠΑΣΑ, το Ταµείο Πρόνοιας και Επικουρι-
κής Ασφάλισης των αστυνοµικών. Ωραία. Είπαµε: Θα βάλετε
µέσα και την περιουσία του; Πρέπει να υπάρχει περιουσία των
ταµείων µέσα. Χάνονται οι περιουσίες από τα ταµεία.

Δεύτερον, να δοθούν οι επικουρικές και αυτά τα οποία χρω-
στάνε στον κόσµο, να δοθούν τα αναδροµικά όλα. Δεν δίνεται τί-
ποτα. Ελάχιστα δίνονται και «τσάτρα-πάτρα». Ό,τι θέλει ο καθέ-
νας δίνει, όπου θέλει! Πλέον κανένας εργαζόµενος ή κανένας
συνταξιούχος δεν καταλαβαίνει τι παίρνει. Τίποτα. Ό,τι του δί-
νουν παίρνει. «Τι παίρνεις σύνταξη»; «Ό,τι µου δίνουν». Έτσι γί-
νεται τελικά.

Σας παρακαλέσαµε στο εννεαµελές διοικητικό συµβούλιο -και
είναι δίκαιο- να βάλετε και έναν εκπρόσωπο των εργαζοµένων
των ειδικών φρουρών- συνοριοφυλάκων. Μην τους αποξενώνετε.
Ξέρετε τι κάνατε; Βάλατε από όλους τους άλλους κλάδους, φο-
ρείς -και καλά κάνατε- έναν εκπρόσωπο ΠΟΑΣΥ, ΠΟΑΣΕ κ.λπ. -
και πολύ καλά κάνατε- και αφήσατε έξω, εξαιρέσατε τους ειδι-
κούς φρουρούς. Χιλιάδες είναι και οι ειδικοί φρουροί, αστυνοµι-
κοί. Αν ρωτήσεις τον κόσµο τι είναι αυτός -είναι ειδικός φρου-
ρός-,δεν ξέρει, θα σου πει ότι είναι αστυνοµικός. Τι είναι ο άλλος;
Αστυνοµικός. Δεν ξέρει αν είναι των σχολών οι ειδικοί φρουροί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε όµως, κύριε
Μυλωνάκη. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε,
χίλια συγγνώµη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώνετε, αλλά
έχετε καιρό που ολοκληρώνετε.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν και ορι-
σµένες διατάξεις όπως αυτές µε τους αστυνοµικούς και τα λοιπά,
που πρέπει να πάνε στο ανώτερο επίπεδο, όπως αυτοί που έχουν
χάσει µέλη της οικογενείας και βεβαίως και πρέπει να προσλαµ-
βάνονται κατ’ εξαίρεση, έστω και αυτό που λέτε 1%, 2%. Εγώ θα
έλεγα 5%. Δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα.
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Το τελευταίο που ήθελα να σας πω είναι το εξής: Σε αυτούς οι
οποίοι αποστρατεύονται, θα δίνετε τον επόµενο βαθµό τιµητικά,
ηθικά. Να το κάνετε αυτό. Δεν χρειάζεται να σας κάνει ο άλλος
αίτηση. Είναι αστυνοµικός και για να γίνει αστυνοµικός διευθυν-
τής εν αποστρατεία πρέπει να κάνει αίτηση εντός τριών µηνών.
Αυτά είναι παραµύθια της Χαλιµάς! Κάντε το. 

Κλείνοντας, θα πω ότι η Ελληνική Λύση έκανε τις προτάσεις
της -σοβαρές προτάσεις- µίλησε µε φορείς και εργαζόµενους και
συνοριοφύλακες και µε όλους τους οικονοµικούς φορείς. Αυτό
το οποίο µου έκανε εντύπωση είναι ότι δεν άκουσα καµία από τις
προτάσεις µας να υιοθετείται.

Όπως είναι το νοµοσχέδιο, είναι επικίνδυνο νοµοσχέδιο, δεν
αλλάζει τίποτα στο σωφρονιστικό σύστηµα και η Ελληνική Λύση
θα το καταψηφίσει. Θα ψηφίσουµε ορισµένες από τις διατάξεις
στα άρθρα, διότι είναι δίκαιες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αντώνιος Μυλωνάκης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μέχρι να ετοιµαστεί
το Βήµα, έχει ζητήσει να µιλήσει ο κ. Κουτσούµπας. Τον καταλα-
βαίνω. Μισό λεπτό.

Βέβαια, δεν ξέρω σε τι έγκειται η επιθυµία σας να πάρετε τον
λόγο για ένα λεπτό. Υβριστική τοποθέτηση από πλευράς του κ.
Μυλωνάκη δεν υπήρξε. Πάντως, υπήρξε διαρκής αναφορά στο
όνοµά σας, λες και εσείς είστε ο άνθρωπος που «κατεβάζει» το
νοµοσχέδιο. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Το προσωπικό έγκειται στο ότι ο

κύριος συνάδελφος µε την τοποθέτησή του παρερµήνευσε τη
δική µου θέση και τη θέση της παρατάξεώς µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό αποτελεί προ-
σωπικό θέµα. Εξηγήστε γιατί.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Θα ήθελα, λοιπόν, να εξηγήσω
στον κύριο συνάδελφο µε καλή πίστη ότι δεν αµφιβάλλω ότι µπο-
ρεί να γνωρίζει, να έχει και αυτός γνώση του σωφρονιστικού προ-
βλήµατος, αλλά θα µου επιτρέψει να του πω ότι υπό άλλη
ιδιότητα και για τέσσερα-πέντε χρόνια έχω άριστη γνώση του σω-
φρονιστικού προβλήµατος και υπό την ιδιότητά µου ως προ-
έδρου της σωφρονιστικής επιτροπής που συνέταξε -και ψηφί-
σαµε οµόφωνα- έναν Σωφρονιστικό Κώδικα, τον πιο σύγχρονο
και δηµοκρατικό που υπήρχε στη χώρα µας, τον τελευταίο του
2013. Όµως, να σας πω ότι γνωρίζω και τα προβλήµατα του συ-
στήµατος, γιατί έχω επισκεφθεί τα µισά σωφρονιστικά καταστή-
µατα.

Όλα αυτά που λέτε πράγµατι έχουν αυτές τις αλήθειες που
λέτε, αλλά εγώ δεν αναφέρθηκα ποτέ σε «πρέπει». Σήµερα δεν
κάνουµε συζήτηση σαν επιτροπή σωφρονιστικού συστήµατος και
δεν έχουµε ολοµέλεια ψήφισης ενός ολοκληρωµένου –αν θέ-
λετε- νοµοθετήµατος της σωφρονιστικής επιτροπής.

Το ερώτηµά σας είναι, λοιπόν, αν πιστεύω ότι επιλύει τα προ-
βλήµατα. Βεβαίως, η θέση µου είναι ότι αυτό το νοµοσχέδιο µε
αυτές τις ατέλειες που έρχεται να διορθώσει, επιλύει αυτές τις
ατέλειες της σωφρονιστικής νοµοθεσίας. Σαφώς και δεν µπορεί
να επιλύσει όλα τα προβλήµατα, αλλά αυτά τα οποία θίγει, τα
θίγει έτσι όπως πρέπει και για την ασφάλεια της κοινωνίας, αλλά
και για τα δικαιώµατα των κρατουµένων. Αυτά πιστεύουµε εµείς
ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο µπορούµε να λύσουµε.

Όµως, η Βουλή, η λειτουργία της δεν σταµατάει σήµερα εδώ.
Η κοινοβουλευτική δηµοκρατία συνεχίζει να λειτουργεί. Γι’ αυτό
είπα και εγώ και έκανα τις προτάσεις από την πλευρά µας -µην
βιάζεστε!- γιατί είπατε ότι είπα µόνο «πρέπει». Λέω ότι απαιτείται
διαχωρισµός κρατουµένων ως προς τις ποινές και ως προς τα
αδικήµατα που έχουν τελέσει. Απαιτείται -προφανώς, δεν τα
ακούσατε ή δεν θυµάστε- ίδρυση τριών νέων καταστηµάτων, ένα
γυναικών, ένα ανηλίκων και µια αγροτική φυλακή. Αυτά είπα,
αλλά αυτά δεν είναι στη συζήτηση του σηµερινού νοµοθετήµα-
τος.

Σήµερα καλούµαστε εδώ να κρίνουµε εάν αυτές οι παρεµβά-
σεις είναι αναγκαίες για να διορθώσουν αυτές τις ατέλειες που

προκύπτουν από τη νοµοθεσία. Αυτές, λοιπόν, είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση και σωστά κάνουµε και τις φέρνουµε και σω-
στά, λοιπόν, εγώ σας εξέφρασα ότι έχω και πρόταση και πλήρη
γνώση του σωφρονιστικού προβλήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα
την ειδική αγορήτρια του ΜέΡΑ25, τη Βουλευτή κ. Φωτεινή Μπα-
καδήµα.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια, επι-

τελεί το σχέδιο νόµου που έχουµε σήµερα στα χέρια µας και συ-
ζητάµε τον σωφρονιστικό του ρόλο ως θα όφειλε, σεβόµενο τα
δικαιώµατα των κρατουµένων; Εµείς δηλώνουµε πως απερίφρα-
στα δεν το κάνει.

Ας πάµε τώρα να δούµε το γιατί και να στοιχειοθετήσουµε
αυτό που υποστηρίζουµε.

Ξεκινάµε µε το πρώτο άρθρο, µε το οποίο η ιατρική φροντίδα
των κρατουµένων εναπόκειται στη διάθεση του διευθυντή κάθε
καταστήµατος κράτησης. Πιο συγκεκριµένα, διαβάζουµε πως σε
όποιο κατάστηµα κράτησης δεν υπάρχει επαρκές νοσηλευτικό
και ιατρικό προσωπικό -σε κανένα δηλαδή, γιατί όλα έχουν προ-
βλήµατα- οι ανάγκες καλύπτονται σε εικοσιτετράωρη βάση µε
επισκέψεις εξωτερικών ιατρών και νοσηλευτών που καλούνται
από τον διευθυντή και αµείβονται για την επίσκεψή τους από
αυτόν.

Την ίδια στιγµή, όµως, δεν είδαµε πουθενά να κάνετε αναφορά
σε πρόσληψη νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού, παρά το
γεγονός ότι στα τριάντα τέσσερα σωφρονιστικά καταστήµατα
της χώρας µας υπηρετούν αυτήν τη στιγµή περίπου εξήντα επτά
νοσηλευτές, εννιά µόνιµοι γιατροί και ένας φαρµακοποιός για
ένα σύνολο περίπου εντεκάµισι χιλιάδων κρατουµένων.

Γι’ αυτό, εξάλλου, ένα δείγµα που δείχνει ότι οι φυλακές µας
είναι παντελώς υγειονοµικά αθωράκιστες είναι η καθηµερινή αύ-
ξηση των κρουσµάτων κορωνοϊού εντός των φυλακών. Και σε
αυτήν την περίπτωση αντί να µιλάµε για προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού, προσπαθείτε να καλύψετε µε παροδικές λύσεις τις
τεράστιες ανάγκες.

Προχωρώντας µε το άρθρο 3, αυστηροποιείτε τις προϋποθέ-
σεις χορήγησης άδειας σε κρατούµενους µε το αναληθές επιχεί-
ρηµα ότι έχουν παρατηρηθεί αυξανόµενα περιστατικά παρα-
βίασης των όρων της άδειας, καταπατώντας τόσο τα δικαιώµατα
των κρατουµένων όσο και τα οριζόµενα στον Σωφρονιστικό Κώ-
δικα.

Ταυτόχρονα, βλέπουµε να αυστηροποιείτε ακόµη και τις προ-
ϋποθέσεις για τη µεταγωγή καταδίκων-κρατουµένων στις αγρο-
τικές φυλακές και στην Κεντρική Αποθήκη Υλικού Φυλακών πάλι
στο ίδιο άρθρο, µε αποτέλεσµα να απαγορεύεται η µεταγωγή
στους καταδικασθέντες για εγκλήµατα τροµοκρατίας.

Άρθρο 5: Μεταφορά Συµβουλίου Σωφρονιστικών Υποθέσεων
από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Προστασίας του Πολίτη. Εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι, γιατί εξαρχής έχουµε ταχθεί αντίθετοι
στη µεταφορά της σωφρονιστικής πολιτικής από τον φυσικό της
χώρο, που είναι το Υπουργείο Δικαιοσύνης, στον δικό σας.

Με τα άρθρα 6, 7 και 8 παρακολουθούµε κάτι εξαιρετικά εν-
διαφέρον, να δηµιουργείτε ένα Υπουργείο Αντεγκληµατικής Πο-
λιτικής εντός του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε
συστάσεις διευθύνσεων και προσλήψεις υπαλλήλων.

Διότι -ας είµαστε ειλικρινείς, κύριε Υπουργέ και µεταξύ µας και
προς τους ανθρώπους και τους πολίτες, τους συµπολίτες µας
που µας ακούν- δεν στήνονται δοµές που, όπως είπατε, είναι
απαραίτητες για να ασκηθεί η σωφρονιστική πολιτική.

Υφαίνετε και δοµείτε πλήρως το «βασίλειο» της κ. Νικολάου,
που χαίρει πλήρους ελευθερίας και εξουσίας σαν να προΐσταται
εκείνη του Υπουργείου και όχι εσείς, κύριε Χρυσοχοΐδη. Σας το
είπα και στην επιτροπή. Αν αυτός είναι ο στόχος του Πρωθυ-
πουργού, ας την υπουργοποιήσει την κ. Νικολάου, γιατί έτσι και
αλλιώς και τώρα σαν Υπουργός συµπεριφέρεται. Ας λάβει και
τον τυπικό τίτλο, να είναι και εκείνη υπόλογη, να µην καλείστε και
εσείς ως ηγεσία να δικαιολογείτε τα αδικαιολόγητα κάθε φορά
που έρχεται µία τεράστια απευθείας ανάθεση ή κάθε φορά που
έχουµε καταπάτηση δικαιωµάτων κρατουµένων.

Στο ένατο άρθρο υπάρχει πρόβλεψη για την ανάπτυξη του δι-
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κτύου «ΕΠΑΝΟΔΟΣ» που τώρα υπολειτουργεί, ώστε να δηµιουρ-
γηθούν δοµές σε διάφορες πόλεις, µε απώτερο στόχο και σκοπό
να δηµιουργηθεί ένα υποστηρικτικό πλέγµα για την κοινωνική
επανένταξη των αποφυλακισθέντων. Πράγµατι θα µπορούσε να
είναι µία πρωτοβουλία που θα λειτουργούσε ευεργετικά και
ορθά. Όµως, το γεγονός ότι και αυτή έρχεται στη δική σας επο-
πτεία θεωρούµε πως την κρίνει εκ προοιµίου καταδικασµένη να
αποτύχει.

Άρθρο 14: Μετάταξη υπαλλήλων κλάδου «Προσωπικού Εξω-
τερικής Φρούρησης», που θεωρούµε πως αν επιτραπεί, θα έρθει
να αποψιλώσει τις ήδη υποστελεχωµένες φυλακές της χώρας
µας.

Τα άρθρα 15 έως και 25 αφορούν το ΤΠΑΣ. Θα ήθελα να επι-
σηµάνω πως θα πρέπει να διασφαλιστεί η εκπροσώπηση όλων
των σωµάτων και να στηριχθεί το ταµείο, ώστε να µπορέσει και
αυτό να στηρίξει τους ασφαλισµένους και όχι να έχει το µέλλον
του ΤΕΑΠΑΣΑ.

Άρθρο 28: Δυνατότητα µετάταξης αξιωµατικών ειδικών καθη-
κόντων νοµικών από την ΕΛΑΣ στον Συνήγορο του Πολίτη. Το
έργο του Συνηγόρου είναι εξαιρετικά σηµαντικό και όλοι το ανα-
γνωρίζουµε και για αυτό θα πρέπει να στηριχθεί. Προσπαθώ,
όµως και εδώ να καταλάβω τη λογική της µεταφοράς. Παίρνετε
πέντε θέσεις νοµικών ειδικών καθηκόντων από την ΕΛΑΣ, τους
µεταφέρετε στον Συνήγορο του Πολίτη. Γιατί δεν µιλάµε για νέο
προσωπικό και θα πρέπει να δηµιουργηθούν κενά σε δοµές για
να ενισχυθεί µια πραγµατικά εξαιρετικά σηµαντική δοµή και ανώ-
τατη αρχή, που θα έπρεπε να έχει την αµέριστη στήριξη όλων
µας;

Άρθρο 29: Ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώσεων περιουσια-
κής κατάστασης. Θεωρούµε πως είναι µια θετικότατη ρύθµιση
που θα πρέπει να επεκταθεί σίγουρα και σε άλλους φορείς του
δηµόσιου και του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Άρθρο 34: Αφορά τις ρυθµίσεις σταδιοδροµίας. Κρίνουµε πως
θα πρέπει η προαγωγή, από τη στιγµή που γίνεται αυτό και στα
υπόλοιπα Σώµατα -στον Στρατό, στην Αστυνοµία, στο Ναυτικό-
να δίνεται αυτόµατα, χωρίς να πρέπει κάθε Αστυνόµος Α’ ή επι-
πυραγός να κάνει αίτηση για να εξεταστεί.

Άρθρο 35 µε τίτλο «Διάθεση κατασχεµένων µέσων». Πιστεύ-
ουµε ότι θα πρέπει να µεριµνήσουµε και να δούµε πώς µπορούµε
να καλύψουµε ειδικά αυτή την περίοδο τις αυξηµένες ανάγκες
και άλλων φορέων, όπως είναι τα νοσοκοµεία µας και όχι µόνο.

Άρθρα 39 και 40. Το άρθρο 39 ορίζει πως θα γίνουν προσλή-
ψεις προσωπικού, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης κείµενης διάτα-
ξης, στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, ενώ το
άρθρο 40 µεριµνά για τη σύσταση Μονάδας Επιθεώρησης και
Ελέγχου στην ίδια Γενική Γραµµατεία που υπάγεται απευθείας
στον Γενικό Γραµµατέα, ο οποίος και θα έχει το ελεύθερο και θα
καθορίζει όλα τα σχετικά µε αυτήν θέµατα.

Πρόκειται για δύο άρθρα που υπό το πρίσµα του κορωνοϊού
φαίνεται να έχουν ρόλο ενισχυτικό στο έργο της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας. Όµως, µένει να δούµε τι είδους
θα είναι αυτές οι προσλήψεις και ποιες θα είναι οι αρµοδιότητες
της µονάδας που προβλέπει το άρθρο 40. Διότι η αλήθεια είναι
ότι σε αυτό το νοµοσχέδιο µπορεί να µην έχουµε εικόνα για το τι
θα γίνει στο σωφρονιστικό µας σύστηµα, µπορεί οι φυλακές να
παραµένουν αθωράκιστες, υποστελεχωµένες, χωρίς γιατρούς
και χωρίς προσωπικό, αλλά τουλάχιστον οι δύο γενικοί γραµµα-
τείς του Υπουργείου σας ενισχύονται και σε εξουσία και σε αρ-
µοδιότητες.

Άρθρο 41 µε τίτλο «Κατάργηση της προστατευτικής φύλαξης
ασυνόδευτων ανηλίκων». Είναι θετικό, έχει αργήσει και θα
έπρεπε να έχει γίνει, αλλά είναι απαραίτητο να µεριµνήσετε για
να δούµε πού θα φιλοξενούνται αυτά τα παιδιά, γιατί τα αστυνο-
µικά τµήµατα δεν είναι ο κατάλληλος χώρος.

Θα κλείσω µε το άρθρο 36 και την αύξηση κατά ένα εξάµηνο
της φοίτησης στη Σχολή Αστυφυλάκων. Και εµείς το συζητήσαµε
στην επιτροπή για την ανωτατοποίηση και πάρα πολύ µελάνι χύ-
θηκε µε ανακοινώσεις ενώσεων και άρθρα σε ιστοσελίδες. Όµως,
πρόκειται πράγµατι για ανωτατοποίηση της σχολής ή απλώς
είναι ένα τυράκι, επιτρέψτε µου την έκφραση, που δίνει το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη στους Έλληνες αστυνοµι-

κούς λέγοντας πως ικανοποιείται ένα πάγιο και διαχρονικό αί-
τηµά τους, αλλά χωρίς αυτή η υπόσχεσή σας και αυτό το βήµα
να έχει αντίκρισµα; Γιατί το λέω αυτό; Διότι παρότι γίνεται τριε-
τής η φοίτηση, αυξάνεται κατά ένα εξάµηνο -και πράγµατι η τριε-
τής φοίτηση αναγνωρίζεται ως πανεπιστηµιακή σε ευρωπαϊκό
επίπεδο- στη χώρα µας δεν ισχύει κάτι τέτοιο, κάτι που γνωρί-
ζουµε όλοι πολύ καλά. Και καλό θα είναι να µην κρυβόµαστε πίσω
από το δάχτυλό µας, ούτε να λέµε τι θέλουν να ακούσουν όσοι
µας ακούν.

Κύριε Υπουργέ, σας ρώτησα και στην επιτροπή, σας ρωτάω
και σήµερα και θα ήθελα µέχρι το τέλος της συνεδρίασης να µου
απαντήσετε. Πώς προτίθεστε να αλλάξετε το ισχύον καθεστώς,
ώστε να αναγνωριστεί η φοίτηση; Θα γίνει µε νοµοθετική πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Παιδείας; Θα γίνει µε κάποια ειδική
διάταξη; Πώς σκέφτεστε να υλοποιηθεί αυτή η υπόσχεσή σας;
Υπάρχουν πάρα πολλοί φοιτητές, κάτι που γνωρίζουµε, που
έχουν σπουδάσει στο εξωτερικό σε τριετή προγράµµατα και δεν
µπορούν να αναγνωρίσουν το πτυχίο τους στην Ελλάδα. Και
τώρα εσείς αφήνετε τους αστυνοµικούς να πιστεύουν πως µε την
αύξηση της φοίτησής τους κατά ένα εξάµηνο θα γίνει, ως εκ θαύ-
µατος, ανώτατη σχολή η Σχολή Αστυφυλάκων. 

Επίσης, προκύπτει και ένα άλλο θέµα. Πώς θα µπορέσουν
αυτά τα παιδιά να κάνουν την πρακτική που ορίζετε, για να πά-
ρουν το πτυχίο τους; Θα αµείβονται; Θα είναι άµισθη η πρακτική;
Πώς θα µπορούν να το κάνουν τεχνικά; 

Ναι, όπως σας είπα και στην επιτροπή, θα πρέπει να αναδια-
µορφωθεί η αστυνοµική εκπαίδευση στη χώρα µας, να δηµιουρ-
γηθεί µία ακαδηµία στα πρότυπα πανεπιστηµιακής σχολής µε
όλη την οργανωτική δοµή ΑΕΙ, να εµπλουτιστεί το πρόγραµµα
φοίτησης, να προστεθούν σεµινάρια διά βίου µάθησης και εκπαί-
δευσης και να µπαίνουν σε αυτήν οι φοιτητές µόνο µε πανελλή-
νιες εξετάσεις. Όµως, όλο αυτό θα πρέπει να είναι ένα σχέδιο
που θα συζητήσουµε και θα δροµολογηθεί σωστά και όχι να βλέ-
πουµε αποσπασµατικές κινήσεις προς τέρψη συνδικαλιστών και
όχι µόνο. Θα πρέπει να γίνει ένα βήµα που να έχει πραγµατικά
αντίκρισµα και αντίκτυπο και να µην είναι µόνο λόγια εντυπωσια-
σµού. 

Θα επαναλάβω και κάτι άλλο που σας ενόχλησε στην επι-
τροπή, αλλά δεν πειράζει. Θα πρέπει να βάλετε τέλος στο καθε-
στώς των ειδικών φρουρών. Συντηρώντας το και µάλιστα,
δηλώνοντας περήφανος γι’ αυτό, δεν κάνετε τίποτα άλλο από το
να κοροϊδεύετε τους ίδιους τους αστυνοµικούς και να συντηρείτε
µία µορφή αστυνοµικού προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας
δύο ταχυτήτων και κατηγοριών. Στην πρώτη είναι εκείνοι που
αποφοιτούν από τις σχολές αστυφυλάκων και αξιωµατικών και
στην άλλη οι ειδικοί φρουροί και οι συνοριοφύλακες που µετά
από επτά, οκτώ χρόνια γίνονται αστυφύλακες. Θα πρέπει να πε-
ράσουν άλλα τρία για να δώσουν, αν θέλουν, εξετάσεις και να
λάβουν ανακριτικά καθήκοντα παίρνοντας τον βαθµό του αρχι-
φύλακα ή να µείνουν µη παραγωγικοί και να παραµείνουν για µία
ζωή χωρίς αρµοδιότητες, κάνοντας σκοπιές και περιπολίες.

Φυσικά, δεν πρέπει να ξεχνάµε την ελλιπή εκπαίδευση που
είναι ένα σηµαντικό κοµµάτι. Βγάζετε ανθρώπους να µάθουν τη
δουλειά στον δρόµο, ενώ είναι σε υπηρεσία µε πολύ σύντοµη εκ-
παίδευση. Μου είπατε στην επιτροπή ότι χαίρουν συχνής και τα-
κτής επιµόρφωσης και εκπαίδευσης. Αν µπορείτε να µου
απαντήσετε, θα ήθελα να µου πείτε κάθε πότε γίνεται αυτή η εκ-
παίδευση.

Επίσης, είµαστε λίγες µέρες µετά την επέτειο της δολοφονίας
του Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου και δεν µπορώ να µη σχολιάσω
τις δηλώσεις του Γενικού Γραµµατέα των ειδικών φρουρών σε
συνέντευξή του σε πρωινή εκποµπή, όπου δήλωσε πως είναι από-
λυτα φυσιολογική η εισβολή της Αστυνοµίας σε πολυκατοικία,
γιατί είναι κοινόχρηστος χώρος. Επίσης, σε ό,τι αφορά στη ρίψη
κρότου λάµψης εντός της πολυκατοικίας, που για εκείνον είναι
κοινόχρηστος χώρος, είπε ότι δεν υπήρξε τραυµατισµός ή σπά-
σιµο τζαµιών. Και φυσικά σχολιάζοντας τις συλλήψεις των δύο
δικηγόρων, των κυρίων Καµπαγιάννη και Παπαδάκη, υποστήριξε
πως καλώς συνελήφθησαν.

Τι άλλο είδαµε την ηµέρα µνήµης της δολοφονίας του Αλέξαν-
δρου Γρηγορόπουλου; Είδαµε εικόνες αυθαιρεσίας, προσαγω-
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γών, συλλήψεων, ρίψης χηµικών, όπως ανέφερα και παραπάνω,
κράτηση σε άθλιες συνθήκες και χωρίς την παροχή στοιχειωδών
µέτρων ασφαλείας εκατοντάδων πολιτών, παρεµπόδιση ακόµη
και της προσπέλασης στο σηµείο που έχασε τη ζωή του ο Αλέ-
ξανδρος και την καταστροφή λουλουδιών από έναν αστυνοµικό,
περιστατικό που ερευνάται µεν από ΕΔΕ, αλλά µένει να δούµε
αν θα έχει και πόρισµα αυτή η ΕΔΕ. Διότι για πολλές ΕΔΕ ακούµε
όλο αυτό το διάστηµα, αλλά δεν έχουµε δει αν έχουν τελεσφο-
ρήσει.

Παρ’ όλα αυτά, θα συµφωνήσω µαζί σας σε κάτι, κύριε Υπουρ-
γέ. Είπατε πως τα ΜΑΤ ήταν στον δρόµο και επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. Πράγµατι ήταν στον δρόµο και δεν δίσταζαν να χτυπή-
σουν πολίτες, να πετάξουν δακρυγόνα και χηµικά. Εξάλλου, οι
δυνάµεις καταστολής στα δέκα χρόνια των µνηµονίων βοήθησαν
όλες τις κυβερνήσεις να εφαρµόσουν τις αντιλαϊκές και σκληρές
πολιτικές τους. 

Όµως, αυτό που λησµονείτε να επισηµάνετε είναι πως τώρα η
κατάσταση έχει πραγµατικά εκτροχιαστεί και πως όχι µόνο δεν
κάνετε τίποτα για να την αποτρέψετε και να τη βελτιώσετε, αλλά
χρησιµοποιείτε τόσο εργαλειακά την καταστολή, που θεωρούν-
ται ότι είναι τα µόνα που µπορείτε να χρησιµοποιήσετε για να
εφαρµόσετε τις πολιτικές σας στο Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη. Είναι σίγουρα και ξεκάθαρα πολιτική σας επιλογή. Για να
µπορέσει να εφαρµοστεί το δόγµα «νόµος και τάξη», η κατα-
στολή είναι απαραίτητη. Έτσι, καλύπτετε τους λίγους αστυνοµι-
κούς, αφήνοντάς τους να κάνουν ό,τι θέλουν, να χρησιµοποιούν
όποια εξουσία θεωρούν ότι τους δίνει η στολή και ο εξοπλισµός
σε βάρος των πολιτών, αµαυρώνοντας έτσι τη συνολική εικόνα
της Ελληνικής Αστυνοµίας, συµπαρασύροντας και εκείνους που
πράγµατι κάνουν ευσυνείδητα το καθήκον τους και προστα-
τεύουν τους πολίτες, ενώ φυσικά αφήνετε τους πολίτες απρο-
στάτευτους από την αυθαιρεσία.

Κλείνοντας και µια και είστε εδώ σήµερα, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να σας θέσω και κάποιες ερωτήσεις που αφορούν τα ΜΑΤ.
Πρόκειται για ερωτήσεις που προέκυψαν και µέσα από ερωτή-
σεις κοινοβουλευτικού ελέγχου που έχω κάνει και όχι µόνο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµα ένα λεπτό. 
Αλήθεια, γιατί όταν ένας αστυνοµικός µπει στα ΜΑΤ, δεν µπο-

ρεί να φύγει; Μπορείτε να µας πείτε πόσα αιτήµατα µεταθέσεων
έχουν απορριφθεί αυτήν την περίοδο, αλλά και τα τελευταία χρό-
νια; Κάθε πότε αυτοί οι άνθρωποι περνούν από ψυχοµετρικά
τεστ; Κάθε πέντε χρόνια, όπως συµβαίνει και στους υπόλοιπους
αστυνοµικούς; Πόσες εικόνες αυθαιρεσίας θα πρέπει να δούµε
πριν κάνετε κάτι; Σταµατήστε την αυθαιρεσία. Δεν είναι τρόπος
διακυβέρνησης. Οι αστυνοµικοί είναι µέλη της κοινωνίας. Σταµα-
τήστε να τους στρέφετε εναντίον της κάνοντάς τους να βλέπουν
τους πολίτες ως εχθρούς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αντί να έχουµε στα χέρια µας
ένα συνολικό σχέδιο λειτουργίας των φυλακών µε αναβάθµιση
των υποδοµών, µε αύξηση προσωπικού και µε προσλήψεις ιατρι-
κού και νοσηλευτικού προσωπικού, αντικρίζουµε ένα ακόµη απο-
σπασµατικό νοµοσχέδιο που είναι βέβαιο πως περισσότερα
προβλήµατα θα δηµιουργήσει από αυτά που εσείς θεωρείτε ότι
θα επιλύσει.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Μπακαδήµα. 

Στο σηµείο αυτό, ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των εισηγητών
και ειδικών αγορητών. Τώρα, λοιπόν, θα µπούµε στον κατάλογο
των συναδέλφων που έχουν εγγραφεί για να µιλήσουν. Πρώτη
είναι η κ. Μαριέττα Γιαννάκου από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Μας ακούτε, κυρία Γιαννάκου;
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Δεν ξέρω αν ακούγοµαι, κύριε Πρό-

εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν ακούγεστε καλά.

Πρέπει να διορθώσετε τη σύνδεση.
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ:…(Δεν ακούστηκε λόγω κακής σύν-

δεσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μήπως έχετε ανοιχτή
τηλεόραση; Ακούµε διπλό ήχο. Κλείστε την τηλεόραση, αν την
έχετε ανοιχτή.

ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ:…(Δεν ακούστηκε λόγω κακής σύν-
δεσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Γιαννάκου, δεν
ακούγεστε καλά. Παράκληση, µετά από οδηγία που δίνει εδώ η
Διεύθυνση Πληροφορικής, να βάλετε ακουστικά και θα επανέλ-
θουµε, όταν τακτοποιηθείτε στην επανασύνδεσή σας. Εδώ ακού-
γεται ένας θόρυβος και οι συνάδελφοι δεν ακούνε παρά µόνο µία
βοή. Βάλτε ακουστικά, όπως µε ενηµερώνει η Τεχνική Υπηρεσία.
Διακόπτουµε µε εσάς και θα επανέλθουµε.

Ο κ. Σπίρτζης που είναι συνδεδεµένος και µας ακούει έχει τον
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση στις τέσσερις

συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής της Βουλής ήταν αποκα-
λυπτική και για τους πολιτικούς στόχους και για τις επιδιώξεις
της Κυβέρνησης σε όλους τους τοµείς που εµπεριέχονται στο
σχέδιο νόµου.

Πριν αναφερθώ στο σχέδιο νόµου, θα ήθελα να αναφέρω κά-
ποια γενικά συµπεράσµατα. Το πρώτο συµπέρασµα που µπο-
ρούµε να βγάλουµε είναι η παντελής αποτυχία λειτουργίας του
επιτελικού κράτους και των κανόνων καλής νοµοθέτησης. 

Το σχέδιο νόµου -θα παρακαλούσαµε το Προεδρείο, αν µπο-
ρεί, να αναλάβει κάποιες πρωτοβουλίες- σύµφωνα µε τον νόµο
του επιτελικού κράτους, έχει µία αιτιολογική έκθεση -δήθεν αι-
τιολογική έκθεση, γιατί δεν είναι καλογραµµένη- η οποία δεν είναι
αυτοτελής, αλλά ενσωµατώνεται µέσα στην έκθεση συνεπειών
ρύθµισης. Δεν ακολουθεί την κατ’ άρθρον παρακολούθηση και
γι’ αυτό παραβαίνει το άρθρο 74 της παραγράφου 1 του Συντάγ-
µατος.

Οπότε θα ήταν καλό να το στείλουµε στον κ. Γεραπετρίτη, για
να δει πώς λειτουργεί στην πράξη το επιτελικό κράτος και οι κα-
νόνες καλής νοµοθέτησης που θεσµοθέτησε. 

Το γιατί γίνεται αυτό, όµως, το καταλαβαίνουµε από τις εκθέ-
σεις των φορέων που έστειλαν γνώµη και αυτών που συµµετεί-
χαν στις διαδικασίες των επιτροπών, µιας και θα µπορείτε να
δείτε ότι σε πάρα πολλά άρθρα δεν αιτιολογείται, δεν υπάρχει
καµία επιστηµονική τεκµηρίωση, δεν υπάρχουν συγκεκριµένες
µελέτες, µετρήσιµα στοιχεία. Θα αναφέρουµε µερικά παραδείγ-
µατα. Αν δείτε, για παράδειγµα, το υπόµνηµα που έχει στείλει η
Ελληνική Ένωση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, η Αρχή Κα-
ταπολέµησης της Νοµιµοποίησης Εσόδων από εγκληµατικές
δραστηριότητες, θα καταλάβετε όλοι το γιατί. Διότι δεν µπο-
ρούσε να σταθεί κανενός είδους αιτιολογία για πάρα πολλά
άρθρα και φωτογραφικές διατάξεις που εµπεριέχονται, αλλά
υπάρχουν και αντιεπιστηµονικές πολιτικές που η Κυβέρνηση
θέλει να προωθήσει.

Το δεύτερο συµπέρασµα, που µπορούµε να βγάλουµε, µιας
και η συγκυρία έφερε να συµπέσει λίγες µέρες µετά την έναρξη
της συζήτησης στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής, ηµέρα
µνήµης της δολοφονίας του δεκαπεντάχρονου Αλέξη Γρηγορό-
πουλου από αστυνοµικό, είναι ότι η βία µε όποιο άλλοθι και αν
ασκείται από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη, είτε µε άλλοθι την
τάξη, είτε µε άλλοθι τον κορωνοϊό, είναι µία πολιτική που δεν
φέρνει αποτελέσµατα και συνθήκες ειρήνης και δηµοκρατίας,
αλλά το µόνο που επιτυγχάνει είναι να γεννά βία.

Όταν δε, βλέπουµε να ασκείται βία από ακροδεξιούς θύλακες
µέσα στην Αστυνοµία, βλέπουµε ότι τα φαινόµενα, οι συµπερι-
φορές, τα πρότυπα που βγαίνουν από το ελληνικό κράτος απέ-
χουν πάρα πολύ από οποιαδήποτε δηµοκρατική θεώρηση και
εκδοχή και ταυτίζονται πολλές τέτοιες ακραίες οµάδες µέσα
στην Αστυνοµία µε τον φασισµό.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν βοηθάτε µε τις εντολές της
σκληρής καταστολής και της πάταξης. Το µόνο που κάνετε είναι
να σωρεύετε αγανάκτηση, µίσος και µε την ιστορία που έχει η
χώρα µας, συµβάλλετε στην αποµάκρυνση των πολιτών από την
Αστυνοµία και τους δηµοκρατικούς αστυνοµικούς. Τους βάζετε
να λουφάζουν τους δηµοκρατικούς αστυνοµικούς. Είδαµε όλοι
τη σκηνή µε τη διάλυση των λουλουδιών στη µνήµη του Αλέξη
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Γρηγορόπουλου από αστυνοµικό των ΜΑΤ. Το θέµα πήρε δηµο-
σιότητα. Είπατε ότι διατάξατε ΕΔΕ, αλλά δεν µας είπατε τι κά-
νατε για τα υπόλοιπα γεγονότα, για τις συλλήψεις των δικηγόρων
ενώ ασκούσαν το λειτούργηµά τους, για τη ρίψη κρότου-λάµψης
µέσα σε πολυκατοικία, για συλλήψεις νέων ανθρώπων σε όλη την
Αθήνα. Μίλησα µε κάποιους και µε συγγενείς τους ή µε κάποιους
άλλους. Τρεις απ’ αυτούς συνελήφθησαν στην Κυψέλη. Είχαν
βγει τα παιδιά για βόλτα, είχαν ταυτότητα, είχαν στείλει µήνυµα,
φορούσαν µάσκα, τηρούσαν όλα τα υγειονοµικά µέτρα, αλλά το
όργανο της τάξης δεν πείστηκε, γιατί τους είπε ότι βγήκαν περί-
πατο φορώντας τζιν και όχι φόρµα! Και προχώρησε σε σύλληψη!

Καταλαβαίνετε τις συνέπειες και τα αισθήµατα που δηµιουρ-
γούνται στους πολίτες απέναντι στην Αστυνοµία. Την ίδια στιγµή,
ο ναζιστής Παππάς διαφεύγει ακόµη, όπως νοµίζω και δύο άλλα
µέλη της Χρυσής Αυγής. Αν θέλετε, λοιπόν, µπορείτε να µας ενη-
µερώσετε και γι’ αυτά, αν υπάρχουν ευθύνες για τη διαφυγή του.
Δεν ήρθε να µας τα εξηγήσει αυτά και ο συνδικαλιστής εκπρό-
σωπος Τύπου της Νέας Δηµοκρατίας που µας έλεγε ότι δεν θα
φύγει ποτέ.

Επειδή, όµως, φέρεστε πατερναλιστικά προς τους αστυνοµι-
κούς, φαντάζοµαι ότι θα αποδεχθείτε κάποια από τις τρεις τρο-
πολογίες που έχουν κατατεθεί. Θα αποδεχθείτε να γίνονται τεστ
COVID κάθε δεκαπέντε µέρες σε αστυνοµικούς και σωφρονιστι-
κούς υπαλλήλους

Μας είπατε για τα ενεργά κρούσµατα όσα ξέρετε, αλλά αυτά
τα κρούσµατα προέκυψαν από τους ανθρώπους που πήγαν µόνοι
τους και έκαναν τεστ. Δεν έχουν κάνει πενήντα πέντε χιλιάδες
αστυνοµικοί και τρεις χιλιάδες σωφρονιστικοί υπάλληλοι, που
είναι κλειστή δοµή. Χθες πέθανε ένας ακόµη από τους κρατού-
µενους στις φυλακές.

Θα αποδεχθείτε να γίνονται κάθε δεκαπέντε µέρες, όπως σας
έχουµε προτείνει. Θα αποδεχθείτε να γενικευτεί η πρόληψη για
όλους τους πολίτες µε ψυχικά νοσήµατα να µεταφέρονται από
ειδικό νοσηλευτικό προσωπικό. Θα αποδεχθείτε την κατάργηση
του υποχρεωτικού στρατωνισµού, για να µην έχουµε µια στρα-
τοκρατούµενη λογική στην Αστυνοµία.

Υπάρχουν δηµοσιεύµατα, κύριε Υπουργέ -δεν µπορεί να µην
τα έχετε δει- που δείχνουν την περίφηµη οµάδα που επανασυγ-
κροτήθηκε µε ναζιστικά σύµβολα στα κράνη και µε σιδηρογρο-
θιές όχι µόνο στην Αθήνα, αλλά και στα Χανιά. Είµαι σίγουρος
ότι σας έχουν ενηµερώσει. Θα θέλαµε να ξέρουµε τι έχετε κάνει.
Θα µαζέψετε αυτό το ξεσάλωµα των ακροδεξιών θυλάκων; Θα
ανεχθείτε και άλλους συνδικαλιστές που θέλουν να τιµούν στις
6 του Δεκέµβρη τους χωροφύλακες του Μακρυγιάννη και όχι τη
µνήµη του δολοφονηµένου δεκαπεντάχρονου Αλέξη;

Περιµένουµε ενηµέρωση για τις ενέργειές σας σχετικά και µε
αυτό που σας έχουµε καταθέσει.

Κύριε Πρόεδρε, να µε ενηµερώσει κάποιος µετά πώς µπορώ
να στείλω τα δηµοσιεύµατα. Το ένα είναι από το «PRESS PROJ-
ECT» -έχει και φωτογραφίες- και το άλλο είναι από «ΤΟ ΚΟΥΤΙ
ΤΗΣ ΠΑΝΔΩΡΑΣ», επίσης, «Τα ναζιστικά σύµβολα πάνω σε κράνη
αστυνοµικών.».

Το τρίτο συµπέρασµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σπίρτζη, πείτε

τι θέλετε να στείλετε µε έναν συνεργάτη σας, διαρκούσης της
συνεδρίασης. Θα τα στείλετε εδώ και θα τα εντάξουµε στα Πρα-
κτικά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όµως, ολοκληρώστε,

γιατί έχετε ξεπεράσει τον χρόνο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Χίλια συγγνώµη.
Να µπω επιγραµµατικά σε δύο-τρία σηµεία του σχεδίου νό-

µου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν µπορείτε

τώρα. Με συγχωρείτε, αλλά έχετε καταναλώσει οκτώ λεπτά,
ασκώντας καθήκοντα Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου. Άρα, κλεί-
στε σε ένα λεπτό. Είστε ήδη στα οκτώ λεπτά και πλέον.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Θα περιοριστώ σε ένα λεπτό. Έχετε
δίκιο.

Θα περιοριστώ σε ένα σηµείο, το οποίο, κύριε Υπουργέ, σχε-
τίζεται µε την Τεχνική Υπηρεσία. Διότι όλοι µας έχουµε µια απο-

ρία. Ζητήσαµε να κάνετε κάποιες αλλαγές, ώστε και λεκτικές και
να αφαιρέσετε και τις φωτογραφικές διατάξεις, να τις αλλάξετε,
να τις κάνετε µη φωτογραφικές.

Θεωρώ, όµως, ότι στην Τεχνική Υπηρεσία -σας τα είπα και
στην Επιτροπή- διορθώστε τουλάχιστον τη φρασεολογία. Δεν
υπάρχει παρακολούθηση. Υπάρχει διευθύνουσα υπηρεσία, επι-
βλέπουσα υπηρεσία, προϊσταµένη αρχή, που δεν µπορείτε να
ανοίξετε αυτό στον ιδιωτικό τοµέα. Είναι αντισυνταγµατικό. Δεν
υπάρχουν εκτελεστικοί βραχίονες, όπως υπάρχουν σε τροµοκρα-
τικές οργανώσεις.

Η Τεχνική Υπηρεσία είναι Τεχνική Υπηρεσία. Υπάρχει νόµος και
σας παρακαλώ να αλλάξετε και τον…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και µε αυτό κλείστε,
κύριε Σπίρτζη. Δεν έχουµε άλλο χρόνο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κλείνω.
Χθες είδα στο διαδίκτυο συνάντηση του Υπουργού µε την

Υπουργό Παιδείας και χάρηκα, θέλω να σας πω, ότι θα είχαν συ-
νάντηση για την ανωτατοποίηση των σχολών της Αστυνοµίας. Τε-
λικά, ήταν για να γίνει η νέα αστυνοµία των πανεπιστηµίων.

Νοµίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι πρέπει η Κυβέρνηση να επιλέξει
πλέον µια άλλη προοπτική µε τα προβλήµατα µε εκατόν δύο νε-
κρούς την ηµέρα. Πρέπει να επιλέξει µια πολιτική που δεν θα
φέρνει όλη την Αντιπολίτευση απέναντί της και όλη την κοινωνία
απέναντί της και όλους τους φορείς που συνέδραµαν στις εργα-
σίες του Κοινοβουλίου και είναι γεωµετρικά αντίθετοι µε τις προ-
βλέψεις του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Σπίρτζη. Έχετε υπερβεί και τα δέκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να επανέλθουµε
στην κ. Γιαννάκου.

Νοµίζω ότι ακούγεστε καλά. Έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι πεπεισµένη ότι ο Υπουργός µε την κατάθεση αυτού του

νοµοσχεδίου προσπαθεί να συµβάλλει στην αναδιαµόρφωση του
σωφρονιστικού µας συστήµατος και στην αντιµετώπιση της εγ-
κληµατικότητας µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Κύριε Πρόεδρε, µε ακούτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Γιαννάκου,

υπάρχει κάποιο πρόβληµα µε τον υπολογιστή σας. Αν µπορεί κά-
ποιος που είναι δίπλα σας να σας βοηθήσει. Ακούγεται διπλή η
φωνή. Αν έχετε τηλεόραση ανοιχτή, σίγουρα να την κλείσετε, όχι
να τη χαµηλώσετε, αλλά να την κλείσετε. Αν πάλι είναι εκεί συ-
νεργάτης σας, να παρέµβει να χαµηλώσει το µικρόφωνό σας και
αν έχουν γίνει αυτά, να µας ξαναµιλήσετε. Δεν θέλουµε να σας
ταλαιπωρούµε.

Μπορείτε να ζητήσετε τώρα να δούµε αν σας ακούµε;
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: … (Δεν ακούστηκε λόγω κακής σύν-

δεσης).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα δεν σας ακούµε

καθόλου. Δοκιµάστε ξανά.
Προχωρούµε στον επόµενο οµιλητή, τον Βουλευτή της Νέας

Δηµοκρατίας κ. Μανούσο Βολουδάκη.
Μας ακούτε, κύριε Βολουδάκη;
ΜΑΝΟΥΣΟΣ-ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Σας ακούω,

κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ. Ακούγοµαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ακούγεστε πολύ καλά

και έχετε τον λόγο.
ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε

σήµερα έρχεται µε το κύριο σώµα του να εκσυγχρονίσει και να
εξορθολογίζει το σωφρονιστικό σύστηµα της πατρίδας µας. Η
εµπειρία του σύγχρονου κόσµου, η εµπειρία των δηµοκρατιών
του δυτικού κόσµου δείχνει ότι η ασφάλεια της κοινωνίας είναι
συµβατή µε την προστασία των δικαιωµάτων όλων των πολιτών
και των κρατουµένων. Η ισορροπία αυτή µεταξύ ασφάλειας και
δικαιωµάτων είναι που έλειψε από το σωφρονιστικό σύστηµα στα
χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας από την κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, τότε που ο κοινός νους υποσκελίστηκε από τις αριστε-

3858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ρές ιδεοληψίες, τότε που µε το πρόσχηµα της αποσυµφόρησης
άνοιξαν ουσιαστικά οι φυλακές.

Τέσσερις χιλιάδες αποφυλακίσεις έφερε ο Νόµος Παρασκευό-
πουλου ακούσαµε τον Υπουργό, τον κ. Χρυσοχοΐδη να µας λέει
στην επιτροπή- µέσα σε λίγες εβδοµάδες, αποφυλακίσεις που,
καθώς δεν δικαιολογούνταν πραγµατικά, σε πολλές περιπτώσεις
οδήγησαν σε νέα εγκλήµατα.

Το ίδιο πνεύµα βλέπουµε να επικρατεί σήµερα στην κριτική
που από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ ασκείται στο νοµοσχέδιο. Ακούω
τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ να µιλούν απαξιωτικά για το δί-
πολο «νόµος και τάξη», να µιλούν για «ακροδεξιά ατζέντα».
Ακούω και την εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης σε
αυτό το πνεύµα ουσιαστικά να εισηγείται µεγαλύτερη χαλαρό-
τητα στις φυλακές, άδειες κ. ο .κ..

Εδώ φαίνεται πόσο αποµακρυσµένοι είστε, στην πραγµατικό-
τητα, από τη σηµερινή κοινωνία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Πολεµάτε φαντάσµατα του παρελθόντος, παλεύετε
µε φανταστικούς εχθρούς. Η δηµοκρατία είναι καλά θεµελιωµένη
στην πατρίδα µας. Γι’ αυτό οι πολλοί γυρίζουν την πλάτη στη ρη-
τορική και τις ανησυχίες των γκρουπούσκουλων. Ο νόµος και η
τάξη δεν είναι απειλή, είναι προϋπόθεση της δηµοκρατίας, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Θα πω δυο λόγια ειδικότερα για µια διάταξη που συµπεριλαµ-
βάνει το νοµοσχέδιο εκτός των σωφρονιστικών. Αναφέροµαι στο
άρθρο 48, στο άρθρο στο οποίο προβλέπονται διοικητικές κυρώ-
σεις για τους κτηνοτρόφους των οποίων τα ζώα προκαλούν συ-
στηµατικά ζηµιές σε καλλιέργειες. Τονίζω το «συστηµατικά»,
γιατί σε αυτές τις περιπτώσεις, της συστηµατικής διάπραξης του
ίδιου αδικήµατος και µόνο σε αυτές, στοχεύει η διάταξη. Στο-
χεύει στις ζηµιές που δεν γίνονται από λάθος, αλλά επειδή κά-
ποιοι συστηµατικά χρησιµοποιούν τις καλλιέργειες των γειτόνων
τους ως ζωοτροφή για τα δικά τους ζώα.

Γιατί χρειαζόµαστε µια τέτοια διάταξη; Ήδη ο Ποινικός και ο
Αστικός Κώδικας προβλέπουν και σοβαρές ποινές και σοβαρές
αποζηµιώσεις για το αδίκηµα αυτό, για τις αγροζηµιές. Όµως,
προφανώς, για να επιβληθούν οι ποινές και να επιδικαστούν οι
αποζηµιώσεις, πρέπει η υπόθεση να φτάσει στα δικαστήρια.

Δυστυχώς, όµως σε κάποιες περιπτώσεις, λόγω των χαρακτη-
ριστικών των µικρών κλειστών κοινωνιών στις οποίες διαπράττον-
ται τα αδικήµατα αυτά, οι υποθέσεις δεν φτάνουν ποτέ στα
δικαστήρια. Αν φτάσουν, δεν βρίσκονται µάρτυρες που να δε-
χτούν να καταθέσουν. Το αποτέλεσµα είναι οι παραβάτες να µην
υφίστανται συνέπειες για τις πράξεις τους, να αποθρασύνονται
και να επεκτείνουν διαρκώς το πεδίο δράσης τους.

Αυτό είναι που καθιστά απαραίτητη µια διάταξη που θα επι-
τρέπει στην Αστυνοµία να επιβάλλει πρόστιµα διοικητικά πρό-
στιµα, αν διαπιστώνει τη συγκεκριµένη παρανοµία, χωρίς να έχει
προηγηθεί η καταγγελία και πριν την ενδεχόµενη εκδίκαση της
υπόθεσης από δικαστήριο, όπως δηλαδή η Αστυνοµία επιβάλλει,
για παράδειγµα, πρόστιµα για τις τροχαίες παραβάσεις.

Η διάταξη είναι δοµηµένη έτσι, ώστε το τυχαίο περιστατικό -
αυτό που µπορεί να συµβεί στον καθένα- να µην επισύρει βαριές
ποινές. Είναι η επανάληψη του αδικήµατος που αυξάνει την
ποινή, η οποία βεβαιώνεται µάλιστα στη ΔΟΥ. Την πρώτη φορά
το πρόστιµο είναι 50 ευρώ. Την τρίτη φορά που θα διαπράξει το
αδίκηµα ο παραβάτης, θα  υποστεί πρόστιµο 1000 ευρώ, το
οποίο από εκεί και πέρα θα διπλασιάζεται κάθε φορά που θα δια-
πράττεται το ίδιο αδίκηµα. Και βέβαια, η διαπίστωση της παρά-
βασης είναι πολύ απλή. Συζητάµε για κοπάδια παραγωγικών
ζώων που βρίσκονται  µέσα σε κάποιες καλλιέργειες, όπως ελαι-
ώνες, αµπέλια κ.λπ., και τις καταστρέφουν. 

Η εφαρµογή της διάταξης είναι στην πράξη σήµερα πολύ
απλή, καθώς τα ζώα φέρουν τα ειδικά ενώτια των ευρωπαϊκών
επιδοτήσεων, οπότε είναι εύκολο να ταυτοποιηθεί ο ιδιοκτήτης
τους και να του επιβληθεί το πρόστιµο.

Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει η λεπτοµέρεια αυτή, της ταυτοποί-
ησης µέσω των ενωτίων, να προβλεφθεί οπωσδήποτε στην κοινή
υπουργική απόφαση που θα εκδώσετε για την διαδικασία της επι-
βολής του προστίµου. Και βέβαια είναι πολύ εύκολη η διαπί-
στωση της ίδιας της παράβασης, καθώς αρκεί να βρεθούν τα
ζώα µέσα σε καλλιέργειες. Προφανώς, δεν τα βάζει εκεί ο ιδιο-

κτήτης για να του καταστρέψουν τις καλλιέργειές του. 
Προϋπόθεση για να λειτουργήσει -και αυτό έχει ιδιαίτερη ση-

µασία και σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να του δώσετε τη ση-
µασία που ξέρω ότι θα δώσετε, διότι µε έχετε διαβεβαιώσει και
προσωπικά ότι θα το κάνετε- η διάταξη είναι να συνδυαστεί µε
τον αντίστοιχο επιχειρησιακό σχεδιασµό της αστυνοµίας. Εκδώ-
στε τάχιστα την προβλεπόµενη κοινή υπουργική απόφαση, κύριε
Υπουργέ κι ενισχύστε την αστυνοµία στην περιοχή. Απαιτούνται
διαρκείς περιπολίες στην περιοχή, στην οποία παρατηρούνται
αυτά τα συγκεκριµένα αδικήµατα τα οποία γίνονται συστηµατικά.
Απαιτούνται διαρκείς περιπολίες εκεί, κύριε Υπουργέ. Η συντρι-
πτική πλειοψηφία των κτηνοτρόφων ασκούν το επάγγελµα τους
µε σεβασµό στην τοπική κοινωνία, στις αρχές και τις αξίες του
τόπου τους. Είναι µάλιστα αυτοί που κρατάνε ζωντανά τα ορεινά
χωριά µας και χρειάζονται και τον δικό µας σεβασµό. 

Για να µιλήσω για τη δική µου περιφέρεια το πρόβληµα παρου-
σιάζεται µόνο σε κάποια συγκεκριµένα χωριά, της Κισάµου και
των Κεραµειών. Με τη διάταξη που σήµερα θα ψηφίσουµε προ-
στατεύονται τα θύµατα των αγροζηµιών, αλλά προστατεύονται
και οι χιλιάδες των ευσυνείδητων κτηνοτρόφων οι οποίοι σήµερα
δυσφηµούνται από τις πρακτικές λίγων δεκάδων συστηµατικών
παραβατών. 

Από την πρώτη στιγµή που µίλησα στον Υπουργό για το πρό-
βληµα αυτό έδειξε ότι το κατανοεί πλήρως και µε ικανοποίηση
βλέπω σήµερα τη νοµοθετική του πρωτοβουλία. Του υπέβαλα
γραπτά την πρότασή µου την οποία έχω και στο παρελθόν πα-
ρουσιάσει ως τροπολογία στην Αίθουσα αυτή από το περασµένο
καλοκαίρι, όπως δηµοσιεύτηκε και στα τοπικά µέσα ενηµέρωσης
της Κρήτης. Το άρθρο 38 του παρόντος νοµοσχεδίου βασίζεται
στην πρόταση µου εκείνη. 

Κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο αυτό θέσατε τις βάσεις για να αν-
τιµετωπιστεί ένα πρόβληµα που ταλαιπωρεί εκατοντάδες ανθρώ-
πους, διαταράσσει την κοινωνική ειρήνη και περιορίζει τις
αναπτυξιακές προοπτικές ορεινών και ηµιορεινών περιοχών. Το
µήνυµα είναι σήµερα σαφές. Υπάρχει κράτος και θα προστατέψει
τα δικαιώµατα του πολίτη, του κάθε πολίτη, ακόµα και στην πιο
αποµακρυσµένη γωνιά της πατρίδας µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-

µε τον κ. Βολουδάκη. Θα δοκιµάσουµε ξανά να συνδεθούµε µε
την κ. Γιαννάκου. 

Πριν κάνω δύο ανακοινώσεις προς το Σώµα, θα ήθελα να πω
στην κ. Γιαννάκου -αν µας ακούει- ότι µαζί της είναι συνδεδεµέ-
νοι, όπως µας δείχνει το σύστηµα, δυο συνεργάτες της. Αυτοί θα
πρέπει να αποσυνδεθούν γιατί ακούγεται διπλός και τριπλός
ήχος.

Συνοψίζω ξανά και λέω: Η τηλεόραση να είναι κλειστή, όχι χα-
µηλωµένη. Οι δύο συνεργάτες να βγουν από τη σύνδεση και να
µείνει µόνο η σύνδεση της κ. Γιαννάκου. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Ειδική Μόνιµη
Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας καταθέτει τις εκθέ-
σεις της στις αιτήσεις της Εισαγγελικής Αρχής για τη χορήγηση
άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευτών. 

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί
Παιδείας και Θρησκευµάτων, Εθνικής Άµυνας, Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων, Υγείας Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανά-
στευσης και Ασύλου, Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Του-
ρισµού, Επικρατείας, ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών,
καθώς και ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό κατέθεσαν σή-
µερα 9/12/2020 σχέδιο νόµου: «Εθνικό Σύστηµα Επαγγελµατικής
Εκπαίδευσης, Κατάρτισης και διά Βίου Μάθησης, ενσωµάτωση
στην ελληνική νοµοθεσία της οδηγίας (ΕΕ) 2018/958 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 28ης Ιουνίου 2018
σχετικά µε τον έλεγχο αναλογικότητας πριν από τη θέσπιση νέας
νοµοθετικής κατοχύρωσης των επαγγελµάτων (ΕΕ L 173), κύ-
ρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δη-
µοκρατίας και της Κυβέρνησης της Οµοσπονδιακής Δηµοκρα-
τίας της Γερµανίας για το Ελληνογερµανικό Ίδρυµα Νεολαίας
και άλλες διατάξεις». 
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Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Κυρία Γιαννάκου, εφόσον έχουν γίνει αυτά, σας δίνω ξανά το

λόγο. Μιλήστε, να δούµε αν σας ακούµε πλέον.  
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Με ακούτε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ακούµε. Ξεκινή-

στε την τοποθέτησή σας.
ΜΑΡΙΕΤΤΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εκφράζω τη λύπη

µου προς τον Υπουργό και τους συναδέλφους για την ταλαιπω-
ρία…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης). Είµαι πεπεισµένη
ότι ο Υπουργός…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) προ-
σπαθεί να συµβάλει στην…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδε-
σης) του σωφρονιστικού συστήµατος και στην αντιµετώπιση της
εγκληµατικότητας. Η πεποίθησή µου αυτή ενισχύθηκε ακόµα πε-
ρισσότερο από το γεγονός ότι ο Υπουργός…(Δεν ακούγεται
λόγω κακής σύνδεσης) µετά την καταληκτική του παρέµβαση
κατά την τελευταία συνεδρίαση της επιτροπής µε την προτροπή
και παρότρυνση… (Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) να του
θέσουν επακριβώς και µε συγκεκριµένες προτάσεις…(Δεν ακού-
γεται λόγω κακής σύνδεσης) τις δικές µας επισηµάνσεις, ιδιαί-
τερα…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) των καταδικασθέ-
ντων για εµπορία ναρκωτικών. 

Κύριε Πρόεδρε,… (Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) δεν
επιλύει όλα τα προβλήµατα του σωφρονιστικού συστήµατος. Κυ-
ρίως στο θέµα των υποδοµών χρειάζεται…(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης) ώστε να εξασφαλιστεί η αξιοπρέπεια των ατό-
µων που βρίσκονται στις φυλακές, οι οποίοι έχουν καταδικα-
στεί…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) της ελευθερίας
τους…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης). 

Για το συγκεκριµένο θέµα…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύν-
δεσης) έχω µια ιδιαίτερη ευαισθησία. Ασχολούµαι µε την υπό-
θεση των ναρκωτικών επί δεκαετίες…(Δεν ακούγεται λόγω κακής
σύνδεσης). 

…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) να στερηθούν άδειες
και δυνατότητες να µετακινηθούν σε αγροτικές φυλακές όλοι
αυτοί που έχουν κατηγορηθεί και καταδικαστεί για αδικήµατα
περί ναρκωτικών. Αλλά να…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδε-
σης), η οποία θα διαχωρίζει τους καταδικασθέντες σε κατηγορίες
µε βάση το…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης). Όπως ακρι-
βώς ορίζεται στον νόµο…(δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης)

Και συγκεκριµένα στο άρθρο 23 για τις …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης). … τουλάχιστον δέκα ατόµων ή µε ισόβια κά-
θειρξη …(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) …πενήντα χιλιά-
δες ευρώ µέχρι εξακοσίων χιλιάδων τιµωρείται …(Δεν ακούγεται
λόγω κακής σύνδεσης). Και κυρίως στο σηµείο γ’ …(Δεν ακού-
γεται λόγω κακής σύνδεσης). 

Η χορήγηση, λοιπόν, τέτοιων αδειών θα πρέπει να αποφασίζε-
ται από την Κεντρική Επιτροπή η οποία …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης). Διότι κατά το παρελθόν …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης)… έχουν καταδικαστεί για τεράστιες ποσότητες
ναρκωτικών, ενώ υφίσταται το ενδεχόµενο της τέλεσης αδικηµά-
των και κατά τη διάρκεια …(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδε-
σης), όταν τα άτοµα αυτά βρίσκονται εκτός της φυλακής.

Πιστεύω ότι αφού …(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης). …
για άτοµα που έχουν καταδικαστεί για τροµοκρατικές ενέργειες
…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης).

Πιστεύω ότι η διατύπωση αυτού του νόµου θα ικανοποιήσει …
(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) και θα ξεκαθαρίσει το ότι
µιλάµε για ανθρώπους οι οποίοι είτε …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης). 

Οι επισηµάνσεις µου στην επιτροπή τόσο για την Γενική Γραµ-
µατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής, δηλαδή για τη στελέχωση µε
ειδικό επιστηµονικό προσωπικό που θα αφορά …(Δεν ακούγεται
λόγω κακής σύνδεσης).

…(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης) µε υψηλό επιστηµο-
νικό επίπεδο και διδακτορικές σπουδές, όπως ακριβώς έχουν οι
ανώτατες σχολές και τα πανεπιστήµια …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης). 

Έτσι όπως είναι µε την µετάκληση πληθώρων προσώπων
πάσης φύσεως και παντός είδους τίτλους σπουδών στη σχολή
αυτή, δεν µπορεί να …(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης).

Ελπίζω ότι αυτό που θα φέρει ο Υπουργός, όπως µας υποσχέ-

θηκε, θα καλύπτει τα ζητήµατα αυτά για να στελεχωθεί ανώτατη
σχολή. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται περί νοµοσχεδίου …(Δεν ακού-
γεται λόγω κακής σύνδεσης).

Θα χρειαστεί σε βάθος χρόνου να γίνουν τεράστια …(Δεν
ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης).

Ελπίζω ότι η ηγεσία του Υπουργείου, η οποία πιστεύω ότι δέ-
χεται και προσφέρει …(Δεν ακούγεται λόγω κακής σύνδεσης)…
ότι πρέπει να υπάρχουν αυτές οι προϋποθέσεις για να λειτουρ-
γήσει ως κράτος προστασίας του πολίτη, θα τις προωθήσει και
µέσα από τα νοµοθετήµατα και µέσα από …(Δεν ακούγεται λόγω
κακής σύνδεσης).

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρία Γιαννάκου, να σας πούµε ότι η σύνδεσή σας δεν ήταν

καθόλου καλή. Οι συνεργάτες σας την επόµενη φορά θα πρέπει
κάτι να κάνουν, διότι όλα τα µέσα, τα οποία βλέπουµε εδώ, χρη-
σιµοποιήθηκαν και βελτίωση δεν υπήρξε. Την επόµενη φορά θα
πρέπει να βελτιωθεί η σύνδεσή σας.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ.
Μιχαήλ Χρυσοχοϊδης.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου να προβώ σε
ορισµένα σχόλια για αυτά τα οποία ακούστηκαν κατά τη διάρκεια
των εισηγήσεων των εισηγητών, αλλά και των συναδέλφων οι
οποίοι µίλησαν µέσω τηλεδιάσκεψης.

Συζητάµε σήµερα ένα ζήτηµα το οποίο είναι -θα έλεγα- από τα
θεµελιώδη ζητήµατα της δηµοκρατίας, που είναι το σωφρονι-
στικό µας σύστηµα, ένα ζήτηµα για το οποίο η Βουλή των Ελλή-
νων δεκαετίες τώρα έχει διαθέσει πολύ χρόνο, πολύ ουσία στις
συζητήσεις, στις επιτροπές, προκειµένου να συνταχθούν κώδικες
σωφρονιστικοί.

Έγιναν λάθη, αλλά έγιναν και πάρα πολλά σωστά πράγµατα
όλες αυτές τις δεκαετίες, προκειµένου να βελτιωθεί το σύστηµα
της διοίκησης των καταστηµάτων κράτησης και ταυτόχρονα να
βελτιωθεί το σωφρονιστικό σύστηµα.

Υπάρχει µια πραγµατικότητα, την οποία νοµίζω ότι δεν χρει-
άζεται να επαναλάβω εδώ, στη συζήτηση στην Ολοµέλεια, µια
πραγµατικότητα η οποία οδήγησε -κατά τη γνώµη µας- σε µια
σειρά πολύ σηµαντικών συνεπειών αρνητικών για τη λειτουργία
των καταστηµάτων κράτησης. 

Αυτά που επιχειρούµε σήµερα µε το νοµοσχέδιο είναι δυο
πράγµατα: Το πρώτο είναι να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε,
να οργανώσουµε δοµές διοίκησης για τη διαχείριση και τη λει-
τουργία του σωφρονιστικού συστήµατος και το δεύτερο, που επι-
χειρούµε, είναι να βελτιώσουµε σηµαντικά το σύστηµα σωφρονι-
σµού, έτσι ώστε οι φυλακές να λειτουργήσουν µε ασφάλεια, µε
σεβασµό στην προσωπικότητα, στην αξιοπρέπεια και στα δικαιώ-
µατα των κρατουµένων και ταυτόχρονα να βελτιώσουµε την
ασφάλεια των φυλακών, των κρατουµένων, των υπαλλήλων που
ζουν και εργάζονται καθηµερινά στα καταστήµατα κράτησης.

Αυτά τα δυο πράγµατα επιχειρούµε µε το νοµοσχέδιο αυτό,
έτσι ώστε πραγµατικά οι συνθήκες κράτησης να βελτιωθούν, η
ασφάλεια να ενισχυθεί και ταυτόχρονα η ίδια η δηµοκρατία να
ενισχυθεί περαιτέρω.

Επαναλαµβάνω ότι δεν θέλω να καθίσω να ασχοληθώ µε τη
σηµερινή πραγµατικότητα. Θέλω να σας πω πολύ περιγραφικά
δυο, τρεις βασικές παρεµβάσεις τις οποίες επιχειρούµε. Το ένα
ζήτηµα αφορά τις άδειες. Θέλουµε να κάνουµε ένα σύστηµα πιο
δίκαιο για τη χορήγηση των αδειών. Οι άδειες πρέπει να χορη-
γούνται στους κρατούµενους εκείνους που επιδεικνύουν καλή
συµπεριφορά στα καταστήµατα κράτησης και βεβαίως, σε
όσους τηρούν τους κανόνες χορήγησης της άδειας.

Θέλουµε να βάλουµε ένα τέλος στο καθεστώς εκείνο το οποίο
δεν είχε αντικειµενικά κριτήρια για τη χορήγηση αδειών. Τα ευερ-
γετήµατα του νόµου, κατά τη γνώµη µας και κατά τη γνώµη της
Κυβέρνησης, πρέπει να τα απολαµβάνουν εκείνοι που κάνουν
καλή χρήση των αδειών. Είχαµε πάρα πολλές παραβιάσεις α-
δειών τα τελευταία χρόνια, ακόµα και σήµερα, µε το υφιστάµενο
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καθεστώς και αυτό πρέπει να τελειώσει.
Το δεύτερο ζήτηµα που επιχειρείται να ρυθµιστεί είναι το θέµα

των µεταγωγών στις αγροτικές φυλακές. Ξέρετε ότι οι αγροτικές
φυλακές έχουν πιο καλές συνθήκες διαβίωσης. Ζουν σε ηµιελεύ-
θερη κατάσταση, σε µεγάλες γεωργικές εκτάσεις και απολαµβά-
νουν µια διαφορετική πραγµατικότητα, µια διαφορετική ζωή,
καθώς και προνόµια όσοι είναι εκεί. Αυτά τα προνόµια, κατά τη
γνώµη µας, πρέπει να τα απολαµβάνουν οι κρατούµενοι που επι-
δεικνύουν µεταµέλεια, καλή συµπεριφορά και διάθεση, φυσικά,
για κοινωνική επανένταξη. 

Δεν είναι δυνατόν στις αγροτικές φυλακές να εκτίουν ποινή
κρατούµενοι που έχουν πολύ βαριές ποινές. Εδώ στέκοµαι και
στα λόγια της κ. Γιαννάκου, η οποία ανέφερε το ζήτηµα των εµ-
πόρων ναρκωτικών, που διακινούν µεγάλες ποσότητες, έχουν µε-
γάλες καταδίκες και στην κατ’ άρθρον συζήτηση θα επιχειρή-
σουµε µαζί µε εσάς να βρούµε όλες εκείνες τις αναγκαίες ρυθ-
µίσεις, προκειµένου να το κατοχυρώσουµε.

Σε ό,τι αφορά τους ασθενείς από ψυχιατρικά νοσήµατα, θέλω
να σας πω ότι και εδώ υπήρξαν, δυστυχώς, πολλές, µα πάρα πολ-
λές πληµµέλειες, ανωµαλίες, λάθη, που έχουν οδηγήσει το ψυ-
χιατρικό κατάστηµα στον Κορυδαλλό να λειτουργεί όχι ως
νοσηλευτικό ίδρυµα, αλλά σαν κάτι άλλο. Δεν θέλω να αναφερθώ
σε αυτό. Πλέον µε τις διατάξεις οι κρατούµενοι που ασθενούν
κατά τη διάρκεια της κράτησής τους, καθώς και εκείνοι που πα-
ρουσιάζουν έντονα προβλήµατα ψυχικής υγείας, εισάγονται στο
αναρρωτήριο του καταστήµατος ή περιορίζονται σε ειδικό
τµήµα. Κρατούµενοι ασθενείς των οποίων η νοσηλεία δεν είναι
δυνατή σε αναρρωτήρια των καταστηµάτων κράτησης ή στα ει-
δικά θεραπευτικά καταστήµατα του Κορυδαλλού, παραπέµπον-
ται σε δηµόσιο νοσοκοµείο της περιοχής στην οποία βρίσκεται
το κατάστηµα φύλαξης.

Επίσης, διευρύνεται, ενισχύεται ο µηχανισµός εσωτερικού
ελέγχου εντός των φυλακών. Διαβάζετε κατά καιρούς στον Τύπο
πόσοι έλεγχοι και τι αποτελέσµατα δίνουν αυτοί οι εσωτερικοί
έλεγχοι όταν γίνονται από τα όργανα των φυλακών, αλλά και την
Ελληνική Αστυνοµία, προκειµένου να µην υπάρχει κανένα παρά-
νοµο είδος, υλικό µέσα στις φυλακές, γιατί αποδείχθηκε ότι, δυ-
στυχώς, αυτά τα παράνοµα υλικά πολλές φορές είναι αιτία για
περαιτέρω παράνοµες πράξεις, δολοφονίες, αποδράσεις κ.λπ.. 

Ενισχύεται περαιτέρω ο µηχανισµός της οργάνωσης «ΕΠΑΝΟ-
ΔΟΣ» και γίνονται άλλα έξι παρατηρητήρια σε διάφορες πόλεις
της Ελλάδας, όπου υπάρχουν καταστήµατα κράτησης, έτσι ώστε
να συµβάλλουµε αποφασιστικά, ακόµα περισσότερο, στην επα-
νένταξη των κρατουµένων. 

Τέλος, δηµιουργούνται νέες διευθύνσεις, οι οποίες τόσο επι-
κρίθηκαν από πολλούς συναδέλφους εδώ, σε σχέση µε τις δοµές
που πρέπει να αποκτήσει η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής
Πολιτικής, προκειµένου να διοικήσει, να διαχειριστεί και να λει-
τουργήσουν τα καταστήµατα κράτησης. Μόνο έτσι θα µπορέ-
σουµε αποφασιστικά να έχουµε έναν µηχανισµό ελέγχου,
εποπτείας, διαχείρισης, λειτουργίας και διοίκησης κυρίως, των
καταστηµάτων κράτησης, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε όλους
τους στόχους που προαναφέραµε. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει και µια σειρά άλλες ρυθµίσεις
που αφορούν το προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, τα τα-
µεία τους, αφορούν την εκπαίδευση του προσωπικού την οποία
επεκτείνουµε για άλλους έξι µήνες, για τρία χρόνια δηλαδή συ-
νολικά, τη Σχολή Αστυφυλάκων. Αυτό σηµαίνει περαιτέρω ενί-
σχυση της εκπαίδευσης των αστυνοµικών και πολύ σύντοµα θα
έρθει στη Βουλή νοµοσχέδιο, που θα ρυθµίζει, θα αναβαθµίζει
και θα εκσυγχρονίζει συνολικά το ζήτηµα της εκπαίδευσης των
αστυνοµικών και της µετεκπαίδευσης τους. Νοµίζω θα είναι ένα
νοµοσχέδιο, που θα ανοίξει νέα εποχή στην Ελληνική Αστυνοµία,
µαζί µε την προσπάθεια που κάνουµε να εκσυγχρονίσουµε τις
δοµές συνολικά του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας και
του ίδιου του Σώµατος. 

Σήµερα πάλι κάποιοι οµιλητές -άκουσα µε προσοχή τον κ.
Σπίρτζη προηγουµένως- αναφέρθηκαν στα γνωστά ζητήµατα της
αστυνοµικής βίας και σε όλο αυτό το αφήγηµα, το οποίο διαρκώς
επιχειρείται από ορισµένους να επαναλαµβάνεται. Εγώ καταλα-
βαίνω ότι οι συνάδελφοι αυτοί, τα κόµµατα αυτά, συνοµιλούν µε

ένα ακροατήριο το οποίο αυτοχαρακτηρίζεται ως «αγωνιστές»,
έχει µια ισχυρή φωνή καταγγελίας, µιας και δεν µπορεί να εισα-
κουστεί ευρύτερα. Και µέχρι εδώ, κανένα πρόβληµα. Επιλογές
κάνετε, τις συνέπειές τους αναλαµβάνετε. Ας φύγουµε από το
διάλογο µε το αγωνιστικό ακροατήριο. Εδώ είναι Βουλή και εδώ
µιλάνε πιο θεσµικοί εκπρόσωποι. 

Αναφέρεστε συνεχώς σε αστυνοµική βία, η οποία βρίσκεται σε
έξαρση τους τελευταίους δεκαοχτώ µήνες. Οι αριθµοί δεν επι-
βεβαιώνουν καµία έξαρση -το αντίθετο-, ούτε ο αριθµός δακρυ-
γόνων -τους έχω δώσει στη δηµοσιότητα, αν θέλετε µπορούµε
να τους επαναλάβουµε-, ούτε οι καταγγελίες στον Συνήγορο του
Πολίτη, ούτε ο αριθµός τραυµατιών, ούτε ο αριθµός δηµοσιευ-
µάτων ή τηλεοπτικών αναφορών. Όµως, εγώ να δεχθώ το επιχεί-
ρηµα ότι οι αριθµοί δεν αποτυπώνουν πάντα την πραγµατικό-
τητα. 

Η έξαρση της βίας από που προκύπτει; Έγιναν προχθές πε-
ρισσότερες από τριακόσιες πενήντα προσαγωγές. Ασκήθηκε βία;
Καταγγέλθηκε χρήση µη αναλογικής βίας; Υπήρξαν τραυµατι-
σµοί; Γιατί η βία, η κανονική βία χωρίς επίθετα, έχει συνέπειες
στο σώµα του θύµατος. Υπήρξαν τέτοιες καταγγελίες; Όχι, από
κανέναν. Εδώ υπάρχει µια σύγχυση. Αποκαλείτε βία τη νόµιµη
παρεµπόδιση τέλεσης νόµιµης πράξης. Διότι, όσο άδικος κι αν
θεωρείται ο νόµος, είναι νόµος. Η απαγόρευση εν προκειµένω
παραµένει νόµος. Ζητάτε από την Αστυνοµία να µην εφαρµόσει
τον νόµο; Απαντήστε µου πραγµατικά, για να συνεννοηθούµε.
Αυτό ζητάτε; Γιατί δεν προσφύγατε στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, ώστε να αρθεί η απαγόρευση αν αυτή κρινόταν υπερβο-
λική; Ολίγον νόµιµη ή ολίγον παράνοµη δεν υπάρχει. Θα σας
εξηγήσω παρακάτω γιατί.

Αν έγιναν εξαιρέσεις στη 17η Νοέµβρη -πράγµα για το οποίο
ασκήθηκε µια κριτική στο πρόσωπό µου, ως αρµόδιου Υπουρ-
γού- έγιναν γιατί ήταν πολιτικά κόµµατα και πήρα προσωπικά την
ευθύνη σε συνεννόηση µε την Κυβέρνηση. Στα κόµµατα έχουµε
εµπιστοσύνη, αν και στις 17 Νοέµβρη αυτό δεν επιβεβαιώθηκε
από όλους, πρέπει να πω. 

Αν ζήτησα συγγνώµη για τις γυναίκες που συνελήφθησαν στο
Σύνταγµα, ήταν γιατί πάλι αφορούσε ένα µεµονωµένο γεγονός
από γυναίκες που αποχωρούσαν κιόλας. Δυστυχώς, αυτό δεν
µπορούσε να γίνει προχθές. Η επέτειος αυτή είναι µαύρη, έχει
να κάνει µε τη δολοφονία ενός µικρού παιδιού. Είναι µαύρη και
για την Αστυνοµία. Ο βασικός όγκος που κινητοποιείται στις εκ-
δηλώσεις αυτής της µέρας δεν προέρχεται από τα κόµµατα της
Βουλής, όπως ξέρετε, αλλά από οµάδες ανεξέλεγκτες αντικρα-
τισµού, οι οποίες ούτε θέλουν ούτε πρόκειται να συνεννοηθούν. 

Τι διαφορετικό θα κάνατε εσείς στη διακυβέρνηση; Θα διακιν-
δυνεύατε συγκρούσεις στην Αθήνα και σε άλλες πόλεις, εν µέσω
πανδηµίας; Δεν το νοµίζω, δεν το φαντάζοµαι και το απεύχοµαι.
Εξάλλου, εδώ µέσα σχεδόν ουδείς αναµάρτητος. Και λέω «σχε-
δόν» γιατί υπάρχουν δυνάµεις που είναι αναµάρτητες. Το έχετε
δείξει όταν απαγορεύσατε τις εκδηλώσεις στις επισκέψεις ξένων
ηγετών, όπου δεν κυκλοφορούσε κουνούπι στην Αθήνα. Οι ίδιοι
σήµερα ακτιβιστές, θα διαδήλωναν και τότε και χωρίς κορωνοϊό
µάλιστα. Και εσείς το απαγορεύσατε. 

Μήπως θεωρείτε την πανδηµία πρόσχηµα για την περιστολή
συνταγµατικών δικαιωµάτων; Αν ναι, πείτε το. Βουλή είµαστε, κοι-
νοβουλευτικά όπλα υπάρχουν, υπάρχουν πολλά για µια τόσο
βαριά κατηγορία και οφείλετε να τα χρησιµοποιείτε. 

Δεν βλέπω, λοιπόν, κανένα επιχείρηµα σε όλα αυτά που λέτε.
Βλέπω τη διάθεση σας να καλλιεργείτε και να παρουσιάζετε µια
εικόνα καταστολής, αυταρχισµού, αδικίας, αλλά αυτό είναι ένα
γενικότερο ζήτηµα του πώς χειρίζεστε τις πολιτικές σας επιλο-
γές. Δεν έχει σχέση µε αυτά που συζητάµε εδώ µέσα. Έξαρση,
λοιπόν, αστυνοµικής βίας δεν προκύπτει από πουθενά. Από που-
θενά. 

Υπάρχει γενικώς αυθαίρετη αστυνοµική βία; Μπορεί να υπάρ-
χει σε ένα γενικό επίπεδο και εδώ είµαστε για να το συζητάµε και
να το αντιµετωπίσουµε. Έχω, όµως, µια απορία: Η αστυνοµική
βία αν υπάρχει, στο βαθµό που υπάρχει, θα φύγει από µόνη της
αν την ξορκίζουµε ή την καταγγέλλουµε; Εννοώ ότι αν η βία είναι
µία µόνιµη έγνοια για την πολιτική ηγεσία της Αστυνοµίας -που
όντως είναι- και αν όλοι συµφωνούµε σ’ αυτό -που νοµίζω πως
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επίσης ισχύει- τότε γιατί δεν συζητούµε πολιτικές, µέτρα για τη
µείωση και τον περιορισµό της; 

Επαναλαµβάνω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: εδώ είναι Βουλή.
Δεν είναι το καταγγελτήριο της γωνίας, ούτε ανθοπωλείο βε-
βαίως. Στο κάτω-κάτω οι βίαιες οµάδες που προανέφερα είναι
τόσο µικρές, ώστε µόνο αν φωνάξουν πολλοί και πολύ δυνατά
µάλιστα, αν καταγγείλουν, θα µπορέσουν ενδεχοµένως να εισα-
κουστούν. Είναι επιλογή επιβίωσής τους. Εσείς όµως γιατί περιο-
ρίζετε τον λόγο σας σε αναπαραγωγή καταγγελιών -που δεν
ξέρουµε αν ισχύουν- και ταυτόχρονα σε χαρακτηρισµούς; Έτσι
συµβάλλετε στη λύση του προβλήµατος αυτού, που εσείς χαρα-
κτηρίζεται ως µείζον για τη δηµοκρατία;

Θα το πω πιο αναλυτικά και θέλω απαντήσεις. Και εγώ ζητώ
απαντήσεις, δικαιούµαι ως Κυβέρνηση απαντήσεις. Ποιες πολι-
τικές εφαρµόσατε για τον περιορισµό της αυθαιρεσίας των αστυ-
νοµικών; Γιατί αυτά είναι καταγεγραµµένα όλα. Τετρακόσια
περιστατικά έχει ο Συνήγορος του Πολίτη τα τελευταία δύο χρό-
νια, επί της διακυβέρνησης της προηγούµενης Κυβέρνησης. Αλ-
λάξατε κάτι στη δοµή της Αστυνοµίας; Αλλάξατε το επιχειρησια-
κό δόγµα σε µια ήπια αστυνόµευση; Συνεργαστήκατε µε τους
δήµους για την κοινοτική αστυνόµευση; Δηµιουργήσατε νέες
οµάδες για ηπιότερη διαχείριση συναθροίσεων; Ενισχύσατε την
εκπαίδευση και τη συνεχή επανεκπαίδευση των αστυνοµικών και
των επιχειρησιακών µονάδων, βοηθήσατε τους αστυνοµικούς µε
ψυχολογική στήριξη, µε τεστ, ούτως ώστε να πλαισιώσουν και
να στηρίξουν αυτούς όπου χρειάζεται, για όλους αυτούς που
συµµετέχουν σε επιχειρήσεις; Αλλάξατε το θεσµικό πλαίσιο στο
Πειθαρχικό Δίκαιο για τη διερεύνηση καταγγελιών αυθαιρεσίας,
ώστε να µην οδηγεί ο εσωτερικός κανονισµός και ο εσωτερικός
έλεγχος, στην ατιµωρησία; Δώσατε σε ανεξάρτητη αρχή, τον Συ-
νήγορο του Πολίτη, τις αρµοδιότητες και τα µέσα που ζητούσε
για να ασκεί ανακριτικά καθήκοντα σε περιπτώσεις αυθαιρεσίας;
Βάλατε κάµερες στις επιχειρησιακές µονάδες; Σας ρωτώ, γιατί
όλα αυτά εµείς τα κάναµε µέσα σε δεκαοχτώ µήνες και σχεδιά-
ζουµε πολλά ακόµα. Αν τα κάναµε, σηµαίνει ότι δεν τα βρήκαµε
έτοιµα, ούτε στρωµένα από την προηγούµενη διακυβέρνηση.

Έχουν όνοµα οι δράσεις και οι πολιτικές που σας ανέφερα.
Πρόληψη, ώστε να µειωθεί η καταστολή και η βία. Εκπαίδευση
µε πείσµα. Στήριξη των αστυνοµικών µε συνέπεια και ενσυναί-
σθηση. Έλεγχος αδυσώπητος, εξωτερικός και εσωτερικός. Δια-
φάνεια. Ανάδειξη του αστυνοµικού έργου και λογοδοσία. Έτσι
µειώνεται η βία. Έτσι κερδίζει η Αστυνοµία. Έτσι προστατεύονται
οι πολίτες. Έτσι προστατεύεται η Δηµοκρατία.

Αν διαφωνείτε µε όλα τα παραπάνω, να το πείτε. Αν πάλι συµ-
φωνείτε, είµαστε εδώ να δούµε τι βελτιωτικές προτάσεις υπάρ-
χουν. Για οτιδήποτε είµαι εδώ και ο κ. Οικονόµου, επίσης. Είµα-
στε εδώ έτοιµοι για συνέργειες και συνεργασία, για διάλογο και
συζήτηση. Μέχρι στιγµής όλα τα παραπάνω έχουν τύχει της βο-
ερής σιωπής σας.

Όµως το επαναλαµβάνω και σας κάνω κάλεσµα: ελάτε να βελ-
τιώσουµε. Στο κάτω-κάτω για τους πολίτες και τη Δηµοκρατία
δουλεύουµε όλοι µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία,
ο κ. Ραγκούσης. Στη συνέχεια, έχει ζητήσει τον λόγο ο πρώην
Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βούτσης. Έχει ζητηθεί ο λόγος από
τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, τον κ.
Χήτα. Τώρα βλέπω ότι ζητείται ο λόγος και από την Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25, την κ. Αδαµοπούλου. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να σας πω κάτι.
Έχουµε Διάσκεψη των Προέδρων τώρα και πρέπει να πάω εκεί.
Οπότε, ζητάω τον λόγο, αλλά θα µιλήσω αργότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον ζητάτε τον λόγο
και τον δικαιούστε. Κατ’ αρχήν, θα ξεκινήσουµε µε τον κ. Ραγ-
κούση και θα συνεχίσουµε µε τον κ. Βούτση. Εγώ προδιέγραψα
τη σειρά µέχρι τώρα. Όταν, όµως, θα είστε διαθέσιµος, κύριε Πα-
φίλη, µετά την υποχρέωσή σας στη Διάσκεψη των Προέδρων,
τότε θα πάρετε το λόγο, όπως το δικαιούστε, µε τη σειρά της

κοινοβουλευτικής δύναµης των κοµµάτων. 
Κύριε Ραγκούση, έχετε τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για δώδεκα λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ξεκινήσω από εκεί που

τελείωσε ο κ. Χρυσοχοΐδης, γιατί θα κλείσω κι εγώ µε τον µεγάλο
φάκελο που -µπράβο του, έχει το θάρρος- νοµίζει ότι µπορεί να
ανοίγει και να ξύνει ανοιχτές πληγές. 

Θα ξεκινήσω µιλώντας για το νοµοσχέδιο, έχοντας ως βάση -
και χωρίς να πρέπει και να θέλω να επαναλάβω- την πλειάδα των
επιχειρηµάτων που ακούστηκαν από την εισηγήτριά µας, την κ.
Ελευθεριάδου και όλους τους οµιλητές που από το κόµµα µας
πήραν τον λόγο και στην επιτροπή και σήµερα, τον Τοµεάρχη
Προστασίας του Πολίτη, τον κ. Σπίρτζη, αλλά βεβαίως και από
το σύνολο των κοµµάτων και των Βουλευτών. Γιατί, αν δεν κάνω
λάθος, αυτό το νοµοσχέδιο έχει δεχθεί τέτοιο σφυροκόπηµα που
πραγµατικά δεν ξέρει κανείς από πού ξεκινάει και πού τελειώνει.
Εποµένως, θα µιλήσω για τη µεγάλη εικόνα. 

Η µεγάλη εικόνα είναι ότι σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο
που σ’ αυτό που αποκαλείται δήθεν αιτιολογική έκθεση αυτο-
προσδιορίζεται -και αυτό έχει µεγάλη σηµασία- ως η εν γένει ανα-
µόρφωση του σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας µας. Το
νοµοσχέδιο αυτό έχει εισαχθεί στο ελληνικό Κοινοβούλιο προς
ψήφιση µε την αναφορά ότι πρόκειται για µία γενική αναµόρ-
φωση του σωφρονιστικού συστήµατος στη χώρα µας. Όπως έχει
καταδειχθεί µε πολύ µεγάλη τεκµηρίωση, ουσιαστικά αυτή η ανα-
µόρφωση αφορά δύο πυλώνες του σωφρονιστικού συστήµατος
της χώρας µας: τον θεσµό των αδειών και τον θεσµό των αγρο-
τικών φυλακών. Θεσµοί δεκαετιών που ουσιαστικά, όπως έχει
επίσης τεκµηριωθεί, καταργούνται. Αυτό συνοµολογήθηκε από
επίσης µια σειρά εκπροσώπους φορέων που κλήθηκαν και τοπο-
θετήθηκαν επί του νοµοσχεδίου στη σχετική συνεδρίαση της επι-
τροπής.

Προς ποια κατεύθυνση είναι αυτές οι αλλαγές; Αυτές οι αλ-
λαγές είναι στον αντίποδα κυριολεκτικά του προοδευτικού Σω-
φρονιστικού Κώδικα που απέκτησε η χώρα µας το 1999. Είναι
διαµετρικά αντίθετες. Είναι στη λογική Τραµπ και Όρµπαν. Αυτές
τις αλλαγές φέρνει σήµερα ο κ. Μητσοτάκης, ο κ. Χρυσοχοΐδης
και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί ουσιαστικά µε
αυτές τις αλλαγές πλήττονται τα δύο πολύ βασικά θεµέλια του
προοδευτικού σωφρονιστικού συστήµατος, που είχε αποκτήσει
χαρακτηριστικά µονιµότητας στο ελληνικό δικαιϊκό σύστηµα. 

Τι είναι προοδευτικό, θα ρωτούσε κανείς. Τι είναι προοδευτικό
στο σωφρονιστικό σύστηµα, που επικρατεί και διεθνώς άλλωστε;
Είναι αυτό το οποίο διατυπώνεται και το οποίο έχει κυρωθεί µε
σχετικό νόµο από το 1997 κιόλας στη χώρα µας στο Διεθνές Σύµ-
φωνο για τα Ατοµικά και Πολιτικά Δικαιώµατα. Εκεί, στο άρθρο
10, στην παράγραφο 3 αναφέρεται ότι το σωφρονιστικό σύστηµα
προβλέπει µεταχείριση των κρατουµένων, ουσιαστικός σκοπός
της οποίας είναι η βελτίωση και η κοινωνική επανένταξή τους.
Αυτό είναι προοδευτικό σωφρονιστικό σύστηµα. Εκεί ακριβώς
εδράζονται και αυτοί οι πολύ σηµαντικοί θεσµικοί πυλώνες του
σωφρονιστικού συστήµατος, που είναι οι άδειες και οι αγροτικές
φυλακές. 

Εποµένως, στην πραγµατικότητα δεν είναι αναµόρφωση του
σωφρονιστικού συστήµατος αυτό το οποίο εισηγείται η Κυβέρ-
νηση, αλλά είναι παραµόρφωση του προοδευτικού σωφρονιστι-
κού συστήµατος που είχε η χώρα µας. Είναι σε αυτή τη λογική,
που έχει κατ’ επανάληψη ειπωθεί, της εκδικητικότητας, της κα-
κίας, της άρνησης, ουσιαστικά, διαδικασιών επανένταξης αυτών
των ανθρώπων, είναι υπό την ευρύτερη έννοια ένα ακόµη κοµ-
µάτι αυτού του δόγµατος «τρόµος και πάταξη», αυτή τη φορά,
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Θα έλεγε ένας πολίτης «Εντάξει,
εσείς που είσαστε προοδευτικοί σας νοιάζει και το επισηµαίνετε.
Εµένα τι µε νοιάζει;». Θα µπορούσε να το πει κι ένας κρατούµε-
νος και ένας εργαζόµενος στα καταστήµατα κράτησης.

Πέραν αυτού όµως, υπάρχει κάτι πολύ χειρότερο, γιατί ουσια-
στικά καθιστά αυτό το νοµοσχέδιο -θέλουµε να το υπογραµµί-
σουµε αυτό- εξαιρετικά επικίνδυνο στην ουσία του, για την
κοινωνία, για τη δηµόσια ασφάλεια, για την ασφάλεια στα κατα-
στήµατα κράτησης, για τους κρατούµενους, για τους εργαζόµε-
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νους στα καταστήµατα κράτησης. Διότι, πέρα από εκδικητικό και
ακραίο δεξιό αυτό το νοµοσχέδιο, αυτό το οποίο επιφέρει, σε τε-
λική ανάλυση, δεν είναι η κατάργηση της άδειας και της αγροτι-
κής φυλακής, αλλά αυτό που επιφέρει είναι η κατάργηση αυτών
των αξιών και αυτής της ουσίας και του περιεχοµένου που είναι
πίσω από τον θεσµό της άδειας ή των αγροτικών φυλακών. Σκο-
τώνει όχι την άδεια και τις αγροτικές φυλακές, αλλά σκοτώνει
την ελπίδα, την προσδοκία, τα κίνητρα για την επανένταξη, που
πρέπει να είναι ζωντανά µέσα στα καταστήµατα κράτησης, γιατί
είναι ο µόνος δρόµος που µπορεί αυτούς τους ανθρώπους να
τους οδηγήσει σε µια πορεία κοινωνικής επανένταξης. Ουσια-
στικά τους στερείτε την ελπίδα. Δεν έχουν πια να ελπίζουν σε
κάτι, δεν έχουν κάτι να προσδοκούν. Άρα τους οδηγείτε στην
απελπισία. Άρα δηµιουργείτε καταστήµατα κράτησης, δηµιουρ-
γείτε στην Ελλάδα του 2020 φυλακές απελπισµένων κρατουµέ-
νων. Αυτή τη φράση κρατήστε την. Δηµιουργείτε φυλακές µε έως
χίλιους πεντακόσιους υπεράριθµους, όχι φυλακές που αυτή τη
στιγµή λειτουργούν κάτω από τις προδιαγραφές µε βάση τις
οποίες δηµιουργήθηκαν. Υπό αυτήν την έννοια είναι ένα νοµο-
σχέδιο-προσάναµµα τραγικό για την κοινωνία, για τα καταστή-
µατα κράτησης, για τους κρατούµενους, για τους εργαζόµενους
σ’ αυτά, για τις οικογένειές τους, τραγικών εξελίξεων που θα
προκληθούν ακριβώς γιατί πια δηµιουργείτε ένα πλατύ στρώµα
απελπισµένων ανθρώπων. 

Προσέξτε µία ακόµη αλήθεια: Εάν για τους κρατούµενους ο
θεσµός της άδειας ή της αγροτικής φυλακής είναι η ελπίδα, είναι
η προσδοκία, είναι το κίνητρο, είναι η δυνατότητά τους να προσ-
δοκούν ότι θα έρθουν σύντοµα σε επαφή µε την οικογένειά τους
και άρα έχει νόηµα να γίνουν καλύτεροι, να βελτιωθούν, να υπα-
κούσουν, να πορευτούν στον δρόµο που πρέπει, στον δρόµο της
κοινωνικής επανένταξης, αυτοί οι θεσµοί είχαν µέχρι σήµερα και
έναν άλλο πολύ κρίσιµο ρόλο για την κοινωνία, για έξω από τις
φυλακές, γιατί ήταν µηχανισµοί αποσυµπίεσης, ήταν µηχανισµοί
αποσυµπίεσης µιας φορτισµένης κατάστασης, που εκ των πραγ-
µάτων το ελληνικό κράτος δεν µπορούσε, και δεν µπορεί ακόµη
και σήµερα, και από ό,τι φαίνεται δεν θα µπορεί και αύριο, στο
προβλεπτό µέλλον, να τη διαχειριστεί κατά τον τρόπο που ορίζει
η επιστήµη. Με δυο λόγια, µε αυτό το νοµοσχέδιο σπέρνετε ανέ-
µους και δυστυχώς, τις θύελλες θα τις θερίσει η ελληνική κοινω-
νία. 

Και για να γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, περισσότερο
κατανοητό το πόσο επικίνδυνο, ανέµελο, αβάσταχτα ελαφρύ
είναι το νοµοσχέδιο που εισηγείστε, πόσο αντιεπιστηµονικό σε
τελική ανάλυση, πρέπει να υποβάλουµε και ένα ερώτηµα σχετικό
«µε την ταµπακιέρα»: Ποιος το συνέταξε αυτό το νοµοσχέδιο;
Ποιος πήρε την επιστηµονική ευθύνη για να το εισηγηθεί στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο, κατ’ επέκταση στην ελληνική κοινωνία και
αύριο το πρωί να εφαρµόζεται στα καταστήµατα κράτησης;
Ποιος;

Το 1999, όταν ψηφίστηκε ο Σωφρονιστικός Κώδικας της
χώρας µας, είχε συγκροτηθεί µία επιστηµονική, ανωτάτου επιπέ-
δου επιτροπή δεκαεπτά σπουδαίων νοµικών της χώρας. Δεν θα
πω ότι το είχατε υπογράψει κι εσείς, κύριε Χρυσοχοΐδη, αυτό
είναι δικό σας θέµα, να διαχειριστείτε εσείς το παρελθόν σας.
Θα πω κάτι πιο σηµαντικό από αυτό. Όταν το 1999 συστήθηκε η
Νοµοπαρασκευαστική Επιτροπή, συγκροτήθηκε, όπως πάντοτε
συµβαίνει, και η Αιτιολογική Έκθεση γι’ αυτήν και όταν τη διαβά-
ζει κανείς για να έρθει προετοιµασµένος στη συζήτηση για αυτό
το νοµοσχέδιο, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι βλέπει;
Βλέπει την κατάντια της Κυβέρνησης Μητσοτάκη-Χρυσοχοΐδη το
2020. 

Διότι, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, όσο κι αν σας
ενοχλούν αυτές οι κουβέντες, ακούστε πώς τεκµηριώνονται
αυτές οι κουβέντες. Στην Αιτιολογική Έκθεση του 1999 αναφέ-
ρεται ότι ο Σωφρονιστικός Κώδικας της χώρας µας, που τότε ψη-
φίστηκε, ήταν προϊόν µιας πολύχρονης διαδικασίας, η οποία
ξεκίνησε το 1990 από τον αντιπρόεδρο της τότε κυβέρνησης
Κωνσταντίνου Μητσοτάκη και Υπουργού Δικαιοσύνης Αθανάσιου
Κανελλόπουλου, ο οποίος τι έκανε το 1990, κύριε Χρυσοχοΐδη,
που θα έπρεπε να ντρέπεστε γι’ αυτό που έχετε φέρει σήµερα
εδώ; Και δείτε γιατί πρέπει να ντρέπεστε: Έφτιαξε µια νοµοπα-

ρασκευαστική επιτροπή, µια επιστηµονική επιτροπή για τον Σω-
φρονιστικό Κώδικα, η οποία αποτελείτο από τον Στέργιο Αλε-
ξιάδη, Καθηγητή Εγκληµατολογίας και Πρόεδρο του Πανεπι-
στηµίου Θεσσαλονίκης -το 1990 αυτά!-, από τον Γιάννη Πανούση,
Καθηγητή Εγκληµατολογίας στο Πανεπιστήµιο Θράκης, από τον
Νέστορα Κουράκη, Αναπληρωτή Καθηγητή Εγκληµατολογίας,
τότε, στο Πανεπιστήµιο Αθηνών. Και αυτή η επιτροπή το 1996
παρέµεινε στη θέση της και συνέχισε να δουλεύει τον Σωφρονι-
στικό Κώδικα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε.
Το 1999, δεκαεπτά -ούτε ένας ούτε δύο, αλλά δεκαεπτά- επι-

στήµονες από την αφρόκρεµα της νοµικής επιστήµης στη χώρα
µας επεξεργάστηκαν τον Σωφρονιστικό Κώδικα που ψηφίστηκε.
Ξέρετε στους δεκαεπτά αυτούς ποιοι συµµετείχαν, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, για να καταλάβετε γιατί είναι ντροπή για εσάς
αυτό που φέρνετε σήµερα; Συµµετείχε το 1999 επί κυβέρνησης
ΠΑΣΟΚ, ενώ ξεκίνησε επί Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, ο
κ. Στέργιος Αλεξιάδης, Καθηγητής Εγκληµατολογίας, ο κ. Ιωάν-
νης Πανούσης, το 1999, ο κ. Νέστορας Κουράκης, το 1999, που
είχαν οριστεί από το 1990 και δούλευαν για τον Σωφρονιστικό
Κώδικα της χώρας, ο κ. Παρασκευόπουλος και άλλοι, που είχαν
εν τω µεταξύ προστεθεί. 

Σήµερα ποιος εισηγείται αυτό το νοµοσχέδιο; Η ντροπή µας,
η κ. Νικολάου. Έχετε κατεβάσει το επίπεδο του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, της ελληνικής νοµοθέτησης, για αυτό το κρίσιµο για
την κοινωνία θέµα, που είναι ο Σωφρονιστικός της Κώδικας, στο
επίπεδο µιας κ. Νικολάου. Ποια είναι η κ. Νικολάου; Αυτή έχει ει-
σηγηθεί το νοµοσχέδιο. Ποια είναι η κ. Νικολάου; Είναι µία κυρία
-και δεν το λέω, προς θεού, υποτιµητικά- η οποία ακόµη και σή-
µερα, στο βιογραφικό της στο Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη, λέει ψέµατα για τις σπουδές της, που όταν υποβλήθηκαν
ερωτήµατα από τους Βουλευτές µας, δεν τόλµησε να παρουσιά-
σει τα πτυχία που ακόµη και σήµερα επικαλείται ότι δήθεν έχει
για µεταπτυχιακές σπουδές. Η κ. Νικολάου δεν είναι αρµοδιότη-
τας του ελληνικού Κοινοβουλίου, αλλά είναι αρµοδιότητας του
εισαγγελέα, και ή θα την πάτε εσείς, κύριε Χρυσοχοΐδη -προ-
σέξτε τι σας λέω- ή θα την πάτε εσείς στον Εισαγγελέα, µετά από
τις καταγγελίες που έχουν κάνει και Βουλευτές του κόµµατός
µας, όπως ο κ. Πολάκης, και σάιτ, και ιστοσελίδες, και ερευνητι-
κές δουλειές δηµοσιογράφων, που δεν έχουν καµία σχέση µε τον
χώρο µας, όπως είναι το “Inside Story”, ή τότε, όταν ο εισαγγε-
λέας θα παρέµβει για όλα αυτά τα ελεγκτέα -εγώ δεν λέω ούτε
σκάνδαλα, ούτε παρανοµίες, ούτε τίποτα, αυτά θα τα κρίνει ο ει-
σαγγελέας- ή θα πάτε λοιπόν εσείς στον εισαγγελέα αυτές τις
απευθείας αναθέσεις που καταγγέλλεται ότι κάνει νυχθηµερόν η
κ. Νικολάου εκεί µέσα ή µετά θα µπλέξετε κι εσείς θέλοντας και
µη. Το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εκεί φτάσαµε λοιπόν, εκεί µας έφτασε η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη, να φέρνει γενική αναµόρφωση του Σωφρονιστικού Κώδικα
της χώρας, που έχει δουλευτεί από την αφρόκρεµα της νοµικής
επιστήµης, από κόµµατα, από κυβερνήσεις, επί δεκαετίες, βασι-
σµένη στο τι είναι αυτό το οποίο εισηγείται η κ. Νικολάου.

Όµως, βεβαίως, δεν θα έπρεπε να εκπλήσσεται κανείς. Γιατί
πώς να εκπλήσσεται; Να εκπλήσσεται τώρα από µία Κυβέρνηση
που ανήκει σε ένα κόµµα που πρέπει να αλλάξει το χρώµα του;
Δεν σας ανήκει πια το µπλε χρώµα. Ως Νέα Δηµοκρατία, πρέπει
να αλλάξετε το χρώµα σας. Πρέπει να επιλέξετε πια το κίτρινο.
Έχετε φλοµώσει την πολιτική ζωή του τόπου στον κιτρινισµό και
στην κιτρινίλα! Έχετε γίνει πιο κίτρινοι και από τα µαλλιά του
Τραµπ, ο οποίος σας καθοδηγεί σε όλες αυτές τις πολιτικές. 

Έχετε φτάσει να κατεβάσετε το επίπεδο της πολιτικής ζωής
του τόπου στο επίπεδο όπου το έχετε κατεβάσει όλες αυτές τις
µέρες, µε το σπίτι του κ. Τσίπρα, την ενοικίαση, που όταν σας
έδωσε όλα τα στοιχεία, κατά τρόπο που δεν έχει διανοηθεί ποτέ
να κάνει ο δικός σας Πρόεδρος και σηµερινός Πρωθυπουργός
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κ. Μητσοτάκης, αρχίσατε µετά τα καλαµπούρια. 
Πού είναι τα στοιχεία που ζητήσαµε για τον κ. Μητσοτάκη; Πού

είναι τα στοιχεία για τα δικά του ακίνητα, αφού θέλει εκεί να
σπρώξει την πολιτική ζωή του τόπου; Γιατί δεν τα δίνει στη δη-
µοσιότητα και για τα νοίκια του και για τις επισκευές του και για
τα ακίνητά του; Πού είναι τα στοιχεία του κ. Μητσοτάκη για τα
δάνεια τα οποία έχει και ο ίδιος και πολλοί Υπουργοί της Κυβέρ-
νησης; Σας είπαµε ότι είναι ζήτηµα δηµοκρατίας, σε τελική ανά-
λυση, να υπάρχει στην Ελλάδα σήµερα µια Κυβέρνηση µε
Πρωθυπουργό και Υπουργούς υπερχρεωµένους και υπερδανει-
σµένους!

Θα πω και κάτι σε αυτό το σηµείο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. Έτσι δεν ήταν η Νέα Δηµοκρατία. Έτσι δεν ήταν η Νέα Δη-
µοκρατία, τουλάχιστον τις τελευταίες δεκαετίες. Ούτε επί Κώστα
Καραµανλή ήταν τέτοια η ντροπή, να βγαίνει τώρα να βάζει το
Κόµµα να πυροβολεί για ένα ενοίκιο ενός εξοχικού σπιτιού, αλλά
ούτε επί Σαµαρά. Με τον Σαµαρά, εγώ θυµάµαι χαρακτηριστικά,
είχαµε πολλές πολιτικές και ιδεολογικές συγκρούσεις. Όµως, τέ-
τοια ξεφτίλα, τέτοιο κιτρινισµό δεν είχε γνωρίσει η χώρα από τη
Νέα Δηµοκρατία ούτε του Κώστα Καραµανλή ούτε του Αντώνη
Σαµαρά! 

Θα τελειώσω, γιατί υπάρχει αυτή η µεγάλη περιοχή, που είναι
και του νοµοσχεδίου, αλλά ήταν και κατ’ επέκταση και της οµι-
λίας του κ. Χρυσοχοΐδη που έχει να κάνει µε την Ελληνική Αστυ-
νοµία. Θα ξεκινήσουµε µε µία γενική αναφορά, κύριε Χρυσο-
χοΐδη. Κατ’ αρχάς να σας δώσω µια απάντηση σε ένα ερώτηµα
που κατάλαβα ότι σας απασχολεί πολύ: Τι από όλα αυτά που
έχετε κάνει ή τι από όλα αυτά που έπρεπε να έχουν γίνει στην
Αστυνοµία τα προηγούµενα χρόνια, έχουν γίνει και λοιπά και
λοιπά. 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, έχετε τον πιο εύκολο τρόπο να πάρετε
απαντήσεις σε αυτά τα ερωτήµατα. Θα πάτε να ρωτήσετε τον
Γενικό σας Γραµµατέα, αυτόν που επιλέξατε ως Γενικό σας
Γραµµατέα στο Υπουργείο, ο οποίος ήταν ο Αρχηγός της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας στα χρόνια της προηγούµενης κυβέρνησης
που τώρα εσείς κατηγορείτε και καταγγέλλετε. Ρωτήστε τον κ.
Τσουβάλα για όλα αυτά που σας απασχολούν, κύριε Χρυσο-
χοΐδη. Τις έχετε δίπλα στο γραφείο σας τις απαντήσεις. 

Για το ερώτηµα ποιος συνοµιλεί µε ποιον, κύριε Χρυσοχοΐδη,
συνοµιλούµε, ναι, για όλες αυτές τις καταγγελίες που κάνουµε
για την αυθαίρετη και απαράδεκτη εξαλλοσύνη, στην οποία έχετε
οδηγήσει τους ακροδεξιούς θύλακες µέσα στην Ελληνική Αστυ-
νοµία. Ξέρετε µε ποιους συνοµιλούµε, κύριε Χρυσοχοΐδη; Με τη
Διεθνή Αµνηστία. 

Ξέρετε, κύριε Χρυσοχοΐδη, η Διεθνής Αµνηστία τι κάνει τώρα,
επί των ηµερών σας; «Νέα εκστρατεία συλλογής υπογραφών
προς τους αρµόδιους Υπουργούς για την αστυνοµική βία και ατι-
µωρησία στην Ελλάδα», κύριε Χρυσοχοΐδη, λέει η Διεθνής Αµνη-
στία µε την οποία, ναι, συνοµιλούµε. «Εδώ και καιρό» γράφει η
Διεθνής Αµνηστία «έχουµε γίνει µάρτυρες µιας κλιµακούµενης
αύξησης της αστυνοµικής βίας και ατιµωρησίας στην Ελλάδα»,
κύριε Χρυσοχοΐδη. «Η Διεθνής Αµνηστία έχει συλλέξει πλήθος
βιντεοληπτικού υλικού και µαρτυρίες θυµάτων που έχουν υπο-
στεί τέτοιες πρακτικές από την πλευρά της Ελληνικής Αστυνο-
µίας και έχει τεκµηριώσει σοβαρές παραβιάσεις ανθρωπίνων
δικαιωµάτων». Και συνεχίζει. 

Η Διεθνής Αµνηστία τα λέει αυτά, κύριε Χρυσοχοΐδη. Γιατί τα
λέει αυτά και πού αναφέρεται; Σε µια σειρά από φαινόµενα, από
κρούσµατα, που πράγµατι δεν είναι καινούργια. Εγώ δεν ανέ-
βηκα σε αυτό το Βήµα να σας πω ότι αυτά τα κρούσµατα έκνο-
µης αστυνοµικής βίας και αυθαιρεσίας γεννήθηκαν τώρα που
είστε εσείς ξανά Υπουργός ή τώρα που είναι ο κ. Μητσοτάκης
Πρωθυπουργός. Όχι. Υπήρχαν και στο παρελθόν και θα υπάρ-
χουν και στο µέλλον. Σε αυτό να είµαστε πάρα πολύ καθαροί.

Πού είναι η διαφορά, κύριε Χρυσοχοΐδη; Ξέρετε πού είναι η
διαφορά; Η διαφορά είναι στον τρόπο µε τον οποίο η Κυβέρνηση,
το αρµόδιο Υπουργείο διαχειρίζεται αυτά τα φαινόµενα. Εσείς,
όταν προέκυψε το πρώτο κρούσµα, απαράδεκτο κρούσµα έκνο-
µης, αντισυνταγµατικής βίας, ξέρετε τι κάνατε; Θυµάστε τον
εαυτό σας; Θα ζητήσετε µία φορά συγνώµη;

Ήταν η περίπτωση του κ. Ινδαρέ. Ανάψατε το «πράσινο φως»

και στους υπόλοιπους ακροδεξιούς αστυνοµικούς να κάνουν
αυτά που υπέστη ο κ. Ινδαρές τότε, γιατί βγήκατε και λέγατε ψέ-
µατα ότι δεν ασκήθηκε βία και υπήρχαν τα τεκµήρια ότι µπήκαν
µέσα στο σπίτι του παραβιάζοντας το οικογενειακό άσυλο! Και
γράφατε επιστολή στον σύµβουλό σας εκείνη την εποχή και του
λέγατε ότι δεν ασκήθηκε εκεί αστυνοµική βία και ο άνθρωπος
βγήκε στις φωτογραφίες µαυρισµένος! Και µία φορά δεν ζητή-
σατε συγγνώµη!

Όπως επίσης, µία φορά δεν βγάλατε στην επιφάνεια ποιον
κρύβατε πίσω από αυτό το άθλιο περιστατικό που έγινε µέσα στη
Μιχαλακοπούλου, µέρα µεσηµέρι, που έδειραν οι πραιτοριανοί
του Μεγάρου Μαξίµου, στελέχη του Μεγάρου Μαξίµου, έναν άν-
θρωπο ανύποπτο, ο οποίος απλώς πήγαινε στη δουλειά του. 

Άρα, το πρόβληµα, κύριε Χρυσοχοΐδη, είναι µε εσάς που συγ-
καλύπτετε, δικαιολογείτε και νοµιµοποιείτε αυτή τη βία. Να σας
πω και κάτι, γιατί µιλάτε και για την εκπαίδευση των αστυνοµικών,
ότι φέρατε νοµοσχέδιο για να τη βελτιώσετε και λοιπά και ότι εν-
διαφέρεστε. Ο κ. Θεοδωρικάκος µιλά και για το ΑΣΕΠ. Λέει ότι
θα φέρετε και νοµοσχέδιο για το ΑΣΕΠ και την ενίσχυση του
ΑΣΕΠ και µέσα σε αυτό το νοµοσχέδιο, τώρα, παραµονές άφιξης
του νοµοσχεδίου για το ΑΣΕΠ, εδώ υπάρχουν πάλι διατάξεις που
το κατακρεουργούν το ΑΣΕΠ, το υποσκελίζουν, το ευτελίζουν ου-
σιαστικά. Φτιάχνουν επιτροπές µε ένα µέλος µόνο από το ΑΣΕΠ,
όλοι οι άλλοι δικοί τους, για να παίρνουν τις αποφάσεις που θέ-
λουν και να βάζουν τα «δικά τους παιδιά». 

Όµως, εσείς κύριε Χρυσοχοΐδη, που µιλάτε για την εκπαίδευση
των αστυνοµικών, δηλώνετε ταυτόχρονα και υπερήφανος για
τους ειδικούς φρουρούς. Και εν πάση περιπτώσει, κύριε Χρυσο-
χοΐδη, µια που είµαστε εδώ τώρα µαζί, έχει έρθει η ώρα να λή-
ξουµε και αυτό το θέµα, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τα πραγµα-
τικά του στοιχεία και ο καθένας µετά ας κρατήσει τις απόψεις
του. 

Κατ’ αρχάς, από αυτούς τους χίλιους πεντακόσιους ειδικούς
φρουρούς που προσλάβατε, εκτός ΑΣΕΠ και εκτός πανελληνίων,
πόσοι από αυτούς είχαν συµµετάσχει στις πανελλήνιες εξετάσεις
µαζί µε όλα τα υπόλοιπα παιδιά του ελληνικού λαού, είχαν πατα-
γωδώς αποτύχει να προσληφθούν µέσω πανελληνίων εξετάσεων
και εσείς τους προσλάβατε ως ειδικούς φρουρούς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ραγκούση,
έχετε υπερβεί κατά πολύ πρωτολογία, δευτερολογία. Παρακαλώ
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεύτερον, δηλώνετε υπερήφανος. Δηλώνετε υπερήφανος και

για τον Κορκονέα, κύριε Χρυσοχοΐδη, τον ειδικό φρουρό, που
σκότωσε τον Γρηγορόπουλο; Δηλώνετε υπερήφανος γι’ αυτούς
οι οποίοι τον Φεβρουάριο του 2020 στο Γκάζι πλακώθηκαν µε θα-
µώνες νυχτερινού κέντρου, έχασαν τα όπλα τους και τα κυνήγα-
γαν οι συνάδελφοί τους την επόµενη µέρα το πρωί; Δηλώνετε
υπερήφανος γι’ αυτούς που απρόκλητα πήγαν και χτύπησαν αν-
θρώπους, νέα παιδιά, στα Σεπόλια, γι’ αυτόν που πήγε µε πλήρη
εξάρτυση και στολή αστυνοµικού στην ΑΣΟΕΕ και παραλίγο να
αιµατοκυλίσει το Πανεπιστήµιο; 

Δηλώνετε υπερήφανος για τον ειδικό φρουρό που προσλά-
βατε και τον οποίο συνέλαβαν οι συνάδελφοί του να διαπράττει
παρανοµίες και να ενέχεται και σε κυκλώµατα εκβιασµών; Δηλώ-
νετε υπερήφανος γι’ αυτόν ο οποίος  αυτοπυροβολήθηκε, ελλεί-
ψει εκπαίδευσης, στο Παγκράτι µε το υπηρεσιακό του όπλο ή για
τον άλλο στο Πέραµα που, δυστυχώς, κατά λάθος σκότωσε τον
αστυνοµικό αδερφό του και ήταν και αυτός ειδικός φρουρός,
που εσείς προσλάβατε και ανεκπαίδευτα του δώσατε όπλο; 

Τελειώνω λοιπόν µε µια κουβέντα και θυµηθείτε, αν θέλετε,
κύριε Χρυσοχοΐδη. Το χειρότερο απ’ όλα το οποίο έχετε κάνει
στην Ελληνική Αστυνοµία είναι ότι έχετε διαµορφώσει ξανά, µετά
από δεκαετίες, τις συνθήκες ο Έλληνας αστυνοµικός και η Ελ-
ληνίδα αστυνοµικός, που κατά βάση είναι παιδιά εργαζόµενα -
εξαιρώ αυτούς τους άθλιους που διαπράττουν αυτές τις αθ-
λιότητες, σαν αυτόν προχτές, δεν θέλω να προβώ σε χαρακτηρι-
σµό, µε την ανθοδέσµη, και πολλά άλλα που κάνουν αυτοί- να
ξαναγίνουν µισητά πρόσωπα στην ελληνική κοινωνία! Έχετε δια-
µορφώσει τις συνθήκες, µετά τη δεκαετία του ’60 και του ’50, να
ντρέπονται τα παιδιά των Ελληνίδων και των Ελλήνων αστυνοµι-
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κών να λένε ότι οι πατεράδες τους και οι µανάδες τους είναι
αστυνοµικοί! Εκεί πάτε την Ελληνική Αστυνοµία και κατ’ επέ-
κταση την ελληνική κοινωνία!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε, όπως
είχα προαναγγείλει, µε τον πρώην Πρόεδρο της Βουλής, τον κ.
Βούτση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό που είπατε
πριν ισχύει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εσείς µετά. Θα πρέ-
πει να κάνετε µεταξύ σας µια συνεννόηση. Εγώ ανακοίνωσα ποιοι
έχουν δηλώσει. Βλέπω τώρα ότι ο κ. Μπούγας έχει ζητήσει τον
λόγο. Αν θέλει να παραχωρήσει τη θέση του, µπορεί να το κάνει.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ωραία, εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ, όµως, ανακοί-

νωσα ποιοι έχουν δηλώσει, γιατί είπα κιόλας ότι αν γυρίσει ο κ.
Παφίλης, θα πάρει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα γυρίσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εποµένως, τον λόγο

έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Βούτσης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από ενάµιση χρόνο ο ίδιος ο κ.
Μητσοτάκης -γι’ αυτό σήµερα τουλάχιστον δεν πρόκειται να ανα-
φερθώ προσωπικά σε εσάς, για να µην υπάρχουν και κάποιες αν-
τεγκλήσεις, θα µιλήσω συνολικά για την Κυβέρνηση- στις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης –και έγινε πολλή συζή-
τηση επ’ αυτού- έφερε τη µεγάλη αλλαγή -κατά τη γνώµη του- η
οποία καταγγέλθηκε απ’ όλα τα κόµµατα της Βουλής και στον
δηµόσιο διάλογο, να φύγει η σωφρονιστική πολιτική από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης και να πάει στο Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη, πράγµα απαράδεκτο για πολλούς λόγους οι οποίοι
ήδη έχουν αναλυθεί και που σας οδηγεί και σήµερα στο να φτιά-
ξετε ένα Υπουργείο µέσα στο Υπουργείο, αυτό της λεγόµενης
«αντεγκληµατικής πολιτικής».

Θέλω να είµαι πάρα πολύ ευθύς: Μέσα σε συνθήκες πανδη-
µίας η ελληνική Κυβέρνηση έχει αποφασίσει να λειτουργήσει και
να εµπεδώσει το δίκαιο της ανάγκης. Επενδύει στον φόβο και
τώρα το βλέπουµε και µε το παρόν νοµοσχέδιο που συζητιέται
και προχωράει σε περιστολή δικαιωµάτων. Μιλάµε για πανδηµία
στέρησης δικαιωµάτων, για καταστολή, για αυταρχισµό. Είδαµε
τα τελευταία συµβάντα και στο Πολυτεχνείο και σε απλές αναρ-
τήσεις πανό τριών και πέντε ανθρώπων και στις φεµινιστικές ορ-
γανώσεις και για άλλα πανό οργανώσεων και την ηµέρα της
επετείου της δολοφονίας του Γρηγορόπουλου. Και τώρα ασχο-
λείστε µε την Αστυνοµία στα ΑΕΙ, που τα ΑΕΙ µας είναι κλειστά
από πέρσι τον Μάρτιο. Έναν χρόνο δεν κάνουν τα παιδιά µας µά-
θηµα µέσα στα ΑΕΙ, παρά µόνο µε τηλεκπαίδευση, αλλά η Κυ-
βέρνηση ασχολείται µε την αστυνόµευση των ΑΕΙ και µε ένα νέο
Σώµα που θα κάνει κι εκεί. Είναι µια απολύτως συνειδητή πολι-
τική. Και αυτή η πολιτική -θέλω να σας προειδοποιήσω από αυτό
το Βήµα και κρατήστε το, µιλάω για την Κυβέρνηση- συσσωρεύει
συνειδητά από την πλευρά σας -είναι µια συγκρουσιακή πολιτική
µε την κοινωνία- καύσιµη ύλη οργής για αντιαυταρχικό ριζοσπα-
στισµό, τον οποίο θα βρούµε µπροστά µας και εν µέσω πανδη-
µίας, αλλά και αµέσως µετά, όταν γίνουν πολύ πιο κανονικές οι
συνθήκες. Πρέπει να το αναλογιστείτε, αν δεν το κάνετε συνει-
δητά, όπως εγώ θεωρώ ότι γίνεται συνειδητά από την πλευρά
σας.

Χρησιµοποιείτε ως ευκαιρία την πανδηµία, όπως και στον οι-
κονοµικό τοµέα για να λάβετε τα συγκεκριµένα µέτρα που λαµ-
βάνετε µεροληπτικά µε βάση τη νεοφιλελεύθερη αντίληψη, για
να υπάρξει περιστολή συνταγµατικών δικαιωµάτων, το δικαίωµα
του συνέρχεσθαι συγκεκριµένα και όχι µόνο και βεβαίως, για να
υπάρξει και περιστολή δικαιωµάτων µε το σωφρονιστικό νοµο-
σχέδιο το οποίο φέρνετε πάνω σε δικαιώµατα, τα οποία χαρα-
κτηρίζουν –τα είπε προηγούµενα πολύ καλά και ο κ. Καµίνης και
πολλοί άλλοι εισηγητές εδώ- την ιστορία και όλη τη διαδροµή
αυτών των δικαιωµάτων και αποτυπώνονται στον Σωφρονιστικό
Κώδικα.

Ξέρετε από πότε υπάρχει το δικαίωµα για τις άδειες; Από το

1989. Και το τήρησαν και το βελτίωσαν επί τα βελτίω όλες οι κυ-
βερνήσεις από τότε. Ξέρετε από πότε υπάρχει ο θεσµός των
αγροτικών φυλακών; Από το 1911, πριν από εκατόν εννιά χρόνια
και από τότε πάλι επί τα βελτίω, µε την έννοια ακριβώς της βοή-
θειας για κοινωνική επανένταξη, προχώρησε αυτός ο θεσµός.

Και έρχεστε εσείς και περιστέλλετε -µέχρι καταργήσεως, θα
έλεγα- για πάρα πολλές οµάδες κρατουµένων αυτά τα δικαιώ-
µατα.

Όπως, επίσης -προφανώς, δεν σας ενδιαφέρει- δεν παίρνετε
κανένα µέτρο έτσι ώστε να προχωρήσει η δυνατότητα κοινωφε-
λούς εργασίας, κανένα µέτρο για να ενισχυθούν οι σπουδές που
γίνονται. Ξέρετε πόσα παιδιά έχουν µπει στα ΑΕΙ µέσα από το Ει-
δικό Κατάστηµα στην Αυλώνα; Ξέρετε πως είχαν ξεκινήσει να
υπάρχουν τάξεις, για να επιµορφωθούν και να πάρουν του δη-
µοτικού του γυµνασίου τα χαρτιά τους µέσα στη φυλακή και
αυτά όλα έχουν περισταλεί µέχρι και έχουν σταµατήσει;

Στην περίφηµη αντεγκληµατική πολιτική -πολλά ακούστηκαν
για την κ. Νικολάου, η οποία προφανώς είναι εκτεθειµένη και έκ-
θετη, δεν θα ασχοληθώ τώρα µε αυτό- διαµορφώνετε ένα Υπουρ-
γείο, από όπου λείπουν οι ψυχολόγοι, οι κοινωνιολόγοι, οι
γιατροί, οι λοιµωξιολόγοι, η επανάκαµψη και η επαναδραστηριο-
ποίηση και η ενίσχυση του ΟΚΑΝΑ. Λείπουν όλα αυτά, δηλαδή,
τα οποία όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις -λιγότερο ή περισ-
σότερο- θεράπευαν, ενίσχυαν, έτσι ώστε πραγµατικά να γίνει
πράξη αυτό που για µία δηµοκρατική κοινωνία είναι απαράβατος
κανόνας, ότι οι κρατούµενοι είναι ίσοι, ανεξάρτητα ποινής και
αδικήµατος, το οποίο µόνο στη δικαστική αίθουσα τεκµαίρεται
και µπαίνει η αντίστοιχη ποινή. Από εκεί και πέρα, δεν υπάρχει
διακριτή µεταχείριση µε βάση το τι έκαναν, για να υπάρξει µία
περαιτέρω σοβαρή αυστηροποίηση και στέρηση δικαιωµάτων.

Επαναλήφθηκε λίγο προηγούµενα από αυτό το Βήµα –σας
είπα ότι δεν θέλω να έχει προσωπικό χαρακτήρα η τοποθέτηση-
ότι υπήρξαν υπερβολές και ότι υπήρξε καταστρατήγηση του κα-
θεστώτος των αδειών.

Έρχεται ο Συνήγορος του Πολίτη και σας καταθέτει την έκ-
θεση -και σας επαναλαµβάνει και σας δίνει όλα τα στοιχεία- ότι
κατά 98% σ’ αυτό το κρίσιµο ζήτηµα -που αποτελεί ασφαλιστική
δικλείδα, όχι µόνο για τη µελλοντική κοινωνική επανένταξη, αλλά
και για τη δυνατότητα και οι σωφρονιστικοί να έχουν µία ανθρώ-
πινη σχέση και να µην κινδυνεύουν καθηµερινά από αποδράσεις
και τα λοιπά µέσα στη φυλακή- δεν υπάρχει σοβαρή -και εν πάση
περιπτώσει, µε λιγότερα ποσοστά από άλλες ευρωπαϊκές χώρες-
καταστρατήγηση του καθεστώτος των αδειών.

Ιδεοληπτικά απολύτως και στα δύο ζητήµατα -άδειες και αγρο-
τικές φυλακές- παρεµβαίνετε και παρεµβαίνετε κατασταλτικά.
Είναι µία πολύ άσχηµη αντίληψη της πολιτικής, που δεν είναι
µόνο αναγωγή στο δίκαιο της ανάγκης –προσέξτε το!- σε σχέση
µε τα συνταγµατικά όρια και τις προβλέψεις ούτε είναι το «νόµος
και τάξη», το οποίο αντιπαραβάλλεται στην ασφάλεια και στις
ελευθερίες. Είναι το δόγµα µηδενικής ανοχής.

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έχει αναφερθεί σε ένα κλίµα που
οδηγεί σε αυτή την άκρως αντιδηµοκρατική εκτίµηση για το πώς
πρέπει να συµπεριφέρεται η ελληνική κοινωνία. Δηλαδή, σε ποιον
αναφέρεστε, για να µιλήσουµε ανοιχτά; Στον κ. Τζουλιάνι. Έχετε
υπ’ όψιν σας την τύχη του κ. Τζουλιάνι; Δεν σας εύχοµαι την τύχη
και τη διαδροµή του κ. Τζουλιάνι, του δηµάρχου της Νέας Υόρ-
κης που πρωτοέφερε αυτή την αντίληψη της µηδενικής ανοχής
στη δηµόσια συζήτηση και στις δηµόσιες πρακτικές δήθεν τις αν-
τεγκληµατικές. Δεν σας εύχοµαι να έχετε την τύχη του, από ό,τι
είδατε τους τελευταίους µήνες για το τι κάνει αυτός ο άνθρωπος
και πόσο έχει απαξιωθεί µέσα στην αµερικάνικη κοινωνία. Περί
αυτού πρόκειται, λοιπόν.

Μιλάµε για µια «πανδηµία στέρησης δικαιωµάτων», ενώ υπάρ-
χουν γενικότερα ζητήµατα δηµοκρατίας. Μιλήσαµε την προηγού-
µενη εβδοµάδα για τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Μέσα από τις
λίστες των κονδυλίων που δίνετε, βρήκατε ευκαιρία για να υπάρ-
χει η χειραγώγηση ενός τοµέα ο οποίος αποτελεί ανάσα για τους
πολίτες, για µια κοινωνία η οποία έχει αυτοπεριοριστεί και έχει
ελάχιστες δικλείδες για να µπορεί να έχει την ενηµέρωση και την
πληροφόρηση που πρέπει για τη συζήτηση που γίνεται για την
πανδηµία που οδήγησε τον κόσµο να κλείνεται στο σπίτι του, να
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χάνει δουλειές, οδήγησε στο να µην λειτουργούν οι επιχειρήσεις,
να µη λειτουργεί ο δηµόσιος χώρος.

Προσέξτε. Τη συρρίκνωση του δηµόσιου χώρου, η οποία υφί-
σταται εκ των πραγµάτων από τον εξωγενή παράγοντα του κο-
ρωνοϊού και τα διαδοχικά lockdown µέσα στην πανδηµία, τη
χρησιµοποιείτε συστηµατικά επί έναν χρόνο τώρα για να φέρνετε
νοµοσχέδια και να κάνετε παρεµβάσεις µονιµότερης και για το
διηνεκές και για µετά την πανδηµία στέρησης δικαιωµάτων. Είναι
βαριά η ευθύνη. Είναι βαριά η ευθύνη της Κυβέρνησης εν συ-
νόλω και του Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη. Σας υπερβαίνει,
όπως σας υπερέβη, κάτι που δεν είχατε προβλέψει, και όταν
έφερε εκεί τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής,
παίρνοντάς της από το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Αυτό ίσχυε και
ισχύει όλες τις δεκαετίες και σε όλο τον κόσµο. Σας έφερε αυτή
την αρµοδιότητα, δηλαδή της αστυνοµικής, κατασταλτικής αντι-
µετώπισης του σωφρονισµού και όχι της παιδαγωγικής προσπά-
θειας και της κοινωνικής επανένταξης των κρατουµένων. Τώρα
αντιλαµβάνεστε τι είχαν στο µυαλό τους. Βεβαίως, εσείς είστε
υποχρεωµένοι να συστήσετε αυτές τις αρχές. 

Είπατε προηγούµενα πως δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα στη
συµπεριφορά της Αστυνοµίας αυτούς τους κρίσιµους µήνες, τον
Νοέµβριο και τον Δεκέµβριο. Είναι δυνατόν να λέτε κάτι τέτοιο,
τη στιγµή που τώρα, πρόσφατα, υπήρξε αποστέρηση δικαιωµά-
των σε δικηγόρους, σε πολιτικές οργανώσεις, σε συνδικάτα και
σε θεσµούς που τηρούσαν όλα τα µέτρα της πανδηµίας, για να
κάνουν το ελάχιστο, να αφήσουν ένα λουλούδι εκεί που δολοφο-
νήθηκε άγρια ο Αλέξανδρος Γρηγορόπουλος; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι σίγουρος πως γνωρίζετε ότι από το Πολυτεχνείο και
ύστερα, δηλαδή τον τελευταίο ενάµιση µήνα, απαγορεύεται -
λένε πως υπάρχουν εντολές στα αστυνοµικά όργανα, κάτι που
πιστεύω, διότι το έζησα και στον δρόµο- σε Έλληνες Βουλευτές,
κατά τη διάρκεια αυτών των απαγορεύσεων που κάνετε συλλή-
βδην, να περπατάνε στον δρόµο και να πηγαίνουν όπου νοµίζουν; 

Θα πρέπει να γνωρίζετε ότι το Σύνταγµα δεν βάζει τον περιο-
ρισµό το αστυνοµικό όργανο ή ο Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη να ελέγχει εάν ο Βουλευτής πηγαίνει ακριβώς στη δουλειά
του, εάν πηγαίνει προς τη Βουλή. Εµένα προσωπικά την ηµέρα
της πορείας του Πολυτεχνείου µε είχε αφήσει το αυτοκίνητο
στην Κηφισίας. Για να περάσω, λοιπόν, και να έρθω προς τη
Βουλή έγινε ολόκληρη συνεννόηση, ενδεχοµένως να έφτασε και
σε εσάς, µε το Κέντρο της ΓΑΔΑ για το αν ο κ. Βούτσης έχει δι-
καίωµα να περπατήσει και να περάσει µπροστά από εκεί που εί-
χατε αποκλείσει για τις συγκεντρώσεις. Το ίδιο συνέβη και µε την
κ. Αγαθοπούλου, όπως και µε άλλους παρόντες Βουλευτές. Και
η κ. Σακοράφα και ο κ. Ραγκούσης τα έχουν πει. Τους απαγο-
ρεύετε, µας απαγορεύετε να προχωρήσουµε. Έχετε πει στα όρ-
γανά σας να απαγορεύουν να προχωράει ένας Βουλευτής µε την
επίδειξη της ταυτότητας.

Κύριε Χρυσοχοΐδη, ήσασταν και σοσιαλιστής. Θυµάστε τον
Γρηγόρη Λαµπράκη, σε εποχές που δεν έχουν σχέση µε τη ση-
µερινή, σε εποχές του µετεµφυλιακού καθεστώτος, πριν από τη
Δικτατορία, σε παράνοµη, κατά την Αστυνοµία, πορεία στον Μα-
ραθώνα -την κλασική οδό που ο ίδιος ο Γρηγόρης Λαµπράκης
µε δύο συνεργάτες είχε επιλέξει- επί τη επιδείξει της ταυτότητάς
του πέρασε και έκανε τα σαράντα δύο χιλιόµετρα. Αυτό έγινε σε
εκείνο το αστυνοµικό καθεστώς, το µετεµφυλιακό. Ήταν Βουλευ-
τής! 

Κανείς από εσάς δεν έχει δικαίωµα να απαγορεύει σε Βου-
λευτή να πάει όπου θέλει! Το αντιληφθήκατε αυτό; Επιτρέπεται
να κάνει κακουργηµατική πράξη; Όχι, βέβαια! Αυτά προβλέπον-
ται από το Σύνταγµα. Ακόµα και να συλληφθεί µπορεί Βουλευτής,
όταν προβεί σε κακουργηµατική πράξη ή όταν είναι εκτός ενός
πλαισίου, δηλαδή αδικήµατος, του Ποινικού Κώδικα. Όµως, το
να απαγορεύεται η κυκλοφορία, ακόµα και Βουλευτών, είναι
ακρότητα και έχει υπάρξει στα µέτρα που εφαρµόζετε. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έχετε υπόψη σας το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου,

το οποίο άµα τη ενάρξει του δεύτερου κύµατος πανδηµίας και
ακριβώς επειδή σε αρκετές κυβερνήσεις εκ των πραγµάτων είχε

µπει η ιδέα περιστολής δικαιωµάτων -επειδή οι κοινωνίες είναι
εσώκλειστες σ’ αυτή τη φάση- προειδοποίησε ευθέως τις κυβερ-
νήσεις, µετά από πολύ σοβαρή συζήτηση και µε µεγάλη πλειοψη-
φία, να µη χρησιµοποιήσουν τα χρονικά διαστήµατα της παν-
δηµίας για να προχωρήσουν σε περιστολή των δικαιωµάτων,
όπου ακριβώς λόγω της πανδηµίας υπάρχει µια αυτοσυγκρά-
τηση και ειδικά µέτρα περιορισµών; Πού το έχετε γράψει αυτό,
µαζί µε τον Σωφρονιστικό Κώδικα και το δικαίωµα του συνέρχε-
σθαι τα οποία έχει το Σύνταγµα; Λυπάµαι πάρα πολύ, διότι είµα-
στε υποχρεωµένοι να κάνουµε αυτές τις επισηµάνσεις. 

Γνωρίζετε ότι στα σωφρονιστικά καταστήµατα υπάρχουν εκα-
τοντάδες κρούσµατα και η Κυβέρνησή σας δεν πήρε κανένα ει-
δικό µέτρο, σε αντίθεση µε αυτά που είχαµε προτείνει όλες οι
πολιτικές δυνάµεις από το πρώτο κύµα της πανδηµίας, που ήταν
και πιο µαλακό. Είχαµε τονίσει να προσέξετε τους τόπους συγ-
κέντρωσης, όχι µόνο των ευπαθών οµάδων, γιατί το ίδιο ισχύει
και για τις Ένοπλες Δυνάµεις, αλλά και για τα σωφρονιστικά συ-
στήµατα κι αλλού.

Θα αρχίσετε να κάνετε τεστ τώρα, όταν ήδη µετράνε νεκρούς,
πάρα πολλά κρούσµατα και όταν υπάρχουν κρούσµατα και µέσα
στους σωφρονιστικούς υπαλλήλους, όπως βεβαίως υπάρχουν
και κρούσµατα και θύµα απ’ ό,τι γνωρίζουµε -ελπίζω να µη γίνουν
περισσότερα- και στις αστυνοµικές δυνάµεις,  οι οποίες επίσης
είχαν επιβαρυνθεί έναν ρόλο για τα νόµιµα µέτρα τήρησης κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καµπάνα χτυπάει για όλους
µας. Χρησιµοποιώ αυτήν την έκφραση και ξέρετε πού αναφέρο-
µαι. Αναφύεται ζήτηµα Δηµοκρατίας στη χώρα και έχουµε ενδε-
χοµένως µήνες ακόµα µπροστά µας και για τρίτο κύµα της
πανδηµίας, αλλά και για άλλα πράγµατα που µπορούν να συµ-
βούν σε µία φοβισµένη και γεµάτη αβεβαιότητα, γεµάτη ερωτη-
µατικά ελληνική κοινωνία. Είναι αδιανόητο να γίνεται η επιλογή
να έρχονται τέτοια νοµοσχέδια, όπως αυτό, αλλά και άλλα, και
να λαµβάνονται τέτοια µέτρα πέραν των ορίων της συνταγµατι-
κής πρόνοιας, έτσι ώστε να υπάρξει περιστολή των δικαιωµάτων
και των ελευθεριών.

Εµείς εδώ θα αντισταθούµε µε τον λόγο µας, µε τη ρητορική
µας, µε τις παρεµβάσεις µας και µε τις προτάσεις µας. Όµως,
µια ολόκληρη κοινωνία έχει δικαίωµα να διαδηλώνει, να αντιστέ-
κεται και να αντιτίθεται µε όποιον τρόπο νοµίζει, βεβαίως σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα και µε βάση όλα τα µέτρα τα οποία
υπάρχουν για την προστασία από την πανδηµία, στα νοµοσχέδια
που περνάνε και στα µέτρα που παίρνει η Κυβέρνηση. Αυτό το
δικαίωµα δεν δικαιούται κανείς από πλευράς της Κυβέρνησης να
το αποστερήσει. 

Τα ίδια χρόνια, τους ίδιους µήνες, είδατε τι κινητοποιήσεις έγι-
ναν στην Πολωνία σε σχέση µε τις αθλιότητες εκεί, καθώς προ-
σπάθησαν να επιβάλουν µέτρα για τις αµβλώσεις των γυναικών.
Είδατε τι διαδηλώσεις έγιναν στην Αµερική σε πάρα πολλές πό-
λεις σε σχέση µε δικαιώµατα ή στην Αγγλία ή στη Γαλλία τώρα
που θίγονται δικαιώµατα και γίνονται συγκεντρώσεις. Στη Γαλλία
που έγιναν αυτές οι τεράστιες διαδηλώσεις εναντίον του γνω-
στού νόµου Μακρόν, δεν διανοήθηκε η γαλλική κυβέρνηση να
απαγορεύσει αυτές τις εκδηλώσεις. Δεν διανοήθηκε! Εσείς πώς
το διανοηθήκατε; Πώς το προχωράτε; Κυρίως, πώς το θεωρείτε
εύλογο, φυσικό και κατά νόµο;

(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ) 

Πραγµατικά, αυτό είναι ένα µεγάλο ερώτηµα, το οποίο όµως
δεν θα µείνει αναπάντητο στην ιστορία των δηµοκρατικών αγώ-
νων µέσα και έξω από τη Βουλή.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Τον λόγο ζήτησε ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Ραγκούσης παίρνει µηδέν στην έκθεση, γιατί ήταν εκτός

θέµατος και εκατό, ως συνήθως, στην εµπάθεια, στους χαρακτη-
ρισµούς και στις κατηγόριες.
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Θα πω δύο ψύχραιµα λόγια, ακούγοντας και τον τέως Πρό-
εδρο της Βουλής κ. Βούτση, ο οποίος επιχείρησε µε έναν πολύ
ηρωικό λόγο να µας παρουσιάσει ότι µε την Κυβέρνηση παρα-
βιάζονται το Σύνταγµα και οι θεµελιώδεις διατάξεις της Δηµο-
κρατίας. Υπάρχει µία βασική σύγχυση. Εδώ, σήµερα, µε το
νοµοσχέδιο δεν συντάσσουµε και δεν ψηφίζουµε σωφρονιστικό
κώδικα. Δεν αναµορφώνουµε τον Σωφρονιστικό Κώδικα. Βελτιώ-
νουµε τη διαχείριση των καταστηµάτων κράτησης και κάνουµε
διοικητική µέριµνα, ακριβώς για τη διαχείρισή τους.

Για τα υπόλοιπα τώρα, δεν έχω να πω τίποτα. Θα αναφερθώ
στο τέλος στα γενικότερα πολιτικά.

Ωστόσο, ακούστηκαν ορισµένες ανακρίβειες και θέλω να τις
διορθώσω. Πρώτα-πρώτα ειπώθηκε ότι υπάρχουν υπεράριθµοι
στις φυλακές. Ακούστε, λοιπόν, τα εξής: Στις φυλακές σήµερα
που µιλάµε, έχουµε έντεκα χιλιάδες τετρακόσιους τριάντα πέντε
κρατουµένους. Τον Σεπτέµβριο, µόλις ανέλαβε η σηµερινή Κυ-
βέρνηση, υπήρχαν –επί ΣΥΡΙΖΑ- δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι. Ταυ-
τόχρονα, αυτό το χρονικό διάστηµα, έχουν ανοίξει τρεις πτέρυ-
γες, µία στα Χανιά και δύο στη Νιγρίτα.

Πού είναι, λοιπόν, οι υπεράριθµοι; Γιατί ήταν λιγότεροι επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Γιατί ασκούµε τέτοιου είδους αντιπολίτευση;

Δεύτερον, επειδή είπατε ότι υπάρχει µία φρικαλέα κατάσταση
στις φυλακές, είπα και προχθές στην επιτροπή ότι επί ΣΥΡΙΖΑ εί-
χαµε οκτώ ανθρωποκτονίες, εκατοντάδες αποδράσεις, εκατον-
τάδες κακοποιήσεις κρατουµένων και συγκρούσεις µεταξύ
κρατουµένων –νοµίζω ότι τα ενθυµείστε, είναι πολύ πρόσφατα-
και γενικότερα οι φυλακές στη χώρα ουσιαστικά δεν διοικούνταν.
Η δε φυλακή Κορυδαλλού έκλεισε για πρώτη φορά πριν από λί-
γους µήνες, όταν η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής και το Υπουργείο αποφασίσαµε να κάνουµε τον Κορυδαλλό
επιτέλους φυλακή.

Σχετικά µε τα θέµατα των ειδικών φρουρών, ειλικρινά δεν
έχετε παρά να πάτε αυτή τη στιγµή να δείτε µε ποιον τρόπο µε-
τεκπαιδεύονται διαρκώς και οι ειδικοί φρουροί και οι αστυνοµι-
κοί. Μάλιστα, γίνεται µία πάρα πολύ σοβαρή δουλειά σε ό,τι
αφορά τα ψυχοµετρικά, µε νέα πρωτόκολλα ψυχολογικής υπο-
στήριξης τα οποία έχουν εισαχθεί στην Ελληνική Αστυνοµία σε
συνεργασία µε τις Ένοπλες Δυνάµεις και τους νέους τρόπους
εκπαίδευσης, έτσι ώστε σταδιακά η Αστυνοµία να γίνεται πιο
αποτελεσµατική και λιγότερο βίαιη και, γενικότερα, να είναι µια
αστυνοµία δηµοκρατική, όπως τη θέλουµε όλοι µας και αποτε-
λεσµατική στην καταπολέµηση του εγκλήµατος.

Όλα τα υπόλοιπα νοµίζω ότι έχουν να κάνουν πρωτίστως µε
άγνοια και δεύτερον, µε σκοπιµότητες. Οι ειδικοί φρουροί προσ-
λαµβάνονται εδώ και είκοσι χρόνια. Σήµερα κάποιοι από αυτούς
είναι βαθµοφόροι αστυνοµικοί µετά τα οκτώ χρόνια και κάποιοι
από αυτούς είναι σε σας εδώ µέσα, δίπλα σας και υπηρετούν
εσάς και την ασφάλειά σας.

Σταµατήστε, λοιπόν, αυτήν την υπόθεση! Σταµατήστε το αυτό,
γιατί πραγµατικά προσβάλλετε περίπου δεκαπέντε χιλιάδες ερ-
γαζόµενους αστυνοµικούς, οι οποίοι σήµερα προσφέρουν πολύ
σηµαντικό έργο και στην πατρίδα και στην κοινωνία. Κάθε µέρα,
αυτά τα παιδιά είναι µέσα στους δρόµους και τα ατυχήµατα είναι
ελάχιστα. Κάθε µέρα είναι στις γειτονιές και τα χαίρεται ο κό-
σµος. Ας τελειώνουµε, λοιπόν, µε αυτά.

Θα αναφερθώ τώρα στο συνολικότερο πολιτικό ζήτηµα που σε
ένα βαθµό έθιξε ο κ. Ραγκούσης και στη συνέχεια ο κύριος Πρό-
εδρος.

Εγώ δεν νοµίζω ότι έχουµε να πούµε πολλά ακόµη για το ζή-
τηµα της βίας και του λεγόµενου «αστυνοµικού κράτους». Μέχρι
και µε τον Λαµπράκη κάναµε αναφορές. 

Πολύ ξεκάθαρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν
σας ενδιαφέρουν πολιτικές και δράσεις για την Αστυνοµία και τη
βία. Ταυτίζεστε µε έναν ξεπερασµένο ακτιβισµό που δεν έχει νέο
περιεχόµενο και αναµασά φαντάσµατα. Κάθε δεύτερη µέρα
έχουµε «όργιο αυταρχισµού», «αστυνοµικό κράτος», «ακροδεξιά
πολιτική» και εν γένει «καταστολή». Κάθε εβδοµάδα «το Σύν-
ταγµα κουρελιάζεται», «τα θεµελιώδη δικαιώµατα τσαλαπατών-
ται». 

Άκουσα κάτι για τη Διεθνή Αµνηστία. Έχω µεγάλο σεβασµό και
στη Διεθνή Αµνηστία και σε όλες τις µη κυβερνητικές οργανώ-

σεις που υπηρετούν πραγµατικά τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Όµως, πρέπει να δούµε λίγο επί των ηµερών σας πώς λειτούρ-
γησαν τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Δεν θέλω να επεκταθώ παρα-
πάνω, ειλικρινά, γιατί δεν θέλω εδώ µέσα να συζητάµε πράγµατα
τα οποία, κατά τη γνώµη µου, άπτονται πολύ πιο σοβαρών θεµά-
των από αυτά που κουβεντιάζουµε εδώ µε αυτόν τον τρόπο ορι-
σµένες φορές.

Κάθε µέρα, λοιπόν, υπάρχουν χαρακτηρισµοί στο πρόσωπό
µου, όπως «Βοναπάρτης», «σερίφης», «µπάτσος», κ.λπ.. Δικό σας
είναι αυτό το πολιτικό µυαλό, δικά σας τα λόγια και δικιά σας η
ευθύνη. Στα Εξάρχεια που καθάρισαν, υπάρχει αστυνοµικό κρά-
τος; Καθάρισαν από µολότοφ, από γιάφκες, από ψεκασµένους,
από ναρκωτικά, από εµπόρους. Αν αυτό είναι ακραία καταστολή,
τότε πραγµατικά να πάτε να βρείτε τον κ. Μπαµπινιώτη και να συ-
νοµιλήσετε µαζί του, για να σας βρει τη σωστή ορολογία. 

Πιο απλά, να πάτε να ρωτήσετε τους κατοίκους στην Πλατεία
Εξαρχείων και τους γύρω δρόµους. Μύτη δεν άνοιξε και ηρέµη-
σαν όλοι από τις απειλές, τον φόβο, τις κλοπές, τα ναρκωτικά,
την ασχήµια. Οι άνθρωποι, δηλαδή, σήµερα πια κοιµούνται και
κινούνται ήσυχα σε µία ειρηνική γειτονιά.

Τελικά, αποφασίστε µε ποιον είστε, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Είστε µε το πονεµένο ριάλιτι που τάζει πενηνταράκια του
Μαυρογιαλούρου στους αστυνοµικούς, όπως κάνατε µε την απο-
συρθείσα πριν από λίγο τροπολογία ή µε την πληθωρική φαντα-
σίωση του αυταρχισµού που τροφοδοτεί το µίσος και την
αδιαλλαξία; Δίγλωσσοι ψαράδες ψήφων δεν γίνεται να είστε. Δύο
καρπούζια στην ίδια µασχάλη δεν χωράνε. Το διαπιστώσατε ήδη:
Κατάθεση και απόσυρση, απελπισία και αδιέξοδο.

Σας επαναλαµβάνω ότι η ανακύκλωση συνθηµάτων δεν είναι
µία οικολογική πρακτική. Είναι η απελπισία όποιου φοβάται την
αλλαγή, η πίκρα όποιου βιώνει τα αδιέξοδα της σκέψης του και
δεν τολµά, γιατί εσείς καταγγέλλετε, χωρίς να τολµάτε και ανα-
πολείτε, αλλά πολιτική, δυστυχώς, δεν ασκείτε. Τελικά, απλώς
δεν αντέχετε. Δεν αντέχουν τα στερεότυπά σας σε µία σοβαρή
δηµοκρατική αστυνοµία, όπως επιχειρούµε να κάνουµε την Ελ-
ληνική Αστυνοµία. Δεν τη θέλετε. Τη χρειάζεστε απέναντι και την
κατασκευάζετε καθηµερινά στα µέτρα των φαντασιώσεών σας.

Δεν αντέχεται να βλέπετε µια Ευρώπη ολόκληρη να αυστηρο-
ποιεί το πλαίσιο αστυνόµευσης και η Κυβέρνηση, που εσείς απο-
καλείτε «ακροδεξιά» Κυβέρνηση, του αστυνοµικού κράτους, να
εκδηµοκρατίζει και να φιλελευθεροποιεί την Αστυνοµία. Και αντί
να σκεφτείτε και να προσαρµοστείτε, δανείζεστε ακραίο ακτιβι-
σµό και µας τον µεταφέρετε στη Βουλή και στην πολιτική.

Λάθος τρόπος, λάθος λόγος, λάθος εποχή, λάθος όλα, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ!

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Όχι, κύριε Ραγ-
κούση. Εδώ γράφει ότι έχετε εξαντλήσει και τη δευτερολογία και
την τριτολογία. Προσωπικό δεν υπήρξε. Ήταν απάντηση, δόθη-
καν διευκρινίσεις στις επικρίσεις. Σας παρακαλώ, δεν υπάρχει
προσωπικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, για
ένα λεπτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, πείτε σε
ένα λεπτό σε τι συνίσταται το προσωπικό. Εγώ γράφει ο συνά-
δελφος που προήδρευε ότι έχετε µιλήσει εικοσιτέσσερα λεπτά.
Υπερεξαντλήσατε τον χρόνο σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Γι’ αυτό σας είπα, κύριε Πρόεδρε, ότι
ζήτησα τον λόγο επί προσωπικού…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σε τι είναι το προ-
σωπικό να µας πείτε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Το προσωπικό συνίσταται στη δια-
στρέβλωση που έκανε ο κ. Χρυσοχοΐδης πριν από λίγο όσων είπα
και είπαµε, αλλά εγώ θα σταθώ µόνο σε αυτά που είπα εγώ, γιατί
αφορά εµένα το προσωπικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Διαστρέβλωση
δήλωσής σας;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Παρακαλώ, ακούστε το. Ένα λεπτό
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θα πάρει. Δεν θα πάρει παραπάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μόνο αυτό πείτε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Καθυστερούµε και τον συνάδελφο

που…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακούστε, κύριε

Ραγκούση, σας παρακαλώ. Θα τηρήσουµε τον χρόνο. Έχουµε
πάρει αποφάσεις και στη Διάσκεψη των Προέδρων ότι θα τηρεί-
ται ο χρόνος µε µια ανοχή. Βεβαίως, σε έναν Υπουργό, αν πα-
ρεκκλίνει λίγο, ή σε Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή στον
Πρόεδρο της Βουλής ή στον πρώην Πρόεδρο της Βουλής υπάρ-
χει µια διαφορετική ανοχή, δεν το συζητάµε. Όµως, να είµαστε
στον χρόνο. Πείτε σε τι συνίσταται το προσωπικό. Ποια είναι η
διαστρέβλωση; Δεν θα τελειώσουµε ποτέ!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα µε αφήσετε; Είπατε τρεις φορές
το ερώτηµα. Περιµένετε ένα λεπτό για την απάντηση.

Ότι πρόκειται για εν γένει αναµόρφωση του σωφρονιστικού
συστήµατος της χώρας, κύριε Χρυσοχοΐδη, το γράφει η αιτιολο-
γική έκθεση του νοµοσχεδίου που έχετε φέρει στη Βουλή. Αυτό
είναι το πρώτο. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Ραγκούσης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερον, ο Κορυδαλλός είπατε ότι έχει γίνει φυλακή; Ακού-
σατε τι είπε ο Πρόεδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εξωτε-
ρικών Φρουρών; Δεν ήθελα να το επαναλάβω, γιατί υπάρχει
ζήτηµα ασφάλειας της κοινωνίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτό είναι αγό-
ρευση τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε!
Υπήρξαν µέρες που δεν υπήρχε φύλαξη ούτε σε µία φρουρά

στις Φυλακές Κορυδαλλού. Δεν το λέµε εµείς. Το είπε ο Πρό-
εδρος της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κάνετε αγόρευση
τώρα. Δεν είναι προσωπικό αυτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κάτι τελευταίο, κύριε Χρυσοχοΐδη: Η
έννοια µας -και αυτή, δυστυχώς, είναι η µεγάλη µας διαφορά µε
εσάς, εννοώ µε την Κυβέρνηση και εσάς που την υπηρετείτε-
είναι η τήρηση του Συντάγµατος. Το παιδί σας, το εµβληµατικό
νοµοσχέδιο για την κατάργηση των συναθροίσεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν είναι διαστρέ-
βλωση αυτό.

Τελειώσαµε, κύριε Ραγκούση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Το νοµοσχέδιο, κύριε Χρυσοχοΐδη,

για τις συναθροίσεις κηρύχτηκε συνταγµατικό από τον Αντεισαγ-
γελέα του Αρείου Πάγου, το νοµοσχέδιο που δεν επιτρέπει στους
εισαγγελείς να παρίστανται στις πορείες και διαδηλώσεις. Αυτή
είναι η αλήθεια, αυτή είναι η πραγµατικότητα.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο για να πω µια κου-
βέντα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, έχετε τον
λόγο να απαντήσετε σε αυτά. Πάντως εγώ δεν είδα κανένα προ-
σωπικό εδώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δεν εκπλήσσοµαι από τη συνεχή προσπάθεια διαστρέβλω-
σης ότι το νοµοσχέδιο αυτό για το οποίο εσείς εδώ µέσα δώσατε
µάχη να µην περάσει, γιατί υποστηρίζατε ότι καταργείται το δι-
καίωµα της συνάθροισης, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του Συντάγ-
µατος, ζει και βασιλεύει, κύριε Ραγκούση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ούτε ένας δεν το εφαρµόζει.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ζει και βασιλεύει κάθε µέρα. Το 93% των συναθροίσεων
είναι στο πλαίσιο του νόµου που εσείς θεωρούσατε αντισυνταγ-
µατικό και εσείς υποστηρίζατε ότι καταργεί το δικαίωµα της συ-
νάθροισης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Να κάνουµε µια συµφωνία;
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Για µια ακόµη φορά σας διαψεύσει η ζωή και δικαιώνεται
η πολιτική µας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ο αντεισαγγελέας του Αρείου Πά-

γου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας διέκοψε,

κύριε Ραγκούση, κανείς; Σας διέκοψε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν µιλάµε τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας παρακαλώ!
Ο κ. Χήτας έχει τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Θα προσπαθήσω να ξεφύγω από όλο αυτό και να κρατήσουµε

την ουσία.
Κύριε Χρυσοχοΐδη, σήµερα το πήρατε πάνω σας, είπατε συγ-

γνώµη για τις 17 Νοέµβρη, είπατε συγγνώµη για τις φεµινίστριες,
είπατε συγγνώµη για το Εφετείο.

Επειδή είστε στον αστερισµό της συγγνώµης το Υπουργείο
σας και η Κυβέρνησή σας, δεν ακούσαµε να πείτε καµµία συγ-
γνώµη, κύριε Υπουργέ, για τις ΜΕΘ που δεν έχει η Ελλάδα και ο
Έλληνας πεθαίνει. Δεν ακούσαµε να πείτε µια συγγνώµη για τους
Έλληνες που τους έχετε φτωχοποιήσει.

Με τη συγγνώµη, κύριε Χρυσοχοΐδη, απλώς παραδέχεστε την
αποτυχία σας. Η συγγνώµη ουσιαστικά σηµαίνει ότι «κύριοι, απο-
τύχαµε».

Κύριε Χρυσοχοΐδη, αποτύχατε. Να σας πω εγώ για συγγνώµες
τώρα, κύριε Χρυσοχοΐδη.

Αν είσαι Πρωθυπουργός, κύριε Υπουργέ και πας στο βουνό
χωρίς µάσκα, λες συγγνώµη. Αν είσαι πολίτης, όµως, έχει 300
ευρώ πρόστιµο. Αν έχεις το Εθνικό Σύστηµα Υγείας απροετοίµα-
στο και είσαι Πρωθυπουργός -και νυν και πρώην- λες «συγγνώµη,
λάθος». Είναι εύκολο να λέµε συγγνώµη. Αν είσαι πολίτης, πε-
θαίνεις. Αν ανοίξεις τα σύνορα µε λάθος τρόπο και χρησιµοποιείς
λάθος αλγόριθµο για τη διασπορά του ιού, λες ως Πρωθυπουρ-
γός «συγγνώµη, λάθος». Το ακούσαµε και αυτό. Αν είσαι, όµως,
πολίτης, σηµαίνει οικονοµική καταστροφή. Αυτή είναι µια ειδο-
ποιός διαφορά που δεν καταλαβαίνετε µε τη συγγνώµη σας. Η
συγγνώµη σηµαίνει «αποτύχαµε».

Κύριε Υπουργέ, αποτύχατε. Έχουµε µια µετάλλαξη, είµαστε
υπέρ των αστυνοµικών και θα δώσουµε µάχη για τους ανθρώ-
πους αυτούς που δίνουν τη ζωή τους καθηµερινά στους δρόµους
για ένα φτηνό µεροκάµατο. Τους αξίζουν πολλά περισσότερα.
Όµως, θα πρέπει σήµερα, στην Αίθουσα αυτή να ξεκαθαρίσετε:
Υπάρχει άνωθεν εντολή να γίνουµε κυνηγοί κεφαλιών;

Συγγνώµη, κύριε Χρυσοχοΐδη, θα ζητήσετε από τη δεκαεπτά-
χρονη µε άνεργο πατέρα που της έριξε ένας αστυνοµικός τρία
πρόστιµα συνεχόµενα, 900 ευρώ; Για τα 300 ευρώ στον παππού
στην Κέρκυρα θα ζητήσετε συγγνώµη; Συγγνώµη από τον κυ-
νηγό που στις 7.10’ πήγε στις Σέρρες και δέχτηκε πρόστιµο 300
ευρώ θα ζητήσετε; Για τις συλλήψεις ανηλίκων που έγιναν στη
Ναύπακτο και την Καρδίτσα συγγνώµη θα ζητήσετε ή µόνο συγ-
γνώµη για τις 17 Νοέµβρη, που είµαστε ευαίσθητοι, στο Εφετείο
όπου έγινε ο χαµός και στις φεµινίστριες, που καλώς κάνατε;

Όµως, υπάρχουν και «φρέσκα ψάρια». Εδώ είναι πολύ σοβαρά
τα θέµατα.

Έναν ιερέα, κύριε Χρυσοχοΐδη -δεν ξέρω αν τα γνωρίζετε
αυτά, είναι του Υπουργείου σας, αν όχι, να δείτε τους τους υφι-
σταµένους σας τι κάνουν- τον κάλεσαν στη Θεσσαλονίκη πέντε
φορές να του πουν αν έχει παραπάνω από τέσσερις ανθρώπους
µέσα σε έναν ναό, την ώρα που ήταν σε εξέλιξη η άγια διαδικασία
στην εκκλησία.

Υπάρχουν αναφορές στην Πτολεµαΐδα ότι οι αστυνοµικοί την
Κυριακή ζητούσαν ταυτότητες πιστών έξω από την εκκλησία,
όπου πήγαν να ανάψουν ένα κερί. 

Απαντήστε µας: Έχετε δώσει εντολή να ελέγχονται οι πιστοί
έξω από τις εκκλησίες; Θέλουµε να µας απαντήσετε σε αυτό σή-
µερα, αν έχει δώσει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη εντολή
στους αστυνοµικούς να ζητάνε ταυτότητες από Έλληνες πολίτες
έξω από την εκκλησία.

Δεν σας είδαµε, βέβαια, να είστε το ίδιο ευαίσθητος, κύριε
Χρυσοχοΐδη, εσείς και το Υπουργείο σας έξω από κανένα τζαµί.
Δεν σας είδαµε να ελέγχετε τους λαθροµετανάστες που µα-
ζεύονται λεφούσια κάθε Πέµπτη στην Ψαρρών 68. Ξέρετε πολύ
καλά τι λέω.

Σιγά µη γλίτωναν και οι ψαράδες! Στον ψαρά 300 ευρώ πρό-
στιµο. Τι να κάνει ο άνθρωπος; 
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Εµείς τι λέµε πάλι εδώ; Τι κάνει το πολιτικό σύστηµα, κύριε
Χρυσοχοΐδη; «Ξεκατίνιασµα», κύριε Χρυσοχοΐδη! Συγγνώµη που
το λέω. Άρτος και θεάµατα, προς τέρψη του κοµµατικού ακροα-
τηρίου.

Σταµατήστε, λοιπόν, κύριοι και από τις δύο πλευρές, τη Νέα
Δηµοκρατία και τον ΣΥΡΙΖΑ, το «ξεκατίνιασµα» τώρα. Οι Έλληνες
πεινούν, οι Έλληνες πεθαίνουν και εσείς ασχολείστε µε εξοχικά
και βίλες, µε την Πάρνηθα, τα µοτοκρός και τα ποδήλατα. Ουσία
θέλουµε και αλήθειες, όχι στάχτη στα µάτια του κόσµου. 

Να δεχτώ ότι µπορεί ένας πρώην Πρωθυπουργός να δίνει και
500 ευρώ ενοίκιο για µια ωραία βίλα και να δεχθώ και την ανεµε-
λιά ενός Πρωθυπουργού να πάει στην Πάρνηθα. Όµως, πείτε
µου το εξής: Πόσο σοβαροί είστε τα δύο µεγάλα κόµµατα, όταν
κάνετε αυτήν την πολιτική αντιπαράθεση µέσα στο Κοινοβούλιο,
την ώρα που ο Έλληνας έχει πεθάνει, έχει κλείσει τα µαγαζιά του
και αντιµετωπίζει αυτά τα τεράστια προβλήµατα. 

Δυστυχώς -θα χρησιµοποιήσω µια έκφραση που χρησιµοποιεί
πολύ συχνά και είναι από τις αγαπηµένες του ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης- είστε πολύ µικροί στα µεγάλα και µεγάλοι στα
µικρά. Αυτό είστε: Μεγάλοι στα µικρά και µικροί στα µεγάλα και
τα σηµαντικά. Τι περιµένετε; Να συνεργαστείτε µε τον ΣΥΡΙΖΑ
για την πάταξη της βίας και του µπάχαλου;

Κύριε Χρυσοχοΐδη, έχετε ένα πρόβληµα ως Νέα Δηµοκρατία:
Είστε αριστεροφοβικοί. Μην τους ακούτε. Προχωρήστε και κα-
θαρίστε την κοινωνία. Αυτό ζητάει η Ελληνίδα και ο Έλληνας, η
συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων, να σταµατήσει το µπά-
χαλο, να σταµατήσουν οι ανισότητες και να σταµατήσουν οι µπα-
χαλάκηδες. Τέλος! Καθαρίστε την Ελλάδα! Δεν υπάρχει τίποτα
άλλο. Μη φοβάστε που γκρινιάζουν. Αφήστε τους να γκρινιάζουν.
Δεν πειράζει.

Ποιοι γκρινιάζουν, κύριε Χρυσοχοΐδη; Ξέρετε ποιοι γκρινιά-
ζουν; Αυτοί που ακόµα έχουν κάποια ανοιχτά κεφάλια από τις
Πρέσπες, στο Πισοδέρι που έδεναν να τους Έλληνες, αυτοί που
κυβέρνησαν τεσσεράµισι χρόνια µε τις κλούβες των ΜΑΤ απ’
έξω. Δεν έχει ξαναγίνει ποτέ αυτό. Αυτοί γκρινιάζουν τώρα και
σηκώνουν το δάχτυλο. Αυτοί που έδερναν γεροντάκια και ανθρώ-
πους που έχαναν τα σπίτια τους από τα εφετεία κάθε Τετάρτη,
που διοίκησαν τη χώρα αυτή τεσσεράµισι χρόνια µε τα ΜΑΤ αγ-
καζέ. Αυτοί, λοιπόν, σας κουνάνε σήµερα το δάχτυλο; Προχωρή-
στε. Μην τους φοβάστε. Αν δεν µπορείτε, αφήστε να το κάνουµε
εµείς. Ο Έλληνας έχει πολλά προβλήµατα. Έχει τη φτώχεια του,
έχει τη µιζέρια του, έχει την ανεργία του, έχει το παιδί του που
έχει φύγει στο εξωτερικό, έχει τον δαίµονα του ιού. Δεν θα έχει
και το µπάχαλο. Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Μην είστε αριστε-
ροφοβικοί. Μην τους φοβάστε. Τελεία και παύλα. 

Πάµε στο νοµοσχέδιο τώρα. Είπατε ότι θα φέρετε κι άλλο νο-
µοσχέδιο σε λίγο καιρό για την εκπαίδευση των αστυνοµικών κι
άλλο νοµοσχέδιο για το ένα κι άλλο νοµοσχέδιο για το άλλο.
Φέρτε ένα νοµοσχέδιο που να λύνει προβλήµατα και όχι απλά να
νοµοθετούµε για να νοµοθετούµε. Είναι αδιανόητο αυτό την ώρα
που οι φυλακές είναι στο όριο της κατάρρευσης. 

Τι κάνει το νοµοσχέδιο αυτό; Είναι να τρελαίνεται κανείς πραγ-
µατικά. Αποδυναµώνετε, κύριε Υπουργέ, νευραλγικούς τοµείς.
Στέλνετε ένστολο προσωπικό στα γραφεία. Πώς γίνεται αυτό;
Αντί να ενισχύσετε το προσωπικό της πρώτης γραµµής, ιδρύετε
νέες διοικητικές θέσεις και νέες µονάδες. Ο νόµος είναι καταδι-
κασµένος να αποτύχει και δεν προσφέρει απολύτως τίποτα κι
εκεί θα µείνουµε. Τι να σας πω τώρα για τα κελιά VIP; Τρεις χι-
λιάδες εννιακόσιες σαράντα δυο έρευνες έγιναν µέσα σε ένα
πεντάµηνο από την Ελληνική Αστυνοµία.  Έβγαλε «λαβράκια».
Ξέρετε τι έβγαλε; Το σοβαρότερο πρόβληµα, λοιπόν, σύµφωνα
µε τις έρευνες αυτές στα σωφρονιστικά ιδρύµατα είναι τα ναρ-
κωτικά. Είναι οι οµάδες και οι υποοµάδες που σχηµατίζουν κρα-
τούµενοι και ζουν µε πολυτέλεια. Δεν τα ξέρουµε; Πού ζούµε; Σε
άλλη χώρα ζούµε; Ηρωίνη, κάνναβη, ναρκωτικά, ψυχιατρικά
χάπια, πεντακόσια εξήντα δυο κινητά τηλέφωνα, δεκαοκτώ µη-
χανήµατα τατουάζ, χίλιοι τέσσερις φορτιστές, ακουστικά, µπα-
ταρίες, hands free, router, usb, bluetooth. Στη Νιγρίτα βρέθηκαν
πολυτελείς τηλεοράσεις, ψυγεία, ψυγειοκαταψύκτες. Μόνο αέρα
δεν τους κάνανε. 

Απ’ όλο αυτό το µπάχαλο που το ξέρετε, τι θα λύσει αυτό το

νοµοσχέδιο; Αν λύσει κάτι από αυτά, να το αλλάξουµε και να ψη-
φίσουµε «Ναι». Να βάλουµε τη λογική µας να υπερτερήσει και
να ψηφίσουµε «Ναι». Θα ψηφίσεις «Ναι», Ελληνική Λύση. Θα
λύσει κάτι αυτό το νοµοσχέδιο; Όλα αυτά τα έχουν γράψει και
διεθνή µέσα. 

Δεν είναι όµως µόνο οι VIP. Πώς απαντάτε στον υπερπληθυ-
σµό των φυλακών; Ήταν υπεράριθµοι και επί ΣΥΡΙΖΑ. Εξακολου-
θούν να είναι και µε εσάς. Μην µπαίνετε στη διαδικασία να απα-
ντήσετε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι «και µε εσάς ήταν έτσι». Εσείς τι κάνετε;
Εσείς τώρα πώς κυβερνάτε; 

Ελλιπείς συνθήκες υγιεινής. Πώς απαντάτε στην πραγµατικό-
τητα;  Οι φυλακές υπερχειλίζουν από λαθροµετανάστες. Σύµ-
φωνα µε δικά σας στοιχεία, σε  απάντηση του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη στον Κυριάκο Βελόπουλο, στον Βόλο, το
58,3% των κρατουµένων είναι αλλοδαποί. Δεν τα λέτε αυτά στον
κόσµο. Στον Βόλο στους εκατόν είκοσι έξι κρατουµένους το 0,8%
είναι Έλληνες. Τα ακούτε; Το 33% είναι Πακιστανοί, το 16% είναι
Σύριοι, 11% Αφγανοί, 10% Αλγερινοί. Στον Κορυδαλλό από τους
χίλιους πεντακόσιους κρατούµενους το 37% είναι οι Έλληνες.
Όλοι οι υπόλοιποι είναι αλλοδαποί. Στα Τρίκαλα είναι εξακόσιοι
ενενήντα οι κρατούµενοι. Το 37,5% είναι Έλληνες. Όλοι οι άλλοι
είναι Αλβανοί, Πακιστανοί, Σύριοι και πάµε λέγοντας. Τι να λέµε
τώρα; 

Τι λύνει το νοµοσχέδιό σας από όλα αυτά; Πείτε. Κάθε έρευνα
αποκαλύπτει οπλοστάσια µέσα στις φυλακές. Σε δεκαπέντε κελιά
στον Κορυδαλλό βρέθηκαν δεκαέξι ρόπαλα, οχτώ αυτοσχέδια
µαχαίρια, τέσσερα αυτοσχέδια σουβλιά. Πώς περνάνε αυτά µέσα
στις φυλακές; Για όνοµα του Θεού. Πώς περνάνε µέσα αυτά;

Θα λύσει, λοιπόν, το νοµοσχέδιο όλα αυτά που σας αναφέρω
εδώ; Σας µιλάω µε γεγονότα. Είναι δικά σας στοιχεία, της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας, του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Θα
απαντήσει το νοµοσχέδιο σε αυτά τα προβλήµατα; 

Αυτή η λαγνεία µε τις ΜΚΟ είναι απίστευτη. Δεν υπάρχει ούτε
ένα νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας που να µην αναφέρεται
σε µη κυβερνητική οργάνωση. Γιατί θα πρέπει, λοιπόν, µια ΜΚΟ,
κύριε Υπουργέ, να αναλαµβάνει την αποκατάσταση, την οικονο-
µική συµπαράσταση και την κοινωνική επανένταξη των κρατου-
µένων και αυτών που αποφυλακίζονται; Δεν το κατάλαβα αυτό. 

Πάλι τα ίδια µε τους δήθεν ασυνόδευτους ανηλίκους. Όποιους
δεν ξέρουµε πόσων χρονών είναι τους κάνουµε ανήλικους. Είναι
ασυνόδευτοι ανήλικοι και προβλέπετε κατάλληλες δοµές φιλο-
ξενίας. Πάλι τους µαζεύετε. Πάλι τους µαντρώνετε. Πού είναι η
έµπρακτη κατανόηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης, λοιπόν; Να τους
πάρουν αυτοί τους ασυνόδευτους ανηλίκους. Δεν χωράνε άλλοι
στην Ελλάδα. Τέρµα. Είναι δυνατόν η Ελλάδα, η Ελληνική Αστυ-
νοµία να παραχωρεί οπλισµό, να παραχωρεί πυροµαχικά και
λοιπό εξοπλισµό στο προσωπικό της FRONTEX; Δεν έχουµε να
κλάψουµε µαντήλι εµείς. Οι αστυνοµικοί αγοράζουν τον εξοπλι-
σµό τους από την τσέπη τους: Αλεξίσφαιρα, ρουχισµό ακόµα και
όπλα πολλές φορές. Δεν τα ξέρετε αυτά; Κι ενώ έχουµε τέτοιες
ελλείψεις, βάλαµε και συνέταιρο τη FRONTEX; Για όνοµα του
Θεού. Πραγµατικά είναι απίστευτα πράγµατα αυτά που συµβαί-
νουν, κύριε Χρυσοχοΐδη.  Πραγµατικά έχουµε αγανακτήσει.

Αυτά που λέµε, µόνο εµείς τα βρίσκουµε λογικά; Γιατί δεν
πάµε να νοµοθετήσουµε, λοιπόν, τώρα και να λύσουµε τα προ-
βλήµατα αυτά; Να τα λύσουµε. Ξέρουµε ποιο είναι το πρόβληµα.
Πάµε να το λύσουµε. Να φέρουµε τριάντα νοµοσχέδια ακόµη.
Σάµπως δεν υπάρχουν νοµοσχέδια, κύριε Υπουργέ; Παλιός  κοι-
νοβουλευτικός είστε. Άµα ανατρέξετε, τέτοια πολυνοµία που
υπάρχει στην Ελλάδα δεν υπάρχει πουθενά στον πλανήτη. Ο
νόµος είναι το πρόβληµά µας; Ο νόµος θα δώσει τη λύση; Άλλο
ένα νοµοσχέδιο; Βούληση υπάρχει; 

Κύριε Χρυσοχοΐδη, είµαι δηµοσιογράφος στο επάγγελµα. Είχα
αστυνοµικό σας συνδικαλιστή σε συνέντευξη στο ραδιόφωνο.
Ήταν η εποχή της µεγάλης έξαρσης πριν αναλάβει η Νέα Δηµο-
κρατία. Τον ρώτησα πώς µπορούµε να απαλλαγούµε από αυτό.
Κουράστηκα να ακούω, σαράντα χρόνια, για το πώς θα λυθεί η
βία στα γήπεδα και το πώς θα λυθεί το µπάχαλο. 

Ξέρετε τι µου είπε, κύριε Υπουργέ; «Αν η ανώτατη αρχή, αν το
Υπουργείο µάς πει «καθαρίστε την µπουγάδα» θέλουµε σαραν-
ταοκτώ ώρες να τους καθαρίσουµε. Ξέρουµε ποιοι είναι, πού µέ-
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νουν, τι καπνό φουµάρουν και τι κάνουν ακριβώς». 
Γιατί δεν προχωράµε σ’ αυτό; Αν ξέρετε, είναι συγκάλυψη. Αν

δεν ξέρετε, πρέπει να µάθετε γρήγορα, γιατί δεν θα κάνετε
σωστά τη δουλειά σας. Να πιστέψουµε τη δήλωση, λοιπόν, του
συνδικαλιστή αστυνοµικού; Μίλησε επώνυµα.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε δύο αναφορές. Κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές και κύριοι Υπουργοί που εκπροσωπείτε την Κυ-
βέρνηση, είχατε το Υπουργείο αυτό αλλά το διώξατε από πάνω
σας γιατί καταλάβατε τι φυγόκεντρος είναι και θα σας ρουφούσε
µέσα. Θα σας κατέστρεφε. Ξέρετε ότι είχαµε 100% αύξηση ροών
λαθροµεταναστών µέσα σε µια βδοµάδα; Εβδοµήντα επτά ήρθαν
την εβδοµάδα 23 έως 29 Νοεµβρίου. Εκατόν πενήντα τέσσερις
ήρθαν προχθές από 30 Νοεµβρίου έως 6 Δεκεµβρίου. Πώς γίνε-
ται αυτό; Το κερασάκι στην τούρτα είναι ότι και οι ΜΚΟ µάς κα-
ταγγέλλουν για βίαιη συµπεριφορά. Να ζητήσουµε συγγνώµη
από τις ΜΚΟ. Οι ΜΚΟ δεν εµφανίστηκαν έξω από κάποιο νοσο-
κοµείο, κύριε Πρόεδρε, να προσφέρουν ένα πιάτο φαγητό στους
Έλληνες που στοιβάζονται και δεν έχουν να εξυπηρετηθούν
λόγω του κορωνοϊού. Όπου υπάρχει «µαρµίτα» και όπου υπάρχει
«φαγοπότι» πάνε οι ΜΚΟ. Μόνο εκεί. 

Κλείνω µε µια τελευταία, πολύ µικρή αναφορά για τον κορω-
νοϊό, γιατί έχουν ακουστεί πολλά. Εµείς δεν είµαστε κατά του εµ-
βολίου. Εµείς είµαστε υπέρ της ελευθερίας και υπέρ της Δηµο-
κρατίας. Έχουµε αµφιβολίες για το εµβόλιο. Ακούµε γιατρούς
και επιστήµονες. Ακούµε τον ίδιο τον Πρόεδρο της Γαλλίας, τον
Εµµανουέλ Μακρόν να εκφράζει αµφιβολίες. Και ο Μακρόν είναι
«ψεκασµένος» και βλαµµένος, όπως λένε κάποια παπαγαλάκια
της Νέας Δηµοκρατίας, δηµοσιογράφοι τάχα µου ανεξάρτητοι;
Είναι «ψεκασµένη» και η πρόεδρος  των Ελλήνων γιατρών του
Ηνωµένου Βασιλείου κ. Κυριακή Σονίδου; Είπε: «Δεν θα κάνω το
εµβόλιο. Δεν έχω επαρκείς πληροφορίες». Άρα, λέµε ότι είναι δι-
καίωµα του καθενός το τι θα κάνει. Να ψάχνει και να ερευνά.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάν-
νης Μπούγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε ένα

ζήτηµα που αφορά στον Κανονισµό. Γίναµε µάρτυρες µιας κα-
ταστρατήγησης των διατάξεων του Κανονισµού. Ζήτησε και πήρε
τον λόγο ο κ. Ραγκούσης µε πρόφαση ότι θα µιλήσει επί προσω-
πικού ενώ στην πραγµατικότητα, καταστρατηγώντας τη σχετική
διάταξη, επετέθη ξανά στον Υπουργό, συµπληρώνοντας την επι-
χειρηµατολογία του. Αυτό το αναφέρω επειδή τέτοιου είδους πα-
ρεµβάσεις αφαιρούν χρόνο από τους συναδέλφους και δίνουν
την εντύπωση ότι µπορεί o καθένας µε τον δικό του τρόπο να κα-
ταστρατηγεί τις σχετικές διατάξεις.

Ένα άλλο ζήτηµα στο οποίο αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος αφορά ένα θέµα της επικαιρότητας, το σπίτι του
Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Τσίπρα. Δεν είχα
σκοπό να µιλήσω γι’ αυτό, αλλά µε προκάλεσε ο κ. Ραγκούσης
επειδή έκανε µια αήθη επίθεση συνολικά στη Νέα Δηµοκρατία,
κατηγορώντας µας για κιτρινισµό επειδή ασκήσαµε το δικαίωµα
να σχολιάσουµε όσα ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
έδωσε στη δηµοσιότητα. Αναφέροµαι στα στοιχεία για τη µί-
σθωση του ακινήτου στο Σούνιο.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Είναι ασφαλώς δι-
καίωµα κάθε πολιτικού Αρχηγού -άρα και του Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης- να επιλέγει τον τόπο τόσο της κύριας
όσο και της δευτερεύουσας κατοικίας του. Είναι, όµως, και υπο-
χρέωσή του, όταν ζητείται, να δίνει τα στοιχεία τα οποία ζητούν-
ται, προκειµένου να εξηγεί ότι όλες οι ενέργειες οι οποίες έχουν
γίνει είναι διαφανείς, νόµιµες και χρηστές και όχι απλώς να το
εξηγεί µε την παράθεση ενός συµφωνητικού, αλλά και µε το να
πείθει ότι τα στοιχεία αυτά είναι πραγµατικά. Για να πείσει κανείς,
θα πρέπει ό,τι λέει να συνάδει προς τα διδάγµατα της κοινής πεί-
ρας και λογικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε ότι εγώ στον δηµόσιο
λόγο µου δεν χρησιµοποιώ ούτε ύβρεις ούτε αντιπαρατίθεµαι
προσωπικά. Προσπαθώ να χρησιµοποιώ επιχειρήµατα και µόνο

επιχειρήµατα. Είναι γνωστό ότι στις συµβάσεις το µίσθωµα καθο-
ρίζεται σ’ ένα ποσοστό της εµπορικής αξίας του ακινήτου. Το πο-
σοστό αυτό κυµαίνεται από 4% έως 6%. Εάν, λοιπόν, έχουµε ένα
ακίνητο εµπορικής αξίας της τάξεως των 1.200.000 ευρώ, η µι-
σθωτική του αξία προσδιοριζόµενη σε ποσοστό από 4% έως 6%
κυµαίνεται από 4.000 έως 6.000 ευρώ. Άρα, λοιπόν, 4.000 µε 6.000
ευρώ είναι το ειθισµένο µίσθωµα ενός ακινήτου στην περιοχή του
Σουνίου, η εµπορική αξία του οποίου είναι 1.200.000 ευρώ.

Σας ερωτώ: Πείθει κανέναν κανείς ότι ένα µίσθωµα 500 ευρώ,
όταν το συνηθισµένο είναι δεκαπλάσιο, ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα; Εύλογα αναρωτιέται ο µέσος πολίτης: Πρόκει-
ται για χάρη; Κάποιος κάνει χάρη στον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης όταν µισθώνει το ακίνητό του δέκα φορές κάτω
απ’ αυτό που είναι το συνηθισµένο µίσθωµα ή πρόκειται για µια
περίπτωση φοροδιαφυγής; Διότι αντιλαµβάνεστε ότι το µίσθωµα
που οφείλει να δηλώνει και ο µισθωτής και ο εκµισθωτής είναι το
πραγµατικό µίσθωµα. 

Αυτά τα λέω για να βάζουµε σε τάξη τα πράγµατα και για να
µιλάµε χωρίς ύβρεις, χωρίς συνθήµατα, χωρίς συκοφαντίες.

Επίσης, θέλω να σας διαβάσω µια περικοπή από ένα κοινοβου-
λευτικό κείµενο το οποίο έχω µπροστά µου: «Η πολιτεία αναγνω-
ρίζει το εξαιρετικά δύσκολο έργο και την εξαιρετικά κοινωνική
προσφορά των αστυνοµικών υπαλλήλων, των υπαλλήλων των κα-
ταστηµάτων κράτησης, των εξωτερικών υπαλλήλων φρούρησης
και των σωφρονιστικών υπαλλήλων στην κρίσιµη µάχη κατά της
πανδηµίας του κορωνοϊού». Αυτό είναι η αιτιολογική έκθεση τρο-
πολογίας που κατατέθηκε και εν συνεχεία αποσύρθηκε και υπο-
γράφεται από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ Σπίρτζη Χρήστο,
Καλαµατιανό Διονύσιο-Χαράλαµπο και Ελευθεριάδου Σουλτάνα. 

Αυτή η αναφορά, λοιπόν, που περιλαµβάνεται στην αιτιολογική
έκθεση της τροπολογίας, είναι προφανές ότι είναι ευθέως αντί-
θετη, ότι αντιφάσκει πλήρως και απολύτως προς όσα ισχυρίστη-
καν και η εισηγήτρια και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, κατηγορώντας την Κυβέρνηση για χρήση βίας, επίδειξη
αυταρχισµού και απρόκλητων τραµπουκισµών πολιτών από τις
αστυνοµικές δυνάµεις, οι οποίες είχαν επωµιστεί την τήρηση της
τάξεως στο κέντρο της Αθήνας κατά τις πρόσφατες επετείους. 

Βέβαια, επειδή άκουσα και την οµιλία του πρώην Προέδρου
της Βουλής, για να µπορεί κανείς να δικαιολογήσει αυτές τις εκ-
φράσεις περί αστυνοµικής βίας και τραµπουκισµών, χρειάζονται
γεγονότα, χρειάζονται πραγµατικά περιστατικά. Τέτοια, κύριοι
συνάδελφοι, δεν υπάρχουν. Επειδή ακριβώς δεν υπάρχουν τα
πραγµατικά περιστατικά τα οποία είναι αναγκαία για να τεκµη-
ριώσουν αυτούς τους χαρακτηρισµούς, οι χαρακτηρισµοί αυτοί
είναι έωλοι. Οι αιτιάσεις διατυπώθηκαν µε τις ίδιες χιλιοειπωµέ-
νες φράσεις που χρησιµοποιεί η Αριστερά όταν θέλει να επιτεθεί
στην Αστυνοµία και στην Κυβέρνηση, µε αποκορύφωµα βέβαια
τη θεατρική πλην κοινοβουλευτικά απαράδεκτη κίνηση του κ.
Σπίρτζη να προσφέρει ανθοδέσµη στον Υπουργό στην αίθουσα
της Γερουσίας. 

Ωστόσο, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Αριστερά δεν µπορούν να αποφύγουν
τις απαντήσεις στα αµείλικτα ερωτήµατα των πολιτών. Για ποιον
λόγο υπονοµεύουν άραγε την τήρηση των µέτρων για την προ-
στασία κατά του κορωνοϊού µε τη φανερή υποστήριξη ή και υπο-
κίνηση διάφορων οµάδων να συγκεντρώνονται και να διαδη-
λώνουν, παραβιάζοντας το Σύνταγµα και τους νόµους του κρά-
τους; Τι κρύβεται άραγε πίσω από το υποκριτικό ενδιαφέρον του
ΣΥΡΙΖΑ και της Αριστεράς να τιµηθούν οι επέτειοι; Μήπως προ-
σβλέπουν στην αναστάτωση, στο µπάχαλο και στις καταστρο-
φές, ώστε αυτοί που µάχονται υπέρ του δικαιώµατος της δια-
µαρτυρίας και να καταγγέλλουν στη συνέχεια την Κυβέρνηση για
αδυναµία τήρησης των µέτρων τάξης και προστασίας της δηµό-
σιας και ιδιωτικής περιουσίας;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση µε την πιστή ε-
φαρµογή του Συντάγµατος και των νόµων διασφαλίζει την τάξη
και την κοινωνική ειρήνη και προστατεύει την υγεία και την περι-
ουσία των πολιτών.

Σε ό,τι αφορά το συζητούµενο σχέδιο νόµου, σχεδόν το σύ-
νολο των συναδέλφων από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης άσ-
κησε κριτική γιατί η αρµοδιότητα της αντεγκληµατικής πολιτικής,
στην οποία βεβαίως εντάσσεται ο σωφρονισµός, ανατέθηκε στο
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Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Στερεότυπα επαναλάµβαναν
ότι η Νέα Δηµοκρατία δήθεν επιλέγει την καταστολή για να επι-
βάλουµε τον νόµο και την τάξη, χωρίς βεβαίως να διευκρινίζουν
µε τι από τα δύο διαφωνούν, µε τον νόµο ή µε την τάξη. 

Παράλληλα, όµως, όλοι συµφωνούν ότι η κατάσταση στις φυ-
λακές κατά το προηγούµενο διάστηµα ως αποτέλεσµα του κα-
θεστώτος που ίσχυε στα σωφρονιστικά ιδρύµατα, ήταν κάθε
άλλο παρά ικανοποιητική. 

Υπενθυµίζουµε ότι κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ είχε σηµειωθεί ρεκόρ ανθρωποκτονιών στις φυλα-
κές Κορυδαλλού µεταξύ των κρατουµένων. Μπορεί να είναι
κανείς από τους εκπροσώπους της σηµερινής Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης υπερήφανος µε τα στοιχεία αυτά που έχουν δηµοσι-
ευτεί και αφορούν στη δική σας περίοδο διακυβέρνησης; 

Ο περίφηµος δε νόµος Παρασκευόπουλου, ένα νοµοθέτηµα
που κατά την οµολογία του ίδιου του τότε Υπουργού Δικαιοσύ-
νης απέτυχε στην πράξη, αφού έδωσε τη δυνατότητα σε χιλιάδες
κρατούµενους, πολλοί από τους οποίους ήταν βαρυποινίτες, να
αποφυλακιστούν εντός µικρού διαστήµατος, είχε συγκεκριµένες
συνέπειες για την ελληνική κοινωνία. Έχετε αναλογιστεί άραγε
η µαζική αποφυλάκιση κρατουµένων τι αποτελέσµατα είχε για
τον σωφρονισµό τους και την κοινωνική τους επανένταξη;

Το ερώτηµα που συστηµατικά αποφεύγουν να απαντήσουν οι
Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ εξακολουθεί να παραµένει: Ήσασταν ανί-
κανοι να προβλέψετε τις συνέπειες του νόµου Παρασκευόπου-
λου ή το κάνατε σκόπιµα

Συνεπώς, ενώ οι ίδιοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης πλειοδο-
τούν στα λόγια για να αλλάξει άµεσα το υφιστάµενο νοµοθετικό
πλαίσιο, τώρα που η Κυβέρνηση αναλαµβάνει όντως δράση, αντί
να επιδοκιµάσουν ή να συνταχθούν στην προσπάθεια αυτή, διε-
ρωτώνται –και µάλιστα από το Βήµα της Βουλής- για ποιον λόγο
άλλαξε τώρα το σύστηµα και ποιον σκοπό δήθεν υπηρετεί η αλ-
λαγή, όταν µάλιστα οι αλλαγές αυτές στον Σωφρονιστικό Κώδικα
είναι στοχευµένες και συγκεκριµένες. Δεν αλλάζουµε το σωφρο-
νιστικό σύστηµα που ισχύει στη χώρα. Επιφέρουµε στοχευµένες
αλλαγές, προκειµένου να προσαρµοστεί η σωφρονιστική νοµο-
θεσία στη σηµερινή κατάσταση.

Με το πρώτο µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου επιχειρείται η
συνολική αναµόρφωση του σωφρονιστικού συστήµατος και η θέ-
σπιση ενός σύγχρονου θεσµικού πλαισίου που θα ανταποκρίνε-
ται στις σύγχρονες ανάγκες.

Στο δεύτερο µέρος προβλέπονται αναγκαίες τροποποιήσεις
του Ταµείου Πρόνοιας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφα-
λείας, όπως εφεξής µετονοµάζεται, ρυθµίζοντας θέµατα προσω-
πικού και διαλειτουργικότητας, προκειµένου να ανταποκριθεί
αποτελεσµατικότερα στις ανάγκες των µελών του.

Στο τρίτο µέρος αντιµετωπίζονται οι δυσλειτουργίες και η κά-
λυψη υπηρεσιακών αναγκών του Υπουργείου Προστασίας, ενό-
ψει των σηµερινών, άκρως απαιτητικών συνθηκών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχει γραφεί, η τιµωρία
είναι το τελευταίο και το λιγότερο αποτελεσµατικό εργαλείο στα
χέρια του νοµοθέτη για την πρόληψη του εγκλήµατος. Του σω-
φρονισµού λοιπόν, πρέπει να προηγείται ο αντεγκληµατικός σχε-
διασµός. Ανασυγκροτείται η Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής
Πολιτικής ως µια νέα δοµή της δηµόσιας διοίκησης, η οποία θα
έχει αποκλειστικό αντικείµενο την αποτελεσµατική και υπεύθυνη
διοίκηση και διαχείριση των καταστηµάτων κράτησης της χώρας. 

Περαιτέρω, το παρόν σχέδιο νόµου επιχειρεί να βάλει τέλος
στην κατάχρηση του συστήµατος αδειών και να διευκολύνει την
κοινωνική επανένταξη των αποφυλακισθέντων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου
για να ολοκληρώσω. 

Στο πλαίσιο αυτό καθορίζεται εκ νέου η διαδικασία εισαγωγής
των κρατουµένων σε θεραπευτικά καταστήµατα κράτησης ή νο-
σηλευτικά ιδρύµατα. Εφεξής, οι ασθενείς κρατούµενοι θα εισά-
γονται σε ειδικά θεραπευτικά κέντρα υπό αυστηρές προϋπο-
θέσεις, δηλαδή µε τη συνδροµή συγκεκριµένων ιατρικών ή ψυ-
χιατρικών λόγων. Εισάγονται αυστηρότερες προϋποθέσεις για
τη χορήγηση αδειών των κρατουµένων, διότι παρατηρούνται αυ-

ξανόµενα περιστατικά παραβίασης της υπό όρους άδειας, ενώ
παράλληλα τίθενται αυστηρότερες προϋποθέσεις για τη µετα-
γωγή καταδίκων κρατουµένων στα αγροτικά καταστήµατα κρά-
τησης, καθώς και στην κεντρική αποθήκη υλικού φυλακών. 

Το νοµοσχέδιο δηλαδή, µε άλλα λόγια δεν επιτρέπει σε ορι-
σµένες κατηγορίες κρατουµένων το δικαίωµα να µεταχθούν ή να
παραµείνουν σε αγροτική φυλακή. Αυτό συµβαίνει αν σε βάρος
του κρατούµενου εκκρεµεί ποινική δίωξη όχι µόνο για κακούρ-
γηµα, όπως ίσχυε µέχρι σήµερα, αλλά και για πληµµέληµα που
ενέχει όµως πράξεις βίας ή απειλή βίας. Κατά συνέπεια, απαγο-
ρεύεται εφεξής η µεταγωγή των καταδικασθέντων για εγκλήµατα
τροµοκρατίας.

Προβλέπεται ακόµη η ανάπτυξη της σωφρονιστικής δοµής
«ΕΠΑΝΟΔΟΣ» σε περισσότερες πόλεις, ώστε να δηµιουργηθεί
ένα σύγχρονο, υποστηρικτικό δίκτυο µε τη συνεργασία τοπικών
φορέων, µε την οµαλή επανένταξη των αποφυλακισθέντων στην
κοινωνική ζωή. 

Κύριε Υπουργέ, όπως καλά γνωρίζετε στην Φωκίδα λειτουρ-
γούν δύο φυλακές: οι Φυλακές Μαλανδρίνου και το Πρεβαντόριο
Άµφισσας. Οι τοπικές κοινωνίες, σε συνεργασία µε το Υπουργείο
σας και τους αρµόδιους φορείς, είναι έτοιµες να υποδεχθούν
ακόµα και πιλοτικά τις υποστηρικτικές αυτές δοµές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύγχρονο σωφρονιστικό σύ-
στηµα πρέπει να αποβλέπει στον πραγµατικό σωφρονισµό, που
αναγκαστικά εµπεριέχει -αυτό θέλω να τονίσω- ανάλογα µε την
προσωπικότητα του δράστη και τη βαρύτητα του εγκλήµατος
έναν επαρκή χρόνο πραγµατικής έκτισης της ποινής και δεν απο-
τελεί -δεν πρέπει να αποτελεί το σωφρονιστικό σύστηµα- σύ-
στηµα ευκαιριών και δυνατοτήτων που περιορίζουν την πραγµα-
τική έκτισή της, όπως φαίνεται ότι το αντιλαµβάνεται η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αριστε-
ράς. Δεν µπορεί και δεν πρέπει να έχει αυτήν τη δοµή το
σωφρονιστικό µας σύστηµα.

Καίριο σηµείο του νοµοσχεδίου είναι οι διατάξεις για τη µετα-
φορά κρατουµένων στις αγροτικές φυλακές της χώρας, δεδοµέ-
νου ότι αυτές θεωρούνται η αχίλλειος πτέρνα του σωφρονιστικού
συστήµατος. Την περίοδο 2016 - 2019 απέδρασαν περίπου δε-
καοχτώ κρατούµενοι µόνο από τις αγροτικές φυλακές Κασσάν-
δρας και άλλοι τόσοι περίπου από τις φυλακές στην Τίρυνθα. 

Με βάση το νοµοσχέδιο, το προνόµιο της µεταφοράς σε αγρο-
τικές φυλακές µπορούν πλέον να το έχουν άτοµα που έχουν
πράγµατι εκτίσει τις υποβληθείσες ποινές τους, έχουν ορθή συµ-
περιφορά και δεν έχουν υποπέσει σε πειθαρχικά παραπτώµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω στον κανόνα που δια-
τύπωσε ο Γάλλος δικαστής Ντεκάζ, ότι ο νόµος οφείλει να ακο-
λουθεί τον ένοχο στην φυλακή, όπου τον οδήγησε. Ο κρατού-
µενος υπόκειται ασφαλώς σε ένα ειδικό καθεστώς στέρησης της
ελευθερίας του, που επιβάλλουν οι ανάγκες της πρόληψης και
του σωφρονισµού του, δεν παύει όµως να έχει δικαιώµατα όπως
είναι το δικαίωµα σε αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης και να
προστατεύει η πολιτεία την υγεία και τη ζωή. 

Είναι σηµαντική η δυνατότητα που παρέχεται µε βάση το σχέ-
διο νόµου παροχής ιατρικών υπηρεσιών από ιδιώτες ιατρούς,
όπως σηµαντικό είναι και το ζήτηµα της παραποµπής κρατουµέ-
νων για εξετάσεις και νοσηλεία στα δηµόσια νοσοκοµεία. Και
αυτό το δικαίωµα δεν πρέπει να εξαρτάται, κύριε Υπουργέ, απο-
κλειστικά από την απόσταση των νοσοκοµείων αυτών, από την
έδρα του καταστήµατος κράτησης. Δεν είναι ζήτηµα που αφορά
το Υπουργείο σας, όµως επηρεάζει τον τρόπο αντιµετώπισης ια-
τρικών περιστατικών που συµβαίνουν στις φυλακές. 

Υπάρχει ένα παράδειγµα, το οποίο το αναφέρει ο Συνήγορος
του Πολίτη στην ετήσια έκθεσή του, αν δεν κάνω λάθος, του
2018. Το 2018 κατέληξε κρατούµενος στις φυλακές Μαλανδρί-
νου που χρειάστηκε γναθοχειρουργό. Με βάση τα σηµερινά
ισχύοντα για τις υγειονοµικές περιφέρειες, οι φυλακές Μαλαν-
δρίνου υπάγονται στην 5η ΥΠΕ. Άρα λοιπόν ο κρατούµενος έπρε-
πε να µεταφερθεί για υπηρεσίες γναθοχειρουργού στη µακρινή
Λάρισα -διότι το νοσοκοµείο της Λαµίας δεν διέθετε τότε ειδικό-
τητα γναθοχειρουργού- αντί να πάει στην κοντινή Πάτρα. Χάθηκε
πολύτιµος χρόνος, λόγω παρέλευσης του οποίου ο ασθενής κα-
τέληξε.
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Το αναφέρω αυτό για να καταδείξω πως υπάρχουν δυσλει-
τουργίες τις οποίες οφείλουµε µε διάλογο και συγκεκριµένα να
αντιµετωπίσουµε, έτσι ώστε να βελτιώσουµε τις συνθήκες κρά-
τησης και παροχής, βεβαίως, όλων των διευκολύνσεων και υπη-
ρεσιών, που προβλέπονται από τον νόµο στους κρατούµενους. 

Για να ολοκληρώσω και να µην καταχραστώ τον χρόνο, οφείλω
να πω ότι αξίζουν πραγµατικά συγχαρητήρια στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, επειδή µε το συζητούµενο σχέδιο νόµου
καταφέρνει να αναβαθµίσει θεσµικά και µε τις αναγκαίες υποδο-
µές το σωφρονιστικό µας σύστηµα, βάζοντας τέλος ταυτόχρονα
στην ασυδοσία και σε καταχρηστικές συµπεριφορές. 

Καλώ τους συναδέλφους Βουλευτές να υπερψηφίσουν το συ-
ζητούµενο σχέδιο νόµου ως µια τοµή στο σωφρονιστικό µας σύ-
στηµα, διότι πραγµατικά βελτιώνει την κατάσταση στα σωφρονι-
στικά ιδρύµατα και καταφέρνει να επιβάλλει συνθήκες σωφρονι-
σµού.

Σας ευχαριστώ θερµά για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε,
κύριε Μπούγα.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είχα ζητήσει τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είπαµε να µεσο-
λαβούν κάποιοι Βουλευτές και µετά να ακολουθούν οι Κοινοβου-
λευτικοί Εκπρόσωποι. Αλλά, αν επείγεστε, µπορείτε να µιλήσετε
τώρα.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Πόσοι οµιλητές θα µιλήσουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Είπαµε να µιλή-

σουν δύο Βουλευτές, µετά ο Υφυπουργός και άλλος Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Περιµένω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.

Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος, από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συ-
ζητάµε σήµερα επιχειρεί να συγκεντρώσει σε ένα ενιαίο νοµοθέ-
τηµα την αναµόρφωση του σωφρονιστικού συστήµατος, την
αναβάθµιση των υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής, την ενίσχυση του Ταµείου Επικουρικής Ασφά-
λισης για τα Σώµατα Ασφαλείας, την απλοποίηση των
διαδικασιών για την καλύτερη λειτουργία του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, τη ρύθµιση εφαρµογής της προστατευτικής
φύλαξης ασυνόδευτων ανηλίκων που στερούνται ασφαλούς δια-
µονής. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έρ-
χεται χωρίς αιτιολογική έκθεση, παρά τη συνταγµατική πρό-
βλεψη ώστε να αποτυπώνεται το πνεύµα του νοµοθέτη. Να
θυµίσω, µέχρι χθες η σηµερινή Κυβέρνηση κατηγορούσε την κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για τις πολλές πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου της περιόδου 2015 - 2019. 

Σήµερα, βλέπουµε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είτε
να χρησιµοποιεί ως δικαιολογία την πανδηµία για τις πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου είτε να νοµοθετεί χωρίς αιτιολογική έκ-
θεση. Αυτό όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οδηγεί στην
υποβάθµιση του ρόλου του Κοινοβουλίου, οδηγεί θα έλεγα στην
υποχώρηση της ποιότητας της δηµοκρατίας. Ιδίως µάλιστα, όταν
πρόκειται για νοµοθέτηση στο πεδίο των δικαιωµάτων.

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, στο ΠΑΣΟΚ αισθανόµαστε ότι η
Κυβέρνηση χρησιµοποιεί τα λάθη και τις αστοχίες του ΣΥΡΙΖΑ
και συγκεκριµένα τον νόµο για τις πρόωρες αποφυλακίσεις για
να δικαιολογήσει στην κοινή γνώµη την εφαρµογή της πολιτικής
της. Μια πολιτική, θα έλεγα, βαθιά συντηρητική διότι ο πυρήνας
της παρούσας νοµοθέτησης είναι η αυστηροποίηση  του θεσµού
των αδειών, καθώς και των προϋποθέσεων µεταγωγής στις αγρο-
τικές φυλακές. 

Εν κατακλείδι, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτυπώνεται σε αυτό
το νοµοσχέδιο το συντηρητικό ιδεολογικό πολιτικό στίγµα της
Κυβέρνησης. Επίσης, θα πρέπει να καταγραφεί ότι δεν γίνεται
κατανοητό για ποιον λόγο εισάγονται αυστηρότερες ρυθµίσεις
σε αυτά τα θέµατα, µε βάση το πνεύµα του σύγχρονου κράτους-
δικαίου που ευαγγελίζεται σήµερα η Κυβέρνηση. Αυτό το

πνεύµα, φυσικά, στο παρόν νοµοσχέδιο δεν αποτυπώνεται. Άλ-
λωστε, δεν υπάρχει κάποια έκθεση, µελέτη ή άλλα στοιχεία, που
να συνηγορούν στην ανάγκη αυστηροποίησης του θεσµού των
αδειών. 

Εδώ θα ήθελα να θυµίσω τι είπε ο Συνήγορος του Πολίτη, κατά
την ακρόαση των φορέων. Είπε, λοιπόν, ότι µετά από δική του
έρευνα προκύπτει ότι από το 2015 µέχρι και σήµερα σε ποσοστό
97% µε 98 % των χορηγηθεισών αδειών οι όροι πληρούνται. Και
αυτό, κύριε Υπουργέ, ας κρατηθεί. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα σύννοµο κράτος
δικαίου βασική αποστολή του σωφρονιστικού συστήµατος είναι
η προετοιµασία του κρατουµένου για την οµαλή επανένταξη
αυτού στην κοινωνία. Εδώ, επίσης, πρέπει να τονιστεί και θα επι-
µείνω ότι αποτελεί µία µεγάλη κατάκτηση για το πεδίο των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων ο θεσµός της άδειας. Θα έλεγα εδώ,
κύριε Χρυσοχοΐδη, ότι είναι άλλη µία µεγάλη κατάκτηση που
έγινε επί ηµερών της κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ. Και όπως είπε ο καλός
συνάδελφος και Εισηγητής µας, ο κ. Καµίνης, είναι ασυγχώρητο
να νοµοθετούµε στο πεδίο των δικαιωµάτων για την κοινή γνώµη,
ιδίως όταν δεν υπάρχουν ή έχουν ατονίσει, θα έλεγα, άλλοι συµ-
πληρωµατικοί θεσµοί, όπως είναι ο θεσµός της κοινωνικής εργα-
σίας ή εναλλακτικά µέτρα, όπως η ηλεκτρονική επιτήρηση.

Επιµένουµε στην εντελώς λανθασµένη απόφαση της Κυβέρ-
νησης για τις άδειες διότι ο θεσµός αυτός αποτελεί προϋπόθεση,
θα έλεγα, για την οµαλή κοινωνική επανένταξη των κρατουµένων,
όπως και παραπάνω ανέφερα. 

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, πανευρωπαϊκά θα
έλεγα η ασφάλεια δεν ενισχύεται µε αυτόν τον πρόχειρο και απο-
σπασµατικό τρόπο. Αντιθέτως οι κύριοι άξονες της αντεγκληµα-
τικής πολιτικής είναι η πρόληψη, η ορθολογική κατανοµή
κρατουµένων, για να πραγµατώνεται ο σωφρονισµός αξιοπρε-
πώς και µε βάση τις αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης µε την ενί-
σχυση ψυχοκοινωνικών δραστηριοτήτων και υποδοµών για την
προστασία των ανθρώπινων δικαιωµάτων, διοικητική ενδυνά-
µωση του ανθρώπινου δυναµικού του σωφρονιστικού συστήµα-
τος. Και όλα τούτα για να βγει ο κρατούµενος σωφρονισµένος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι υποχρεωµένος να
θυµίσω πως τον σωφρονιστικό κώδικα που θέλει να αλλάξει σή-
µερα η Κυβέρνηση τον εισηγηθήκαµε εµείς, ως κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ το 1999 και τον υιοθετήσαµε ως Κυβέρνηση. Ήταν µία
καινοτόµα µεταρρύθµιση. Είναι απορίας άξιον, λοιπόν, πώς ο ση-
µερινός Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, που ο ίδιος είχε εισηγηθεί
τότε όλες αυτές τις προοδευτικές καινοτόµες ρυθµίσεις, πώς σή-
µερα υποχωρεί στο πεδίο των δικαιωµάτων. Δεν καταλαβαί-
νουµε, λοιπόν, γιατί αποδυναµώνει η Κυβέρνηση τον θεσµό των
αγροτικών φυλακών, συρρικνώνοντας τις προϋποθέσεις µεταγω-
γής σε αυτές, ιδιαίτερα σήµερα, κύριε Υπουργέ, εν µέσω της
πανδηµίας, αυτό είναι ακατανόητο, σε υπερπλήρεις φυλακές που
δεν διασφαλίζονται οι αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης, που η
υγεία βρίσκεται σε καθεστώς διακινδύνευσης. Και δεν κατανο-
ούµε γιατί σήµερα η Κυβέρνηση αφαιρεί αυτή τη βαλβίδα ασφα-
λείας, θα έλεγα, του σωφρονιστικού συστήµατος. 

Έχουµε πάνω από έντεκα χιλιάδες φυλακισµένους, όπως και
εσείς είπατε, ενώ οι υποδοµές και το δυναµικό είναι για πολύ λι-
γότερους. Και αυτό θα πρέπει να µας απασχολεί σήµερα µάλιστα
που η χώρα λειτουργεί σε καθεστώς lockdown που στόχο έχει
την προστασία της δηµόσιας υγείας. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, σήµερα φέρνετε ένα νοµοσχέδιο που
το ονοµάζετε «µεταρρύθµιση» και αντί να επιλύετε το βασικό
πρόβληµα του υπερπληθυσµού των φυλακών, µε τις ρυθµίσεις
σας το επιτείνετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι στο νοµοσχέδιο που
προτείνετε σήµερα και συζητάµε υπάρχουν και θετικές ρυθµί-
σεις. Και αυτό θα πρέπει να ειπωθεί. Για παράδειγµα, στο άρθρο
5 που αφορά τη µεταφορά του Συµβουλίου Σωφρονιστικών Υπο-
θέσεων στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, είναι µία θετική
εξέλιξη. Επίσης, στο άρθρο 9 για την ανάπτυξη του δικτύου
«ΕΠΑΝΟΔΟΣ», και αυτή είναι µία θετική εξέλιξη. Επίσης, στο
άρθρο 41 για την κατάργηση της προστατευτικής φύλαξης ανη-
λίκων. Αυτή είναι θετική εξέλιξη. 

Ωστόσο, κύριε Υπουργέ, θα έλεγα εν τέλει, ότι αυτό στο οποίο
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εµείς διαφωνούµε είναι ο πυρήνας του νοµοσχεδίου. Και ο πυ-
ρήνας του νοµοσχεδίου είναι αυτός που µας βρίσκει αντίθετους.
Διότι, τούτο οδηγεί το σωφρονιστικό σύστηµα σε οπισθοχώρηση
σε θεµελιώδη ζητήµατα. 

Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ,
κατά την προηγούµενη κοινοβουλευτική µας περίοδο, καταθέ-
σαµε πλήρη έκθεση για τη σύνταξη της έκθεσης της Ειδικής Μό-
νιµης Επιτροπής Σωφρονιστικού Συστήµατος και λοιπών δοµών
εγκλεισµού κρατουµένων. Αυτή η έκθεση έγινε αποδεκτή από
όλες τις δυνάµεις του Κοινοβουλίου. Κύριε Υπουργέ, πέρα από
την περιγραφή της υφιστάµενης κατάστασης, το Κίνηµα Αλλα-
γής – ΠΑΣΟΚ καταθέσαµε συγκεκριµένες προτάσεις. Προτάσεις
που θα αποτελέσουν έναυσµα για έναν ουσιαστικό διάλογο για
ένα σύγχρονο σωφρονιστικό σύστηµα για τη χώρα µας που θα
αφορά είτε τις φυλακές είτε τις αγροτικές φυλακές είτε τις φυ-
λακές υψίστου ασφαλείας, όπως αναφέρθηκε από κάποιους συ-
ναδέλφους. Περιµένουµε, λοιπόν, από εσάς να µπούµε σε αυτόν
τον µεγάλο διάλογο και σε αυτή τη διαβούλευση. Από εσάς εξαρ-
τάται. Εσάς περιµένουµε. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Κωνσταντόπουλε.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Μακάριο Λαζαρίδη, από τη Νέα Δη-

µοκρατία. 
Έχει ζητηθεί µε χρονική σειρά -και έτσι θα δώσω τον λόγο-

στον κύριο Υφυπουργό, τον κ. Λευτέρη Οικονόµου, και µετά στην
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του ΜεΡΑ25, την κ. Αδαµοπούλου.

Κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέ-

διο νόµου αποτελεί µία απτή απόδειξη ότι οι µεταρρυθµίσεις που
υποσχέθηκε ο Κυριάκος Μητσοτάκης προχωρούν απρόσκοπτα,
ανεξάρτητα από τις αντικειµενικές δυσκολίες των πολλαπλών
κρίσεων που αντιµετωπίζει η χώρα µας. 

Το παρόν νοµοθέτηµα, λοιπόν, αναλαµβάνει να συγκεντρώσει
σε ένα ενιαίο κείµενο διατάξεις οι οποίες αναµορφώνουν το τα-
λαιπωρηµένο σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας και το προσαρ-
µόζουν στις σύγχρονες απαιτήσεις, µε γνώµονα τη δηµόσια
ασφάλεια, τον σεβασµό των δικαιωµάτων των κρατουµένων,
καθώς και την ποιοτικότερη και αποτελεσµατικότερη λειτουργία
των υπηρεσιών. 

Απλοποιούν διοικητικές διαδικασίες, µε σκοπό την αποτελε-
σµατικότερη  λειτουργία επιµέρους υπηρεσιών του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη. Εξορθολογίζουν την τοποθέτηση προ-
σωπικού, τόσο νεοσύστατων όσο και ήδη υφιστάµενων δοµών
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, της Γενικής Γραµµα-
τείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και της Γενικής Γραµµατείας
Πολιτικής Προστασίας. Αναβαθµίζουν τις υπηρεσίες της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και θεσµοθετεί ένα σύγ-
χρονο νοµικό πλαίσιο που θα διέπει τη δράση της. Θεσµοθετούν
τη λειτουργία του Σώµατος Επιθεώρησης και Ελέγχου των κατα-
στηµάτων κράτησης, για τη  διαπίστωση των συνθηκών κράτη-
σης, της ευταξίας και της τήρησης των µέτρων ασφάλειας.
Ενισχύουν το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας απα-
σχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας, µε την υπαγωγή του κλά-
δου επικουρικής ασφάλισης αυτού στο ενιαίο Ταµείο Επικου-
ρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας. Επικαιροποιούν το σύστηµα µε-
ταγωγών και µε αυτόν τον τρόπο αποκαθιστά το σχέδιο νόµου
το περί δικαίου αίσθηµα και την ηθική, νοµική και δηµοκρατική
τάξη. 

Επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο σε αυτό. Το άρθρο 3, ρητά απα-
γορεύει την µεταγωγή σε αγροτικές φυλακές και στην κεντρική
αποθήκη υλικού φυλακών σε όσους κρατούµενους έχουν κατα-
δικαστεί για εγκλήµατα τροµοκρατίας. Με αυτόν τον τρόπο, έρ-
χεται να τροποποιήσει διάταξη του 2015 που επέτρεπε την
µεταγωγή βαρυποινιτών, ακόµη και τροµοκρατών σε αγροτικές
φυλακές, όπου επικρατούν συνθήκες πιο ανοιχτής διαβίωσης, µε
σαφώς καλύτερους όρους. 

Κακά µαντάτα, λοιπόν, για τον αρχιτροµοκράτη Κουφοντίνα,
αλλά και για εκείνους που τον Αύγουστο του 2018 φρόντισαν να

δώσουν βισµατική -που λένε και στον στρατό- µετάθεση στα µου-
λωχτά. Μετάθεση που δόθηκε, να σας θυµίσω εγώ, σε ποιον;
Στον άνθρωπο που έχει αναλάβει την πολιτική ευθύνη για τη
δράση της τροµοκρατικής οργάνωσης, έχει καταδικαστεί σε έν-
τεκα φορές ισόβια για διακόσια αδικήµατα σε ογδόντα τέσσερις
ενέργειες, µεταξύ των οποίων έντεκα δολοφονίες και ουδέποτε
έχει δείξει το παραµικρό ψήγµα µεταµέλειας. Μετάθεση από µία
φυλακή υψίστης ασφαλείας, σε µία, όπως ονοµάζεται, ανοιχτή
αγροτική φυλακή, µε δυνατότητα µείωσης της καταδικαστικής
του ποινής. Εκεί όπου η κάθε µέρα έκτισης της ποινής προσµε-
τράτε για δύο. Εκεί όπου οι κρατούµενοι δίνουν το παρόν σε προ-
σκλητήριο κρατουµένων κάθε απόγευµα και τον λόγο της τιµής
τους πως δεν θα αποδράσουν.

Όχι, δεν ανησυχούµε µήπως µειωθεί τόσο πολύ η ποινή του,
ώστε να αφεθεί ελεύθερος. Αυτό άλλωστε το είχαν φροντίσει οι
ίδιοι µε τις σκανδαλώδεις άδειες που τους έδιναν για να κάνει
βόλτα στο κέντρο της Αθήνας, στους ίδιους δρόµους που σκόρ-
πιζε τον θάνατο. Με αυτό, λοιπόν, το άρθρο τελειώνουν τα χάδια
και αρχίζει η δικαιοσύνη, σταµατάνε τα ρουσφέτια σε τροµοκρά-
τες και επανέρχεται η σωφρονιστική τάξη.

Λυπάµαι που πρέπει να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η βία δεν έχει ιδεολογία, είναι βία. Η τρο-
µοκρατία δεν είναι καλή όταν έχει αριστερό ιδεολογικό υπόβαθ-
ρο, είναι τροµοκρατία. Και εµείς την καταδικάζουµε κάθετα, απε-
ρίφραστα και στον απόλυτο βαθµό. Γιατί απευθύνοµαι σε εσάς;
Γιατί πολύ απλά εσείς δεν µπορείτε να κάνετε το ίδιο. 

Αντιδράσατε ποτέ όταν η υποψήφια Ευρωβουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ Μάνια Μπραζέφσκι αποκαλούσε τους δολοφόνους της 17
Νοέµβρη πολιτικούς κρατουµένους; Αντιδράσατε όταν στελέχη
του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεταν σαν µάρτυρες υπεράσπισης στη δίκη της
17 Νοέµβρη; 

Αντιδράσατε όταν το στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ Νίκος Γιαννόπου-
λος παρουσίαζε το βιβλίο του Κουφοντίνα σε ειδική εκδήλωση
στη Νοµική Αθηνών και τον υποδεχόταν όταν έβγαινε µε τις κα-
τάπτυστες άδειες του νόµου Παρασκευόπουλου; 

Αντιδράστε όταν η τότε Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ Βάσω Λέβα
επισκεπτόταν στο νοσοκοµείο τον Κουφοντίνα, για να τον διαβε-
βαιώσει ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ θα καταργούσε τις φυλακές
τύπου Γ’, θα βελτίωνε τις συνθήκες κράτησης των κρατουµένων
δολοφόνων της 17 Νοέµβρη και θα φρόντιζε ώστε να τους πα-
ραχωρούνται περισσότερες άδειες, κάτι βεβαίως που τηρήθηκε
στο ακέραιο; 

Αντιδράσατε όταν ο αρµόδιος Υπουργός για θέµατα προστα-
σίας του πολίτη στην πρώτη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ Γιάννης Πα-
νούσης αποχωρούσε καταγγέλλοντας δύο Βουλευτές τότε του
ΣΥΡΙΖΑ καθώς και τον Πάνο Λάµπρου ως φιλικά προσκείµενους
σε τροµοκράτες; 

Αντιδράσατε όταν ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ Μάκης Μπαλαούρας περιέγραφε τη 17 Νοέµβρη ως µία ορ-
γάνωση που είχε ένα ιδεώδες υπέρ του ανθρώπου; Αντιδράσατε
όταν η υποψήφια Ευρωβουλευτής Μυρσίνη Λοΐζου αναρτούσε
ότι τα θύµατα της 17 Νοέµβρη θα έπρεπε να σηκωθούν και να
µας ζητήσουν συγγνώµη; Λυπάµαι, αλλά όχι, τουλάχιστον όχι πει-
στικά.

Για εµάς, και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, η δικαιοσύνη απο-
τελεί τον πυρήνα της κοινωνικής οργάνωσης και λειτουργίας
τόσο µε τη νοµική έννοια του όρου όσο και µε την καθηµερινή.
Αυτό που γίνεται σήµερα, και οφείλω ένα πολύ µεγάλο µπράβο
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
και στον Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, είναι πραγµατική απονοµή δικαιο-
σύνης. Ίσως να αδικώ τις υπόλοιπες πρόνοιες του παρόντος σχε-
δίου νόµου, αλλά αποδίδεται δικαιοσύνη γιατί ο Κουφοντίνας
γυρίζει στον Κορυδαλλό, εκεί όπου του πρέπει, ενώ κανένα από
τα θύµατά του δεν µπορεί να γυρίσει πίσω. Ταυτόχρονα συγγε-
νείς τους είναι καταδικασµένοι να ζουν µε το κενό της απώλειας
στο διηνεκές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-

χαριστώ, κύριε Λαζαρίδη.
Τον λόγο τώρα έχει ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ

Λευτέρης Οικονόµου.
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ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε σήµερα ενώπιον
του Σώµατος ώστε να ολοκληρώσουµε τη διαδικασία επεξεργα-
σίας και ψήφισης του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη. Σκοπός της σύντοµης παρέµβα-
σής µου είναι να ξεκαθαρίσω ορισµένες πτυχές του εν λόγω σχε-
δίου νόµου, απαντώντας ταυτόχρονα σε µία σειρά από ισχυρι-
σµούς και απόψεις που διατυπώθηκαν επανειληµµένα και που,
δυστυχώς, βρίθουν ανακριβειών απέχοντας σηµαντικά από την
πραγµατικότητα.

Ισχυρίστηκαν ορισµένοι ότι η Κυβέρνηση έµεινε αδρανής απέ-
ναντι στην επέλαση της πανδηµίας του COVID19, αφήνοντας
απροστάτευτους εργαζόµενους και κρατούµενους στα καταστή-
µατα κράτησης. Ουδέν αναληθέστερον. Έχω προσωπικά ενηµε-
ρώσει πλήθος Βουλευτών µέσω της διαδικασίας κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου απαντώντας γραπτά και προφορικά σε σαράντα
επτά ερωτήσεις και δύο επίκαιρες ερωτήσεις, τις οποίες κατα-
θέτω σήµερα στα Πρακτικά, για το σύνολο των δράσεων και
πρωτοβουλιών µας. Κατέθεσα επανειληµµένως πλήθος εγγρά-
φων και πινάκων ευελπιστώντας ότι το ίδιο ενδιαφέρον για ενη-
µέρωση θα επιδείξουν και εκείνοι που σήµερα εγκαλούν τη
Κυβέρνηση για αδιαφορία απέναντι στην υγειονοµική απειλή.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πληροφόρηση είναι διαρκής,
τα στοιχεία είναι πλήρη και κατατίθενται εκ νέου σήµερα ενώπιόν
σας. Ελπίζω ότι έστω και εκ των υστερών κατόπιν των όσων
ακούστηκαν θα τύχουν της προσοχής σας.

Ειπώθηκαν επίσης πολλά περί δήθεν αδιαφορίας στην πρόσ-
ληψη ιατρών και νοσηλευτών στα καταστήµατα κράτησης. Πράγ-
µατι αποτελεί ένα ζήτηµα υψίστης προτεραιότητας, το οποίο
εξετάζουµε µε προσοχή σε συνεργασία και µε τα συναρµόδια
Υπουργεία. Να επισηµάνω ότι αποτελεί ένα χρόνιο και πολύ-
πλοκο ζήτηµα καθότι τόσο στο παρελθόν µε την προκήρυξη
4Κ/2014 όσο και µε την 6Κ/2018 σηµαντικός αριθµός θέσεων ια-
τρών παρέµεινε αδιάθετος λόγω έλλειψης υποψηφίων. Από την
4Κ αφορούσε είκοσι πέντε θέσεις ενώ από την 6Κ αφορούσε
οκτώ από τις εννιά συνολικά προκηρυχθείσες θέσεις. Είναι ένα
ζήτηµα το οποίο µας απασχολεί και το οποίο εξετάζουµε συνο-
λικά και σε επίπεδο παρεχόµενων κινήτρων µε στόχο την εξεύ-
ρεση της βέλτιστης δυνατής λύσης.

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στις επισηµάνσεις
που ακούστηκαν από µερίδα µελών της αρµόδιας Επιτροπής
αναφορικά µε τη σύσταση εκατόν τριάντα νέων οργανικών θέ-
σεων στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Η εξέ-
ταση του συγκεκριµένου ζητήµατος απαιτεί να έχουµε υπόψη
µας ορισµένα επιµέρους στοιχεία. 

Πρώτον, δεν µιλάµε για προσλήψεις, όπως αρκετοί ισχυρίστη-
καν. Αντίθετα θα υπάρξει υπουργική απόφαση, η οποία θα προ-
βλέπει τη σχετική κατανοµή ανάµεσα στις υπάρχουσες και στις
νεοσυσταθείσες διευθύνσεις. Η πλήρωσή τους θα επέλθει από
την ένταξη στο πλαίσιο κινητικότητας από αποσπάσεις.

Δεύτερον, χρήσιµο είναι να έχουµε υπόψη ότι οι ανάγκες της
Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής µαζί µε τις υπό-
λοιπες ανάγκες στο Υπουργείο Δικαιοσύνης αναφορικά µε τις
λοιπές του αρµοδιότητες εξυπηρετούνταν από µία ΓΔΟΥ δύνα-
µης εκατόν είκοσι τριών περίπου ατόµων. Η αντίστοιχη υπηρεσία
ΓΔΟΥ της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής για
τις ιδιαίτερα αυξηµένες ανάγκες που αντιµετωπίζει σήµερα κα-
λύπτεται από µόλις έντεκα άτοµα.

Τρίτον, η λίστα που αφορά την πρόβλεψη εκατόν τριάντα νέων
οργανικών θέσεων στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πο-
λιτικής και οι ειδικότητες που περιλαµβάνονται δεν εµποδίζουν
σε κάτι µία αντίστοιχη πρωτοβουλία στο µέλλον µε στόχο την
συµπερίληψη όλων εκείνων των ειδικοτήτων που θα τονώσουν
ακόµη περισσότερο την ψυχοκοινωνική διάσταση της σωφρονι-
στικής πολιτικής µας. Προτού, όµως, προχωρήσουµε σε αυτό

απαιτείται άµεση θεραπεία ζητηµάτων δυσλειτουργίας, διοική-
σεως και διαχείρισης ώστε να καταστεί εκ νέου η κεντρική υπη-
ρεσία ικανή από πλευράς δυναµικού να επιτελεί την αποστολή
της, εξασφαλίζοντας την εύρυθµη καθηµερινή λειτουργία του
συνόλου των σωφρονιστικών καταστηµάτων της χώρας. 

Αρκετά επίσης, ήταν τα σχόλια γύρω από την ίδρυση δύο νέων
διευθύνσεων, Τεχνικών Υπηρεσιών και Ηλεκτρονικής Διακυβέρ-
νησης. Εδώ θα ήθελα να πω το εξής: κυρίες και κύριοι, είναι κά-
ποια στιγµή καιρός να πάψουµε να φιλοσοφούµε για τα προφα-
νή. Αναρωτιούνται κάποιοι ποια η χρησιµότητα ιδρύσεως της Δι-
εύθυνσης Τεχνικής Υποστήριξης. Θα πρέπει, λοιπόν, να µας εξη-
γήσουν ποιος θα είναι αρµόδιος και ικανός να προχωρήσει σε
µία µελέτη, σε µία τεχνική παρέµβαση σε τοµείς και κτηριακές
εγκαταστάσεις αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµατείας Αντεγ-
κληµατικής Πολιτικής χωρίς την ύπαρξη της εν λόγω διεύθυνσης.
Αυτό ακριβώς θεραπεύει η εν λόγω διάταξη, που σε συνδυασµό
µε το άρθρο 8 εξασφαλίζει και το αναγκαίο προσωπικό.

Ορισµένοι πάλι εξέφρασαν προβληµατισµό σχολιάζοντας σκω-
πτικά τη χρησιµότητα ίδρυσης Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης. Αφού αντιπαρέλθω το προφανές του πράγµατος, που
στις παραµονές του 2021 για κάποιους δεν είναι, θα ήθελα να
σηµειώσω το εξής: η ίδρυση της εν λόγω διεύθυνσης θα συµ-
βάλλει καθοριστικά στην πορεία ψηφιοποίησης της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής καθώς και την ανάληψη
δράσεων που θα επεκτείνονται σε όλο το εύρος του σωφρονι-
στικού δικτύου της χώρας. Ταυτόχρονα αποτελεί το αναγκαίο ερ-
γαλείο, που θα εξασφαλίσει την πορεία υλοποίησης προγραµµά-
των και πρωτοβουλιών που έχουµε δροµολογήσει σε συνεργασία
µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και συναρµόδια
Υπουργεία. Ήδη έχουµε προβεί στις αναγκαίες ενέργειες µε την
Κοινωνία της Πληροφορίας και το Υπουργείο Δικαιοσύνης για το
έργο «Υπηρεσίες τηλεδιάσκεψης σε δικαστήρια και σωφρονι-
στικά καταστήµατα και παροχή υπηρεσιών ενηµέρωσης της πο-
ρείας των πινακίων και εκθεµάτων και των δικαστηρίων, ηλεκτρο-
νικό πινάκιο».

Ακόµη, βρισκόµαστε σε φάση διαβούλευσης µε το Υπουργείο
Υγείας και την Κοινωνία της Πληροφορίας για τη δηµιουργία συ-
στήµατος τηλεϊατρικής στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και
διασύνδεση µε υφιστάµενα συστήµατα, ώστε να περιλαµβάνον-
ται σε αυτό και οι δοµές των καταστηµάτων κράτησης της χώ-
ρας, µε στόχο τη βελτίωση της υγειονοµικής κάλυψης των κρα-
τουµένων. 

Καθίσταται σαφής, λοιπόν, η αναγκαιότητα ίδρυσης της εν
λόγω Διεύθυνσης, χωρίς την οποία αδυνατούµε να υλοποι-
ήσουµε πρωτοβουλίες, που στόχο έχουν τη στήριξη των κρατου-
µένων και εργαζοµένων στα καταστήµατα κράτησης. 

Άκουσα επίσης µε ιδιαίτερη προσοχή όσα επισηµάνθηκαν για
τα άτοµα µε αναπηρία. Σε περίπτωση που δεν υπέπεσε στην αν-
τίληψη κάποιων, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα και όσους µας
παρακολουθούν ότι, ανταποκρινόµενοι σε πάγια αιτήµατα της
Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ατόµων µε Αναπηρία, ήδη συµµετέ-
χουµε στην κατάρτιση του εθνικού σχεδίου δράσης για τα δι-
καιώµατά τους. Σε στενή και διαρκή συνεργασία µε το Κέντρο
Μελετών Ασφαλείας, έχουµε καταρτίσει ολοκληρωµένο επιχει-
ρησιακό σχεδιασµό, ο οποίος αποτυπώνεται συνοπτικά στο έγ-
γραφο που καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Τα βήµατα που γίνονται είναι γοργά και σύντοµα θα έχουµε
µία πλήρη εικόνα των αναγκών και των παρεµβάσεων που απαι-
τούνται, ώστε να στηριχθεί η κοινότητα των ΑΜΕΑ, όπως πραγ-
µατικά της αξίζει. 

Θα ήθελα να κάνω µία επισήµανση, αναφορικά µε τις έντονες
παρατηρήσεις ορισµένων που έγιναν σχετικά µε την έλλειψη
προσωπικού στα καταστήµατα κράτησης. Κατ’ αρχάς, θα απο-
τελούσε απόδειξη πολιτικής εντιµότητας αν κρατούσαν χαµηλό-
τερους τόνους εκείνοι που έλαβαν αυτές τις νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, που οδήγησαν παραµονές των εκλογών του 2019
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να αποχωρήσουν διακόσιοι σαράντα δύο πρώην δηµοτικοί αστυ-
νοµικοί από το ανθρώπινο δυναµικό που εργάζονταν στα κατα-
στήµατα κράτησης, αναγκαίο και απαραίτητο προσωπικό που
συνεχώς µειώνεται, όπως συνέβη µε πενήντα πέντε επιπλέον
πρώην δηµοτικούς αστυνοµικούς, οι οποίοι εντάχθηκαν στον
πρώτο κύκλο κινητικότητας το 2019. 

Σε ό,τι αφορά την προκήρυξη 6Κ/2018, αυτή οµολογουµένως
έχει απαράδεκτα καθυστερήσει για λόγους οι οποίοι δεν αφο-
ρούν χειρισµούς της Κυβέρνησης. Τουναντίον, επεξεργαζόµαστε
πρωτοβουλία, ώστε σύντοµα να είµαστε σε θέση να παραλαµβά-
νουµε τµηµατικά νέο προσωπικό από την εν λόγω προκήρυξη. 

Έχοντας εντοπίσει τις αιτίες της πολύχρονης καθυστέρησης
επιχειρούµε να τις θεραπεύσουµε για µελλοντικές προσλήψεις
απαραίτητου προσωπικού, µέσα από διαδικασίες που περιγρά-
φονται και στο άρθρο 11 του εν λόγω σχεδίου νόµου. 

Συνεπώς, δεν αντέχει απέναντι στη λογική ο οποιοσδήποτε
ισχυρισµός και αµφισβήτηση γύρω από τις ειλικρινείς προθέσεις
της Κυβέρνησης να ενισχύσει το προσωπικό που εργάζεται στα
καταστήµατα κράτησης. 

Ολοκληρώνοντας, θέλω να υπογραµµίσω ότι το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου αποτελεί µια ολοκληρωµένη προσπάθεια πολλών
µηνών, η οποία θεραπεύει πλήθος δυσλειτουργιών ανασυγκρο-
τώντας µία κεντρική Υπηρεσία σε τοµείς, που οι συνεχώς αυξα-
νόµενες ανάγκες έδειξαν ότι υπολείπεται τεχνικής και διαχειρι-
στικής επάρκειας. Καθήκον, λοιπόν, της Κυβέρνησης είναι να πα-
ρέµβει νοµοθετικά, µε αποφασιστικό και ολιστικό τρόπο, υπό το
πρίσµα αυτών των νέων συνθηκών. 

Καλούµε, λοιπόν, όλους τους Βουλευτές να σταθούν υπεύ-
θυνα υπερψηφίζοντας την εν λόγω νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης, αγνοώντας όσους αντιλαµβάνονται την άσκηση πο-
λιτικής ως µία µονότονη επανάληψη συγκεκριµένων θέσεων και
απόψεων επί θεµάτων, τα οποία έχουν πλειστάκις απαντηθεί σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε. 
Παρακαλώ τώρα την κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, Κοινοβουλευ-

τική Εκπρόσωπο του ΜέΡΑ25, να έρθει στο Βήµα.
Για να οργανώσουµε λίγο τη συζήτηση, µετά θα µιλήσουν τέσ-

σερις Βουλευτές, µε τη σειρά: ο κ. Ξανθόπουλος από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο κ. Δηµοσχάκης από τη  Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Παπαναστά-
σης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και η κ. Ζωή Μακρή
από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Στο σηµείο αυτό εάν χρειαστεί Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
να ζητήσει τον λόγο, θα έχει τη δυνατότητα, αν δεν χρειαστεί, θα
πηγαίνει πιο πίσω και θα προχωράµε από τον κατάλογο. 

Ορίστε, κυρία Αδαµοπούλου, έχετε τον λόγο και συγγνώµη για
πριν.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν πειράζει. Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, αναφερθήκατε στην οµιλία σας, σε σχέση µε
τις προθέσεις αυτού του νοµοσχεδίου που συζητάµε σήµερα, ότι
αποσκοπεί στο να ενισχύσει τη Δηµοκρατία. Το αν αυτό συµβαί-
νει, θα τοποθετηθώ αργότερα. 

Είµαι όµως υποχρεωµένη να αναφερθώ στην πραγµατική αν-
τιδηµοκρατική διολίσθηση που βιώνουµε, σε σχέση µε τα γεγο-
νότα της επετείου της δολοφονίας του Αλέξανδρου Γρηγορό-
πουλου, σε συνέχεια βεβαίως του παραλογισµού που βιώσαµε –
και Βουλευτές και πολίτες- στην επέτειο της 17η Νοεµβρίου. 

Πραγµατικά, υπάρχει µία εκτροπή, η οποία έχει γίνει κανονι-
κότητα. Αναφέροµαι πρώτα απ’ όλα στο περιστατικό να βλέ-
πουµε να διαλύονται λουλούδια στο µνηµείο του δολοφονηµένου
δεκαπεντάχρονου, σε µία, θα λέγαµε, στιγµή επίδειξης δύναµης,
µία αψυχολόγητη κίνηση, που βεβαίως δεν λέω ότι εκφράζει όλο
το αστυνοµικό Σώµα, όµως, υπάρχει οπτικοακουστικό υλικό που
καταγράφει αυτό το γεγονός.

Να αναφερθώ στο γεγονός ότι η πανδηµία έχει εργαλειοποι-
ηθεί, για να καταπατώνται τα δικαιώµατα των πολιτών, να γίνεται
διερεύνηση των προσωπικών τους αντικειµένων, να βλέπουµε
αναίτια σύλληψη και στοχοποίηση συνδικαλιστών, γιατρών, την
ώρα που τελειώνουν από την εφηµερία τους, δικηγόρων την ώρα

που ασκούν τα υπερασπιστικά τους καθήκοντα. 
Βλέπουµε να ποινικοποιείται, όχι µόνο η πολιτική ζωή. Βλέ-

πουµε να ποινικοποιείται ακόµη και η άσκηση του δικηγορικού
λειτουργήµατος, ακόµη και την ώρα που οι άνθρωποι αυτοί πάνε
να ασκήσουν τα υπερασπιστικά καθήκοντά τους, ξεχνώντας, πα-
ραβλέποντας ότι οι δικηγόροι είναι πάνω από όλα συλλειτουργοί
της δικαιοσύνης. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ σε ένα περιστατικό σύλληψης
δύο ανηλίκων. Τους συνέλαβαν την ώρα που απλά περπατούσαν
αµέριµνοι, την ηµέρα της επετείου της δολοφονίας του Αλέξαν-
δρου Γρηγορόπουλου, χωρίς να έχουν παραβιάσει κανένα υγει-
ονοµικό µέτρο, µε το σκεπτικό ότι δεν προβλέπεται ο κωδικός 6
που είναι η άθληση. Τους προσήγαγαν στο αστυνοµικό τµήµα,
όπου τους άσκησαν πραγµατική ψυχολογική βία, προκειµένου
να υπογράψουν το πρόστιµο, διότι διαφορετικά τους είπαν ότι
δεν θα µπορούσαν να υποβάλουν ένσταση. Τα παιδιά κατατρο-
µοκρατηµένα υπέγραψαν τελικά το πρόστιµο και δεν τους παρα-
χωρήθηκε ούτε το δικαίωµα να δουν τους δικηγόρους τους. 

Θα αναφερθώ, επίσης, στο κατάπτυστο γεγονός της επιληπτι-
κής κρίσης που έπαθε ένας από τους συλληφθέντες. Σύµφωνα
µε δηµοσιεύµατα και µαρτυρίες –µπορείτε να το διαψεύσετε-, οι
αστυνοµικοί παρακολουθούσαν ατάραχοι το παιδί να βγάζει αίµα
από το στόµα του και αν δεν παρενέβαιναν οι συλληφθέντες,
µπορεί το παιδί να είχε χάσει και τη ζωή του γι’ αυτό και µε την
παρέµβασή τους κατάφερε τελικά να διακοµιστεί στο νοσοκο-
µείο. 

Με πρόσχηµα, λοιπόν, την πανδηµία βλέπουµε ένα πογκρόµ
αυθαιρεσίας, ένα πογκρόµ τροµοκρατίας, καταστολής. Βεβαίως
και παρατηρούµε φαινόµενα βίας. Να αναφερθώ στα γεγονότα
της οικογένειας Ινδαρέ, τη βία που ασκήθηκε; Να αναφερθούµε
στην οικογένεια Κατή στα Σεπόλια; Να αναφερθούµε σε περιστα-
τικά βίας στα Γιάννενα, στο Γαλάτσι; 

Είναι πολλά τα περιστατικά και όλα αυτά µε πρόσχηµα την τή-
ρηση των υγειονοµικών µέτρων, όταν συνθήκες αυξηµένου συγ-
χρωτισµού παρατηρήθηκαν στο κλειστό αµφιθέατρο της Πέτρου
Ράλλη την 6η Δεκεµβρίου, στο οποίο στοιβάχτηκαν εξήντα δύο
προσαχθέντες και είκοσι περίπου αστυνοµικοί. 

Είναι πολύ λυπηρό ότι δεν λαµβάνουν χώρα µόνο αυτά τα φαι-
νόµενα. Το πιο λυπηρό είναι ότι έχει τελικά καταργηθεί κάθε έν-
νοια κράτους δικαίου και ασφάλειας δικαίου. Θα τολµήσω να πω
ότι παρατηρούµε φαινόµενα αστυνοµοκρατίας. Αυτό γιατί; Διότι
βλέπουµε να επικρατεί µια κουλτούρα ατιµωρησίας και ασυλίας
όλων αυτών των περιστατικών. 

Το χειρότερο από όλα είναι ότι δεν ασκούνται πειθαρχικές διώ-
ξεις, ότι οι εισαγγελικές αρχές δεν παρεµβαίνουν, δεν ασκούνται
ποινικές διώξεις, αλλά τελικά διατάσσεται έρευνα για Αρχηγούς
κοµµάτων, στοχοποιούνται Βουλευτές στο πλαίσιο άσκησης των
πολιτικών τους καθηκόντων για δηλώσεις που κάνουν. 

Θα πρέπει λοιπόν, να σπάσει αυτή η κουλτούρα της ατιµωρη-
σίας και βεβαίως θα είµαστε πάρα πολύ θετικοί σε ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο θα προβλέπει τον εκδηµοκρατισµό της Αστυνοµίας,
την εκπαίδευση και την κατάρτιση αυτών των ανθρώπων, οι
οποίοι βεβαίως και διακινδυνεύουν τη ζωή τους. Δεν αναφερό-
µαστε σε όλο το αστυνοµικό Σώµα. Αναφερόµαστε σε ένα κοµ-
µάτι αυτού του Σώµατος, το οποίο καλώς ή κακώς η αλήθεια
είναι ότι παρουσιάζει φαινόµενα παθογένειας.

Σε ένα τέτοιο λοιπόν, νοµοσχέδιο µεταρρύθµισης προοδευτι-
κής και εκσυγχρονισµού που θα συνάδει µε τις εξελίξεις τις ευ-
ρωπαϊκές βεβαίως και θα είµαστε πάρα πολύ θετικοί.

Επί του νοµοσχεδίου, βιώνουµε και εδώ µία έντονη αίσθηση
αµηχανίας σε σχέση µε τα θέµατα σωφρονιστικής πολιτικής,
διότι βλέπουµε ότι το Υπουργείο φαίνεται να µην κατανοεί, να
µην θέλει να κατανοήσει αυτά τα βασικά και στοιχειώδη ζητή-
µατα, να µην διαχειρίζεται µε κατάλληλο τρόπο τα θέµατα σω-
φρονιστικής πολιτικής και να µην αντιλαµβάνεται την κοινωνική
σηµασία αυτών των τόσο ευαίσθητων ζητηµάτων. Βεβαίως, ήταν
µοιραίο να συµβεί αυτό, αφού αµέσως µετά την ανάληψη της
διακυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία η Γενική Γραµµατεία Αν-
τεγκληµατικής Πολιτικής µεταφέρθηκε µε το «έτσι θέλω» στο
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Αν ανατρέξουµε στην ειδησεογραφία του καλοκαιριού του
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2019, θα δούµε ότι ενάµισι χρόνο µετά δικαιώνονται οι πιο απαι-
σιόδοξες προβλέψεις και οι πιο σκληρές κριτικές. Αυτή η διαπί-
στωση κατατέθηκε µε τον πιο ευθύ τρόπο κατά τη συζήτηση στην
Επιτροπή από ανθρώπους που εργάζονται στην πρώτη γραµµή
του σωφρονισµού. Τι µας µετέφεραν; Ότι δεν υπάρχει καµία αµ-
φιβολία ότι αυτή η αλλαγή έγινε χωρίς σχεδιασµό, χωρίς προ-
γραµµατισµό.

Το έργο δε της Γενικής Γραµµατέας Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής είναι κατά κοινή οµολογία αποτυχηµένο, το θεσµικό της ισο-
ζύγιο αρνητικό. Μιλάµε για ανθρώπους που δεν έχουν καµία
επαφή, καµία γνώση µε αυτό το αντικείµενο, το ιδιαίτερα ευαί-
σθητο και ιδιοσυγκρασιακό αντικείµενο, στο οποίο κρατούν τε-
λικά τα ηνία άνθρωποι οι οποίοι παρουσιάζουν συµπεριφορές
υπεροψίας, αναλγησίας, εµφορούµενοι από εµµονές σε επικίν-
δυνα απαρχαιωµένα ιδεολογήµατα, χωρίς επαφή µε την επι-
στήµη, χωρίς αναφορά σε βέλτιστες πρακτικές, χωρίς καµία
σύνδεση µε τα προτάγµατα του φιλελεύθερου ποινικού δικαίου
και χωρίς καµµία επίκληση δεδοµένων.

Δυστυχώς, λοιπόν, όλες αυτές οι πρακτικές δεν συνάδουν
ούτε µε τη µεθοδολογία και επιστηµονική αντίληψη και σίγουρα
δεν συµπλέουν µε το σύγχρονο ευρωπαϊκό πνεύµα και τον ευ-
ρωπαϊκό πολιτικό πολιτισµό που έχει κληροδοτήσει συγκεκριµέ-
νες θεµελιακές αρχές και αντιλήψεις στον χώρο του ποινικού
δικαίου, του σωφρονισµού και των δικαιωµάτων.

Επ’ αφορµή, επίσης, της διαβόητης λίστας του κ. Πέτσα, η Επί-
τροπος Δικαιοσύνης κ. Γιούροβα πολύ πρόσφατα έβαλε στο ίδιο
κάδρο, στην ίδια θέση µε την Ουγγαρία και την Πολωνία -δύο
κράτη παρίες της Ένωσης- τη χώρα µας στους τοµείς της δια-
φάνειας, της δικαιοσύνης και των δικαιωµάτων.

Στα υπόλοιπα, όµως, ζητήµατα, όπως αποδεικνύει το συνολικό
νοµοθετικό πολιτικό και επιχειρησιακό άθροισµα του Υπουρ-
γείου, φαίνεται ότι θέλετε να παραµείνετε σε αυτή τη θέση, θέ-
λετε η χώρα να ταυτιστεί µε ό,τι πιο οπισθοδροµικό.

Πάµε, λοιπόν, στο όραµα του νοµοσχεδίου, το οποίο είναι ένα
όραµα «νέο-σωφρονισµού», από το οποίο, όµως, όπως επεσή-
µανε ο Συνήγορος του Πολίτη, απουσιάζει η ολιστική προσέγγιση
και η µακροπρόθεσµη προοπτική για µία συνολική αναθεώρηση
του Σωφρονιστικού Κώδικα, µε ενσωµάτωση των αντίστοιχων ευ-
ρωπαϊκών και διεθνών εξελίξεων στην έννοµη τάξη µας. Δεν
υπάρχει καµία πρόβλεψη για κοινωνική, οικογενειακή και εργα-
σιακή επανένταξη των κρατουµένων, µε σεβασµό στα θεµελιώδη
δικαιώµατά τους, µε µείωση του ποσοστού της υποτροπής, µε
βελτίωση των όρων εγκλεισµού και αντιµετώπιση των αρνητικών
συνεπειών αυτού.

Θυµηθήκατε µετά από εννέα σχεδόν µήνες και αφού η κατά-
σταση έφτασε στο απροχώρητο, να ασχοληθείτε µε τα θεραπευ-
τήρια. Τα εγκαταλείψαµε στην τύχη τους, αφήνοντας εξήντα
επτά νοσηλευτές και µονοψήφιο αριθµό γιατρών για τριάντα τέσ-
σερα καταστήµατα κράτησης. Και όχι µόνο αυτό, αλλά στις πε-
ρισσότερες φυλακές δεν λειτουργούν καν αναρρωτήρια, δεν
υπάρχουν εναρκτήρια, ούτε καν γιατροί οι οποίοι να υπογράφουν
κατεπείγουσες µεταγωγές κρατουµένων, όταν χρειάζεται να νο-
σηλευτούν εκτός φυλακής.

Τώρα, λοιπόν, στρέφεστε σε συµβάσεις γιατρών και νοσηλευ-
τών κατ’ επίσκεψη, τακτική που ως προς τους γιατρούς έχει δο-
κιµαστεί, δεν έχει λειτουργήσει αποτελεσµατικά ούτε ανταποκρί-
νεται στις πραγµατικές ανάγκες.

Ποιες είναι αυτές; Σας τις µετέφεραν οι ίδιοι οι σωφρονιστικοί
υπάλληλοι: Μόνιµο ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό. Τι θα
έπρεπε να είχε κάνει το νοµοσχέδιο; Θα έπρεπε να είχε εξετάσει
γιατί οι γιατροί που κατά καιρούς διορίζονται στις ελληνικές φυ-
λακές αποχωρούν και παραιτούνται σωρηδόν και να είχε φρον-
τίσει να διορθώσει προφανώς τα δοµικά κενά, τις ελλείψεις και
τα προβλήµατα που υπάρχουν µέσα στις φυλακές.

Τι άλλο δεν κάνει το νοµοσχέδιο; Δεν συµβάλλει στην αποσυµ-
φόρηση των καταστηµάτων κράτησης, δεν στηρίζει κεντρικές
επιλογές πετυχηµένες εδώ και δεκαετίες. Δεν περιορίζεται µόνο
εκεί, κάνει το ακριβώς αντίθετο. Έρχεται να σαρώσει, να καταρ-
γήσει δύο σωφρονιστικούς θεσµούς, πολύ σηµαντικούς και δο-
κιµασµένους, όπως είναι οι άδειες και οι αγροτικές φυλακές.

Όσον αφορά το θέµα των αδειών, οι οποίες είναι γεγονός ότι

συµβάλλουν στην επανένταξη και στην επανακοινωνικοποίηση
του κρατουµένου, σας το είπαν εξαιρετικά και ευσύνοπτα οι ίδιοι
οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι. Η άδεια είναι ανάγκη για το σύ-
στηµα και δικαίωµα για τον κρατούµενο και ένα µέσο µείωσης
των αρνητικών συνεπειών κράτησης.

Σύµφωνα, µάλιστα, µε τα στοιχεία που επικαλέστηκε ο Συνή-
γορος του Πολίτη, στο 98% των περιπτώσεων οι προϋποθέσεις
χορήγησης της άδειας τηρήθηκαν στο έπακρο. Αυτό που ανα-
φέρει η αιτιολογική έκθεση, ότι η αυστηροποίηση του πλαισίου
των αδειών ερείδεται πάνω στην αποτυχία του θεσµού, δεν ενι-
σχύει. Ο ίδιος ο Συνήγορος του Πολίτη στο υπόµνηµα που υπέ-
βαλε µιλάει για αποτυχία, για παραβίαση δηλαδή των όρων, της
τάξεως του 3%.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, 98% ποσοστό επιτυχίας του θεσµού
στα τριάντα δύο χρόνια ύπαρξής του. Πραγµατικά, δεν πιστεύ-
ουµε ότι υπάρχει άλλος θεσµός που να λειτουργεί µε τόσο µε-
γάλη επιτυχία και εσείς τον ακυρώνετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρησιµοποιήσω και τη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ναι, σας έβαλα

χρόνο πέντε λεπτά τώρα, αλλά τα δικαιούστε, γιατί από λάθος
είχα βάλει επτά. Προχωρήστε, δεν σας διακόπτω.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Εντάξει, ευχαριστώ.
Η πολιτική, λοιπόν, που εφαρµόζεται στο νοµοσχέδιο αυτό δεν

είναι απλώς αναιτιολόγητη και οπισθοδροµική. Για τη συντριπτική
πλειονότητα των περιπτώσεων ο ελάχιστος χρόνος έκτισης που
θα χρειάζεται, για να µπορεί ο κρατούµενος να ζητήσει άδεια, θα
συµπίπτει µε τον ελάχιστο χρόνο έκτισης της υφ’ όρον απόλυ-
σης, δηλαδή ή θα παίρνουν άδεια όταν αποφυλακιστούν ή δεν
θα παίρνουν καθόλου άδεια. Συνεπώς, τι νόηµα και αξία αποµένει
µε αυτή τη λογική στον θεσµό της άδειας; Κανένα νόηµα!

Άλλο ένα ζήτηµα που προκύπτει: Το προτεινόµενο σύστηµα
ουσιαστικά ευνοεί την αποχή από την εργασία στις φυλακές, δη-
λαδή υποσκάπτει µε αντικίνητρα και την απασχόληση ως από-
δειξη θετικής µεταστροφής.

Δεν θα έπρεπε, λοιπόν, να πριµοδοτούνται µέσω της άδειας οι
κρατούµενοι που εργάζονται, που δείχνουν µία πραγµατική, ου-
σιαστική βελτιωτική συµπεριφορά µέσα στις φυλακές; Δεν θα
έπρεπε αυτός να είναι ο στόχος;

Για τις αγροτικές φυλακές, άλλος ένας αποδοτικός και πετυ-
χηµένος θεσµός ο οποίος µπαίνει στον γύψο, µπαίνει στην κατά-
ψυξη χωρίς κανέναν σοβαρό λόγο, χωρίς καµία σοβαρή αντι-
πρόταση. Οκτακόσιοι περίπου κρατούµενοι που ζουν και εργά-
ζονται στις φυλακές αυτές, άτοµα τα οποία έχουν αποδείξει έµ-
πρακτη βελτιωτική συµπεριφορά, θα πρέπει να επιστρέψουν στις
κλειστές φυλακές. Δηλαδή θα έχουµε περισσότερους υπεράριθ-
µους και στη συνέχεια, αυτοί οι κρατούµενοι θα υποστούν δυ-
σµενέστερη µεταχείριση, παρ’ ότι αποδεικνύουν ότι σωφρονί-
ζονται και έχουν ανταποκριθεί στις ανάγκες της λειτουργίας της
αγροτικής φυλακής. Επιστρέφοντας, βεβαίως, τι θα γίνει; Πολύ
απλά θα επιδοθούν σε άλλου είδους ασχολίες και έτσι ξεκινάει ο
φαύλος κύκλος της υποτροπής.

Αντί, λοιπόν, να συζητήσετε τις προτάσεις ανασυγκρότησης
των τεσσάρων αγροτικών φυλακών, εσείς θα τις αφήσετε χωρίς
σωφρονιστικό, χωρίς παραγωγικό αντικείµενο. Κουφάρια από
µπετόν και ακαλλιέργητα χωράφια θα είναι η κατάληξή τους.

Άλλο ένα παράδοξο σηµείο: Κρατούµενος κλειστής φυλακής
θα µπορεί να παίρνει άδεια, δηλαδή να βγαίνει προσωρινά µε
όρους στην ελεύθερη διαβίωση, αλλά δεν θα µπορεί να µετάγε-
ται και να εργάζεται σε αγροτική φυλακή. Πραγµατικά, σε ποια
λογική υπακούουν αυτές οι επιλογές;

Δεν µπορώ, βεβαίως, να µην υπενθυµίσω και την κατάργηση
του θεσµού της κοινωφελούς εργασίας, την αναστολή, αλλά ου-
σιαστικά έχει αποδυναµωθεί, έχει καταργηθεί. Στις 9 Αυγούστου
2019 είχατε πει ότι την αναστέλλετε µε σκοπό να την οργανώσετε
και µέχρι τώρα δεν έχουµε λάβει καµία ενηµέρωση σε σχέση µε
την εξέλιξη αυτής της απόφασής σας.

Μέχρι, λοιπόν, εσείς να αποφασίσετε να οργανώσετε τον
θεσµό, θα συνεχίζει η χώρα να παραµένει χωρίς αταξική εναλ-
λακτική ποινή, δηλαδή θα πρέπει να προωθείται ο θεσµός της

3876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρηµατικής ποινής, «όποιος πληρώνει απλά καθάρισε»;
Προφανέστατα, λοιπόν, θεωρούµε ότι ψευδώς και προσχηµα-

τικά επικαλεστήκατε κάποια προβλήµατα. Από την προσωπική
µου εµπειρία αυτό που έχω δει είναι ότι µια χαρά λειτουργούσε
ο θεσµός και δοµές υπήρχαν, οι οποίες δέχονταν να εκτίσουν
εκεί τη συγκεκριµένη ποινή, την εναλλακτική ποινή.

Κάτι ακόµη: Είπε στην επιτροπή ο Υπουργός ότι όλη η Ευρώπη
σήµερα κινείται σε αυστηροποίηση -σκληρή αυστηροποίηση- του
θεσµικού πλαισίου αστυνόµευσης και όχι µόνο. Απαριθµώ: Αγ-
γλία, Γερµανία, Ιταλία, Ισπανία και πρόσφατα η Γαλλία, όπου εί-
δαµε τι έγινε µε τις διατάξεις για τη βιντεοσκόπηση των αστυνο-
µικών.

Εδώ τίθενται δύο ζητήµατα: Πρώτον, επικαλείστε κράτη και µι-
λάτε για αυστηροποίηση, χωρίς να µας πείτε κατ’ αρχάς σε τι συ-
νίσταται αυτή και πώς ήταν η κατάσταση πριν. Να θυµίσουµε ότι
το ελληνικό σύστηµα έχει κριθεί ήδη διεθνώς ως πολύ αυστηρό,
ενώ τα συστήµατα στα οποία αναφέρθηκε ο Υπουργός ως ηπιό-
τερα. Αν, λοιπόν, αυτοί µεταβαίνουν από ηπιότερα σε λιγότερο
ήπια µοντέλα, που και αυτό είναι υπό αµφισβήτηση, εµείς µετα-
βαίνουµε από πολύ αυστηρά σε ακραία αυστηρά. Άρα, καταλή-
γουµε να συγκρίνουµε µήλα µε πορτοκάλια.

Δεύτερον, είπατε τι γίνεται µε τις διατάξεις για τη βιντεοσκό-
πηση στη Γαλλία. Μετά τη λαϊκή κατακραυγή, αυτές οι διατάξεις
αποσύρθηκαν. Αντιθέτως, υπάρχει δηµοσίευµα εδώ στην Ελ-
λάδα, όπου οι αστυνοµικές δυνάµεις φέρονται πρόσφατα να
είναι εφοδιασµένες µε φορητή κάµερα. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι εµείς υποστηρίζουµε
νοµοθετήµατα που προάγουν τον ευρωπαϊκό σωφρονιστικό πο-
λιτισµό, τον εκσυγχρονισµό και την εκπαίδευση στην Αστυνοµία,
τον εκδηµοκρατισµό της Αστυνοµίας και την εφαρµογή των πο-
ρισµάτων της επιστήµης στην πολιτική καθηµερινότητα. Όµως,
θα καταδικάζουµε νοµοθετήµατα τα οποία ο ίδιος ο Πρόεδρος
της Οµοσπονδίας των Σωφρονιστικών Υπαλλήλων χαρακτήρισε
ως άδικα και εµπαθή, ως εξαιρετικά προβληµατικά ή επικίνδυνα.
Δυστυχώς, επειδή το δικό σας νοµοθέτηµα εµπίπτει στη δεύτερη
κατηγορία, εµείς θα το καταψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κυρία Αδαµοπούλου. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεόφιλος Ξαν-
θόπουλος. 

Ορίστε, κύριε Ξανθόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μου έκανε εντύπωση το κρεσέντο του κυρίου Υπουργού, ένα

κρεσέντο συντηρητικής σκέψης σε ό,τι αφορά το Σύνταγµα και
τα δικαιώµατα των πολιτών. Και σκέφτοµαι ότι αυτός ο άνθρω-
πος δήλωνε κάποτε σοσιαλιστής εξ ορισµού, δηλαδή άνθρωπος
που αντιλαµβάνεται τις κοινωνικές ευαισθησίες και βλέπει τα ατο-
µικά και πολιτικά δικαιώµατα σε ένα κοινωνικό πλαίσιο και όχι ως
απλές γραµµές του Συντάγµατος. 

Ο νόµος, λοιπόν, το Σύνταγµα δεν είναι άσπρο-µαύρο. Γι’
αυτόν τον λόγο ο νοµοθέτης έχει προβλέψει την αναλογική
εφαρµογή. Και όσον αφορά αυτή η λογική που µας είπε ο κύριος
Υπουργός ότι είναι έτσι ή αλλιώς, ότι ή εφαρµόζεται ή καταργεί-
ται, πραγµατικά απέχει πάρα πολύ από τη φιλελεύθερη προσέγ-
γιση του δικαίου. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω στον κύριο Υπουργό, γιατί αυτό είναι
κάτι που ξέρει, ότι ελευθερία ουσιαστικά είναι η ελευθερία αυτού
που σκέφτεται διαφορετικά. Και γι’ αυτόν τον λόγο έχει νόηµα
να ακούµε τις άλλες φωνές και γι’ αυτόν τον λόγο έχει νόηµα η
λειτουργία της Δηµοκρατίας.

Έρχοµαι, λοιπόν, επί του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. Βλέ-
πουµε ότι ένα υπόγειο, αλλά ισχυρό νήµα συνδέει την αναστολή
του Συντάγµατος που βιώσαµε πρόσφατα, µε τη σύλληψη των
δικηγόρων κατά την άσκηση των καθηκόντων τους. Αλήθεια,
κύριε Υπουργέ, ασκήθηκαν διώξεις για τους υπόλοιπους συλλη-
φθέντες; Έχετε καµµιά πληροφόρηση γι’ αυτό ή ο µόνος στόχος
ήταν οι δύο συγκεκριµένοι συνάδελφοι; Βεβαίως, αυτό το νήµα
συνεχίζεται µέχρι και το συζητούµενο νοµοσχέδιο.

Θα αναφερθώ στα άρθρα που έχουν σχέση µόνο µε το σω-

φρονιστικό σύστηµα. Όµως, δεν µπορεί να µιλήσει κανείς γι’
αυτά τα άρθρα χωρίς να αναφερθεί στην κ. Νικολάου. Με το νο-
µοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, δηµιουργείται ένα σχήµα σαν ρώσικη
κούκλα, σαν µπαµπούσκα. Το Υπουργείο σας εµπεριέχει ένα
άλλο Υπουργείο µε εκατόν εξήντα εργαζόµενους στη Διεύθυνση
Αντεγκληµατικής Πολιτικής και µε έναν οργανισµό που δεν δια-
θέτουν άλλα αυτοτελή Υπουργεία. Παρεµπιπτόντως, η κ. Νικο-
λάου έκανε όντως µεταπτυχιακό και συνεχίζει να το έχει αυτό
στην προµετωπίδα του βιογραφικού της; 

Να σας πω και κάτι τελευταίο; Το rapid test κινέζικης προελεύ-
σεως το οποίο προµηθεύτηκε για τα σωφρονιστικά καταστήµατα
δεν είναι, σύµφωνα µε δηµοσίευµα, στον εγκεκριµένο κατάλογο
σκευασµάτων του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Καταλαβαί-
νετε ότι κάθε µέρα και η κ. Νικολάου προσθέτει άλλο ένα στοι-
χείο στο βιογραφικό της µε τη λογική τού «κάνουµε δουλειές». 

Όσον αφορά τώρα αυτές καθ’ αυτές τις διατάξεις, θέλω να
υπενθυµίσω µία πάγια αξία που διαπερνά κάθετα το ποινικό µας
σύστηµα. Στη φυλακή µπήκες γιατί τιµωρήθηκες. Δεν µπήκες για
να τιµωρηθείς. Άρα, η ποινή σού επιβλήθηκε από το αρµόδιο δι-
καστήριο, γιατί ακριβώς διέπραξες µία πράξη, αλλά ο σωφρονι-
σµός αφορά ένα συγκεκριµένο πρόσωπο το οποίο εκτίει µία
ποινή. Για τη σωφρονιστική επιστήµη δεν έχει διαφορά αυτός
που διέπραξε το ένα αδίκηµα µε το άλλο αδίκηµα. Άρα, το να ει-
σαγάγετε κριτήρια καταδίκης για την απονοµή και τη λειτουργία
του σωφρονιστικού συστήµατος είναι και αντιδραστικό και αντιε-
πιστηµονικό και ουσιαστικά δεν θα προσφέρει τίποτε στη σωφρο-
νιστική πολιτική που οφείλει να ακολουθεί η χώρα. 

Ήρθαν εδώ οι πλέον σχετικοί φορείς, όπως η ολοµέλεια των
Προέδρων των Δικηγορικών Συλλόγων, ο Συνήγορος του Πολίτη,
η Ένωση για τα δικαιώµατα, η ίδια η Οµοσπονδία των σωφρονι-
στικών υπαλλήλων, και σας είπαν µε τον πιο κατηγορηµατικό
τρόπο ότι αυτοί οι δύο θεσµοί, ο θεσµός της άδειας και ο θεσµός
της µεταγωγής στις αγροτικές φυλακές, που αποτελούν βαλ-
βίδα εκτόνωσης και ελπίδας για τους κρατούµενους, πρέπει να
παραµείνουν ως έχουν, αν όχι να γίνουν ευνοϊκότεροι για τους
κρατούµενους. Πράττετε το εντελώς αντίθετο. Διεγείρετε τα
συντηρητικά αντανακλαστικά της κοινωνίας, η οποία αυτούς που
εγκληµάτησαν τους θεωρεί ως καµένα χαρτιά εσαεί. Όµως, δεν
είναι έτσι. Αυτός είναι ο ρόλος της πολιτείας, αυτός είναι ο ρόλος
της αντεγκληµατικής πολιτικής, αυτός είναι ο ρόλος του σωφρο-
νισµού. Δυστυχώς, κωφεύετε ακόµη µία φορά µπροστά στην
πραγµατικότητα.

Θα αναφέρω συγκεκριµένα τέσσερα, πέντε στοιχεία από το
υπό κρίση νοµοσχέδιο. Θέτετε ως προϋπόθεση για τη µεταγωγή
στις αγροτικές φυλακές να µην εκκρεµεί σε βάρος του φυλακι-
σµένου διαδικασία πληµµεληµατικού χαρακτήρα για πράξεις
βίας κατά προσώπων ή απειλής βίας κατά προσώπων και πραγ-
µάτων. Είναι πραγµατικά λογικό να αποτελέσει κώλυµα για να
µεταταγεί στις αγροτικές φυλακές το γεγονός ότι ένας άνθρω-
πος που ζει σε συνθήκες εγκλεισµού -µε ό,τι εντάσεις συνεπά-
γεται αυτό- θα αρπαχτεί µε έναν συγκρατούµενό του; 

Ως Βουλευτής Δράµας, έχω ένα προσωπικό ζήτηµα µε το
άρθρο 12. Έχουµε πει ότι πρέπει να τελειώσει αυτή η περίφηµη
προκήρυξη 6Κ, η οποία καρκινοβατεί εδώ και τόσο καιρό. Καιγό-
µαστε όλοι ως κοινωνία για την αποφόρτιση των φυλακών, ειδικά
σε συνθήκες κορωνοϊού. Είναι έτοιµη η φυλακή στον Νικηφόρο
Δράµας. Είναι για διακόσιους πενήντα οκτώ κρατούµενους, µε
αποτέλεσµα να είναι πολύ µεγάλη η αποφόρτιση που θα επιφέρει
στο σωφρονιστικό σύστηµα. Πραγµατικά έχετε µία απόλυτη ευ-
θύνη που επί ενάµιση χρόνο δεν έχετε κάνει τίποτα.

Και µια και αναφέροµαι στη φυλακή του Νικηφόρου, θα ήταν
ενδεικτική των προθέσεών σας και η ταυτόχρονη λειτουργία του
σχολείου δεύτερης ευκαιρίας, γιατί είναι µία φυλακή που ξεκινάει
από το µηδέν και είναι χρήσιµο να στελεχωθεί µε ό,τι καλύτερο
µπορεί να της προσφέρει το σωφρονιστικό σύστηµα.

Συµφωνούµε, βεβαίως, όσον αφορά τους ψυχικώς πάσχοντες,
κάτι που έχουµε δηλώσει και στις επιτροπές και το δηλώνουµε
και µία φορά ακόµα.

Δεν ακούσαµε τον κύριο Υπουργό να λέει τίποτε για τις µετα-
βατικές διατάξεις, γι’ αυτούς που είναι ήδη στις αγροτικές φυ-
λακές. Πρέπει να υπάρξει διάταξη για τους συγκεκριµένους, να
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παραµείνουν και να εκτίσουν την ποινή τους, ώστε να µην υπάρ-
χει ο τραγέλαφος να επανέρχονται στις κανονικές φυλακές και
να δηµιουργείται εκ νέου πεδίο για τη µετάταξή τους στις αγρο-
τικές φυλακές.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι σύµφωνα µε το σωφρονιστικό
µας σύστηµα, αυτοί που είναι φυλακισµένοι είναι πολίτες. Είναι
πολίτες που έχουν όλα τα δικαιώµατα, πλην ενός, αυτού της
ελεύθερης διάθεσης του εαυτού τους. Τόσο η άδεια όσο και η
µεταγωγή στις αγροτικές φυλακές δεν είναι δωράκι, δεν είναι
επιβράβευση, δεν είναι δέλεαρ, αλλά είναι δικαίωµα των κρατου-
µένων. Βεβαίως πρόκειται για δικαίωµα που θα ασκηθεί κάτω
από προϋποθέσεις, κάτι που είναι αντιληπτό. Όµως, δεν πρέπει
να το βλέπετε αντεστραµµένο από ό,τι είναι στην πραγµατικό-
τητα. Ατυχώς και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προάγεται µία
λογική πάταξης και συντριβής κάθε προσωπικής αντίστασης, µε
αποτέλεσµα και αυτό το νοµοσχέδιο και αυτή η τακτική να εν-
τάσσονται σε όλη τη συντηρητική αντίληψη που έχετε για τα κοι-
νωνικά προβλήµατα της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Ξανθόπουλε.
Κύριε Κεγκέρογλου, µια και ήρθατε τώρα, είπαµε ότι θα µιλή-

σουν τέσσερις Βουλευτές, έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Παφίλης
και µετά εσείς.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη θεσπίζεται ένα αποτελεσµα-
τικό και σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο το οποίο διασφαλίζει τόσο
την εύρυθµη λειτουργία του κράτους δικαίου, όσο και των υπη-
ρεσιών και των φορέων του Υπουργείου. 

Το Σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας περιφρονήθηκε και χρη-
σιµοποιήθηκε βάναυσα από την απελθούσα Κυβέρνηση. Είναι
ένα ιστορικό Σώµα, το οποίο βρίσκεται αταλάντευτα στην προ-
στασία της Δηµοκρατίας, στην υπηρεσία της πολιτείας και της
κοινωνίας. Τα στελέχη αυτού, κατά την ιδιότυπη πολιορκία από
τη γειτονική Τουρκία έδωσαν το αίµα τους στους Εβρίτες και στο
υγειονοµικό µέτωπο δίνουν τη ζωή τους, µε σηµαντικές απώλειες
για τη µεγάλη αστυνοµική οικογένεια, εκφράζοντας από το Κοι-
νοβούλιο τη θλίψη και τον απεριόριστο σεβασµό µας.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο επιδιώκεται η αναµόρφωση
του αποδοµηµένου σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας µας,
µε ένα πλαίσιο σοφών και διορθωτικών διατάξεων. Στόχος πα-
ραµένει η αποσυµφόρηση των σωφρονιστικών καταστηµάτων
κράτησης. Όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά επιχείρησαν την απο-
συµφόρηση των φυλακών, αλλά σηµαιοφόρος είναι η απελθούσα
Κυβέρνηση µέσα από απλόχερες και γαλαντόµες εκπτώσεις και
παραγραφές ποινών φυλάκισης σε κακούργους. Το αποτέλεσµα
ήταν να ξαναγυρίσουν στον τόπο του εγκλήµατος µε επιτυχία και
να διαπράξουν πλέον σκληρότερα και ειδεχθή εγκλήµατα σε
βάρος αθώων συµπολιτών µας.

Έχω υπογραµµίσει, µέσω του κοινοβουλευτικού ελέγχου, κατά
το παρελθόν ότι η αποσυµφόρηση µπορεί να επιτευχθεί µε τολ-
µηρές και οραµατικές πολιτικές. Αντίγραφο αυτής της γραπτής
ερώτησης θα καταθέσω από τον καιρό της Αντιπολίτευσης στα
Πρακτικά της Βουλής. Ξεχωρίζω τρεις επικεφαλίδες εν είδει προ-
τάσεων: πρώτον, για τα ελάσσονος βαρύτητας ποινικά αδική-
µατα αµιγώς οικονοµικού ενδιαφέροντος την καθιέρωση του
θεσµού της κοινωνικής εργασίας.  

Δεύτερον, τη σύναψη διµερών συµβάσεων µε χώρες-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι οι Βαλτικές Χώρες, η Ολλανδία
-και όχι µόνο- που διαθέτουν κενές θέσεις κράτησης, προκειµέ-
νου οι εγκληµατίες εφ’ όσον οι υποθέσεις τους τελεσιδικήσουν
ενώπιον της δικαιοσύνης, να εκτίουν την ποινή τους µε έξοδα του
ελληνικού κράτους σε σωφρονιστικά καταστήµατα µε κενές θέ-
σεις κράτησης στις εν λόγω χώρες.

Τρίτον, η σύναψη συµφωνιών δικαστικής, σωφρονιστικής και
αστυνοµικής συνεργασίας µε τρίτες χώρες µέσω της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης ή και διµερώς µε αυτές που είναι υψηλού ενδιαφέ-

ροντος είναι σοφή πολιτική και υπαλλακτική πράξη. 
Η Νέα Δηµοκρατία έθεσε, ήδη από τις προγραµµατικές της

δηλώσεις σε υψηλή προτεραιότητα την αναβάθµιση της εκπαί-
δευσης των στελεχών των Σωµάτων Ασφαλείας και τη συνεχή
µετεκπαίδευσή τους. Με το άρθρο 36 προβλέπεται µόνο η αύ-
ξηση του χρόνου φοίτησης στη Σχολή Αστυφυλάκων Ελληνικής
Αστυνοµίας κατά ένα επιπλέον εξάµηνο, µε σκοπό την εναρµό-
νιση µε τις Σχολές Υπαξιωµατικών των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά
χωρίς αντιστοίχιση µε αυτές σε όλα.

Ο Υπουργός µας ήδη ενώπιον της Ολοµέλειας και της αρµό-
διας Διαρκούς Επιτροπής, κατά την ακρόαση των φορέων και
αρχών δεσµεύτηκε ότι έπεται σχετικό νοµοσχέδιο γύρω από την
επαγγελµατική κατάρτιση. Ωστόσο, το εκπαιδευτικό πλαίσιο των
στελεχών χρήζει θεµελιωδών δοµικών µεταβολών µε µία ευρύ-
τατη εκπαιδευτική και ριζική µεταρρύθµιση. Είναι αναγκαία η
σχετική νοµοθέτηση γιατί πετύχαµε το ακατόρθωτο σε ένα ενο-
ποιηµένο Σώµα και δηµιουργήσαµε σε αυτό εγγενείς αδυναµίες,
πιστεύω όχι ανίατες.

Ήγγικεν η ώρα των µεγάλων αποφάσεων. Έγιναν οραµατικές
ενέργειες µε τον νόµο της οµογενοποίησης και του βαθµολογίου
στις αρχές του 2008, αλλά δυστυχώς δεν προχώρησε ο νόµος
για την εύστοχη εκπαιδευτική µεταρρύθµιση που έλυνε όλες τις
ανίατες αδυναµίες του Σώµατος.

Σ’ αυτό το σηµείο θέλω να υπογραµµίσω ότι ο Μιχάλης Χρυ-
σοχοΐδης µπορεί να το πράξει. Είναι, µάλιστα, κοινής αποδοχής
και σε ό,τι αφορά τον Έβρο, είναι πολυταξιδεµένος Υπουργός
της Κυβέρνησης στην εκλογική µου περιφέρεια και γενέτειρά
µου. Τον ευχαριστώ, γιατί µε επικεφαλής τον Πρωθυπουργό της
χώρας εµπνευσµένα εφήρµοσαν το δόγµα ασφάλειας και άµυ-
νας στην περιοχή. Υπερασπίστηκαν τα χερσαία σύνορά µας µε
τη βοήθεια της τοπικής κοινωνίας. 

Η Ελλάδα πέτυχε την πρώτη µεταπολεµική νίκη σε βάρος της
Τουρκίας. Ευφυώς η Κυβέρνηση µε τα µέτρα φυσικής, τεχνικής,
ηλεκτρονικής και ηλεκτρικής σε ό,τι αφορά τον φωτισµό προστα-
σίας των συνόρων, αλλά και µε την εφαρµογή του δόγµατος απο-
τροπής διά της ισχύος στέλνει µήνυµα σοβαρής χώρας, αλλά και
ισχυρής. Έγινε, ευτυχώς, πράξη το σύνθηµά µου «Θωρακισµέ-
νος Έβρος σηµαίνει ισχυρή και ασφαλής Ελλάδα».

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ο Έβρος είναι µία ανοιχτή και διαµ-
περής κοινωνία µε σηµεία εισόδου και όχι µόνο. Αποτελεί την
ωραιότερη ανάµνηση της µεγαλύτερης αυτοκρατορίας στον
κόσµο, που βρίσκεται στη διασταύρωση, στο σταυροδρόµι Βορ-
ρά και Νότου, Ανατολής και Δύσης, εκεί που συναντώνται τρεις
πολιτισµοί και δύο θρησκείες. Ο λεγόµενος «φράχτης» στην κοι-
νώς καθοµιλουµένη γλώσσα, αλλά και στα επίσηµα έγγραφα του
ελληνικού κράτους, αδικεί την πατρίδα µου, τον Έβρο και προ-
σβάλλει τους Εβρίτες. Ο διεθνώς παραδεκτός όρος είναι «απο-
τρεπτικό τεχνικό εµπόδιο», έτσι όπως το ξεκινήσαµε οραµατικά
το 2007.

Με εσάς λόγω αρµοδιότητας σιγά-σιγά µπορούµε να το πετύ-
χουµε. Ήδη το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη µε το Αρχη-
γείο της Ελληνικής Αστυνοµίας προχώρησε στην κατάταξη και
πρόσληψη των τετρακοσίων συνοριακών φυλάκων, οι οποίοι
έχουν στελεχώσει τα τµήµατα συνοριακής φύλαξης του νοµού.
Έχουµε και τον νέο επικείµενο διαγωνισµό περί κατάταξης οκτα-
κοσίων νέων συνοριακών φυλάκων ορισµένου χρόνου, εκ των
οποίων οι εξακόσιοι θα κατανεµηθούν στις υπηρεσίες συνορια-
κής φύλαξης του ακριτικού νοµού.

Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, έχω ήδη καταθέσει γραπτή ερώτηση
για το τεκµηριωµένο αίτηµα πολλών Εβριτών να αυξηθεί το ηλι-
κιακό όριο των υποψηφίων στον εν λόγω διαγωνισµό από τα εί-
κοσι οκτώ στα τριάντα δύο έτη -αντίγραφο αυτής της γραπτής
ερώτησης θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής-, δίνοντας ου-
σιαστικά την ευκαιρία ζωής µέσω της επαγγελµατικής αποκατά-
στασης σε κατοίκους του Έβρου να µείνουν στις εστίες τους και
εκεί να υπερασπιστούν την πατρίδα, διότι ο γείτονας είναι επίµο-
νος, ραδιούργος και πανούργος και επαναλαµβάνει τον εαυτό
του.

Επίσης, επιθυµώ να υπογραµµίσω προς αποκατάσταση άλλο
ένα κληροδότηµα της προηγούµενης Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
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σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Αναφέροµαι στην

ενοποίηση δύο ανόµοιων δοµικών σχηµάτων της Ελληνικής
Αστυνοµίας στον Έβρο, αυτού του Τµήµατος Συνοριακής Φύλα-
ξης Τυχερού µε το τοπικό Αστυνοµικό Τµήµα. Θα πρέπει αυτές
οι Υπηρεσίες να αποκτήσουν την αυτοτέλειά τους µε όρους απο-
τελεσµατικότητας.

Τέλος, επικαιροποιώ το πάγιο και διαχρονικό αίτηµα που αφο-
ρά στην οριστική διευθέτηση του ζητήµατος των αποσπασµένων
εκατόν είκοσι περίπου αστυνοµικών που υπηρετούν µε το πρό-
γραµµα «ΑΣΠΙΔΑ» στον Νοµό Έβρου από το 2012 µε έξοδα δικά
τους. Υπογράµµισα ότι αυτά τα παιδιά µε όλες τις αστυνοµικές
δυνάµεις όλων των κατηγοριών του Έβρου, κόντρα στην πολιτική
των ανοιχτών συνόρων κράτησαν εξαιτίας της φιλοτιµίας και της
φιλοπατρίας τους όρθια τη χώρα. 

Οφείλω να αναγνωρίσω ότι αγκαλιάσατε µε φροντίδα τα συγ-
κεκριµένα στελέχη, αναγνωρίζοντας την προσφορά τους και κα-
τευνάζοντας τις ανησυχίες τους. Το ζήτηµα, όµως, συνεχίζει να
υφίσταται και δεν έχει επιλυθεί, µε όρους αµοιβαίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Δηµοσχάκη. Έχετε ήδη µιλήσει εννιάµισι λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Χαιρετίζω ότι αποδεχθήκατε την πρόταση των συνδικαλιστικών
οµοσπονδιών και λοιπών ενώσεων για την αναδιοργάνωση του
Ταµείου Πρόνοιας Σωµάτων Ασφαλείας, ώστε να τύχουν όλων
των προνοµίων που προέβλεπε το αντίστοιχο της Αστυνοµίας
Πόλεων για τη νοσηλευτική και ιατρική περίθαλψη των µετόχων.
Είµαι σίγουρος ότι θα κάνετε δεκτό και το αίτηµά τους σε ό,τι
αφορά τη διαχείριση των στελεχών του Σώµατος και όχι τη δια-
σπάθιση αυτών σε οργανισµούς ή ανεξάρτητες αρχές, όπως
αυτοί κυοφορούνται για τον Συνήγορο του Πολίτη.

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αναστάσιος (Τάσος) Δηµο-

σχάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε Δηµοσχάκη.

Ο κ. Νικόλαος Παπαναστάσης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας έχει τον λόγο.

Κύριε Παπαναστάση, είστε στη γραµµή; Μας ακούτε;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούγοµαι;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μάλιστα, κύριε

συνάδελφε. Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Σας ευχαριστώ.
Σήµερα, στο παρόν νοµοσχέδιο, συζητάµε διατάξεις για το σω-

φρονιστικό σύστηµα, τα ασφαλιστικά ταµεία, την εκπαίδευση,
την απονοµή βαθµών κ.ά.. Όσον αφορά στο σωφρονιστικό σύ-
στηµα, κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσουµε ότι, εκτός από αυταρχική
και αναποτελεσµατική η κυβερνητική αντίληψη αντιµετώπισης
του σωφρονιστικού, θεωρούµε ότι είναι φανερή εδώ η απόλυτη
αδυναµία της κυβερνητικής πολιτικής να αντιµετωπίσει τις αιτίες
που γεννούν και αναπαράγουν τις εγκληµατικές συµπεριφορές,
η αδυναµία της να υλοποιήσει ουσιαστικά µέτρα πρόληψης και
αντιµετώπισης του εγκλήµατος, αλλά και µέτρα επανένταξης και
σωφρονισµού.

Εµείς εκφράζουµε την κάθετη αντίθεσή µας σε αυτή τη σω-
φρονιστική πολιτική. αυτό το κάνουµε σε κάθε ευκαιρία, καταθέ-
τοντας βέβαια ταυτόχρονα και προτάσεις. Η Κυβέρνηση όχι µόνο
δεν λύνει τα πραγµατικά σοβαρά προβλήµατα των κρατουµένων
στα σωφρονιστικά καταστήµατα-ανθρωποαποθήκες, αλλά τα
οξύνει ακόµα περισσότερο.

Τονίζουµε, όµως, ότι όλες οι αστικές κυβερνήσεις προκειµένου
να διασφαλίσουν τη λειτουργικότητα του καταιγισµού των αντι-
λαϊκών νόµων που παίρνουν, χρειάζονται ένα επίσης αντιλαϊκό
νοµικό πλαίσιο. Αυτό νοµοτελειακά στηρίζει τη βία της εφαρµο-
ζόµενης αντιλαϊκής νοµοθεσίας.

Επιπλέον, το ισχύον νοµικό πλαίσιο εξασφαλίζει την κοινωνική
ανισότητα και τη στυγνή εκµετάλλευση της εργατικής τάξης.
Αυτόν τον ρόλο παίζει η κρατική τροµοκρατία, οι επιθέσεις των

κατασταλτικών µηχανισµών ενάντια στο λαϊκό και εργατικό κί-
νηµα, το καλλιεργούµενο αίσθηµα του φόβου, η απειλή και η κα-
ταπίεση της ανεργίας, η εργοδοτική τροµοκρατία, η ανασφάλεια
του χαµηλού µεροκάµατου και του καθηλωµένου µισθού και
πολλά άλλα.

Είτε αρέσει σε κάποιους είτε όχι, αυτό είναι το πλάνο που χρη-
σιµοποιεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για να πετύχει τον
φόβο και την υποταγή των εργαζοµένων. Όµως, αυτές είναι και
συνθήκες που οδηγούν τους ανθρώπους στην παραβίαση των
κοινωνικών κανόνων, που γεννούν, αλλά και αναπαράγουν την
εγκληµατικότητα.

Να, λοιπόν, γιατί για την Κυβέρνηση είναι αναγκαία συνθήκη
υλοποίησης της πολιτικής της στο σωφρονιστικό σύστηµα ή υπα-
γωγή του σε κατασταλτικές υπηρεσίες. Κανένα ευκαιριακό µέτρο
δεν θα λύσει τα προβλήµατα στις φυλακές, αν πριν από όλα δεν
αντιµετωπιστούν οι κοινωνικές αιτίες που γεννούν την εγκληµα-
τικότητα.

Να, γιατί πρέπει να ληφθούν µέτρα, µέτρα όµως για να λει-
τουργήσει το σωφρονιστικό σύστηµα πραγµατικά, ως διαπαιδα-
γωγικό πλαίσιο, για να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι που είναι
κλεισµένοι στις φυλακές να επανενταχθούν στην κοινωνία οµαλά.

Ως προς τις διατάξεις για το ασφαλιστικό ταµείο, αυτές είναι
κατ’ ουσίαν επανάληψη των αρχικών διατάξεων του ν.3655/2008,
από τις οποίες αφαιρείται ό,τι αφορά στον κλάδο της επικουρι-
κής ασφάλισης. Εδώ να τονίσουµε ότι το ΤΕΑΠΑΣΑ κάποτε ήταν
ένα εύρωστο ταµείο. Όµως, η εφαρµογή των αντιλαϊκών και αν-
τιασφαλιστικών πολιτικών των κυβερνήσεων επέφερε τεράστιες
απώλειες στις οικονοµίες των ασφαλισµένων. Αυτές ήταν απώ-
λειες κατόπιν κυβερνητικών εντολών προς τις διοικήσεις τους
την περίοδο της κατάρρευσης του Χρηµατιστηρίου, τη ληστρική
επιδροµή του κράτους µε το PSI.

Υπάρχουν ευθύνες για αυτή την απώλεια των οικονοµιών των
ασφαλισµένων. Κανείς, όµως, υπεύθυνος δεν έχει λογοδοτήσει,
καµιά κυβέρνηση, παρά τα κροκοδείλια δάκρυα που χύνει, δεν
έχει αναλάβει να αποκαταστήσει τα αποθεµατικά του ταµείου,
κάτι που ήταν υποχρέωσή τους. Μπορεί οι προτεινόµενες διατά-
ξεις για την ανασύσταση του ταµείου για τους κλάδους πρόνοιας
και υγείας να φαίνονται τυπικές, όµως η αντιασφαλιστική πολι-
τική της Κυβέρνησης είναι εδώ, είναι παρούσα.

Τίποτε δεν πρέπει να καθησυχάζει τους Έλληνες αστυνοµι-
κούς, τους πυροσβέστες, τους πολιτικούς υπαλλήλους για την
κατεύθυνση των επόµενων σχεδιασµών της. Το προσωπικό των
Σωµάτων Ασφαλείας δεν πρέπει να ξεχνά ότι και τα κεφάλαια και
τα αποθεµατικά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Παπανα-
στάση, µε συγχωρείτε για τη διακοπή.

Οι συνάδελφοι που έχουν σειρά να µιλήσουν, παρακαλώ να
κλείσουν τα µικρόφωνά τους και να µην είναι συνδεδεµένοι µέχρι
να τους δώσουµε τον λόγο, διότι ο οµιλητής δεν φαίνεται στην
οθόνη.

Κύριε Παπαναστάση, συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Έλεγα, κύριε Πρόεδρε, ότι το

προσωπικό των Σωµάτων Ασφαλείας δεν πρέπει να ξεχνά ότι και
τα κεφάλαια και τα αποθεµατικά από τα εύρωστα επικουρικά
τους ταµεία έχουν ριχτεί στο παρελθόν στη χοάνη του ΕΤΕΑΜ.

Για όλα αυτά, οι ευθύνες της Κυβέρνησης, αλλά και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι τεράστιες. Οι επικουρικές συντάξεις έχουν γίνει φιλο-
δωρήµατα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας περπατά στο
στρωµένο χαλί που βρήκε από τον ΣΥΡΙΖΑ και φυσικά, κάνει αυτό
που ξέρει πολύ καλά, σχεδιάζει να κάνει αυτό που ξέρει πολύ
καλά, να ιδιωτικοποιήσει τις επικουρικές συντάξεις µε καταστρο-
φικές για τους ασφαλισµένους συνέπειες.

Ως προς τη διάταξη ανωτατοποίησης της Σχολής Αστυφυλά-
κων, µπαίνει ένα θέµα για τον χρόνο φοίτησης. Προβλέπεται τα
πέντε εξάµηνα να γίνουν τρία χρόνια, για να χαρακτηριστεί η
Σχολή αυτή ανώτατη. Αυτό είναι -αν θέλετε- και ένα αίτηµα των
οµοσπονδιών των αστυνοµικών.

Το θέµα µας, βέβαια, είναι ότι ούτε τα πέντε εξάµηνα λειτούρ-
γησαν. Τον περισσότερο χρόνο οι σπουδαστές, αντί να εκπαι-
δεύονται όπως τέλος πάντων εκπαιδεύονται, κάλυπταν υπηρε-
σιακές ανάγκες.
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Άρα, το ζήτηµα της αστυνοµικής εκπαίδευσης δεν βρίσκεται
µόνο στα χρόνια σπουδών. Κυρίως έγκειται στο περιεχόµενο που
η Κυβέρνηση δίνει στην έννοια «κατεύθυνση σπουδών» και δυ-
στυχώς, αυτή είναι η κατεύθυνση της καταστολής.

Οι σπουδαστές µέσα από την εκπαίδευση στις αστυνοµικές
σχολές εθίζονται στον αυταρχισµό και στο δόγµα «νόµος και
τάξη». Αυτή είναι η κυβερνητική αντίληψη για το κράτος και την
κοινωνία και την περνά περίτεχνα ή έστω, το πολεµά να την πε-
ράσει. Τα αποτελέσµατα, όµως, τα βιώνει ο λαός. Μιλάει η Κυ-
βέρνηση παραπλανητικά για µεµονωµένα περιστατικά.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι µεµονωµένα περιστατικά οι εργαζό-
µενοι και οι νεολαίοι, οι µετανάστες και οι πρόσφυγες και η βία
που ασκείται εις βάρος τους. Ζήσαµε το κρεσέντο του αυταρχι-
σµού, της αστυνοµικής βίας και της βάρβαρης καταστολής στο
Πολυτεχνείο. Το βίωσαν στο πετσί τους όσοι τίµησαν αυτή την
επέτειο. Ήταν ένας άριστος συνδυασµός της «κατάλληλης» -
εντός εισαγωγικών η λέξη- εκπαίδευσης, εδραζόµενης στην κυ-
βερνητική αντίληψη για το «νόµος και τάξη». Υπήρξε εφαρµογή
µιας αδικαιολόγητης και σκαιάς καταστολής.

Υπάρχουν, όµως και τα αισιόδοξα µηνύµατα. Τον Φλεβάρη που
µας πέρασε, όταν η Κυβέρνηση έστελνε διµοιρίες αστυνοµικών
στα νησιά, υπήρξαν φωνές αστυνοµικών που καταδίκαζαν τη µε-
τατροπή ενός κοινωνικού και ανθρωπιστικού προβλήµατος, όπως
είναι το προσφυγικό-µεταναστευτικό σε αστυνοµικό πρόβληµα.
Οι ίδιοι τότε αναρωτιόντουσαν: Τελικά, τι είµαστε; Έλληνες αστυ-
νοµικοί ή στρατός κατοχής; Καλούσαν τότε τους συναδέλφους
τους να βγάλουν συµπεράσµατα για το πώς τους θέλει η Κυβέρ-
νηση, καταδίκαζαν την άγρια καταστολή και το ξύλο ενάντια
στους διαδηλωτές νησιώτες, που υπερασπίζονταν την τιµή και
την ανθρωπιά τους απέναντι στην άδικη πολιτική της Κυβέρνη-
σης.

Πάγια θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είναι ότι
η Αστυνοµία πρέπει να ασχολείται µόνο µε την αντιµετώπιση του
εγκλήµατος και όχι την καταστολή του λαού. Σε καµιά περίπτωση
δεν ταυτίζει την πλειονότητα των αστυνοµικών µε τον κατασταλ-
τικό µηχανισµό που υπηρετούν.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καλεί τους αστυνοµικούς
να οργανώσουν τη δική τους αντίσταση για τα δίκαια αιτήµατά
τους µέσα από τις συνδικαλιστικές τους ενώσεις, να συµπορευ-
τούν µε τον λαό, να εναντιωθούν σε κάθε προσπάθεια καταστο-
λής και συκοφάντησής τους. Ποτέ και τώρα, αλλά και στο
µέλλον, δεν πρέπει οι αστυνοµικοί να στραφούν ενάντια στον
λαό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-

στώ, κύριε Παπαναστάση.
Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ζωή Μακρή από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Πριν τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω πως

ακούγοντας ορισµένους εκ των συναδέλφων διαπίστωσα αυτό
που περίµενα, τις αναµενόµενες ιδεοληπτικές προσεγγίσεις ή τις
γενικόλογες πολύ συνηθισµένες αναφορές εφ’ όλης της ύλης.
Άκουσα όµως και µερικές δηµόσιες σκέψεις οι οποίες µε έκαναν
να αµφιβάλλω αν διαβάσαµε το ίδιο νοµοσχέδιο µε τους συνα-
δέλφους µου ή εάν το διαβάσανε, αν το καταλάβανε. 

Έρχοµαι επί του νοµοσχεδίου, κύριε Πρόεδρε. Κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το µεγαλύτερο ίσως όνειδος που
παρέλαβε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων ήταν η κατάσταση που
επικρατούσε στα ελληνικά σωφρονιστικά καταστήµατα, µια κα-
τάσταση η οποία είναι κοινό µυστικό ότι απείχε πολύ από το να
είναι η ιδανική και δυστυχώς αµαύρωνε το κράτος δικαίου και τη
δηµοκρατία στη χώρα µας. Ένα σωφρονιστικό σύστηµα υπό κα-
τάρρευση, µε πολλές παθογένειες που υπήρχαν ανέκαθεν, αλλά
διογκώθηκαν από τη ραγδαία αύξηση του µικρού και µεγάλου
εγκλήµατος, που είχε ως αποτέλεσµα την αύξηση των κρατου-
µένων στις ελληνικές φυλακές, µε µεγάλα ποσοστά αλλοδαπών
µεταξύ τους, αλλά και την αντίστοιχα µεγάλη παραβατική δράση
εντός των φυλακών. 

Η πραγµατικότητα είναι ζοφερή: ανασφάλεια, αιµατηρά ξεκα-
θαρίσµατα λογαριασµών, διαφθορά, ελεύθερη διακίνηση απαγο-

ρευµένων αντικειµένων και ουσιών, ύπαρξη διευθυντηρίων του
υποκόσµου, ελεύθερη επικοινωνία φυλακισµένων, «συµβόλαια»
που προγραµµατίζονται, συµφωνούνται και συντονίζονται από
µέσα στο αποκαλούµενο Ελντοράντο των ελληνικών φυλακών,
δηλαδή στο σωφρονιστικό σύστηµα του Κορυδαλλού, διοργά-
νωση πολυτελών πάρτι σε κελιά διαβόητων κακοποιών που είχαν
µετατραπεί σε σουίτες, µε πισίνες καζίνο, ταχυδιανοµή τροφί-
µων. Ήταν µια πραγµατικότητα δυσάρεστη, αλλά µε την ανοχή
της πολιτείας. Να µην ξεχνούµε όµως ότι οι φυλακές και γενικό-
τερα η σωφρονιστική πολιτική αποτελούσε πάντοτε για την Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανεξαρτήτων Ελλήνων ένα αδιαπραγµά-
τευτο οχυρό των δικαιωµατιστών, µε ιδιαίτερη ευαισθησία ως
προς την προνοµιακή µεταχείριση των καταδικασµένων για τρο-
µοκρατία, για τους οποίους υπήρχε ξεχωριστή φροντίδα και τιµή.

Η κορωνίδα όµως όλων των ενεργειών ήταν η ψήφιση και
εφαρµογή του νόµου Παρασκευόπουλου. Στο όνοµα της απο-
συµφόρησης των σωφρονιστικών καταστηµάτων ειδεχθείς εγ-
κληµατίες αφέθησαν ελεύθεροι και µε την έξοδό τους διέπραξαν
νέα κακουργήµατα. Μέσα σε λίγες εβδοµάδες απελευθερώθη-
καν περίπου τέσσερις χιλιάδες κατάδικοι. 

Είναι όµως και άλλα. Στους εξακόσιους τριάντα εννιά ελέγ-
χους που διενήργησε το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη σε
φυλακές όλης της χώρας τον Μάρτιο του 2020 εντοπίστηκαν και
κατασχέθηκαν, µεταξύ άλλων, ναρκωτικά, µαχαίρια, σουβλιά, σι-
δηρολοστοί, αυτοσχέδια τσεκούρια και κινητά τηλέφωνα. 

Υπάρχει και µια άλλη ζοφερή κατάσταση και µια άλλη ζοφερή
διάσταση. Από το 2015 µέχρι τον Ιούνιο του 2019 οι αριθµοί είναι
αµείλικτοι. Ο Υπουργός κ. Χρυσοχοΐδης ήταν εξαιρετικά περι-
γραφικός στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής. Είχαµε οκτώ
ανθρωποκτονίες, δεκατέσσερις αυτοκτονίες, επτακόσιες εξήντα
συµπλοκές κρατουµένων, εκατόν πενήντα επτά βιαιοπραγίες
κατά υπαλλήλων, εξακόσιες δέκα αποδράσεις κρατουµένων,
αλλά και τριάντα εννέα προσφυγές στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου που αφορούν στις συνθήκες διαβίω-
σης στα καταστήµατα κράτησης, που κοινοποιήθηκαν στις ελλη-
νικές αρχές από τον Ιούλιο του 2015 µέχρι τον Ιούνιο του 2019,
µε µέση εκδικασµένη µηνιαία αποζηµίωση τουλάχιστον της τάξης
του µισού εκατοµµυρίου ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας διά του στόµατος του ίδιου του
Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη εξήγγειλε δραστικά µέτρα
για την εξυγίανση του σωφρονιστικού συστήµατος. Η αλλαγή
πλεύσης είναι πλέον αδιαπραγµάτευτη προκειµένου επιτέλους
να υπάρχουν σωφρονιστικά καταστήµατα κράτησης που να υπη-
ρετούν µε σεβασµό το τετράπτυχο: ασφάλεια, ανθρωπισµός, κοι-
νωνική επανένταξη και υποδοµές.

Η Κυβέρνηση λοιπόν, πιστή στις δεσµεύσεις της και παρακο-
λουθώντας τις νέες κοινωνικές συνθήκες που δηµιουργούνται
αλλά και τις νέες κοινωνικές απαιτήσεις, προχώρησε  -και γι’
αυτό αξίζουν θερµά συγχαρητήρια στον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη κ. Μιχάλη Χρυσοχοΐδη, στον Υφυπουργό και στους
συνεργάτες τους- σε µια νοµοθετική µεταρρύθµιση της σωφρο-
νιστικής νοµοθεσίας που βάζει τάξη σε θέµατα που ταλαιπωρού-
σαν µέχρι πρότινος την ελληνική κοινωνία. Προβλέπει και
ρυθµίζει την αποσυµφόρηση των σωφρονιστικών καταστηµάτων
κράτησης, την αναδιοργάνωσή τους, την ενίσχυσή τους µε εξει-
δικευµένο προσωπικό, την επίλυση θεµάτων υγείας και ασφά-
λειας και υπαλλήλων και κρατουµένων, αλλά και την τροποποίη-
ση της διαδικασίας χορήγησης αδειών των κρατουµένων και της
δυνατότητας έκτισης της ποινής σε αγροτικές φυλακές. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η χώρα δεν ευελπιστεί να δηµιουρ-
γήσει σωφρονιστικό σύστηµα ανάλογο της Νορβηγίας όπου σε
ένα ειδυλλιακό νησί υπάρχουν εκατόν δεκαπέντε δράστες και
πέντε µόλις φύλακες ούτε µπορεί να δηµιουργήσει φυλακές υψί-
στης ασφαλείας τύπου Άντεν, όπου οι εικόνες του θυµίζουν πε-
ρισσότερο ιδιωτικό κολέγιο παρά σωφρονιστικό κατάστηµα.
Γίνεται όµως µια εξαιρετική εργασία από την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου ως προς τις υποδοµές. Ήδη µόλις πριν από µερικές
µέρες έγινε η έναρξη των εργασιών για την µετεγκατάσταση των
φυλακών Κορυδαλλού στον Ασπρόπυργο και επιτέλους τροπο-
ποιείται το καθεστώς χορήγησης αδειών. Άδειες πρέπει να χο-
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ρηγούνται σε εκείνους τους κρατούµενους που επιδεικνύουν
καλή συµπεριφορά εντός των καταστηµάτων κράτησης και βε-
βαίως σε όσους τηρούν τους κανόνες όταν παίρνουν άδεια. Τα
προνόµια των αγροτικών φυλακών είναι σκόπιµο να τα απολαµ-
βάνουν εκείνοι οι κρατούµενοι που επιδεικνύουν καλή συµπερι-
φορά και διάθεση για κοινωνική επανένταξη. Δεν είναι δυνατόν
να µπορούν να κάνουν χρήση αυτού του προνοµίου βαρυποινίτες
µε βαριά εγκλήµατα ενώ άλλοι µε λιγότερο σοβαρά αδικήµατα
να µην µπορούν να µεταταγούν στις αγροτικές φυλακές. 

Επίσης προς τη θετική κατεύθυνση είναι και οι νέες διατάξεις
σύµφωνα µε τις οποίες δεν µετάγονται πλέον στις αγροτικές φυ-
λακές κρατούµενοι υψηλής επικινδυνότητας και καταδικασµένοι
για ειδεχθή εγκλήµατα, όπως και όσοι έχουν καταδικαστεί για
υποθέσεις τροµοκρατίας -εµείς στη Μαγνησία έχουµε προσω-
πική εικόνα για το θέµα αυτό- ή όσοι παραβιάζουν τις άδειες ή
όσοι υποκύπτουν σε σοβαρά πειθαρχικά αδικήµατα ή όσοι είναι
κατηγορούµενοι για αδικήµατα που τέλεσαν ενώ ήταν κρατού-
µενοι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο πληροί
όλες τις προϋποθέσεις για τη διαµόρφωση ενός καλύτερου, σύγ-
χρονου πλαισίου για το ελληνικό σωφρονιστικό σύστηµα, που να
ικανοποιεί τις απαιτήσεις της κοινωνίας και τις ανάγκες του σω-
φρονισµού. Το µοντέλο που κυριάρχησε τις τελευταίες δεκαετίες
µε τις φυλακές να καθίστανται απλώς χώρος φυσικού αποκλει-
σµού και όχι χώρος επανένταξης θα πρέπει επιτέλους να σταµα-
τήσει και η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία βάζει φρένο
σε αυτή την αντίληψη και γι’ αυτόν τον λόγο πρέπει να υπερψη-
φιστεί. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Μακρή, και ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Θανάσης Παφίλης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η εισηγήτριά µας κ. Μαρία Κοµνη-

νάκα, µίλησε λεπτοµερειακά, στον βαθµό που ο χρόνος επιτρέπει
να κάνεις µία τοποθέτηση και προηγουµένως ο Νίκος Παπανα-
στάσης, που προέρχεται και από τον χώρο των Ενόπλων Δυνά-
µεων, αναφέρθηκε σε ορισµένες πλευρές που αφορούν τα
άρθρα του νοµοσχεδίου που αφορούν την Αστυνοµία. 

Υπάρχει ένα ερώτηµα και επειδή έγινε πολλή συζήτηση εγώ
θα αναφερθώ σε κάποια θέµατα επιµέρους. Υπάρχει κλιµάκωση
της καταστολής, ναι ή όχι; Και η καταστολή δεν είναι µόνο η βία,
αν και υπάρχει βία. Καταστολή είναι και το κλίµα της τροµοκρα-
τίας, καταστολή είναι και οι αποφάσεις της Κυβέρνησης. Υπάρχει
ή όχι; Βεβαίως, το ζούµε. Εµείς λέµε ότι υπάρχει. Δεν πάµε σε
ακραίες καταστάσεις γιατί δεν σας παίρνει κιόλας -να το πω πιο
λαϊκά- ωστόσο αυτό που εκτιµάµε πολιτικά είναι ότι η Κυβέρνηση
µε πρόσχηµα τον κορωνοϊό και τα υγειονοµικά πρωτόκολλα, τα
οποία πρώτη αυτή δεν εφαρµόζει -και θα τα πω παρακάτω- προ-
χωρά σε µία γενικευµένη καταστολή µε στόχο να χτυπήσει
όποιον αντιδρά σε αυτή την πολιτική µε τις ακραίες αποφάσεις.
Η χούντα έβαζε πέντε άτοµα. Εγώ δεν κάνω καµµία σύγκριση
ούτε λέµε ότι έχουµε χούντα. Όµως απαγόρευση συγκεντρώ-
σεων άνω των τριών ατόµων -απίστευτα πράγµατα!- για λόγους
υγειονοµικούς; Εµείς θεωρούµε ότι είναι υποκρισία, κοροϊδία και
προσπαθεί όχι απλά να πετάξει την µπάλα στην εξέδρα, αλλά να
κάνει κάτι χειρότερο: να αποσείσει τις ευθύνες της,  τις εγκλη-
µατικές ευθύνες που έχει για το πώς εξελίχθηκε η πανδηµία και
ειδικά η δεύτερη, αλλά και να αποπροσανατολίσει και τον κόσµο
από την πολιτική της. 

Και επειδή είπε ο κ. Χρυσοχοίδης -λείπει τώρα, αλλά δεν έχει
σηµασία, µπορεί και να ακούει- ότι είναι ωραίος ο καταγγελτικός
λόγος, να µιλήσουµε λοιπόν σε ήπιους τόνους και µε επιχειρή-
µατα. Πρώτο θέµα που θέλουµε να θέσουµε. Τι λέει η Κυβέρ-
νηση; Ότι ζούµε σε πρωτοφανείς συνθήκες πανδηµίας. Όντως η
πανδηµία είναι κάτι καινούργιο. Βέβαια δεν είναι η αιτία των οι-
κονοµικών προβληµάτων και της κρίσης του καπιταλισµού. Η
πανδηµία έφερε πιο γρήγορα αυτά που θα έφερνε έτσι κι αλλιώς,
ίσως σε µικρότερο βαθµό, η κρίση του καπιταλισµού. 

Άρα, λοιπόν, λέει αφού ζούµε σε πρωτοφανείς συνθήκες παν-
δηµίας, πρέπει όλοι να συµµαζευτούµε. Το λέω απλά. Δεν θέλω

να χρησιµοποιήσω πολιτικούς όρους. Όµως, ταυτόχρονα έχει
δυο µέτρα και δυο σταθµά. Για να δούµε, λοιπόν. 

Πρώτον. Συµµαζεύεται η Κυβέρνηση; Η Κυβέρνηση όλο αυτό
το διάστηµα χρησιµοποιώντας σαν πρόσχηµα τoν κορωνοϊό εξα-
πέλυσε τον οδοστρωτήρα, τσακίζοντας τα λαϊκά δικαιώµατα,
τσακίζοντας το λαϊκό εισόδηµα και όλα τα  υπόλοιπα. Ας βγει
ένας να απαντήσει ποια από τα νοµοθετικά σχέδια που είχατε,
πατώντας στα προηγούµενα -ξέρουµε ποια είναι- αναβάλλατε;
Ούτε ένα. Μας έχετε κυριολεκτικά πεταλώσει. Τρία νοµοσχέδια
την εβδοµάδα. Τι νοµοσχέδια είναι; Είναι νοµοσχέδια µε τη δική
σας πολιτική, µε σχέδιο και χωρίς σχέδιο που συντρίβουν κυριο-
λεκτικά τον λαό και δηµιουργούν προϋποθέσεις να συγκρατη-
θούν και να ανέβουν τα κέρδη του κεφαλαίου. 

Αν θέλετε να σας πω και στοιχεία. Το κάνετε αυτό ή όχι; Το κά-
νετε. Και τη στιγµή που κάνετε όλα αυτά τι λέτε; Το λέω σε εσάς,
κύριε Υπουργέ, µε την έννοια της Κυβέρνησης. «Εµείς» λέτε
«έχουµε δικαίωµα να σας τσακίζουµε, να περνάµε την πολιτική
µας και εσείς βγάλτε τον σκασµό. Δεν έχετε δικαίωµα να µιλάτε».
Αυτή είναι η πολιτική. «Εµείς χρησιµοποιούµε», δηλαδή, «το πρό-
σχηµα της πανδηµίας και περνάµε σαρωτικά όλες τις αλλαγές
που έχουν προγραµµατίσει και εσείς που θέλετε να αντιδράσετε,
δεν έχετε δικαίωµα να µιλήσετε». Αυτή είναι η πολιτική. Και τη
µεταφράζω µε πολύ απλές κουβέντες. 

Είναι έτσι ή δεν είναι; Απαντήστε µας. Έχετε σταµατήσει τί-
ποτα όλο αυτό το διάστηµα; Έχετε περάσει παπάδες, που λένε:
νοµοσχέδια για τις διαδηλώσεις που µας γυρίζουν στο 1975 και
στο 1976, αντεργατικά µέτρα. Ετοιµάζετε δεκάωρα. Ετοιµάζετε
να µην πληρώνετε υπερωρίες. Συντρίβετε τον κόσµο της εργα-
σίας. Και τι µας λέτε; Εσείς τη µάσκα. Αλλά τη µάσκα δεν τη θε-
ωρείτε µάσκα για υγειονοµική προφύλαξη. Τη θεωρείτε φίµωτρο.
Μη µιλάτε. 

Το ερώτηµα, λοιπόν -και το θέτουµε γι’ αυτούς που µας ακούνε
και µας βλέπουν- είναι: Έχει δικαίωµα ο λαός µέσα σε αυτές τις
συνθήκες, τηρώντας πρώτος απ’ όλα τα υγειονοµικά µέτρα -όσο
µπορεί- να διαµαρτύρεται; Ναι ή όχι; Έχει δικαίωµα να αντιπα-
λεύει σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες αυτή την κυβερνητική πο-
λιτική ακόµα έστω και συµβολικά; Ναι ή όχι; Εδώ είναι η απά-
ντηση. Και παρακαλώ να µας απαντήσετε. 

Εµείς λέµε ότι ο λαός έχει δικαίωµα. Η ιστορία και οι κατακτή-
σεις δεν γράφτηκαν µε υπακοή στους απάνθρωπους και αντερ-
γατικούς νόµους. Γράφτηκαν µε σύγκρουση και απειθαρχία. Και
λέµε απειθαρχία, παίρνοντας υπόψη µας όλα αυτά. Θα σας πω
παρακάτω. Δηλαδή, εσείς θα περνάτε όλους τους νόµους και θα
απαγορεύετε να διαµαρτύρονται τα συνδικάτα, οι µαζικοί φορείς,
οι συνδικαλιστικές οργανώσεις, οι φοιτητικές, οι µαθητικές;
Έχετε τσακίσει τον κόσµο συνολικά και µέσα στον κορωνοϊό και
του λέτε «µη µιλάς»; 

Εποµένως, αυτό που λέγαµε πάντα δεν είναι καινούργιο. Απλά
είναι καινούργιες οι συνθήκες σε ένα βαθµό. Δεν υπάρχει καµµία,
µα καµµία κυβέρνηση από το 1974 και µετά που να µην συνόδεψε
την αντιλαϊκή και βάρβαρη πολιτική µε καταστολή βίας. Δε θέλω
να τα επαναλάβω, τα είπα στο νοµοσχέδιο για τις διαδηλώσεις
και όλα τα υπόλοιπα. Λείπει κι ο κ. Χρυσοχοΐδης, αλλά δεν πει-
ράζει, θα πάρει δεύτερο παράσηµο. Το ένα ήταν το 1999. Πού
είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ να µας πει;
Ήταν στην Κυβέρνηση τότε. Μας έριξε τρεισήµισι τόνους χηµικά.
Τι ζητήσαµε; Ζητήσαµε να κάνουµε µία διαδήλωση περιφρουρη-
µένη διαµαρτυρόµενοι για τη σφαγή της Γιουγκοσλαβίας επί
Κλίντον. Η απάντηση ήταν «πεθαίνουν οι Αµερικανοί». Τα είχα πει
την προηγούµενη φορά και τα παραδέχτηκε. Η απάντηση ήταν
τρεισήµισι τόνοι χηµικά. Μάλιστα, τα µισά ήταν ληγµένα, όπως
µάθαµε αργότερα. Άρα, λοιπόν, ποιες άλλες κυβερνήσεις; Του
ΣΥΡΙΖΑ; Τρούµαν. Άλλες διαδηλώσεις. Συνταξιούχοι του ΠΑΣΟΚ
παλιότερα, της Νέας Δηµοκρατίας. Εδώ χτύπησαν γέροντες,
ασπροµάλληδες. Το ίδιο έγινε και τώρα. Όχι σε τέτοιο βαθµό.

Υποκρισία δεύτερη. Απαγόρευση συγκεντρώσεων άνω των
τριών ατόµων για λόγους µη µετάδοσης του κορωνοϊού. Έτσι
δεν ήταν η απόφαση; Μάλιστα. Σας λέµε, λοιπόν, πολύ απλά και
απαντήστε. Γιατί αν όντως σκεφτόσασταν τον κορωνοϊό και όχι
το τσάκισµα και το χτύπηµα της αντίστασης των εργαζοµένων
και του λαού, δεν λέγατε «επιτρέπονται πολιτικές συµβολικές εκ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3881



δηλώσεις και των συνδικάτων µε αυστηρή τήρηση των υγειονο-
µικών µέτρων»; Γιατί δεν το κάνατε αυτό; Να ελέγξετε αν δεν τη-
ρούν τα µέτρα. Γιατί αυτό ακριβώς αποδεικνύει. Εµείς αυτή την
πρόταση κάναµε. Να γίνουν πολιτικές συµβολικές εκδηλώσεις,
µε αυστηρή τήρηση των υγειονοµικών µέτρων. Και δεν το κά-
ναµε, κύριοι της Κυβέρνησης. Σας βάλαµε τα γυαλιά. Τα ακούτε,
κύριε Μπούγα; Σας βάλαµε τα γυαλιά. Σας δείξαµε την Πρωτο-
µαγιά ότι οι κοµµουνιστές και το εργατικό κίνηµα τηρεί τα υγει-
ονοµικά µέτρα καλύτερα απ’ ό,τι η Κυβέρνησή σας δολοφονεί
δεκάδες ανθρώπους καθηµερινά µε τις παραλείψεις και µε την
πολιτική της. Μπορεί να κάνει και την Πρωτοµαγιά και άλλες εκ-
δηλώσεις και να τηρεί αυστηρά τα υγειονοµικά µέτρα. Δεν το ξέ-
ρατε αυτό;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Σας συγχαρήκαµε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μας συγχαρήκατε και µας τσακίσατε

στα χηµικά µετά. Γιατί, λοιπόν, δεν πήρατε αυτή την απόφαση;
Γιατί δεν σας νοιάζει η διάδοση και θα πω γιατί δεν σας νοιάζει. 

Σταµατήστε, λοιπόν, να µιλάτε για υγειονοµικά µετρά. Σας
απέδειξε το εργατικό κίνηµα και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας ότι εφαρµόζει πρώτα απ’ όλα τα υγειονοµικά µέτρα, γιατί
νοιάζεται για τη ζωή των εργαζοµένων και του λαού, αλλά δεν
υποτάσσεται, δεν προσκυνά αυτή την πολιτική που τσακίζει τα
δικαιώµατα του λαού. Τα ερωτήµατα να τα απαντήσετε στο κλεί-
σιµο, αν έρθει ο κ. Χρυσοχοΐδης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Στα µέσα µεταφοράς ελέγξατε τίποτα; Ισχύει η απαγόρευση
των τριών ατόµων; Πήγατε ποτέ στο µετρό που είναι σαν σαρδέ-
λες, που έχει δεκατρία λεπτά καθυστέρηση, να κάνετε έλεγχο;
Γιατί δεν υποχρεώσατε το µετρό, την εταιρεία, να πυκνώσει τα
δροµολόγια; Γιατί τόσο καιρό; Για να µη χάσει µερικά εκατοµµύ-
ρια; Τι λέτε; Θα έβγαζε 2 αντί να βγάζει 3. Γιατί αυτό δεν το κά-
νατε; Είναι εγκληµατική η ευθύνη ή όχι της Κυβέρνησης; 

Δεύτερον. Γιατί δεν επιστρατεύσατε, δυόµισι χιλιάδες λεωφο-
ρεία, αν δεν κάνω λάθος, για να ενισχύσετε τις συγκοινωνίες; Ζη-
τούσαν οι λεωφορειούχοι να πληρωθούν αυτοί και τα έξοδα.

Τρίτον. Πείτε µας εδώ και δώστε µας στοιχεία. Πόσους ελέγ-
χους κάνατε στη µεταφορά εργατών και συγκεκριµένα στη Θεσ-
σαλονίκη, στη βιοµηχανική ζώνη που ήταν ο ένας πάνω στον
άλλον; Καµµία. Πόσους ελέγχους κάνατε σε εργασιακούς χώ-
ρους; Δώστε µας στοιχεία. Κι αυτό αφορά την κυβέρνηση συνο-
λικά. Σε πόσα εργοστάσια, σε πόσες βιοµηχανίες σε πόσους
µεγάλους χώρους δουλειάς µε υπολογιστές και λοιπά και λοιπά,
έκανε έλεγχο η κυβέρνηση για να δει αν τηρούνται τα µέτρα; Σε
κανένα. Κι έχετε το θράσος να µιλάτε για υγειονοµικά πρωτό-
κολλα και να µας κατηγορείτε; Ποιους κατηγορείτε αλήθεια;
Τους εργαζόµενους; 

Πείτε µας, λοιπόν και σήµερα ακόµα πόσους ελέγχους κάνατε
στους εργοδότες, όπου  υπάρχει τροµοκρατία παντού. Δεν τολ-
µάει ο άλλος να πει ότι έχει συµπτώµατα και του λένε ότι θα τον
απολύσουν. Ξέρετε πόσα ονοµαστικά παραδείγµατα έχουν κα-
ταγγελθεί από συνδικάτα για επιχειρήσεις; Πείτε µας σε ποια πή-
γατε από αυτά. Γιατί δεν πάτε; Γιατί είναι τα αφεντικά σας.
Αυτούς υπηρετείτε. Γιατί ο κορωνοϊός δεν είναι ταξικός. Τον πλη-
ρώνει η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα στην πλειοψηφία.
Εσείς υπερασπίζεστε τους κλινικάρχες κι όλους αυτούς που θη-
σαύρισαν όλο αυτό τον καιρό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου χρόνο και από τη δευτερολογία µου. Λέτε ότι
έχουµε πόλεµο µε έναν αόρατο εχθρό. Να συµφωνήσουµε. Όταν
έχεις πόλεµο τι κάνεις; Κάνεις επιτάξεις. Γιατί δεν επιτάσσετε τον
ιδιωτικό τοµέα; Χωρίς αποζηµίωση. Όχι αυτά που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ
και δεν ξέρω αν τα λένε κι άλλοι. Γιατί να τους αποζηµιώσετε;
Όταν παίρνετε κατά τη διάρκεια της επιστράτευσης τα αυτοκί-
νητα του κόσµου, τα αποζηµιώνετε; Όχι. Γιατί; 

Αντ’ αυτού, τους ταΐζετε και από πάνω. Θησαύρισαν. Τριάντα
εκατοµµύρια εισπράξεις τον µήνα, µε 10% να βάλεις, δείτε πόσα
βγαίνουν. Τρία εκατοµµύρια κέρδη. Κι έρχεται ο Γεωργιάδης
τώρα και λέει «ξέρετε, µε τα τεστ να αυξήσουµε το πλαφόν», από
40 να πάει 60 κι από 10 να πάει 30. Γιατί; Φτώχυνε –τι λέτε- το

βαλκανικό κέντρο. Φτώχεια µεγάλη. Έχουν θησαυρίσει. Αντί να
τους πείτε δηµόσια και δωρεάν, πεθαίνει ο κόσµος και εσείς δεν
επιτάσσετε τη ΜΕΘ. Γιατί; Γιατί; Και µας µιλάτε για πόλεµο; Πό-
λεµο κάνετε. Αλλά στον πόλεµο κάποιοι κερδίζουν, όπως και πα-
λαιότερα, και κάποιοι την πληρώνουν και δίνουν και τη ζωή τους.

Τρίτο θέµα: η υποκρισία και η αυτογελοιοποίηση σε ό,τι αφορά
τα γεγονότα του Πολυτεχνείου. Είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης ορισµένα.
Παρατάξατε έξι χιλιάδες αστυνοµικούς -έλεος- πάνοπλους, που
δεν φόραγε και κανένας µάσκα, παρεµπιπτόντως και είχαµε το
άγχος δέκα, δεκατέσσερις µέρες αν κολλήσαµε κορωνοϊό ή όχι,
γιατί µας περιποιήθηκαν µια χαρά. Τι άλλο κάνατε; Προχωρήσατε
στο χτύπηµα της συγκέντρωσης, µιλάω για το ΚΚΕ, όταν έφευγε.
Πάρτε τα βίντεο να τα δείτε. Όταν γύρισε να φύγει, τη χτυπή-
σατε. Χρησιµοποιήθηκε βία. Αφήστε τα τώρα. Δεν πήγαµε στον
ιατροδικαστή να µας κάνει έκθεση, δεν συνηθίζουµε να παίζουµε
µε τέτοια, έχουµε πολιτική αξιοπρέπεια και τα αντιµετωπίζουµε
πολιτικά. Και µας είπε τώρα πόσα στοιχεία είχε, πόσα χηµικά ρί-
ξατε, κ.λπ.. Είναι πιο βελτιωµένα τώρα. Αλλά να ρίξετε στα πόδια
του Γραµµατέα του ΚΚΕ χηµικά και σε µένα µετά, καθώς και σε
όλον τον κόσµο, ενώ έφευγε; Τι είναι αυτό; Τι δείχνει σε τελευ-
ταία ανάλυση; Να µην πω για τη µεταφορά.

Εδώ θα σας πω κάτι για όλους. Φάνηκαν δύο κόσµοι. Να πά-
ρετε το βίντεο, όταν έκαναν την επίθεση οι αστυνοµικοί. Ήταν η
στιγµή που η συγκέντρωση έκανε το συµβολισµό της και υποχώ-
ρησε.  Εσείς µε τη βαρβαρότητα, πάνοπλοι, µε τα γκλοµπς, µε
τα κόκαλα κι όλα αυτά µε τα οποία µας κοπάναγαν -όσους κοπά-
ναγαν, ακόµα κι εµάς, αν και δεν έχει σηµασία αυτό, γιατί δεν εί-
µαστε κάτι ξεχωριστό, εσείς το λέτε και εποµένως, πληρώστε τα
τώρα- χτυπούσατε όσους βρίσκατε. Όχι όλοι οι αστυνοµικοί. Ει-
δικά τµήµατα και τµήµατα µέσα στα τµήµατα. Να πω ποια είναι
αυτά τα τµήµατα; Τα ξέρετε πολύ καλά. Όποιον ξεµονάχιαζαν
τον τσάκιζαν. Τι να έκαναν; Έχουµε και µια αξιοπρέπεια.

Σχετικά µε τον «Αίαντα» του ΣΥΡΙΖΑ, κύριοι και κυρίες του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ωραίο µηχάνηµα αγοράσατε, καταπληκτικό! Δικό σας είναι.
Πού θα το χρησιµοποιούσατε; Θα σβήνατε τις πυρκαγιές; Όχι
βέβαια. Να το. Μια χαρά ήταν. Μια επιχείρηση, λες και γινόταν
κι εγώ δεν ξέρω τι. Αυτός είναι ο δικός σας κόσµος, ο βάρβαρος.
Ο δικός µας κατέβαινε συνταγµένος, µέσα στο σύννεφο των χη-
µικών, χειροκροτώντας και φωνάζοντας συνθήµατα. Γιατί; Να
ποια είναι η διαφορά µας. Γιατί αυτός ο κόσµος που ήταν εκεί,
και πάρα πολύς άλλος, έχει το σθένος, την ανθρωπιά να παλεύει
για µια άλλη κοινωνία, που δεν θα χρειάζεται ο γιος να βαράει
τον πατέρα και τον αδερφό, όπως είναι οι αστυνοµικές δυνάµεις
καταστολής. Και ξαναλέω, όχι όλες. Γιατί αγωνιζόµαστε για µια
άλλη κοινωνία. Δεν σας φοβόµαστε, να το ξέρετε. Δεν σας φο-
βόµαστε ούτε θα σκύψουµε το κεφάλι. Το ξύλο έχει πάντα δύο
άκρες, να το ξέρετε. Αν το πάρει ο λαός, τότε θα φύγετε νύχτα
και δεν ξέρω αν θα προλάβετε και αν θα σας φθάνουν τα ελικό-
πτερα και τα αυτοκίνητα.

Ξέρετε, τα ίδια έγιναν και στου Γρηγορόπουλου -θα φύγω λίγο
από το στενό πολιτικό- σε όλη την ιστορία της ανθρωπότητας
υπήρχε πάντα ένας σεβασµός στους νεκρούς. Μην πάω σε Αχιλ-
λέα και Έκτορα. Θα προχωρήσω και στη συνέχεια. Αυτό όµως,
που συνέβη αυτήν τη φορά ήταν ότι παραβιάσατε και τη δική σας
απόφαση. Τρεις πήγαν από την ΚΝΕ, τρεις πήγαν από τις µαθη-
τικές οργανώσεις, να βάλουν ένα λουλούδι στη δολοφονία ενός
δεκαπεντάχρονου παιδιού, που σε τελευταία ανάλυση έφαγε µια
σφαίρα. Ήταν δολοφονία εν ψυχρώ και είδατε τι πυροδότησε.
Ούτε αυτό δεν σεβαστήκατε, µε µια χυδαιότητα, µε έναν προ-
κλητικό τρόπο. Ποιοι νοµίζετε ότι είστε; Ποιοι νοµίζετε ότι είστε
όταν πάνε τρεις νέοι άνθρωποι να βάλουν ένα µπουκέτο λουλού-
δια και ορµάνε, λες και έχουν µπροστά τους το τµήµα ειδικών
αποστολών του ISIS. Έτσι τους µαθαίνετε. Η ανοχή σας οδηγεί
σε αυτό. Είναι δυνατόν; Πώς νιώθετε, αλήθεια, να παίρνει ο «µα-
τατζής» την ανθοδέσµη και να την κοπανάει πάνω στον άλλον;
Καλά, δεν σέβεται τίποτα; Τι άνθρωποι είναι αυτοί που φτιάχνετε;

Σας λέµε, λοιπόν, για να το κλείσω αυτό, γιατί µονοπώλησε τα
πάντα, όσα µέτρα κι αν πάρετε, όση καταστολή κι αν χρησιµο-
ποιήσετε, όσο κι αν υποκύψετε σε ορισµένους -να µην πω φασι-
σταριά, θα έλεγα κάτι χειρότερο, αν και δεν υπάρχει και στις
πιέσεις του Μπογδάνου και όλων αυτών των εξαγορασµένων στα
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κανάλια από το πρωί µέχρι το βράδυ- κάνετε λάθος. Και δικός
σας κόσµος µας είπε µπράβο, της Νέας Δηµοκρατίας και φυσικά
και από όλον τον άλλον χώρο. Έχετε αυταπάτες. Έχετε καβαλή-
σει το καλάµι. Αλλά ξέρετε ότι το καλάµι σπάει. Δεν έχετε συναί-
σθηση τι γίνεται µε τον κόσµο. Βράζει ολόκληρος. Βράζει από
την πολιτική σας και όλο αυτό το κλίµα. Εγώ µένω στα Εξάρχεια,
Ιπποκράτους και Καλλιδροµίου. Παιδιά δεκατεσσάρων και δεκα-
πέντε ετών, που µόνο πράγµα επάνω τους ήταν το κινητό, να
τους κολλάνε εκεί λες και είναι εγκληµατίες πολέµου, µε τα χέρια
στον τοίχο; Τι είναι αυτά; Αστυνοµία είναι αυτή; Τι νοµίζετε ότι
θα κάνουν αυτά τα παιδιά αύριο; Μακάρι να πάρουν τον σωστό
δρόµο και να µην πάρουν τον δρόµο της πέτρας και της µολό-
τοφ. Εσείς τους δηµιουργείτε. Δεν λέω ότι είναι όλοι, το ξανα-
λέω. Μεγάλο τµήµα, όχι µόνο διαφωνεί. Κάποιος είπε για τα ΜΑΤ
πόσοι κάνουν αίτηση, γιατί θέλουν να φύγουν, και δεν τους αφή-
νετε. Έχουν αηδιάσει και αυτοί. Εποµένως, λέω συµµαζευτείτε.
Ό,τι και να κάνετε, εµείς σας δηλώνουµε θα είµαστε στην πρώτη
γραµµή, µε όλες τις συνέπειες.

Να πω και κάτι για τον κ. Χρυσοχοΐδη που µας θύµισε τα φοι-
τητικά χρόνια: «Dura lex,sed lex», «σκληρός νόµος, αλλά νόµος»,
άδικος ο νόµος, αλλά είναι νόµος και θα τον εφαρµόσουµε. Αν
έκανε αυτό η ανθρωπότητα στην ιστορία θα ήταν ακόµα στα σπή-
λαια. Θα υπήρχαν σκλάβοι, δούλοι και αφεντικά, θα υπήρχαν ό,τι
υπήρχαν. Οι άδικοι νόµοι, δίνουν τον δικαίωµα στον λαό να µην
τους εφαρµόζει και να παλεύει να τους ανατρέψει. Έτσι θεµε-
λιώθηκε και το δίκαιο για εσάς τους νοµικούς. Δεν θέλω να πάω
παραπέρα. Το  δίκαιο πρώτα κατακτήθηκε  στην πράξη, µέσα
από απειθαρχία, µέσα από σκληρούς αγώνες και ύστερα θεσµο-
θετήθηκε ό,τι θεσµοθετήθηκε, στο αστικό καθεστώς εννοώ, για
τις δηµοκρατικές ελευθερίες.

Τέλος, και ευχαριστώ πάρα πολύ κύριε Πρόεδρε, δεν θα πω
τίποτα για το σωφρονιστικό, παρά µόνο το ότι πρέπει να συζη-
τήσουµε ποια είναι η κατεύθυνση στο σωφρονιστικό; Η κατεύ-
θυνση του σωφρονιστικού ποια είναι; Σωφρονιστικό λέγεται όχι
κατασταλτικό, όχι τιµωρητικό. Η τιµωρία είναι στο δικαστήριο.
Από εκεί και πέρα πρέπει να κάνεις ό,τι µπορείς σε ανθρώπους -
δεν θα γίνει σε όλους- για  να µπορέσεις να τους αλλάξεις και να
ενσωµατωθούν µετά στην κοινωνία. Γι’ αυτό υπάρχουν δύο τρό-
ποι. Είναι η παιδεία και η εργασία, πέρα από τα υπόλοιπα. Εσείς
πάτε στην άλλη κατεύθυνση. Καταστολή, βία, κόβουµε τις
άδειες. Όλες οι οργανώσεις που ασχολούνται εκεί δεν είναι ΚΚΕ.
Όλοι όσοι ασχολούνται, όπως κοινωνιολόγοι κ.λπ., λένε ότι οι
άδειες βοηθούν. Τι κάνετε εσείς; Δηµιουργείτε άλλες προϋποθέ-
σεις. Τα ίδια και µε τις αγροτικές φυλακές. Μακάρι να είχατε πε-
ρισσότερες, να µπορούσε ο κόσµος να δουλεύει. Μακάρι να
είχατε προγράµµατα επιµόρφωσης, άλλου είδους. Στην εξορία
οι κοµµουνιστές έκαναν µαθήµατα σε όλους -και δεν ήταν οι κα-
τάδικοι- πολιτικής οικονοµίας, ιστορίας, τα πάντα! 

Εσείς, λοιπόν, τι λέτε; Βγαίνει κι η Ελληνική Λύση και λέει θά-
νατος σε όλους! Εύκολο είναι να το πεις αυτό, αλλά στην πράξη
αποτελεί µις βαρβαρότητα.  Όσο για την αστυνοµία εµείς, ξέρετε
-και το ξέρετε και προσωπικά εσείς και το λέω θετικά- κάθε εβδο-
µάδα σχεδόν καταθέτουµε αιτήµατα των αστυνοµικών. Γιατί και
αυτοί είναι θύµατα αυτής της πολιτικής και τους στέλνετε να χτυ-
πάνε αυτούς που τους συµπαραστέκονται. Όχι όλους, γιατί είναι
πολιτικές οι αποφάσεις. Όχι ότι δεν έχουν ευθύνες. Έχετε και
εσείς ευθύνες, που δεν ξεκαθαρίζετε το τι συµβαίνει µέσα και
σας λέω για περιστατικά που τα ζούµε. Δεν είµαστε στον πύργο
ούτε περιµένουµε τις εκθέσεις της τάδε διµοιρίας ή της τάδε
άλλης. Αν ακούσετε το τι γίνεται! Τα έχω πει και άλλες φορές
αυτά τα πράγµατα. 

Τι ρόλο έχει η αστυνοµία; Να χτυπήσει το έγκληµα. Για να το
χτυπήσει, θέλει µόρφωση, θέλει εξοπλισµό, θέλει κάποιες απο-
δοχές καλές να µπορεί να ζει, γιατί καταλαβαίνετε τι γίνεται µετά
µε τα δίκτυα. Άρα, λοιπόν, είναι θέµα κατεύθυνσης. Ποιος είναι
ο αντίπαλος εχθρός; Ο λαός, τα συνδικάτα, αυτοί που κατεβαί-
νουν στις διαδηλώσεις; Όχι. Όµως, έτσι διαπαιδαγωγούνται και
αυτό είναι κύρια λογικό µέσα στο αστικό κράτος.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι είστε καλά, και

εγώ ευχαριστώ, κύριε Παφίλη.

Καλησπέρα σας από εµένα. Χρόνια πολλά σε όσους γιορτά-
ζουν σήµερα, την κ. Καραµανλή, την κ. Ευθυµίου. Είναι µεγάλη
γιορτή.

Δίνω τον λόγο γρήγορα στον κ. Λάππα από την Καρδίτσα και
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα τονίσω επιγραµµατικά  τέσσερα πράγµατα. Τα είπαµε και

στις επιτροπές.
Πρώτον, η επιχειρηθείσα µεταφορά της σωφρονιστικής πολι-

τικής και της αντεγκληµατικής από το Υπουργείο Δικαιοσύνης
στο ΠΡΟΠΟ έγινε χωρίς να περάσει από τη Βουλή, µε την επι-
λογή ενός προεδρικού διατάγµατος, έγινε χωρίς καµία ουσια-
στική µελέτη και συµµετοχή όλων των παραγόντων που άµεσα ή
έµµεσα διαπλέκονται και συνδέονται µε το Σωφρονιστικό Σύ-
στηµα, αλλά µε ένα προεδρικό διάταγµα την εποµένη των εκλο-
γών, στις 8-7-2019, χωρίς καµµιά συµµετοχή, καµµία γνώµη,
καµµία µελέτη, καµµία εµπεριστατωµένη στήριξη και τεκµηρίωση
από οποιονδήποτε επιστηµονικό φορέα. Το ίδιο γίνεται και τώρα
µε το νοµοσχέδιο. 

Κοιτάξτε, έρχεται ένα νοµοσχέδιο που αφορά έναν τέτοιο
τοµέα των δικαιωµάτων των κρατουµένων και δεν έχει την ελάχι-
στη αιτιολόγηση και τεκµηρίωση πάνω στην επιστηµονική γνώση.
Κάλεσα τον Υπουργό στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω και
τώρα, ας µας φέρει η Κυβέρνηση όχι έναν φορέα, όχι ένα σωµα-
τείο, όχι µια πανεπιστηµιακή σχολή, όχι έναν από τους φορείς
που ήρθαν στην επιτροπή, αλλά έναν επιστήµονα, έναν νοµικό ή
εγκληµατολόγο ή ψυχίατρο ή κοινωνιολόγο -αριθµητικό ένα- στη
χώρα αυτή που διακονεί την επιστηµονική γνώση, που να είναι
υπέρ της παραγράφου 4 του άρθρου 1 για τις άδειες και για το
θέµα των αγροτικών φυλακών. Εάν το κάνει, θα µετριάσουµε την
κριτική µας. Ξέρω ότι δεν υπάρχει τουλάχιστον στα πανεπιστήµια
και στην κοινωνία, στους δικηγόρους και στους νοµικούς όλης
της χώρας. 

Άκουσα τον κ. Μπούγα, την κ. Μακρή, τον κύριο Υπουργό εµ-
µονικά βέβαια να λέει «απέναντι έχουµε και κάνουµε αντιπολί-
τευση στον ΣΥΡΙΖΑ». Μα, δεν έχετε τον ΣΥΡΙΖΑ απέναντι. Έχετε
όλους τους φορείς, όλους τους αρµόδιους, ολόκληρο το Σώµα
της Βουλής, εκτός από το δικό σας κόµµα και λέτε ότι απέναντι
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Ακόµα έχετε τη µανία καταδίωξης εναντίον του
ΣΥΡΙΖΑ. Νοµίζετε όποια φωνή αντιδρά µέσα στο κοινοβούλιο ότι
έρχεται από τον ΣΥΡΙΖΑ. Άρα, είναι πολύ µεγάλος ο ΣΥΡΙΖΑ και
φοβάστε, κύριοι! Τρέµετε τον ΣΥΡΙΖΑ. Αυτή είναι η εµµονή σας.
Εν πάση περιπτώσει, οι εµµονές και τα λοιπά είναι αρµοδιότητα
άλλων επιστηµών. Εµείς κοιτάµε την πολιτική και τη νοµική επι-
στήµη που διακονούµε.

Ως νοµικός, τόσα χρόνια, γνωρίζω τις συνθήκες στα καταστή-
µατα κράτησης, κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει κατάστηµα που να
µην έχω πάει στα τριάντα εννέα χρόνια που διακονώ την ποινική
επιστήµη. Όµως, από τον Γενάρη του 2015 είµαι και στην Επι-
τροπή του Σωφρονιστικού στη Βουλή και θα ήθελα, τουλάχιστον,
το αρµόδιο Υπουργείο, που φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο που
αφορά σε κάποιες αλλαγές -θα τα πούµε µετά σε ένα λεπτό για
τις αλλαγές, που είναι σωφρονιστικές και απαράδεκτες από κάθε
άποψη- να ενηµερωθεί, να µελετήσει τις προτάσεις που η πλει-
οψηφία της Νέας Δηµοκρατίας έχει αναγράψει στην τελευταία
έκθεση πριν λίγους µήνες, που λέει δεν θέλουµε καταστήµατα
τιµωρίας, αλλά επανένταξης και σωφρονισµού; Δεν θέλουµε τι-
µωρητικότητα, δεν θέλουµε ένταση στη φυλακή, δεν θέλουµε αυ-
στηροποίηση, λένε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στην
έκθεσή τους. Τη γράφετε στα παλαιότερα των υποδηµάτων; Τι
τελικά λαµβάνετε υπόψη για να εισάγετε το παρόν σχέδιο νόµου; 

Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν την επιστήµη, δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν
τους αρµόδιους φορείς, Συνήγορο του Πολίτη, Οµοσπονδία Σω-
φρονιστικών Υπαλλήλων, Δικαιώµατα του Ανθρώπου, Εθνική Επι-
τροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου, που είναι κρατικός
σύµβουλος του Υπουργείου σας, τους δικηγορικούς συλλόγους,
την Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων, την Ένωση Εισαγγελέων.
Τελικά τι λαµβάνετε υπόψη; Το ακροατήριο του οποίου θέλετε
να χαϊδέψετε τα αυτιά ακροδεξιού τύπου, για να δικαιολογήσετε
τη νοµοθετική σας πρωτοβουλία; 

Άρα, λοιπόν, και η µεταφορά της σωφρονιστικής πολιτικής
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είναι µοναδικό φαινόµενο στην Ευρώπη. Η µόνη χώρα που το έχει
κάνει είναι η Ουγγαρία και δεύτερη η Ελλάδα. Για δεύτερη φορά
τώρα έρχεστε να κάνετε µία παρέµβαση στον Σωφρονιστικό Κώ-
δικα και δυστυχώς, το κάνετε µε τον ίδιο τρόπο. 

Λυπάµαι που η χώρα –η χώρα, όχι και η Κυβέρνηση- θα υπο-
στεί δεινές κριτικές και έλεγχο από τα εποπτικά όργανα και σε
ευρωπαϊκό, αλλά και σε διεθνές επίπεδο. 

Επειδή µιλάµε στην Ολοµέλεια και τα Πρακτικά αποτυπώνον-
ται, να µην έρθετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µετά από
µήνες ή έναν χρόνο να µας πείτε ότι δεν σας τα λέγαµε. Θα κα-
ταφρονηθεί η χώρα πολλαπλώς. Διότι αντηχούν ακόµα στα αυτιά
µου τα λόγια του Έλληνα Προέδρου του Ευρωπαϊκού Δικαστη-
ρίου, του κ. Σισιλιάνου, τρεις φορές το 2017, το 2019 και το 2020
στις Επιτροπές και στην Ολοµέλεια της Βουλής που έλεγε τι πρέ-
πει να κάνουµε σε σωφρονιστικό και ποινικοδικονοµικό επίπεδο. 

Τι είπε ο κύριος Υπουργός; Ότι εκκρεµούν δεκαοκτώ υποθέ-
σεις; Δεν είναι δεκαοκτώ. Ο κ. Σισιλιάνος τον Φεβρουάριο του
2020 είπε ότι είναι εκατοντάδες, διακόσιες σαράντα, αν θυµάµαι
καλά. Αφορούν παραποµπή της χώρας για τις συνθήκες κράτη-
σης. Εάν φέρναµε το νοµοσχέδιο που έχει συντάξει και έχει εκ-
πονήσει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, που θα δίνει ένα
αυτοτελές, ανεξάρτητο, αυτόνοµο ένδικο µέσο για το άρθρο 13
της ΕΣΔΑ θα είχαν φύγει αυτοµάτως διακόσιες πενήντα υποθέ-
σεις που καταστούν τη χώρα µας µαύρο πρόβατο. Ένα αυτό.

Δεύτερον -και τελειώνω µε αυτό- ο κ. Χρυσοχοΐδης  είπε ότι
πλέον να πάψουν να φωνασκούν αυτοί οι οποίοι χτίζουν καριέρες
στις φωνές. Εδώ ανοίγω µία παρένθεση: θα µας καταργήσετε και
τον δηµόσιο λόγο, κύριε Υπουργέ; Αυτό εννοείτε; Θα µας καταρ-
γήσετε και τον λόγο, να φωνάζει ο νοµικός ή ο πολίτης ή οποι-
οσδήποτε άνθρωπος αισθάνεται ότι µία απόφαση µιας κυβέρ-
νησης τον δυσφορεί ή τον αγανακτεί ή τον κάνει να διαµαρτύρε-
ται; Ή µήπως θέλετε να αποδεχθούµε ότι στην Ελλάδα του 2021
µπορούν να συλλαµβάνονται αδικαιολόγητα, άκριτα και ατεκµη-
ρίωτα δικηγόροι, που ασκούν το δικηγορικό τους επάγγελµα στα
πλαίσια των αρµοδιοτήτων τους; 

Μας γυρνάτε πριν από τη Γαλλική Επανάσταση του 1789 στης
οποίας την πρώτη εθνοσυνέλευση που έγινε το 1789, το 88% των
εκπροσώπων του γαλλικού λαού ήταν νοµικοί; Είστε και νοµικός,
κύριε Χρυσοχοΐδη. Προσέξτε το, έχετε να δώσετε λόγο απέναντι
στο δικηγορικό σώµα. Να συλλαµβάνονται δικηγόροι; Πού βρι-
σκόµαστε και πού καταντούµε; 

Τρίτον, κύριε Πρόεδρε –για να τελειώνω- είπε ο κύριος Υπουρ-
γός ότι ένας λόγος που δικαιολογεί την αυστηροποίηση στο
θέµα των αδειών και στο θέµα της µεταγωγής στις αγροτικές φυ-
λακές είναι γιατί ο κατάδικος δεν έδειξε µεταµέλεια. 

Κύριε Υπουργέ, µάλλον σφάλετε σφόδρα. Δεν ξέρω αν ασκή-
σατε τη δικηγορία ποτέ ιδίως ποινική δικηγορία. Η µεταµέλεια
δεν επιδεικνύεται στα πλαίσια έκτισης της ποινής. Η µεταµέλεια
εκφέρεται και προτείνεται από τον κατηγορούµενο στα πλαίσια
της επιµέτρησης της ποινής όταν δικάζεται από το δικαστήριο.
Δεν υπάρχει καµία µεταµέλεια στον σωφρονισµό. Υπάρχει µόνο
πειθάρχηση στην απόφαση και δεν τελεί άλλα αδικήµατα εντός
της φυλακής. Κανένας άλλος λόγος δεν µπορεί να αποτελεί τεκ-
µηρίωση περιορισµού, έντασης της αυστηροποίησης ή περισσό-
τερης φυλακής. Άρα, λοιπόν, αυτό που είπατε πάρτε το πίσω
γιατί είναι επιστηµονικά απαράδεκτο και για τη χώρα µας, αλλά
και για τον νοµικό πολιτισµό. 

Γιατί η κατάκτηση των δικαιωµάτων των κρατουµένων δεν είναι
ελληνικό φαινόµενο και δεν κάνετε καµιά παροχή δικαιωµάτων.
Έλεγε ο Κλαρκ Πολάνσκι, ο διάσηµος Αµερικάνος -και το ξέρει
ο κ. Πλεύρης- που δεν είναι αριστερός βέβαια ο άνθρωπος, ότι
το δικαίωµα είναι κάτι που δεν µπορεί κανένας να σου πάρει και
όχι απλά ζητάς αυτό να σου το δώσει. Και τα δικαιώµατα των
κρατουµένων, το δικαίωµα για τις φυλακές και τις άδειες δεν
µπορεί κανένας να το περιορίσει.

Πάµε τώρα -κλείνω, κύριε Πρόεδρε- σε αυτό το τεράστιο θέµα.
Ξέρετε η γελοιότητα καµµιά φορά έρχεται από τι; Θες να πεις
κάτι πολύ προοδευτικό και τα µέτρα τα οποία εισάγεις, καταρ-
ρέουν τελείως το αφήγηµά σου περί δηµοκρατίας, περί εκσυγ-
χρονισµού, περί ορθολογισµού, περί εξανθρωπισµού. Ακούστε
τώρα: ενώ λέει ο κύριος Υπουργός ότι αυτό το νοµοσχέδιο βοη-

θάει σε σωφρονιστικό επίπεδο τα δικαιώµατα των κρατουµένων
έρχεται και ουσιαστικά καταργεί -γιατί περί κατάργησης πρόκει-
ται- και το δικαίωµα στις άδειες και το δικαίωµα στη µεταγωγή
στις αγροτικές φυλακές. 

Είναι δυνατόν να χορηγείται άδεια στον κρατούµενο πάνω από
δέκα χρόνια, όταν του δίνει ο νόµος το δικαίωµα της υφ’ όρων
απόλυσης µε τα 2/5; Είναι δυνατόν να µετάγεται σε αγροτικές
φυλακές ένας που είναι πάνω από δέκα χρόνια φυλακή –που έχει
το δικαίωµα, διότι όλοι έχουν το δικαίωµα-, αλλά ένας από τους
όρους είναι να έχει τα 2/5 και µάλιστα να έχει πάρει και άδεια,
την οποία δυσχεραίνετε σε βαθµό κατάργησής της; Πώς θα την
πάρει την άδεια; Όταν πρόκειται να την πάρει την άδεια µε τα
2/5 πάνω από δέκα χρόνια, τι άδεια να πάρει; Αφού έχει χάσει το
δικαίωµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Λάππα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Είναι
σηµαντικό και τελειώνω µε τη φράση αυτή.

Πώς να ζητήσει άδεια ο κατηγορούµενος, όταν πλέον φτάνει
στο πλαίσιο της ποινής, που ο νόµος τού δίνει το δικαίωµα της
υφ’ όρων απόλυσης; Είναι δυνατόν να λέγονται αυτά από χείλη
ενός Υπουργού µιας δηµοκρατικά εκλεγµένης Κυβέρνησης;
Απευθύνεται και σε κόσµο της νοµικής! Θα τρελαθούµε τελείως;

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Πρέπει να πω στον φίλτατο
κύριο Υπουργό, που διακόνησε και ως Νοµάρχης στην Καρδίτσα,
ότι εµείς οι νοµικοί και σήµερα ακόµα φανατικά υποστηρίζουµε
το δόγµα Μοντεσκιέ: Κάθε αυστηρότητα σε οποιοδήποτε νοµο-
θετικό πλαίσιο εµποδίζει την εφαρµογή του. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Λάππα.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υπουργό Μετανάστευσης και

Ασύλου κ. Μηταράκη. Θα αναφερθεί στην τροπολογία µε γενικό
αριθµό 639 και ειδικό 7.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια ιστορική συ-
ζήτηση, καθώς η χώρα µας καταργεί ένα απαράδεκτο καθεστώς
είκοσι ετών, την προστατευτική φύλαξη ανηλίκων σε αστυνοµικά
τµήµατα και κρατητήρια. Πρόκειται για σηµαντική µεταρρύθµιση
που ρυθµίζεται µε το άρθρο 41 του υπό συζήτηση σχεδίου νόµου
και µε την τροπολογία µε γενικό αριθµό 639 και ειδικό αριθµό 7,
η οποία ορίζει ως αρµόδια αρχή για τη διαχείριση των αιτηµάτων
επείγουσας φιλοξενίας των ασυνόδευτων ανηλίκων που στε-
ρούνται διαµονής την Ειδική Γραµµατεία Προστασίας Ασυνόδευ-
των Ανηλίκων του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. 

Το µέχρι σήµερα καθεστώς έχει επιφέρει σκληρή κριτική για
τη χώρα µας από διεθνείς οργανισµούς, όπως το Συµβούλιο της
Ευρώπης, και δυστυχώς προσφυγές και καταδικαστικές αποφά-
σεις. Ήταν ένα καθεστώς, το οποίο δεν µας τιµούσε. Για πρώτη
φορά εδώ και σχεδόν είκοσι χρόνια πραγµατοποιούνται τώρα ου-
σιαστικές βελτιώσεις στον τοµέα αυτό και αναπτύσσεται µια
εθνική στρατηγική, µε σκοπό να µπει µια τάξη στο θέµα της προ-
στασίας των ασυνόδευτων ανηλίκων. 

Παράλληλα όµως -θα το τονίσω και αυτό- µε υπουργική από-
φαση, η οποία εφαρµόζεται ήδη από το 2020, υπάρχουν πλέον
διαδικασίες εξακρίβωσης της πραγµατικής ηλικίας των ασυνό-
δευτων ανηλίκων, ώστε όταν µιλάµε για ασυνόδευτους ανήλι-
κους, πλέον µε ιατρική επιβεβαίωση να µιλάµε πράγµατι για
ασυνόδευτους ανηλίκους. 

Άκουσα µε προσοχή τις τοποθετήσεις των κοµµάτων και των
φορέων στις συνεδριάσεις των επιτροπών κατά την επεξεργασία
του σχεδίου νόµου και ιδιαίτερα είναι θετικό ότι αναφέρθηκαν οι
συνάδελφοι υποστηρικτικά για τη σηµερινή ρύθµιση, η οποία
συµπληρώνεται από αυτήν την τροπολογία. Ως Κυβέρνηση θεω-
ρούµε ότι είναι ιδιαίτερα σηµαντικό σε αυτό το κρίσιµο θέµα ότι
βρέθηκε κοινός τόπος και πιστεύω ότι όλα τα κόµµατα θα υπερ-
ψηφίσουν τη διάταξη για την κατάργηση της φύλαξης και την
τροπολογία του Υπουργείου. 

Ακούσαµε βέβαια από την πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι η διάταξη αυτή, αν και απ’ ό,τι είπατε θα την υπερψη-
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φίσετε, είναι κενό γράµµα και έρχεται -λέτε- για λόγους εντυπω-
σιασµού. Μάλιστα, την προηγούµενη Παρασκευή ο ΣΥΡΙΖΑ εξέ-
δωσε και σχετική ανακοίνωση για να µετριάσει προφανώς τις
θετικές εντυπώσεις και απόψεις όλων των φορέων που εκφρά-
στηκαν πανηγυρικά υπέρ της διάταξης. 

Θα περίµενα ο ΣΥΡΙΖΑ να µην ξύνεται στην γκλίτσα του τσο-
πάνη για το θέµα αυτό, γιατί θα ρωτήσω, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι: Επί τεσσεράµισι χρόνια τι είχατε κάνει για την κατάργηση
της προστατευτικής φύλαξης εσείς; Κρατούσατε τα παιδιά στα
κρατητήρια; Μα, τα κρατούσατε. Προτείνατε µία ρύθµιση; Όχι.
Συνεννοηθήκατε ποτέ µε τα συναρµόδια Υπουργεία της δικής
σας συγκυβέρνησης, για να τεθεί ένα τέλος σε αυτήν την απα-
ράδεκτη κατάσταση; Όχι. 

Σας ενοχλεί λοιπόν, ότι αυτή η ρύθµιση έρχεται στη συνέχεια
µιας γενικότερης οργάνωσης που έχουµε επιφέρει ως Κυβέρ-
νηση στο προσφυγικό -µεταναστευτικό. Με τη µείωση των ροών
στα νησιά µας τους τελευταίους µήνες να φτάνει σχεδόν το 99%,
µε τη δραστική µείωση των διαµενόντων στις δοµές φιλοξενίας,
µε την πολύ µεγάλη µείωση των εκκρεµών αποφάσεων ασύλου
επέρχεται µια τάξη σε ένα πρόβληµα, το οποίο από το 2015 µέχρι
σήµερα έχει επιβαρύνει τη χώρα µας. 

Κενό γράµµα λοιπόν, κύριε Ψυχογιέ και κυρία Φωτίου, δεν
είναι αυτή η διάταξη. Κενή, δυστυχώς για εσάς, είναι η κριτική
σας. 

Για το ΕΚΑ, την ανηλικότητα και την επιτροπεία τα έχουµε συ-
ζητήσει πολλαπλά και το Μάιο, στην ψήφιση του ν.4686, αλλά και
στις ερωτήσεις κοινοβουλευτικού ελέγχου. 

Όσον αφορά τώρα την προτεινόµενη ρύθµιση τροπολογίας, η
Ειδική Γραµµατεία από τις αρχές του 2020 ανέλαβε την πρωτο-
βουλία να µειώσει δραστικά τον αριθµό των ανήλικων που κρα-
τούνται σε προστατευτική φύλαξη σε αστυνοµικές εγκαταστά-
σεις. Στο τέλος Μαρτίου του 2020 καταγράφονταν τριακόσια
τριανταένα ασυνόδευτα ανήλικα υπό προστατευτική φύλαξη.
Ήδη από τις 14 Νοεµβρίου ο αριθµός είναι µηδέν. Μέσα στον
Νοέµβριο επιτύχαµε τη µεταφορά όλων των παιδιών –εκατόν
εβδοµήντα παιδιά- που βρίσκονταν τότε σε αστυνοµικά τµήµατα
προς δοµές προσωρινής φιλοξενίας, ειδικές δοµές κατάλληλες
γι’ αυτόν τον σκοπό.

Επιπλέον, σε συνεργασία µε την Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ,
συνεπεξεργαζόµαστε έναν εθνικό µηχανισµό για τον εντοπισµό,
την ταυτοποίηση και την παραποµπή των ασυνόδευτων ανηλί-
κων, ειδικά εκείνων που µπαίνουν από τα χερσαία σύνορα της
χώρας, γιατί αυτά είναι πιο εύκολη λεία σε κάθε είδους εκµετάλ-
λευση και είναι αυτοί που συνήθως κατέληγαν στα αστυνοµικά
τµήµατα για προστατευτική φύλαξη. 

Στα κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης που ήδη δηµιουρ-
γούνται στη Σάµο, την Κω και τη Λέρο –και θα δηµιουργηθούν
µέσα στο 2021 στη Λέσβο και τη Χίο- έχει ήδη προβλεφθεί ειδι-
κός χώρος, ένα safe zone, προστατευµένος για τα ασυνόδευτα
ανήλικα µε την απαραίτητη υποστήριξη.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι έχουµε ήδη αυξήσει τη δυναµικότητα
των θέσεων µακροχρόνιας φιλοξενίας κατά 40%, η οποία θα αγ-
γίξει το 85% τους επόµενους µήνες και είµαστε ήδη στη θέση και
υλοποιούµε αυτόν τον νέο µηχανισµό, επειδή έχουµε αυξήσει τις
θέσεις µακροχρόνιας φιλοξενίας. 

Άρα, η κατάργηση της κράτησης δεν είναι απλώς µία πολιτική
επιλογή. Είναι αποτέλεσµα συστηµατικής δουλειάς που έκανε η
Αρµόδια Ειδική Γραµµατεία, η κ. Αγαπηδάκη, µαζί µε τον Γενικό
Γραµµατέα κ. Λογοθέτη. Δηµιούργησαν τις απαραίτητες προ-
ϋποθέσεις και δηµιουργούµε και στα νέα κέντρα υποδοχής και
ταυτοποίησης, ώστε να µην ξαναδηµιουργηθεί το πρόβληµα. 

Υλοποιούµε, παράλληλα, το πρόγραµµα εθελοντικής µετεγκα-
τάστασης ασυνόδευτων ανηλίκων από την Ελλάδα σε άλλα
κράτη µε χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, µε την
υποστήριξη διεθνών και ευρωπαϊκών οργανισµών. Ήδη έχουν
αναχωρήσει φέτος πεντακόσια εικοσιένα ανήλικα και εκκρεµεί
να φύγουν, να ταξιδέψουν άλλα χίλια τριάντα έξι έως τον Απρίλιο
του 2021. 

Τέλος, µειώσαµε κατακόρυφα τον αριθµό των ασυνόδευτων
στα ΚΥΤ. Τον Μάρτιο ήταν χίλια επτακόσια πενήντα δύο. Μετα-
φέρθηκαν όλα ήδη στην ενδοχώρα. Μεταφέρθηκαν τετρακόσια

έντεκα παιδιά µετά τη φωτιά στη Μόρια και σήµερα έχουµε µόνο
τις αφίξεις των τελευταίων δύο µηνών, των οποίων επίσης δρο-
µολογείται η τοποθέτηση σε ξενώνες φιλοξενίας στην ενδοχώρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταργούµε, λοιπόν, την προ-
στατευτική φύλαξη νοµοθετικά, ενώ παράλληλα θεµελιώνεται ο
νέος εθνικός µηχανισµός εντοπισµού, παραποµπής και επείγου-
σας φιλοξενίας ασυνόδευτων ανηλίκων.

Καλούµε όλες τις πολιτικές δυνάµεις να υπερψηφίσετε το
άρθρο 41 και την τροπολογία µε γενικό άρθρο 639 και ειδικό
αριθµό 7.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Μηταράκη, και για την τήρηση του χρόνου. Από τους
λίγους Υπουργούς!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα
ήθελα τον λόγο για την τροπολογία.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταν-
τίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, επί
της τροπολογίας και τα όσα είπε ο κ. Μηταράκης. 

Κατ’ αρχάς, να σας προσγειώσω στην πραγµατικότητα, κύριε
Μηταράκη. Μην τρέφετε φρούδες ελπίδες ότι θα πάρετε ψή-
φους γι’ αυτά που φέρνετε στην Ολοµέλεια, για τα ζητήµατα µε
τα οποία ασχολείστε. 

Επίσης, καταργείτε την προστατευτική φύλαξη των ασυνόδευ-
των ανηλίκων και ταυτόχρονα προβλέπετε κατάλληλες δοµές φι-
λοξενίας για άλλη µια φορά. 

Θα ήθελα να σας ρωτήσουµε, µιας και είστε εδώ και αναφερ-
θήκατε και γενικά στα θέµατα αυτά, εάν έχετε κλείσει καµµία
ΜΚΟ τον τελευταίο καιρό, γιατί είπατε τρεις στην αρχή. Τις πο-
λυδιαφηµίσατε. Ήρθατε εδώ µε πολύ αέρα τις προηγούµενες
φορές. Είπατε πόσο ευτυχισµένοι είστε που κλείσατε τρεις ΜΚΟ.
Κάνατε κάτι άλλο;

Να σας ενηµερώσω, κύριε Μηταράκη, ότι είχαµε σε µια βδο-
µάδα -γιατί µάλλον άλλα στοιχεία έχετε εσείς ή εµείς, δεν ξέρω-
πάνω από 100% αύξηση. Δηλαδή, από 23 Νοεµβρίου έως 29 Νο-
εµβρίου, την εβδοµάδα αυτή είχαν έρθει εβδοµήντα επτά άνθρω-
ποι και στην εβδοµάδα από 30 Νοεµβρίου έως 6 Δεκεµβρίου
ήρθαν εκατόν πενήντα τέσσερις. Είχαµε λοιπόν, αύξηση πάνω
από 100% και αυτό χώρια από το τι γίνεται στα χερσαία σύνορα,
που ξέρετε πάρα πολύ καλά τι γίνεται στα χερσαία σύνορα! Δεν
είναι η ώρα να το αναπτύξω τώρα. 

Επίσης, αυτά –ξέρετε- δεν τα λέµε για εµένα ή για εσάς, τα
λέµε και για τον κόσµο, αλλά καλό είναι να ενηµερωθείτε και γι’
αυτό θα τα καταθέσω στα Πρακτικά της Βουλής.

Είναι η 4η Διοίκηση Υγειονοµικής Περιφέρειας Μακεδονίας-
Θράκης, το Νοσοκοµείο «Ιπποκράτειο» -το έχω στα χέρια µου-
που είναι η απάντηση σε επίσηµη ερώτηση της Ελληνικής Λύσης.

Σε δύο νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης, κύριε Μηταράκη, µόνο
σε έναν χρόνο, Ιούλιος 2019-Ιούλιος 2020, είχαµε –αν σας ανη-
συχεί αυτό, θα θέλαµε το σχόλιό σας, εµείς παραθέτουµε τα
στοιχεία- ογδόντα οκτώ γεννήσεις παιδιών ανθρώπων που µπή-
καν παράνοµα στη χώρα µας. Ποιος πλήρωσε γι’ αυτές τις γέν-
νες;

Όπως, επίσης, οι Έλληνες, βέβαια, χρεώνονται και για τα επι-
δόµατα όλων όσοι έχουν ανακαλύψει εδώ στην Ελλάδα τη «Γη
της Επαγγελίας». Είναι στοιχεία, τα οποία έχουµε στα χέρια µας,
απαντάνε επίσηµα στα ερωτήµατά µας, στο κοινοβουλευτικό µας
έργο και θα ήθελα να τα καταθέσω και αν έχετε κάποιο σχόλιο
επ’ αυτών, παρακαλώ να το ακούσω. Απλά, να ακούγονται πραγ-
µατικά στοιχεία. Ανεβήκατε στο Βήµα και είπατε «τι καλά που
είναι τα πράγµατα!». Εντάξει, ίσως έχουµε άλλη άποψη εµείς.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Χήτα.
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ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, πείτε µου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τι να σας πω;
Ήρθα πριν από κάµποση ώρα και γράφτηκα και µου είπαν «όχι,
δεν µπορείς, θα µιλήσεις µετά».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μου έχουν σηµειώσει
ότι έχετε ζητήσει να µιλήσετε µετά τον κ. Καλαµατιανό, γι’ αυτό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Έτσι το βλέπω, ελάτε

να το δείτε, δεν σας λέω ψέµατα.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον λόγο για ένα λεπτό,
για να απαντήσω στον κ. Χήτα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): Κύριε Χήτα, έχω τη συνήθεια να απαντάω πάντα µε στοι-
χεία και δεν ξέρω ποιο στατιστικό έχετε εσείς των τελευταίων
ηµερών. Μπορώ να σας πω ότι τα τελευταία δεκαπέντε λεπτά
δεν έχει µπει κανείς. Ξέρετε, η επιλογή του χρόνου δεν είναι σο-
βαρό, όταν το κάνετε σε ένα σύντοµο χρονικό διάστηµα.

Να σας πω συγκεκριµένα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεκαπέντε µέρες.
ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Πέρυσι µπήκαν στη χώρα µας εβδοµήντα τέσσερις χιλιά-
δες. Φέτος έχουν µπει κάτω από δεκαπέντε χιλιάδες. Η µείωση
είναι 80%. Τα 2/3 είναι το πρώτο τρίµηνο. Ήταν πριν η χώρα µας
αναβαθµίσει την προστασία των συνόρων.

Τους τελευταίους µήνες στα νησιά µας: Τον Οκτώβριο µπήκαν
ογδόντα άτοµα, πέρυσι είχαν µπει οκτώ χιλιάδες επτακόσια σα-
ράντα εννιά. Τον Νοέµβριο µπήκαν εκατόν ενενήντα δύο, πέρυσι
είχαν µπει οκτώ χιλιάδες τετρακόσια τριάντα εννιά. Αυτό τον
µήνα πέρυσι είχαν µπει πέντε χιλιάδες εννιακόσια σαράντα έξι,
µέχρι στιγµής έχουν µπει εκατόν σαράντα τρία, µία µείωση 98%.

Η χώρα µας αποφασιστικά φυλάει τα σύνορά της, αντιµετωπί-
ζει µε αυστηρότητα αλλά δικαιοσύνη τη διαδικασία ασύλου, πα-
ρέχει διεθνή προστασία εκεί που επιβάλλεται από τους διεθνείς
κανόνες, αλλά πλέον δεν είµαστε η πύλη εισόδου της Ευρώπης
και η αύξηση των µεταναστευτικών πληθυσµών στην Ελλάδα,
άµα δείτε τα στατιστικά στοιχεία, δεν επήλθε το 2020. Επήλθε
στην περίοδο 2015-2019, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία. Άρα,
η κριτική σας µάλλον γίνεται σε λάθος µέρος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στοιχεία παρουσίασα, δεν έκανα
κριτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Πάµε τώρα στον κ. Αθανάσιο Πλεύρη της Νέας Δηµοκρατίας.
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο για επτά ολόκληρα

λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Καλησπέρα σας. Σας ευχαριστώ πο-

λύ.
Επειδή η κουβέντα σε ένα σηµείο, κύριοι συνάδελφοι, µετα-

φέρθηκε στα θέµατα γενικότερης πολιτικής της Κυβέρνησης για
την αστυνόµευση, εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Στο προ-
εκλογικό µας πρόγραµµα ένας από τους βασικούς πυλώνες τους
οποίους είπαµε και για τους οποίους έχουµε εκλεγεί από τον ελ-
ληνικό λαό είναι η εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας. Εµείς
ήµασταν αυτοί οι οποίοι είπαµε ότι θα δοµήσουµε τέτοιες συν-
θήκες, ώστε πραγµατικά στις προβληµατικές περιοχές -τέτοιες
περιοχές είναι και το κέντρο της Αθήνας στο οποίο εκλέγοµαι-
θα υπάρχει το αίσθηµα ασφάλειας στον πολίτη µε µεγαλύτερη
αστυνόµευση και δεν θα υπάρχουν περιοχές οι οποίες θα είναι
περιοχές-γκέτο είτε εγκληµατικότητας είτε εγκληµατικών πρά-
ξεων υπό τον µανδύα ιδεολογικών πεποιθήσεων.

Αυτό, λοιπόν, το οποίο κάνει η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
είναι να εφαρµόζει το πρόγραµµα για το οποίο έχουµε πάρει την
εµπιστοσύνη από τον ελληνικό λαό.

Πραγµατικά εξεπλάγην από την επίθεση, η οποία έγινε από τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στην Αστυ-

νοµία και κυρίως στο Τµήµα των Ειδικών Φρουρών, που λίγο-
πολύ είπε ότι όλοι αυτοί οι άνθρωποι είναι ανεκπαίδευτοι και ότι
έχουν ροπή προς εγκληµατικές ενέργειες. Χαρακτηριστικά ανέ-
φερε αν είναι περήφανος ο Υπουργός για µια σειρά ειδικών
φρουρών, οι οποίοι έχουν κριθεί και έχουν καταδικαστεί.

Όµως, δεν είπε ο κ. Ραγκούσης ότι είµαστε υπερήφανοι για τη
µεγαλύτερη πλειονότητα, σχεδόν όλους τους ειδικούς φρου-
ρούς, οι οποίοι καθηµερινά βρίσκονται στις µηχανές της «ΔΙΑΣ»
και τους βλέπουµε και είναι αυτοί που βρίσκονται στην πρώτη
γραµµή µάχης απέναντι στο οργανωµένο έγκληµα.

Είµαστε περήφανοι για τους αστυνοµικούς-ειδικούς φρουρούς
στο Ρέντη, στην εκλογική περιφέρεια του κ. Ραγκούση, που δέχ-
θηκαν πυρά από τα καλάσνικοφ και υπήρχαν άτοµα που σήµερα
είναι νεκροί. Είναι προσβολή για τους νεκρούς αστυνοµικούς να
παίρνουµε µεµονωµένες περιπτώσεις ατόµων και να προσπα-
θούµε όλους αυτούς που δίνουν τη ζωή τους για να έχουµε
ασφάλεια να τους βάλουµε σε ένα τσουβάλι.

Ερχόµαστε τώρα στις διατάξεις του νοµοσχεδίου. Για τις
άδειες οι οποίες αναφέρονται και στις αγροτικές φυλακές και
εκεί έχουµε να κάνουµε µε θέµατα στα οποία η Νέα Δηµοκρατία
ήταν ξεκάθαρη για το τι νοµοθετεί. Διότι αυτήν τη στιγµή, όπως
σας ανέφερα τα περιστατικά προηγουµένως, δυστυχώς υπήρξε
νοµοθέτηση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ υπέρ κατά βάση εγκληµα-
τιών. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα. Μπορεί να είχε την κάλυψη
ενδεχοµένως µιας ιδεολογικής προσέγγισης που αναπτύσσεται
ότι θα πρέπει οι ποινές να είναι χαµηλότερες.

Ο φίλος µου ο κ. Λάππας, ο εκλεκτός νοµικός, ανέπτυξε ου-
σιαστικά τη θεωρία, αλλά δεν είχαµε µόνο αυτό το επίπεδο. Εί-
χαµε φωτογραφικές διατάξεις της προηγούµενης κυβέρνησης,
προκειµένου να ευνοηθούν συγκεκριµένα άτοµα και τα άτοµα
αυτά έχουν ονοµατεπώνυµο. Νοµοθέτησε υπέρ του κ. Ξηρού µε
την αλλαγή του 100 Α τότε του Ποινικού Κώδικα, προκειµένου να
µπορεί να µπει σε διατάξεις και να ζητήσει έκτιση ποινής του στο
σπίτι του, διότι δεν προβλεπόταν αυτή η διαδικασία για την περί-
πτωση του κ. Ξηρού. Νοµοθέτησε υπέρ του κ. Κουφοντίνα.

Ο προηγούµενος Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Αθανασίου που
ήταν Πρόεδρος, είχε τροποποιήσει το καθεστώς αδειών µε τον
ν.4274/2014 µε δύο βασικούς παράγοντες: Πρώτον, ότι για µια
σειρά από αδικήµατα -µεταξύ των οποίων ήταν και η τροµοκρα-
τία- για να πάρεις άδεια θα έπρεπε στην περίπτωση της ισοβίου
κάθειρξης να έχεις συµπληρώσει χρονικό διάστηµα µέχρι δύο
έτη πριν την αποφυλάκισή σου. Άρα, θα έπρεπε να πάρεις στην
πραγµατικότητα άδεια, αν ήταν στα δεκαέξι χρόνια, στα δεκα-
τέσσερα, ή αν ήταν στα είκοσι, στα δεκαοχτώ, ή στα είκοσι πέντε,
αν τυχόν ήταν τότε όπως ίσχυε το καθεστώς στις πολλαπλές κα-
θείρξεις. Παράλληλα, ότι όποιος φυλασσόταν στις φυλακές
τύπου Γ’, που κατά βάση ήταν εγκληµατίες οι οποίοι σχετίζονταν
µε την τροµοκρατία, δεν είχαν ούτε αυτήν τη δυνατότητα. Δεν
έπαιρναν άδειες παρά µόνο υπό προϋποθέσεις, ηµιελεύθερες
άδειες, όπως λέγονταν.

Αυτό, λοιπόν, ξαφνικά το άλλαξε µε τον ν.4322/2015 ο κ. Πα-
ρασκευόπουλος, ήταν από τις πρώτες αλλαγές που έγιναν και
ήταν το καθεστώς το οποίο έδωσε το έναυσµα και τη δυνατότητα
στον Κουφοντίνα να αιτηθεί άδεια. Αυτό -µε συγχωρείτε- ήταν
φωτογραφική νοµοθέτηση -φωτογραφική νοµοθέτηση!- να πάει
να πάρει άδεια ένας άνθρωπος που έχει καταδικαστεί για πολ-
λαπλές πράξεις τροµοκρατίας, ενώ η βούληση της κυβέρνησης
που είχε νοµοθετήσει προηγουµένως ήταν η άδεια αυτή να δοθεί
–πότε;- στο χρονικό διάστηµα λίγο πριν την αποφυλάκιση.

Θα συµφωνήσω σε πολλά από αυτά τα οποία ειπώθηκαν.
Πράγµατι, η διαφορά του ανθρώπου ο οποίος κρατείται στις φυ-
λακές από τον άνθρωπο που είναι ελεύθερος είναι ότι στερείται
της ελευθερίας του, αλλά όσον αφορά και το καθεστώς µε το
οποίο θα δίνονται οι άδειες -που είναι δικαίωµα των κρατουµέ-
νων- η πολιτεία έχει κυρίαρχο δικαίωµα να βάλει τους όρους και
τις προϋποθέσεις.

Μέσα σε αυτούς τους όρους και τις προϋποθέσεις, η σηµερινή
Κυβέρνηση αυξάνει στη βαριά εγκληµατικότητα τον χρόνο έκτι-
σης. Στην ισόβια κάθειρξη το κάνει δώδεκα από οχτώ, το οποίο
είχε επανέλθει επί ΣΥΡΙΖΑ. Και αυτό έχει µία λογική, ότι οι άδειες
έχουν µία χρησιµότητα και για την προετοιµασία του ανθρώπου,
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όταν θα µπει σε καθεστώς πλήρους ελευθερίας. Άρα, η λογική
είναι να βρίσκονται σε τέτοιο χρονικό διάστηµα όσο πλησιάζει ο
άνθρωπος να αφεθεί ελεύθερος, προκειµένου να µπορεί να έχει
µε όρους και προϋποθέσεις την άδεια.

Υπάρχει και µια σειρά από άλλα ποιοτικά κριτήρια, τα οποία
πολλές φορές τα υποτιµούµε. Στα ποιοτικά κριτήρια είναι να µην
γίνεται κακή χρήση της άδειας, διότι ο νοµοθέτης ο ίδιος -και
σωστά- θέλει το δικαίωµα της άδειας να το έχουν άνθρωποι οι
οποίοι πραγµατικά έχουν συναίσθηση για ποιον λόγο βρίσκονται
στη φυλακή, έχουν καταλάβει τις συνέπειες των πράξεων που
έκαναν και είναι στο στάδιο πλέον της υφ’ όρων απόλυσης και
θα µπορούν να πάρουν την άδειά τους. Γι’ αυτόν τον λόγο, πολύ
σωστά στις χαµηλότερες ποινές δίνεται η δυνατότητα να πάρει
κάποιος άδειες µε καλύτερες προϋποθέσεις. 

Όσον αφορά, λοιπόν, το καθεστώς των αδειών, θα συµφω-
νήσω σε ένα σηµείο ως νοµικός ότι πολλές φορές είναι προβλη-
µατικό στα πολλά υψηλά νούµερα, ότι φτάνουµε, λόγου χάρη,
για τις έξι µέρες στα 3/5 που συµπίπτει παράλληλα µε τον όρο
της υφ’ όρων απόλυσης. Πράγµατι, για µία περίπτωση φτάνει να
µπορεί να πάρει κάποιος άδεια στην πραγµατικότητα, όταν έχει
συµπληρώσει και τον χρόνο της υφ’ όρων απόλυσης. Όµως, σε
όλες τις άλλες περιπτώσεις το σωστό που έχει να κάνει, αξιολο-
γώντας το πλαίσιο ποινής που έχει δεχθεί ο συγκεκριµένος κρα-
τούµενος, είναι να έχει και τις άδειες όσο περισσότερο πλησιάζει
προς το καθεστώς ελευθερίας του, προκειµένου να µπορέσει να
προετοιµαστεί και να επανενταχθεί στο κοινωνικό σύνολο.

Ευθέως ερχόµαστε και λέµε ότι ναι, υπάρχει και µια σειρά από
πολλά σκληρά και ειδεχθή αδικήµατα και αυτά είναι κυρίως εγ-
κλήµατα που σχετίζονται µε την ισόβια κάθειρξη, όπου και εκεί
το πλαίσιο των αδειών θα πρέπει να είναι περισσότερο χρονικό
διάστηµα όσο πλησιάζουµε προς την υφ’ όρων απόλυση.

Αντίστοιχη είναι η κριτική που γίνεται, κάτι που δεν καταλα-
βαίνω, όσον αφορά και τις αγροτικές φυλακές. Θέλετε να µου
πείτε ότι δεν έχει δικαίωµα η πολιτεία να δει ποιος κόσµος θα
πάει σε αυτές τις ευνοϊκές φυλακές, που είναι οι αγροτικές και
ότι πράγµατι δεν θέλουµε να µπορούν να πηγαίνουν στις αγρο-
τικές φυλακές άτοµα που έχουν καταδικαστεί για τροµοκρατία;
Με συγχωρείτε, αλλά αυτό είναι µια συνειδητή πολιτική της Νέας
Δηµοκρατίας που εφάρµοσε και το 2012-2015 που έκανε τις φυ-
λακές «Υψίστης Ασφαλείας-Τύπου Γ’» που έµπαιναν τα άτοµα
που είχαν καταδικαστεί για τροµοκρατία και πολύ σωστά επα-
νέρχεται και τώρα. Διότι υπάρχει µια σειρά από αδικήµατα για τα
οποία δεν στερείται κανένα δικαίωµα αυτός ο οποίος έχει κατα-
δικαστεί. Όµως, δεν είναι δυνατόν να µεταγάγεται σε φυλακές
οι οποίες έχουν πολύ χαµηλότερο επίπεδο ασφάλειας, τη στιγµή
που έχει καταδικαστεί για ειδεχθή αδικήµατα. 

Εσείς νοµοθετήσατε πάλι, για να µπορεί ο κ. Κουφοντίνας να
είναι στις αγροτικές φυλακές. Εµείς όχι µόνο για τον κ. Κουφον-
τίνα, αλλά για τον κάθε άνθρωπο που έχει καταδικαστεί για τέ-
τοια αδικήµατα τροµοκρατίας δεν θέλουµε να είναι σε αγροτικές
φυλακές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή πολλές φορές κάποιοι επικαλούνται τα δικαιώµατα των
κρατουµένων, θα πρέπει να ξέρετε ότι σε πολλές περιπτώσεις
του οργανωµένου εγκλήµατος και πολλές περιπτώσεις ατόµων
που έχουν καταδικαστεί για πολύ σοβαρά αδικήµατα, είναι οι
ίδιοι που καταπιέζουν τα δικαιώµατα άλλων κρατουµένων που
ήταν µέσα. Χωρίς να χρειαστεί να πούµε ονόµατα -και απευθύ-
νοµαι στην εµπειρία των νοµικών εδώ- γνωρίζουµε ότι µέσα στις
φυλακές άτοµα του σκληρού οργανωµένου εγκλήµατος είναι
αυτά που στην πραγµατικότητα επιβάλλονται σε άτοµα που
έχουν πολύ µικρότερες ποινές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε Πλεύρη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τελειώνω σε δέκα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχει η λογική των φυλακών υψίστης
ασφαλείας- τύπου Γ’, ότι έπρεπε αυτά τα άτοµα να αποµακρύ-
νονται και να βρίσκονται σε έναν άλλο χώρο, ώστε να µπορούν
να έχουν τα δικαιώµατα οι κρατούµενοι.

Με όλες αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, θα ήθελα να πω ότι οι αλ-
λαγές είναι αλλαγές που βρίσκονται στο απόλυτο πλαίσιο το
οποίο είχε εξαγγείλει και η Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πλεύρη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου. 

Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πλουραλισµός και η πολυφω-

νία είναι συστατικά στοιχεία της δηµοκρατίας. Γι’ αυτό άλλωστε
ανελεύθερα καθεστώτα, όπως είναι οι δικτατορίες, το πρώτο που
χτυπούν είναι η ενηµέρωση των πολιτών, η πολυφωνία και ο
πλουραλισµός. Βεβαίως και σε δηµοκρατικά καθεστώτα και ανά-
λογα µε την ιδεολογικοπολιτική τοποθέτηση των κυβερνήσεων
και τις πρακτικές που ακολουθούν, έχουµε προσπάθειες ελέγχου
της ενηµέρωσης και των µέσων µαζικής επικοινωνίας. Έχουµε
παρατηρήσει και στη χώρα µας ότι σε σηµαντικές περιόδους
υπήρξε προσπάθεια ελέγχου των µέσων.

Σήµερα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ακολουθεί µια
πολιτική ασφυξίας των µέσων, προκειµένου να τα ελέγχει, µε
έναν ελεγχόµενο ρυθµό χρηµατοδοτήσεων, µε επιλεκτικές νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες και µε µια σειρά από άλλες παρεµβάσεις.
Είναι πασιφανές ότι το κάνει αποτελεσµατικότερα από ό,τι το
προσπάθησε ο ΣΥΡΙΖΑ το προηγούµενο διάστηµα µε σηµαντικές
αποτυχίες. 

Η έκθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης επιβε-
βαιώνει τις καταγγελίες µας και αποκαλύπτει όλο το µέγεθος του
περιορισµού της πολιτικής πολυφωνίας και του πλουραλισµού.
Στη θέση της πολιτικής πολυφωνίας έχει εγκαθιδρυθεί η δικοµ-
µατική µονοφωνία. Το 90% είναι το νούµερο το οποίο έχει απο-
τυπώσει η ίδια η έκθεση του ΕΣΡ.

Η χθεσινή απεργία των δηµοσιογράφων αφορά ουσιαστικά
ένα µόνο από τα δεκάδες θέµατα που έχει επιλέξει η Κυβέρνηση
για να υλοποιεί την πολιτική της. Αυτά είναι η αλλαγή των εργα-
σιακών σχέσεων, η υποβάθµιση της εργασίας και του ρόλου των
δηµοσιογράφων στα µέσα επικοινωνίας.

Όµως, το νοµοσχέδιο που προωθείται έχει πάρα πολλές «γκρί-
ζες» και «µαύρες» διατάξεις. Το νοµοσχέδιο που προωθείται
ακόµα και για την ενσωµάτωση της ευρωπαϊκής οδηγίας εξυπη-
ρετεί σκοπιµότητες µε διαφορετικό τρόπο από αυτόν µε τον
οποίο θεσµοθέτησε αυτήν την οδηγία η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό
είναι κάτι που θα δούµε στο επόµενο διάστηµα.

Ωστόσο, αυτό που πρέπει και θέλω να τονίσω σήµερα είναι ότι
η Κυβέρνηση έχει µια µόνιµη τακτική εις βάρος των περιφερει-
ακών µέσων επικοινωνίας, τόσο του έντυπου και του ηλεκτρονι-
κού τύπου όσο και των τηλεοπτικών σταθµών. Δεν υπάρχει το
30% της διαφηµιστικής δαπάνης που προβλέπεται ότι πρέπει να
κατανέµεται στα περιφερειακά µέσα. Ακόµα, δεν υπάρχει για τα
περιφερειακά µέσα η επιδότηση εργασίας, µια αναγκαία πράξη
τόσο για τους τηλεοπτικούς σταθµούς όσο και για τα άλλα µέσα,
όπως είναι ο έντυπος και ο ηλεκτρονικός Τύπος, που θα διασφά-
λιζε ότι στηρίζονται µέσω της εργασίας και όχι αφειδώς µε άλλου
τύπου χρηµατοδοτήσεις. Τα περιφερειακά µέσα δεν υπάρχουν
στον χάρτη της Κυβέρνησης. Θεωρεί ότι αν τα έχει καλά µόνο
µε τα κεντρικά, κάνει τη δουλειά της, κάτι που είναι ντροπή.
Υπάρχει υπερφορολόγηση, αλλά µόνο για τα περιφερειακά
µέσα. Διότι σε άλλα µέσα υπάρχει µια σειρά από άλλες διευκο-
λύνσεις.

Για να ξεκαθαρίσουµε τα πράγµατα, ο ρόλος των µέσων, τόσο
των κεντρικών όσο και των περιφερειακών, είναι σηµαντικός. Και
ο έντυπος Τύπος και ο ηλεκτρονικός, αλλά και τα τηλεοπτικά
µέσα έχουν τη δική τους αξία και δεν µπορεί αυτή η αξία να απο-
µειωθεί ούτε να στραγγαλιστεί ο ρόλος τους από τις κυβερνητι-
κές αποφάσεις. Δεν έφταναν οι χρηµατοδοτήσεις χωρίς κρι-
τήρια, αλλά έρχεται και ένα νοµοσχέδιο µε σκοπιµότητες. Θα το
αντιµετωπίσουµε µε καθαρό λόγο και µε ισχυρό ρόλο, γιατί
έχουµε το δίκιο µε το µέρος µας.

Το Κίνηµα Αλλαγής µε την υπεύθυνη στάση του γενικότερα,
αλλά και ειδικότερα την περίοδο της πανδηµίας, έχει στηρίξει τις
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επιστηµονικές εισηγήσεις και τις κυβερνητικές αποφάσεις που
στηρίζονται σε αυτές, ελέγχει και κρίνει τις κυβερνητικές επιλο-
γές, κατακρίνει και αποκαλύπτει τις λαθεµένες ή τις σκόπιµες,
καταθέτει και προτείνει λύσεις τόσο για την αντιµετώπιση της
υγειονοµικής κρίσης, όσο και των συνεπειών της, οικονοµικών
και κοινωνικών. 

Σ’ αυτήν την πορεία, άλλοτε µας χειροκροτεί η υπόλοιπη Αντι-
πολίτευση, άλλοτε µας επαινεί η Κυβέρνηση, αλλά πολλές φορές
ούτε οι µεν ούτε οι δε, αφού δεν φειδόµεθα ευθείας κρίσης για
την πολιτική τοποθέτηση όλων. 

Αυτό, όµως, που διαπιστώνουµε είναι ότι η µεγάλη πλειοψηφία
των πολιτών συµφωνεί και εκφράζεται µε τις απόψεις µας, που
ασφαλώς δεν περιλαµβάνουν ακραίες θέσεις, που ασφαλώς πε-
ριλαµβάνουν αυτό που έχει ανάγκη η κοινωνία έξω και πέρα από
σκοπιµότητες. 

Υπ’ αυτό το πρίσµα, τοποθετούµαστε και σήµερα στο νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Σας υπενθυµί-
ζουµε ότι εκτός από τις διαρκείς κοινοβουλευτικές παρεµβάσεις,
το Κίνηµα Αλλαγής έχει καταθέσει πλήρη πρόταση που υιοθετή-
θηκε οµόφωνα από την Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Σωφρονιστικού
Συστήµατος και Λοιπών Δοµών Εγκλεισµού Κρατουµένων, που
έπρεπε να είναι οδηγός για την Κυβέρνηση και τις αποφάσεις
της. Απαιτείται, βεβαίως, η επικαιροποίησή της µε βάση τη συγ-
κυρία της πανδηµίας, αλλά ενώ ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας επισηµαίνει ότι οι φυλακές και οι άλλες αρχές κράτησης
πρέπει να διασφαλίζουν όσο το δυνατόν περισσότερο τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα αυτών που βρίσκονται υπό κράτηση, ότι οι άν-
θρωποι δεν είναι –και δεν πρέπει να είναι- αποκοµµένοι από τον
εξωτερικό κόσµο και, το πιο σηµαντικό, ότι πρέπει να έχουν πρό-
σβαση σε πληροφορίες, σε επαρκή παροχή υγειονοµικής περί-
θαλψης ιδιαίτερα σε αυτή τη συγκυρία, οι συνθήκες στα σωφρο-
νιστικά καταστήµατα της χώρας µας είναι απερίγραπτες και απα-
ράδεκτες.

Η Κυβέρνηση εµµένει στην άρνησή της να προστατεύσει την
υγεία και την ασφάλεια στις φυλακές τόσο των κρατουµένων,
όσο και των υπαλλήλων, των εργαζοµένων. Δεν λαµβάνονται
µέτρα για την αντιµετώπιση του συνωστισµού στις φυλακές και
παράλληλα σε µία περίοδο πανδηµίας όπου δυστυχώς φαίνεται
ότι ο κορωνοϊός έχει εισχωρήσει για τα καλά, ο κίνδυνος αυξά-
νεται.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία, ενδεικτικά αναφέρω ότι στα Διαβατά
εκατόν είκοσι φυλακισµένοι και δεκαπέντε από τα µέλη του προ-
σωπικού έχουν προσβληθεί, στη Λάρισα πάνω από εξήντα, στον
Ελαιώνα Θηβών οι γυναίκες κρατούµενες ανησυχούν. Μετά τις
τελευταίες θλιβερές εξελίξεις µε τον τρίτο θάνατο κρατουµένου
από κορωνοϊό, αλλά και τον θάνατο υπαλλήλου της εξωτερικής
φρουράς, θα περιµέναµε τουλάχιστον σήµερα µία αλλαγή στά-
σης.

Η αντιµετώπιση του συνωστισµού στις φυλακές είναι επείγον
ζήτηµα. Εκτός από τη βελτίωση των συνθηκών εντός των φυλα-
κών στο µέτρο του εφικτού, χρειάζονται άµεσες αποφάσεις απο-
συµφόρησης, όπως περιγράφονται στις διατάξεις της τροπολο-
γίας που κατέθεσε το Κίνηµα Αλλαγής. Οι κρατούµενοι στις ελ-
ληνικές φυλακές την 1η Δεκεµβρίου ήταν έντεκα χιλιάδες τετρα-
κόσιοι πενήντα εννέα, ξεπερνώντας κατά χίλια τριακόσια περίπου
τα άτοµα από το ανώτερο όριο χωρητικότητας των φυλακών πε-
ρίπου δέκα χιλιάδες. Σε είκοσι τρεις από τις τριάντα έξι φυλακές
της χώρας υπάρχει υπέρβαση του ανώτατου επιτρεπόµενου
ορίου και ορισµένες περιπτώσεις είναι εξόφθαλµα τραγικές. Ανα-
φέρω ορισµένα µόνο στοιχεία. Στο Ειδικό Κατάστηµα Κράτησης
Νέων Βόλου έχουµε 230% υπερπληθυσµό, στο Κατάστηµα Ιωαν-
νίνων 152%, στην Κέρκυρα 157%, στην Κω 198%, στο Ναύπλιο
151%, στην Πάτρα 146%, στην Τρίπολη 211% και στη Χαλκίδα
175%. Αυτά είναι τραγικά νούµερα. Έπρεπε να µας συγκλονί-
ζουν, ιδιαίτερα τούτη την περίοδο. 

Για τις συνθήκες αυτές η χώρα µας γενικότερα έχει καταδικα-
στεί, γιατί πραγµατικά υπάρχουν στοιχεία που αφορούν τον
αριθµό των κρεβατιών, την τριώροφη διάταξη, τρεις κρατούµε-
νους σε κελιά όχι µεγαλύτερα των 8-10 τετραγωνικών. Είναι συν-
θήκες που µας έχουν καταδικάσει στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων. Το 2014 υπάρχει µία απόφαση. 

Το Κίνηµα Αλλαγής έχει αναδείξει κατ’ επανάληψη το σύνολο
των ζητηµάτων που ταλανίζουν το σωφρονιστικό σύστηµα, µε
σειρά κοινοβουλευτικών παρεµβάσεων, όπως προείπα. Εκτός
από την τροπολογία στην οποία αναφέρθηκα και την οποία οφεί-
λετε να κάνετε δέκτη ή να τεκµηριώσετε την άρνησή σας, πρέπει
να ληφθεί και δέσµη µέτρων που θα εξελιχθούν στο αµέσως επό-
µενο διάστηµα, αλλά σε αντίθετη κατεύθυνση από αυτά που προ-
τείνει το νοµοσχέδιό σας. 

Η ίδια η αιτιολογική έκθεση του Υπουργείου αποδέχεται ότι το
νοµοσχέδιο έχει αποσπασµατικό χαρακτήρα και αφορά συρραφή
διατάξεων για την επίλυση θεµάτων που διαπραγµατεύεται.

Εµείς προσθέτουµε ότι είναι εµποτισµένο µε συντηρητικές ιδε-
οληψίες και πολιτικές θέσεις που δεν προάγουν τον σωφρονισµό,
τις συνθήκες υγείας και ασφάλειας των φυλακισµένων και των
εργαζοµένων ούτε ενισχύουν την προοπτική της κοινωνικής επα-
νένταξης. 

Οι τροποποιήσεις του νοµοσχεδίου, κυρίως, στοχεύουν στον
περιορισµό των αδειών των κρατουµένων και όχι στη θωράκισή
τους ή τη διόρθωσή τους. Η άδεια, εκτός από δικαίωµα του κρα-
τούµενου, µπορεί να λειτουργήσει θετικά, τόσο στην κατεύθυνση
του σωφρονισµού όσο και στην κατεύθυνση της κοινωνικής επα-
νένταξης. 

Τίποτα απ’ αυτά δεν φαίνεται να απασχολεί το νοµοσχέδιο,
που προβαίνει απλά και χωρίς επιστηµονική µελέτη και τεκµη-
ρίωση σε περιορισµό του, µε αναλύσεις όπως αυτές που ακού-
σαµε προηγουµένως, σε συρρίκνωση των µεταγωγών κρατουµέ-
νων στις αγροτικές φυλακές, στις οποίες δεν υπάρχει υπερπλη-
θυσµός και οι οποίες, επιπλέον, µπορούν να λειτουργήσουν µε
ένα άλλο µοντέλο. 

Θα πάρω χρόνο και από τη δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε. 
Τόσο οι άδειες των κρατουµένων όσο και οι αγροτικές φυλα-

κές είναι θεσµοί που κινούνται στην κατεύθυνση εκδηµοκρατι-
σµού και ανθρωπισµού του σωφρονιστικού συστήµατος και
συνάδουν µε τους βασικούς στόχους που πρέπει να έχει µια σύγ-
χρονη δηµοκρατία για όλους τους πολίτες που παραβιάζουν
τους νόµους. 

Σωφρονισµός και όχι εκδίκηση. Να ενισχύσουµε τώρα τους θε-
σµούς επανένταξης και εκπαίδευσής, τους θεσµούς κατάρτισης
εντός των φυλακών, όπως σχολεία δεύτερης ευκαιρίας, βιβλιο-
θήκες, εργαστήρια κατάρτισης, εργαστήρια παραγωγής και δη-
µιουργίας, εργαστήρια απασχόλησης. 

Κύριε Υπουργέ, να επαναφέρετε τη δυνατότητα κοινωνικής ερ-
γασίας µε τις διορθώσεις που χρειάζονται, την οποία καταργή-
σατε, και µαζί να έρθουν και άλλοι εναλλακτικοί τρόποι έκτισης
ποινών, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις που δεν έχουµε σοβαρά αδι-
κήµατα. 

Προτεραιότητα στην κοινωνική επανένταξη πρέπει να δοθεί
ξανά, αφού ο κοινωνικός αποκλεισµός οδηγεί στην επαναλαµβα-
νόµενη παραβατικότητα εκ µέρους των αποφυλακισµένων. 

Θετική, κατ’ αρχήν, η επέκταση που κάνετε για τον φορέα
«ΕΠΑΝΟΔΟΣ» σε όλες τις πόλεις όπου υπάρχουν φυλακές, αλλά
δεν αρκεί. Η «ΕΠΑΝΟΔΟΣ» έχει δείξει ότι µπορεί να στηρίξει έναν
ευρύτερο σχεδιασµό, εφόσον αυτός υπάρξει και εφόσον της
δοθεί η στήριξη. Χρειάζεται, όµως, να συνδεθεί µε τις κοινωνικές
συνεταιριστικές επιχειρήσεις ένταξης, τις ΚοινΣΕπ, που µπορούν
να κάνουν σοβαρή δουλειά. 

Η ΚοινΣΕπ «Νέοι Ορίζοντες», που είναι ένταξη αποφυλακισµέ-
νων, απέδειξε το προηγούµενο διάστηµα ότι µπορεί να συµβάλ-
λει καθοριστικά στην εργασιακή επανένταξη. Δυστυχώς, όµως,
τόσο η προηγούµενη κυβέρνηση όσο και η δική σας της αφαί-
ρεσε προγράµµατα απασχόλησης και της έκοψε χρηµατοδοτή-
σεις, όπως αυτή του Πράσινου Ταµείου. Είναι θέµατα που δεν
πρέπει να περνάνε στα «ψιλά» ή να αντιµετωπίζονται µε άλλα κρι-
τήρια, παρά µόνο µε το βασικό κριτήριο της κοινωνικής επανέν-
ταξης. 

Επιπλέον, η ΕΣΑΜΕΑ σας έχει προτείνει συγκεκριµένα µέτρα
για τους φυλακισµένους που είναι άτοµα µε αναπηρία και οφεί-
λουµε ως Βουλή να τα ενσωµατώσουµε στις ρυθµίσεις και τις
αποφάσεις. Είναι δεδοµένο ότι ο φορέας αυτός ως επίσηµος
αναγνωρισµένος κοινωνικός εταίρος της ελληνικής πολιτείας
κάνει σοβαρές παρεµβάσεις και καταθέτει προτάσεις µετά από
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µελέτη. 
Το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας Απασχολού-

µενων στα Σώµατα Ασφαλείας µετονοµάζεται και ουσιαστικά έρ-
χεται να εναρµονιστεί µε τον νόµο που ίσχυσε από το προηγού-
µενο διάστηµα και την αποκοπή του τµήµατος της επικουρικής
ασφάλισης που εντάχθηκε στο Ενιαίο Ταµείο Ασφάλισης και στον
e-ΕΦΚΑ, τελικά. 

Υπάρχει ένα θέµα που έχει να κάνει µε την εκπροσώπηση στο
Ελληνικό Συµβούλιο. Σαφώς, πρέπει να εκπροσωπούνται όλοι,
αλλά θα πρέπει να υπάρχει και αναλογική εκπροσώπηση. Αυτό
πρέπει να διασφαλίζεται. 

Με αυτήν την έννοια, σας προτείνουµε να δείτε τις προτάσεις
που έχουν κατατεθεί -να τις επανεξετάσετε- από αστυνοµικούς,
πυροσβέστες για την αύξηση της εκπροσώπησής τους στο Συµ-
βούλιο µε αναλογικό τρόπο. 

Κλείνοντας, θέλουµε να σας υπενθυµίσουµε ότι το Κίνηµα Αλ-
λαγής πρόσφατα κατέθεσε τροπολογία για την ένταξη, µαζί µε
τους υγειονοµικούς, και του επαγγέλµατος του αστυνοµικού, του
φύλακα-σωφρονιστικού υπαλλήλου και άλλων στα βαρέα και αν-
θυγιεινά. 

Είναι µια πράξη που θα αποδώσει δικαιοσύνη. Διότι γνωρίζετε
ότι ξεκίνησε αυτή η διαδικασία το 2010 µε την ένταξη των αντί-
στοιχων ειδικοτήτων του ιδιωτικού τοµέα στα βαρέα και ανθυγι-
εινά, αλλά η προσπάθεια για τον δηµόσιο τοµέα έµεινε στον
αέρα. Πρέπει, επιτέλους, να υπάρξει αυτή η ισότητα. 

Επιπλέον, προτείναµε το δώρο Χριστουγέννων για όλους τους
ανθρώπους της πρώτης γραµµής να είναι µια επιβράβευση της
προσφοράς τους, που έχει να κάνει µε τη συµβολή τους στην
πανδηµία. 

Ένα θέµα που τελευταία προτάθηκε αφορά την εξέταση από
την πλευρά σας και την εισήγηση προς το Υπουργείο Οικονοµι-
κών για όλους τους ανθρώπους της πρώτης γραµµής του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, αστυνοµικούς, πυροσβέστες,
σωφρονιστικούς υπαλλήλους και όλους όσους συνδράµουν την
προσπάθεια αυτήν τη δύσκολη περίοδο, να εξαιρεθούν, όπως
έγινε για άλλες κατηγορίες, από την επιβολή ειδικής εισφοράς
αλληλεγγύης. Δεν τους δίνουµε κάτι παραπάνω. Τουλάχιστον,
να µην τους παίρνουµε από το υστέρηµά τους. 

Τέλος, θέλω να πω µια κουβέντα προσωπικά για τον κ. Χρυσο-
χοΐδη και τον κ. Ραγκούση, οι οποίοι, µε ανταλλαγή διαφόρων
απόψεων, προσπάθησαν να µειώσουν τα πολιτικά στοιχεία που
διέπουν την κάθε επιλογή. 

Κύριοι τέως σύντροφοι, οι τυχόν καλές στιγµές και οι καλές
αποδόσεις σας -και του ενός και του άλλου- στο παρελθόν στο
πλαίσιο ενός άλλου πολιτικού φορέα, δεν µπορούν να αποτελούν
σήµερα άλλοθι, είτε για τις κυβερνητικές αποτυχίες και τις λαθε-
µένες επιλογές είτε για την αναξιόπιστη και τυχοδιωκτική αντι-
πολίτευση την οποία υποστηρίζετε. 

Το Κίνηµα Αλλαγής είναι εδώ µε τις θέσεις του, τις προτάσεις
του, τον καθαρό λόγο, ακριβώς για να είναι χρήσιµο στην κοινω-
νία, την πολιτεία, τους ανθρώπους που σήµερα βιώνουν τα δύ-
σκολα και, βέβαια, για να ανοίξουµε σιγά-σιγά, µε την ελπίδα
αντιµετώπισης αυτής της πανδηµίας, τον δρόµο για να χτίσουµε
καλύτερες µέρες για τους ανθρώπους και ιδιαίτερα τους νέους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Κεγκέρογλου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Καλαµατιανός από τον ΣΥΡΙΖΑ
για επτά λεπτά. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι απόρροια της έως τώρα
πολιτικής της Κυβέρνησης, δηλαδή του αυταρχισµού, της περι-
στολής δικαιωµάτων, της αδιαφορίας για την αξιοπρεπή δια-
βίωση των ανθρώπων και της γενικευµένης καταστολής που
εφαρµόζει. Το νοµοσχέδιο εισάγεται σε µια περίοδο κορύφωσης
της πανδηµίας, όπου η προστασία της υγείας και της ζωής είναι
στο επίκεντρο. Θα περιµέναµε, λοιπόν, το νοµοσχέδιο να αντιµε-
τωπίζει µε το πρίσµα του ανθρωπισµού και τον χώρο των φυλα-
κών. 

Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, αλλά και ο ΕΟΔΥ παραδέ-
χονται ότι ο κορωνοϊός εντός των κλειστών χώρων µεταδίδεται
πολύ εύκολα και συστήνουν αποστασιοποίηση των κρατουµένων
εντός των φυλακών. 

Η Κυβέρνηση τι έπραξε; Απολύτως τίποτα. Αυτήν τη στιγµή
έχουµε στα καταστήµατα κράτησης εκατοντάδες κρούσµατα και,
δυστυχώς, θύµατα κρατούµενους και υπάλληλο εξωτερικής
φρούρησης. 

Στην Ευρώπη, λόγω της πανδηµίας, όλες οι χώρες, πλην της
δικής µας και της Σουηδίας, µείωσαν τον αριθµό των κρατουµέ-
νων και πήραν µέτρα προστασίας για τους ανθρώπους. 

Για τον λόγο αυτό, µε τροπολογία που καταθέσαµε, προτεί-
νουµε το σύνολο του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας,
των υπαλλήλων των καταστηµάτων κράτησης και των κρατουµέ-
νων, είτε στα κρατητήρια της αστυνοµίας είτε στα σωφρονιστικά
καταστήµατα, να υποβάλλονται δωρεάν σε διαγνωστικό έλεγχο
ανά τακτά χρονικά διαστήµατα. 

Τουλάχιστον, αφού δεν προβαίνετε σε κανένα µέτρο αποσυµ-
φόρησης, θα έπρεπε να δεχθείτε την τροπολογία και να δράσετε
προληπτικά για µεγαλύτερη και καλύτερη ιχνηλάτιση του ιού και
των κρουσµάτων. Φαίνεται, όµως, ότι ούτε αυτό σας ενδιαφέρει.
Με τις διατάξεις που εισάγετε, οδηγείτε τα καταστήµατα κράτη-
σης στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση, σε συµφόρηση, σε ασ-
φυξία. 

Η γενικότερη φιλοσοφία του νοµοσχεδίου εκφράζει την αντί-
ληψή σας για τα καταστήµατα κράτησης, µια αντίληψη καθαρά
τιµωρητική, εκδικητική και καθόλου σωφρονιστική. Τα µέτρα και
τους θεσµούς που µπορούν να οδηγήσουν σε κοινωνικοποίηση
και σωφρονισµό δεν τα εξελίσσετε, δεν τα βελτιώνετε, αλλά αν-
τίθετα τα περιορίζετε. 

Το νοµοσχέδιο εξοβελίζει παντελώς τον ανθρωπισµό από τις
διατάξεις του. Δεν προβαίνει σε εξορθολογισµό και βελτιώσεις
των διατάξεων που τροποποιεί. Αντίθετα, περιορίζει και φτάνει
έως την κατάργηση για κάποιους των θεσµών που βοηθούν την
επανένταξη. Δεν µπορεί να επιτευχθεί επανένταξη, χωρίς ένα σύ-
στηµα µε ανθρώπινους και ορθολογικούς όρους χορήγησης
αδειών και µεταγωγής στις αγροτικές φυλακές. Οι αγροτικές φυ-
λακές είναι ένας χώρος ο οποίος θα µπορούσε να έχει αξιοποι-
ηθεί πολύ περισσότερο από την ελληνική πολιτεία στην κατεύ-
θυνση ακόµα και της ενίσχυσης της παραγωγικότητας του τόπου
µας. Στην παρούσα κρίσιµη φάση, όµως, θα µπορούσαν να αξιο-
ποιηθούν για την αποσυµφόρηση των καταστηµάτων κράτησης
κλειστού τύπου. 

Αντί, λοιπόν, να ενισχύετε τις ψυχοκοινωνικές δραστηριότητες
και τα άλλα προγράµµατα µέσα στα καταστήµατα κράτησης, τα
εκπαιδευτικά, της επαγγελµατικής κατάρτισης, τις υποδοµές και
τις δραστηριότητες στις αγροτικές φυλακές, εσείς τα συρρικνώ-
νετε. 

Το δικαίωµα της άδειας, ο θεσµός της άδειας εντάσσεται σε
µια λογική κοινωνικοποίησης του κρατουµένου, στη λογική του
σωφρονισµού και της προοπτικής της επανένταξης. Οι άδειες
είναι δικαίωµα. Είναι ένας θεσµός που λειτουργεί µε επιτυχία για
δεκαετίες. Τα ποσοστά συµµόρφωσης στους όρους της άδειας
από τους κρατούµενους είναι ιδιαίτερα υψηλά και αποδεικνύουν
βεβαίως ότι η άδεια συµβάλλει στην κοινωνικοποίηση του κρα-
τούµενου και στη διατήρηση των επαφών και των δεσµών του µε
την οικογένεια και το κοινωνικό σύνολο. 

Εσείς, ουσιαστικά αποκλείετε τη χορήγηση άδειας σε µεγάλο
αριθµό κρατουµένων µε αυθαίρετα κριτήρια και υπέρµετρη αυ-
στηροποίηση. Γνωρίζετε ότι δηµιουργείτε προϋποθέσεις υπο-
συµφόρησης των καταστηµάτων κράτησης σε αυτήν την
εξαιρετικά επικίνδυνη συγκυρία. Παρ’ όλα αυτά, επιµένετε να ψη-
φίσετε αυτές τις διατάξεις, τις οποίες αποδοκίµασε το σύνολο
των φορέων που σχετίζονται µε τον σωφρονισµό. Αν πραγµατικά
θέλατε να βοηθήσετε, θα έπρεπε να αγοράσετε κρεβάτια για να
κοιµούνται τα παιδιά στις φυλακές ανηλίκων στον Αυλώνα. Εκεί
τα παιδιά κοιµούνται στο πάτωµα, όπως καταγγέλλει ο διευθυν-
τής του σχολείου.

Θα συνεχίσω αναφερόµενος σε δύο θέµατα. Το πρώτο θέµα
είναι η δηµιουργία µε το νοµοσχέδιο µιας αναιτιολόγητα και αδι-
καιολόγητα υπερµεγέθους Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατι-
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κής Πολιτικής. Αντί να κάνετε τα πάντα για να ενισχύσετε το προ-
σωπικό της πρώτης γραµµής στα καταστήµατα κράτησης, να
ολοκληρώσετε τις προσλήψεις που ξεκίνησαν από την κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, αντί να προσλάβετε υγειονοµικό προσωπικό για τις
υγειονοµικές δοµές των καταστηµάτων κράτησης, που είναι υπε-
ραπαραίτητο προφανώς σε τέτοιες συνθήκες, δηµιουργείτε εκα-
τόν τριάντα θέσεις διοικητικού προσωπικού για τη Γενική Γραµ-
µατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Τριάντα από αυτές µάλιστα
είναι ΔΕ. 

Είπατε, κύριε Υπουργέ, στην επιτροπή ότι φροντίζετε για τη
διοικητική οργάνωση της Γενικής Γραµµατείας. Ειλικρινά τώρα,
πιστεύετε ότι αυτό είναι που χρειάζεται η σωφρονιστική πολιτική,
εκατόν τριάντα νέους υπαλλήλους στη Γενική Γραµµατεία και
µάλιστα όχι επιστήµονες, αλλά γραµµατείς; Βάζετε το κάρο
µπροστά από το άλογο. Ενίσχυση χρειάζονται πρώτα οι θέσεις
της πρώτης γραµµής και µετά οι υπόλοιπες, εφόσον υπάρχουν
ανάγκες. Απλή λογική χρειάζεται γι’ αυτό, αλλά µάλλον άλλα
πράγµατα σας ενδιαφέρουν κι άλλες είναι οι προτεραιότητές
σας. 

Δεύτερο θέµα: Θέλω να επισηµάνω, κύριε Υπουργέ και κύριε
Πλεύρη, σε αυτά που είπατε προηγουµένως ότι εµείς είµαστε µε
τους εργαζόµενους αστυνοµικούς που τηρούν το Σύνταγµα και
τους νόµους, που εφαρµόζουν τα δηµοκρατικά ιδεώδη, που προ-
στατεύουν τους πολίτες, που υπηρετούν τον ανθρωπισµό, την
κοινωνική ειρήνη και την κοινωνική συνοχή, που θέλουν τη λογο-
δοσία και την καταδίκη των έκνοµων συµπεριφορών που στιγµα-
τίζουν το Σώµα και αντιδρούν σε βίαιες, σε αυθαίρετες, σε
αντιδηµοκρατικές συµπεριφορές µιας µειοψηφίας συναδέλφων
τους. Είµαστε µε αυτούς τους αστυνοµικούς που καταγγέλλουν
ακραίες, φασιστικές, ναζιστικές συµπεριφορές, που καταγγέλ-
λουν συµπεριφορές, οι οποίες βεβηλώνουν τη µνήµη ενός δολο-
φονηµένου παιδιού, που καταγγέλλουν την ανοχή, τη συγκά-
λυψη, τη δικαιολόγηση ακραίων πρακτικών. 

Είναι υποχρέωσή σας, κύριε Υπουργέ, να αποµονώσετε και να
διαλύσετε τους ακροδεξιούς θύλακες που ξεφυτρώνουν και πα-
ρασιτούν στους κόλπους της Αστυνοµίας. Να λογοδοτήσουν και
να τιµωρηθούν βεβαίως όσοι αυθαιρετούν και παρανοµούν. 

Αναφέρατε στην οµιλία σας στην επιτροπή ότι κατά τη διακυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ υπήρχαν κατασταλτικά µέτρα και χρήση χη-
µικών κατά πολιτών σε διαδηλώσεις. Το λέτε εσείς αυτό που επί
δικής σας υπουργίας στελέχη των δυνάµεων καταστολής έχουν
αποθρασυνθεί, «λύθηκαν τα χέρια τους» λένε τώρα και κυνηγούν
δεκαπεντάχρονα παιδιά στους κινηµατογράφους, συλλαµβάνουν
και κρατούν δεκατετράχρονα και δεκαπεντάχρονα παιδιά, όπως
συνέβη στο πρόσφατο πανεκπαιδευτικό συλλαλητήριο, που κα-
ταλύουν το άσυλο της οικίας και ασκούν σωµατική βία στον σκη-
νοθέτη Ινδαρέ και στην οικογένεια Κατή, όπως συνέβη πρόσφατα
στα Σεπόλια, που ο πατέρας µεταφέρθηκε στον «Ευαγγελισµό»
µε καρδιακό επεισόδιο, στα Γιάννενα σε φοιτητές και άλλα πολλά
περιστατικά βίας. 

Η αλήθεια είναι ότι τώρα έχουµε φαινόµενα ακραίας άσκησης
βίας και καταστολής και ακραίες συµπεριφορές που φτάνουν
έως και τον προπηλακισµό Βουλευτών. Έχουµε τέτοια πρωτο-
φανή γεγονότα και βεβαίως είναι σηµαντικό ότι εσείς δεν κατα-
δικάζετε απερίφραστα τέτοιες συµπεριφορές, αλλά αντίθετα σε
κάποιες περιπτώσεις, πριν καν διερευνηθούν, σπεύδετε να τις δι-
καιολογήσετε. Μάλιστα, φέρατε και ψηφίσατε τον αντισυνταγµα-
τικό και αντιδηµοκρατικό νόµο που περιορίζει το δικαίωµα της
συνάθροισης, σε µια προσπάθεια ποινικοποίησης των κοινωνικών
αγώνων και της γενίκευσης της καταστολής. Αναφέρω αυτά τα
γεγονότα γιατί δεν τα ξεχνάµε και µιλάµε πάντα µε στοιχεία, αν-
τίθετα µε όσα έωλα ισχυρίστηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να θυµίσω ότι η σκλη-
ρότητα των νόµων δεν επιδρά στο µέγεθος της υπακοής προς
αυτούς. Η κατεύθυνση που χρειάζεται η ελληνική κοινωνία είναι
εντελώς αντίθετη, εντελώς διαφορετική.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Κούβελας από τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Καλησπέρα σε όλους τους συνα-

δέλφους από την Θεσσαλονίκη, η οποία στέκεται όρθια στο δεύ-
τερο κύµα της πανδηµίας. Θα ήθελα να ευχαριστήσω δηµόσια
για άλλη µια φορά όλο το υγειονοµικό προσωπικό της πόλης µας
για τη µάχη που δίνει. Τους οφείλουµε πολλά και είµαι σίγουρος
ότι στο τέλος θα βγούµε όλοι νικητές. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα εξαιρετικά κρίσιµο σχέδιο νόµου. Το σωφρονιστικό σύ-
στηµα της χώρας χρειάζεται τοµές και ως µαχόµενος δικηγόρος,
θα έλεγα ότι θα µπορούσαµε να κάνουµε ακόµη πιο τολµηρές
αλλαγές. Όσοι επισκεπτόµαστε σωφρονιστικά καταστήµατα στη
χώρα µπορούµε να αντιληφθούµε ότι χρειαζόµαστε στην πράξη
ένα σύστηµα που θα σωφρονίζει και δεν θα δηµιουργεί επαγγελ-
µατίες φυλακισµένους, ιδίως αν κανείς έχει την ατυχία να βρεθεί
στη φυλακή από νεαρή ηλικία. Χρειαζόµαστε ένα σύστηµα που
θα σέβεται τον κρατούµενο, αλλά και την επιβληθείσα ποινή και
µε γνώµονα αυτή, θα καταφέρνει να βγάλει στην επιφάνεια όλα
τα ευεργετικά χαρακτηριστικά της, να την αποδείξει και να την
αναδείξει ως εκτονωτική, αποτρεπτική, αναµορφωτική και το ση-
µαντικότερο υποστηρικτική, καθώς µόνο µε την κατάλληλη προ-
ετοιµασία του κρατουµένου µπορεί να επιτευχθεί η οµαλή επα-
νένταξή του στην κοινωνία. 

Τίθεται το ερώτηµα, λοιπόν: Το ισχύον σύστηµα είναι ανάγκη
να τροποποιηθεί; Απαντώ αβίαστα ναι, αφού είναι ξεπερασµένο
από την ίδια τη ζωή. Το παρόν σχέδιο νόµου σε αυτό ακριβώς
έρχεται να συµβάλει και είµαι αισιόδοξος ότι θα επιφέρει σηµαν-
τικά βήµατα προόδου. 

Θέλω να σταθώ στο πρώτο κεφάλαιο όπου ρυθµίζονται ζητή-
µατα σχετικά µε την αποτελεσµατικότερη λειτουργία υπηρεσιών
της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και τροπο-
ποιούνται διατάξεις της σωφρονιστικής νοµοθεσίας. Γίνεται µια
προσπάθεια αποφυγής του συνωστισµού ασθενών κρατουµένων.
Είναι ένα ζήτηµα, το οποίο για πάρα πολλά χρόνια, ταλανίζει το
σύστηµα η αποφυγή συνωστισµού των ασθενών κρατουµένων
στα καταστήµατα κράτησης για εξέταση µε νοσηλεία. Έτσι,
έχουµε νέα διαδικασία εισαγωγής των κρατουµένων στα θερα-
πευτικά καταστήµατα και προβλέπεται η παροχή περίθαλψης
χωρίς γραφειοκρατικές αγκυλώσεις. 

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να επισηµάνω ότι,
παρά τις διευκρινίσεις που δόθηκαν και από τον αρµόδιο Υφυ-
πουργό, επιβάλλεται από τους καιρούς, αλλά και την υγειονοµική
κρίση, να επιλύσουµε τελικά άµεσα, όσο γίνεται γρηγορότερα,
το ζήτηµα προσλήψεων µόνιµου ιατρικού και νοσηλευτικού προ-
σωπικού στα σωφρονιστικά καταστήµατα, έστω και µε την πα-
ροχή έξτρα κινήτρων που θα τους δώσει την ευκαιρία να παρα-
µείνουν τελικά, αντί να εγκαταλείψουν το πόστο τους.

Η κατασκευή ειδικών υγειονοµικών χώρων στις φυλακές -δια-
κριτών χώρων- είναι κάτι το οποίο, επίσης, είναι αναγκαίο, έτσι
ώστε να δοθεί µία διέξοδος και στις ηµέρες COVID που περνάει
όλη η χώρα.

Η µεταγωγή των κρατουµένων απασχολεί πολλούς αστυνοµι-
κούς, που δεν περισσεύουν από την υπηρεσία. Συνεπώς, η δια-
δικασία των µεταγωγών είναι κρίσιµο να έχει τις αλλαγές που
προβλέπονται. Με τον τρόπο αυτό, γίνονται πιο αξιόπιστες και
πιο ασφαλείς.

Επίσης, η διαδικασία αναφορικά µε το Ψυχιατρείο και το Ει-
δικό Κέντρο Υγείας του Κορυδαλλού αλλάζει και έτσι οι κρατού-
µενοι θα µπορούν µόνο για συγκεκριµένο και σοβαρό λόγο να
εµφανίζονται εκεί, όταν χρήζουν, δηλαδή, πραγµατικής νοση-
λείας και όχι να οδηγούνται εκεί µε ανύπαρκτες ασθένειες, που
στο παρελθόν µας έχουν δώσει και πραγµατικές απόπειρες απο-
δράσεων.

Ως δικηγόρος, αλλά και ως πολίτης, είµαι υπέρµαχος τόσο του
καθεστώτος των αδειών, όσο και της σηµαντικής προσφοράς
των αγροτικών φυλακών στο σωφρονισµό των κρατουµένων. 

Με έκπληξη άκουσα νωρίτερα από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ -
από πολλούς συναδέλφους- να µιλούν για δήθεν δόγµα τρόµου
και αποτροπής, για ένα νέο σωφρονιστικό σύστηµα εκδικητικό,
που σκοτώνει την ελπίδα των κρατουµένων, όσον αφορά το κα-
θεστώς των αδειών και τη λειτουργία των αγροτικών φυλακών.
Αλήθεια, αναρωτιέµαι, ποιον εκδικείται το σύστηµα το σωφρονι-
στικό ή οι ρυθµίσεις και οι διατάξεις που εισάγονται µε το παρόν
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σχέδιο νόµου; Ποιανού την ελπίδα σκοτώνει; Δηλαδή, δεν επιθυ-
µείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να δίδονται
άδειες µε προϋποθέσεις και κανόνες για όσους δείχνουν πραγ-
µατικά σηµάδια µεταµέλειας και πρόθεση ουσιαστικής επανέν-
ταξης; 

Αυτό εισηγείται το νοµοσχέδιο. Θέτει συγκεκριµένες και δί-
καιες προϋποθέσεις, ανάλογα µε την ποινή που έχει επιβληθεί
και µε το ποσοστό που την έχει εκτίσει ο κρατούµενος.

Επίσης, στόχος πρέπει να είναι από τη µία η µείωση των πα-
ραβιάσεων των αδειών και από την άλλη η ισχυροποίηση αυτού
του σπουδαίου, πράγµατι, θεσµού, τον οποίο θυµίζω πόσο πολύ
απαξίωσε ο πρόσφατος «νόµος Παρασκευόπουλου», η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ, τόσο στα µάτια των πολιτών, αλλά ακόµη και στα
µάτια των κρατουµένων. Εσείς, δηλαδή, υπερασπίζεστε το
δόγµα «µπάτε σκύλοι αλέστε»; Ποιων την ελπίδα σκοτώνει, άρα-
γε, το νοµοσχέδιο αυτό; Αυτών που σκοπεύουν να αποδράσουν; 

Θυµίζω ότι την περίοδο διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -2015 µε 2019-
είχαµε διακόσιες δεκατέσσερις παραβιάσεις αδειών. Έχετε, δη-
λαδή, αντίρρηση αυτή η κατάσταση να σταµατήσει; 

Οι φυλακές θέλουµε όλοι να γίνουν ένα πέρασµα για την ορθή
επανένταξη στον κοινωνικό περιβάλλον και όχι κέντρα διερχοµέ-
νων, όπου ο καθένας µπορεί να µπαίνει και να βγαίνει ό,τι ώρα
θέλει. Σωφρονισµός και επανένταξη, λοιπόν, είναι ο στόχος.

Ακόµη, µε το συγκεκριµένο, σηµερινό σχέδιο νόµου επέρχεται
µία σηµαντική αλλαγή των προϋποθέσεων µεταγωγής στις αγρο-
τικές φυλακές, όπου, πράγµατι, θέλουµε όλοι µας στις αγροτικές
φυλακές οι συνθήκες διαβίωσης να είναι συνθήκες πιο ανθρώπι-
νες, µε προνόµια. Με προνόµια, όµως, γι’ αυτούς που τα δι-
καιούνται. Να τα απολαµβάνουν, δηλαδή, κρατούµενοι οι οποίοι
επιδεικνύουν καλή συµπεριφορά και πραγµατική διάθεση για κοι-
νωνική επανένταξη και όχι να είναι µία ευνοϊκή µετάθεση για κά-
ποιον ο οποίος έχει, ενδεχοµένως, σκοπό να αποδράσει, να µην
είναι γι’ αυτούς που κρατούνται για βαρύτατα εγκλήµατα, να µην
είναι για τους υψηλής επικινδυνότητας κρατούµενους και για
όσους έχουν καταδικαστεί για υποθέσεις τροµοκρατίας ή ακόµη
έχουν παραβιάσει τις άδειες τους. 

Επιµένω, όµως, κύριε Υπουργέ, ότι πρέπει να εξετάσουµε
πολύ σοβαρά τις υποδοµές, τους χώρους κράτησης, αλλά και
τις συνθήκες διαβίωσης. 

Είναι σηµαντικά τα ζητήµατα της δεύτερης εργασιακής ευκαι-
ρίας µέσα στις φυλακές. 

«Τρέχω» γρήγορα -όσο µπορώ- κύριε Πρόεδρε, τα θέµατα τα
οποία εξετάζει αυτό το νοµοσχέδιο.

Σηµαντική είναι, επίσης, η ψυχολογική υποστήριξη των κρα-
τουµένων. Το δε πρόγραµµα «ΕΠΑΝΟΔΟΣ», που λειτουργεί ήδη
σήµερα και βοηθά επτακόσιους περίπου αποφυλακισθέντες,
είναι πολύ σηµαντικό και µπορεί να γίνει η αιχµή του δόρατος
µιας σύγχρονης σωφρονιστικής µεταρρύθµισης. 

Ακόµη, το Σώµα Ελεγκτών Επιθεωρητών Καταστηµάτων Κρά-
τησης είναι µια σηµαντική τοµή. Ήδη ξεκίνησαν να γίνονται δε-
κάδες έλεγχοι. Βρέθηκαν σε κελιά, σε σωφρονιστικά καταστή-
µατα όπλα, φονικά αντικείµενα, ναρκωτικά, κινητά τηλέφωνα και
ό,τι άλλο µπορεί κανείς να φανταστεί, πράγµατα, δηλαδή, που η
κατοχή και η διακίνησή τους σε ένα κατάστηµα κράτησης είναι
ήδη σοβαρό ποινικό αδίκηµα. 

Θέλω, τέλος, να σταθώ στο άρθρο 41, που αφορά τους ασυ-
νόδευτους ανηλίκους. Αναφέρθηκε σε αυτό προηγουµένως ο
Υπουργός, ο κ. Μηταράκης. Είναι σηµαντικό ζήτηµα. Ρυθµίζει την
προστασία, τη φύλαξη αυτών των παιδιών που στερούνται ασφα-
λούς ή γνωστής διαµονής, προκειµένου να βρεθεί για αυτά µία
ασφαλής στέγη.

Κλείνω, λέγοντας ότι αποτελεί στόχο της Κυβέρνησής µας η
Ελλάδα να πάψει να καταδικάζεται από το Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων για τις συνθήκες κράτησης στις
φυλακές µας. Αν θέλουµε να φτιάξουµε ένα σωφρονιστικό σύ-
στηµα που να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της εποχής µας,
πρέπει να έχουµε στο νου µας ότι εκείνος που τιµωρείται µε εγ-
κλεισµό, δεν τιµωρείται ταυτόχρονα και µε κατάργηση της αξιο-
πρέπειάς του. Το αντίθετο µάλιστα. Αυτός που βρίσκεται στις
φυλακές προσωρινά, µπορεί να ελπίζει σε ένα καλύτερο µέλλον.
Αυτό θα προσπαθήσουµε να του δώσουµε. Και σε αυτή την κα-

τεύθυνση κινείται το σχέδιο νόµου, το οποίο σας καλώ να υπερ-
ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Κούβελα.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπιάγκης από το Κίνηµα Αλλαγής για επτά

λεπτά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΠΙΑΓΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το σηµερινό πα-

ράδοξο είναι ότι συζητάµε για τον Σωφρονιστικό Κώδικα, τις
άδειες των κρατουµένων, τη σύσταση των νέων διευθύνσεων, τις
µετατάξεις των υπαλλήλων και τα συναφή, ενώ, ενδεχοµένως,
θα ήταν µεγάλη ευκαιρία για όλους µας να κάνουµε µία νοµοθε-
τική πρωτοτυπία: Να υπερψηφίσουµε όλα τα πολιτικά κόµµατα
του Εθνικού Κοινοβουλίου τη διασφάλιση καλύτερων συνθηκών
κράτησης µε αυστηρά υγειονοµικά πρωτόκολλα ενόψει της παν-
δηµίας και να µην διαφεύγει την προσοχή κανενός, ότι οι κρα-
τούµενοι είναι άνθρωποι. Επίσης, θα έπρεπε να µας απασχολήσει
όλους το πώς θα φτιάξουµε έναν πιο ελκυστικό Σωφρονιστικό
Κώδικα, µε σεβασµό, πάνω απ’ όλα, στα ανθρώπινα δικαιώµατα
και πώς εντέλει θα χτίσουµε έναν Σωφρονιστικό Κώδικα µε ποι-
νές, αλλά που παράλληλα θα δίνει ευκαιρίες και θα δίνει τη δυ-
νατότητα επανένταξης στην κοινωνία.

Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, πριν περάσω στην ανά-
λυση του νοµοσχεδίου αυτού καθαυτού, επιτρέψτε µου κι εγώ
µε τη σειρά µου να επαναλάβω κάτι το οποίο είπε ο Εισηγητής
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Καµίνης. Είναι ανεπίτρεπτο κοινοβου-
λευτικά να µην υπάρχει αιτιολογική έκθεση στο παρόν σχέδιο
νόµου, η οποία να εξηγεί τους λόγους της αναγκαιότητας αρχικά
του παρόντος νοµοσχεδίου, όπως επίσης και τους λόγους για
τους οποίους οι προηγούµενες αλλαγές ήταν λάθος και οι σηµε-
ρινές είναι στη σωστή κατεύθυνση. Τι, ενδεχοµένως, δεν λειτούρ-
γησε σωστά µε τις µέχρι σήµερα ισχύουσες διατάξεις και µε
βάση ποια επιστηµονικά δεδοµένα θεσµοθετείτε σήµερα έναν
πιο αυστηρό κώδικα για τις άδειες;

Φαίνεται, µάλλον, ότι η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας βρί-
σκεται ακόµα και σήµερα εγκλωβισµένη σε έναν βαθύ ανταγωνι-
σµό µε το Κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Θα µπορού-
σατε σήµερα να δώσετε ένα διαφορετικό πολιτικό στίγµα κατα-
θέτοντας στη Βουλή των Ελλήνων µια ολοκληρωµένη πρόταση,
θα έλεγα εγώ, Σωφρονιστικού Κώδικα, η οποία θα διακρίνεται,
όµως, από έναν σηµαντικό βαθµό προοδευτικότητας, θα προ-
σαρµόζεται στις αρχές της σύγχρονης συγκυρίας, θα είναι συµ-
βατή και όχι αντίθετή µε τα µοντέλα των σύγχρονων ευρωπαϊκών
χωρών, που ο όρος «επανένταξη των κρατουµένων» έχει κεν-
τρική έννοια στο σωφρονιστικό τους σύστηµα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, σε έναν ατέρµονο αντα-
γωνισµό µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αρέσκεται απλά να
ισχυρίζεται ότι είναι καλύτερη από την προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ, η όποια κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έκανε κατάχρηση
των αδειών και των µεταγωγών στις αγροτικές φυλακές και πως
µε τις αλλαγές τις σηµερινές όλα θα διορθωθούν. 

Αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, θεωρώ ότι το πιο ανη-
συχητικό απ’ όλα είναι ότι παρακάµψατε ακόµα και τις εισηγήσεις
των ειδικών. Ο ίδιος ο Συνήγορος του Πολίτη σάς διαβεβαίωσε
κατά την ακρόαση των φορέων, ότι σε ποσοστό άνω του 95% -
αγγίζει το 98%- οι όροι και οι προϋποθέσεις µε τις οποίες δίνον-
ται οι άδειες, τηρούνται. Οι ίδιοι οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι σας
υπέδειξαν µε τις προτάσεις τους, ότι η αυστηροποίηση των
αδειών είναι αδιέξοδη, ότι στις υπάρχουσες δοµές και στις συν-
θήκες των φυλακών µας είναι επιβεβληµένος ο θεσµός -εκτός
των άλλων- και των αδειών. 

Εάν θα θέλατε πραγµατικά, να κάνετε µία τοµή, µία µεταρρύθ-
µιση θα προχωρούσατε σε πραγµατικές πρωτοβουλίες µε συµ-
βολισµούς και όχι µόνο, όπως για παράδειγµα στην επαναφορά
του σωφρονιστικού συστήµατος στο Υπουργείο Δικαιοσύνης και
όχι στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, που το πήγατε εσείς,
µε βασικό γνώµονα και προσανατολισµό την κοινωνική επανέν-
ταξη των κρατουµένων και δεν θα αφήνατε τον σωφρονισµό των
κρατουµένων στα χέρια ενός Υπουργείου που εκ βάθρων, εκ βα-
θέων είναι προσανατολισµένο στην καταστολή.
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Κύριε Υπουργέ, είναι πολύ σηµαντικό κατά τη γνώµη µου να
εξετάζουµε και να παρεµβαίνουµε στην καθηµερινότητα αυτών
των ανθρώπων, που είναι έγκλειστοι στα κέντρα κράτησης.
Όπως, επίσης, είναι πολύ σηµαντικό να δίνουµε σε αυτούς τους
ανθρώπους όλες εκείνες τις προϋποθέσεις ώστε να αποκτήσουν
τα εφόδια την επόµενη µέρα που θα τους δοθεί η δεύτερη ευ-
καιρία και τελειώσει ο εγκλεισµός τους, βγαίνοντας στην κοινω-
νία να µπορέσουν να ενταχθούν.

Κύριε Υπουργέ, επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να σας πω
ότι όπου υπάρχουν προβλήµατα και όπου η κοινωνία και οι άν-
θρωποι σκύβουν από πάνω, οι προοπτικές είναι καλές και οι λύ-
σεις που δίνονται είναι σε προοδευτική κατεύθυνση. 

Παραδείγµατος χάριν -επιτρέψτε µου- στο σωφρονιστικό κα-
τάστηµα της Κέρκυρας υπάρχει και µεγαλουργεί ένα σχολείο
δεύτερης ευκαιρίας, το οποίο πέρα από το επιµορφωτικό, εκπαι-
δευτικό του ρόλο, έχει καταφέρει µέσα στα δύο χρόνια λειτουρ-
γίας του να αποτελέσει πρότυπο σύγχρονου ελληνικού κοινοτισ-
µού. Αξίζει να σας αναφέρω ότι για το έτος 2016 προτάθηκε από
το Ινστιτούτο Ευρωπαϊκής Εκπαίδευσης ως µοναδικό παρά-
δειγµα καλής πρακτικής της χώρας µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση
αναφορικά µε τη χρήση τρισδιάστατων εκτυπωτών σε καταστή-
µατα κράτησης. 

Θα ήθελα δε, να τονίσω ότι το σχολείο αυτό έχει χτιστεί µε τη
στήριξη της τοπικής κοινωνίας και λειτουργεί µε την αγάπη και
την αφοσίωση µόνο όλου του ανθρώπινου δυναµικού του, που
δεν είναι τίποτα περισσότερο από τους διδάσκοντες, από τους
φορείς και τα σωµατεία που το στηρίζουν. Από την ίδρυσή του
µέχρι σήµερα, κύριε Υπουργέ, δεν έχει πάρει ούτε ένα ευρώ για
την αγορά µιας κόλλας Α4, ούτε ένα ευρώ για την αγορά γραφι-
κής ύλης και λειτουργίας. Και όµως, αυτό το σχολείο ξεχωρίζει.

Μέσα από το σχολείο αυτό, λοιπόν, δίνεται, αγαπητοί συνά-
δελφοι, η δυνατότητα στους ένοικους των φυλακών της Κέρκυ-
ρας να ξεφύγουν από το στυγνό και ψυχρό εγκλεισµό και να
µπουν σε µια δηµιουργική δράση. Γίνεται λοιπόν αντιληπτό πως
είναι καθήκον της πολιτείας να µεριµνήσει για την ουσιαστική ενί-
σχυση και στήριξη των σχολείων της δεύτερης ευκαιρίας, να
προνοήσει για την ίδρυση νέων σχολείων µέσα στις φυλακές και
δη σε περιοχές που τα καταστήµατα κράτησης είναι ήδη συµπιε-
σµένα και οι δείκτες εγκληµατικότητας καταγράφουν ανοδική
τάση.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η επανένταξη µετά την αποφυλάκιση
είναι κάτι που µας αφορά συλλογικά είτε µας αρέσει είτε όχι, είτε
το θέλουµε είτε όχι. Οι στατιστικές ενισχύουν την προηγούµενη
λογική, όπως το επιχείρηµα ότι το 80% περίπου των αποφυλακι-
σµένων από φυλακές τύπου Β’ επανέρχονται στις φυλακές. Αν-
τίστοιχα όµως τα ποσοστά απ’ όλους τους έγκλειστους που
έχουν περάσει από σχολεία δεύτερης ευκαιρίας είναι πολύ, πολύ
µικρότερα. 

Καλούµαστε, λοιπόν, να ασχοληθούµε µε αυτό το θέµα ουσια-
στικά για να αποδείξουµε πραγµατικά τον ανθρωπιστικό µας χα-
ρακτήρα, για να σταµατήσουµε πια όλοι µαζί αυτήν την απο-
κρουστική πρακτική που µόνιµα πλέον κάνουµε, να βάζουµε αν-
θρώπινες ψυχές κάτω από το χαλί. Οφείλουµε, λοιπόν, να κρα-
τήσουµε τα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας ανοιχτά, έτσι θωρα-
κίζουµε την κοινωνία µας.

Γι’ αυτό, λοιπόν, ας αφήσουµε στην άκρη τις διατάξεις περί
µετατάξεων, συγχωνεύσεων και τα λοιπά και ας µπούµε στην
ουσία. Και η ουσία δεν είναι τίποτε άλλο παρά τα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά που θέλουµε να δώσουµε στην ζωή αυτών των αν-
θρώπων που είναι έγκλειστοι στις φυλακές.

Κλείνοντας, θα ήθελα να σας υπογραµµίσω για µια ακόµη
φορά τη θέση του Κινήµατος Αλλαγής πως η αυστηροποίηση και
η µη παροχή κινήτρων δεν αποτελούν λύση στο σωφρονιστικό
σύστηµα. Και δεν αποτελούν λύσεις όχι µόνο στη δική µας χώρα,
αλλά σε κάθε ευρωπαϊκή, προοδευτική χώρα. Επιβάλλεται να
προνοήσουµε για την εκπαίδευση, για την αναµόρφωση των κρα-
τουµένων, για την ψυχολογική τους στήριξη, για την επιµόρφωσή
τους. Δεν είναι λύση η µονοµερής βία µε οποιαδήποτε µορφή και
εάν είναι αυτή, όπως δεν είναι επίσης λύση η αυστηροποίηση των
ποινών.

Αξιότιµες κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην προηγούµενη

κοινοβουλευτική περίοδο το Κίνηµα Αλλαγής είχε καταθέσει τη
δική του άποψη για µια συνολική αναµόρφωση του σωφρονιστι-
κού συστήµατος, η οποία µάλιστα είχε γίνει αποδεκτή και από
πλειάδα κοµµάτων σε εκείνη την κοινοβουλευτική περίοδο. 

Σας καλώ λοιπόν, κλείνοντας την τοποθέτησή µου να σκύ-
ψουµε όλοι πάνω από τέτοια ποιοτικά χαρακτηριστικά µε τέτοιες
λογικές, έτσι ώστε να έρθουµε στην Βουλή και να συζητήσουµε
τα πραγµατικά προβλήµατα των εγκλείστων στις φυλακές, να
επανεξετάσουµε την επανένταξη των κρατουµένων µε όρους
ασφάλειας και δικαιωµάτων και όχι αυστηροποίησης των ποινών
και περικοπής των δικαιωµάτων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Μπιάγκη.
Και από την Κέρκυρα, πάµε στην Εύβοια και στον κ. Αθανάσιο

Ζεµπίλη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αρκεστώ να παραθέσω κάποιες γενικές σκέψεις για το σω-

φρονιστικό µας σύστηµα για να µην επαναλάβω τις διατάξεις του
σχεδίου νόµου, τις οποίες ανέλυσαν και ανέπτυξαν µε πληρότητα
ο εισηγητής και οι προλαλήσαντες συνάδελφοι.

Τον Ιανουάριο του 2019 είδε το φως της δηµοσιότητας ένα σο-
καριστικό βίντεο που απαθανάτιζε την εν ψυχρώ δολοφονία κρα-
τουµένου µέσα στις φυλακές Κορυδαλλού. Το τραγικό αυτό
ντοκουµέντο αποτελούσε µια επιπλέον απόδειξη για το χάος και
την ανοµία που επικρατούσε στα σωφρονιστικά καταστήµατα της
χώρας, στα οποία ανενόχλητες δρούσαν µαφίες καθώς και ορ-
γανωµένα κυκλώµατα. 

Αντίστοιχα περιστατικά όπως και το ρεκόρ των ανθρωποκτο-
νιών καταγράφονται στην έκθεση του Εθνικού Μηχανισµού Πρό-
ληψης των Βασανιστηρίων και της Κακοµεταχείρισης για το
2018. Για να απαντήσω στον προηγούµενο οµιλητή, πρέπει να
επισηµάνουµε ότι όλα αυτά συνέβησαν σε µια περίοδο που η σω-
φρονιστική πολιτική αποτελούσε αρµοδιότητα του Υπουργείου
Δικαιοσύνης. 

Αντίθετα, είναι γεγονός ότι κατά την τρέχουσα περίοδο έχει
γίνει µια σοβαρή προσπάθεια για την εύρυθµη και ασφαλή λει-
τουργία των σωφρονιστικών καταστηµάτων, τη µείωση των απο-
δράσεων και τη βελτίωση των συνθηκών κράτησης. Προς την
κατεύθυνση αυτή κατατείνει και ο επανακαθορισµός των αρµο-
διοτήτων του Σώµατος Ελέγχου και Επιθεώρησης προκειµένου
να ασκείται εποπτεία κατά τρόπο συστηµατικό και να προλαµβά-
νονται κρούσµατα διαφθοράς, βίας και παραβατικότητας.

Εδώ έχει σηµασία να πούµε ότι η ασφάλεια και η τάξη στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα αντανακλά την αυξηµένη ευθύνη της
πολιτείας για την εξασφάλιση της ζωής, της σωµατικής ακεραι-
ότητας και της αξιοπρέπειας των κρατουµένων. Παρά ταύτα, ορι-
σµένοι επιχειρούν να µετακυλήσουν στη σηµερινή Κυβέρνηση
παθογένειες ετών του τοµέα του σωφρονισµού και αυτό είναι
κάτι που αδικεί την µεθοδική προσπάθεια που τελευταία γίνεται.

Δυστυχώς στη χώρα µας η σωφρονιστική πολιτική διαχρονικά
αποτελούσε µια αχρείαστη πολυτέλεια. Η κατάσταση αυτή επι-
δεινώθηκε τα χρόνια της δηµοσιονοµικής κρίσης, όπως ακατάλ-
ληλες συνθήκες, υποδοµές, υποστελέχωση και βαθµιαία υπο-
βάθµιση των συνθηκών κράτησης. Αυτά άλλωστε έχουν καταγ-
γείλει και κρατούµενοι, όπως κατ’ επανάληψη οι κρατούµενοι των
φυλακών Χαλκίδας για την εξαθλίωση και τις απάνθρωπες συν-
θήκες που βιώνουν. 

Αντίστοιχες αναφορές διαλαµβάνονται και στην Έκθεση του
Συνηγόρου του Πολίτη για το 2018 που κάνουν λόγο για ακραία
περίπτωση επικίνδυνου και ακατάλληλου σωφρονιστικού κατα-
στήµατος. Πρόκειται για ένα κτήριο παµπάλαιο, πρώην στρατό-
πεδο χωρίς σύστηµα πυρασφάλειας και µε απαρχαιωµένες
ηλεκτροµηχανολογικές εγκαταστάσεις, που δεν πληροί ούτε
στοιχειωδώς τις απαιτούµενες προδιαγραφές.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σε ένα θάλαµο στρατοπέδου σα-
ράντα τετραγωνικών µέτρων µπορούν να βρίσκονται είκοσι, εί-
κοσι πέντε κρατούµενοι οι οποίοι κρεµούν πανιά στις κουκέτες
τους, για να εξασφαλίσουν µια στοιχειώδη ιδιωτικότητα, κάτι βέ-
βαια που δεν είναι εύκολο, διότι όπως λέει και ο Φουκώ: «το
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στρατόπεδο είναι το διάγραµµα µιας εξουσίας που ασκείται
χάριν της γενικής ορατότητας».

επίσης, δεν υπάρχει οργανωµένος χώρος σίτισης, µε αποτέ-
λεσµα οι κρατούµενοι να τρώνε στα κρεβάτια τους, ούτε ο απαι-
τούµενος χώρος για να κινηθούν λόγω του υπερπληθυσµού που
επιβαρύνεται και από την λειτουργία του Εφετείου της Εύβοιας. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ο υπερσυνωστισµός στα καταστή-
µατα προκαλεί εντάσεις και αποτελεί το κορυφαίο ζήτηµα στην
προσπάθεια διαφύλαξης και προστασίας των δικαιωµάτων των
κρατουµένων µε βάση τις ευρωπαϊκές προδιαγραφές. Ο υπερ-
πληθυσµός αυτός δεν οφείλεται στον συνολικό αριθµό κρατου-
µένων σε σχέση µε τις υπάρχουσες θέσεις, διότι τα στοιχεία που
παρέθεσε ο Υπουργός είναι αληθή, όσο κυρίως στην ανισοκατα-
νοµή των κρατουµένων στα υφιστάµενα καταστήµατα, κάτι βέ-
βαια που προσπαθεί να εξισορροπήσει η παρούσα Κυβέρνηση. 

Ωστόσο, δεν έχει κανένα νόηµα να κρύβουµε το πρόβληµα
κάτω από το χαλί, όταν η χώρα µας τα τελευταία χρόνια είναι η
τέταρτη στις καταδίκες από το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για απάν-
θρωπη και εξευτελιστική µεταχείριση στις φυλακές κατά παρά-
βαση της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του Ανθρώ-
που. Και αυτό, το να κάνουµε δηλαδή παρέα µε κράτη, όπως η
Ρωσία, η Ουκρανία και η Ρουµανία είναι κάτι που στιγµατίζει διε-
θνώς την εικόνα της χώρας µας, µιας χώρας µε δηµοκρατικούς
θεσµούς και ασφάλεια δικαίου. 

Θεωρώ συνεπώς, προτεραιότητα τον εκσυγχρονισµό των υπο-
δοµών, στον οποίο είναι βέβαιο ότι θα συµβάλλει και η λειτουργία
των τεχνικών υπηρεσιών στο πλαίσιο των νέων υπηρεσιακών
δοµών της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής.
Ωστόσο θα πρέπει να επισηµάνουµε ότι µε περισσότερες φυλα-
κές δεν θα αντιµετωπιστεί αυτοµάτως και το πρόβληµα του υπερ-
πληθυσµού, διότι µετά από λίγα χρόνια και αυτές θα γεµίσουν
και θα χρειαζόµαστε και νέες και ούτω καθ’ εξής. 

Ούτε βέβαια, επιλύεται µε τις αποσυµφορητικές πολιτικές. Το
είδαµε µε τον νόµο Παρασκευόπουλου, που ενώ προκαλεί σοβα-
ρούς κινδύνους διασάλευσης της δηµόσιας τάξης έχει αντί-
στοιχα και πρόσκαιρα αποτελέσµατα. Οι φυλακές άδειασαν και
ξαναγέµισαν µετά από δύο χρόνια. Άρα ποιο το αποτέλεσµα και
ποια η σκοπιµότητα των αποσυµφορητικών νόµων; 

Το ζητούµενο είναι συνεπώς να υπάρξει µια ολιστική αντιµε-
τώπιση του ποινικού φαινοµένου σε ό,τι έχει να κάνει µε τη νο-
µοθετική εξουσία, που ορίζει τα πλαίσια ποινών και σε σχέση µε
τη δικαστική εξουσία, που έχει τις επιµετρήσεις και βεβαίως, µε
το σωφρονιστικό σύστηµα και τη σωφρονιστική πολιτική. Άρα,
θα πρέπει να δούµε και τις τρεις όψεις και τη µεταξύ τους αλλη-
λεπίδραση ώστε να αναπτύξουµε µια πολιτική που θα σέβεται τα
δικαιώµατα των κρατουµένων επί τη βάσει των κοινών αξιών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα. Άλλωστε σε µια φιλελεύθερη κοινωνία το
σύστηµα απονοµής δικαιοσύνης δεν πρέπει να είναι εκδικητικό
και αυστηρό, αλλά ήπιο και επιεικές. Αυτή είναι η κρατούσα τάση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή η αποκλιµάκωση των πλαισίων
ποινών και οι εναλλακτικοί τρόποι έκτισής τους. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση, είναι σηµαντικός ο θεσµός του
κατ’ οίκον περιορισµού µε ηλεκτρονική επιτήρηση, σύµφωνα µε
το άρθρο 10 του παρόντος, που αποτελεί εναλλακτικό τρόπο πε-
ριορισµού της ελευθερίας.

Ευελπιστώ να επισπευσθεί και να επεκταθεί η λειτουργία του,
για να µπορεί να υποκαταστήσει τη φυλάκιση σε αδικήµατα ήσ-
σονος απαξίας, όπως και στις προσωρινές κρατήσεις, συµβάλ-
λοντας έτσι στην αποσυµφόρηση των σωφρονιστικών καταστη-
µάτων. 

Λέγεται -και όχι άδικα- ότι το επίπεδο του πολιτισµού µιας κοι-
νωνίας φαίνεται από τις συνθήκες που επικρατούν στο σωφρο-
νιστικό σύστηµα, την υγειονοµική περίθαλψη και την εκπαίδευση
των κρατουµένων. Έτσι θα πρέπει να εξάρουµε τις διατάξεις του
παρόντος που αφορούν την ιατρική φροντίδα στα καταστήµατα,
τα οποία θα µπορούν να επισκέπτονται εξωτερικοί ιατροί και νο-
σηλευτές. Όπως επίσης και τις διατάξεις για την επάνοδο, γεγο-
νός που καταδεικνύει το έµπρακτο ενδιαφέρον της Κυβέρνησης
για την κοινωνική επανένταξη. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να επισηµάνω ότι σε ένα σύστηµα

που αποσκοπεί στην κοινωνική ένταξη έχει µεγάλη σηµασία και
η εκπαίδευση, το σχολείο δεύτερης ευκαιρίας. Σε ορισµένες φυ-
λακές, όπως στης Χαλκίδας, δεν λειτουργεί σχολείο δεύτερης
ευκαιρίας µε αποτέλεσµα να χάνουν το σχολείο τους και όσοι µε-
τάγονται εκεί. Η µόρφωση αποτελεί αναφαίρετο δικαίωµα και
έναν επιπλέον παράγοντα για να γκρεµιστούν τα τείχη που χωρί-
ζουν τη φυλακή από την κοινωνία. Διότι όπως εύστοχα είχε πει
και ο Βίκτωρ Ουγκώ: «εκεί που ανοίγει ένα σχολείο, κλείνει µια
φυλακή».

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Ζεµπίλη.
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα δεδοµένα

αλλάζουν και µαζί τους και οι ανάγκες µε τις οποίες πρέπει να
συµβαδίζει και το θεσµικό πλαίσιο. Παράλληλα εξελίσσονται και
τα µέσα που πρέπει να παρέχονται στη διοίκηση για την αντιµε-
τώπιση των προβληµάτων. 

Τέτοιες βελτιώσεις έρχεται να εισφέρει µε τις διάφορες δια-
τάξεις του το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου στον τοµέα της σω-
φρονιστικής πολιτικής, αλλά και σε άλλα πεδία της αρµοδιότητας
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Πραγµατοποιεί παρεµ-
βάσεις σε ένα µεγάλο εύρος ρυθµίσεων που αφορούν στο αν-
θρώπινο δυναµικό, στην οργάνωση και διάρθρωση των υπηρε-
σιών, στον εξοπλισµό και στον ψηφιακό εκσυγχρονισµό της διοί-
κησης, αλλά και στις συνθήκες έκτισης των ποινών, ζήτηµα το
οποίο ήγειρε και τις περισσότερες αντιπαραθέσεις κατά τη συ-
ζήτηση.

Ειδικότερα στο πρώτο µέρος επιχειρούνται βελτιώσεις για την
αποτελεσµατικότερη λειτουργία της αντεγκληµατικής πολιτικής
και τροποποιούνται διατάξεις της σωφρονιστικής νοµοθεσίας.
Πώς γίνεται αυτό; Με την αλλαγή στη σύνθεση της Κεντρικής
Επιτροπής Μεταγωγών, µε την αλλαγή της διαδικασίας µε την
οποία εισέρχονται οι έγκλειστοι σε θεραπευτικά καταστήµατα
ώστε να αποσυµφορηθούν αυτά και να µειωθούν δραστικά οι πα-
ρατηρούµενες εκεί έκνοµες συµπεριφορές, µε τον επανακαθο-
ρισµό του πλαισίου χορήγησης αδειών στους κρατούµενους
αφού κρίνεται αναγκαίο να ελεγχθούν τα αυξανόµενα περιστα-
τικά παραβίασης των αδειών, µιας συµπεριφοράς που βρίσκεται
σε λογική σύγκρουση µε την ίδια την έννοια του σωφρονισµού. 

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι όταν ένας
κρατούµενος περιφρονεί τις αρχές που έχουν την ευθύνη για τη
φύλαξή του και τη δύναµη να τον υποχρεώσουν στην έκτιση της
ποινής του δεν µπορούµε βάσιµα να προσδοκούµε ότι ο ίδιος
αυτός άνθρωπος θα συµπεριφερθεί σύννοµα στην κοινωνία κατά
την άσκηση του ευεργετήµατος της αδείας. Πρέπει συνεπώς να
συσχετισθεί το αδειοδοτικό πλαίσιο µε την απαξία της εκτιόµενης
πράξης και µε την προσπάθεια που και ο ίδιος καταβάλλει για
την επανένταξή του στο κοινωνικό σύνολο αρχής γενοµένης από
τη συµπεριφορά που επιδεικνύει κατά τον χρόνο έκτισης. 

Ποιες άλλες είναι οι εισφερόµενες βελτιώσεις; Η αναβάθµιση
του Σώµατος Επιθεώρησης και Ελέγχου για την αποτελεσµατική
επόπτευση των καταστηµάτων κράτησης. Ενισχύεται, λοιπόν, το
Σώµα αυτό, προκειµένου να ασκεί επαρκώς τα καθήκοντά του
ιδίως στη διερεύνηση εγκληµάτων τα οποία τελούνται εντός των
σωφρονιστικών καταστηµάτων, αλλά και στη διασφάλιση των
αναγκαίων υγειονοµικών συνθηκών που επικρατούν σε αυτά.

Ο επανακαθορισµός των όρων για τη µεταγωγή των κρατου-
µένων σε αγροτικά καταστήµατα κράτησης και στην κεντρική
αποθήκη υλικού και σε αυτό το ζήτηµα ισχύουν τα όσα ελέχθη-
σαν και για το πλαίσιο των αδειών. Έτσι θα µετάγονται µόνο όσοι
πληρούν τις στενότερες προϋποθέσεις ώστε κατά το δυνατό να
περιοριστούν οι αποδράσεις στις οποίες µε συγκεκριµένα στοι-
χεία αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός κατά τη συζήτηση στην Επι-
τροπή.

Άλλες βελτιώσεις είναι η σύσταση των διευθύνσεων Τεχνικών
Υπηρεσιών και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης στη Γενική Γραµ-
µατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Παραδόξως ακούστηκε και
γι’ αυτό το ζήτηµα κάποια γκρίνια για τις επιλογές αυτές, όµως
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στην πραγµατικότητα το θέµα δεν είναι γιατί δηµιουργούνται
αυτές οι υπηρεσίες, αλλά γιατί δεν υπήρχαν ήδη µέχρι σήµερα. 

Η στελέχωση της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πο-
λιτικής ώστε να µπορεί να χαράξει και να υλοποιήσει αποτελε-
σµατικά τις δράσεις της. Η επέκταση του προγράµµατος
επανένταξης «ΕΠΑΝΟΔΟΣ» µε τη δηµιουργία παραρτηµάτων και
σε άλλες πόλεις της χώρας. Η πρόβλεψη για την εποπτεία του
σηµαντικού έργου της ηλεκτρονικής επιτήρησης κρατουµένου
ώστε να λειτουργήσει αυτό άµεσα και αποτελεσµατικά. Οι ρυθ-
µίσεις υπηρεσιακών ζητηµάτων για το προσωπικό των καταστη-
µάτων κράτησης πολλά από τα οποία αποτελούν και δικά τους
αιτήµατα. Οι προβλέψεις για τη µεταφορά ανθρώπων που βρί-
σκονται σε θεραπευτική διαδικασία από κατάλληλο όχηµα και µε
τη συνοδεία κατάλληλου ιατρού.

Αναγκαίες, όµως, είναι και οι αλλαγές που επιφέρουν οι δια-
τάξεις του δεύτερου µέρους στο νόµο του ΤΕΑΠΑΣΑ, πλέον ΤΑ-
ΠΑΣΑ, ώστε να ανταποκρίνεται το ταµείο στις ανάγκες που
καλείται να υπηρετήσει. 

Εξάλλου, και µε τις ρυθµίσεις του τρίτου µέρους γίνονται λει-
τουργικές, χρηστικές και οργανωτικές παρεµβάσεις, ώστε η
άσκηση της διοίκησης να είναι απλούστερη για τους εργαζόµε-
νους, αποτελεσµατικότερη για τις υπηρεσίες και φιλικότερη για
τους πολίτες. Τέτοιες είναι η ευελιξία που παρέχεται στην αξιο-
ποίηση των εσόδων από τις λέσχες της Ελληνικής Αστυνοµίας,
η ενίσχυση του έργου του Συνηγόρου του Πολίτη στο αντικεί-
µενο που του ανατέθηκε µε το ν.4662/2020, η διευκόλυνση της
αποσυµφόρησης των υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας από
υλικά που προορίζονται για καταστροφή ή ανακύκλωση, αλλά και
η διεύρυνση του πλαισίου για την αξιοποίηση και χρήση κατα-
σχεµένων µέσων και οχηµάτων. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σχολιάσω ότι συναντούµε κά-
ποιες φορές ρυθµίσεις σε νοµοσχέδια, που µας φαίνονται επου-
σιώδεις, είναι, όµως, πολύ σηµαντικές για την εύρυθµη λειτουρ-
γία των υπηρεσιών. Τέτοιες είναι και οι δύο προαναφερθείσες. 

Επιπλέον, άξια λόγου είναι η αναβάθµιση που γίνεται στη
Σχολή Αστυφυλάκων µε την ενίσχυση του κύκλου σπουδών σε
αυτήν. Είναι, όµως, πολύ σηµαντική η πρόβλεψη για τη δυνατό-
τητα κατ’ εξαίρεση εισαγωγής στη Σχολή Αστυφυλάκων και τε-
λικά, στο Σώµα ανθρώπων που έχασαν µέλος της οικογένειάς
τους στις µεγάλες καταστροφές, φωτιά στο Μάτι και στις πληµ-
µύρες στην Αττική. 

Αναγκάζοµαι στο σηµείο αυτό να αναφερθώ στο σχόλιο της
εισηγήτριας της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία διακατε-
χόµενη προφανώς από πολιτική ενοχή µας κατηγόρησε ότι µε τη
δίκαιη αυτή ρύθµιση θέλουµε να ξαναθυµίσουµε στους πολίτες
τις µεγάλες καταστροφές επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Κρίµα, θα
πω εγώ. 

Περαιτέρω, εξίσου σηµαντική είναι και η δυνατότητα που δί-
νεται και στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη για την πρόσ-
ληψη πολίτη κατόπιν εξαίρετης πράξης, ακόµα και χωρίς την
προηγούµενη ύπαρξη κενής οργανικής θέσης. 

Επανερχόµενος τώρα στις τελευταίες διατάξεις του σχεδίου
νόµου, να πω ότι επιβεβληµένη κρίνεται η στελέχωση της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, αλλά και η σύσταση της
Μονάδας Επιθεώρησης και Ελέγχου Μηχανισµού, που θα επιβλέ-
πει την εφαρµογή των δράσεων στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων
της, όπως και η ρύθµιση για τους ασυνόδευτους ανηλίκους -ανα-
φέρθηκαν πολλοί συνάδελφοι σε αυτό- που στερούνται γνωστής
διαµονής και στους οποίους δεν πρέπει να εφαρµόζεται το µέτρο
της προστατευτικής φύλαξης, αλλά να παραπέµπονται για επεί-
γουσα φιλοξενία.

Καθίσταται -νοµίζω- προφανές από τα όσα ήδη σηµειώθηκαν
το ευρύτατο πεδίο των βελτιώσεων, που επιφέρει το νοµοσχέδιο
και γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δηλώνω φυσικά ότι
το υπερψηφίζω. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κωνσταντινίδη και για την τήρηση του χρόνου.
Η κ. Καφαντάρη µας ακούει; Όχι.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καρασµάνης από την Πέλλα και

τη Νέα Δηµοκρατία για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο που λόγω της συνεχούς µεταβολής των συνθηκών είναι επι-
βεβληµένο, για να συµπληρώσεις διατάξεις και να διορθώσει το
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο και να δώσει λύσεις. 

Είναι µια νοµοθετική παρέµβαση, η οποία βρίσκεται στη σωστή
κατεύθυνση επίλυσης διαφόρων προβληµάτων, που αφορούν
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Επιχειρείται, κατ’ αρχάς, ο εκσυγχρονισµός λειτουργίας του
σωφρονιστικού συστήµατος µε σκοπό την τήρηση της νοµιµότη-
τας, την ασφάλεια των πολιτών και των κρατουµένων και των δι-
καιωµάτων τους και την αποσυµφόρηση των σωφρονιστικών
καταστηµάτων και την αναδιοργάνωσή τους, ώστε να µπορεί να
ανταποκριθεί στις σηµερινές ανάγκες του συστήµατος. 

Επέρχονται οι αναγκαίες τροποποιήσεις στο ταµείο τους, για
να µπορεί να ανταποκριθεί αποτελεσµατικά στις ανάγκες στο
µέλλον.

Εδώ, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα πρόβληµα. Στο Δ.Σ. αυτού
του ταµείου δεν προβλέπεται να εκπροσωπούνται οι συνοριοφύ-
λακες και οι ειδικοί φρουροί, όπως επίσης και οι αστυνοµικοί οι
οποίοι προέρχονται από αυτά τα Σώµατα. Θα πρότεινα, λοιπόν,
να συµπεριληφθούν κι αυτοί. Άλλωστε, είναι ένα αίτηµα δίκαιο,
λογικό, θεµιτό, που έχει υποβληθεί από τους εκπροσώπους τους
στην επιτροπή και µε το υπόµνηµα που µας έχει αποσταλεί. 

Άλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι αυτό το Σώµα πιστώνεται
θετικά σε εσάς, γιατί έχει µεγάλη συµβολή στην πρόληψη και
στην καταστολή του εγκλήµατος. Αυτό το προσωπικό έχει στε-
λεχωθεί µε παιδιά µορφωµένα, µε πτυχία, µε απολυτήριο Λυκείου
µε υψηλούς βαθµούς, καλογυµνασµένα, που έχουν υπηρετήσει
στις Ένοπλες Δυνάµεις, στις Ειδικές Δυνάµεις, έφεδροι αξιωµα-
τικοί κ.λπ.. 

Ο εισηγητής µας, όπως και οι συνάδελφοι που έχουν προηγη-
θεί, έχουν αναφερθεί λεπτοµερώς στο πρώτο µέρος του νοµο-
σχεδίου που αναφέρεται στο σωφρονιστικό. Εγώ, για να µην
επαναλαµβάνω τα ίδια και ταλαιπωρώ το Σώµα, θα επικεντρωθώ
και θα σταθώ σε µερικά σηµεία και άρθρα που νοµίζω ότι χρή-
ζουν ιδιαίτερης σηµασίας. 

Η ανασυγκρότηση της Αστυνοµίας περνά µέσα από την ανα-
µόρφωση και την ενίσχυση της εκπαίδευσης των αστυνοµικών.
Γι’ αυτό και στο άρθρο 36 προβλέπεται η αύξηση του χρόνου
φοίτησης από πέντε σε έξι εξάµηνα στη Σχολή Αστυφυλάκων
από το επόµενο εκπαιδευτικό έτος και δίνει τη δυνατότητα στους
ήδη αποφοιτήσαντες από τη σχολή να παρακολουθήσουν ακα-
δηµαϊκά σεµινάρια για την αναβάθµιση του πτυχίου τους. Άλλω-
στε, και ο ίδιος ο Υπουργός έχει µιλήσει στην Επιτροπή και
επανέλαβε σήµερα στην Ολοµέλεια ότι θα φέρει νοµοσχέδιο που
θα εκσυγχρονίζει και θα αναβαθµίζει την εκπαίδευση των αστυ-
νοµικών  και πιστεύω ότι θα δώσει τη δυνατότητα να γίνει ισότιµη
η σχολή αυτή µε τα ΑΕΙ. 

Ένα πολύ σηµαντικό άρθρο, επίσης, είναι το άρθρο 38, που
προβλέπει διοικητικές κυρώσεις σε ιδιοκτήτες ζώων που προξε-
νούν ζηµιές σε αγροτικές καλλιέργειες. Επειδή προέρχοµαι από
αγροτικό νοµό και οι ζηµιές αυτού του είδους µας έχουν απα-
σχολήσει, το συγκεκριµένο άρθρο έρχεται να καλύψει ένα υπαρ-
κτό κενό µετά την κατάργηση της Αγροφυλακής. Έτσι, δίνεται η
δυνατότητα στην Αστυνοµία να επιβάλλει πρόστιµα, ενώ µέχρι
σήµερα σε τέτοιες περιπτώσεις έπρεπε ο παθών να προσφύγει
στα δικαστήρια, πράγµα χρονοβόρο, κοστοβόρο και πολλές
φορές ατελέσφορο. Ακόµη, είναι δίκαιο που το πρόστιµο θα κλι-
µακώνεται µε τέτοιον τρόπο, ούτως ώστε να τιµωρείται µε σχε-
τική επιείκεια κάποιος που τυχαία, για µια φορά έχει προξενήσει
ζηµία, αλλά να είναι αυστηρότερα σε περίπτωση υποτροπής.

Με το άρθρο 29 παρέχονται στο ένστολο προσωπικό της ΕΛΑΣ
οι ευνοϊκές ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώσεων περιουσιακής
κατάστασης µε απλοποίηση των διαδικασιών. Περιορίζεται, δη-
λαδή, η γραφειοκρατία και αποφεύγεται η ταλαιπωρία. 

Με την ευκαιρία, όµως, θέλω να κάνω µια επισήµανση. Οι άν-
θρωποι αυτοί είναι στην πρώτη γραµµή για τη διασφάλιση της
δηµόσιας τάξης και στο διάστηµα του ενδεκαµήνου, µαζί µε το
ιατρικό-νοσηλευτικό προσωπικό ολόκληρης της χώρας που δίνει
µάχη ζωής απέναντι στην πανδηµία βρίσκονται κυριολεκτικά επί
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ποδός για τη σωστή εφαρµογή των αναγκαίων υγειονοµικών µέ-
τρων για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και µάλιστα, έχουν κι
αυτοί θρηνήσει θύµατα από την πανδηµία. Συνεπώς, ήταν µια
πράξη αναγνώρισης, µια συµβολική οικονοµική ενίσχυση στα
πλαίσια της στήριξης άλλων κλάδων πρώτης γραµµής. Θεωρώ,
όµως, άδικο, επιπλέον, να µην παίρνουν το επίδοµα παραµεθο-
ρίων περιοχών των 100 ευρώ το µήνα, που παίρνουν όλοι οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι και οι αυτοδιοικητικοί υπάλληλοι και να έχουν
εξαιρεθεί τα σώµατα ασφαλείας. Όταν µε το καλό απαλλαγούµε
από τον εφιάλτη της πανδηµίας, στα πλαίσια των δηµοσιονοµι-
κών δυνατοτήτων της χώρας, θα πρέπει να συζητήσουµε και να
αποφασίσουµε το χαρακτηρισµό του επαγγέλµατός τους ως επι-
κίνδυνου και ανθυγιεινού. 

Θεωρώ ακόµα ότι πρέπει άµεσα να τους καταβληθεί η δεδου-
λευµένη νυχτερινή εργασία τους µε την αύξηση του κονδυλίου
της νυχτερινής αποζηµίωσης, δεδοµένου ότι πολλοί αστυνοµικοί
έχουν συµπληρώσει ήδη το ανώτατο πλαφόν, κυρίως λόγω των
πολλών νυχτερινών υπηρεσιών και αναστολής των αδειών τους
κατά την αντιµετώπιση της πανδηµίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι εξ αυτών, όπως η συντρι-
πτική πλειοψηφία των πολιτών, που αναγνωρίζουν το υψηλό αί-
σθηµα ευθύνης µε το οποίο επιτελούν οι αστυνοµικοί µας την
αποστολή τους. Στη δύσκολη εποχή που ζούµε ο αστυνοµικός
καλείται πολλές φορές να υπερβάλει εαυτόν, προκειµένου να
διαφυλάξει τη δηµόσια τάξη και να εγγυηθεί την ασφάλεια του
πολίτη. Κι αποτελεί, δυστυχώς, σηµείο των καιρών τη µια µέρα
να αναζητούµε εναγωνίως τον αστυνοµικό ως σωτήρα και να ζη-
τάµε να ρισκάρει και τη ζωή του και την επόµενη µέρα, να έχουµε
ξεχάσει την προσφορά του ή να γενικεύουµε κάποια µεµονωµένα
περιστατικά, για να ρίξουµε στο ανάθεµα ολόκληρο το Σώµα.

Για εµένα ένα είναι το µήνυµα, που πρέπει να στείλουµε από
τη Βουλή ότι οι Έλληνες αστυνοµικοί στη συντριπτική τους πλει-
οψηφία είναι πανάξιοι της εµπιστοσύνης µας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ για

επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το περιεχόµενο

του νοµοσχεδίου που συζητείται σήµερα στην Ολοµέλεια είναι
απόρροια της µεταφοράς της σωφρονιστικής πολιτικής από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
γι’ αυτό και διαπνέεται από τη λογική της καταστολής και όχι του
σωφρονισµού.

Η εφαρµοζόµενη από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
σωφρονιστική πολιτική διαπνέεται από τιµωρητική, θα έλεγα, εκ-
δικητική διάθεση, από ένα πνεύµα που δεν συνάδει µε τον σω-
φρονισµό. Μέσω αυτής της πολιτικής µεταφέρονται το πνεύµα
και οι ρυθµίσεις της πολιτικής κατά του εγκλήµατος στο πεδίο
της σωφρονιστικής πολιτικής, όταν είναι γνωστό ότι η επιβολή
της ποινής που έχει να κάνει µε την απαξία της διαπραχθείσας
πράξης διακρίνεται σαφώς από την έκτιση, την εκτέλεσή της,
που συνδέεται µε το πρόσωπο. 

Το πρόσωπο πλέον, µετά την καταδίκη του από το δικαστήριο
και τον εγκλεισµό του στη φυλακή -στη φυλακή µπαίνει γιατί τι-
µωρήθηκε, όχι για να τιµωρηθεί επιπλέον- πρέπει να σωφρονιστεί
και να ετοιµαστεί για την κοινωνική επανένταξή του. Σε αυτό το
πλαίσιο η ισότητα µεταχείρισης των κρατουµένων είναι βασική
αρχή. 

Η σωφρονιστική πολιτική, λοιπόν, της Κυβέρνησης αφενός µεν
είναι απόρροια της µεταφοράς των αρµοδιοτήτων της από τον
φυσικό χώρο τους, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, στο Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη και αφετέρου αποτυπώνεται στο νοµο-
σχέδιο µε την αυστηροποίηση του καθεστώτος των αδειών των
κρατουµένων και της ρύθµισης για τη µεταγωγή κρατουµένων
στις αγροτικές φυλακές.

Η αυστηροποίηση του καθεστώτος των αδειών γίνεται χωρίς
ουσιαστική αιτιολογία, αφού δεν στηρίζεται σε κάποια επιστηµο-
νική έρευνα. Το επιχείρηµα για κακή χρήση της άδειας από πολ-
λούς δεν ευσταθεί. Το αντίθετο, µάλιστα. Έχει καταγραφεί ότι

µόνο ένα µικρό ποσοστό των κρατουµένων κάνει κάτι κακή
χρήση της άδειας, είτε µη επιστρέφοντας στη φυλακή είτε δια-
πράττοντας νέο αδίκηµα. Βέβαια, και αν αυτό δεν ίσχυε, δεν είναι
κατανοητό πώς η αύξηση του χρόνου έκτισης της ποινής ώστε
να λάβει ένας κρατούµενος άδεια µπορεί να µειώσει την κακή
χρήση της.

Μέσω αυτών των ρυθµίσεων που αποτυπώνονται στο υπό
κρίση νοµοσχέδιο δηµιουργούνται και θα δηµιουργηθούν πολλά
προβλήµατα στο ισχύον σωφρονιστικό σύστηµα, που βρίσκεται
στα όριά του, αφού οι εν ισχύι ρυθµίσεις λειτουργούν και απο-
συµπιεστικά. Εξάλλου, οι προϋποθέσεις του θεσµικού πλαισίου
για τη µεταγωγή στις αγροτικές φυλακές γίνονται αυστηρότερες
µε τρόπο που οδηγούν στην υπονόµευση, τη συρρίκνωση, ακόµα
και τη µαταίωση του θεσµού των αγροτικών φυλακών προοπτικά,
που έχει προσφέρει σηµαντικά στη σωφρονιστική πολιτική. 

Οι αγροτικές φυλακές δεν είναι, όπως ελέχθη από κάποιον συ-
νάδελφο, η αχίλλειος πτέρνα του σωφρονιστικού συστήµατος,
είναι ένας σηµαντικός θεσµός, ο οποίος υπηρετεί τον σωφρονι-
σµό, την ασφάλεια, τον ανθρωπισµό και την επανένταξη στο κοι-
νωνικό σύνολο. 

Το επιχείρηµα για πολλές αποδράσεις από τις αγροτικές φυ-
λακές επίσης δεν ευσταθεί. Εξάλλου, η χώρα µας θα αντιµετω-
πίσει κυρώσεις και από το Συµβούλιο της Ευρώπης και από το
Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, αφού γίνεται
διάκριση µεταξύ κρατουµένων µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο µε
τον αποκλεισµό από τη µεταγωγή σε αγροτικό κατάστηµα κατα-
δικασµένων για αδικήµατα που σχετίζονται µε την τροµοκρατία.
Αλλά εφόσον εισάγετε αυτόν τον περιορισµό, γιατί δεν τον επε-
κτείνετε, κύριε Υπουργέ, και σε άλλα ειδεχθή εγκλήµατα; Συµπε-
ρασµατικά, οι ιδεολογικοί πολιτικοί πυρήνες του νοµοσχεδίου
αντιστρατεύονται τη σύγχρονη φιλοσοφία του σωφρονισµού.

Έρχοµαι τώρα να αναφερθώ στις συνθήκες, υπό τις οποίες κα-
τατίθεται, συζητείται και θα ψηφιστεί το παρόν νοµοσχέδιο. Ο
υπερπληθυσµός, ο υπερσυνωστισµός στις ελληνικές φυλακές
είναι σηµαντικό πρόβληµα και διαχρονικό. Η υπερσυγκέντρωση
θεωρείται παραβίαση του άρθρου 3 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου υπαγόµενη στα βασανιστήρια, την
απάνθρωπη και εξευτελιστική µεταχείριση. Πάντως, οι έκτακτες
συνθήκες της πανδηµίας επιβάλλουν και ιδιαίτερες ρυθµίσεις, ει-
δικά, σε κλειστές δοµές όπως οι φυλακές, στις οποίες η δια-
σπορά του ιού, λόγω συνωστισµού είναι σφόδρα πιθανή και
πάντως πολύ µεγαλύτερη από αυτήν που παρατηρείται σε ανοι-
χτούς χώρους. Δυστυχώς, τέτοια φαινόµενα έχουµε, όπως ανέ-
φεραν συνάδελφοι προηγουµένως, σε αρκετά σωφρονιστικά
καταστήµατα της χώρας. 

Εν προκειµένω, λοιπόν, η αυστηροποίηση του πλαισίου, τόσο
για το καθεστώς των αδειών όσο και για τη µεταγωγή σε αγρο-
τικές φυλακές, κινείται προς την αντίθετη κατεύθυνση. Όχι µόνο
δεν αντιµετωπίζεται το φαινόµενο του υπερπληθυσµού στις φυ-
λακές, αλλά µε τις προτεινόµενες διατάξεις αυτό επιτείνεται. Η
αποσυµφόρηση των φυλακών µε την έκτιση της ποινής κατ’ οίκον
ή µε την ηλεκτρονική επιτήρηση θα έπρεπε να έχει προτεραι-
ότητα. 

Έρχοµαι τώρα σε ένα δεύτερο κεφάλαιο που αφορά τη γιγάν-
τωση της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής. Δη-
µιουργείται, όπως εύστοχα παρατηρήθηκε από πολλούς
συναδέλφους, ένα Υπουργείο µέσα στο Υπουργείο µε την πρό-
βλεψη για νέες θέσεις και υπηρεσίες. Δηµιουργούνται εκατόν
τριάντα νέες θέσεις µετακλητών υπαλλήλων στη Γενική Γραµµα-
τεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής, όταν τα προηγούµενα χρόνια
στο Υπουργείο Δικαιοσύνης δεν ξεπερνούσαν συνολικά τους
τριάντα. Τώρα στους τριάντα προστίθενται άλλοι εκατόν τριάντα.
Πρόκειται για ένα ξεχωριστό άτυπο υπουργείο, ενώ µεταξύ των
θέσεων που δηµιουργούνται είναι και τριάντα θέσεις διοικητικών
γραµµατέων κατηγορίας Δ.Ε.. Καµµία θέση επιστηµονικού προ-
σωπικού, εγκληµατολόγου, κοινωνιολόγου, ψυχολόγου και καµία
θέση στις περιφερειακές υπηρεσίες, εν προκειµένω στις φυλα-
κές, που τόσο ανάγκη έχουν και από επιστηµονικό προσωπικό
και από προσωπικό φύλαξης, δεδοµένης της υποστελέχωσής
τους.

Μια ακόµα παρατήρηση, για να καταλήξω. Διαψεύδεται κάθε
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προσδοκία για ανωτατοποίηση της εκπαίδευσης των αστυνοµι-
κών. Απλώς θεσπίζεται κάποιος πρόσθετος χρόνος σπουδών.
Χρειάζεται εκπαίδευση βεβαίως ανώτατου επιπέδου, αλλά συγ-
χρόνως και διαπαιδαγώγηση των αστυνοµικών στη δηµοκρατία,
το πολίτευµα και τα δικαιώµατα µε τρόπο ώστε να µην αντιµετω-
πίζουν τους ασκούντες τα δικαιώµατά τους πολίτες ως εχθρούς
του κράτους, όπως βλέπουµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα να
συµβαίνει και µάλιστα µε ολοένα αυξανόµενους ρυθµούς.

Τέλος, ο Υπουργός και στη συνεδρίαση της Επιτροπής και
στην Ολοµέλεια σήµερα είπε: «Η µεγάλη πλειοψηφία δεν ασχο-
λήθηκε µε τη χθεσινή µέρα, την επέτειο δολοφονίας του Αλέξαν-
δρου Γρηγορόπουλου από αστυνοµικό όργανο. Το θέµα έχει
λήξει. Θα συνεχίσουµε ακάθεκτοι». Ζει και βασιλεύει ο αντισυν-
ταγµατικός νόµος για την απαγόρευση των συναθροίσεων. 

Από όλα αυτά γίνεται εµφανές, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας
και κύριε Υπουργέ, ότι ζείτε σε έναν άλλο κόσµο. Ζείτε εκτός κοι-
νωνικής πραγµατικότητας. Αγνοείτε αυτή την πραγµατικότητα,
αγνοείτε τις κοινωνικές διεργασίες, αγνοείτε τις κοινωνικές δυ-
νάµεις που τις κινούν και τις ενεργοποιούν.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαηλιού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Εκτός από την υγειονοµική και την εξ αυτής προκύπτουσα οι-

κονοµική κρίση, που είναι απόρροια και των µνηµονιακών πολιτι-
κών και γενικότερα της νεοφιλελεύθερης αντίληψης και
πρακτικής, στη χώρα υφίσταται και θεσµική κρίση, την οποία δυ-
στυχώς η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οικοδοµεί βήµα-
βήµα. Μάλιστα, το τελευταίο διάστηµα αυτό γίνεται µε ταχύτατο
βήµα. 

Ο αυταρχισµός και προληπτικά και κατασταλτικά αποτελεί την
καθηµερινότητα της δραστηριότητας του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη και της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής
Πολιτικής. Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ!

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι γεγονός ότι τα ίδια τα στοιχεία,

όσον αφορά στην πανδηµία, ουσιαστικά δείχνουν τη µεγάλη σας
αποτυχία να διαχειριστείτε αυτό το σοβαρό ζήτηµα, που δεν
αφορά µόνο την Ελλάδα, βέβαια. Τα καθηµερινά αποτελέσµατα,
µε τα στοιχεία κρουσµάτων, θανάτων και όλα αυτά δείχνουν ότι
δεν τη διαχειριστήκατε ορθά.

Για να ξεπεράσετε, λοιπόν, αυτή την υπόθεση, που ουσιαστικά
δείχνει ίσως και ανικανότητα από την πλευρά σας -δεν θέλω να
πω κάτι παραπάνω- έρχεστε και χρησιµοποιείτε άλλα µέσα. Προ-
σπαθείτε να αξιοποιήσετε την πανδηµία για να εφαρµόσετε αν-
τιλαϊκές πολιτικές σε όλα τα επίπεδα και πολύ περισσότερο, θα
έλεγα, να υλοποιήσετε αυτό που λέγαµε, το «µνηµόνιο Μητσο-
τάκη», µνηµόνιο που αφορά όλους τους τοµείς της πολιτικής και
κοινωνικής ζωής. 

Πώς θα επιτευχθεί όµως αυτό; Θα επιτευχθεί µε την επιβολή
του νόµου, όπως λέτε εσείς, αλλά για σας νόµος τι είναι; Φαίνεται
εκ των πραγµάτων ότι νόµος και τάξη είναι η καταστολή κάθε
λαϊκής αντίδρασης, η δηµιουργία φόβου και τρόµου στην κοινω-
νία, που είναι ένα πολύ αρνητικό στοιχείο για την εξέλιξη όποιας
κοινωνίας. 

Με το εν λόγω σχέδιο νόµου, το οποίο αφορά, αν θέλετε, τον
σωφρονισµό και κάποιες ρυθµίσεις για τα Σώµατα Ασφαλείας και
την Ελληνική Αστυνοµία, φέρνετε τη χώρα δεκαετίες πίσω και µε
τις πρόσφατες πρακτικές σας, ουσιαστικά στην προδικτατορική
ΕΡΕ, την προδικτατορική Δεξιά. Αυτά που ζήσαµε στην Αθήνα
και στην επέτειο του Γρηγορόπουλου την προηγούµενη Κυριακή
και στο Πολυτεχνείο, όπως και άλλες κινήσεις καταστολής που
ζήσαµε το τελευταίο χρονικό διάστηµα είναι εικόνες από ένα
κακό παρελθόν. 

Όµως, θα ήθελα να τονίσω ότι όσα ελέχθησαν και διηµείφθη-
σαν και στην τελευταία συνεδρίαση της Επιτροπής Δηµόσιας Δι-

οίκησης, που εξέταζε το νοµοσχέδιο, δείχνουν ακριβώς πού πι-
θανόν θέλει να φέρει τον πολιτικό διάλογο και την ελληνική κοι-
νωνία µεγάλη µερίδα του Κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, σε
καθεστώς µετεµφυλιακό, κάτι για το οποίο ουσιαστικά µέχρι σή-
µερα όλοι συνοµολογούµε ότι είναι παρελθόν και βαδίζουµε σε
µία δηµοκρατική κοινωνία. 

Ποιος ήταν ο τρόπος, που χειριστήκατε το εν λόγω σχέδιο
νόµου; Όλοι οι φορείς ή µάλλον όχι όλοι, θα πω η συντριπτική
πλειοψηφία των φορέων ήταν αρνητική σε βασικά σηµεία του νο-
µοσχεδίου, είτε πρόκειται για τον Συνήγορο του Πολίτη, δικηγο-
ρικούς συλλόγους, την Ένωση για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου,
συνδικαλιστικές παρατάξεις ενδιαφεροµένων και συνδικαλιστι-
κούς φορείς. Ήταν αντίθετοι. 

Εσείς όµως συνεχίσατε τον ίδιο δρόµο, το καταθέσατε και το
φέρατε σήµερα στην Ολοµέλεια. Δεν ακούσατε κανένα, αντί να
φέρετε ένα νοµοσχέδιο εν µέσω πανδηµίας, που θα έλυνε ζητή-
µατα των εργαζοµένων και στα Σώµατα Ασφαλείας, αλλά και το
µέγα ζήτηµα των καταστηµάτων κράτησης, είτε αφορά τους κρα-
τουµένους είτε αφορά τους εργαζόµενους σωφρονιστικούς
υπαλλήλους, από τους οποίους έχουµε θύµατα. Δυστυχώς έ-
χουµε θάνατο και σωφρονιστικού υπαλλήλου και δυστυχώς και
τρίτο θάνατο πρόσφατα, χθες ή σήµερα το πρωί, σε φυλακές
που δείχνουν το µεγάλο πρόβληµα. 

Αντί να φέρετε νοµοσχέδιο, που να λύνει αυτά τα ζητήµατα,
εσείς φέρνετε ένα νοµοσχέδιο σε αντίθετη κατεύθυνση, ακόµα
και από αυτό το οποίο ακολουθείται σε πανευρωπαϊκό επίπεδο.
Αυτή τη στιγµή σε πανευρωπαϊκό επίπεδο αποσυµφορούνται οι
φυλακές, θα έλεγα, και παίρνονται µέτρα. 

Σας καλούµε να κάνετε δεκτές τις τρεις τροπολογίες, που
έχουν να κάνουν µε συγκεκριµένα µέτρα και στις φυλακές και
στα Σώµατα Ασφαλείας και την Ελληνική Αστυνοµία. Να γίνονται
τεστ πρώτα απ’ όλα, ιχνηλατήσεις, ατοµικά µέσα προστασίας.
Κάντε τα δεκτά αυτά, για να δείξετε πραγµατικά ένα ενδιαφέρον,
γιατί εργαζόµενοι είναι και οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι, άνθρω-
ποι µε δικαιώµατα είναι και οι κρατούµενοι, εργαζόµενοι είναι και
όσοι εργάζονται στην Ελληνική Αστυνοµία και γενικότερα στα
Σώµατα Ασφαλείας. 

Γυρίζετε το σωφρονιστικό σύστηµα, σε συνθήκες Μεσαίωνα.
Βέβαια, από την πρώτη στιγµή, από τις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Κυβέρνησής σας, που µεταφέρατε τη Γενική Γραµµα-
τεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής από το Υπουργείο Δικαιοσύνης
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, δείξατε σαν Κυβέρνηση
µία συγκεκριµένη λογική, τη λογική της καταστολής και του σω-
φρονισµού σαν τιµωρία, µακριά από το βασικό δόγµα σωφρονι-
σµός ως επανένταξη και πολιτικές επανένταξης. 

Επίσης, είχατε µεταφέρει και το Υπουργείο Μεταναστευτικής
Πολιτικής. Εκεί καταλάβατε το λάθος σας και το επανιδρύσατε.
Το είχατε µεταφέρει, το καταργήσατε, το βάλατε στο ΠΡΟΠΟ
και µετά το επανιδρύσατε κάτω από τις ανάγκες που δηµιουργή-
θηκαν. Ως προς τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής, που είναι πλέον στο ΠΡΟΠΟ, δεν νοµίζω ότι θα κάνετε
κίνηση, γιατί εδώ την ενισχύετε και δηµιουργείτε ουσιαστικά ένα
υπουργείο µέσα στο ίδιο το υπουργείο.

Από την άλλη µεριά, θα ήθελα να αναφερθώ και στον ρόλο των
Ελλήνων αστυνοµικών, στο ρόλο της καταστολής και του τρό-
µου. Ουσιαστικά τους εργαλειοποιείτε. Αυτό είναι το ένα. Επίσης,
θα πω ότι οι Έλληνες αστυνοµικοί και οι εργαζόµενοι συνολικά
στα Σώµατα Ασφαλείας δεν είναι αναλώσιµοι. Είναι εργαζόµενοι
µε δικαιώµατα. Και για τις συνθήκες δουλειάς και για τα εργα-
σιακά τους δικαιώµατα πάντα η Αριστερά και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία ήταν κοντά τους. 

Πάρτε λοιπόν συγκεκριµένα µέτρα, όχι µόνο στο υγειονοµικό
κοµµάτι, που αναφέρεται και στις τροπολογίες που καταθέσαµε,
αλλά και στο κοµµάτι της εκπαίδευσης και της ουσιαστικής ανα-
βάθµισής τους. Φαίνεται µε την πρακτική σας όµως ότι ο στόχος
σας δεν είναι η αντιµετώπιση της πανδηµίας. 

Έρχοµαι σε αυτό µε το οποίο ξεκίνησα. Με αυτές τις πρακτι-
κές φαίνεται ότι στόχος µας είναι η τροµοκράτηση και η κατα-
στολή και ουσιαστικά το να εφαρµόσετε µία νέα κανονικότητα.
Η νέα κανονικότητα για εσάς, της Νέας Δηµοκρατίας είναι η κα-
ταστολή και ο τρόµος της κοινωνίας. Μας γυρίζετε πίσω και συγ-
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χρόνως δίνετε εξετάσεις στο ακροδεξιό ακροατήριο και δυστυ-
χώς και σε ένα κοµµάτι ακροδεξιό µέσα στο ίδιο το κόµµα της
Νέας Δηµοκρατίας, που τελοσπάντων τελευταία -επικοινωνιακά
τουλάχιστον- είναι πάρα πολύ εµφανές. 

Επανέρχοµαι σε αυτά τα οποία ελέχθησαν προχθές στην τέ-
ταρτη συνεδρίαση της Επιτροπής µας για το νοµοσχέδιο. Βέ-
βαια, µάθαµε σήµερα ότι θα γίνει και ειδικό σώµα αστυνοµίας
στα πανεπιστήµια από τη συνάντηση του Υπουργού κ. Χρυσο-
χοΐδη µε την κ. Κεραµέως. Δηλαδή, αυτή είναι η κανονικότητά
σας, η αστυνοµοκρατία; Γιατί κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί ότι
πρέπει να υπάρχει αστυνόµευση και ουσιαστική προστασία του
πολίτη. Όµως άλλο αστυνόµευση, άλλο αστυνοµοκρατία και
άλλο εργαλειοποίηση των Ελλήνων και Ελληνίδων αστυνοµικών. 

Θα έλεγα ότι πάντα η Αριστερά -όπως είπα και πριν- είναι
κοντά στα αιτήµατα των εργαζοµένων. Εσείς, όµως, τους στέλ-
νετε στη µάχη της καταστολής, γιατί είναι εντολές αυτές, χωρίς
µέσα µε την έννοια, πέραν της θωράκισης έναντι του ιού, χωρίς
ουσιαστική εκπαίδευση. Διότι προσλάβατε χίλιους πεντακόσιους
πριν από κάποιους µήνες. Με δυο, τρεις µήνες εκπαίδευση, βγαί-
νουν µε τις µηχανές στον δρόµο µε τους όποιους κινδύνους. Και
δυστυχώς είδαµε και τραγικά περιστατικά πρόσφατα: αδελφός
τον αδελφό, που δεν ήταν εκπαιδευµένος στο όπλο και διάφορα
τέτοια. 

Αυτά είναι τραγικά γεγονότα. Πρέπει να γίνει ουσιαστική ανα-
βάθµιση της εκπαιδευτικής διαδικασίας και οι προσλήψεις οι
οποίες γίνονται να γίνονται µέσω ΑΣΕΠ, κάτι το οποίο δυστυχώς
έχετε ξεχάσει σε όλα τα επίπεδα, σε όλα τα Υπουργεία. Διότι
ακούµε ότι θα έρθει και  συγκεκριµένος νόµος αλλαγής ουσια-
στικά και του ΑΣΕΠ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κυρία
Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και
ευχαριστώ. 

Όσον αφορά την ανωτατοποίηση, ακούστηκε από κάποιους
συνδικαλιστές της Αστυνοµίας να ανωτατοποιηθούν οι σχολές.
Δεν το είπατε εσείς. Θα φέρετε άλλο νοµοσχέδιο. Εγώ, όµως, θα
πω ότι για την ανωτατοποίηση και την αναβάθµιση της εκπαίδευ-
σης των αστυνοµικών έχουµε καταθέσει συγκεκριµένο σχέδιο
νόµου για το πώς πρέπει να είναι µία ανώτατη σχολή αστυνοµι-
κών, µε βάση ευρωπαϊκά δεδοµένα. Από την άλλη µεριά, επί της
θητείας του ΣΥΡΙΖΑ ο στρατωνισµός στους αξιωµατικούς στο
δεύτερο, τρίτο και τέταρτο έτος ουσιαστικά καταργήθηκε και
εσείς τώρα το επαναφέρετε. Εµείς καταθέτουµε και γι’ αυτό τρο-
πολογία. Πρέπει να πω ότι δεν είναι Στρατός η Ελληνική Αστυνο-
µία και τα Σώµατα Ασφαλείας. Είναι Σώµατα Ασφαλείας. Είναι
κάτι διαφορετικό.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι δεν ξεπερνιέται εύκολα
το περιστατικό µε την ανθοδέσµη και τον άντρα της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Αυτή η απρεπής κίνηση, η  έλλειψη σεβασµού στον
νεκρό είναι µία κίνηση αντίθετη στον πολιτισµό µας, στην ιστορία
µας και γενικότερα σε κάθε έννοια θεσµικού και εθιµικού δικαίου. 

Αρκεί, κύριε Υπουργέ, µία ΕΔΕ και ξεµπερδέψαµε µε το ζή-
τηµα; Όχι, δεν αρκεί µία ΕΔΕ για να ξεµπερδέψουµε. Το γεγονός
αυτό είναι «κερασάκι στην τούρτα» µιας σειράς προσβλητικών
πρακτικών, οι οποίες ακολουθούνται τελευταία ενάντια στην ελ-
ληνική κοινωνία, πρακτικών ακροδεξιάς µειοψηφίας, γιατί η πλει-
οψηφία των αστυνοµικών και των εργαζοµένων στα Σώµατα

Ασφαλείας είναι δηµοκρατικοί πολίτες. Όλα αυτά αναζητούν κά-
θαρση. Μην δίνετε άλλη ανοχή σε τέτοιες τακτικές. Χρειάζονται
συγκεκριµένοι θεσµοί ελέγχου και πολιτική βούληση να µην ξα-
ναγίνουν. Αν συνεχιστούν, φοβάµαι ότι θα έχετε και εσείς, κύριε
Υπουργέ, προσωπικά ευθύνη.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία

Καφαντάρη.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Μιχάλης

Χρυσοχοΐδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καταθέτω για χρήση των συναδέλφων ορισµένες νοµοτεχνικές

βελτιώσεις, τις οποίες αφού δείτε και µελετήστε, µετά θα µπο-
ρούσαµε να τις συζητήσουµε. 

Θα ήθελα να πω δυο λόγια για δύο τροπολογίες οι οποίες
έχουν κατατεθεί από το Υπουργείο. Η µία αφορά την FRONTEX,
η οποία δεν έχει τη δυνατότητα επί του παρόντος να προµηθευ-
τεί εξοπλισµό ως ευρωπαϊκός οργανισµός φύλαξης συνόρων
που εδρεύει στην Πολωνία, γιατί δεν υπάρχει κάποια νοµοθετική
ρύθµιση. Ως εκ τούτου και µέχρι να αρθεί αυτό το εµπόδιο, αι-
τείται την παροχή του σχετικού υλικού από τις αρχές του κρά-
τους στο οποίο αναπτύσσεται και επιχειρεί. 

Στην προκειµένη περίπτωση, στην εθνική έννοµη τάξη µας δεν
υφίσταται νοµοθετική ρύθµιση για παροχή υπηρεσιακού εξοπλι-
σµού σε αξιωµατούχους άλλων κρατών. Συνεπώς, είναι απαραί-
τητο να νοµοθετήσουµε για την επίλυση του εν λόγω ζητήµατος
προκειµένου το µόνιµο προσωπικό της FRONTEX, που συµµετέ-
χει σε κοινές επιχειρήσεις µε τις ελληνικές δυνάµεις, να µπορεί
να φέρει οπλισµό, πυροµαχικά και λοιπό εξοπλισµό που ανήκουν
στην Ελληνική Αστυνοµία. Θα παραχωρήσουµε, δηλαδή, εξοπλι-
σµό για ένα χρονικό διάστηµα µέχρις ότου ρυθµιστούν τα νοµο-
θετικά ζητήµατα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σχετικά µε την
FRONTEX. 

Θέλω να σας πω ότι η FRONTEX από την 1η Ιανουαρίου θα ξε-
διπλώσει στα  ελληνικά σύνορα κάποιες εκατοντάδες συνορια-
κούς φύλακες και στην ξηρά και στη θάλασσα, έτσι ώστε να
ενισχύσουν την προσπάθεια που καταβάλλει η Ελλάδα για τη φύ-
λαξη των συνόρων. 

Το δεύτερο ζήτηµα αφορά συµβάσεις προµήθειας ειδών αρ-
τοποιίας που λήγουν στις 31 Δεκεµβρίου του 2020. Παρατείνον-
ται για έξι ακόµα µήνες για να διασφαλιστεί η οµαλή ολοκλή-
ρωση των διαγωνιστικών διαδικασιών και ταυτόχρονα η απρό-
σκοπτη παροχή των εν λόγω προϊόντων στους κρατούµενους.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να πω και δυο λόγια ακόµη, επειδή γίνεται µεγάλη συζήτηση για
το ζήτηµα των αστυνοµικών και το τι έχει γίνει µέχρι τώρα. Πέρα
από αυτά που ανέφερα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, συγ-
γνώµη που σας  διακόπτω. Να ακούσουµε τώρα τους εισηγητές
και να κλείσετε εσείς;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Μι-
χαήλ Χρυσοχοΐδης καταθέτει τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Κύριε Υπουργέ, έχετε αναφέρει αν θα κάνετε δεκτές τις βου-
λευτικές τροπολογίες;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δεν γίνονται δεκτές, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει η κ. Φω-
τεινή Μπακαδήµα από ΜέΡΑ25.

Κύρια Μπακαδήµα, νοµίζω ότι τρία λεπτά είναι αρκετά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Είναι υπεραρκετά, κύριε Πρόεδρε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
Θα αναφερθώ στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 639 και ει-

δικό αριθµό 7 η οποία αφορά την προσθήκη στις αρµοδιότητες
της Ειδικής Γραµµατείας Ασυνόδευτων Ανηλίκων του θέµατος
της επείγουσας φιλοξενίας. Πράγµατι, συµφωνούµε ότι συµβα-
δίζει µε το προτεινόµενο άρθρο 41 του νοµοσχεδίου για το οποίο
έχουµε µιλήσει θετικά και γι’ αυτό και θα τη στηρίξουµε.

Θα κλείσω, αναφερόµενη για ακόµη µία φορά, στο θέµα της
πανδηµίας, γιατί είναι ένα θέµα που µας αφορά όλους. Πιστέψτε
µε, κύριε Υπουργέ, κανείς δεν είναι κακοπροαίρετος ούτε εµείς
αυτές τις µέρες βγάλαµε και χρησιµοποιήσαµε στοιχεία από το
µυαλό µας, ούτε τα εφηύραµε, ούτε τα δηµιουργήσαµε. Λάβαµε
όλοι µας ανακοινώσεις ενώσεων υπαλλήλων της Αστυνοµίας που
µοιράζονταν την καθηµερινή αγωνία τους για τα κρούσµατα που
έβλεπαν να αυξάνονται, όπως και αντίστοιχες ανακοινώσεις που
αφορούσαν τα σωφρονιστικά καταστήµατα. Η ΠΟΑΣΥ µίλησε για
περισσότερα κρούσµατα από αυτά που εσείς µας αναφέρετε
όλες αυτές τις µέρες και µάλιστα καταγγέλλοντας πως πολλοί
αστυνοµικοί που είχαν βρεθεί θετικοί στον κορωνοϊό αναγκάζον-
ταν να βγουν σε υπηρεσία για να συµπληρωθούν οι υπηρεσίες.

Δυστυχώς, ο κορωνοϊός είναι υπαρκτός στην κοινωνία µας.
Υπάρχει στην Ελληνική Αστυνοµία. Υπάρχει στα σωφρονιστικά
καταστήµατα. Δεδοµένης της σοβαρότητας της πανδηµίας και
της κατάστασης που όλοι βιώνουµε, που είναι πραγµατικά πρω-
τόγνωρη, θα ήθελα να σας ζητήσω, κύριε Υπουργέ, να πάρετε
την πρωτοβουλία είτε στο πλαίσιο της Επιτροπής Δηµόσιας Δι-
οίκησης είτε στο πλαίσιο της Ολοµέλειας να κάνουµε µία ξεχω-
ριστή συζήτηση που να αφορά τον κορωνοϊό τόσο στην Αστυ-
νοµία, όσο και στις φυλακές, ώστε να έχουµε και εµείς πλήρη
ενηµέρωση.

Φυσικά, θα κλείσω λέγοντας ότι αναµένουµε µε ενδιαφέρον,
όπως σας είπα και στην επιτροπή, το νοµοσχέδιο που θα αφορά
το κοµµάτι της αστυνοµικής εκπαίδευσης, για να συζητήσουµε
και να καταθέσουµε και εµείς τις προτάσεις µας επ’ αυτού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ ευχαριστώ,

κυρία Μπακαδήµα.
Τον λόγο έχει ο κ. Μυλωνάκης από την Ελληνική Λύση.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Θα κλείσω, κύριε Υπουργέ, λέγον-

τας ότι και εσείς ο ίδιος παραδεχθήκατε ότι πρέπει να έρθει µία
ολοκληρωµένη πρόταση για το σωφρονιστικό σύστηµα, να συ-
ζητήσουµε σοβαρά το θέµα και να φτιάξουµε ένα ολοκληρωµένο
σύστηµα, το οποίο θα το έχουµε και θα µπορέσουµε να πούµε
ότι είµαστε µία πολιτισµένη χώρα και συγχρόνως, από αυτούς οι
οποίοι είναι κατάδικοι να ξεχωρίσουν ποιοι πρέπει να παραµεί-
νουν µέσα χωρίς άδειες και οι υπόλοιποι να έχουν κανονικά τις
άδειες, όταν θα είναι εντάξει στις υποχρεώσεις τους.

Επίσης, θέλω να πω για τα στελέχη της Ελληνικής Αστυνοµίας.
Πολύς λόγος γίνεται για παιδιά που είναι συνέχεια στο δρόµο µε
έναν ελάχιστο µισθό, που είναι συνέχεια στον κίνδυνο. Νοµίζω
ότι λόγια τα οποία ακούστηκαν, όπως εκδηµοκρατισµός στην Ελ-
ληνική Αστυνοµία ή να τον «καθαρίσουµε» τελείως τον νεαρό
αστυνοµικό, ο οποίος χαριεντίστηκε ουσιαστικά και δεν νοµίζω
ότι το έκανε για να σπιλώσει τη µνήµη ενός νεκρού προχθές µε
την ανθοδέσµη, αυτά πρέπει να τα προσέξουµε. 

Εµείς προτείνουµε, όπως το είχαµε πει, κύριε Υπουργέ, να
δοθεί και ένα επίδοµα στους Έλληνες αστυνοµικούς, οι οποίοι
βρίσκονται στην πρώτη γραµµή από την πρώτη ηµέρα της παν-
δηµίας, όπως δόθηκε σε όλους τους υγειονοµικούς. Αυτό κοι-
τάξτε το. Νοµίζω ότι δεν είναι τίποτα το σοβαρό το να βγάλετε
ένα κονδύλι και γι’ αυτά τα παιδιά τα οποία είναι συνέχεια στους

δρόµους. Επίσης, να γίνονται rapid test συνέχεια και στους σω-
φρονιστικούς, αλλά και στους αστυνοµικούς. 

Ακόµη, αυτό το οποίο ειπώθηκε και πρέπει να το κάνετε πράξη,
είναι να θεσπίσετε όσο το δυνατόν συντοµότερα και την αστυνο-
µία των πανεπιστηµίων. Θα λυθεί ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα
µέσα στα ελληνικά πανεπιστήµια. Οι φοιτητές είναι να πηγαίνουν
να µαθαίνουν γράµµατα, να παίρνουν τα πτυχία, να φεύγουν από
τις οικογένειές τους και να δηµιουργούν δικές τους οικογένειες.
Τα πανεπιστήµια δεν είναι για να τα αλώνουν, να µπαίνουν άν-
θρωποι µέσα, από τους οποίους οι περισσότεροι δεν είναι φοι-
τητές δυστυχώς. Άρα, λοιπόν, η ευταξία, η ευνοµία και η πει-
θαρχία στα ελληνικά πανεπιστήµια πρέπει να έρθουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μυλωνάκη.
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Κοµνηνάκα από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδος.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο δεν θα επανέλθω σε όσα έχουµε

εξαντλητικά συζητήσει. Όµως, θα ήθελα να επισηµάνω έναν παν-
τελώς αυθαίρετο συλλογισµό, πάνω στον οποίο οικοδόµησε ου-
σιαστικά όλη την επιχειρηµατολογία της η Κυβέρνηση, αλλά και
τα στελέχη της, οι Βουλευτές της κυβερνούσας παράταξης, για
την ουσιαστική κατάργηση βασικών δικαιωµάτων και θετικών θε-
σµών του Σωφρονιστικού Δικαίου, όπως αυτά της άδειας των
κρατουµένων και της µεταγωγής στις αγροτικές φυλακές. 

Επαναλαµβάνετε συνεχώς ότι µε αυτόν τον τρόπο θέλετε να
δώσετε τέλος στην κατάχρηση των αδειών και να επιτρέπεται
αυτή µόνο σε όσους δείχνουν διάθεση για επανένταξη ή σε
όσους κάνουν καλή χρήση αυτής. 

Από πού προκύπτει αυτό µε βάση το οριζόντιο κριτήριο που
θεσπίζετε για τη χορήγηση των αδειών; Ακριβώς το αντίθετο κά-
νετε. Δηλαδή, επί δικαίων και αδίκων βάζετε ένα ανώτατο όριο
πραγµατικής έκτισης ποινής, που δεν κάνει διάκριση. 

Δεν µπαίνω στη διαδικασία να απαντήσω αν ισχύει αυτό που
λέτε, ότι δεν γίνεται σωστή χρήση της άδειας, αλλά ακόµη και
σε αυτή την περίπτωση δεν γίνεται διάκριση, όταν στερείτε ένα
τέτοιο δικαίωµα από ανθρώπους που δεν κρίνονται µε βάση τη
συµπεριφορά τους, αλλά µε βάση το πόσο χρόνο έχουν παρα-
µείνει στις φυλακές. 

Άρα, λοιπόν, πρόκειται για ρυθµίσεις που δηµιουργούν πιο
εκρηκτικές συνθήκες και τελικά ανακυκλώνουν και την τιµωρη-
τική, εξοντωτική λογική που διευκολύνει την υποτροπή και όχι
την επανένταξη των κρατουµένων στην κοινωνία. 

Σε σχέση τώρα µε τις ρυθµίσεις που αφορούν το Υπουργείο
Μετανάστευσης, η τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, αν θέλετε,
επιβεβαίωσε την ανησυχία µας για τις πραγµατικές προθέσεις
της Κυβέρνησης να δώσει ουσιαστική και ολοκληρωµένη λύση
στην πραγµατική προστασία και εξασφάλιση των κατάλληλων
συνθηκών διαβίωσης ανήλικων παιδιών. 

Πρώτον, αφ’ ενός σε σχέση µε την τροπολογία, ναι µεν είναι
λογικό ότι πρέπει να επιλύονται τα άµεσα ζητήµατα φιλοξενίας
και στέγασης των ανηλίκων, όµως δεν είναι πραγµατικά κατα-
νοητό γιατί αυτές οι αρµοδιότητες  αφαιρούνται από το Εθνικό
Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης, τον κατ’ εξοχήν αρµόδιο τοµέα
για τις προνοιακές δοµές, που έχει και την ανάλογη εµπειρία και
µεταφέρονται στο Υπουργείο Μετανάστευσης.

Αυτό που µας ανησύχησε, όµως, περισσότερο από την τοπο-
θέτηση του κυρίου Υπουργού, είναι ότι παρουσίασε σαν τις πιο
κατάλληλες δοµές για να φιλοξενηθούν οι ασυνόδευτοι ανήλικοι
τα κλειστά κέντρα που είτε κατασκευάζει είτε έχει σκοπό να κα-
τασκευάσει στα νησιά. Να του διαµηνύσουµε και µε αυτή την ευ-
καιρία, ότι παρά τις συµφωνίες που επιδιώκει να κάνει µε
ορισµένα κυβερνητικά στελέχη, συνολικά οι κάτοικοι των νησιών
και ιδίως της Λέσβου, όπως έχει γίνει ξεκάθαρο, νοµίζω, το προ-
ηγούµενο διάστηµα, δεν αποδέχονται να συνεχίσουν να είναι τα
νησιά οι φυλακές ανηλίκων και άλλων προσφύγων, δεν αποδέ-
χονται να παραµείνουν ως τόπος κράτησης χιλιάδων εγκλωβι-
σµένων µεταναστών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 
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Κλείνω µε αυτό. Σε σχέση µε την τροπολογία που αφορά την
FRONTEX είµαστε ξεκάθαρα αντίθετοι µε αυτή την τροπολογία,
γιατί πραγµατικά η FRONTEX είναι πάνω απ’ όλα ένας οργανι-
σµός καταστολής, που έρχεται ακριβώς αυτό να επιβλέψει, το
πώς θα συνεχίσουν να είναι τα νησιά µας ο χώρος εγκλωβισµού
αυτών των προσφύγων και το πώς θα προστατευθεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση από τη µεταφορά όλων αυτών των ανθρώπων στις χώρες
του πραγµατικού προορισµού τους.

Το ένστολο προσωπικό της FRONTEX υπηρετεί ήδη στη χώρα
µας και εµπλέκεται και µε τα δικά του µέσα στη φύλαξη των χερ-
σαίων και θαλάσσιων συνόρων στις επιχειρήσεις. Είναι γνωστό
ότι ελέγχεται η συµµετοχή αυτών των σωµάτων σε παράνοµες
επαναπροωθήσεις προσφύγων προς την Τουρκία. Η ίδια η
FRONTEX έχει ανακοινώσει ότι διεξάγει έρευνα ως προς αυτές
τις καταγγελίες. 

Τώρα, σε σχέση και µε την τροπολογία ο οπλισµός και τα πυ-
ροµαχικά που αιτείται να λάβει από την Ελληνική Αστυνοµία το
προσωπικό της FRONTEX έχουν βασικά επιθετικό χαρακτήρα.
Δεν πρόκειται για αλεξίσφαιρα γιλέκα, αλλά κυρίως για πιστόλια,
ράβδους, χειροβοµβίδες κρότου λάµψης, δακρυγόνα και όποιο
άλλο όπλο υπάρχει. Αυτός ο εξοπλισµός προδικάζει ενεργότερη
συµµετοχή στο κατασταλτικό έργο στα σύνορα και βέβαια έν-
ταση της καταστολής κατά των προσφύγων και των µεταναστών.

Με δεδοµένο ότι το ένστολο προσωπικό της FRONTEX προ-
έρχεται από διάφορες χώρες, µε διαφορετικό επίπεδο εκπαίδευ-
σης στον οπλισµό, αλλά και διαφορετική νοοτροπία στο δόγµα
καταστολής, διαφορετικές διαδικασίες ελέγχου και λογοδοσίας,
κατά τη γνώµη µας, ακόµη και αν υπάρξει µια κοινή εντολή της
FRONTEX για τον τρόπο δράσης, αυτό δεν εξασφαλίζει τίποτε
στην πράξη για το πώς το κάθε µέλος αυτής θα λειτουργήσει. 

Βεβαίως, το γεγονός ότι τα ένοπλα αυτά στελέχη έχουν ειδική
προστασία και δωσιδικία για τη δράση τους γεννά πολλούς προ-
βληµατισµούς για το πώς το αντιλαµβάνονται και οι ίδιοι και πώς
θα κάνουν χρήση του κατασταλτικού τους έργου. 

Είµαστε κάθετα αντίθετοι σε ρυθµίσεις, που βεβαιώνουν τη συ-
νέχιση της παραµονής της FRONTEX στη χώρα µας, η οποία δεν
είναι τίποτε άλλο από έναν µηχανισµό που υπερασπίζεται τα συµ-
φέροντα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία επιλέγει να διατηρεί
τη χώρα µας ως αποθήκη ψυχών. Δεν ήρθαν ούτε να υπερασπι-
στούν τα σύνορά µας ούτε βέβαια να τα διασφαλίσουν. Γι’ αυτό,
εµείς θα την καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία

Κοµνηνάκα.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής.
Κύριε Καµίνη, εάν δεν είστε  έτοιµος και θέλετε, µπορώ να πάω

στον επόµενο εισηγητή και να ξαναγυρίσω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Να σας πω κάτι, κύριε Πρόεδρε, επί της

διαδικασίας. Δεν είµαι έτοιµος, γιατί έφεραν τώρα τελευταία
στιγµή κάποιες αλλαγές του νοµοσχεδίου και πρέπει να τις δού-
µε. 

ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Και είναι και ουσιαστικές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να πάµε τότε στην κ.

Ελευθεριάδου. 
Κυρία Ελευθεριάδου, έχετε τον λόγο.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ εννο-

είται πως έχω το ίδιο πρόβληµα. Βλέπω µάλιστα πως είναι ουσια-
στικές οι νοµοτεχνικές βελτιώσεις, δηλαδή αφορούν και το
µέγεθος των ποινών, ανάλογα και µε το ποιες ποινές και ποια
έκτιση των ποινών θα παίρνει κάποιος άδεια ή θα µετάγεται στις
αγροτικές φυλακές. 

Βλέπω ότι αυτό που ζήτησε και η Οµοσπονδία Σωφρονιστικών
Υπαλλήλων, δηλαδή να προβλεφθεί µία πρόνοια για τους ανθρώ-
πους που είναι ήδη στις αγροτικές φυλακές, απ’ ότι καταλα-
βαίνω, το Υπουργείο το αναιρεί, προτείνοντας η φράση «η παρα-
µονή». 

Υπάρχουν πάρα πολλά άρθρα, τα οποία κανονικά θα έπρεπε
να τα δούµε, θα έπρεπε να τα έχουµε από την αρχή της συζήτη-
σης ή τουλάχιστον, εάν όχι από την αρχή, από το µέσο της συ-
ζήτησης σήµερα. 

Κύριε Πρόεδρε, εάν µπορείτε, θα θέλαµε να µας δώσετε και
µετά ένα δίλεπτο, για να τα σχολιάσουµε αυτά, εφόσον επιθυ-
µούµε. Να προχωρήσω στη δευτερολογία µου και µετά να τοπο-
θετηθώ επί των νοµοτεχνικών βελτιώσεων;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
Ο κ. Ανδρέας Κουτσούµπας από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον

λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Μετά απ’ αυτή την εξέλιξη -δεν

µπορώ να πω, έχουν το δίκιο τους οι συνάδελφοι- εγώ θα πρό-
τεινα το εξής, αν και εγώ θα ήθελα να τοποθετηθώ όπως προ-
βλέπει ο Κανονισµός. Μένουν, λένε, έκπληκτοι µε αυτά τα οποία
ο κύριος Υπουργός δέχθηκε και φέρνει, γιατί βλέπουν ότι είµαστε
πραγµατικά προστάτες και της ασφάλειας, αλλά και του συστή-
µατος των αδειών. Εγώ θα πρότεινα να διακόψουµε για δέκα
λεπτά, για να δουν τις βελτιώσεις οι συνάδελφοι, για να τοποθε-
τηθώ κι εγώ όπως πρέπει σύµφωνα µε σειρά, όπως προβλέπει ο
Κανονισµός. Να κάνουµε ένα διάλειµµα δέκα λεπτών, για να δουν
οι συνάδελφοι. Εγώ είµαι έτοιµος µεν, αλλά θα ήθελα να ακούσω
και τις δικές τους απόψεις.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θέλετε να κάνουµε
ένα διάλειµµα δέκα λεπτών, κύριε Καµίνη και κυρία Ελευθεριά-
δου; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ναι. 
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς, διακό-

πτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά και επανερχόµαστε. 
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Κύριε Πρόεδρε, θα υποβάλω µια νοµοτεχνική βελτίωση
που αφορά τον τίτλο του νοµοσχεδίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Μι-
χαήλ Χρυσοχοΐδης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής: 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3901



3902 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα διανεµηθεί. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το πρώτο που θα ήθελα να πω είναι ότι επιµένουµε στους

αριθµούς, που µας έχει δώσει το Υπουργείο. Την 1η Δεκεµβρίου
του τρέχοντος έτους το Υπουργείο επίσηµα µας πληροφορούσε
ότι οι συνολικές θέσεις στις φυλακές ήταν δέκα χιλιάδες εκατό
εβδοµήντα πέντε και οι κρατούµενοι έντεκα χιλιάδες τετρακόσιοι
πενήντα εννιά, δηλαδή χίλιοι διακόσιοι ογδόντα τέσσερις επι-
πλέον. Έκανα ακριβώς την αφαίρεση. 

Αυτά, συνυπολογιζοµένων των νέων πτερύγων, τις οποίες
ανοίξατε. Άρα, υπερπληθυσµός υπάρχει. Σε µία περίπτωση, στη
φυλακή της Κοµοτηνής, υπερβαίνει το 200%. Άρα, σοβαρό πρό-
βληµα υπερπληθυσµού υπάρχει. 

Δεύτερον, χαιρετίζω το γεγονός ότι στις προϋποθέσεις για τη
χορήγηση άδειας επήλθαν κάποιες βελτιώσεις στα ποσοστά της
ποινής που πρέπει να έχει εκτίσει αυτός ο όποιος έχει καταδικα-
σθεί σε πάνω από δέκα χρόνια φυλάκιση ή κάθειρξη. Παρ’ όλα
αυτά, το ζήτηµα µε τις άδειες παραµένει. 

Θα ήθελα, επειδή θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικά µέτρα εναλ-
λακτικής έκτισης της ποινής την κοινωφελή εργασία και την ηλε-
κτρονική επιτήρηση, αν µπορεί ο κύριος Υπουργός, να µας δώσει
κάποιο χρονοδιάγραµµα πότε υπολογίζει ότι θα είναι έτοιµα να
εφαρµοστούν αυτά τα εναλλακτικά µέτρα έκτισης της ποινής. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Καµίνη. 
Τον λόγο έχει η κ. Σουλτάνα Ελευθεριάδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός µας είπε ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο

αφορά ένα θεµελιώδες σύστηµα της δηµοκρατίας, το σωφρονι-
στικό σύστηµα, για το οποίο έχουν γίνει πολλές συζητήσεις, µε-
λέτες και έχουν ψηφιστεί πολλοί νόµοι. Συµφωνούµε. Δεν συµ-
φωνούµε, όµως, µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, όπως δεν συµ-
φωνούν και όλες οι συζητήσεις, µελέτες, έρευνες και νόµοι που
επικαλέστηκε. 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι επιχειρούνται δύο πράγµατα µε
το νοµοσχέδιο. Το πρώτο, η διαµόρφωση δοµών διοίκησης. Μετά
από ενάµιση χρόνο, λοιπόν, αφού υπάρχουν διοικητικό µπάχαλο
και προχειρότητα επί ενάµιση χρόνο, έρχεται να φτιάξει ένα υπε-
ρυπουργείο. 

Το δεύτερο, όπως είπε, είναι η βελτίωση του συστήµατος προ-
σωπικού, µε στόχο να λειτουργήσουν µε ασφάλεια οι φυλακές.
Ούτε λέξη για επανένταξη, που είναι ο κύριος στόχος του σω-
φρονισµού. 

Ο κύριος Υπουργός µας είπε ψέµατα, όπως ότι δεν υπάρχουν
υπεράριθµοι στις φυλακές, αλλά και ο κ. Καµίνης το τόνισε και
πολλοί άλλοι συνάδελφοι. Μας είπε ψέµατα ότι υπάρχουν εκα-
τοντάδες παραβιάσεις αδειών, εκατοντάδες ανθρωποκτονίες και
εκατοντάδες συγκρούσεις, ψέµατα τα οποία διαψεύστηκαν και
από τον Συνήγορο Προστασίας του Πολίτη, αλλά και από τα στοι-
χεία που προσκοµίσαµε τόσο στις Επιτροπές όσο και στην Ολο-
µέλεια. 

Μίλησε ο κύριος Υπουργός για δήθεν δίκαιο σύστηµα αδειών
και για δικαιοσύνη στη µεταγωγή στις αγροτικές φυλακές, µίλησε
για µεταµέλεια, καλή συµπεριφορά και διάθεση επανένταξης. 

Για τη µεταµέλεια, του απάντησε ο συνάδελφος κ. Λάππας ότι
δεν µπορεί να υπάρξει µεταµέλεια κατά το στάδιο της εκτέλεσης.
Βέβαια, το νοµοσχέδιό του λέει άλλα. Δεν µιλάει ούτε για καλή
συµπεριφορά εντός της φυλακής ούτε για διάθεση επανένταξης.
Κρίνει ανάλογα µε την πράξη και όχι µε τη συµπεριφορά εντός
της φυλακής. 

Μας είπε, επίσης, ο κύριος Υπουργός ότι είναι αφήγηµα η
αστυνοµική βία, ότι το φανταζόµαστε και ότι δεν υπάρχουν κα-
ταγγελίες. Απαντάµε: Δεν γνωρίζει ότι έγιναν καταγγελίες για
αστυνοµική βία από την Ένωση Αποφοίτων της Εθνικής Σχολής
Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης; Καταγγελίες για αστυ-
νοµική βία έγιναν και από τη Συντονιστική Επιτροπή των Συνερ-
γαζόµενων Ενώσεων στο χώρο του Τύπου και των ΜΜΕ και από
την Ένωση Φωτορεπόρτερ Ελλάδος. Και φυσικά, όπως είπε και
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, η Διεθνής Αµνηστία σας

καταγγέλλει για αστυνοµική βία και σοβαρές παραβιάσεις αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων. Είχαµε καταγγελίες, επίσης, και στο
Ηράκλειο και στα Σεπόλια και στα Ιωάννινα και στην Πάτρα και
σε πολλές άλλες περιοχές της Ελλάδος. 

Θέλω να πω κάτι για τους ειδικούς φρουρούς, γιατί είπατε ότι
τους προσβάλλουµε εµείς τους ειδικούς φρουρούς. Εµείς δε
προσβάλλουµε τους ειδικούς φρουρούς, κύριε Υπουργέ. Εσείς
τους προσβάλλετε! Προσβάλλετε την ανάγκη τους για εργασία,
βάζοντας σε δεύτερη µοίρα τη ζωή τους. Τουλάχιστον να τους
ακούτε, γιατί η απάντηση στο εορταστικό µήνυµά σας ήταν ότι
«καλό το εορταστικό sms, αλλά δεν φτάνει, χρειαζόµαστε και έµ-
πρακτη στήριξη». Αυτό σας είπαν. Χίλιες πεντακόσιες προσλή-
ψεις και µέσα σε λίγες µέρες να παίρνουν όπλο και να βγαίνουν
στους δρόµους δεν είναι ούτε σεβασµός ούτε προστασία. Δεν
πιστεύω ότι κανείς το χειροκροτεί αυτό. Δεν είναι ασφάλεια για
τους πολίτες, αλλά ούτε και για τους ίδιους τους ειδικούς φρου-
ρούς. 

Όσον αφορά τις τροπολογίες, ο κ. Μηταράκης ρώτησε τι
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τεσσεράµισι χρόνια. Αναφέροµαι στην τροπολο-
γία 639 και στο άρθρο 41 του νοµοσχεδίου. Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν -
παρ’ όλο που δεν θα έπρεπε να απαντήσουµε, γιατί εµείς είµαστε
Αντιπολίτευση και όχι ο κ. Μηταράκης- δηµιούργησε τον θεσµό
της επιτροπείας µε τον ν.4554/2018 και στελέχωσε το Εθνικό
Κέντρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης. 

Τώρα τι έρχεται και κάνει ο κ. Μηταράκης; Με την κατατεθει-
µένη τροπολογία ολοκληρώνεται η αφαίρεση της αρµοδιότητας
για τα ασυνόδευτα ανήλικα προσφυγόπουλα από το Εθνικό Κέν-
τρο Κοινωνικής Αλληλεγγύης που εποπτεύεται από το Υπουργείο
Εργασίας και ανατίθεται στην Ειδική Γραµµατεία Ασυνόδευτων
Ανηλίκων, στην κυρία Αγαπηδάκη. Με το πρόσχηµα ότι καταρ-
γείται η προστατευτική φύλαξη και µε τον ψευδή ισχυρισµό ότι
έλειπε ο µηχανισµός για τη διαχείριση αιτηµάτων επείγουσας φι-
λοξενίας, ρητά αναφέρετε ότι πρόκειται να δηµιουργήσετε νέο
εξειδικευµένο µηχανισµό διαχείρισης των εν λόγω αιτηµάτων µε
την κυρία Αγαπηδάκη, προφανώς στελεχωµένο µε µετακλητούς,
όπως κάθε δοµή σας. 

Θα πρέπει άµεσα, κύριε Υπουργέ, να ενεργοποιήσετε τον θεσ-
µό της επιτροπείας που θεσµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4554/
2018. Να µεριµνήσετε για την ενίσχυση του Εθνικού Κέντρου Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης µε προσωπικό. Να επαναφέρετε την αρ-
µοδιότητα για τα ασυνόδευτα προσφυγόπουλα στο Υπουργείο
Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, γιατί πάνω απ’ όλα πρό-
κειται για µικρά παιδιά που δικαιούνται την προστασία µας. Γι’
αυτό και θα πούµε «ΠΑΡΩΝ» σε αυτήν την τροπολογία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης τους χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά, για να τοποθετηθώ στις τροπολογίες. 
Όµως και στην έτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό 640, θέλω

να πω ότι το προσωπικό της FRONTEX φέρει δικό του οπλισµό.
Η εν λόγω ρύθµιση καλύπτει την ΕΛΑΣ να µπορεί να χρεώνει σε
µόνιµο προσωπικό της FRONTEX εξοπλισµό και πυροµαχικά.
Προφανώς, είναι µια ρύθµιση που συνδέεται µε την πρόσληψη
των δέκα χιλιάδων νέων υπαλλήλων του φορέα. Είναι γνωστή η
αντίθεσή µας µε την κάλυψη προσφέρει η FRONTEX στις επιχει-
ρήσεις επαναπροώθησης της Κυβέρνησης διά του διευθυντή
της. Πρόκειται για µια ρύθµιση γραφειοκρατικής διευκόλυνσης
και όχι ουσίας. 

Στο άρθρο 2 της εν λόγω τροπολογίας συνεχίζεται η απαρά-
δεκτη κατάσταση παράτασης ισχύος για τρίτη φορά των συµβά-
σεων προµηθειών των φυλακών για έξι ακόµα µήνες. Στην αρχή
παρατάθηκε µέχρι 30-6-2020, µετά µέχρι 31-12-2020 και τώρα
µέχρι 30-6-2021. Η Γενική Γραµµατέας Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής επιδεικνύει ικανότητες στις απευθείας αναθέσεις υγειονοµι-
κού υλικού, µε τα γνωστά ζητήµατα που έχουν προκύψει, αλλά
δεν είναι σε θέση να ολοκληρώσει έναν πάγιο διαγωνισµό για την
τροφοδοσία των φυλακών. Πιστεύουµε ότι οι απανωτές παρατά-
σεις των ήδη συναφθεισών συµβάσεων ουσιαστικά καταστρατη-
γούν το νοµικό πλαίσιο των δηµοσίων συµβάσεων και θέτουν
ζητήµατα διαφάνειας και προστασίας του δηµοσίου συµφέρον-
τος. 

Δεν δέχεστε την τροπολογία του Κινήµατος Αλλαγής, που
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θεωρώ ότι οδηγεί στην αποσυµφόρηση και ενίσχυση των φυλα-
κών. Το να προσληφθούν παθολόγοι και λοιµωξιολόγοι στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα της χώρας νοµίζω µόνο για το καλό των
σωφρονιστικών καταστηµάτων θα ήταν. 

Δεν καταλαβαίνω, γιατί δεν δέχεστε και τις τρεις τροπολογίες
που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, να γίνεται διαγνωστικός έλεγχος σε όλο
το ένστολο προσωπικό κάθε δεκαπέντε µέρες δωρεάν, µε κρα-
τικά κονδύλια. Να σταµατήσει η υποχρεωτική διανοµή και σίτιση
των δοκίµων στη Σχολή Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας για
το δεύτερο, τρίτο, και τέταρτο εκπαιδευτικό έτος. Πρόκειται για
έναν θεσµό παντελώς αναχρονιστικό και αναποτελεσµατικό, τον
οποίο επαναφέρατε. Και ενώ στο νοµοσχέδιο, στο άρθρο 13, φέ-
ρατε τη ρύθµιση οι ψυχιατρικά ασθενείς κρατούµενοι να µην µε-
ταφέρονται από Σώµατα Ασφαλείας, αλλά από γιατρούς και
νοσηλευτές στα ψυχιατρικά καταστήµατα, δεν δέχεστε να γίνεται
το ίδιο και µε τους µη κρατούµενους, τους απλούς πολίτες, όταν
πρόκειται για περίπτωση ακούσιας νοσηλείας. Δεν αντιλαµβανό-
µαστε γιατί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία Ελευθεριάδου.
Τον λόγο έχει ο κ. Ανδρέας Κουτσούµπας από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Περατώνεται  η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην

Ολοµέλεια του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου και νοµίζω ότι, όπως
τόνισα και στην αρχή, ανέµενα -και θα είµαι δίκαιος- και θετικές
παρεµβάσεις. 

Ακούσαµε προβληµατισµούς από την Αντιπολίτευση, αλλά θα
µπορούσα να εστιάσω στο ότι παρουσιάστηκε µε ένα διπλό προ-
σωπείο. Τι αφορούσε αυτό το διπλό προσωπείο; Μπροστά στην
έλλειψη πολιτικών επιχειρηµάτων να αντιµετωπίσει συνολικά το
κυβερνητικό έργο ή το υπό κρίση νοµοσχέδιο, να κάνει προτά-
σεις και να προβάλει αυτά τα οποία χρήζουν άµεσης λύσης, αρ-
κέστηκε σε χαρακτηρισµούς, όπως «επικίνδυνο νοµοσχέδιο»,
«αστυνοµοκρατία» κ.λπ..

Διερωτώµαι: Υπάρχει συντεταγµένη πολιτεία κάπου που να
µην υπάρχει αστυνοµία; Κι αυτό που ακούστηκε ότι το µόνο το
µοναδικό έργο της Αστυνοµίας, η αποστολή της, σύµφωνα µε το
προεδρικό διάταγµα ιδρύσεως της, είναι µόνο η καταπολέµηση
της εγκληµατικότητας, πού το είδατε; Δεν είναι έργο της Αστυ-
νοµίας η διασφάλιση της τάξεως, της ειρήνης, της κοινωνικής
ευηµερίας, της τήρησης των νόµων; Τι την έχουµε την Αστυνο-
µία, για να τρέχει µόνο για τον κλέφτη; 

Αρπαχτήκατε από ένα φαινόµενο -δεν είχα σκοπό να ανα-
φερθώ, αλλά το επανέφεραν πολλοί συνάδελφοι- ενός οργάνου
της τάξεως µε την ανθοδέσµη, που έκανε µία απρέπεια, και σε
προσβολή της µνήµης του νεκρού ο συνάδελφός σας έφερε την
ανθοδέσµη µέσα στην επιτροπή. Είχε τη γενναιότητα αυτό το
παιδί, το οποίο το γνωρίζω, να βγει και να πει: «Δεν το έκανα συ-
νειδητά. Δεν ήθελα να προσβάλω τη µνήµη. Ήταν µια απερίσκε-
πτη ενέργεια». Ενώ ακούµε τον δολοφόνο, ακούµε τον βιαστή,
ακούµε τον κάθε εγκληµατία και προτού τον καταδικάσουµε -
γιατί υπάρχει το τεκµήριο της αθωότητος- έχει το δικαίωµα της
ακροάσεως, αυτόν τον καταδικάσατε προτού ακόµα περάσει από
ΕΔΕ. Γιατί το κάνατε αυτό; Για να µας πείτε ότι εµείς φέραµε την
αστυνοµοκρατία. Η Αστυνοµία, όµως, πάντα υπήρχε και πάντα
θα υπάρχει. Τα φαινόµενα βίας και παραβατικότητας, όπου
υπάρχουν, θα παταχθούν κι εκείνα που πρέπει να τιµωρούνται,
θα τιµωρούνται κι εκείνα που δεν πρέπει να τιµωρούνται, δεν θα
τιµωρούνται. 

Έµεινα, λοιπόν, στον εξής προβληµατισµό. Πού τελικά, διαφω-
νείτε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Στο δεύτερο και στο τρίτο µέρος,
που αφορούν το Ταµείο των Αστυνοµικών Υπαλλήλων, οι νοµο-
θετικές βελτιώσεις που έκανε ο κύριος Υπουργός νοµίζω ότι είναι
πάνω σ’ αυτά ζητήσατε, πάνω εκεί που κινηθήκατε. Εδώ το εξη-
γήσαµε από την αρχή. Πήρε την πρωτοβουλία ο κύριος Υπουρ-
γός και είπε ότι σήµερα δεν συζητάµε στο σύνολό του το σωφ-
ρονιστικό πρόβληµα. Το νοµοσχέδιο έχει τίτλο «Ρυθµίσεις σω-
φρονιστικής νοµοθεσίας». Τι κάνει; Αφ’ ενός µεν προσπαθεί να
επιλύσει οργανωτικά και λειτουργικά προβλήµατα των υπηρε-

σιών και µε την ίδρυση της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατι-
κής Πολιτικής, που είναι προϋπόθεση για να λυθεί το σωφρονι-
στικό σύστηµα, ενδυναµώνουµε τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας. Δηµιουργεί τις προϋποθέσεις, για να µπορέσουµε
να έχουµε ένα καλύτερο σωφρονιστικό σύστηµα. Και τι κάνει;
Προσπαθεί µέσα από αυτές τις διατάξεις να επιλύσει αυτά τα
τρέχοντα ζητήµατα που χρήζουν άµεσης νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας, γιατί το υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο δεν τα επιλύει. 

Έρχεται ο κύριος Υπουργός -κι εκεί µείνατε έκπληκτοι- και
κάνει δεκτές πολλές από τις παρατηρήσεις που αφορούσαν τις
άδειες και τις αγροτικές φυλακές. Εδώ, όµως, ήθελα να ανα-
δείξω αυτό το θέµα. Πρέπει να κοιτάξετε κατάµατα την κοινωνία
και να το πείτε. Είστε µε τους τροµοκράτες ή είστε µε την ελλη-
νική κοινωνία; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Κουτσούµπα…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Αφήστε, κύριε Ραγκούση.  
Θέλετε δηλαδή να κυκλοφορούν ελεύθεροι εκεί που σκότωσαν

τον Μπακογιάννη και τους άλλους; Θα σας πω γιατί. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Έλεος! Είστε σοβαροί;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Θα τεκµηριώσω την άποψή µου.

Όχι έλεος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην κάνετε διάλογο,

σας παρακαλώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κάνατε χρήση του του άρθρου 3

του Σωφρονιστικού Κώδικα. Όχι, να το πείτε ευθέως. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Θα µου δώσετε τον λόγο µετά, κύριε

Πρόεδρε, να τοποθετηθώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Θέλετε να πηγαίνουν µόνο στις

αγροτικές φυλακές οι τροµοκράτες. Γιατί; Θα µας το εξηγήσετε
αυτό.

Θα σας πω, λοιπόν, το εξής: Κάνετε χρήση του άρθρου 3…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν θα εξηγήσει

τίποτε σε εσάς.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κάνετε χρήση του άρθρου 3 του

Σωφρονιστικού Κώδικα. Τι λέει το άρθρο 3; Λέει ότι, πράγµατι,
πρέπει να έχουν ίση µεταχείριση οι κρατούµενοι -προσέξτε!- εκεί
που κρατούνται. Διότι έχει µία παράγραφο στη συνέχεια, που
λέει: «ιδίως να µην κακοµεταχειρίζονται όταν διαφοροποιούνται
για θέµατα χρώµατος, φυλής, θρησκείας, πολιτικών πεποιθή-
σεων». Αν ο σωφρονιστικός νοµοθέτης ήθελε να περιλάβει και
τα θέµατα των εγκληµατικών πράξεων, θα έλεγε ότι και αυτούς
θα τους βάζετε στο ίδιο σακί και θα µπορούν να πηγαίνουν σε
οποιαδήποτε φυλακή.

Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο µε το ψήφισµά του 265/2015, ανα-
φέρει ότι οι συνθήκες κράτησης και η διοίκηση των φυλακών εµ-
πίπτουν στη µοναδική αρµοδιότητα των κρατών-µελών. Αυτά
αποφασίζουν. Εάν, λοιπόν, ο σωφρονιστικός νοµοθέτης ήθελε
να περιορίσει και να πει ότι και αυτοί θα δικαιούνται αυτό, τότε
θα οδηγούµασταν σε κατάργηση της ίσης µεταχείρισης των υπο-
δίκων και των καταδίκων. Και ξέρετε γιατί; Διότι µην µου πείτε
ότι πρέπει να στερώ το δικαίωµα να πάει στις αγροτικές φυλακές
ένας που έχει καταδικαστεί για το αδίκηµα της επιταγής, της µη
καταβολής των ασφαλιστικών εισφορών, για ένα οικονοµικό αδί-
κηµα και να προβλέπω ότι µπορεί να πηγαίνει αυτός ο οποίος
έχει σκοτώσει αθώους. Και δεν ήσασταν και έξυπνοι, τουλάχι-
στον, να ζητήσετε αν έχει επιδείξει έστω µία µεταµέλεια, αν έχει
ζητήσει συγνώµη, να το δικαιούται και αυτός. Ούτε αυτό το ζη-
τήσατε.

Αυτή ήταν, λοιπόν, η υποκρισία σας. Το µόνο πρόβληµά σας
σε όλο το νοµοσχέδιο, ήταν ότι θέλατε να επιµείνετε ότι πρέπει
να πηγαίνουν και οι τροµοκράτες στις αγροτικές φυλακές. Η ελ-
ληνική κοινωνία, όµως, είναι απέναντί σας. Η πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού θέλει αυτούς οι οποίοι διαπράττουν ειδεχθή αδική-
µατα, οι οποίοι έχουν σκοτώσει ανθρώπους που έχουν παλέψει
για τη δηµοκρατία όπως ο Μπακογιάννης και άλλοι, να τους τι-
µωρήσει, γιατί θα έρθουν και άλλοι, όταν θα βλέπουν ότι δεν τι-
µωρούνται, και θα διαπράξουν τα ίδια αδικήµατα.

Μετά από αυτά, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι οι νοµοθετικές βελ-
τιώσεις τις οποίες έφερε ο κύριος Υπουργός -όχι µόνο φαίνεται
ότι εισακουστήκαµε- είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Και όπως
είπα, η Βουλή δεν τελειώνει σήµερα. Η κοινοβουλευτική λειτουρ-
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γία θα συνεχιστεί και θα είµαστε εδώ να διορθώσουµε στη συνέ-
χεια και άλλες διατάξεις για το καλό του σωφρονιστικού συστή-
µατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Θα κλείσουµε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τι να πείτε, κύριε Ραγ-

κούση;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Απευθύνθηκε σε µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, δεν απευθύνθηκε

σε εσάς. Εγώ «Ραγκούσης» δεν άκουσα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεν ακούσατε «Ραγκούσης», αλλά

κοιτούσε προς τα εδώ….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι. Προς τα εκεί κοι-

τούσε. Μπορεί να έλεγε για την κ. Κοµνηνάκα.
ΣΟΥΛΤΑΝΑ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΔΟΥ: Είπε ότι ζητήσαµε να µην πη-

γαίνουν οι τροµοκράτες στις φυλακές.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου µόνο

για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Ραγ-

κούση, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Κουτσούµπα, δεν σας γνωρίζω

προσωπικά, αλλά η αλήθεια είναι ότι έχω παρακολουθήσει όλες
τις συνεδριάσεις και της επιτροπής και της Ολοµέλειας. Σήµερα
είµαι εδώ από το πρωί. Αυτά όλα που είπατε τώρα, ειλικρινά δεν
ξέρω από πού τα βγάλατε. Είναι, δε, εξαιρετικά προσβλητικά για
ένα πρώην κυβερνητικό κόµµα, σήµερα Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Μπορεί να είναι και το µικρότερο κόµµα που υπάρχει µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο και το προσβάλλετε κατ’ αυτόν τον
τρόπο.

Κύριε Κουτσούµπα, η απάντηση σε αυτό το απαράδεκτο και
γελοίο -επιτρέψτε µου να χαρακτηρίσω- δίληµµα που θέσατε, αν
είµαστε µε τους τροµοκράτες ή µε τη Δηµοκρατία -πώς το δια-
τυπώσατε ακριβώς- ή µε την κοινωνία, έχει ήδη δοθεί. Διότι όταν
κυβερνούσε η προηγούµενη Κυβέρνηση -εδώ είναι η ηγεσία Προ-
στασίας του Πολίτη- άνθρωποι οι οποίοι κατηγορήθηκαν και στη
συνέχεια καταδικάστηκαν για τροµοκρατία, συνελήφθησαν από
την προηγούµενη Κυβέρνηση. Είναι απαράδεκτο να λέγονται
αυτά τα πράγµατα. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ -δεν θέλω να οξύνουµε
τώρα, στο τέλος, τους τόνους- να ανακαλέσετε αυτήν σας την
καταγγελία, ουσιαστικά, γιατί το δίληµµα αν δεν ανακαλέσετε,
κύριε Κουτσούµπα, δεν είναι αν εµείς είµαστε υπέρ της τροµο-
κρατίας ή της κοινωνίας, αλλά είναι -και θα µείνει στο τέλος- αν
εσείς είσαστε υπέρ της σοβαρότητας ή της γελοιότητας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Ραγκούση.

Θα κλείσουµε τη συζήτηση µε τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, τον κ. Μιχάλη Χρυσοχοΐδη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι, θα απαντήσει ο
Υπουργός σας.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κύριε

Κουτσούµπα, µετά θα χρειαστεί να απαντήσει. Σας παρακαλώ!
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ όλους και όλες για τη θερµή συµµετοχή σας

στη συζήτηση αυτού του πολύ σηµαντικού νοµοσχεδίου, διότι,
όπως σας είπα, το ζήτηµα του σωφρονισµού, της σωφρονιστικής
πολιτικής είναι από τα πιο σηµαντικά ζητήµατα, -τα θεµελιώδη
θα έλεγα- της δηµοκρατίας και κατά αυτήν την έννοια έχει µε-
γάλη αξία η κουβέντα που έγινε σήµερα. 

Νοµίζω ότι µετά τη συζήτηση εισακούστηκαν πολλές απόψεις
σας και εισηγήσεις σας και δεχθήκαµε µια σειρά από ρυθµίσεις,
οι οποίες, πραγµατικά, οδηγούν σε µια βελτίωση των διατάξεων,
τις οποίες είχαµε διατυπώσει στο νοµοσχέδιο µας. Αυτό το
θεωρώ νίκη της δηµοκρατίας και νίκη του διαλόγου µέσα στο
Κοινοβούλιο και, τελικά, νίκη της πολιτικής.

Θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο, τρία πράγµατα. Ο κ. Καµίνης
έβαλε ένα αγωνιώδες ερώτηµα, εάν θα µπορούσαµε να δεσµευ-
τούµε για το πότε θα µπορέσουµε αυτές τις εναλλακτικές µορ-
φές των ποινών να τις εφαρµόσουµε. Κατά το ταχύτερο δυνατόν,
κύριε Καµίνη. 

Κατ’ αρχήν, σε ό,τι αφορά το βραχιολάκι, νοµιµοποιούµε την
επιτροπή που το διαχειρίζεται σήµερα, ούτως ώστε να συνεχίσει
να υπάρχει και το επεκτείνουµε σε όλη τη χώρα. Όµως, όπως αν-
τιλαµβάνεστε, υπάρχει ένα ζήτηµα. Το ζήτηµα είναι ότι πρέπει
και η Δικαιοσύνη -οι ανακριτές, οι εισαγγελείς κ.λπ.- να αρχίσουν
να λαµβάνουν υπόψη τους ότι υπάρχει και αυτή η εναλλακτική
µορφή και σε συνεργασία µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης να το
καθιερώσουµε, ούτως ώστε να εφαρµόζεται σε µεγάλη έκταση
αυτό το µέτρο, προκειµένου να αποφεύγουµε, πολλές φορές,
καταχρηστικές προφυλακίσεις, οι οποίες επιβαρύνουν τους αν-
θρώπους.

Το δεύτερο ζήτηµα, που θέλω να αναφέρω αφορά τα νούµερα
και τα µεγέθη. Τα νούµερα και τα µεγέθη είναι αυτά που σας είπα
προηγουµένως. Και, µάλιστα, ουσιαστικά έχουµε ίδιο αριθµό
κρατουµένων µε το Σεπτέµβρη του 2019 -πριν από δεκαπέντε,
δεκαέξι µήνες- και ταυτόχρονα έχουµε τρεις νέες πτέρυγες στα
Χανιά και στη Νιγρίτα. Νοµίζω ότι αυτό δείχνει µια µεγάλη επιµέ-
λεια, δείχνει µια προσπάθεια και µία φροντίδα να βελτιώσουµε
την κατάσταση. Η κατάσταση δεν είναι ιδανική ακόµα. Προς
Θεού! Είµαι, όµως, βέβαιος ότι µε τη Δράµα οσονούπω και µε
µία σειρά άλλες πρωτοβουλίες που παίρνουµε, τα πράγµατα θα
γίνουν καλύτερα.

Επίσης, τέθηκε από όλους σας -και από τον κ. Καµίνη- το ζή-
τηµα των αγροτικών φυλακών. Συµφωνώ µαζί σας, αλλά δεν βρι-
σκόµαστε στο 1960 πια. Βρισκόµαστε σε µια εποχή που πάµε
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρέπει να
δούµε τις εναλλακτικές µορφές ποινών, όπως είναι η κοινωνική
εργασία, η οποία από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου θα
τρέξει πολύ γρήγορα. Θα τρέξουµε πολύ γρήγορα, θα συνεργα-
στούµε µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης και µε τους δήµους, την
Αυτοδιοίκηση και το Υπουργείο Εσωτερικών, έτσι ώστε αυτό
σιγά-σιγά να απλώνεται σε όλη τη χώρα και να περιλάβει πάρα
πολλούς κρατούµενους, ώστε να αποτελέσει µια καθηµερινή
υπόθεση η κοινωνική εργασία. Προσωπικά για µένα, αλλά και για
τον κ. Οικονόµου, αυτό αποτελεί όραµά µας, πολύ άµεσο στόχο
µας το επόµενο χρονικό διάστηµα.

Επίσης, η τηλεκπαίδευση, η τηλεϊατρική και µια σειρά από
εφαρµογές πρέπει να µπούνε στα σωφρονιστικά καταστήµατα
και στο σωφρονιστικό σύστηµα ούτως ώστε να λειτουργήσουν. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τις δοµές ανηλίκων, εγώ θέλω να σας πω
ότι προσωπικά αισθάνοµαι πολύ περήφανος. Ταυτόχρονα, για
ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα, αισθανόµουν αµήχανος, διότι
όταν είχα στείλει µια επιστολή σε είκοσι οκτώ συναδέλφους µου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση να πάρουν ανήλικους από την Ελλάδα,
που ήταν τότε τεσσεράµισι χιλιάδες. εισέπραξε ένα µεγαλοπρε-
πές «όχι». Ευτυχώς, ενάµιση χρόνο µετά, σήµερα, σχεδόν όλες
οι χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης παίρνουν χίλιους πεντακόσι-
ους ασυνόδευτους ανήλικους στις ευρωπαϊκές χώρες. Αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό. Δεν υπάρχει ούτε ένας ασυνόδευτος ανή-
λικος στα νησιά. 

Αυτό, επίσης, µε κάνει περήφανο, γιατί οι συνθήκες εκεί ήταν
πραγµατικά απάνθρωπες και άθλιες. Οι ανήλικοι αυτή τη στιγµή
φιλοξενούνται σε ανθρώπινες δοµές. Ασφαλώς χρειάζεται βελ-
τίωση, αλλά νοµίζω ότι η Γενική Γραµµατεία που ασχολείται µε
το ζήτηµα αυτό στο Υπουργείο Μεταναστευτικής πολιτικής κάνει
εξαιρετική δουλειά και µαζί µε τις Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις
έχουν οργανώσει πολύ καλά το ζήτηµα της φιλοξενίας των ασυ-
νόδευτων. 

Θα ήθελα, κλείνοντας, να αναφερθώ σε µία ρύθµιση την οποία
προχωρούµε τις επόµενες µέρες. Είµαστε στο τελικό στάδιο επε-
ξεργασίας προεδρικού διατάγµατος για την αναµόρφωση της
βαθµολογικής εξέλιξης των αστυνοµικών, δηλαδή ένα νέο, ορ-
θολογικό και δίκαιο βαθµολόγιο, ένα βαθµολόγιο το οποίο θα αν-
ταποκρίνεται στις νέες συνθήκες, στους νέους όρους εργασίας
και τα χρόνια υπηρεσίας των αστυνοµικών µέχρι την αποστρα-
τεία τους, όπως αυτά έχουν διαµορφωθεί τα τελευταία χρόνια. 
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Το ισχύον βαθµολόγιο προβλέπει την εξέλιξη του αστυνοµικού
προσωπικού έχοντας ως βάση ότι ο αστυνοµικός συνταξιοδοτεί-
ται στα είκοσι πέντε χρόνια περίπου, κάτι που τα τελευταία χρό-
νια πλέον δεν ισχύει. Σήµερα οι αστυνοµικοί αποστρατεύονται
µετά από σαράντα χρόνια πραγµατικής υπηρεσίας, γεγονός που
επιβάλλει την αναθεώρηση του σχετικού νοµοθετικού πλαισίου
για την αποκατάσταση του δικαίου στο πεδίο της βαθµολογικής
τους εξέλιξης.

Μαζί µε τον κ. Νίκο Χαρδαλιά -που είναι παρών- εδώ πριν από
αρκετούς µήνες ψηφίσαµε τον ν.4662/2020, δηλαδή, τον νόµο
για την Πολιτική Προστασία που αναµόρφωσε πλήρως την Πολι-
τική Προστασία, αλλά και πλήρως το Πυροσβεστικό Σώµα. Με
αυτόν τον νόµο πλέον, τα στελέχη του Πυροσβεστικού Σώµατος
ήδη έχουν τακτοποιηθεί. 

Το αντίστοιχο, λοιπόν, θα γίνει το αµέσως επόµενο χρονικό
διάστηµα για το αστυνοµικό προσωπικό κατόπιν συζήτησης που
γίνεται µε την ΠΟΑΣΥ, την ΠΟΑΞΙΑ και τους άλλους συνδικαλι-
στικούς φορείς, έτσι ώστε να λάβουµε υπόψη µας κατά σηµαν-
τικό λόγο τις απόψεις τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω να καταθέσω στην Βουλή µία λίστα, µία κατάσταση µε

προµήθειες τις οποίες πραγµατοποιήσαµε περίπου σε έναν
χρόνο από τον Σεπτέµβριο του 2019 µέχρι σήµερα όπου έχουµε
προµηθευτεί χιλιάδες υλικά που αφορούν το αστυνοµικό προσω-
πικό, την Υπηρεσία, την Αστυνοµία, εξοπλισµούς, αυτοκίνητα, δε-
καπεντέµισι χιλιάδες αλεξίσφαιρα γιλέκα µέσα σε έναν χρόνο,
πάρα πολλά υλικά. Δεν θέλω να σας κουράσω, θα το καταθέσω
και µπορείτε να ενηµερωθείτε. 

Το αναφέρω για τον εξής λόγο: Είναι η πρώτη φορά µετά τους
Ολυµπιακούς Αγώνες ουσιαστικά που η Ελληνική Αστυνοµία
προχώρησε σε ένα µεγάλο πρόγραµµα προµηθειών και εξοπλι-
σµών έτσι ώστε να εκσυγχρονίσει τα εργαλεία της, τα όπλα της,
να εκσυγχρονίσει τα µέσα της, προκειµένου να γίνει πιο αποτε-
λεσµατική και ένα µεγάλο µέρος απ’ αυτά αφορά την προστασία
του αστυνοµικού προσωπικού.

Σας ευχαριστώ πολύ και ευχαριστώ όλους και όλες για τη συµ-
µετοχή σας στη συζήτηση αυτού του τόσο ενδιαφέροντος και
σηµαντικού νοµοσχεδίου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Μι-

χαήλ Χρυσοχοΐδης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Ρυθµίσεις σωφρονιστικής
νοµοθεσίας, διατάξεις για το Ταµείο Προνοίας Απασχολουµένων
στα Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας Υ-
πουργείου Προστασίας του Πολίτη και Υπουργείου Μετανάστευ-
σης και Ασύλου».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, σαράντα δύο άρθρα, δύο τροπολογίες, το
ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, τις τροπολογίες,
καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο του νοµοσχε-
δίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ να κλεί-

σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

3906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ρυθµίσεις σωφρονιστικής νοµοθεσίας, διατάξεις για το Ταµείο
Προνοίας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές
διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3907



ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 23 όπως τροπ. ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 29 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 30 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
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Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 639/7 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 640/8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Ρυθµίσεις σω-
φρονιστικής νοµοθεσίας, διατάξεις για το Ταµείο Προνοίας Απα-
σχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας και λοιπές διατάξεις
αρµοδιότητας Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις σωφρονιστικής νοµοθεσίας, διατάξεις για το Τα-
µείο Προνοίας Απασχολουµένων στα Σώµατα Ασφαλείας και
λοιπές διατάξεις αρµοδιότητας Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΩΦΡΟΝΙΣΤΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ
Άρθρο 1 Κεντρική Επιτροπή Μεταγωγών – Ιατρική φροντίδα

κρατουµένων – Άδειες κρατουµένων - Τροποποίηση διατάξεων
του Σωφρονιστικού Κώδικα

Άρθρο 2 Αποστολή Σώµατος Επιθεώρησης και Ελέγχου των
Καταστηµάτων Κράτησης – Ορισµός Προϊσταµένου του Σώµα-
τος

Άρθρο 3 Μεταγωγή σε αγροτικές φυλακές
Άρθρο 4 Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο Υπαλλήλων Καταστη-

µάτων Κράτησης και Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρρένων
Βόλου

Άρθρο 5 Μεταφορά Συµβουλίου Σωφρονιστικών Υποθέσεων
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη

Άρθρο 6 Σύσταση Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών
Άρθρο 7 Σύσταση Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης
Άρθρο 8 Αύξηση οργανικών θέσεων µόνιµου προσωπικού στη

Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη

Άρθρο 9 Περιφερειακή ανάπτυξη και ζητήµατα προσωπικού
δικτύου «ΕΠΑΝΟΔΟΣ» - Τροποποίηση διατάξεων του π.δ.
300/2003 (Α’ 256)

Άρθρο 10 Ρύθµιση θεµάτων ηλεκτρονικής επιτήρησης
Άρθρο 11 Ρυθµίσεις θεµάτων επιλογής προσωπικού για την

πλήρωση των θέσεων των κλάδων ΔΕ Φύλαξης και ΔΕ προσωπι-
κού Εξωτερικής Φρούρησης των Καταστηµάτων Κράτησης

Άρθρο 12 Ανανέωση συµβάσεων πρόσληψης µε σχέση εργα-
σίας Ι.Δ.Ο.Χ. των υπαλλήλων ΔΕ Φύλαξης στα Καταστήµατα Κρά-
τησης

Άρθρο 13 Εκτέλεση θεραπευτικών µέτρων
Άρθρο 14 Μετατάξεις υπαλλήλων κλάδου ΔΕ Προσωπικού

Εξωτερικής Φρούρησης

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΑΜΕΙΟΥ ΠΡΟΝΟΙΑΣ ΑΠΑΣΧΟΛΟΥΜΕΝΩΝ ΣΤΑ

ΣΩΜΑΤΑ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ (ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.)
Άρθρο 15 Μετονοµασία του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης

και Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας
(Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α.)

Άρθρο 16 Συγκρότηση Ταµείου Πρόνοιας Απασχολούµενων
στα Σώµατα Ασφαλείας (ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.)

Άρθρο 17 Σκοπός ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 18 Πόροι Ταµείου Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώ-

µατα Ασφαλείας
Άρθρο 19 Χρόνος ασφάλισης
Άρθρο 20 Σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου του

ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 21 Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου του

Τ.Α.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 22 Διάρθρωση του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 23 Διάρθρωση και αρµοδιότητες των Διευθύνσεων του

ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 24 Θέµατα στελέχωσης ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
Άρθρο 25 Τελικές διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΡΟΣΤΑ-

ΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ
Άρθρο 26 Εξαιρέσεις από την κατάργηση προσωποπαγών θέ-

σεων
Άρθρο 27 Λέσχες – Πρατήρια
Άρθρο 28 Θέµατα αρµοδιότητας του Συνηγόρου του Πολίτη
Άρθρο 29 Ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώσεων περιουσιακής

κατάστασης
Άρθρο 30 Εισαγωγή στη Σχολή Αστυφυλάκων ή στη Σχολή Πυ-

ροσβεστών
Άρθρο 31 Παραχώρηση µε αντάλλαγµα µη αξιοποιήσιµου και

καταστρεπτέου ή ανακυκλώσιµου υλικού από την Ελληνική Αστυ-
νοµία

Άρθρο 32 Θέµατα αρµοδιότητας Γενικής Διεύθυνσης Οικονο-
µικών Υπηρεσιών και Επιτελικού Σχεδιασµού του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη

Άρθρο 33 Ρυθµίσεις θεµάτων διαχείρισης και δαπανών της
Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων Σωµάτων Ασφαλείας

Άρθρο 34 Ρυθµίσεις σταδιοδροµίας
Άρθρο 35 Διάθεση κατασχεµένων µέσων
Άρθρο 36 Ρυθµίσεις θεµάτων φοίτησης στη Σχολή Αστυφυλά-

κων Ελληνικής Αστυνοµίας
Άρθρο 37 Στελέχωση της Υπηρεσίας Διαχείρισης Ευρωπαϊκών

και Αναπτυξιακών Προγραµµάτων
Άρθρο 38 Επιβολή διοικητικού προστίµου σε ιδιοκτήτη ζώου

που προκάλεσε αγροτικές φθορές
Άρθρο 39 Θέµατα αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Πολιτι-

κής Προστασίας
Άρθρο 40 Σύσταση Μονάδας Επιθεώρησης και Ελέγχου στη

Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας
Άρθρο 41 Παροχή οπλισµού, πυροµαχικών και λοιπού εξοπλι-

σµού στους αξιωµατούχους της κατηγορίας 1 του µόνιµου προ-
σωπικού της Ευρωπαϊκής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής
(Frontex)

Άρθρο 42 Ρυθµίσεις συµβάσεων προµήθειας ειδών αρτοτρο-
φοδοσίας αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής
Πολιτικής

Άρθρο 43 Κατάργηση προστατευτικής φύλαξης ασυνόδευτων
ανηλίκων

Άρθρο 44 Αρµοδιότητα Ειδικής Γραµµατείας Προστασίας Ασυ-
νόδευτων Ανηλίκων του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου
- Τροποποίηση του άρθρου 60 του ν. 4636/2019 

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΘΕΣΗ ΣΕ ΙΣΧΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 45
Καταργούµενες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΘΕΣΗ ΣΕ ΙΣΧΥ
Άρθρο 46
Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΣΩΦΡΟΝΙΣΤΙΚΗΣ ΝΟΜΟΘΕΣΙΑΣ

Άρθρο 1 
Κεντρική Επιτροπή Μεταγωγών – Ιατρική φροντίδα κρατου-
µένων – Άδειες κρατουµένων – Τροποποίηση διατάξεων του

Σωφρονιστικού Κώδικα

1. Η παρ. 1 του άρθρου 9 του ν. 2776/1999 (Α’ 291) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη συστήνεται Κεν-
τρική Επιτροπή Μεταγωγών (Κ.Ε.Μ.). Η Επιτροπή αυτή συγκρο-
τείται µε κοινή απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη
και του Υπουργού Δικαιοσύνης, είναι τριµελής και αποτελείται
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από τον Γενικό Γραµµατέα Αντεγκληµατικής Πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, ως Πρόεδρο, τον επόπτη
του συγκροτήµατος Φυλακών Κορυδαλλού Αντεισαγγελέα Εφε-
τών ή τον αναπληρωτή του και τον πρόεδρο του Κεντρικού Επι-
στηµονικού Συµβουλίου Φυλακών (Κ.Ε.Σ.Φ.) ή τον νόµιµο
αναπληρωτή του ή άλλο µέλος του, που ορίζεται µε απόφαση
του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ως µέλη.

Τον Γενικό Γραµµατέα Αντεγκληµατικής Πολιτικής, αν κωλύε-
ται ή απουσιάζει, αναπληρώνει ο προϊστάµενος της Γενικής Δι-
εύθυνσης Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτησης και Διαχείρισης
Κρίσεων και, στην περίπτωση αυτήν, προεδρεύει ο εισαγγελικός
λειτουργός.»

2. Το τρίτο εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 2776/1999
αντικαθίσταται και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Αν σε συγκεκριµένο κατάστηµα δεν υπηρετεί µόνιµο υγει-
ονοµικό προσωπικό, οι ανάγκες καλύπτονται σε εικοσιτετράωρη
βάση µε επισκέψεις εξωτερικών ιατρών και νοσηλευτών, που κα-
λούνται από τον διευθυντή του καταστήµατος και αµείβονται κατ’
επίσκεψη από αυτόν.

Οι συµβάσεις κατ’ επίσκεψη ιατρών και νοσηλευτών στα κατα-
στήµατα κράτησης, σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, συνά-
πτονται κατά παρέκκλιση του άρθρου 6 του ν. 2527/1997 (Α’ 206),
για λόγους προστασίας της δηµόσιας υγείας και της υγείας των
κρατουµένων.

Το ύψος της αµοιβής καθορίζεται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Προστασίας του Πολίτη και Υγείας,
ύστερα από γνώµη του Πανελλήνιου Ιατρικού Συλλόγου.»

3. Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 30 του ν. 2776/1999 αντικαθί-
στανται ως ακολούθως:

«1. Κρατούµενοι των Καταστηµάτων Κράτησης, εκτός εκείνων
του Συγκροτήµατος Καταστηµάτων Κράτησης Κορυδαλλού, που
ασθενούν κατά τη διάρκεια της κράτησής τους, καθώς και εκείνοι
που παρουσιάζουν έντονα προβλήµατα ψυχικής υγείας εισάγον-
ται στο αναρρωτήριο του Καταστήµατος ή περιορίζονται σε ει-
δικό τµήµα.

Εφόσον το επιβάλλει η κατάστασή τους, µε πρόταση και γνω-
µάτευση του αρµοδίου ιατρού του Καταστήµατος Κράτησης και
κατόπιν εντολής του Διευθυντή της οικείας κλινικής, µετάγονται
σε ειδική θεραπευτική ή ψυχιατρική µονάδα του πλησιέστερου
νοσοκοµείου της περιφερειακής ενότητας όπου εδρεύει το Κα-
τάστηµα Κράτησης ή σε αντίστοιχη µονάδα νοσοκοµείου της
ίδιας περιφέρειας.

Εφόσον κριθεί απαραίτητο από τον Διευθυντή της οικείας θε-
ραπευτικής ή ψυχιατρικής µονάδας, οι ασθενείς κρατούµενοι ει-
σάγονται µε εντολή του σε ειδικό θεραπευτικό Κατάστηµα
Κράτησης, όπου υποβάλλονται σε αναγκαία µέτρα νοσηλείας ή
θεραπευτικά προγράµµατα. Η παραµονή των κρατουµένων στο
αναρρωτήριο Καταστήµατος Κράτησης δεν µπορεί να υπερβαί-
νει τον ένα (1) µήνα.

2. Κρατούµενοι ασθενείς των οποίων η νοσηλεία δεν είναι δυ-
νατή σε αναρρωτήρια των Καταστηµάτων Κράτησης ή στα ειδικά
θεραπευτικά καταστήµατα του Συγκροτήµατος Καταστηµάτων
Κράτησης Κορυδαλλού, παραπέµπονται σε δηµόσιο νοσοκοµείο
της περιφερειακής ενότητας στην οποία αυτά εδρεύουν. Εάν δεν
είναι δυνατή η νοσηλεία στο νοσοκοµείο αυτό, παραπέµπονται
µε εντολή του Διευθυντή της οικείας κλινικής στο πλησιέστερο
δηµόσιο νοσοκοµείο περιφερειακής ενότητας στην οποία λει-
τουργεί άλλο Κατάστηµα Κράτησης.»

4. Οι περ. (1) και (2) της παρ. 1 του άρθρου 55 του ν. 2776/
1999 αντικαθίστανται και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως ακολού-
θως:

«1. (1) Ο κατάδικος: α) εκτίει ποινή φυλάκισης µέχρι πέντε (5)
έτη και έχει εκτίσει πραγµατικά το ένα δέκατο (1/10) της ποινής
του, β) εκτίει στερητική της ελευθερίας ποινή µέχρι δέκα (10) έτη
και έχει εκτίσει πραγµατικά το ένα πέµπτο (1/5) της ποινής του,
γ) εκτίει στερητική της ελευθερίας ποινή άνω των δέκα (10) ετών
και έχει εκτίσει πραγµατικά τα τρία δέκατα (3/10) της ποινής του,
δ) εκτίει ποινή ισόβιας κάθειρξης και έχει εκτίσει πραγµατικά του-
λάχιστον δέκα (10) έτη. Κατ’ εξαίρεση, σε αυτόν που καταδικά-
στηκε σε ποινή πρόσκαιρης κάθειρξης για παράβαση της παρ. 2
του άρθρου 380 του Ποινικού Κώδικα, τακτικές άδειες χορηγούν-

ται εφόσον έχει εκτίσει πραγµατικά τα δύο πέµπτα (2/5) της ποι-
νής του και η κράτηση έχει διαρκέσει τουλάχιστον δύο (2) έτη.
Αν στον κατάδικο έχουν επιβληθεί περισσότερες στερητικές της
ελευθερίας ποινές και δεν έχει γίνει προσµέτρησή τους σε µία
συνολική ποινή, κατά το άρθρο 94 του Ποινικού Κώδικα, για τον
υπολογισµό της ποινής που εκτίεται κατά την έννοια της παρού-
σας διάταξης, λαµβάνεται υπόψη το άθροισµα των επί µέρους
ποινών.

(2) Δεν εκκρεµεί κατά του καταδίκου ποινική διαδικασία για
αξιόποινη πράξη σε βαθµό πληµµελήµατος που ενέχει πράξεις
βίας ή απειλής βίας κατά προσώπων και πραγµάτων ή κακουρ-
γήµατος ή διαδικασία εκτέλεσης ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλ-
ληψης ή έκδοσης σε τρίτη χώρα.

(3) Εκτιµάται ότι δεν υπάρχει κίνδυνος τελέσεως, κατά τη διάρ-
κεια της άδειας, νέων εγκληµάτων.

(4) Συντρέχουν λόγοι που δικαιολογούν την προσδοκία ότι δεν
υπάρχει κίνδυνος φυγής και ότι ο κρατούµενος δεν θα κάνει κακή
χρήση της αδείας του.

Για να διαπιστωθεί αν συντρέχει αυτή η προϋπόθεση εκτιµών-
ται ιδίως: α) η προσωπικότητα του κατάδικου και η εν γένει συµ-
περιφορά του µετά την τέλεση της πράξης κατά τη διάρκεια της
κράτησης σε συνδυασµό µε την παρ. 2 του άρθρου 69 και κατά
τη διάρκεια των αδειών, που ενδεχοµένως του έχουν ήδη χορη-
γηθεί, β) η ατοµική, επαγγελµατική και κοινωνική κατάσταση του
ιδίου και της οικογένειάς του, καθώς και οι τυχόν οικογενειακές
του υποχρεώσεις, γ) η ωφέλεια, την οποία µπορεί να έχει για την
προσωπικότητα του καταδίκου και τη µελλοντική του εξέλιξη, η
λήψη µέτρων για τη σταδιακή επάνοδό του σε καθεστώς πλή-
ρους ελευθερίας.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 56 του ν. 2776/1999 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Η τακτική άδεια διαρκεί από µία έως πέντε ηµέρες, στις
οποίες συνυπολογίζονται οι Κυριακές και οι αργίες. Εφόσον ο
κατάδικος έχει ήδη εκτίσει µε οποιονδήποτε τρόπο τα τρία πέµ-
πτα (3/5) της ποινής του και σε περίπτωση ποινής ισόβιας κά-
θειρξης δεκατέσσερα (14) έτη, η διάρκεια της άδειας µπορεί να
αυξάνεται έως τις έξι (6) ηµέρες, οι οποίες υπολογίζονται κατά
τα οριζόµενα στο προηγούµενο εδάφιο. Η συνολική διάρκεια των
αδειών ενός καταδίκου δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τις σα-
ράντα πέντε (45) ηµέρες το έτος. Στους καταδίκους, οι οποίοι
λαµβάνουν τακτική άδεια και δηλώνουν τόπο µετάβασης που
απέχει από το κατάστηµα κράτησής τους πέραν των τριακοσίων
χιλιοµέτρων ή κατοικούν σε νησιά που αντιµετωπίζουν συγκοινω-
νιακές δυσχέρειες, χορηγείται, µε ειδικώς αιτιολογηµένη από-
φαση του διευθυντή της φυλακής, επιπλέον µία (1) ηµέρα για τη
µετάβαση και µία (1) ηµέρα για την επιστροφή τους, οι οποίες
δεν υπολογίζονται στη συνολική διάρκεια αδειών κάθε έτους.»

Άρθρο 2
Αποστολή Σώµατος Επιθεώρησης και Ελέγχου 

των Καταστηµάτων Κράτησης - 
Ορισµός Προϊσταµένου του Σώµατος

1. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3090/2002 (Α’ 329) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως: 

«1. Το Σώµα Επιθεώρησης και Ελέγχου Καταστηµάτων Κράτη-
σης έχει ως αποστολή:

α. Τη διενέργεια τακτικών και έκτακτων ελέγχων οποιαδήποτε
ηµέρα και ώρα για τη διαπίστωση των συνθηκών κράτησης, της
ευταξίας και της τήρησης των µέτρων ασφάλειας στα καταστή-
µατα κράτησης, της εφαρµογής των διατάξεων του Σωφρονιστι-
κού Κώδικα και των κανονισµών λειτουργίας των καταστηµάτων
αυτών, καθώς και των σχετικών εγκυκλίων οδηγιών που αφορούν
στη λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης.

β. Τη διερεύνηση και διακρίβωση των εγκληµάτων που διώκον-
ται αυτεπαγγέλτως και διαπράττονται στους χώρους των κατα-
στηµάτων κράτησης σε όλη την Επικράτεια και προς τούτο,
µεταξύ άλλων, συλλέγει, αξιολογεί και αξιοποιεί πληροφορίες και
στοιχεία που περιέρχονται µε οποιονδήποτε τρόπο σε αυτό. Σε
περίπτωση ερευνών για εξιχνίαση υποθέσεων που διενεργεί το
Σώµα και διαπιστώνεται ανάγκη επέκτασης των ερευνών ή άλλων
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δράσεων εκτός των Καταστηµάτων Κράτησης, οι ως άνω έρευ-
νες συνεχίζονται και περατώνονται από το ίδιο το Σώµα. Όταν
απαιτείται συνεργασία και µε άλλες υπηρεσίες, στις έρευνες ή
στις αναγκαίες επιχειρήσεις τίθεται επικεφαλής ο Προϊστάµενος
του Σώµατος.

γ. Τη διενέργεια τακτικών και έκτακτων υγειονοµικών επιθεω-
ρήσεων αναφορικά µε τις παρεχόµενες υπηρεσίες υγείας και ια-
τροφαρµακευτικής περίθαλψης των κρατουµένων. Σε περίπτωση
που ο αρµόδιος υγειονοµικός επιθεωρητής του Σώµατος κρίνει
ότι ο κρατούµενος έχει ολοκληρώσει τη νοσηλεία του στο Θερα-
πευτικό Κατάστηµα Κράτησης και δύναται να επιστρέψει στο Κα-
τάστηµα Κράτησης όπου εκτίει την ποινή του ή σε άλλο Κατά-
στηµα Κράτησης, τότε µεριµνά για τη χορήγηση του σχετικού
εξιτηρίου.

δ. Την εισήγηση λειτουργικού, τακτικού και στρατηγικού σχε-
διασµού, καθώς και των αναγκαίων νοµοθετικών και διοικητικών
µέτρων για την αντιµετώπιση της διαφθοράς στα Καταστήµατα
Κράτησης και την πρόληψη και καταστολή της εγκληµατικότη-
τας.

ε. Την εισήγηση προς τον Γενικό Γραµµατέα Αντεγκληµατικής
Πολιτικής επί αναφεροµένων πειθαρχικών παραπτωµάτων των
επικεφαλής των Τµηµάτων Εξωτερικής Φρούρησης, καθώς και
του αστυνοµικού προσωπικού εν γένει, που υπηρετεί µε από-
σπαση στα Καταστήµατα Κράτησης.

στ. Την τήρηση αρχείου προσωπικών δεδοµένων του Σώµατος
Επιθεώρησης και Ελέγχου Καταστηµάτων Κράτησης, τη µηχα-
νοργάνωση αυτού και τη διασφάλιση του απορρήτου.

ζ. Την επανεξέταση παλαιών υποθέσεων για τον εντοπισµό
στοιχείων που µπορούν να αξιοποιηθούν προς περαιτέρω έρευ-
να.

η. Την παροχή συνδροµής στις αστυνοµικές, λιµενικές και πυ-
ροσβεστικές Υπηρεσίες που επιλαµβάνονται της διερεύνησης και
διακρίβωσης εγκληµάτων.»

2. Η παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 3090/2002 αντικαθίσταται ως
ακολούθως:

«1. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, µετά
από γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής, προϊστά-
µενος του Σώµατος τοποθετείται συνταξιούχος δικαστικός λει-
τουργός, µε την επιφύλαξη του άρθρου 27 του ν. 4670/2020 (Α’
43). Νόµιµος αναπληρωτής του προϊσταµένου του Σώµατος το-
ποθετείται, µε την ίδια απόφαση, πρόσωπο που φέρει την προ-
αναφερόµενη ιδιότητα. Η θητεία του είναι τριετής και µπορεί να
ανανεωθεί µία (1) φορά για τρία (3) ακόµη έτη. Στον προϊστάµενο
του Σώµατος - καθώς και στον νόµιµο αναπληρωτή του, όποτε
αυτό απαιτείται - καταβάλλεται µηνιαία αποζηµίωση, το ύψος της
οποίας καθορίζεται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Προστασίας του Πολίτη.»

Άρθρο 3
Μεταγωγή σε αγροτικές φυλακές

Η παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4356/2015 (Α’ 181) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. Στα αγροτικά καταστήµατα κράτησης και την Κεντρική
Αποθήκη Υλικού Φυλακών (Κ.Α.Υ.Φ.) δύνανται να µετάγονται κα-
τάδικοι κρατούµενοι, ικανοί για εργασία, ανεξαρτήτως αδικήµα-
τος, µε απόφαση της Κεντρικής Επιτροπής Μεταγωγών, µετά
από πρόταση του Συµβουλίου Φυλακής, εφόσον τους έχει χορη-
γηθεί τακτική άδεια τουλάχιστον µια (1) φορά, έχουν τηρήσει
τους όρους της άδειας και: α) έχουν ποινή ή συνολικές ποινές
φυλάκισης µέχρι πέντε (5) έτη και έχουν εκτίσει πραγµατικά το
ένα δέκατο (1/10) της ποινής τους ή β) έχουν ποινή κάθειρξης ή
συνολικές ποινές φυλάκισης µέχρι (10) έτη και έχουν εκτίσει
πραγµατικά το ένα πέµπτο (1/5) της ποινής τους ή γ) έχουν ποι-
νές άνω των δέκα (10) ετών συνολικά και έχουν εκτίσει πραγµα-
τικά τα τρία δέκατα (3/10) της ποινής τους ή δ) έχουν ποινή
ισόβιας κάθειρξης και έχουν εκτίσει πραγµατικά δέκα (10) έτη.
Απαγορεύεται η µεταγωγή ή η παραµονή σε αγροτικές φυλακές
και στην Κ.Α.Υ.Φ. σε όσους κρατούµενους έχουν καταδικασθεί
για εγκλήµατα τροµοκρατίας, όπως επίσης σε κρατούµενους

που δεν πληρούν τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας ή έχει
εκλείψει ο λόγος χορήγησής της ή έχουν υποπέσει σε πειθαρχικό
παράπτωµα ή εάν εκκρεµεί σε βάρος τους ποινική διαδικασία για
αξιόποινη πράξη σε βαθµό πληµµελήµατος που ενέχει πράξεις
βίας ή απειλής βίας κατά προσώπων και πραγµάτων ή κακουρ-
γήµατος ή διαδικασία εκτέλεσης ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλ-
ληψης ή έκδοσης σε τρίτη χώρα. Κρατούµενος ο οποίος από τον
χρόνο µετάβασής του σε αγροτικές φυλακές ή στην Κ.Α.Υ.Φ.
απωλέσει τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας ή εκλείψει ο
λόγος χορήγησής της ή υποπέσει σε πειθαρχικό παράπτωµα ή
ασκηθεί σε βάρος του ποινική δίωξη για αξιόποινη πράξη σε
βαθµό πληµµελήµατος που ενέχει πράξεις βίας ή απειλής βίας
κατά προσώπων και πραγµάτων ή κακουργήµατος ή διαδικασία
εκτέλεσης ευρωπαϊκού εντάλµατος σύλληψης ή έκδοσης σε
τρίτη χώρα, επαναµετάγεται στο κατάστηµα κράτησης από το
οποίο αρχικά µετήχθη.»

Άρθρο 4
Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο 

Υπαλλήλων Καταστηµάτων Κράτησης και 
Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρρένων Βόλου

Το άρθρο 17 του ν. 3772/2009 (Α’ 112) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«Άρθρο 17
Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο 

Υπαλλήλων Καταστηµάτων Κράτησης
και Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρρένων Βόλου

1. Το Ειδικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο των υπαλλήλων των Κα-
ταστηµάτων Κράτησης και του Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρ-
ρένων Βόλου, µε έδρα την Κεντρική Υπηρεσία της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, αποτελείται από πέντε (5) µέλη και συγκρο-
τείται, µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, από:

α. τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αντεγκληµατικής
και Σωφρονιστικής Πολιτικής της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, ανα-
πληρούµενο από τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης
Διαχείρισης Καταστηµάτων Κράτησης και Διαχείρισης Κρίσεων
της ιδίας Γενικής Γραµµατείας, ως Πρόεδρο. Σε περίπτωση έλ-
λειψης και των δύο, το Συµβούλιο συγκροτείται από τον νόµιµο
αναπληρωτή τους στα κύρια υπηρεσιακά τους καθήκοντα,

β. έναν (1) Προϊστάµενο Διεύθυνσης της Γενικής Γραµµατείας
Αντεγκληµατικής Πολιτικής (Κεντρική Υπηρεσία) του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, αναπληρούµενο από Προϊστάµενο
άλλης Διεύθυνσης της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής
Πολιτικής (Κεντρική Υπηρεσία),

γ. έναν (1) Προϊστάµενο Διεύθυνσης των Καταστηµάτων Κρά-
τησης ή του Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρρένων Βόλου και

δ. δύο (2) αιρετούς εκπροσώπους των υπαλλήλων των Κατα-
στηµάτων Κράτησης και του Ιδρύµατος Αγωγής Ανηλίκων Αρρέ-
νων Βόλου, µε τους αναπληρωτές τους. Όταν εξετάζονται
θέµατα του κλάδου υπαλλήλων ΔΕ εξωτερικής φρούρησης, ως
αιρετά µέλη µετέχουν δύο (2) εκπρόσωποι των υπαλλήλων εξω-
τερικής φρούρησης. Όταν εξετάζονται θέµατα υπαλλήλων Ιδιω-
τικού Δικαίου Αορίστου Χρόνου (Ι.Δ.Α.Χ.), ως αιρετά µέλη
µετέχουν εκπρόσωποι των υπαλλήλων Ι.Δ.Α.Χ..

2. Τα µέλη του Ειδικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου, µε ισάριθ-
µους αναπληρωτές τους, ορίζονται για θητεία δύο (2) ετών, που
αρχίζει την 1η Ιανουαρίου, µε την απόφαση της παρ. 1, η οποία
εκδίδεται κατά τον Δεκέµβριο του προηγούµενου έτους. Η
πρώτη συγκρότηση του παρόντος Συµβουλίου, γίνεται για το διά-
στηµα από 1ης Ιανουαρίου 2021 έως την 31η Δεκεµβρίου 2022.
Ως αιρετοί εκπρόσωποι ορίζονται οι αναδειχθέντες κατά την τε-
λευταία εκλογή αιρετών εκπροσώπων. Γραµµατέας του Ειδικού
Υπηρεσιακού Συµβουλίου ορίζεται υπάλληλος µε βαθµό τουλά-
χιστον Γ’, µε τον αναπληρωτή του, οι οποίοι υπηρετούν στη Γε-
νική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής (Κεντρική Υπηρεσία)
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Στο Συµβούλιο συµµε-
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τέχει ως εισηγητής ο Προϊστάµενος της Διεύθυνσης Οργάνωσης
και Λειτουργίας Καταστηµάτων Κράτησης της Γενικής Διεύθυν-
σης Αντεγκληµατικής και Σωφρονιστικής Πολιτικής, ο οποίος
µπορεί να είναι συγχρόνως και µέλος του Συµβουλίου, µε ανα-
πληρωτή τον Προϊστάµενο του Τµήµατος Υπηρεσιακής Κατάστα-
σης Σωφρονιστικών Υπαλλήλων, Επιµελητών Ανηλίκων και
Επιµελητών Κοινωνικής Αρωγής της ιδίας Γενικής Διεύθυνσης.

3. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις του
εκάστοτε ισχύοντος Κώδικα Καταστάσεως Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. και του Κώδικα
Διοικητικής Διαδικασίας.»

Άρθρο 5
Μεταφορά Συµβουλίου Σωφρονιστικών Υποθέσεων 

στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη

1. Το Συµβούλιο Σωφρονιστικών Υποθέσεων της Γενικής Διεύ-
θυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών, Διοικητικής Υποστήριξης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Δικαιοσύνης,
όπως προβλέπεται στα άρθρα 8 και 10 του π.δ. 96/2017 (Α’ 136),
µεταφέρεται στο Τµήµα Κεφαλαίων Εργασίας Κρατουµένων της
Διεύθυνσης Προµηθειών της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών
Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήριξης της Γενικής Γραµµα-
τείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη και συγκροτείται, ως ακολούθως, από:

α) Τον Προϊστάµενο της Γενικής Διεύθυνσης Αντεγκληµατικής
και Σωφρονιστικής Πολιτικής ως Πρόεδρο, µετά του νόµιµου
αναπληρωτή του.

β) Τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Διαχείρισης Καταστηµά-
των Κράτησης, τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Διαχείρισης
Κρίσεων της Γενικής Διεύθυνσης Διαχείρισης Καταστηµάτων
Κράτησης και Διαχείρισης Κρίσεων, τον Προϊστάµενο της Διεύ-
θυνσης Οργάνωσης και Λειτουργίας Καταστηµάτων Κράτησης
της Γενικής Διεύθυνσης Αντεγκληµατικής και Σωφρονιστικής Πο-
λιτικής και τον Προϊστάµενο της Διεύθυνσης Οικονοµικής Διαχεί-
ρισης της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών και
Διοικητικής Υποστήριξης, ως µέλη µετά των νοµίµων αναπληρω-
τών τους.

2. Καθήκοντα εισηγητή στο Συµβούλιο εκτελεί ο Προϊστάµενος
του Τµήµατος Κεφαλαίων Εργασίας Κρατουµένων της Διεύθυν-
σης Προµηθειών της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρε-
σιών και Διοικητικής Υποστήριξης, αναπληρούµενος από τον
Προϊστάµενο Τµήµατος της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών
Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήριξης. Με απόφαση του Γενι-
κού Γραµµατέα Αντεγκληµατικής Πολιτικής, ως Γραµµατέας του
Συµβουλίου µετά του νόµιµου αναπληρωτή του, ορίζεται υπάλ-
ληλος της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοι-
κητικής Υποστήριξης.

Άρθρο 6
Σύσταση Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών

1. Στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη συστήνεται Διεύθυνση Τε-
χνικών Υπηρεσιών, η οποία υπάγεται στη Γενική Διεύθυνση Οι-
κονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήριξης της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και έχει ως επιχειρη-
σιακό στόχο την ενιαία και ολοκληρωµένη εποπτεία επί του τε-
χνικού αντικειµένου των υπηρεσιών αρµοδιότητας της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής.

2. Η Διεύθυνση ασκεί τις αρµοδιότητές της µε βάση την τοµε-
ακή πολιτική της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτι-
κής και µε σκοπό την εφαρµογή αυτής, όσον αφορά στην εκτέ-
λεση προγραµµάτων κατασκευής, µετασκευής και επισκευών Κα-
ταστηµάτων Κράτησης, Ειδικών Καταστηµάτων Κράτησης Νέων,
Θεραπευτικών Καταστηµάτων, της κεντρικής υπηρεσίας και των
λοιπών περιφερειακών υπηρεσιών της.

3. Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών είναι
οι ακόλουθες:

α) Η παροχή τεχνικών συµβουλών προς τον Γενικό Γραµµατέα
Αντεγκληµατικής Πολιτικής, τις Υπηρεσίες της Γραµµατείας,

καθώς και τις σωφρονιστικές και λοιπές Υπηρεσίες αρµοδιότη-
τας της Γενικής Γραµµατείας, µε στόχο την εφαρµογή της τοµε-
ακής πολιτικής σε ό,τι αφορά στις κτιριακές υποδοµές της
Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής, καθώς και συµ-
βουλών που άπτονται οικοδοµικών και ηλεκτροµηχανολογικών
θεµάτων.

β) Η παρακολούθηση µελετών και έργων που άπτονται οικο-
δοµικών θεµάτων, καθώς και ο συντονισµός των εµπλεκόµενων
υπηρεσιών και φορέων (Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ.), µε εκτελεστικούς
βραχίονες τις Διευθύνσεις Τεχνικών Έργων των Περιφερειών,
Δήµων, καθώς και άλλων δηµόσιων ή ιδιωτικών φορέων κατά πε-
ρίπτωση.

γ) Η παρακολούθηση της εκτέλεσης των τεχνικών εργασιών
και της προµήθειας τεχνικού εξοπλισµού και υλικών, που άπτον-
ται ηλεκτροµηχανολογικών και οικοδοµικών θεµάτων, καθώς και
ο συντονισµός των εµπλεκόµενων υπηρεσιών και φορέων
(Ν.Π.Δ.Δ. και Ν.Π.Ι.Δ.), µε εκτελεστικούς βραχίονες σωφρονιστι-
κές και λοιπές υπηρεσίες αρµοδιότητας της Γενικής Γραµµα-
τείας, βάσει της νοµοθεσίας περί προµηθειών.

δ) Η εισήγηση και σύνταξη εγγράφων για την ένταξη στον προ-
γραµµατισµό και προϋπολογισµό της εταιρείας «Κτιριακές Υπο-
δοµές Α.Ε.» µελετών και έργων που άπτονται ηλεκτροµηχανο-
λογικών και οικοδοµικών θεµάτων µετά από γνωµοδότηση των
καθ’ ύλην αρµοδίων υπηρεσιών της Γραµµατείας.

ε) Η σύνταξη κτιριολογικών προγραµµάτων για τη µεταστέ-
γαση ή την ανανέωση του συµβολαίου µίσθωσης στεγαζόµενων
υπηρεσιών.

στ) Η σύνταξη σε ετήσια βάση πρόβλεψης τριετούς προϋπο-
λογισµού για εκτελούµενα έργα από τις περιφερειακές ενότητες
της Χώρας, που άπτονται ηλεκτροµηχανολογικών και οικοδοµι-
κών θεµάτων και βρίσκονται σε εξέλιξη ή προβλέπονται για απορ-
ρόφηση.

4. Η Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών στελεχώνεται από υπαλ-
λήλους των κλάδων ΠΕ και ΤΕ Μηχανικών και ΔΕ Διοικητικών
Γραµµατέων. Στη Διεύθυνση προΐσταται υπάλληλος του κλάδου
ΠΕ Μηχανικών.

5. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη ρυθµί-
ζονται ο ειδικότερος τρόπος στελέχωσης της ανωτέρω Διεύθυν-
σης, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ειδικότερο ζήτηµα.

Άρθρο 7
Σύσταση Διεύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης

1. Στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη συστήνεται Διεύθυνση Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης, η οποία υπάγεται στη Γενική Διεύ-
θυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Διοικητικής Υποστήριξης της
Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και έχει ως επι-
χειρησιακό στόχο την επιχειρησιακή εφαρµογή των πολιτικών
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, τη συνεργασία µε συναρµόδιες
υπηρεσίες και φορείς για τον σχεδιασµό, την υλοποίηση και αξιο-
ποίηση υποδοµών και υπηρεσιών πληροφορικής και την παροχή
τεχνικής υποστήριξης για την κάλυψη των µηχανογραφικών
αναγκών της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής
και των χρηστών της.

2. Η Διεύθυνση συγκροτείται από τις ακόλουθες οργανικές µο-
νάδες:

α) Τµήµα Διαλειτουργικότητας, Σχεδιασµού και Ανάπτυξης
Έργων Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.).

β) Τµήµα Υποστήριξης και Λειτουργίας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων και Υπηρεσιών.

3. Οι αρµοδιότητες των Τµηµάτων της Διεύθυνσης Ηλεκτρονι-
κής Διακυβέρνησης περιγράφονται ως ακολούθως:

α) Τµήµα Διαλειτουργικότητας, Σχεδιασµού και Ανάπτυξης
Έργων Τ.Π.Ε.:

αα) Η διαλειτουργικότητα Πληροφοριακών Συστηµάτων µε εν-
δοϋπηρεσιακά και εξωυπηρεσιακά πληροφοριακά συστήµατα και
η ανάπτυξη οριζόντιων δράσεων µε άλλους φορείς του Δηµοσίου
που διαθέτουν ισχυρές δοµές Τ.Π.Ε. για βέλτιστη αξιοποίηση
πόρων τηρουµένου του άρθρoυ 47 του ν. 4623/2019 (Α’ 134) και
των άρθρων 84 έως 89 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3913



αβ) Η παρακολούθηση της υλοποίησης και αποτελεσµατικό-
τητας των έργων ψηφιακής πολιτικής της Γενικής Γραµµατείας
µε τη χρήση δεικτών, σύµφωνα µε τα εθνικά, ευρωπαϊκά και διε-
θνή πρότυπα.

αγ) Η συνεργασία µε φορείς εντός και εκτός Γενικής Γραµµα-
τείας σε θέµατα διάχυσης δηµόσιας πληροφορίας και ψηφιακών
υπηρεσιών.

αδ) Ο εντοπισµός βέλτιστων πρακτικών παροχής ολοκληρω-
µένων ηλεκτρονικών υπηρεσιών προς τους πολίτες, τις επιχειρή-
σεις και το κράτος.

αε) Ο σχεδιασµός και η ανάπτυξη πληροφοριακών συστηµά-
των Τεχνολογιών Πληροφορικής και Επικοινωνιών (Τ.Π.Ε.),
καθώς και η συστηµατική προώθηση, διαχείριση και ωρίµανση
των έργων Τ.Π.Ε. σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

αστ) Η παρακολούθηση, αξιολόγηση και ο συντονισµός δρά-
σεων για τα έργα ψηφιακής ανάπτυξης και στρατηγικής όλων
των φορέων της Γενικής Γραµµατείας, ώστε να διασφαλίζονται
η εναρµόνισή τους µε το εκάστοτε Σχέδιο Δράσης, ο εντοπισµός
καθυστερήσεων και οι προτάσεις λύσεων και η συγκέντρωση
καλών πρακτικών καινοτόµων δράσεων για ενηµέρωση των αρ-
µοδίων υπηρεσιών και φορέων.

αζ) Η καταγραφή και αξιολόγηση των αναγκών, ο προγραµµα-
τισµός και η υλοποίηση των οριζόντιων και ανά φορέα δράσεων
Τ.Π.Ε. και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης της Γενικής Γραµµα-
τείας µε προτάσεις λύσεων τεχνικών θεµάτων και εισαγωγή νέων
έργων.

αη) Η κατάρτιση προτύπων τεχνικών προδιαγραφών και η συµ-
βολή στην κατάρτιση προσκλήσεων, προκηρύξεων και συµβά-
σεων για έργα και δράσεις ψηφιακής ανάπτυξης και στρατηγικής
Τ.Π.Ε., καθώς και για προµήθειες αγοράς υπηρεσιών, εξοπλι-
σµού, λογισµικού, δικτύων και υλικού Τ.Π.Ε., τα οποία χρησιµο-
ποιούνται υποχρεωτικά από τους εποπτευόµενους φορείς της
Γενικής Γραµµατείας.

αθ) Η τεχνοοικονοµική αξιολόγηση προµήθειας εξοπλισµού
πληροφορικής, δικτύωσης και ευρείας χρήσης κατηγοριών εξο-
πλισµού Τ.Π.Ε. (µελέτη αποτύπωσης, διαστασιοποίηση, υλοποί-
ηση, παρακολούθηση, παραλαβή), που δύναται να προκηρυχ-
θούν σε τοπικό και εθνικό επίπεδο και η συµµετοχή στη σχετική
διαδικασία, από κοινού µε το Τµήµα Υποστήριξης και Λειτουρ-
γίας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Υπηρεσιών της Διεύθυν-
σης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης.

β) Τµήµα Υποστήριξης και Λειτουργίας Πληροφοριακών Συ-
στηµάτων και Υπηρεσιών:

βα) Η παροχή τεχνικής υποστήριξης για την κάλυψη των µη-
χανογραφικών αναγκών της Γενικής Γραµµατείας ως προς την
οργάνωση, λειτουργία και συντήρηση των υποδοµών πληροφο-
ρικής και επικοινωνιών της Γραµµατείας.

ββ) Η παρακολούθηση των τεχνολογικών εξελίξεων, ο καθορι-
σµός, η εφαρµογή και ο έλεγχος των πολιτικών ασφάλειας των
συστηµάτων και υποδοµών πληροφορικής και επικοινωνιών της
Γενικής Γραµµατείας και της προσβασιµότητας των χρηστών
στις εφαρµογές και τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες της Γενικής
Γραµµατείας.

βγ) Η εποπτεία της διενέργειας και επικαιροποίησης της Απο-
γραφής του Μητρώου Εξοπλισµού και Εφαρµογών στη Γενική
Γραµµατεία και τους εποπτευόµενους αυτής φορείς.

βδ) Η υποστήριξη και διαχείριση των χρηστών σε κεντρικές
διαδικτυακές εφαρµογές της Γενικής Γραµµατείας και σε προ-
ηγµένα συστήµατα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης οριζοντίων
δράσεων. 

βε) Η εποπτεία της επικοινωνίας και της πρόσβασης µέσω του
διαδικτύου της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής.

βστ) Η τεχνική διαχείριση και εκµετάλλευση των δικτύων και
τηλεπικοινωνιών της Δηµόσιας Διοίκησης.

βζ) Η παρακολούθηση της πορείας εκτέλεσης των συµβάσεων
συντήρησης - υποστήριξης µε τους αναδόχους παροχής συστη-
µάτων και υπηρεσιών πληροφορικής.

4. Η Διεύθυνση Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης στελεχώνεται
από υπαλλήλους των κλάδων ΠΕ Πληροφορικής, ΤΕ Πληροφο-
ρικής, ΔΕ Προσωπικού Ηλεκτρονικών Υπολογιστών, ΠΕ Διοικη-

τικού-Οικονοµικού, ΤΕ Διοικητικού - Λογιστικού και ΔΕ Διοικητι-
κών Γραµµατέων. Στη Διεύθυνση προΐσταται υπάλληλος κλάδου
ΠΕ Πληροφορικής.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη,
Εσωτερικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ρυθµίζονται επιµέ-
ρους θέµατα διάρθρωσης, στελέχωσης και λειτουργίας της ανω-
τέρω Διεύθυνσης.

Άρθρο 8
Αύξηση οργανικών θέσεων µόνιµου προσωπικού 

στη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής 
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη

Για την κάλυψη των αναγκών λειτουργίας της Γενικής Γραµ-
µατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη, συστήνονται επιπλέον των υφισταµένων, εκατόν
τριάντα (130) οργανικές θέσεις µόνιµου προσωπικού ως ακολού-
θως:

1. Εξήντα µία (61) θέσεις του κλάδου ΠΕ Διοικητικού Οικονο-
µικού.

2. Δώδεκα (12) θέσεις του κλάδου ΤΕ Διοικητικού Λογιστικού.
3. Τριάντα (30) θέσεις του κλάδου ΔΕ Διοικητικών Γραµµα-

τέων.
4. Οκτώ (8) θέσεις του κλάδου ΠΕ Μηχανικών.
5. Δύο (2) θέσεις του κλάδου ΤΕ Μηχανικών.
6. Οκτώ (8) θέσεις του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής.
7. Τρεις (3) θέσεις του κλάδου ΤΕ Πληροφορικής.
8. Δύο (2) θέσεις του κλάδου ΔΕ Προσωπικού Η/Υ.
9. Δύο (2) θέσεις του κλάδου ΥΕ Βοηθητικού Προσωπικού.
10. Δύο (2) θέσεις του κλάδου Οδηγών.

Άρθρο 9
Περιφερειακή ανάπτυξη και ζητήµατα προσωπικού 
δικτύου «ΕΠΑΝΟΔΟΣ» - Τροποποίηση διατάξεων 

του π.δ. 300/2003

1. Η παρ. 1 του άρθρου 1 του π.δ. 300/2003 (Α’ 256) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. Συστήνεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΕΠΑΝΟΔΟΣ», που στο
εξής θα αποκαλείται χάριν συντοµίας «νοµικό πρόσωπο» µε έδρα
την Αθήνα, υπό την εποπτεία του Κράτους, ασκούµενη από το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Με απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη, ύστερα από γνώµη του Διοικητικού Συµ-
βουλίου του νοµικού προσώπου, δύναται να ιδρύονται παραρτή-
µατα του νοµικού προσώπου στην έδρα κάθε Σωφρονιστικού
Καταστήµατος της Ελλάδος, µε σκοπό την επαγγελµατική κα-
τάρτιση, την αποκατάσταση, την οικονοµική συµπαράσταση και
την προετοιµασία και προώθηση της εν γένει κοινωνικής επανέν-
ταξης των κρατουµένων και των αποφυλακιζόµενων. Τα ανωτέρω
παραρτήµατα δεν διαθέτουν δική τους ξεχωριστή νοµική προ-
σωπικότητα και υπάγονται διοικητικά στο νοµικό πρόσωπο. Με
την ίδια ως άνω απόφαση καθορίζονται ο τρόπος λειτουργίας, η
οργάνωση, καθώς και η χρηµατοδότησή τους.»

2. Οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 6 του π.δ. 300/2003 αντικαθί-
στανται ως ακολούθως:

«1. Ο αριθµός των οργανικών θέσεων του προσωπικού του νο-
µικού προσώπου ορίζεται σε είκοσι τρεις (23) ως εξής:

α) Μία (1) θέση Διευθυντή µε τριετή θητεία. Στο τέλος της τριε-
τίας, και µετά από σχετική αξιολόγηση, το Δ.Σ. αποφασίζει για
την ανανέωση της θητείας του. Ο Διευθυντής προσλαµβάνεται
από το Διοικητικό Συµβούλιο µε τη διαδικασία της συνέντευξης
και επιλογής. Προηγείται σχετική προκήρυξη, η οποία δηµοσι-
εύεται σε δύο (2) ηµερήσιες εφηµερίδες των Αθηνών και στον
διαδικτυακό τόπο του νοµικού προσώπου. Η επιλογή γίνεται από
το Δ.Σ., το οποίο µπορεί να αναθέσει τη διενέργεια των συνεν-
τεύξεων σε τριµελή επιτροπή αποτελούµενη από µέλη του.

Ο Διευθυντής πρέπει να είναι πτυχιούχος ανώτατου εκπαιδευ-
τικού ιδρύµατος της ηµεδαπής ή ισότιµου της αλλοδαπής, θετι-
κής ή θεωρητικής κατεύθυνσης, και να διαθέτει διδακτορικό ή
µεταπτυχιακό δίπλωµα σε αντικείµενο συναφές προς τους σκο-
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πούς του νοµικού προσώπου. Επίσης, θα πρέπει να έχει ασκήσει
καθήκοντα διοίκησης στον δηµόσιο ή τον ιδιωτικό τοµέα και να
γνωρίζει άριστα µια (1) τουλάχιστον εκ των γλωσσών αγγλικής,
γαλλικής ή γερµανικής. Με απόφαση του Δ.Σ. µπορεί να τεθούν
επιπλέον προσόντα.

β) Δώδεκα (12) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού µε
γνωστικό αντικείµενο κοινωνικών, οικονοµικών ή νοµικών επιστη-
µών ή άλλο γνωστικό αντικείµενο συναφές προς τους σκοπούς
του νοµικού προσώπου, όπως αυτοί προσδιορίζονται στο άρθρο
2.

γ) Έξι (6) θέσεις κλάδου ΠΕ Διοικητικού µε πολύ καλή γνώση
της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσσας και πολύ καλή
γνώση χειρισµού Η/Υ.

δ) Τέσσερις (4) θέσεις κλάδου ΔΕ Διοικητικών γραµµατέων µε
πολύ καλή γνώση χειρισµού Η/Υ, καθώς και πολύ καλή γνώση
της αγγλικής ή γαλλικής ή γερµανικής γλώσσας.

Για τα προσόντα πρόσληψης του ανωτέρω προσωπικού εφαρ-
µόζεται το π.δ. 50/2001 (Α’ 39).

2. Η πρόσληψη προσωπικού (πλην του Διευθυντή) γίνεται σύµ-
φωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις για την πρόσληψη
προσωπικού σε Ν.Π.Ι.Δ. του δηµοσίου τοµέα. Μέχρι να πληρω-
θούν οι θέσεις αυτές κατ’ αυτόν τον τρόπο, είναι δυνατή, µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη, η απόσπαση υπαλλήλων των προβλεπόµενων ειδικοτή-
των από υπηρεσίες του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη ή
από άλλες δηµόσιες υπηρεσίες, κατόπιν αιτήσεων των ενδιαφε-
ροµένων και σύµφωνης γνώµης του φορέα προέλευσης, για χρο-
νικό διάστηµα έως τριών (3) ετών. Με την ίδια απόφαση,
ορίζονται οι υπεύθυνοι των παραρτηµάτων της «ΕΠΑΝΟΔΟΥ».
Ως υπεύθυνοι των παραρτηµάτων, δύναται να τοποθετούνται και
οι αποσπασµένοι υπάλληλοι στις εν λόγω δοµές. Ο χρόνος από-
σπασης λογίζεται για κάθε συνέπεια ως χρόνος πραγµατικής
υπηρεσίας που διανύθηκε στην οργανική θέση όπου αποσπά-
σθηκε ο υπάλληλος.»

Άρθρο 10
Ρύθµιση θεµάτων ηλεκτρονικής επιτήρησης

Για την εποπτεία και παρακολούθηση της λειτουργίας του
έργου «Πιλοτική εφαρµογή της λειτουργίας του θεσµού της ηλε-
κτρονικής επιτήρησης υποδίκων, καταδίκων και κρατουµένων σε
άδεια» υπεύθυνες είναι οι ορισµένες από τον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης επιτροπές, ήτοι η Τριµελής Επιτροπή Εποπτείας του άρθρου
4 του π.δ. 62/2014 (Α’ 105) και η Επιτροπή Παραλαβής και Πα-
ρακολούθησης του Έργου του άρθρου 7 της υπ’ αριθµ. 75547
από 11.12.2014 Σύµβασης (ΑΔΑ: Ω8Θ0Ω-ΒΓ8). Η σχετική δαπάνη
βαρύνει τον προϋπολογισµό της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής.

Άρθρο 11
Ρυθµίσεις θεµάτων επιλογής προσωπικού 

για την πλήρωση των θέσεων των κλάδων ΔΕ Φύλαξης και
ΔΕ προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης 

των Καταστηµάτων Κράτησης

1. Η πρόσληψη προσωπικού για την πλήρωση των θέσεων των
κλάδων ΔΕ Φύλαξης και ΔΕ Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρη-
σης των Καταστηµάτων Κράτησης υπάγεται στην αρµοδιότητα
του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.) και
διενεργείται σύµφωνα µε το άρθρο 18 του ν. 2190/1994 (Α’ 28)
και τα κατωτέρω ειδικότερα οριζόµενα:

α) Η προκήρυξη, που εκδίδεται από το Α.Σ.Ε.Π., δηµοσιεύεται
πέντε (5) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την έναρξη της προθε-
σµίας υποβολής των αιτήσεων των υποψηφίων.

β) Ανακοίνωση της έκδοσης προκήρυξης που περιλαµβάνει
τον αριθµό των προκηρυσσόµενων θέσεων κατά κατηγορία,
κλάδο ή ειδικότητα, δηµοσιεύεται υποχρεωτικά σε δύο (2) ηµε-
ρήσιες εφηµερίδες µε πανελλήνια κυκλοφορία, στον διαδικτυακό
τόπο του Α.Σ.Ε.Π. και στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη.

γ) Οι υποψήφιοι υποβάλλουν αίτηση συµµετοχής στο Α.Σ.Ε.Π.,

σύµφωνα µε την προβλεπόµενη στο άρθρο 18 του ν. 2190/1994
διαδικασία, µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δέκα (10) ηµερών.
Η αίτηση, καθώς και το σύνολο των οριζόµενων στην προκήρυξη
δικαιολογητικών, υποβάλλονται ηλεκτρονικά, εντός της ανωτέρω
προθεσµίας, µέσω του διαδικτυακού τόπου του Α.Σ.Ε.Π..

2. Οι προβλεπόµενες από τις οικείες διατάξεις υγειονοµικές
εξετάσεις και οι αθλητικές και ψυχοτεχνικές δοκιµασίες, στις
οποίες υποβάλλονται οι υποψήφιοι, διενεργούνται από επιτροπές
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, οι οποίες συγκροτούν-
ται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη ως ακο-
λούθως:

α) τριµελής ή πενταµελής επιτροπή ή επιτροπές, αποτελού-
µενη/ες από ένα τουλάχιστον µέλος του Α.Σ.Ε.Π., το οποίο ορί-
ζεται Πρόεδρος της επιτροπής και από προσωπικό του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, µε τις κατάλληλες επιστηµονικές
γνώσεις, προκειµένου να υποβάλουν τους υποψηφίους σε ψυχο-
τεχνικές δοκιµασίες. Χρέη γραµµατέα της επιτροπής εκτελεί
υπάλληλος του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε βαθµό Α’
ή Β’, ο οποίος ορίζεται, µε τον αναπληρωτή του, µε την ίδια από-
φαση,

β) τριµελείς επιτροπές, αποτελούµενες από προσωπικό του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, µε τις κατάλληλες επιστη-
µονικές γνώσεις, προκειµένου να υποβάλουν τους υποψηφίους
σε υγειονοµικές εξετάσεις και αθλητικές δοκιµασίες. Χρέη γραµ-
µατέα της εκάστοτε Επιτροπής εκτελεί υπάλληλος της Γενικής
Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη µε βαθµό Α’ ή Β’, ο οποίος ορίζεται, µε τον
αναπληρωτή του, µε την ίδια απόφαση.

3. Η λειτουργία των επιτροπών της παρ. 2, ο τρόπος διεξαγω-
γής των υγειονοµικών εξετάσεων, των αθλητικών και ψυχοτεχνι-
κών δοκιµασιών, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
ρυθµίζονται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη.

4. Οι περιλαµβανόµενοι στον προσωρινό πίνακα διοριστέων
δύναται να προσληφθούν σύµφωνα µε το άρθρο 8 του ν.
4210/2013 (Α’ 254), εφόσον έχουν υποβληθεί επιτυχώς στις υγει-
ονοµικές εξετάσεις και τις αθλητικές και ψυχοτεχνικές δοκιµα-
σίες.

5. Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν και για εκκρεµείς διαδι-
κασίες πλήρωσης θέσεων των ως άνω κλάδων, για τις οποίες δεν
έχει ακόµη εκδοθεί η σχετική προκήρυξη, χωρίς να απαιτείται
νέα απόφαση της Επιτροπής ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280).

Άρθρο 12
Ανανέωση συµβάσεων πρόσληψης µε 

σχέση εργασίας Ι.Δ.Ο.Χ. των υπαλλήλων ΔΕ 
Φύλαξης στα Καταστήµατα Κράτησης

Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
των υποψηφίων του κλάδου ΔΕ Φύλαξης των Καταστηµάτων
Κράτησης, που περιλαµβάνονταν στους προσωρινούς πίνακες
κατάταξης της προκήρυξης 6Κ/2018 (τ. Α.Σ.Ε.Π. 17) και απασχο-
λούνται προσωρινά, σύµφωνα µε την παρ. 18 του άρθρου 18 του
ν. 2190/1994 (Α’ 28), στα Καταστήµατα Κράτησης, ανανεώνονται,
κατά παρέκκλιση των προβλεπόµενων στην ως άνω διάταξη,
µέχρι την ανάληψη υπηρεσίας των διοριστέων στις αντίστοιχες
θέσεις, σύµφωνα µε τους οριστικούς πίνακες διοριστέων της
ίδιας προκήρυξης και κατ’ ανώτατο όριο µέχρι οκτώ (8) µήνες,
οπότε και λήγουν αυτοδικαίως, χωρίς την καταβολή οποιασδή-
ποτε αποζηµίωσης από την αιτία αυτή.

Άρθρο 13
Εκτέλεση θεραπευτικών µέτρων

Στο άρθρο 16 του ν. 4509/2017 (Α’ 201) προστίθεται παρ. 6 ως
εξής:

«6. Κάθε µεταφορά του θεραπευόµενου διενεργείται από τον
θεράποντα ιατρό και µε κατάλληλα διαµορφωµένο όχηµα. Σε
κάθε περίπτωση, ο θεράπων ιατρός που µεταφέρει τον θερα-
πευόµενο παραµένει στον χώρο, έως ότου πραγµατοποιηθεί ο
σκοπός της µεταφοράς. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις, για την
ασφάλεια του ασθενή και των τρίτων, µπορεί να ζητηθεί, κατόπιν
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εισαγγελικής παραγγελίας και προηγούµενης γνωµάτευσης του
θεράποντος ιατρού σχετικά µε την αναγκαιότητα λήψης περαι-
τέρω µέτρων ασφαλείας, η συνδροµή οργάνων της ΕΛ.ΑΣ. τόσο
κατά τη µεταφορά όσο και κατά την παραµονή του θεραπευοµέ-
νου στον χώρο µεταφοράς. Οι ανωτέρω διατάξεις σχετικά µε τη
µεταφορά θεραπευοµένων δεν εφαρµόζονται στις περιπτώσεις
θεραπευοµένων µε το µέτρο θεραπείας της περ. γ’ της παρ. 3
του άρθρου 69Α Π.Κ., οι οποίοι δύνανται να προσέρχονται αυτο-
βούλως και άνευ συνοδείας, εκτός αν ο αρµόδιος Εισαγγελέας,
κατόπιν γνωµοδότησης του θεράποντος ιατρού, κρίνει διαφορε-
τικά.»

Άρθρο 14
Μετατάξεις υπαλλήλων κλάδου ΔΕ 

Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης

Η παρ. 10 του άρθρου 49 του ν. 2721/1999 (Α’ 112) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«10. Δεν επιτρέπεται µετάταξη υπαλλήλου προς και από τον
κλάδο ΔΕ Προσωπικού Εξωτερικής Φρούρησης. Μετάθεση και
απόσπαση του παραπάνω προσωπικού επιτρέπεται µόνον αν πα-
ρέλθει χρονικό διάστηµα υπηρεσίας δύο (2) ετών στο Κατάστηµα
Κράτησης που τοποθετήθηκε µετά από τον διορισµό του ή µετά
τη βαθµολογική του προαγωγή, εκτός εάν έχει εφαρµοσθεί η
περ. γ) της παρ. 4.

Κατ’ εξαίρεση και εφόσον συντρέχουν εξαιρετικές υπηρεσια-
κές ανάγκες, δύνανται υπάλληλοι του κλάδου ΔΕ Προσωπικού
Εξωτερικής Φρούρησης να µετατάσσονται, µετά από αίτηµά
τους και µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, τηρουµένου σε κάθε περίπτωση του άρ-
θρου 62 του              ν. 3659/2008 (Α’ 77): 

α) σε κενές θέσεις των Καταστηµάτων Κράτησης των κλάδων
ΠΕ Εγκληµατολόγων, ΠΕ Ψυχολόγων, ΠΕ Κοινωνιολόγων, ΠΕ
Γεωπονίας, ΠΕ Φαρµακοποιών, ΠΕ Ιατρών, ΠΕ Οδοντιάτρων, ΤΕ
Υγείας Πρόνοιας (ειδικότητα Κοινωνικής Εργασίας και Νοσηλευ-
τικής), ΤΕ Τεχνολογίας - Γεωπονίας, σύµφωνα µε το άρθρο 70
του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλ-
λήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26),

β) σε κενές θέσεις της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής
Πολιτικής, σύµφωνα µε τα άρθρα 69 και 70 του Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007).» 

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΑΜΕΙΟΥ ΠΡΟΝΟΙΑΣ ΑΠΑΣΧΟΛΟΥΜΕΝΩΝ ΣΤΑ

ΣΩΜΑΤΑ ΑΣΦΑΛΕΙΑΣ (ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.)

Άρθρο 15
Μετονοµασία του Ταµείου Επικουρικής Ασφάλισης και Πρό-

νοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας
(ΤΕ.Α.Π.Α.Σ.Α.)

Το Ταµείο Επικουρικής Ασφάλισης και Πρόνοιας Απασχολού-
µενων στα Σώµατα Ασφαλείας (Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α.) µετονοµάζεται σε
Ταµείο Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα Ασφαλείας
(ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.), έχει τη νοµική µορφή νοµικού προσώπου δηµοσίου
δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.), τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη και έχει έδρα την Αθήνα.

Άρθρο 16
Συγκρότηση Ταµείου Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώ-

µατα Ασφαλείας (ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.)

Οι παρ. 2 έως 6 του άρθρου 94 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντι-
καθίστανται ως εξής:

«2. Το ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. συγκροτούν δύο (2) κλάδοι: α) ο Κλάδος
Πρόνοιας και β) ο Κλάδος Υγείας.

3. Σε κάθε κλάδο του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. εντάσσονται, από την έναρξη
λειτουργίας του, φορείς πρόνοιας και υγείας, ως Τοµείς µε
πλήρη λογιστική και οικονοµική αυτοτέλεια έκαστος. Ειδικότερα:

Α) Στον Κλάδο Πρόνοιας εντάσσονται: α) το Ταµείο Αρωγής

Αστυνοµικών (Τ.Α.ΑΣ.), ως Τοµέας Πρόνοιας Αστυνοµικών
(Τ.Π.ΑΣ.), β) το Επικουρικό Ταµείο Υπαλλήλων Αστυνοµίας Πό-
λεων (Ε.Τ.Υ.Α.Π.), ως Τοµέας Πρόνοιας Υπαλλήλων Αστυνοµίας
Πόλεων (Τ.Π.Υ.Α.Π.) και γ) το Επικουρικό Ταµείο Υπαλλήλων Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος (Ε.Τ.Υ.Π.Σ.), ως Τοµέας Πρόνοιας Υπαλ-
λήλων Πυροσβεστικού Σώµατος (Τ.Π.Υ.Π.Σ.).

Β) Στον Κλάδο Υγείας εντάσσεται ο Κλάδος Υγείας Υπαλλήλων
Αστυνοµίας Πόλεων (Κ.Υ.Υ.Α.Π.), ως Κλάδος Υγείας Υπαλλήλων
Αστυνοµίας Πόλεων (Κ.Υ.Υ.Α.Π.).

4. Οι ανωτέρω Τοµείς του Κλάδου Πρόνοιας και ο Κ.Υ.Υ.Α.Π.
διέπονται από τις οικείες καταστατικές διατάξεις των αντίστοιχων
εντασσόµενων Ταµείων, οι οποίες καθίστανται εφεξής καταστα-
τικές διατάξεις των Τοµέων αυτού και του Κ.Υ.Υ.Α.Π., καθώς και
τις διατάξεις της γενικότερης νοµοθεσίας, εκτός αν ορίζεται δια-
φορετικά στον παρόντα νόµο.

5. Στους ανωτέρω Τοµείς και τον Κ.Υ.Υ.Α.Π. µεταφέρονται όλα
τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των ασφαλισµένων και συντα-
ξιούχων των εντασσόµενων Ταµείων ανεξάρτητα από τη χρονική
περίοδο ασφάλισής τους.

6. Εκκρεµείς αιτήσεις κατά τον χρόνο έναρξης λειτουργίας του
ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. για την παροχή εφάπαξ βοηθήµατος και συµπληρω-
µατικών παροχών υγείας, εξετάζονται από τις υπηρεσίες του οι-
κείου Τοµέα του Κλάδου Πρόνοιας και από τον Κ.Υ.Υ.Α.Π.,
αντίστοιχα.»

Άρθρο 17
Σκοπός ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 95 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως ακο-
λούθως:

«Άρθρο 95
Σκοπός ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

1. Σκοπός του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. είναι:
α) η παροχή εφάπαξ χρηµατικού βοηθήµατος από τους αντί-

στοιχους Τοµείς του Κλάδου Πρόνοιας στους ασφαλισµένους
τους ή στα µέλη της οικογένειάς τους,

β) η χορήγηση συµπληρωµατικών παροχών υγείας από τον αν-
τίστοιχο Κλάδο Υγείας στους ασφαλισµένους και στα µέλη της
οικογένειάς τους και

γ) παροχή της οικονοµικής ενίσχυσης του ν. 826/1978 (Α’ 194).
2. Το ύψος, ο τρόπος υπολογισµού και οι προϋποθέσεις χορή-

γησης των πάσης φύσεως παροχών του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., καθώς και
οι σχετικές εισφορές που βαρύνουν τους µετόχους ασφαλισµέ-
νους αυτού, καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη, ύστερα από αναλογιστική µελέτη και πρόταση
του Δ.Σ. του Ταµείου.»

Άρθρο 18
Πόροι Ταµείου Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώµατα

Ασφαλείας

Το άρθρο 96 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 96
Πόροι του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Πόροι του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. είναι οι προβλεπόµενες ασφαλιστικές
εισφορές ασφαλισµένου και τα έσοδα από πάσης φύσεως πό-
ρους υπέρ των αντίστοιχων Τοµέων/Κλάδου/Ειδικού Λογαρια-
σµού, οι πρόσοδοι περιουσίας, η απόδοση των κεφαλαίων και
αποθεµατικών αυτών, δωρεές, επιχορηγήσεις, κληρονοµιές και
κληροδοτήµατα, καθώς και κάθε άλλο έσοδο, που προκύπτει από
τη δραστηριότητά τους.»

Άρθρο 19
Χρόνος ασφάλισης

Το άρθρο 97 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:
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«Άρθρο 97
Χρόνος ασφάλισης

1. Ο χρόνος ασφάλισης που πραγµατοποιήθηκε στα εντασσό-
µενα Ταµεία, συµπεριλαµβανοµένου του χρόνου που αναγνωρί-
στηκε και εξαγοράστηκε ή συνεχίζεται η εξαγορά του, καθώς και
ο χρόνος που έχει προσµετρηθεί από προϋπηρεσία ή άλλη αιτία,
λογίζεται ότι πραγµατοποιήθηκε στην ασφάλιση των αντίστοιχων
Τοµέων του Κλάδου Πρόνοιας, που λειτουργούν στο ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.,
εφόσον έχουν καταβληθεί οι προβλεπόµενες ασφαλιστικές ει-
σφορές.

2. Στις περιπτώσεις που έχει πραγµατοποιηθεί χρόνος ασφά-
λισης σε διαφορετικούς οµοειδείς Τοµείς του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. ή
άλλον φορέα πρόνοιας, εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις
περί διαδοχικής ασφάλισης.»

Άρθρο 20
Σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 98 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 98
Σύνθεση Διοικητικού Συµβουλίου

1. Το ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. διοικείται από ενδεκαµελές Διοικητικό Συµ-
βούλιο, το οποίο διορίζεται, για τριετή θητεία, µε απόφαση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη και αποτελείται από:

α) Τον Πρόεδρο, ο οποίος είναι ανώτατος Αξιωµατικός της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, µε οµοιόβαθµο αναπληρωτή, που προτεί-
νονται από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

β) Έναν (1) εκπρόσωπο της Ελληνικής Αστυνοµίας, ανώτερο
Αξιωµατικό, µε τον αναπληρωτή του.

γ) Έναν (1) εκπρόσωπο του Πυροσβεστικού Σώµατος, ανώ-
τερο Αξιωµατικό, µε τον αναπληρωτή του.

δ) Έξι (6) εκπροσώπους των ασφαλισµένων που προτείνονται,
ένας (1) από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Αξιωµατικών Αστυνο-
µίας (Π.Ο.Α.Ξ.Ι.Α.), δύο (2) από την Πανελλήνια Οµοσπονδία
Αστυνοµικών Υπαλλήλων (Π.Ο.Α.Σ.Υ.), ένας (1) από την Πανελ-
λήνια Οµοσπονδία Πολιτικού Προσωπικού Γενικής Γραµµατείας
Δηµόσιας Τάξης, ένας (1) από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Συ-
νοριακών Φυλάκων (ΠΟ. ΣΥ.ΦΥ.) ή από την Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Αστυνοµικών προερχόµενων εξ Ειδικών Φρουρών και
Ειδικών Φρουρών Ελληνικής Αστυνοµίας (Π.Ο.Α.Ε.Φ.) και ένας
(1) από την Πανελλήνια Οµοσπονδία Ενώσεων Υπαλλήλων Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος (Π.Ο.Ε.Υ.Π.Σ.) ή την Ένωση Αξιωµατικών
Πυροσβεστικού Σώµατος (Ε.Α.Π.Σ.), µε τους αναπληρωτές τους.

ε) Έναν (1) εκπρόσωπο των συνταξιούχων, που προτείνεται
εναλλάξ για κάθε θητεία ένας (1) από τις οικείες δευτεροβάθµιες
οργανώσεις των συνταξιούχων της Ελληνικής Αστυνοµίας και
του Πυροσβεστικού Σώµατος, µε τον αναπληρωτή του.

στ) Έναν (1) υπάλληλο της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων (Γ.Γ.Κ.Α.) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Προϊστάµενο Διεύθυνσης ή Τµήµατος της Γενικής
Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων και, ελλείψει αυτού, υπάλ-
ληλο ΠΕ κατηγορίας µε τουλάχιστον πενταετή υπηρεσία στη
Γ.Γ.Κ.Α., µε τον αναπληρωτή του.

2. Τα µέλη των περ. δ) και ε) της παρ. 1 επιλέγονται από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη από πίνακες που περιέχουν δι-
πλάσιο αριθµό προσώπων, οι οποίοι υποβάλλονται από τους φο-
ρείς των περ. δ) και ε), εντός προθεσµίας δέκα (10) ηµερών από
την ηµεροµηνία που θα ζητηθούν. Σε περίπτωση µη έγκαιρης
υποβολής των προτάσεων αυτών, ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη προβαίνει στον διορισµό των εκπροσώπων κατά την κρίση
του.

3. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου είναι πλήρους
απασχόλησης.

4. Τον Πρόεδρο του Διοικητικού Συµβουλίου, όταν απουσιάζει
ή κωλύεται, τον αναπληρώνει ο αναπληρωτής του κατά την περ.
α) της παρ. 1.

5. Ο Πρόεδρος και τα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου, µε
ισάριθµους αναπληρωτές, διορίζονται µε απόφαση του Υπουρ-

γού Προστασίας του Πολίτη, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, µε τριετή θητεία. Δεν επιτρέπεται η εκλογή ή
ο διορισµός τους για περισσότερες από τρεις συνεχείς θητείες.
Σε περίπτωση λήξης της θητείας του Προέδρου και των µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου, αυτή παρατείνεται αυτοδίκαια µέχρι
του διορισµού νέων µελών, όχι όµως πέραν των τριών (3) µηνών
από τη λήξη της.

6. Χρέη γραµµατέα του Διοικητικού Συµβουλίου εκτελεί ανώ-
τερος ή κατώτερος Αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνοµίας ή του
Πυροσβεστικού Σώµατος,  που υπηρετεί στο Ταµείο ή υπάλλη-
λος του Ταµείου, ο οποίος ορίζεται µε τον αναπληρωτή του, µε
πράξη του Προέδρου και ο οποίος ταυτόχρονα προΐσταται του
Αυτοτελούς Γραφείου Γραµµατειακής Υποστήριξης.

Ο Γραµµατέας του Διοικητικού Συµβουλίου επιλαµβάνεται της
τήρησης των πρακτικών, τα οποία τηρούνται σε αριθµηµένα
φύλλα, που βιβλιοδετούνται στο τέλος κάθε ηµερολογιακού
έτους, τηρεί ευρετήριο όλων των αποφάσεων του Διοικητικού
Συµβουλίου, συντάσσει και αποστέλλει µε εντολή του Προέδρου
τις προσκλήσεις στα µέλη αυτού και επιµελείται της κοινοποι-
ήσεως των αποφάσεων του Διοικητικού Συµβουλίου στον Πρό-
εδρο και τις αρµόδιες υπηρεσίες του Ταµείου για την εκτέλεση
αυτών.

7. Μέλος του Διοικητικού Συµβουλίου, το οποίο απουσιάζει επί
τρεις συνεχείς συνεδριάσεις χωρίς σοβαρό λόγο, ο οποίος κρί-
νεται από το Δ.Σ., αντικαθίσταται µε απόφαση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη, µετά από πρόταση του Διοικητικού Συµ-
βουλίου.

8. Ως εισηγητής χωρίς δικαίωµα ψήφου παρίσταται o αρµό-
διος Προϊστάµενος Διεύθυνσης ή Τµήµατος, ανάλογα µε τη
φύση του συζητούµενου θέµατος.

9. Για τη λειτουργία του Διοικητικού Συµβουλίου εφαρµόζονται
οι διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Διαδικασίας (ν. 2690/1999,
Α’ 45), εφόσον δεν ρυθµίζεται διαφορετικά στον παρόντα νόµο.

10. Αντικείµενο της συνεδρίασης είναι µόνο τα θέµατα που πε-
ριλαµβάνονται στην ηµερήσια διάταξη. Κατ' εξαίρεση, µπορούν
να συζητηθούν και θέµατα που δεν περιλαµβάνονται στην ηµε-
ρήσια διάταξη, αν είναι παρόντα όλα τα τακτικά µέλη και συµφω-
νούν για τη συζήτησή τους.

11. Ο Πρόεδρος κηρύσσει την έναρξη και τη λήξη των συνε-
δριάσεων, διευθύνει τις εργασίες και φροντίζει για την εφαρµογή
του νόµου και την εύρυθµη λειτουργία του συλλογικού οργάνου.

12. Το Διοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται και συνεδριάζει στην
έδρα του Ταµείου. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις δύναται να συνε-
δριάσει σε τόπο διαφορετικό της έδρας αυτού, υπό την προϋπό-
θεση ότι η πρόσκληση καθορίζει ρητά την ηµέρα, την ώρα και
τον διαφορετικό τόπο συνεδρίασης, όπως και τον λόγο της αλ-
λαγής αυτού.

13. Όλες οι πράξεις των οργάνων διοίκησης του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.,
ως νοµικού προσώπου δηµοσίου δικαίου, που κατά τον νόµο
αναρτώνται στο Διαδίκτυο, δεν εκτελούνται, εάν δεν έχει προ-
ηγηθεί η ανάρτησή τους στο Διαδίκτυο, κατά τα οριζόµενα στις
κείµενες διατάξεις.

14. Οι Προϊστάµενοι των Διευθύνσεων έχουν την ευθύνη της
παρακολούθησης της εκτέλεσης των αποφάσεων του Διοικητι-
κού Συµβουλίου, που αφορούν στα θέµατα της αρµοδιότητάς
τους.»

Άρθρο 21
Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου 

του Τ.Α.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 99 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 99
Αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου

Οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.
είναι οι εξής:

1. Καθορίζει την πολιτική δράσης του και αποφασίζει για όλα
τα ζητήµατα διοίκησης, οργάνωσης και διαχείρισης του Ταµείου
προς εκπλήρωση των σκοπών του, σύµφωνα µε την ισχύουσα νο-
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µοθεσία.
2. Εισηγείται προς το εποπτεύον Υπουργείο νοµοθετικά µέτρα

απαραίτητα για τη βελτίωση της οργάνωσης και λειτουργίας του
Ταµείου, καθώς και για τη βελτίωση ή τροποποίηση των κατα-
στατικών διατάξεων του Ταµείου και των επιµέρους Τοµέων, Ει-
δικού Λογαριασµού και του Κλάδου Υγείας.

3. Ασκεί διοίκηση επί του προσωπικού του Ταµείου, σύµφωνα
µε τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις και ορίζει τους Προϊσταµέ-
νους των Διευθύνσεων, των Τµηµάτων και των Γραφείων, ως και
τους αναπληρωτές αυτών, µετά από πρόταση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη, όπου αυτό προβλέπεται.

4. Εγκρίνει τον προϋπολογισµό, απολογισµό και ισολογισµό
εκάστου οικονοµικού έτους, καθώς και τις απαιτούµενες τροπο-
ποιήσεις του προϋπολογισµού κατά την εκτέλεσή του.

5. Διαχειρίζεται την περιουσία του Ταµείου, των επιµέρους Το-
µέων και του Κλάδου Υγείας, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύου-
σες διατάξεις.

6. Αποφασίζει για την επενδυτική πολιτική και την εν γένει αξιο-
ποίηση των κεφαλαίων, της κινητής και ακίνητης περιουσίας,
σύµφωνα µε όσα ειδικότερα ορίζονται από την εκάστοτε ισχύου-
σα νοµοθεσία.

7. Μεριµνά για την είσπραξη των πόρων του Ταµείου και απο-
φασίζει για τις πάσης φύσεως παροχές.

8. Αποφασίζει τη σύναψη συµβάσεων µε τους παρόχους
υγείας, φαρµακοποιούς � φαρµακευτικούς συλλόγους, ενιαία για
τους ασφαλισµένους του κλάδου υγείας, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στην εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία.

9. Αποφασίζει για την εκτέλεση έργων, την εκπόνηση µελετών,
την παροχή υπηρεσιών από τρίτους, φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου ή οµάδες εργασίας εξουσιοδοτώντας τον Πρό-
εδρο για την υπογραφή των σχετικών συµβάσεων, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της κείµενης νοµοθεσίας.

10. Αποφασίζει επί παντός θέµατος σχετικά µε τη δικαστική
επιδίωξη οιασδήποτε αξιώσεως, υπέρ ή κατά του Ταµείου, σε
κάθε δικαστήριο ανεξαρτήτως βαθµού και δικαιοδοσίας.

11. Αποφασίζει για τη χορήγηση δανείων στους ασφαλισµέ-
νους του Ταµείου.

12. Αποφασίζει τη σύσταση πάγιας προκαταβολής για µικρο-
δαπάνες, το ύψος αυτής, τις πιστώσεις εις βάρος των οποίων
επιτρέπεται η πληρωµή δαπανών από αυτή, ως και τον ορισµό
του υπόλογου διαχειριστή της.

13. Εγκρίνει κάθε είδους δαπάνη για τη διενέργεια διαγωνι-
σµών για την προµήθεια αγαθών, υπηρεσιών και εκτέλεση
έργων, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, καθορίζοντας τους
όρους και τις προϋποθέσεις των υποβαλλόµενων προσφορών.
Δύναται, επίσης, σε εξαιρετικές περιπτώσεις, να αναθέτει στον
Πρόεδρο του Δ.Σ. τη διενέργεια διαγωνισµών για την προµήθεια
αγαθών, υπηρεσιών και την εκτέλεση εργασιών µέχρι του ποσού
που προβλέπεται για τους συνοπτικούς διαγωνισµούς, σύµφωνα
µε τις κείµενες διατάξεις.

14. Αποφασίζει για κάθε θέµα που αφορά στην εκτέλεση συµ-
βάσεων προµηθειών και µισθώσεων ή την παράταση της ισχύος
αυτών, στη χορήγηση προκαταβολών σε προµηθευτές, εφόσον
προβλέπεται από τη σύµβαση, την κήρυξη προµηθευτών έκπτω-
των και την κατάπτωση ή µη συµβατικών ρητρών, όπως και την
καταγγελία των σχετικών συµβάσεων.

15. Αποφαίνεται επί ενστάσεων κατά πάσης φύσεως αποφά-
σεων οργάνων του Ταµείου, εν όλω ή εν µέρει απορριπτικών και
κατά πράξεων επιβολής εισφορών και πρόσθετων τελών.

16. Εξετάζει και αποφασίζει για την περαίωση των εκκρεµών,
κατά την έναρξη λειτουργίας του Ταµείου, υποθέσεων των εν-
τασσόµενων Ταµείων, Κλάδου Υγείας και Ειδικού Λογαριασµού.

17. Μεριµνά για τη στέγαση των υπηρεσιών του Ταµείου.
18. Αποφασίζει για τη χορήγηση της οικονοµικής ενίσχυσης

του ν. 826/1978 (Α’ 194).
Οι αρµοδιότητες του Διοικητικού Συµβουλίου δύνανται, µε

απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, µετά από
γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου να µεταβιβάζονται στον Πρό-
εδρο ή στα µέλη αυτού ή σε Προϊσταµένους υπηρεσιών του Τα-
µείου.»

Άρθρο 22
Διάρθρωση του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 100 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 100
Διοικητική Οργάνωση του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Οι υπηρεσίες του Ταµείου Πρόνοιας Απασχολούµενων στα Σώ-
µατα Ασφαλείας (ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.) διαρθρώνονται στις ακόλουθες
οργανικές µονάδες:

1. Διεύθυνση Διοικητικών και Οικονοµικών Υπηρεσιών
2. Διεύθυνση Ασφάλισης - Παροχών
3. Αυτοτελές Τµήµα Πληροφορικής
4. Αυτοτελές Γραφείο Νοµικών Υποθέσεων
5. Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατειακής Υποστήριξης Διοικητι-

κού Συµβουλίου.»

Άρθρο 23
Διάρθρωση και αρµοδιότητες 

των Διευθύνσεων του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 101 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) τροποποιείται ως εξής:

«Άρθρο 101
Διάρθρωση και αρµοδιότητες των Διευθύνσεων

1. Η Διεύθυνση Διοικητικών και Οικονοµικών Υπηρεσιών διαρ-
θρώνεται ως ακολούθως: 

α) Τµήµα Γραµµατείας και Διοίκησης Ανθρωπίνου Δυναµικού.
β) Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης, Στατιστικής και Πληρωµών.
γ) Τµήµα Λογιστηρίου. 
δ) Τµήµα Προµηθειών και Διαχείρισης Κινητής και Ακίνητης

Περιουσίας.
Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Διοικητικών και Οικονοµικών

Υπηρεσιών κατανέµονται µεταξύ των Τµηµάτων της ως ακολού-
θως:

α) Τµήµα Γραµµατείας και Διοίκησης Ανθρωπίνου Δυναµικού:

αα) ο χειρισµός όλων των θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης
και µεταβολών του προσωπικού του Ταµείου, καθώς και η µέρι-
µνα για τη χορήγηση πάσης φύσεως αδειών στο προσωπικό,

αβ) η τήρηση και ενηµέρωση του προσωπικού µητρώου των
υπαλλήλων του Ταµείου,

αγ) η µέριµνα για τη µισθολογική εξέλιξη των υπαλλήλων του
Ταµείου, σύµφωνα µε την εκάστοτε ισχύουσα νοµοθεσία,

αδ) ο χειρισµός των θεµάτων υπηρεσιακής κατάστασης του
ένστολου και πολιτικού προσωπικού του Ταµείου και η τήρηση
των ατοµικών τους φακέλων,

αε) ο χειρισµός θεµάτων που αφορούν στην εφαρµογή του
πειθαρχικού δικαίου και η κίνηση της σχετικής διαδικασίας για
την επιβολή των προβλεπόµενων κυρώσεων,

αστ) η µελέτη και ο χειρισµός θεµάτων που αφορούν στη σύ-
σταση, συγχώνευση, κατάργηση υπηρεσιακών µονάδων του Τα-
µείου, καθώς και στην οργάνωση αυτών,

αζ) η µελέτη, υπόδειξη και παρακολούθηση της εφαρµογής
µέτρων για την απλούστευση των διαδικασιών και τη βελτίωση
της ποιότητας του κανονιστικού περιβάλλοντος,

αη) η µέριµνα για την ανάπτυξη και εφαρµογή σύγχρονων τε-
χνικών µεθόδων για την αύξηση της παραγωγικότητας,

αθ) η επιµέλεια για την κωδικοποίηση της νοµοθεσίας, που
αφορά στο προσωπικό, σε συνεργασία µε τις καθ’ ύλην αρµόδιες
υπηρεσίες του Ταµείου,

αι) ο χειρισµός των θεµάτων που αφορούν στο ωράριο εργα-
σίας του προσωπικού του Ταµείου,

β) Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης, Στατιστικής και Πληρωµών:
βα) η κατάρτιση του προϋπολογισµού και απολογισµού κάθε

Τοµέα, Ειδικού Λογαριασµού και Κλάδου Υγείας και συνολικά
του Ταµείου, όπως και η ευθύνη εισήγησής τους στο Δ.Σ.,

ββ) ο καθορισµός, η παρακολούθηση και ενηµέρωση όλων των
δεικτών διοικητικής και στατιστικής πληροφόρησης, καθώς και
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η παραγωγή των βασικών και διατµηµατικών αναφορών και η
υποβολή τους προς τη Διοίκηση και προς τρίτους,

βγ) ο προγραµµατισµός και η µέριµνα για τη διενέργεια εσω-
τερικών ελέγχων,

βδ) η συγκέντρωση τυποποιηµένων πληροφοριών και στοι-
χείων που απαιτούνται για την κατάρτιση των οικονοµικών εκθέ-
σεων και αναλογιστικών µελετών,

βε) η έκδοση τίτλων πληρωµής των δαπανών του φορέα, µετά
από τον έλεγχο, την εκκαθάριση και ενταλµατοποίηση των σχε-
τικών δικαιολογητικών, καθώς και η εκκαθάριση της αποζηµίω-
σης των µελών για συµµετοχή σε συµβούλια και επιτροπές,

βστ) η µέριµνα για τη µεταβίβαση των αναγκαίων πιστώσεων
των Τοµέων δια επιτροπικών ενταλµάτων µετά από σχετική από-
φαση του Δ.Σ.,

βζ) η είσπραξη του ποσού εκ του ποσοστού συµµετοχής κάθε
Τοµέα στις γενικές δαπάνες διοίκησης και λειτουργίας του Τα-
µείου,

βη) η εκπροσώπηση του Ταµείου, µέσω του εξουσιοδοτηµένου
χρήστη αυτού, στην Ενιαία Αρχή Πληρωµών, στο Ελληνικό Δη-
µόσιο και σε οποιοδήποτε φορέα χρειαστεί,

γ) Τµήµα Λογιστηρίου:
γα) η κατάρτιση του ετήσιου ισολογισµού κάθε Τοµέα, Ειδικού

Λογαριασµού και Κλάδου Υγείας,
γβ) η µέριµνα για κάθε είδους λογιστική παρακολούθηση

(όπως καταθέσεων σε λογαριασµούς του Ταµείου, δαπανών,
συµψηφιστικών εγγραφών, αποθεµατικών),

γγ) η µέριµνα για την τήρηση, ενηµέρωση και φύλαξη των λο-
γιστικών βιβλίων κάθε Τοµέα και του Κλάδου Υγείας, καθώς και
συνολικά του Ταµείου, και η τήρηση αρχείου των σχετικών πα-
ραστατικών,

γδ) η µέριµνα για την υποβολή των χρηµατικών ενταλµάτων µε
τα νόµιµα δικαιολογητικά αυτών στο Ελεγκτικό Συνέδριο, καθώς
και την επιστροφή και φύλαξη αυτών και η µέριµνα για την επα-
νυποβολή τους στο Ελεγκτικό Συνέδριο στο πλαίσιο της διαδι-
κασίας του κατασταλτικού ελέγχου,

γε) η φροντίδα για την εναρµόνιση-τυποποίηση του Λογιστικού
Σχεδίου του Ταµείου, καθώς επίσης των λογιστικών µεθόδων και
διαδικασιών και των τυχόν τροποποιήσεών τους, σύµφωνα µε το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο,

γστ) η ταµειακή διαχείριση κάθε αυτοτελούς Τοµέα και του
Κλάδου Υγείας, καθώς και συνολικά του Ταµείου,

γζ) η εκκαθάριση των αλληλόχρεων λογαριασµών µεταξύ των
Τοµέων, του Κλάδου Υγείας και του Ταµείου, συµπεριλαµβανο-
µένης της µεταφοράς ποσών που καλύπτουν τις γενικές δαπάνες
διοίκησης και λειτουργίας του Ταµείου,

γη) η µέριµνα, µετά από απόφαση του Δ.Σ., για τη µεταφορά
στις µερίδες του Κοινού Κεφαλαίου της Τράπεζας της Ελλάδος
του τυχόν πλεονάσµατος των λογαριασµών ταµειακής διαχείρι-
σης, που τηρούν ο κάθε Τοµέας και ο Κλάδος Υγείας στα πιστω-
τικά ιδρύµατα,

γθ) η κατάρτιση των µισθοδοτικών καταστάσεων των υπαλλή-
λων του Ταµείου, η εκκαθάριση των αποδοχών τους και η από-
δοση των υπέρ τρίτων κρατήσεων,

γι) η σύνταξη της ετήσιας δήλωσης φόρου εισοδήµατος, όπως
και κάθε άλλης δήλωσης, σύµφωνα µε τις εκάστοτε ισχύουσες
διατάξεις,

για) η είσπραξη των αχρεωστήτως καταβληθεισών παροχών,
σε συνεργασία µε το αρµόδιο Τµήµα Παροχών,

γιβ) η διενέργεια πληρωµών κατόπιν σχετικής αλληλογραφίας
µε το Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης, Στατιστικής και Πληρω-
µών.

δ) Τµήµα Προµηθειών και Διαχείρισης Κινητής και Ακίνητης
Περιουσίας:

δα) η µέριµνα για την εκµίσθωση ή µίσθωση των αναγκαίων
κτιρίων για την εκµετάλλευση ή τη στέγαση των υπηρεσιών, η
διαδικασία εκµίσθωσης ή µίσθωσης, η αναπροσαρµογή µισθω-
µάτων και η λήψη µέτρων για την ασφάλισή τους,

δβ) η µέριµνα για την είσπραξη µισθωµάτων ακίνητης περιου-
σίας,

δγ) η εισήγηση για την ανάγκη αγοράς και πώλησης, ανταλ-
λαγής και αντιπαροχής ακινήτων, σύµφωνα µε την εκάστοτε

ισχύουσα νοµοθεσία,
δδ) η τήρηση µητρώου κινητής και ακίνητης περιουσίας,
δε) η εισήγηση για τη διενέργεια επενδύσεων σε κινητές αξίες,

µετά από εµπεριστατωµένη και πλήρως αιτιολογηµένη οικονο-
µική έκθεση, στην οποία αναφέρονται τα ποιοτικά και ποσοτικά
κριτήρια αξιολόγησης και επιλογής των κινητών αξιών,

δστ) η εκτέλεση των αποφάσεων του Δ.Σ. για κάθε επένδυση
ή ρευστοποίηση κινητών αξιών και η παρακολούθηση των χρη-
µατικών διαθεσίµων στις τράπεζες,

δζ) η ευθύνη της παρακολούθησης του Μητρώου κινητής και
ακίνητης περιουσίας, της αποτίµησης και των µεταβολών επί των
αποδόσεων του χαρτοφυλακίου της κινητής και ακίνητης περι-
ουσίας του Ταµείου,

δη) η φύλαξη των τίτλων ιδιοκτησίας των ακινήτων του Τα-
µείου και η σύνταξη ετήσιας δήλωσης ακίνητης περιουσίας,

δθ) η ευθύνη της παρακολούθησης των καταβολών προµη-
θειών, αµοιβών ή οποιασδήποτε άλλης φύσεως αντιπαροχής
προς τους συµβούλους επενδύσεων, διαχειριστές κινητής και
ακίνητης περιουσίας, χρηµατοπιστωτικά ιδρύµατα, χρηµατιστη-
ριακές εταιρείες και θεµατοφύλακες, καθώς και της τήρησης των
συµβάσεων που διέπουν την παροχή των υπηρεσιών αυτών,

δι) η κατάρτιση ετήσιων προγραµµάτων προµηθειών για τον
εφοδιασµό όλων των µονάδων του Ταµείου σε εξοπλισµό, έν-
τυπα, υλικά, υπηρεσίες και η φροντίδα υλοποίησής τους,

δια) η διενέργεια της διαδικασίας των διαγωνισµών για την
προµήθεια των παραπάνω και η µέριµνα για την κατάρτιση και
την υπογραφή των σχετικών συµβάσεων, σύµφωνα µε την εκά-
στοτε ισχύουσα νοµοθεσία,

διβ) η µέριµνα για τη λήψη κατάλληλων µέτρων και την παροχή
στοιχείων, ώστε να εξασφαλίζονται αποτελεσµατικά οι πάσης φύ-
σεως µηχανισµοί ελέγχου.

2. Η Διεύθυνση Ασφάλισης - Παροχών διαρθρώνεται ως ακο-
λούθως: 

α) Τµήµα Παροχών ασφαλισµένων ΕΛ.ΑΣ..
β) Τµήµα Παροχών ασφαλισµένων Π.Σ..
γ) Τµήµα Συµπληρωµατικών Παροχών Υγείας. 
δ) Τµήµα Ασφάλισης – Εσόδων. 
ε) Αυτοτελές Γραφείο Διαχείρισης Ενσήµου ΕΛ.ΑΣ..
Οι αρµοδιότητες της Διεύθυνσης Ασφάλισης - Παροχών κατα-

νέµονται µεταξύ των Τµηµάτων και του Αυτοτελούς Γραφείου
αυτής ως ακολούθως:

α) Τµήµα Παροχών ασφαλισµένων ΕΛ.ΑΣ.:
αα) η έκδοση αποφάσεων χορήγησης εφάπαξ βοηθήµατος

του Τοµέα Πρόνοιας Αστυνοµικών (Τ.Π.ΑΣ.) και του Τοµέα Πρό-
νοιας Υπαλλήλων Αστυνοµίας Πόλεων (Τ.Π.Υ.Α.Π.), ή επιστροφής
εισφορών, κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατά-
ξεις, ύστερα από έλεγχο των υποβαλλόµενων δικαιολογητικών,

αβ) η µέριµνα για τη σύνταξη φύλλων υπολογισµού εφάπαξ
χρηµατικών βοηθηµάτων και τον υπολογισµό των ασφαλιστικών
κρατήσεων κατά την εκκαθάριση,

αγ) η µέριµνα για τη συγκέντρωση και αξιολόγηση των απαι-
τούµενων δικαιολογητικών για τη χορήγηση της οικονοµικής ενί-
σχυσης του ν. 826/1978 (Α’ 194) και η προετοιµασία εισηγήσεων
προς το Δ.Σ. σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή,

αδ) η πραγµατοποίηση των απαιτούµενων εργασιών και της
αλληλογραφίας µε τους ασφαλισµένους, τις υπηρεσίες και τους
φορείς για τη διεκπεραίωση πάσης φύσεως θεµάτων που αφο-
ρούν στο Τµήµα,

αε) η τήρηση και ενηµέρωση του αρχείου και των ατοµικών
φακέλων των ασφαλισµένων του κάθε Τοµέα,

αστ) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,
σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, για την ετήσια αποδέ-
σµευση κεφαλαίων των Τ.Π.ΑΣ. και Τ.Π.Υ.Α.Π., για τη χορήγηση
προσωπικών δανείων εκτάκτων αναγκών, σε συνεργασία µε τα
Τµήµατα Λογιστηρίου, Ασφάλισης-Εσόδων και Προµηθειών και
Διαχείρισης Κινητής και Ακίνητης Περιουσίας του Ταµείου,

αζ) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,
σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, για τους όρους και τις
προϋποθέσεις χορήγησης των προσωπικών δανείων εκτάκτων
αναγκών (όπως δικαιολογητικά και διαδικασία εκταµίευσης),

αη) η µέριµνα για τη συγκέντρωση και την αξιολόγηση των αι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3919



τήσεων και των δικαιολογητικών για τη χορήγηση των δανείων,
αθ) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,

σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, σχετικά µε τους ασφα-
λισµένους, που πληρούν τις προϋποθέσεις χορήγησης των δα-
νείων,

αι) η µέριµνα για τη σύναψη των συµβάσεων χορήγησης των
δανείων (σύναψη χρεωστικών οµολόγων),

αια) η συνεργασία µε τα καθ’ ύλην αρµόδια Τµήµατα για την
εκταµίευση των δανείων,

β) Τµήµα Παροχών Ασφαλισµένων Π.Σ.:
βα) η έκδοση αποφάσεων χορήγησης εφάπαξ βοηθήµατος

του Τοµέα Πρόνοιας Υπαλλήλων Πυροσβεστικού Σώµατος
(Τ.Π.Υ.Π.Σ.), ή επιστροφής εισφορών, κατά περίπτωση, σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις, ύστερα από έλεγχο των υποβαλλό-
µενων δικαιολογητικών,

ββ) η µέριµνα για τη σύνταξη φύλλων υπολογισµού εφάπαξ
χρηµατικών βοηθηµάτων,

βγ) η πραγµατοποίηση των απαιτούµενων εργασιών και της
αλληλογραφίας µε τους ασφαλισµένους, τις υπηρεσίες και φο-
ρείς για τη διεκπεραίωση πάσης φύσεως ζητηµάτων που αφο-
ρούν στο Τµήµα,

βδ) η τήρηση και ενηµέρωση του αρχείου και των ατοµικών
φακέλων των ασφαλισµένων του Τοµέα,

βε) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,
σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, για την ετήσια αποδέ-
σµευση κεφαλαίων του Τ.Π.Υ.Π.Σ., για τη χορήγηση προσωπικών
δανείων εκτάκτων αναγκών, σε συνεργασία µε τα Τµήµατα Λογι-
στηρίου, Ασφάλισης-Εσόδων και Προµηθειών και Διαχείρισης Κι-
νητής και Ακίνητης Περιουσίας του Ταµείου,

βστ) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,
σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, για τους όρους και τις
προϋποθέσεις χορήγησης των προσωπικών δανείων εκτάκτων
αναγκών (όπως δικαιολογητικά και διαδικασία εκταµίευσης),

βζ) η µέριµνα για τη συγκέντρωση και την αξιολόγηση των αι-
τήσεων και των δικαιολογητικών για τη χορήγηση των δανείων,

βη) η µέριµνα για την προετοιµασία εισήγησης προς το Δ.Σ.,
σε συνεργασία µε τον αρµόδιο Διευθυντή, σχετικά µε τους ασφα-
λισµένους που πληρούν τις προϋποθέσεις χορήγησης των δα-
νείων,

βθ) η µέριµνα για τη σύναψη των συµβάσεων χορήγησης των
δανείων (σύναψη χρεωστικών οµολόγων),

βι) η συνεργασία µε τα καθ’ ύλην αρµόδια Τµήµατα για την
εκταµίευση των δανείων,

γ) Τµήµα Συµπληρωµατικών Παροχών Υγείας:
γα) η µέριµνα για την παροχή συµπληρωµατικής ιατροφαρµα-

κευτικής και νοσοκοµειακής περίθαλψης στους ασφαλισµένους
και στα µέλη των οικογενειών τους, κατά τα προβλεπόµενα από
τον οικείο Κανονισµό του Κλάδου Υγείας Υπαλλήλων Αστυνοµίας
Πόλεων, όπως εκάστοτε ισχύει,

γβ) η µέριµνα για τη χορήγηση επιδόµατος τοκετού στους δι-
καιούχους ασφαλισµένους, κατά τα προβλεπόµενα από τον οι-
κείο Κανονισµό του Κλάδου Υγείας Υπαλλήλων Αστυνοµίας
Πόλεων, όπως εκάστοτε ισχύει,

γγ) η συνεργασία µε εξωτερικούς δηµόσιους και ιδιωτικούς
φορείς (Η.ΔΙ.Κ.Α., Ε.Ο.Π.Υ.Υ., φαρµακευτικούς συλλόγους κ.λπ.),
για την επίτευξη της βέλτιστης εξυπηρέτησης των δικαιούχων
και της ασφάλειας των συναλλαγών,

δ) Τµήµα Ασφάλισης – Εσόδων:
δα) η µέριµνα για την τήρηση, διαχείριση και ενηµέρωση του

Μητρώου και των ατοµικών µερίδων των ασφαλισµένων,
δβ) η παρακολούθηση των διαδικασιών για την είσπραξη των

εσόδων κάθε Τοµέα και του Κλάδου,
δγ) ο σχεδιασµός και η υποβολή προτάσεων για τη µεγιστο-

ποίηση της εισπραξιµότητας των απαιτήσεων του Ταµείου,
δδ) η παρακολούθηση και η διασφάλιση της λήψης κάθε αναγ-

καστικού µέτρου για την είσπραξη των καθυστερούµενων εισφο-
ρών και πάσης φύσεως οφειλών κατ’ εφαρµογή του Κ.Ε.Δ.Ε.,

δε) η βεβαίωση εσόδων και ειδικότερα η σύνταξη χρηµατικών
καταλόγων για τη βεβαίωση απαιτήσεων του Ταµείου, κατ’ εφαρ-
µογή του Κ.Ε.Δ.Ε.,

δστ) η µέριµνα για την παρακολούθηση, την εξυπηρέτηση και

τη διαχείριση των χορηγηθέντων δανείων,
δζ) η επιµέλεια για την επιστροφή των πάσης φύσεως αχρεω-

στήτως καταβληθέντων ποσών.
ε) Αυτοτελές Γραφείο Διαχείρισης Ενσήµου ΕΛ.ΑΣ.:
εα) η µέριµνα για την έγκαιρη και κανονική εκτύπωση των απαι-

τούµενων ποσοτήτων κατά κλάση ενσήµων, σύµφωνα µε τις
ισχύουσες κάθε φορά περί προµηθειών διατάξεις, καθώς και η
επιµέλεια για την ασφαλή φύλαξή τους,

εβ) η µέριµνα για την κανονική, έγκαιρη και ασφαλή διακίνηση
των αποστελλόµενων στις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας
ενσήµων, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις,

εγ) ο έλεγχος για την έγκαιρη και κανονική µηνιαία αναφορά
της ανάλωσης του ενσήµου από τις υπηρεσίες της Ελληνικής
Αστυνοµίας,

εδ) η παρακολούθηση της κατάθεσης του αντιτίµου της ανά-
λωσης του έντυπου ενσήµου στην οριζόµενη τράπεζα και η σχε-
τική ενηµέρωση του Τµήµατος Ασφάλισης – Εσόδων,

εε) η µέριµνα για τη διαχείριση των ηλεκτρονικών παραβόλων
σε συνεργασία µε το Τµήµα Ασφάλισης – Εσόδων,

εστ) η τήρηση της συµφωνίας των οικονοµικών στοιχείων περί
της ανάλωσης του ενσήµου,

εζ) η τήρηση του βιβλίου αποθήκης ενσήµου, καθώς και κάθε
άλλου που ορίζεται µε απόφαση του Προϊσταµένου της οικείας
Διεύθυνσης, στα οποία γίνονται έγκαιρα οι σχετικές εγγραφές
και η µεταξύ τους συµφωνία,

εη) η παροχή στοιχείων σχετικών µε τη διαχείριση του ενσήµου
στο τµήµα Λογιστηρίου,

εθ) η µέριµνα για την ετήσια εκκαθάριση της διαχείρισης του
ενσήµου και την απόδοση του καθαρού προϊόντος στον δι-
καιούχο τοµέα, σύµφωνα µε τις ισχύουσες κάθε φορά διατάξεις
και αποφάσεις, σε συνεργασία µε το Τµήµα Λογιστηρίου,

ει) η εισήγηση στον Διευθυντή της οικείας Διεύθυνσης του Τα-
µείου µέτρων για την αποτελεσµατικότερη και αποδοτικότερη
διακίνηση του ενσήµου.

3. Αυτοτελές Τµήµα Πληροφορικής:
α) η µηχανογράφηση όλων των εργασιών του Ταµείου,
β) η εξασφάλιση της αποτελεσµατικής λειτουργίας των εφαρ-

µογών πληροφορικής, η µέριµνα για την αναβάθµιση και επικαι-
ροποίησή τους, καθώς και η ορθή διαχείριση του περιεχοµένου
τους,

γ) η καταχώριση των στοιχείων που προωθούνται από τις υπη-
ρεσίες του Ταµείου για την ενηµέρωση των εφαρµογών, εφόσον
απαιτείται κεντρική/συγκεντρωτική καταχώριση,

δ) η υποστήριξη των χρηστών των εφαρµογών για την ορθή
καταχώριση στοιχείων προς ενηµέρωση των εφαρµογών που
χρησιµοποιούν,

ε) η εκχώρηση δικαιωµάτων πρόσβασης στους χρήστες των
Πληροφοριακών Συστηµάτων και η άµεση υποστήριξή τους σε
θέµατα που αφορούν στην ενηµέρωση, λειτουργία και εκµετάλ-
λευση των Πληροφοριακών Συστηµάτων,

στ) η σύνταξη τεχνικών προδιαγραφών για προµήθεια και υλο-
ποίηση µηχανογραφικών εφαρµογών,

ζ) η µέριµνα για τη συντήρηση του εξοπλισµού και των εφαρ-
µογών,

η) η υποστήριξη, διαχείριση και παραµετροποίηση, όπου απαι-
τείται, των εξωτερικών εφαρµογών που χρησιµοποιεί το Ταµείο,

θ) η υλοποίηση και εγκατάσταση εφαρµογών, η εκπόνηση εγ-
χειριδίων τεκµηρίωσης αυτών και εγχειριδίων οδηγιών προς τους
χρήστες των εφαρµογών,

ι) η τεχνική υποστήριξη εξαγωγής στατιστικών στοιχείων από
το Πληροφοριακό Σύστηµα του Ταµείου, µετά από αίτηµα του
Τµήµατος Οικονοµικής Διαχείρισης, Στατιστικής και Πληρωµών
και σχετική συνεργασία µε το εν λόγω Τµήµα,

ια) η ανάπτυξη και εφαρµογή σχεδίου ασφάλειας των εφαρ-
µογών και των δεδοµένων τους, συµπεριλαµβανοµένων και των
δεδοµένων που προέρχονται από εξωτερικές πηγές,

ιβ) η εξασφάλιση της εύρυθµης και αποτελεσµατικής λειτουρ-
γίας του εξοπλισµού πληροφορικής και επικοινωνιών και του συ-
νόλου των εφαρµογών του Πληροφοριακού Συστήµατος, η
πληροφοριακή υποστήριξη όλων των διαδικασιών, για τις οποίες
αυτή προβλέπεται, καθώς και η ενηµέρωση και υποστήριξη όλων

3920 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



των χρηστών του Συστήµατος για κάθε θέµα που αφορά στη λει-
τουργία του Πληροφοριακού Συστήµατος και του εξοπλισµού
πληροφορικής του Ταµείου,

ιγ) η ασφαλής πρόσβαση των δικαιούχων στα συστήµατα πλη-
ροφορικής για την υποβολή αιτηµάτων, καθώς και για την ενη-
µέρωσή τους µε δεδοµένα τα οποία τους αφορούν,

ιδ) η εξασφάλιση της διαλειτουργικότητας των πληροφορια-
κών συστηµάτων και των εφαρµογών που υποστηρίζουν τόσο σε
επίπεδο Ταµείου όσο και σε σχέση µε άλλα Ταµεία και Φορείς,
εφόσον απαιτείται, µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων Δηµόσιας Δι-
οίκησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, σύµφωνα µε
το άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184),

ιε) η µέριµνα εξασφάλισης των συνθηκών ανάρτησης των πρά-
ξεων των οργάνων διοίκησης του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. ως νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου, στους ορισθέντες δικτυακούς τόπους
ή στον οικείο δικτυακό τόπο που διατηρεί το Ταµείο µε ευθύνη
του,

ιστ) η µέριµνα για τη δηµιουργία και τήρηση ηλεκτρονικών αρ-
χείων διαρκούς ενηµέρωσης µε µητρώο στοιχείων µηνιαίων απο-
δοχών και εισφορών των ασφαλισµένων του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., σε
συνεργασία µε τις Διευθύνσεις Διαχείρισης Χρηµατικού και Πλη-
ροφορικής του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας (ΕΛ.ΑΣ.) και
Πυροσβεστικού Σώµατος (Π.Σ.), αντίστοιχα, την Ενιαία Αρχή
Πληρωµών (Ε.Α.Π.), τη διαχειρίστρια τράπεζα και λοιπούς φο-
ρείς, µε σκοπό την ασφαλή συγκέντρωση και παρακολούθηση
των ατοµικών οικονοµικών δεδοµένων και τη χρήση αυτών στον
υπολογισµό του εφάπαξ χρηµατικού βοηθήµατος και λοιπών πα-
ροχών από εφαρµογές πληροφορικής, καθώς και η µέριµνα για
τη διατήρηση των σχετικών ηλεκτρονικών αρχείων και την τή-
ρηση των κανόνων ασφαλείας και χρήσης των δεδοµένων αυτών,
σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία,

ιζ) η υποστήριξη των οργανικών µονάδων του Ταµείου σε επί-
πεδο λειτουργίας του εξοπλισµού πληροφορικής, δικτύου και
επικοινωνιών του Ταµείου.

4. Αυτοτελές Γραφείο Νοµικών Υποθέσεων:
α) η επιµέλεια και ο χειρισµός κάθε δικαστικής και εξώδικης

υπόθεσης του Ταµείου,
β) η έγγραφη γνωµοδότηση σε ερωτήµατα υπηρεσιών του Τα-

µείου για θέµατα νοµικής φύσης,
γ) η σύνταξη και κατάρτιση συµβάσεων µε τρίτους και ειδικό-

τερα ο έλεγχος της νοµιµότητας των σχεδίων και καταρτισθει-
σών συµβάσεων,

δ) η παροχή κάθε άλλης υπηρεσίας νοµικής φύσης, που του
ανατίθεται από το Δ.Σ. ή τον Πρόεδρο του Ταµείου,

ε) η ενηµέρωση των υπηρεσιών του Ταµείου επί νόµων, προ-
εδρικών διαταγµάτων, υπουργικών αποφάσεων, που δηµοσι-
εύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και αφορούν στο
Ταµείο, καθώς και επί νοµολογίας δικαστηρίων για σχετικά θέ-
µατα,

στ) η τήρηση της νόµιµης διαδικασίας αγοράς και πώλησης
ακινήτων,

ζ) η επιµέλεια της κωδικοποίησης της νοµοθεσίας του Ταµείου.
5. Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατειακής Υποστήριξης του Διοι-

κητικού Συµβουλίου:
α) η διακίνηση της εισερχόµενης και εξερχόµενης αλληλογρα-

φίας του Προέδρου του Δ.Σ. και του Γραφείου αυτού, καθώς και
η τήρηση κοινού και εµπιστευτικού πρωτοκόλλου,

β) η αναπαραγωγή εγγράφων και λοιπών κειµένων και η βεβαί-
ωση της ακρίβειας αυτών, 

γ) η επιµέλεια και η προπαρασκευή των συνεδριάσεων του
Δ.Σ., 

δ) η γραµµατειακή υποστήριξη του Προέδρου του Δ.Σ.,
ε) η τήρηση των πρακτικών του Δ.Σ. και η ανακοίνωσή τους

στους Διευθυντές και τις αρµόδιες υπηρεσίες του Ταµείου, για
την εκτέλεση των αποφάσεων αυτού.

6. Στη Διεύθυνση Διοικητικών και Οικονοµικών Υπηρεσιών προ-
ΐσταται ανώτατος ή ανώτερος Αξιωµατικός της ΕΛ.ΑΣ., µετά από
πρόταση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ή υπάλληλος
του Κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού µε αναπληρωτή Αξιω-
µατικό του Π.Σ..

Στη Διεύθυνση Ασφάλισης - Παροχών προΐσταται ανώτατος ή
ανώτερος Αξιωµατικός του Π.Σ., µετά από πρόταση του Υπουρ-
γού Προστασίας του Πολίτη µε αναπληρωτή Αξιωµατικό της
ΕΛ.ΑΣ..

Των Τµηµάτων και των Γραφείων των Διευθύνσεων προΐσταν-
ται Αξιωµατικοί Γενικών Καθηκόντων της ΕΛ.ΑΣ. και του Π.Σ. ή
Ειδικών Καθηκόντων, ιδίως πτυχιούχοι Οικονοµικής Σχολής, µετά
από πρόταση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ή υπάλλη-
λοι του κλάδου ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού και, ελλείψει αυτών,
ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού και, ελλείψει αυτών, ΔΕ Διοικητικών -
Γραµµατέων. Στο Τµήµα Παροχών Ασφαλισµένων Π.Σ. και στο
Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης, Στατιστικής και Πληρωµών προ-
ΐσταται Αξιωµατικός του Π.Σ., µετά από πρόταση του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη.

Του Αυτοτελούς Γραφείου Διαχείρισης Ενσήµου ΕΛ.ΑΣ. προ-
ΐσταται Αξιωµατικός της ΕΛ.ΑΣ..

Του Αυτοτελούς Τµήµατος Πληροφορικής προΐσταται Αξιωµα-
τικός Ειδικών Καθηκόντων κατηγορίας πληροφορικής της ΕΛ.ΑΣ.
ή του Π.Σ., µετά από πρόταση του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη, ή υπάλληλος του κλάδου ΠΕ Πληροφορικής και, ελλείψει
αυτών, ΤΕ Πληροφορικής.

Του Αυτοτελούς Γραφείου Νοµικών Υποθέσεων προΐσταται ο
αρχαιότερος δικηγόρος µε άδεια δικηγορίας στον Άρειο Πάγο.

7. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη,
ύστερα από γνώµη του Δ.Σ. του Ταµείου, είναι δυνατή η τροπο-
ποίηση ή συµπλήρωση των ως άνω περιγραφόµενων αρµοδιοτή-
των.

8. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ύστερα από γνώµη του Δ.Σ.
του Ταµείου καταρτίζεται ο Οργανισµός του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., µε τον
οποίο ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στην οργάνωση και λει-
τουργία του Ταµείου και την τροποποίηση των άρθρων 100 και
101.»

Άρθρο 24
Θέµατα στελέχωσης ΤΑ.Π.Α.Σ.Α.

Το άρθρο 102 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 102
Θέµατα προσωπικού

1. Το προσωπικό και ο νοµικός σύµβουλος, µε έµµισθη εντολή
που υπηρετούν κατά τον χρόνο ένταξης στο Ταµείο Αρωγής
Αστυνοµικών, µεταφέρονται µε την ίδια εργασιακή σχέση και την
οργανική θέση που κατείχαν στο Τ.Ε.Α.Π.Α.Σ.Α. και ήδη
ΤΑ.Π.Α.Σ.Α..

2. Στον Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., για την αν-
τιµετώπιση των υπηρεσιακών του αναγκών, µετακινείται και το-
ποθετείται στο Ταµείο, ύστερα από αποφάσεις των Αρχηγών της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος, αντί-
στοιχα, το απαραίτητο αστυνοµικό, πυροσβεστικό και πολιτικό
προσωπικό, γενικών ή ειδικών καθηκόντων, που ανήκει σε κεν-
τρικές ή περιφερειακές Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας και
του Πυροσβεστικού Σώµατος, αντίστοιχα.

3. Το αστυνοµικό, πυροσβεστικό και πολιτικό προσωπικό, γε-
νικών ή ειδικών καθηκόντων, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του
Πυροσβεστικού Σώµατος, αντίστοιχα, που µετακινείται και τοπο-
θετείται στο ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., σύµφωνα µε την παρ. 2, συνεχίζει να
καταλαµβάνει αντίστοιχο αριθµό θέσεων της οργανικής δύναµης
των Αρχηγείων Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού
Σώµατος.

4. Η τοποθέτηση σε υπηρεσίες του Ταµείου του αστυνοµικού,
πυροσβεστικού και πολιτικού προσωπικού, γενικών ή ειδικών κα-
θηκόντων, της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού
Σώµατος, αντίστοιχα, γίνεται µε τη διαδικασία που προβλέπει ο
νόµος, διαφορετικά τοποθετείται σε θέσεις εργασίας ανάλογα
µε τα προσόντα του, ύστερα από διαταγή του Προέδρου του Δ.Σ.
του Ταµείου.

5. Οι υποχρεώσεις και τα καθήκοντα του προσωπικού του
ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. καθορίζονται από τον ισχύοντα κάθε φορά Εσωτε-
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ρικό Κανονισµό Λειτουργίας του Ταµείου, τα καθηκοντολόγια
κάθε Τµήµατος και Γραφείου, τις αποφάσεις του Δ.Σ. και τις δια-
ταγές του Προέδρου του Δ.Σ., καθώς και των Προϊσταµένων των
Διευθύνσεων, των Τµηµάτων και των Γραφείων του Ταµείου.

6. Για το σύνολο του αστυνοµικού και πυροσβεστικού προσω-
πικού, γενικών ή ειδικών καθηκόντων, εφαρµόζονται όλες οι δια-
τάξεις νόµων και κανονισµών που διέπουν τα Σώµατα της
Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβεστικού, αντίστοιχα, και
ισχύουν για όλο το ένστολο προσωπικό αυτών.

7. Για το σύνολο του πολιτικού προσωπικού εφαρµόζονται
όλες οι διατάξεις νόµων και κανονισµών που διέπουν τους δηµο-
σίους υπαλλήλους και ισχύουν για το προσωπικό των Νοµικών
Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου.

8. Ειδικότερα, για την πειθαρχική ευθύνη και την πειθαρχική
διαδικασία του προσωπικού του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. εφαρµόζονται οι αν-
τίστοιχες διατάξεις που ισχύουν ανάλογα της κατηγορίας και της
ιδιότητας που εκείνοι κατέχουν, ήτοι του αστυνοµικού προσωπι-
κού ή του πυροσβεστικού προσωπικού ή αυτής του πολιτικού
υπαλλήλου.»

Άρθρο 25
Τελικές διατάξεις

Το άρθρο 103 του ν. 3655/2008 (Α’ 58) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 103
Τελικές διατάξεις

1. Το ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., διαµέσου των Τοµέων του και του Κλάδου
Υγείας, αποτελεί καθολικό διάδοχο των ενταχθέντων Ταµείων και
του Κλάδου Υγείας και υπεισέρχεται στα δικαιώµατα και τις υπο-
χρεώσεις αυτών.

2. Εκκρεµείς δίκες, που αφορούν διαφορές ή υποθέσεις των
ενταχθέντων Ταµείων και του Κλάδου Υγείας, συνεχίζονται από
το ΤΑ.Π.Α.Σ.Α., χωρίς να επέρχεται διακοπή δίκης. Δικαστικές
αποφάσεις που εκδίδονται ισχύουν έναντι των αντίστοιχων Το-
µέων και του Κλάδου Υγείας του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α..

3. Η αναγνώριση χρόνου προϋπηρεσίας ως συντάξιµου και η
απονοµή των πάσης φύσεως παροχών του Ταµείου ενεργείται
µε απόφαση του Προϊστάµενου της αρµόδιας Διεύθυνσης.

4. Αν ο Προϊστάµενος της αρµόδιας Διεύθυνσης κρίνει ότι από
την εξεταζόµενη υπόθεση προκύπτουν γενικότερα ουσιώδη θέ-
µατα για το Ταµείο, δύναται πριν την έκδοση της σχετικής από-
φασης αυτού, να ζητήσει από το Δ.Σ. του Ταµείου την παροχή
οδηγιών και κατευθύνσεων ή τη λήψη απόφασης για την οµοι-
όµορφη αντιµετώπιση των ανακυπτόντων θεµάτων. Σε περί-
πτωση διαφωνίας µεταξύ του Αυτοτελούς Γραφείου Νοµικών
Υποθέσεων και του Προϊσταµένου της αρµόδιας Διεύθυνσης για
τη χορήγηση ή µη της παροχής, ή την αναγνώριση ή µη χρόνου
προϋπηρεσίας, η υπόθεση κρίνεται από το Δ.Σ. του Ταµείου.

5. Η απόφαση της παρ. 3 υπόκειται σε ένσταση, η οποία ασκεί-
ται από κάθε έχοντα έννοµο συµφέρον, ενώπιον του Διοικητικού
Συµβουλίου του Ταµείου, εντός προθεσµίας τριών (3) µηνών, αρ-
χοµένης από της κοινοποιήσεως της απόφασης. Οι ως άνω απο-
φάσεις δύναται να αναθεωρούνται από τον εκδώσαντα αυτές
οίκοθεν ή κατόπιν αιτήσεως παντός έχοντος έννοµο συµφέρον:

α) οποτεδήποτε, εάν η εκδοθείσα απόφαση στηρίζεται επί
ψευδών καταθέσεων µαρτύρων ή επί ψευδούς εκθέσεως ή κα-
ταθέσεως πραγµατογνώµονος ή επί πλαστών ή νοθευµένων εγ-
γράφων, εφόσον τα περιστατικά αυτά προκύπτουν από αµε-
τάκλητη δικαστική απόφαση,

β) εντός ευλόγου χρόνου, εάν προσαχθούν νέα κρίσιµα έγ-
γραφα ή εµφιλοχώρησε πλάνη περί τα πράγµατα ή διαπιστώθη-
καν λογιστικά λάθη.

6. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, µετά
από γνώµη του Δ.Σ. του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. και αναλογιστική µελέτη,
µπορούν να τροποποιούνται οι ισχύουσες καταστατικές διατά-
ξεις των Τοµέων Πρόνοιας και του Κλάδου Υγείας του
ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. και να ενοποιούνται αυτοί κατά κλάδο.

7. Μέχρι την έκδοση της απόφασης της παρ. 6 για ενοποίηση

των Τοµέων κατά κλάδο δεν επιτρέπεται η µεταφορά πιστώσεων,
πόρων ή οποιωνδήποτε περιουσιακών στοιχείων του ενός Τοµέα
στον άλλο ή κλάδου ή η κάλυψη ελλειµµάτων µε οποιαδήποτε
µορφή.

8. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, µετά
από γνώµη του Δ.Σ. του ΤΑ.Π.Α.Σ.Α. και αναλογιστική µελέτη,
υπάγονται στην ασφάλιση του Κλάδου Υγείας Υπαλλήλων Αστυ-
νοµίας Πόλεων και οι λοιποί εργαζόµενοι στην Ελληνική Αστυνο-
µία.

9. Μέτοχοι του Τοµέα Πρόνοιας Αστυνοµικών (Τ.Π.ΑΣ.) και του
Τοµέα Πρόνοιας Υπαλλήλων Αστυνοµίας Πόλεων (Τ.Π.Υ.Α.Π.),
που συµπλήρωσαν χρόνο ασφάλισης τριάντα πέντε (35) ετών
στους Τοµείς αυτούς, µπορούν να ζητήσουν τη χορήγηση εφά-
παξ βοηθήµατος και πριν την έξοδό τους από το Σώµα της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, οπότε ο µέτοχος ασφαλισµένος µπορεί να
ζητήσει τη διακοπή της ασφαλιστικής σχέσης ή τη διατήρησή της
µέχρι την έξοδό του από το Σώµα. Στην πρώτη περίπτωση, δια-
γράφεται από µέτοχος, παύει η υποχρέωσή του για καταβολή ει-
σφοράς και εξοµοιώνεται µε τους εξελθόντες οριστικά. Στη
δεύτερη περίπτωση, το ποσό που χορηγήθηκε στον µέτοχο
ασφαλισµένο, συµψηφίζεται, υπολογιζόµενο εντόκως µε το εφά-
παξ βοήθηµα που προσδιορίζεται µε την οριστική απόφαση χο-
ρήγησης της παροχής µετά την έξοδό του από το Σώµα. Αν
µέτοχος ασφαλισµένος, που έλαβε εφάπαξ βοήθηµα, κριθεί ως
µη δικαιούµενος συντάξεως ή µετά τον ανωτέρω συµψηφισµό
προκύπτει επιστροφή ποσού, ο µέτοχος ασφαλισµένος καλείται
να αποδώσει το κατά περίπτωση ποσό στο Ταµείο εντός διµήνου.
Αν δεν αποδοθεί το ποσό, αναζητείται και αποδίδεται στο Ταµείο,
σύµφωνα µε τον Κ.Ε.Δ.Ε. (ν.δ. 356/1974, Α’ 90). Σε µέτοχο, που
διετέλεσε δηµόσιος υπόλογος ή διαχειριστής, δεν µπορεί να χο-
ρηγηθεί εφάπαξ βοήθηµα, αν αυτός έχει καταλογισθεί µε οποι-
οδήποτε ποσό (έλλειµµα) ή δεν έχει ολοκληρωθεί ο έλεγχος της
διαχείρισής του. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του
Πολίτη καθορίζονται η διαδικασία και κάθε σχετικό θέµα για την
εφαρµογή της παρούσας.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

Άρθρο 26
Εξαιρέσεις από την κατάργηση 

προσωποπαγών θέσεων

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 33 του ν. 4305/2014
(Α’ 237) αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως ακολού-
θως:

«1. Δεν επιτρέπεται ο διορισµός ή η πρόσληψη προσωπικού,
µόνιµου ή µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρό-
νου, στις δηµόσιες υπηρεσίες, στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου και στους Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθµού, εφόσον στον οικείο
φορέα δεν υφίσταται αντίστοιχη κενή οργανική θέση. Οι ειδικές
διατάξεις του Υπουργείου Υγείας, των εποπτευοµένων από αυτό
φορέων, καθώς και του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και
του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής [άρθρο 7
παρ. 4 του ν. 1339/1983 (Α’ 35), άρθρο 5 του      ν. 3206/2003 (Α’
298) και άρθρο 4 του ν. 2840/2000       (Α’ 202)] παραµένουν σε
ισχύ.»

Άρθρο 27
Λέσχες - Πρατήρια

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν.
1481/1984 (Α’ 152) αντικαθίσταται και η παρ. 1 διαµορφώνεται
ως εξής:

«1. Όπου οι υπηρεσιακές ανάγκες το επιβάλλουν, µπορεί µε
απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας να ιδρύονται
λέσχες για το προσωπικό σε οικήµατα που µισθώνονται από το
Δηµόσιο για τον σκοπό αυτόν ή σε οικήµατα στα οποία στεγά-
ζονται υπηρεσίες του Υπουργείου. Η οργάνωση και η λειτουργία
των λεσχών και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια, ρυθµίζονται µε
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την απόφαση ίδρυσής τους. Οι δαπάνες προµήθειας και συντή-
ρησης ειδών και εξοπλισµού των λεσχών βαρύνουν το δηµόσιο
και σε περίπτωση αδυναµίας, τις λέσχες.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 21 του ν. 1481/
1984 αντικαθίσταται και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι λέσχες, οι οποίες υπάγονται στις Υπηρεσίες όπου λει-
τουργούν, χρησιµοποιούνται για την κάλυψη υλικών, ψυχαγωγι-
κών και πολιτιστικών αναγκών του προσωπικού και απαλλάσ-
σονται από φόρους και κάθε είδους τέλη. Τα τυχόν προκύπτοντα
οικονοµικά πλεονάσµατα διατίθενται µε απόφαση του Αρχηγού
της Ελληνικής Αστυνοµίας:

α) για την ενίσχυση της λειτουργίας των παιδικών εξοχών, για
τα τέκνα των εν ενεργεία και αποστρατεία αστυνοµικών και πο-
λιτικών υπαλλήλων της Ελληνικής Αστυνοµίας,

β) για την ικανοποίηση πολιτιστικών και εκπαιδευτικών αναγ-
κών του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας,

γ) για την κάλυψη των αναγκών σίτισης του ένστολου προσω-
πικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, κατά τη διάρκεια αστυνοµικών
επιχειρήσεων, οι οποίες δεν έχουν χαρακτηρισθεί ως ευρείας κλί-
µακας,

δ) για την κάλυψη δαπανών έργων συντήρησης µικρής κλίµα-
κας στους χώρους των Λεσχών και µέχρι του ποσοστού είκοσι
τοις εκατό (20%) από τα πλεονάσµατα χρήσης του προηγούµε-
νου οικονοµικού έτους κάθε λέσχης.»

Άρθρο 28
Θέµατα αρµοδιότητας του Συνηγόρου του Πολίτη

Για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των αρµοδιοτήτων του
ως Εθνικού Μηχανισµού Διερεύνησης Περιστατικών Αυθαιρε-
σίας, ο Συνήγορος του Πολίτη ενισχύεται µε προσωπικό ως εξής:

1. Οι αξιωµατικοί ειδικών καθηκόντων κατηγορίας Νοµικών,
που επιλέχθηκαν µε την προβλεπόµενη στις παρ. 1 και 3 του άρ-
θρου 5 του ν. 3094/2003 (Α’ 10) διαδικασία και ασκούν κατά τη
δηµοσίευση του παρόντος καθήκοντα επιστηµονικού προσωπι-
κού στην Ανεξάρτητη Διοικητική Αρχή Συνήγορος του Πολίτη,
µπορούν να µεταταχθούν σε θέσεις µονίµων τακτικών πολιτικών
υπαλλήλων κατηγορίας ΠΕ Ειδικού Επιστηµονικού Προσωπικού
της ως άνω Αρχής. Για τη µετάταξή τους, κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής ή ειδικής διάταξης, εκδίδεται κοινή απόφαση του Συνη-
γόρου του Πολίτη και του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, χωρίς προηγούµενη γνώµη των υπηρε-
σιακών συµβουλίων, εφόσον υφίστανται, και χωρίς να απαιτείται
η έκδοση εγκριτικής απόφασης της ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280).

Η µετάταξη αυτή διενεργείται σε κενή θέση κλάδου της ανω-
τέρω κατηγορίας, µε την ίδια σχέση εργασίας. Για τη µισθολο-
γική και βαθµολογική ένταξη και εξέλιξη των αξιωµατικών ειδικών
καθηκόντων του πρώτου εδαφίου της παρ. 1, ως µόνιµων πολιτι-
κών υπαλλήλων, λαµβάνεται υπόψη ο χρόνος υπηρεσίας στο
Σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρ-
θρου 11 του ν. 4354/2015 (Α’ 176). 

Μετά τη δηµοσίευση της απόφασης µετάταξης εκδίδεται προ-
εδρικό διάταγµα διαπιστωτικό της αποστρατείας των αξιωµατι-
κών λόγω µετάταξης µε αναλογική εφαρµογή του άρθρου 51 του
π.δ. 24/1997 (Α’ 29). Η απόσπαση των αξιωµατικών του παρόντος
παρατείνεται µέχρι την έκδοση της πράξης µετάταξης.

2. Συστήνονται στον Συνήγορο του Πολίτη πέντε (5) θέσεις ει-
δικού επιστηµονικού προσωπικού, σύµφωνα µε το άρθρο 5 του
ν. 3094/2003 (Α’ 10), για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των
αρµοδιοτήτων της Αρχής.

Άρθρο 29
Ρυθµίσεις για την υποβολή δηλώσεων

περιουσιακής κατάστασης

1. Οι υπόχρεοι που είχαν υποβάλει έως τη δηµοσίευση του ν.
4571/2018 (Α’ 186), ήτοι τις 30.10.2018 δηλώσεις περιουσιακής
κατάστασης και οικονοµικών συµφερόντων κατά τα έτη 2016,
2017 και 2018 και δεν έχουν επιβεβαιώσει αυτές, σύµφωνα µε
την παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 4571/2018, έχουν τη δυνατότητα

να τις επιβεβαιώσουν, έως τρεις (3) µήνες από τη δηµοσίευση
του παρόντος, κατά παρέκκλιση της παρ. 2 του άρθρου 1 του
ν. 3213/2003 (Α’ 309).

2. Οι πληρωµές ηλεκτρονικών παραβόλων για την υποβολή
των δηλώσεων της παρ. 4 του άρθρου 10 του  ν. 4571/2018, από
τους υπόχρεους της παρ. 1, αναστέλλονται, κατά τη διάρκεια του
ανωτέρω χρονικού διαστήµατος. Πληρωµές που έχουν πραγµα-
τοποιηθεί για την αιτία αυτήν, επιστρέφονται στον δικαιούχο,
µετά από τυχόν συµψηφισµό, κατά το άρθρο 83 του ν.δ.
356/1974 (Κ.Ε.Δ.Ε.) (Α’ 90) και το άρθρο 48 του ν. 4174/2013
(Α’ 170), ή µετά τυχόν παρακράτηση, κατά το άρθρο 12 του ν.
4174/2013.

Άρθρο 30
Εισαγωγή στη Σχολή Αστυφυλάκων 

ή στη Σχολή Πυροσβεστών

Στη Σχολή Αστυφυλάκων ή στη Σχολή Πυροσβεστών εισάγον-
ται το ακαδηµαϊκό έτος 2021-2022 υποψήφιοι που είναι τέκνα ή
αδέλφια θανόντων, εξαιτίας των πυρκαγιών και των πληµµυρών
που έπληξαν περιοχές της Περιφέρειας Αττικής στις 23 και 24
Ιουλίου 2018 και στις 15 Νοεµβρίου 2017, αντιστοίχως, χωρίς
εξετάσεις, σε ποσοστό ενάµισι τοις εκατό (1,5%) επί του αριθµού
εισακτέων το ακαδηµαϊκό έτος 2019-2020, για την κάθε κατηγο-
ρία πληγέντων και καθ’ υπέρβαση του αριθµού εισαγοµένων σε
αυτές. Οι υποψήφιοι πρέπει να κατέχουν τα προσόντα που απαι-
τούνται για τους λοιπούς υποψήφιους Αστυφύλακες και Πυρο-
σβέστες και να ολοκληρώσουν µε επιτυχία τις προκαταρκτικές
εξετάσεις του άρθρου 5 του π.δ. 4/1995 (Α’ 1) ή του άρθρου 6
του π.δ. 44/2016 (Α’ 68) αντίστοιχα. Σε περίπτωση που οι υποψή-
φιοι υπερβαίνουν τον ανωτέρω αριθµό, προηγούνται οι υποψή-
φιοι µε τον µεγαλύτερο βαθµό απολυτηρίου Λυκείου, και σε
περίπτωση ισοβαθµίας διενεργείται κλήρωση. Οι ανωτέρω τοπο-
θετούνται κατά προτεραιότητα στο Τµήµα Δοκίµων Αστυφυλά-
κων της προτίµησής τους ή στη Σχολή Πυροσβεστών. Με
αποφάσεις των Αρχηγών της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος , αντίστοιχα, ρυθµίζονται λεπτοµέρειες
για την εφαρµογή του παρόντος. 

Άρθρο 31
Παραχώρηση µε αντάλλαγµα µη αξιοποιήσιµου 

και καταστρεπτέου ή ανακυκλώσιµου υλικού 
από την Ελληνική Αστυνοµία

1. Η Ελληνική Αστυνοµία µπορεί να παραχωρεί υλικά και µέσα
προς δηµόσιες υπηρεσίες, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιω-
τικού δικαίου και τρίτους, τα οποία έχουν χαρακτηρισθεί ως
άχρηστο - καταστρεπτέο υλικό, µε καταβολή ανταλλάγµατος. Τα
έσοδα από την κατά τα ανωτέρω διαδικασία εισπράττονται σύµ-
φωνα µε τον Κ.Ε.Δ.Ε. και περιέρχονται στον Κρατικό Προϋπολο-
γισµό ως δηµόσιο έσοδο. Το αντάλλαγµα δύναται να συνίσταται
σε είδος, κατ’ ελάχιστο ίσης αξίας µε τα καταστρεπτέα ή ανακυ-
κλώσιµα υλικά, εφόσον τούτο δηλωθεί επακριβώς εγκαίρως και
κατά την πλειοδοτική διαδικασία από την Υπηρεσία, µε ελάχιστη
απαίτηση τον προσδιορισµό της ποσότητας και των τεχνικών
απαιτήσεων. Το είδος παραλαµβάνεται ποσοτικά και ποιοτικά
από τριµελή Επιτροπή, που συγκροτείται µε µέριµνα του Κλάδου
Διαχειριστικής Τεχνικής Υποστήριξης και Πληροφορικής του Αρ-
χηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας.

2. α. Οι Διοικούντες Αξιωµατικοί οφείλουν να ελέγχουν τα
πάσης φύσεως υλικά των Υπηρεσιών ευθύνης τους προς εντο-
πισµό εκείνων που, κατά την κρίση τους, µπορούν να χαρακτη-
ρισθούν ως φθαρµένα ή πεπαλαιωµένα και µη δυνάµενα να
χρησιµοποιηθούν πλέον για τον σκοπό, για τον οποίο προορίζον-
ται και να ενηµερώνουν εγγράφως τη Μερική και Γενική Διαχεί-
ριση, στην οποία υπάγονται. Η προϊστάµενη Υπηρεσία επιπέδου
Διεύθυνσης, ή εξοµοιούµενης αυτής, συγκροτεί άµεσα τριµελή
επιτροπή από αξιωµατικoύς, η οποία αποφαίνεται δια πρακτικού
ποια από τα υλικά κρίνονται µη αξιοποιήσιµα και καταστρεπτέα
ή ανακυκλώσιµα. Τα υλικά καταχωρούνται στα πρακτικά ανά κω-
δικό αριθµό είδους. Επί των πρακτικών αυτών γνωµοδοτεί ο Δι-
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οικητής � Προϊστάµενος της Υπηρεσίας επιπέδου Διεύθυνσης ή
εξοµοιούµενης αυτής. Τα πρακτικά υποβάλλονται ηλεκτρονικά
στη Διεύθυνση Υποστήριξης του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνο-
µίας, ο Διευθυντής της οποίας γνωµοδοτεί επί των πρακτικών
περί καταστρεπτέων-ανακυκλώσιµων ή µη υλικών, µετά και από
σχετική γνωµοδότηση της Διεύθυνσης Ιστορίας/Αρχηγείου Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας (Α.Ε.Α.), ότι τα προτεινόµενα είδη δεν φέ-
ρουν ιστορική αξία. Η Διεύθυνση Υποστήριξης του Α.Ε.Α.
επιστρέφει το πρακτικό στην Υπηρεσία επιπέδου Διεύθυνσης ή
εξοµοιούµενης αυτής, µέσω της οικείας Διαχείρισης, ή στην Υπη-
ρεσία που συγκεντρώνει τα υλικά και διατάσσει την καταστροφή-
ανακύκλωση των εν λόγω υλικών κοινοποιώντας σχετικά στη
Διεύθυνση Τεχνικής Υποστήριξης του Αρχηγείου Ελληνικής
Αστυνοµίας.

β. Η κοστολόγηση των υλικών ενεργείται από Επιτροπή που
συγκροτείται από τον Κλάδο Διαχειριστικής Τεχνικής Υποστήρι-
ξης και Πληροφορικής του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας,
λαµβάνοντας υπόψη το κόστος αγοράς, τον χρόνο κτήσης, την
παρούσα κατάσταση και οτιδήποτε άλλο κριθεί αναγκαίο για την
ορθή και ακριβή κοστολόγησή τους. Η παραχώρηση των υλικών
εγκρίνεται σε κάθε περίπτωση από τον Κλάδο Διαχειριστικής Τε-
χνικής Υποστήριξης και Πληροφορικής του Αρχηγείου Ελληνικής
Αστυνοµίας. Στο έγγραφο της έγκρισης παραχώρησης αναγρά-
φεται και το προβλεπόµενο κατά περίπτωση κόστος.

γ. Η παραχώρηση των κριθέντων ως µη αξιοποιήσιµων, συµ-
περιλαµβανοµένων όλων των αναλώσιµων, ενεργείται από τις
ορισθείσες Επιτροπές της περ. α’. Στην περίπτωση αυτήν, οι Υπη-
ρεσίες που κατέχουν το υλικό, µεριµνούν για την αποκόλληση
ενδείξεων-εµβληµάτων και την εν γένει αφαίρεση οποιουδήποτε
υπηρεσιακού στοιχείου. Τα εν λόγω υλικά παραδίδονται, κατόπιν
πλειοδοτικών διαδικασιών, στον πλειοδότη. Η Υπηρεσία που πα-
ραδίδει τα υλικά, αναφέρει στη Διεύθυνση Υποστήριξης του Αρ-
χηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας τις λεπτοµέρειες παράδοσής
τους προς τους πλειοδότες και ιδίως την ηµεροµηνία και ώρα.
Είναι δυνατή, προς επίσπευση των αναγκαίων διαδικασιών, η
συγκέντρωση όµοιων υλικών σε µια Υπηρεσία, από την οποία και
διενεργούνται όλες οι ενέργειες του παρόντος.

3. Για τη χρέωση και είσπραξη του χρηµατικού ανταλλάγµατος
εφαρµόζεται η ακόλουθη διαδικασία:

α. Η Διεύθυνση Υποστήριξης του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυ-
νοµίας συντάσσει διαπιστωτική πράξη κοστολόγησης εις δι-
πλούν, όπου αναφέρεται λεπτοµερώς το κόστος και εκδίδει
αναλυτικό τιµολόγιο, σύµφωνα µε τα στοιχεία της πράξης κοστο-
λόγησης, το οποίο επιδίδεται στον ανάδοχο.

β. Ο ανάδοχος υποχρεούται, εντός τριών (3) εργάσιµων ηµε-
ρών, να καταβάλει το ποσό του εν λόγω τιµολογίου µέσω της
εφαρµογής του Ηλεκτρονικού Παραβόλου (e-παράβολο) και να
προσκοµίσει το εν λόγω αποδεικτικό είσπραξης στην Υπηρεσία.
Σε αντίθετη περίπτωση από τη Διεύθυνση Υποστήριξης του Αρ-
χηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας συντάσσεται χρηµατικός κατάλο-
γος µε τα πλήρη στοιχεία που περιέχονται σε αυτόν, σύµφωνα
µε το άρθρο 55 του π.δ. 16/1989 (Α’ 6), ο οποίος αποστέλλεται
στη Δ.Ο.Υ. Φορολογίας Εισοδήµατος του αναδόχου για τη βε-
βαίωση και είσπραξη του εν λόγω ποσού.

Άρθρο 32
Θέµατα αρµοδιότητας Γενικής Διεύθυνσης 

Οικονοµικών Υπηρεσιών και Επιτελικού Σχεδιασµού του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη

1. Οι θέσεις των Προϊσταµένων της Διεύθυνσης Εκκαθάρισης
Μισθοδοσίας και της Διεύθυνσης Προµηθειών των περ. β’ και γ’
της παρ. 4 του άρθρου 1 του π.δ. 62/2019 (Α’ 101) καταλαµβά-
νονται από ανώτερους ή ανώτατους αξιωµατικούς των Σωµάτων,
που υπάγονται στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη ή υπαλ-
λήλους κατηγορίας ΠΕ µε βαθµό τουλάχιστον Β’, οι οποίοι ορί-
ζονται µε απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη.

2. Η παρ. 2 του άρθρου 8 του ν. 4249/2014 (Α’ 73), τροποποι-
είται ως εξής:

«2. Οι αποσπάσεις του προσωπικού για τη στελέχωση των Δι-
ευθύνσεων, Τµηµάτων και Γραφείων της παρ. 1, διενεργούνται

µε κοινή απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη και του συναρµόδιου Υπουργείου για χρο-
νικό διάστηµα µέχρι τριών (3) ετών και µπορούν να ανανεώνονται
µία φορά, µετά από πρόταση του Προϊσταµένου της αρµόδιας
Διεύθυνσης, κατά παρέκκλιση από κάθε γενική ή ειδική διάταξη.
Ειδικότερα, για το ένστολο προσωπικό του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη, οι ανωτέρω αποσπάσεις διενεργούνται µε από-
φαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη για χρονικό διάστηµα µέχρι τριών (3) ετών, το οποίο µπο-
ρεί να παραταθεί µια ή περισσότερες φορές για ίσο χρονικό διά-
στηµα, µετά από πρόταση του Προϊστάµένου της αρµόδιας
Διεύθυνσης.»

Άρθρο 33
Ρυθµίσεις θεµάτων διαχείρισης και δαπανών 

της Υπηρεσίας Εσωτερικών Υποθέσεων 
Σωµάτων Ασφαλείας 

Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 18 του ν. 4703/2020 (Α’ 131)
αρχίζει από τις 26.6.2019.

Άρθρο 34
Ρυθµίσεις σταδιοδροµίας

Απόφοιτοι της Σχολής Αξιωµατικών (Σ.Α.Ε.Α.) και του Τµήµα-
τος Επαγγελµατικής Μετεκπαίδευσης Ανθυπαστυνόµων
(Τ.Ε.Μ.Α.) της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και της Σχολής
Αξιωµατικών και της Σχολής Επιµόρφωσης και Μετεκπαίδευσης
του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι οποίοι τέθηκαν σε αποστρατεία
µε τον βαθµό του Αστυνοµικού Υποδιευθυντή ή Αντιπυράρχου,
αντίστοιχα, ως ευδοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους
στον βαθµό του Αστυνόµου Α’ ή του Επιπυραγού, έχοντας συµ-
πληρώσει τριακονταπενταετή συντάξιµη υπηρεσία ή καταληφθεί
από το όριο ηλικίας του βαθµού τους, ή λόγω σωµατικής ανικα-
νότητας, προάγονται στον βαθµό του Αστυνοµικού Διευθυντή ή
του Πυράρχου, αντίστοιχα, εφόσον υποβάλλουν αίτηση στην αρ-
µόδια Διεύθυνση του Αρχηγείου τους, εντός τριών (3) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, χωρίς να γεννώνται για αυτούς
συνταξιοδοτικά ή άλλα οικονοµικά δικαιώµατα.

Άρθρο 35
Διάθεση κατασχεµένων µέσων

Το άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο της από 13.4.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 84), η οποία κυρώθηκε µε το
άρθρο 1 του ν. 4690/2020 (Α’ 104), αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο τεσσαρακοστό τέταρτο
Χρήση κατασχεµένων µέσων για τις ανάγκες 

των Σωµάτων Ασφαλείας και των 
Καταστηµάτων Κράτησης

1.α. Για την κάλυψη των αναγκών των Υπηρεσιών της Ελληνι-
κής Αστυνο�ίας, του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλα-
κής, του Πυροσβεστικού Σώµατος και των Καταστηµάτων
Κράτησης της Χώρας, µπορεί να τους διατίθενται κατά κυριό-
τητα κατασχεµένα µέσα, τα οποία ανήκουν στις εξής κατηγορίες: 

(αα) χερσαία, χωρίς περιορισµό κυβισµού, πλωτά ή αµφίβια
µεταφορικά µέσα, συµπεριλαµβανοµένων των ρυµουλκούµενων, 

(αβ) µηχανήµατα έργου, 
(αγ) αεροσκάφη και συστήµατα µη επανδρωµένων αεροσκα-

φών. 
β. Η διάθεση επιτρέπεται, εφόσον πληρούνται σωρευτικά οι

ακόλουθες προϋποθέσεις: 
(βα) έχουν κατασχεθεί από αστυνοµικές, λιµενικές ή πυροσβε-

στικές αρχές ως αντικείµενα λαθρεµπορίας ή ως µέσα τέλεσης
αξιόποινων πράξεων, για τις οποίες προβλέπεται ποινή στερητική
της ελευθερίας, ενός (1) τουλάχιστον έτους, και

(ββ) έχουν παρέλθει τρεις (3) µήνες από την ηµεροµηνία κα-
τάσχεσής τους και στο διάστηµα αυτό δεν έχει εκδοθεί ή δεν έχει
καταστεί αµετάκλητο βούλευµα ή αµετάκλητη απόφαση του αρ-
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µόδιου δικαστηρίου ή εισαγγελική διάταξη για την άρση της κα-
τάσχεσης και την απόδοσή τους στον ιδιοκτήτη τους. 

γ. Η ίδια διαδικασία δύναται να ακολουθείται για τα ανωτέρω
µέσα, τα οποία έχουν κατασχεθεί από αστυνοµικές, λιµενικές ή
πυροσβεστικές αρχές: 

(γα) ως αντικείµενα κλοπής ή άλλης αξιόποινης πράξης και ο
ιδιοκτήτης τους δεν προσέρχεται να τα παραλάβει εντός προθε-
σµίας έξι (6) µηνών από τότε, που προσκλήθηκε αποδεδειγµένα
για τον σκοπό αυτό, ή 

(γβ) ως αντικείµενα κλοπής ή άλλης αξιόποινης πράξης, ο ιδιο-
κτήτης τους είναι άγνωστος και έχει παρέλθει προθεσµία έξι (6)
µηνών από την ηµεροµηνία της κατάσχεσης, ή 

(γγ) για τα οποία έχει εκδοθεί εισαγγελική διάταξη ή α�ετά-
κλητο βούλευµα ή αµετάκλητη δικαστική απόφαση για την από-
δοσή τους στον ιδιοκτήτη τους, εφόσον ο ιδιοκτήτης τους δεν
προσέρχεται να τα παραλάβει εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών
από τότε που έλαβε γνώση αποδεδειγµένα για το δικαίωµά του
να του αποδοθούν. 

2. Για τη διάθεση των µέσων της παρ. 1 εκδίδεται απόφαση
του Υπουργού, ο οποίος προΐσταται της Υπηρεσίας που πραγ-
µατοποίησε την κατάσχεση, ύστερα από πρόταση του Αρχηγείου
του οικείου Σώµατος. Με την έκδοση της απόφασης αίρεται η
κατάσχεση και µεταβιβάζεται αυτοδίκαια η κυριότητα του µέσου. 

3. Αν, µετά τη διάθεση του µέσου που κατασχέθηκε, διατάχ-
θηκε αµετακλήτως, µε βούλευµα ή µε δικαστική απόφαση, η από-
δοσή του στον ιδιοκτήτη του, καταβάλλεται σε αυτόν ως πλήρης
αποζηµίωση ποσό ίσο µε την αξία του. Η αξία καθορίζεται µε έκ-
θεση κοστολόγησης, η οποία συντάσσεται, χωρίς υπαίτια καθυ-
στέρηση, µετά την έκδοση της απόφασης διάθεσης. Στην έκθεση
υπολογίζονται δασµοί, φόροι και λοιπές επιβαρύνσεις που έχουν
καταβληθεί. Εφόσον ο δικαιούχος δεν αποδέχεται το ποσό της
αποζηµίωσης, δικαιούται να προσφύγει, εντός προθεσµίας
τριάντα (30) ηµερών από την επίδοση της έκθεσης, στα διοικη-
τικά δικαστήρια για τον καθορισµό της αξίας του κατασχεθέντος. 

4.α. Η έκθεση κοστολόγησης συντάσσεται από επιτροπή
προσδιορισµού αξίας κατασχεµένων µέσων, η οποία συγκροτεί-
ται από: 

(αα) έναν (1) αξιωµατικό αρµόδιο για θέµατα τεχνικών, 
(αβ) έναν (1) αξιωµατικό αρµόδιο για θέµατα οικονοµικών, 
(αγ) έναν (1) µηχανολόγο - µηχανικό της οικείας αποκεντρω-

µένης διοίκησης ή του οικείου οργανισµού τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. 

β. Η �µέριµνα για τη συγκρότηση των επιτροπών ανήκει στον
Αρχηγό του Σώµατος, στο οποίο ανήκει η υπηρεσία που προέβη
στην κατάσχεση. 

γ. Ανακύπτοντα έξοδα για τη λειτουργία των επιτροπών, καθώς
και αναλογούντες δασµοί, φόροι και λοιπές επιβαρύνσεις για τη
διάθεση των µέσων, βαρύνουν τους προϋπολογισµούς των φο-
ρέων στους οποίους διατίθενται. 

5. Οι αποφάσεις της παρ. 2 κοινοποιούνται στην αρµόδια για
τη σχετική παράβαση εισαγγελική αρχή, στην υπηρεσία, η οποία
διενήργησε την κατάσχεση του µέσου και στην υπηρεσία ή στον
φορέα, όπου φυλάσσεται το µέσο. Στην τελευταία περίπτωση,
επέχουν θέση απόφασης άρσης του µέτρου της µεσεγγύησης.

6. Η ίδια διαδικασία δύναται να ακολουθείται και για τα οχή-
µατα, τα οποία έχουν ακινητοποιηθεί από αστυνοµικές αρχές,
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 46 του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας
(ν. 2696/1999, Α’ 57) και οι ιδιοκτήτες τους δεν προσέρχονται να
τα παραλάβουν εντός προθεσµίας έξι (6) µηνών από τότε που
έλαβαν αποδεδειγµένα γνώση για την ακινητοποίηση. 

7. Η παρ. 5 του άρθρου 45 του ν. 2992/2002 (Α’ 54) δεν εφαρ-
µόζεται κατά τις διαδικασίες του παρόντος.

8. Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν έως την 31 Δεκεµβρίου
2021.»

Άρθρο 36
Ρυθµίσεις θεµάτων φοίτησης 

στη Σχολή Αστυφυλάκων Ελληνικής Αστυνοµίας

1. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 2226/1994 (Α’ 122) αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. α. Η φοίτηση στη Σχολή Αστυφυλάκων Ελληνικής Αστυνο-
µίας διαρκεί έξι (6) εξάµηνα.

β. Οι Αστυφύλακες που είχαν εισαχθεί στη Σχολή Αστυφυλά-
κων της Ελληνικής Αστυνοµίας µε το σύστηµα των γενικών εξε-
τάσεων, σύµφωνα µε τα άρθρα 1 και 2 του ν. 1351/1983 (Α’ 56)
και αποφοιτούν από αυτή µέχρι και το έτος 2022, δύνανται µε αί-
τησή τους να παρακολουθήσουν ακαδηµαϊκά σεµινάρια για να
εξοµοιωθούν µε τους αποφοίτους της περ. α’, η φοίτηση των
οποίων διαρκεί έξι (6) εξάµηνα. Με απόφαση του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη ρυθµίζεται η διαδικασία για τη συµµετοχή
των ενδιαφεροµένων στα ανωτέρω σεµινάρια, η διεξαγωγή
αυτών, καθώς και κάθε άλλο αναγκαίο ζήτηµα για την εφαρµογή
της παρούσας.»

2. Η φοίτηση στη Σχολή Αστυφυλάκων Ελληνικής Αστυνοµίας,
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος, αρχίζει από το εκπαι-
δευτικό έτος 2021-2022.

Άρθρο 37
Στελέχωση της Υπηρεσίας Διαχείρισης Ευρωπαϊκών και Ανα-

πτυξιακών Προγραµµάτων

1. Η παρ. 3 του άρθρου 3 του ν. 3938/2011 (Α’ 61) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«3. Η Υπηρεσία της παρ. 1 στελεχώνεται από το αναγκαίο για
τη λειτουργία της προσωπικό των Υπηρεσιών του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, που αποσπάται σε αυτήν για χρονικό
διάστηµα τεσσάρων (4) ετών, το οποίο µπορεί να ανανεωθεί µία
φορά. Ειδικά για το ένστολο προσωπικό, η ανωτέρω απόσπαση
διενεργείται για χρονικό διάστηµα τεσσάρων (4) ετών, το οποίο
µπορεί να παραταθεί µια ή περισσότερες φορές για ίσο χρονικό
διάστηµα. Επίσης, στην ίδια Υπηρεσία µπορεί να αποσπάται και
προσωπικό του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής µε
κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων του Υπουργείου Προστα-
σίας του Πολίτη και του κατά περίπτωση φορέα προέλευσης. Ως
Προϊστάµενος της Υπηρεσίας τοποθετείται ανώτατος ή ανώτε-
ρος αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνοµίας ή του Πυροσβεστι-
κού Σώµατος ή πολιτικός υπάλληλος του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη κατηγορίας ΠΕ µε βαθµό A’. Για το προσω-
πικό που είναι ήδη αποσπασµένο στην Υπηρεσία, η απόσπασή
του συνεχίζει αυτοδικαίως και για όσο χρόνο υπολείπεται από
την τελευταία πράξη απόσπασής του. Η ανάθεση καθηκόντων
του Προϊστάµενου της Υ.Δ.Ε.Α.Π. γίνεται µε απόφαση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, αν επρόκειτο για ένστολο
προσωπικό, ή σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 3528/2007 (Α’ 26),
αν επρόκειτο για πολιτικό προσωπικό. Η επιλογή του προσωπι-
κού που αποσπάται για πρώτη φορά στην Υπηρεσία, διενεργεί-
ται, κατόπιν εισήγησης τριµελούς Επιτροπής, η οποία απο-
τελείται από τον εκάστοτε Διευθυντή της Υ.Δ.Ε.Α.Π., ως Πρό-
εδρο, και από τους δύο (2) αρχαιότερους Προϊσταµένους Τµη-
µάτων της Υπηρεσίας. Για τη θέση των Προϊσταµένων Τµηµάτων
απαιτείται κατ’ ελάχιστον τετραετής προηγούµενη επαγγελµα-
τική εµπειρία στην Υπηρεσία ή σε άλλη αντίστοιχη Διαχειριστική
Αρχή. Ως Προϊστάµενοι Τµηµάτων της Υπηρεσίας ορίζονται ανώ-
τεροι ή, ελλείψει αυτών, κατώτεροι αξιωµατικοί των υπαγόµενων
στο Υπουργείο Προστασί¬ας του Πολίτη Σωµάτων, ή πολιτικοί
υπάλληλοι του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη κατηγορίας
ΠΕ ή ΤΕ µε βαθµό Α’. Λήξη απόσπασης δεν δύναται να πραγµα-
τοποιηθεί µε αίτηση του προσωπικού της Υπηρεσίας, παρά
µόνον για λόγους έκτακτης υπηρεσιακής ανάγκης.»

2. Στο άρθρο 3 του ν. 3938/2011 προστίθεται παρ. 6, ως ακο-
λούθως:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη καθο-
ρίζονται θέµατα σχετικά µε την οργάνωση, τη διάρθρωση, τη λει-
τουργία και τις αρµοδιότητες της Υ.Δ.Ε.Α.Π., καθώς και κάθε
άλλο συναφές ζήτηµα.»

Άρθρο 38
Επιβολή διοικητικού προστίµου σε ιδιοκτήτη ζώου 

που προκάλεσε αγροτικές φθορές

Στο άρθρο 39 του ν. 3585/2007 (Α’ 148), προστίθεται παρ. 5

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΖ’ - 9 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3925



ως εξής: 
«5. Στον ιδιοκτήτη των ζώων που προκάλεσαν αγροτικές φθο-

ρές, σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 4, επιβάλλεται από τις αρµόδιες
υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας ή από τις Διευθύνσεις
Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (Δ.Α.Ο.Κ.) των κατά τό-
πους Περιφερειών, διοικητικό πρόστιµο, το ύψος του οποίου δια-
µορφώνεται ως εξής:

α) Στην περίπτωση κατά την οποία ο ιδιοκτήτης των ζώων δια-
πράττει το προαναφερόµενο αδίκηµα για πρώτη φορά, επιβάλ-
λεται διοικητικό πρόστιµο πενήντα (50) ευρώ.

β) Στην περίπτωση κατά την οποία ο ιδιοκτήτης των ζώων δια-
πράττει το προαναφερόµενο αδίκηµα για δεύτερη φορά, επιβάλ-
λεται διοικητικό πρόστιµο διακοσίων (200) ευρώ.

γ) Στην περίπτωση κατά την οποία ο ιδιοκτήτης των ζώων δια-
πράττει το προαναφερόµενο αδίκηµα για τρίτη φορά, επιβάλλε-
ται διοικητικό πρόστιµο χιλίων (1.000) ευρώ.

δ) Για κάθε επόµενη περίπτωση πλέον της τρίτης φοράς το δι-
οικητικό πρόστιµο διπλασιάζεται. 

Ο ιδιοκτήτης των ζώων ενηµερώνεται για την παράβαση και
την επιβολή προστίµου που του επεβλήθη µε συστηµένη επι-
στολή, οφείλει δε να εξοφλήσει το πρόστιµο εντός πέντε (5) ερ-
γασίµων ηµερών από την ηµεροµηνία παραλαβής της.

Σε περίπτωση, κατά την οποία το πρόστιµο δεν εξοφληθεί, το
ποσό βεβαιώνεται από την κατά τόπον αρµόδια Δηµόσια Οικο-
νοµική Υπηρεσία (Δ.Ο.Υ.). 

Η παρούσα δεν εφαρµόζεται, εφόσον ιδιοκτήτης του ζώου
είναι Ο.Τ.Α. α’ βαθµού.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Προστασίας
του Πολίτη, Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
ορίζονται η διαδικασία επιβολής και είσπραξης των προστίµων,
υποβολής ένστασης, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
για την εφαρµογή της παρούσας.»

Άρθρο 39
Θέµατα αρµοδιότητας 

Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας

1. Οι περ. α’ και ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 37 του ν. 4704/2020
(Α’ 133) αντικαθίστανται ως εξής: 

«α) έξι (6) θέσεις για τη Διεύθυνση Τεχνικών Έργων και Περι-
βάλλοντος της Γενικής Διεύθυνσης Συντονισµού, εκ των οποίων
οι τρεις (3) θέσεις αφορούν στην Κατηγορία ΠΕ/ΤΕ Μηχανικών,
ζ) επτά (7) θέσεις ειδικού επιστηµονικού προσωπικού εκ των
οποίων: µία (1) θέση Ψυχολόγου, µία (1) θέση Αναλυτή Δεδοµέ-
νων και πέντε (5) θέσεις ειδικών που άπτονται της Διαχείρισης
Κρίσεων.»

2. Ως καταληκτική ηµεροµηνία του δευτέρου εδαφίου της παρ.
4 του άρθρου 37 του ν. 4704/2020, ορίζεται η 30η Ιουνίου 2021.

3. Η περ. β’ της παρ. 3 του άρθρου τέταρτου της από
14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία
κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), αντικαθίσταται
ως εξής: 

«β) για την αποτροπή εξάπλωσης και διασποράς του κορω-
νοϊού COVID-19, η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας στο
πλαίσιο των λειτουργικών αναγκών του Εθνικού Μηχανισµού δύ-
ναται, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων πρόσληψης
προσωπικού, να προσλαµβάνει για χρονικό διάστηµα έως οκτώ
(8) µηνών εξειδικευµένο επιστηµονικό και λοιπό βοηθητικό προ-
σωπικό, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων επιλογής προ-
σωπικού, συµπεριλαµβανοµένης και της ΠΥΣ 33/2006 (Α’ 280).
Τα απαιτούµενα προσόντα για την πρόσληψη του προσωπικού
ορίζονται στην πρόσκληση που αναρτάται στην ιστοσελίδα της
Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. Η πρόσληψη διε-
νεργείται κατά την έκταση των οριζόµενων ανά περίπτωση αναγ-
κών στην πρόσκληση ή σε τυχόν συµπληρωµατική πρόσκληση.»

4. Η προθεσµία για την ολοκλήρωση της διαδικασίας πρόσλη-
ψης προσωπικού στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας,
σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου δέκατου της από 22.8.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 161), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 2 του  ν. 4722/2020 (Α’ 177) και παρατάθηκε µε την
παρ. 3 του άρθρου εικοστού εβδόµου του ν. 4737/2020 (Α’ 204),

παρατείνεται έως τις 15.12.2020.

Άρθρο 40
Σύσταση Μονάδας Επιθεώρησης και Ελέγχου
στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας

1. Συστήνεται Μονάδα Επιθεώρησης και Ελέγχου της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας µε έδρα την Αθήνα, η οποία
υπάγεται απευθείας στον Γενικό Γραµµατέα Πολιτικής Προστα-
σίας, στελεχώνεται από προσωπικό της Γενικής Γραµµατείας Πο-
λιτικής Προστασίας και έχει ως αποστολή της τη διαπίστωση
τήρησης µέτρων αρµοδιότητας που έχει ή της ανατίθεται και την
επιβολή των προβλεπόµενων διοικητικών κυρώσεων. 

2. Θέµατα οργάνωσης, στελέχωσης και λειτουργίας της Μο-
νάδας Επιθεώρησης και Ελέγχου, τα ειδικότερα καθήκοντα των
οργάνων της και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια, καθορίζονται
µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας.

3. Στην παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4662/2020 (Α’ 27) προστί-
θεται περ. ε’ ως εξής: 

«ε. Μονάδα Επιθεώρησης και Ελέγχου της Γενικής Γραµµα-
τείας Πολιτικής Προστασίας.»

4. Η παρ. 1 του άρθρου εικοστού τρίτου της από 14.3.2020
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’ 64), η οποία κυρώθηκε
µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’ 76), αντικαθίσταται ως εξής: 

«1. α) Αρµόδιες αρχές για τη διασφάλιση της εφαρµογής των
κατεπειγόντων µέτρων για την αντιµετώπιση του κινδύνου δια-
σποράς του κορωνοϊού COVID-19, τη διαπίστωση των παραβά-
σεων και την επιβολή των προβλεπόµενων διοικητικών
κυρώσεων, είναι το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας (Σ.ΕΠ.Ε.), οι
Υγειονοµικές Υπηρεσίες των ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, η Ελληνική
Αστυνοµία, η Δηµοτική Αστυνοµία και οι Λιµενικές Αρχές στην
περιοχή ευθύνης τους, η Εθνική Αρχή Διαφάνειας (Ε.Α.Δ.) του
άρθρου 82 του ν. 4622/2019 (Α’ 133), καθώς και η Μονάδα Επι-
θεώρησης και Ελέγχου της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προ-
στασίας.

β) Όργανα ελέγχου αποτελούν οι επιθεωρητές-ελεγκτές του
Σ.ΕΠ.Ε., τα αρµόδια υγειονοµικά όργανα των Υγειονοµικών Υπη-
ρεσιών των ΟΤΑ α’ και β’ βαθµού, το ένστολο προσωπικό της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, της Δηµοτικής Αστυνοµίας, το ένστολο
προσωπικό των Λιµενικών Αρχών, οι επιθεωρητές-ελεγκτές της
Ε.Α.Δ., οι ελεγκτές της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγο-
ράς, καθώς και το προσωπικό της Μονάδας Επιθεώρησης και
Ελέγχου της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας.»

Άρθρο 41
Παροχή οπλισµού, πυροµαχικών και λοιπού 

εξοπλισµού στους αξιωµατούχους της κατηγορίας 1 του µό-
νιµου προσωπικού της Ευρωπαϊκής

Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής (Frontex)

Το µόνιµο προσωπικό της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 54
του Κανονισµού (ΕΕ) 2019/1896 (κατηγορία 1) της Ευρωπαϊκής
Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής (Frontex), που αναπτύσσεται
στην Ελληνική Επικράτεια για τις ανάγκες διενέργειας κοινών
επιχειρήσεων µε τις ελληνικές Αρχές, εφόσον κριθεί ικανό να
φέρει οπλισµό, σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΕ) 2019/1896 και
διαθέτει έγκριση από τον Εκτελεστικό Διευθυντή της Ευρωπαϊ-
κής Συνοριοφυλακής και Ακτοφυλακής, δύναται να φέρει οπλι-
σµό, πυροµαχικά και λοιπό εξοπλισµό, τα οποία είναι
καταχωρισµένα ως υλικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, στο πλαίσιο
αποκλειστικά της εκπλήρωσης των σκοπών των επιχειρησιακών
σχεδίων και για όσο χρόνο παραµένει στην Ελληνική Επικράτεια.
Η παροχή του υλικού πραγµατοποιείται ανά περιοχή αρµοδιότη-
τας της αστυνοµικής υπηρεσίας, από την οποία χρεώνεται το εν
λόγω υλικό. Σε περίπτωση αποχώρησης από την Ελληνική Επι-
κράτεια, το ως άνω µόνιµο προσωπικό µεριµνά για την αποχρέ-
ωση του υλικού.

Άρθρο 42
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Ρυθµίσεις συµβάσεων προµήθειας
ειδών αρτοτροφοδοσίας αρµοδιότητας

Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής

Η παρ. 5 του άρθρου 124 του ν. 4636/2019 (Α’ 169), αντικαθί-
σταται ως εξής:

«5. Συµβάσεις προµήθειας ειδών αρτοτροφοδοσίας των Κατα-
στηµάτων Κράτησης, των Σωφρονιστικών και Θεραπευτικών Κα-
ταστηµάτων, των Ειδικών Θεραπευτικών Καταστηµάτων, της
Κεντρικής Αποθήκης Υλικού Φυλακών και του Ιδρύµατος Αγωγής
Ανηλίκων Αρρένων Βόλου, οι οποίες ίσχυαν ως και τις
31.12.2020, παρατείνονται ως και την 30ή.6.2021, κατά παρέκ-
κλιση κάθε άλλης αντίθετης διάταξης και υπό την επιφύλαξη των
διατάξεων του ενωσιακού δικαίου. Η ολοκλήρωση των εν εξελίξει
διαγωνιστικών διαδικασιών και η υπογραφή νέων συµβάσεων
προµήθειας ειδών αρτοτροφοδοσίας συνεπάγονται αυτοδικαίως
τη λήξη των συµβάσεων της παρούσας. Η δαπάνη καλύπτεται
από πιστώσεις του Ταµείου Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτιρίων
για το χρονικό διάστηµα από 1ης.11.2019 ως 31.12.2019 και εν
συνεχεία από πιστώσεις του Υπουργείου Προστασίας του Πο-
λίτη. Η παράταση των συµβάσεων της παρούσας ισχύει από
1.11.2019 και µετά.»

Άρθρο 43
Κατάργηση προστατευτικής φύλαξης 

ασυνόδευτων ανηλίκων

1. Oι ασυνόδευτοι ανήλικοι, υπήκοοι τρίτων χωρών ή ανιθαγε-
νείς, δεν τίθενται σε προστατευτική φύλαξη του άρθρου 118 του
π.δ. 141/1991 (Α’ 58), µόνο εξαιτίας του γεγονότος ότι στερούν-
ται ασφαλούς ή γνωστής διαµονής. Στην περίπτωση αυτήν, ενη-
µερώνονται αµελλητί ο Εισαγγελέας Ανηλίκων ή, ελλείψει αυτού,
ο Εισαγγελέας Πρωτοδικών, ο οποίος ενεργεί ως προσωρινός
επίτροπος των ασυνόδευτων ανηλίκων της κατά τόπον αρµοδιό-
τητάς του, και η Ειδική Γραµµατεία Προστασίας Ασυνόδευτων
Ανηλίκων του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Η Ειδική
Γραµµατεία Προστασίας Ασυνόδευτων Ανηλίκων µεριµνά για την
άµεση παραποµπή των ασυνόδευτων ανηλίκων σε κατάλληλη
δοµή φιλοξενίας µετά από έκδοση εισαγγελικής διάταξης.

2. Υπήκοοι τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς, οι οποίοι, µετά από
διαδικασία ταυτοποίησης, αναγνωρίζονται ως ασυνόδευτοι ανή-
λικοι, κατά την έννοια της περ. ι’ του άρθρου 2 του ν. 4636/2019
(Α’ 169), παραπέµπονται αµελλητί σε διαδικασία εξεύρεσης επεί-
γουσας φιλοξενίας διά της Ειδικής Γραµµατείας Προστασίας
Ασυνόδευτων Ανηλίκων και ενηµερώνεται προς τούτο η αρµόδια
εισαγγελική αρχή για την έκδοση σχετικής διάταξης µεταφοράς.

Άρθρο 44
Αρµοδιότητα Ειδικής Γραµµατείας Προστασίας

Ασυνόδευτων Ανηλίκων του Υπουργείου 
Μετανάστευσης και Ασύλου - Τροποποίηση 

του άρθρου 60 του ν. 4636/2019

Στην παρ. 3 του άρθρου 60 του ν. 4636/2019 (Α’ 169), προστί-
θεται νέα υποπερ. βστ’ ως εξής: 

«βστ. Τη διαχείριση των αιτηµάτων επείγουσας φιλοξενίας
ασυνόδευτων ανηλίκων, οι οποίοι εντοπίζονται από τις αστυνο-
µικές αρχές, κάθε άλλη αρχή ή υπηρεσία ή φορείς της κοινωνίας
των πολιτών ή τρίτα πρόσωπα, και στερούνται ασφαλούς ή γνω-
στής διαµονής.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΚΑΙ ΘΕΣΗ ΣΕ ΙΣΧΥ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 45

Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται η παρ. 5 του
άρθρου 49 του ν. 2721/1999 (Α’ 112).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΘΕΣΗ ΣΕ ΙΣΧΥ

Άρθρο 46
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλη διάταξη ορίζει
διαφορετικά.

Αθήνα,                              2020
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15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ 16. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.28’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 10 Δεκεµβρίου 2020 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία: Μόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου: «Αναδιοργάνωση του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων και µετονοµασία του σε Οργανισµό Διαχείρι-
σης και Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων, προβολή της πολιτιστι-
κής κληρονοµιάς στο εξωτερικό, ρυθµίσεις για το Ιστορικό
Μουσείο Κρήτης και το µουσείο “Φοίβος Ανωγειανάκης” και
άλλες διατάξεις του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού».
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ      ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


